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Αθήνα, σήµερα στις 19 Μαΐου 2021, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.42’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Ειδική Συνεδρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής για την Ηµέρα
Μνήµης της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου. 

Κατά τη σηµερινή συνεδρίαση θα τοποθετηθούν για πέντε
λεπτά εκ µέρους του Προεδρείου ο οµιλών, εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης ο Αντιπρόεδρός της κ. Παναγιώτης Πικραµµένος και
οι συνάδελφοι Βουλευτές, που έχουν οριστεί από τις Κοινοβου-
λευτικές τους Οµάδες. 

Σήµερα Τετάρτη συµπληρώνονται εκατόν δυο χρόνια από τη
Γενοκτονία του Ποντιακού Ελληνισµού, µιας µελανής σελίδας
στην ιστορία µας, που παραµένει µέχρι σήµερα αδικαίωτη. Το
Ολοκαύτωµα των Ποντίων αδερφών µας αποτέλεσε ένα από τα
αγριότερα εγκλήµατα της Τουρκίας κατά της ανθρωπότητας.
Ένα ασύλληπτο κύµα αγριότητας µε προµελετηµένους διωγ-
µούς, βασανιστήρια, δολοφονίες, καταναγκαστικά έργα, κατα-
στροφές, λεηλασίες, εκτοπισµούς και µία ανεπανόρθωτη ανθρω-
πιστική καταστροφή, που µετράει περί τις τριακόσιες πενήντα
τρεις χιλιάδες χαµένες ψυχές. Αµέτρητα τα θύµατα που είτε κα-
ταδικάστηκαν να πεθάνουν µαρτυρικά, είτε καταδικάστηκαν να
ζήσουν µία ζωή φρικτή και ρηµαγµένη. Μια θλιβερή προσθήκη
στον µακρύ κατάλογο µεθοδικού αφελληνισµού της Ανατολής,
που ολοκληρώνεται µε τα εγκλήµατα κατά των Κυπρίων, των Μι-
κρασιατών και των Αρµενίων. 

Ως σήµερα η επίσηµη τουρκική ηγεσία συνεχίζει να αρνείται
πεισµατικά την ποντιακή Γενοκτονία και µε απύθµενο θράσος την
κατατάσσει στην κατηγορία των παράπλευρων απωλειών µιας
ταραγµένης εποχής. Από την άλλη πλευρά εµείς διαχρονικά άλ-
λοτε χλιαρά και άλλοτε σθεναρά, έχουµε διεκδικήσει, την απο-
κατάσταση της ιστορικής αλήθειας και των θυµάτων µας. Οι κατά
καιρούς προσφυγές στη διεθνή κοινότητα έχουν συναντήσει ποι-
κίλες αντιδράσεις. Στα θετικά µπορούµε να πιστώσουµε την ανα-
γνώριση της Γενοκτονίας από την Αρµενία, την Κύπρο, τη
Σουηδία, από εννέα πολιτείες της Αµερικής, από τµήµατα του
Καναδά και από ορισµένες οµοσπονδιακές ενότητες της Ρωσίας,
καθώς και την Ολλανδία, την Αυστρία, τη νότια Αυστραλία και τη
Νέα Νότια Ουαλία. Στον αντίποδα της αναγνώρισης αυτής βρί-
σκεται δυστυχώς η ολοµέλεια του δικού µας Ευρωπαϊκού Κοινο-

βουλίου, όταν προ δύο ετών η απόπειρα αναγνώρισης της Γενο-
κτονίας καταψηφίστηκε θεαµατικά. 

Βέβαια, ανεξάρτητα από τις κατά καιρούς αντιδράσεις, δεν
πρέπει ποτέ να ξεχνάµε πως η ιστορία µπορεί να αργεί αλλά δεν
συγχωρεί. Αυτό το διαπιστώσαµε πρόσφατα µέσα από τις εξελί-
ξεις στις σχέσεις µεταξύ Ηνωµένων Πολιτειών και Τουρκίας. Η
αρχή έγινε µε τα αλλεπάλληλα χαστούκια του Προέδρου Μπάιν-
τεν προς τον σουλτάνο, που ξεκίνησαν µε τον αποκλεισµό της
Τουρκίας από την παραγωγή µαχητικών F-35 και κορυφώθηκαν
µε την απόφασή του να προχωρήσει στην επίσηµη αναγνώριση
της Γενοκτονίας των Αρµενίων. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, που
προφανώς βασίστηκε σε άλλα ιδιοτελή κίνητρα, θα µπορούσε εν-
δεχοµένως να ενταχθεί η δική µας προσπάθεια διεκδίκησης για
την αναγνώριση της Γενοκτονίας και του ποντιακού Ελληνισµού. 

Βεβαίως είναι σαφές και αυτονόητο ότι δεν µπορούµε να ελέγ-
ξουµε την ισχύουσα ισορροπία δυνάµεων σε µια εξίσωση συµ-
φερόντων µεταξύ ΗΠΑ και Τουρκίας. Μπορούµε ωστόσο να
εκµεταλλευτούµε τις εξελίξεις προωθώντας τα δικά µας δίκαια,
καταρτίζοντας µια ενιαία και συµπαγή πρόταση για την αναγνώ-
ριση της Γενοκτονίας αλλά και των συνολικών απωλειών του Ελ-
ληνισµού στην παρούσα φάση. Είµαστε σε ευνοϊκή θέση ώστε
να αξιοποιήσουµε την αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας,
γιατί αν δεν το παλέψουµε εµείς, κανείς δεν θα το κάνει για εµάς. 

Σήµερα περισσότερο από ποτέ έχουµε ανάγκη την ενότητα
απέναντι σε ένα κοινό δίκαιο αίτηµα. Έχουµε ανάγκη να κρατάµε
τη µνήµη ζωντανή και το µέλλον µας ακλόνητο και έτσι οφεί-
λουµε να προχωρήσουµε µε τιµή και πείσµα στον αγώνα για τη
δικαίωση των προγόνων µας όσες και αν είναι οι δυσκολίες,
όποια κι αν είναι η έκβαση, όσο και αν χρειαστεί να παλέψουµε,
γιατί όπως λέει ένα παλιό γνωµικό του Πόντου, το δίκαιο ασχέ-
τως θέσης ή δύναµης οφείλει πάντα να αποκαθίσταται. Και αυτός
ακριβώς είναι ο εθνικός προσανατολισµός µας. 

Ας είναι, λοιπόν, η σηµερινή ηµέρα όχι απλά µία επέτειος, αλλά
µία αφορµή για ενωτική δράση. Τώρα είναι η ώρα για µια νέα
εθνική προσπάθεια µε σύνεση, συνεννόηση και συναίνεση, γιατί
όλοι µαζί οφείλουµε να σταθούµε όρθιοι και περήφανοι µπροστά
στην ιστορία µας. Το χρωστάµε στις γενιές που έφυγαν, αλλά και
σε αυτές που έρχονται. 

Εκ µέρους της Κυβέρνησης τον λόγο παίρνει για πέντε λεπτά
ο Αντιπρόεδρός της κ. Παναγιώτης Πικραµµένος. 

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-

σης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, το 1994 η Βουλή των Ελ-
λήνων µε οµόφωνη απόφασή της καθιέρωσε την 19η Μαΐου ως
Ηµέρα Μνήµης για τη Γενοκτονία των Ελλήνων στον µικρασια-
τικό Πόντο. Όπως ήδη είπε ο κύριος Αντιπρόεδρος της Βουλής
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από εκείνη τη µακρινή και αποφράδα ηµέρα της 19ης Μαΐου του
1919, τη µέρα δηλαδή που τέθηκε σε εφαρµογή το σχέδιο ολικής
εξόντωσης των Ελλήνων του Πόντου, έχουν ήδη περάσει εκατόν
δυο χρόνια. Εκείνες τις µέρες τριακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες
Έλληνες χριστιανοί του Πόντου εξολοθρεύθηκαν. Οκτακόσια δε-
καπέντε χωριά ανασκάφηκαν. Χίλιες εκατόν τριάντα τέσσερις εκ-
κλησίες καταστράφηκαν. Εννιακόσια εξήντα σχολεία
γκρεµίστηκαν και τετρακόσιες χιλιάδες ξεριζωµένοι συµπατριώ-
τες µας έφτασαν στην ελεύθερη Ελλάδα. Άφησαν πίσω τους
έναν πολιτισµό τριών χιλιάδων ετών περίπου, έναν πολιτισµό που
άνθισε επί είκοσι οκτώ αιώνες περίπου και προσέφερε στην αν-
θρωπότητα κριτική σκέψη, έρευνα, πολιτική και επιστήµη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα στο σηµείο αυτό να
πω ότι η απόφαση του Προέδρου Μπάιντεν να αναγνωρίσει τη
Γενοκτονία των Αρµενίων είναι ένα γεγονός εξαιρετικής σηµα-
σίας για τους εξής λόγους: Πρώτα απ’ όλα, βάζει στον παγκό-
σµιο διάλογο τη λέξη «γενοκτονία». Δεύτερον, αναγνωρίζει
εµµέσως τη γενοκτονία όλων των χριστιανικών πληθυσµών της
ανατολής. Τρίτον, ανάβει το πράσινο φως και σε άλλες κυβερνή-
σεις να ακολουθήσουν παρόµοια βήµατα. Και τέταρτον, δίνει σε
εµάς την ευκαιρία να αξιοποιηθεί το ζήτηµα της Γενοκτονίας των
Ελλήνων του Πόντου. 

Ο Πρόεδρος Μπάιντεν έκανε το πρώτο βήµα. Είµαι βέβαιος ότι
θα ακολουθήσουν και άλλοι. Γιατί η ιστορία είναι η ταυτότητά
µας, η ιστορία των Ελλήνων του Πόντου, των Θρακών, των Ελ-
λήνων της Μικράς Ασίας είµαστε εµείς οι ίδιοι. Γιατί η Γενοκτονία
των Ελλήνων του Πόντου αποτελεί για όλους µας, αποτελεί για
τον Ελληνισµό, τη βάση σφυρηλάτησης της εθνικής µας συνεί-
δησης. Γιατί η Γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου δεν είναι
θέµα µόνο ελληνικό, είναι θέµα παγκόσµιο, όπως το Oλοκαύτωµα
των Εβραίων από τους ναζί, όπως η Γενοκτονία των Αρµενίων.
Είναι θέµα της ανθρωπότητας. Οφείλουµε να αντισταθούµε στη
λήθη που βολεύει εκείνους που εγκληµάτησαν και που τώρα προ-
σπαθούν να διαστρεβλώσουν την ιστορία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δύναµή µας είναι η ιστορία
µας, οι ρίζες µας, το εθνικό µας φρόνηµα, η αδάµαστη ελληνική
ψυχή και το ελληνικό πνεύµα. Και κλείνω λέγοντας «Η Ρωµανία
κι αν πέρασεν, ανθεί και φέρει κι άλλο». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Νικητας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε τον συ-
νάδελφο κ. Σάββα Αναστασιάδη εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αντιπρόεδρε της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, όπως κάθε χρόνο, έτσι και φέτος τιµούµε στο εθνικό Κοι-
νοβούλιο την επέτειο της Γενοκτονίας του ποντιακού
Ελληνισµού. Οι διεθνείς συνθήκες προσδίδουν ξεχωριστή σηµα-
σία στη φετινή επέτειο και µας δείχνουν τον δρόµο. 

Σήµερα είναι γνωστό πλέον ότι τα γεωπολιτικά συµφέροντα
στην περιοχή εξηγούν γιατί συνέβησαν όσα συνέβησαν τότε. Τα
συµφέροντα της Γερµανίας, που διαδραµάτισε σηµαντικό ρόλο
στη γενοκτονία, αλλά και οι πολιτικές της Αγγλίας και της Γαλ-
λίας, που εγκλώβισαν τον Ελληνισµό στη µικρασιατική παγίδα,
όπως και η πολιτική των µπολσεβίκων, είναι οι εξηγήσεις για το
τι έχει συµβεί. Αυτοί ήταν οι ηθικοί αυτουργοί του εγκλήµατος
της Γενοκτονίας. 

Τι ακριβώς σηµαίνει όταν λέµε ότι τιµούµε τη µνήµη των αδι-
κοχαµένων; Να πούµε δυο, τρεις συγκινητικές λέξεις στη µνήµη
των νεκρών και των ξεριζωµένων; Να στείλουµε µε τις δηλώσεις
µας ένα µήνυµα στην Τουρκία; Να µην ξεχάσουµε τις ρίζες και
την ιστορία µας; Όλα αυτά βέβαια, αλλά όχι µόνο αυτά. 

Ως τρίτη και τέταρτη γενιά των σφαγιασθέντων και των νεκρών
στις πορείες θανάτου και στα «αµελέ ταµπουρού», ως απόγονοι
αυτών των ξεριζωµένων προσφύγων, που άφησαν τα κορµιά
τους στα πατρώα χώµατα, αλλά κράτησαν την ψυχή τους οφεί-
λουµε πολλά περισσότερα. 

Ενενήντα εννέα χρόνια µετά την ολοκλήρωση της Γενοκτονίας
των Ελλήνων του Πόντου εµείς οι πολιτικοί εκπρόσωποι του ελ-
ληνικού λαού ως πολιτικοί εκφραστές του ποντιακού κι όλου του
προσφυγικού Ελληνισµού οφείλουµε να κάνουµε το µεγάλο

βήµα, να σχεδιάσουµε, να οργανώσουµε, να υπηρετήσουµε ένα
σχέδιο και να πετύχουµε τη διεθνή αναγνώριση της Γενοκτονίας
των Ελλήνων του Πόντου, της Μικράς Ασίας και Θράκης, να ανα-
λύσουµε και να κατανοήσουµε τις γεωπολιτικές πτυχές του. Γιατί
το θέµα της αναγνώρισης της Γενοκτονίας είναι έντονα πολιτικό. 

Η συγκυρία είναι εξαιρετική και η ευκαιρία ίσως µοναδική. Δεν
είναι τυχαίο ότι η δήλωση του Αµερικανού Προέδρου µε την
οποία αναγνωρίζει τη Γενοκτονία του αρµενικού λαού από τους
νεότουρκους έγινε τώρα, έναν αιώνα µετά και τη συγκεκριµένη
χρονική στιγµή. 

Σηµειώνεται ότι το ψήφισµα, που υπερψηφίστηκε από τη
Βουλή των Αντιπροσώπων και προωθήθηκε στον Πρόεδρο ήταν
έτοιµο εδώ και δεκαετίες, δεν περνούσε, όµως, από τη Βουλή
γιατί δεν το επέτρεπαν τα συµφέροντα των δύο χωρών. Έγινε
τώρα, γιατί οι αµερικανοτουρκικές σχέσεις είναι σε πολύ κακό
σηµείο και η αναγνώριση ήρθε ως απάντηση στην Τουρκία για
µία σειρά από ζητήµατα όπως το κουρδικό, τη Συρία, τη Λιβύη
και κυρίως τις σχέσεις µε τη Ρωσία. 

Δεν είναι τυχαία επίσης η πρόσφατη έκθεση του Στέιτ Ντιπάρ-
τµεντ για τα ανθρώπινα δικαιώµατα στην Τουρκία και η αναφορά
στις τρεις αναγνωρισµένες θρησκευτικές κοινότητες, που υφί-
στανται συστηµατικές διακρίσεις: Των Ελλήνων, των Εβραίων και
των Αρµενίων. Δεν είναι τυχαίο ότι κάνει λόγο για ασφυκτικούς
περιορισµούς και αθέµιτες πιέσεις στο Οικουµενικό µας Πα-
τριαρχείο. 

Η αµερικανική έκθεση επιπλήττει επίσης την Τουρκία για τη
βεβήλωση της Αγίας Σοφίας και της Μονής της Χώρας, για τη
µετατροπή τους σε τζαµί, κάτι που είναι ευθεία επίθεση στους
ορθόδοξους χριστιανούς. Όλα αυτά επιβεβαιώνουν τις κακές
αµερικανοτουρκικές σχέσεις και στέλνουν ένα µήνυµα στην
Τουρκία. 

Δεν είναι τυχαίο επίσης το Twit του Μπενιαµίν Νετανιάχου πριν
από πέντε ηµέρες απαντώντας στον Ερντογάν, που λέει: «Δεν
είστε ντόπιοι στην Ανατολία. Ήρθατε από την κεντρική Ασία και
διαπράξατε γενοκτονία εις βάρος του τοπικού ελληνικού χριστια-
νικού πληθυσµού. Η Ιστανµπούλ είναι στην πραγµατικότητα η
Κωνσταντινούπολη και την καταλάβατε παράνοµα. Κατέχετε πα-
ράνοµα τη βόρεια Κύπρο, τη βόρεια Συρία και το Κουρδιστάν. Η
Τουρκία ιδρύθηκε επί µιας γενοκτονίας Ελλήνων χριστιανών».
Έγινε και αυτό τώρα, γιατί οι σχέσεις Ισραήλ και Τουρκίας τον
τελευταίο καιρό είναι άσχηµες και επιδεινώθηκαν µετά την ανοι-
χτή υποστήριξη της Τουρκίας στη Χαµάς. 

Η Τουρκία, παραβιάζοντας κάθε διεθνή συνθήκη, µε µια συµ-
περιφορά που δεν διαφέρει καθόλου από τη στάση των κεµαλι-
κών και µε τη διαχρονική ανοχή των Μεγάλων Δυνάµεων,
κατάφερε να εξαφανίσει ολοσχερώς σχεδόν τον Ελληνισµό της
Κωνσταντινούπολης, τον Ελληνισµό της Μικράς Ασίας, τον Ελ-
ληνισµό της ανατολικής Θράκης, τον Ελληνισµό της Ίµβρου και
της Τενέδου. Κατάφερε να εισβάλει και να επιβάλει κατοχή στη
µισή Κύπρο εδώ και µισό αιώνα περίπου. Και τώρα µας απειλεί
στο Αιγαίο, στην ανατολική Μεσόγειο, στη Θράκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν γίνεται να παραµένουµε
άλλο αδρανείς. Πριν από εκατό χρόνια έφταναν καθηµερινά τη-
λεγραφήµατα σχετικά µε τις βιαιότητες των Τούρκων, που εξε-
λίχθηκαν σε βιαιοπραγίες, εν ψυχρώ δολοφονίες, λευκό θάνατο,
αφανισµό, γενοκτονία. Όµως, τότε κάποιοι έκλειναν τα µάτια,
κουκουλώνονταν µε µια κουβέρτα για να µην ακούνε τις κραυγές
του θανάτου.

Η διεθνοποίηση της Γενοκτονίας του ποντιακού Ελληνισµού
δεν είναι θέµα µόνο σεβασµού προς την ιστορία. Δεν αφορά
µόνο το παρελθόν. Αφορά πολύ περισσότερο το µέλλον της Ελ-
λάδος και την περιοχή µας. Αφορά την ειρηνική συνύπαρξη των
λαών. Αφορά την ευηµερία στην ανατολική Μεσόγειο. 

Μόλις πριν από έναν χρόνο ο Κυριάκος Μητσοτάκης ως Πρω-
θυπουργός µίλησε για γενοκτονία και δήλωσε ότι η πολιτεία θα
προωθήσει τη διεθνοποίηση και την παγκόσµια προβολή της.
Ήταν η πρώτη θαρραλέα δηµόσια παρέµβαση Πρωθυπουργού
της Ελλάδος. 

Στην ίδια κατεύθυνση κινείται και το σηµερινό µήνυµα του
Πρωθυπουργού και τον ευχαριστούµε γι’ αυτό. Μέσα σε αυτό το
κλίµα, εκφράζοντας όχι µόνο τις χιλιάδες των απανταχού Πον-
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τίων Ελλήνων, αλλά και την αγωνία για το µέλλον της πατρίδας
µας, πιστεύω ότι είναι ώρα η Ελλάδα να αξιοποιήσει τη διεθνή
συγκυρία και να φέρει στο προσκήνιο της διπλωµατίας και της
πολιτικής επικοινωνίας το ζήτηµα της Γενοκτονίας στον Πόντο.

Τώρα που η υφήλιος συνειδητοποιεί ότι πριν από εκατό και
πλέον χρόνια η Τουρκία διέπραξε ένα έγκληµα κατά της ανθρω-
πότητας, τώρα που το διεθνές κλίµα είναι βαρύ γι’ αυτήν είναι η
ώρα να µιλήσουµε για τα δίκαιά µας, να σταθούµε στο ύψος των
περιστάσεων, να κινηθούµε έξυπνα και συλλογικά, να αξιοποι-
ήσουµε το απίστευτο δυναµικό του οικουµενικού Ελληνισµού.
Τώρα είναι η στιγµή να περιληφθεί το ζήτηµα της διεθνούς ανα-
γνώρισης της Γενοκτονίας στην ελληνική διπλωµατική ατζέντα,
ώστε να τίθεται επίσηµα πλέον σε κοινοβούλια και κυβερνήσεις
ξένων κρατών, όπως κάνει εδώ και πολλά χρόνια η µικρή και αδύ-
ναµη Αρµενία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το άδικο ξεψύχισµα των αδικαίωτων θα συνεχίζει να είναι η δύ-

ναµή µας, η δύναµη χιλιάδων Ποντίων, αλλά και εκατοµµυρίων
ανθρώπων που επιθυµούν και προσδοκούν δικαιοσύνη, δηµοκρα-
τία, ειρήνη και αρµονική συνύπαρξη. Γιατί ο αγώνας για τη διεθνή
αναγνώριση της Γενοκτονίας είναι πάνω απ’ όλα αγώνας για τα
πανανθρώπινα αυτά αγαθά. Η ιστορία έχει δικαιώσει αυτή την
εκτίµηση. Η χώρα µας, η χώρα που γέννησε τη δηµοκρατία, οφεί-
λει να πρωτοστατήσει σ’ αυτό µε πράξεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προ-

οδευτική Συµµαχία θα µιλήσει η συνάδελφος κ. Ολυµπία Τελιγιο-
ρίδου.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αντιπρόεδρε της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, «Αναστορώ τα παλαιά και η καρδία µ’ φαρµακούται.
Κρούνε σον νου µ’ τα µέρα µουν και η γούλα µ’ γοµούται». Και
συµβαίνει αυτό γιατί η καταγραφή της ιστορίας στη συλλογική
µας µνήµη δεν προέρχεται απλά από µια διανοητική επεξεργα-
σία, αλλά από σκληρές βιωµατικές εµπειρίες, από τις αφηγήσεις
των παππούδων µας που δεν ξεχνούσαν και νοσταλγούσαν
πάντα την πατρίδα, από τη σιωπή των γιαγιάδων µας, που δεν
ήθελαν να θυµούνται τον ανείπωτο πόνο. Είναι εκείνη η συλλο-
γική συνείδηση, που διαµόρφωσε την ιδιαίτερη ψυχοσύνθεσή
µας, µια ψυχοσύνθεση που πηγάζει από τη γνώση του ολέθρου,
της βίας, του θανάτου, της εξόντωσης και του ξεριζωµού. Πηγά-
ζει από τη συνειδητοποίηση της θέσης του πρόσφυγα και από το
µετέπειτα βίωµα των διακρίσεων, του ρατσισµού και του περιθω-
ρίου µε τα λοιµοκαθαρτήρια της Καλαµαριάς και της Μακρονή-
σου. Πηγάζει όµως και από το πείσµα για ζωή, ελπίδα, αγώνα,
περηφάνια και δηµιουργία.

Ο λαός µας, που για χιλιάδες χρόνια έζησε στην απέναντι όχθη
του Αιγαίου και δηµιούργησε µια σπουδαία εστία ελληνικού πο-
λιτισµού, µπορεί να µαρτύρησε και να έχασε τις προγονικές του
εστίες, όµως δεν έχασε ποτέ την αξιοπρέπεια και τον αυτοσεβα-
σµό του. Σε ολόκληρη την ιστορική του διαδροµή στάθηκε στην
κορυφή του χρέους και της ευθύνης απέναντι και στους προγό-
νους του και στους απογόνους του. Από τον 8ο π.Χ. αιώνα άφησε
το στίγµα του, από τον Διογένη, τον Στράβωνα, τον Βησσαρίωνα,
τον Αθανάσιο Αθωνίτη, τον Ξιφιλίνο, τον Χιονιάδη, τον Λουκίτη,
τον Γεώργιο Τραπεζούντιο, τον Αλέξιο Κοµνηνό, τον Υψηλάντη
µέχρι τον µάρτυρα Νίκο Καπετανίδη, υπηρέτησε τις αρχές και
τις αξίες του ελληνικού αλλά και του ευρωπαϊκού πολιτισµού.

Αυτό το µεγάλο ταξίδι του ποντιακού Ελληνισµού µέσα στους
αιώνες της ιστορίας επιχείρησε να ανακόψει το τουρκικό κατε-
στηµένο στις αρχές του προηγούµενου αιώνα.

Εµείς οι Πόντιοι, µαζί µε άλλους χριστιανικούς λαούς που κα-
τοικούσαν στα ασιατικά εδάφη της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας,
υπήρξαµε θύµατα της πρώτης οργανωµένης γενοκτονίας του
20ου αιώνα. Και µπορεί να έχει επιλεγεί η 19η Μαΐου ως Ηµέρα
Μνήµης της Γενοκτονίας των Ποντίων, όµως η αρχή βρίσκεται
στο 1913, όταν οι νεότουρκοι ίδρυσαν τη διαβόητη «Μυστική

Υπηρεσία» και το «Γραφείο Εγκατάστασης Φυλών και Μετανα-
στών». 

Την περίοδο 1914 - 1918 έγινε η πρώτη φάση της Γενοκτονίας
από τους νεότουρκους. Στις 19 Μαΐου 1919, µε την αποβίβαση
του Κεµάλ στη Σαµψούντα, αρχίζει η δεύτερη και σκληρότερη
φάση της ποντιακής Γενοκτονίας µε τριακόσιες πενήντα τρεις χι-
λιάδες θύµατα. Αυτό αποκαλύπτει η ιστορία µέσα από πλήθος
πηγών, όχι µόνο ελληνικών αλλά και από την Ευρώπη και τις Ηνω-
µένες Πολιτείες Αµερικής. Είναι ξεκάθαρο πως είτε µιλάµε για
τη Γενοκτονία από τις συµµορίες του Τοπάλ Οσµάν, είτε µιλάµε
για την αργή και µαρτυρική εξόντωση των Ποντίων µε τα τάγµατα
«αµελέ ταµπουρού» ήταν µια συνειδητή, κεντρικά σχεδιασµένη,
οργανωµένη και εκτελεσµένη γενοκτονία του τουρκικού καθε-
στώτος, που είχε στόχο τη δηµιουργία ενός «καθαρού» κράτους
απαλλαγµένο από ανεπιθύµητους αλλόφυλους και αλλόθρη-
σκους.

Η ελληνική Βουλή το 1994 µε πρωτοβουλία του τότε πρωθυ-
πουργού Ανδρέα Παπανδρέου και µε οµόφωνη απόφαση ανα-
γνώρισε τη Γενοκτονία. Το έκανε όµως µε µεγάλη καθυστέρηση,
εβδοµήντα χρόνια µετά, όταν οι αδελφοί µας Αρµένιοι από την
πρώτη στιγµή οργάνωσαν τη δίκαιη διεκδίκηση, την παγκόσµια
αναγνώριση του δικού τους µαρτυρίου, που πρόσφατα αναγνω-
ρίστηκε από τον Πρόεδρο των Ηνωµένων Πολιτειών.

Η Τουρκία εξακολουθεί να αρνείται το εγκληµατικό παρελθόν
και την ίδια ώρα χρησιµοποιεί ως εργαλείο το δράµα εκατοµµυ-
ρίων νέων προσφύγων, εκβιάζοντας την Ευρώπη για να αποσπά-
σει γεωπολιτικά και οικονοµικά ανταλλάγµατα.

Η χώρα µας βρίσκεται στο επίκεντρο αυτής της αναθεωρητι-
κής πολιτικής. Έχουµε χρέος να υπερασπιστούµε το Διεθνές Δί-
καιο και τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Σ’ αυτό λοιπόν το ιστορικό
πλαίσιο η αναγνώριση της Γενοκτονίας του ποντιακού Ελληνι-
σµού δεν είναι απλά η εκπλήρωση ενός ηθικού καθήκοντος, απο-
τελεί πολιτική δήλωση που δεν αφορά µόνο το χθες, αλλά κυρίως
τον σηµερινό και αυριανό κόσµο. Η παγκόσµια αναγνώριση του
εγκλήµατος, η καταδίκη του εθνικισµού και η απόκρουση της
ψευδο-ιστορίας είναι προϋπόθεση για την ειρηνική συνύπαρξη
στον σύγχρονο κόσµο.

Σήµερα, εµείς, τα εγγόνια και τα δισέγγονα όσων µαρτύρησαν
στον Πόντο, δεν ζητάµε εκδίκηση, ζητάµε δικαίωση των προγό-
νων µας. Είµαστε µια δύναµη µνήµης, γλώσσης, αλληλεγγύης
και δηµοκρατίας.

Η σηµερινή µέρα δεν ανήκει σε κόµµατα, δεν προσφέρεται για
αντιπαραθέσεις. Ωστόσο, θέλω να τονίσω την αµετακίνητη θέση
του κόµµατός µας για τη δηµιουργία µουσείου ποντιακού και
προσφυγικού Ελληνισµού στη Θεσσαλονίκη στον χώρο και στην
ακριβή έκταση, που προέβλεπε ο αρχικός σχεδιασµός για το
στρατόπεδο Παύλου Μελά, όπως είχε ανακοινώσει ο Πρόεδρός
µας Αλέξης Τσίπρας.

Η Κυβέρνηση οφείλει να διαθέσει αξιοπρεπή χώρο, που θα
αποτελέσει την κιβωτό της ιστορίας και του πολιτισµού µας και
να µην αλλάξει τον αρχικό σχεδιασµό. Αυτό είναι καθήκον όλων
µας απέναντι στις γενιές του µέλλοντος, που έχουν δικαίωµα να
ξέρουν την ιστορική αλήθεια και να προχωρήσουν στο αύριο µε
αυτογνωσία. 

Κυρίες και κύριοι, σαν Πόντια αισθάνοµαι το βάρος της ευθύ-
νης και της βαριάς ιστορίας. Κύριε Πρόεδρε, αναπολώντας την
ιστορία του ποντιακού Ελληνισµού ανά τους αιώνες θέλω να σας
πω πως νιώθω το εξής: «Εσκώθα αν, εντόκα καν, εφέκα οπίς τον
πόνον. Έµπρου τερώ τον αητόν και πορπατώ σον χρόνον». 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εκ µέρους του Κινή-
µατος Αλλαγής θα µιλήσει ο συνάδελφος, κ. Χαράλαµπος Κα-
στανίδης, Βουλευτής από την Α’ Περιφέρεια της Θεσσαλονίκης.

Ορίστε, κύριε Καστανίδη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Μεγάλωσα ακούγοντας, συνή-

θως τις νύχτες, τα χαµηλόφωνα µοιρολόγια των γιαγιάδων µου
για τα αγαπηµένα πρόσωπα, που χάθηκαν και σφαγιάστηκαν
µπροστά στα µάτια τους. Στο σύντοµο χρόνο που γνώρισα τους
παππούδες µου είδα εκείνη την περίεργη πείσµονα σιωπή τους,
ερµητικά κλεισµένοι στον εαυτό τους να µη µιλούν, παρά κατ’
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εξαίρεση κάποιες φορές να εκτοξεύουν λέξεις και ονόµατα φορ-
τωµένα µε πίκρα. Κατάλαβα αργότερα ότι συµβαίνει σε ορισµέ-
νους ανθρώπους να µην αποκαλύπτεται η βαθιά τραυµατισµένη
µνήµη, µα κάποιες φορές να υπονοείται από τα θραύσµατα της
γλώσσας. 

Καταλαβαίνετε ότι η σχέση µου µε την ποντιακή Γενοκτονία
είναι βιωµατική και επειδή µπορεί η συγκίνηση να µην µου επι-
τρέψει την από στήθους οµιλία αποφάσισα να υποβάλω τον
εαυτό µου στην πειθαρχία ενός κειµένου.

Η Γενοκτονία είναι έγκληµα κατά της ανθρωπότητας γι’ αυτό
και είναι απαράγραπτο. Μια γενοκτονία µπορεί να συντελεστεί
δύο φορές, την πρώτη φορά ως γεγονός και τη δεύτερη ως λήθη
του δράµατος. 

Αυτόν τον κίνδυνο επιχείρησε να αντιµετωπίσει µε αίσθηµα
εθνικής ευθύνης η Βουλή των Ελλήνων, όταν το 1994, µε πρω-
τοβουλία των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ, αναγνώρισε τη Γενοκτονία
των Ελλήνων του Πόντου και καθιέρωσε ως ηµέρα µνήµης την
19η Μαΐου. Δεν ήταν, δηλαδή, µόνο η εύλογη υποχρέωση της πο-
λιτείας να αναγνωρίσει τον ποταµό αίµατος και τη θυσία µιας κοι-
νότητας των Ελλήνων, αλλά και η στέρεη εθνική πεποίθηση ότι
µέσα στη σιωπή της λήθης ξεριζώνεσαι και έτσι ευάλωτο από την
άγνοια το έθνος αδυνατεί να ορίσει τους δρόµους, που του αξίζει
να βαδίσει προς το µέλλον. 

Δεν είναι εύκολο να περιγράψει κανείς τη βαρβαρότητα, που
υπέστησαν όσοι χάθηκαν και όσοι επέζησαν, την εξόντωση τρια-
κοσίων πενήντα τριών χιλιάδων ψυχών µε όλα σχεδόν τα µέσα
που µπορεί να επινοήσει η ανθρώπινη ραδιουργία, τις εκτελέ-
σεις, τις δηώσεις, τις ατέλειωτες πορείες θανάτου, τα τάγµατα
εργασίας. Δεν είναι εύκολο να περιγράψει κανείς την εικόνα των
χιλιάδων άταφων νεκρών, την αλλαγή του ρου των ποταµών από
τα στοιβαγµένα πτώµατα, τις κακουχίες στα χιόνια ή στα λιοπύ-
ρια. 

Ας κρατήσουν οι νεότερες γενιές τρεις εικόνες βαθιά µέσα
στην καρδιά τους και στη µνήµη τους ως οδηγό για το δικό τους
αυριανό εθνικό χρέος. Νοέµβριος 1916, στην πόλη της Κερα-
σούντας προστρέχουν πολλοί Ρωµιοί κατατρεγµένοι από τους
διωγµούς στα χωριά και τις πόλεις τους, µε την ελπίδα µεγαλύ-
τερης προστασίας. Οι Οθωµανοί συγκεντρώνουν τους ενήλικες
στην εκκλησία του Αγίου Γεωργίου και κάθε φορά που ο αριθµός
των συγκεντρωµένων ξεπερνά τα διακόσια πενήντα άτοµα τους
εκτοπίζουν σε άγνωστη κατεύθυνση. Τα βρέφη και τα παιδιά πα-
ραδίδονται στους άτακτους Τσέτες, που τα µεταφέρουν στην πα-
ραλία της Κερασούντας και τα συνθλίβουν ανάµεσα στα βράχια
των ακτών. 

Δεκέµβριος 1917, ο Αυστριακός πρόξενος Κβιατόφσκι περι-
γράφει σε τηλεγράφηµά του προς το Αυστριακό Υπουργείο Εξω-
τερικών την έλευση στη Σαµψούντα ενός Τούρκου λοχαγού, που
µε θολωµένο από τη σφαγή βλέµµα, παρακαλεί τον στρατιωτικό
διοικητή της περιοχής να σταµατήσει το µακελειό, που οι τουρ-
κικές δυνάµεις προκαλούν σε βάρος των Ποντίων κατοίκων της
ευρύτερης περιοχής της Πάφρας. Η βαθιά νύχτα του σκοταδι-
σµού ποτέ δεν επέτρεψε να µάθουµε την τύχη του Τούρκου λο-
χαγού.

Εικόνα τρίτη, η Σανταία µάνα αναγκάζεται να θυσιάσει το µωρό
της για να µην προδοθεί από το κλάµα του η θέση των διωκόµε-
νων γυναικόπαιδων και γερόντων, που κρύβονταν µέσα στο
δάσος. Ένα απίστευτο τραύµα στη συλλογική µνήµη του γένους
των Ποντίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω την απαίτηση ούτε δια-
τηρώ την ψευδαίσθηση ότι ένας νέο-οθωµανός θα µπορούσε να
ακολουθήσει το συγκλονιστικό και ταυτόχρονα διδακτικό παρά-
δειγµα του γονυπετούς Βίλι Μπραντ να ζητά την καθαρτήριο
συγγνώµη για το Ολοκαύτωµα των Εβραίων. Έχω, όµως, την
απαίτηση από την ελληνική πολιτεία να ηγηθεί του αγώνα, που
δίνουν οι ποντιακές οργανώσεις ανά τον κόσµο για να αναγνω-
ριστεί από διεθνείς οργανισµούς και ξένα κοινοβούλια η Γενο-
κτονία του ποντιακού Ελληνισµού, όπως συνέβη µε την αρµενική
Γενοκτονία. 

Έχω την απαίτηση από την ελληνική πολιτεία να εντάξει στην
ηµερήσια διάταξη της επίσηµης διπλωµατίας της αιτήµατα, που
απορρέουν από το δράµα της ποντιακής Γενοκτονίας, όπως πα-

ραδείγµατος χάριν είναι ο σεβασµός και η παράδοση ιστορικών
κειµηλίων. Έχω την απαίτηση από την ελληνική πολιτεία να έχει
µονίµως προ οφθαλµών την ιστορική αλήθεια ότι, αν το ολοκαύ-
τωµα των Εβραίων συµπυκνώνεται στην εικόνα του Άουσβιτς, η
Γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου συµπυκνώνεται στη δρα-
µατική διατύπωση του Πολυχρόνη Ενεπεκίδη «Άουσβιτς εν ροή».
Να θυµηθούµε την πυκνή, ιστορικά ακριβή και οδυνηρά αποκα-
λυπτική περιγραφή του:

«Η γενοκτονία αλά τούρκα είναι βουβή, πονηρή, ανατολίτικη,
δεν έχει θεωρητικά background, αλλά µάλλον πρακτικά πλιατσι-
κολογικά. Οι καλούµενες εκτοπίσεις, εξορίες των κατοίκων ολό-
κληρων χωριών, οι εξοντωτικές εκείνες οδοιπορίες µέσα στο
χιόνι των γυναικόπαιδων και των γερόντων -οι άνδρες βρίσκονται
ήδη στα τάγµατα εργασίας ή στο στρατό- δεν οδηγούν φυσικά
σε κανένα Άουσβιτς µε τους διαβολικά οργανωµένους µηχανι-
σµούς της φυσικής εξόντωσης των ανθρώπων. Όχι. Ήταν, όµως,
ένα Άουσβιτς εν ροή. Οι άνθρωποι πέθαιναν καθ’ οδόν, δεν περ-
πατούσαν για να φτάσουν κάπου, όχι, περπατούσαν για να πε-
θάνουν από τις κακουχίες, την παγωνιά, την πείνα, τον
εξευτελισµό του ανθρώπινου. Αυτό ήταν το διαβολικό σύστηµα,
πονηρά οργανωµένο. Δεν υπήρχε στο τέρµα κανένα Άουσβιτς,
γιατί για τους περισσότερους δεν υπήρχε τέρµα. Το ταξίδι τους
προς το θάνατο ήταν ο θάνατος, όχι το τέρµα του ταξιδιού».

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας θα πάρει

τον λόγο ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης, κ. Ιωάννης Δελής.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ατενίζει το µέλλον µε εµπιστο-

σύνη όποιος κατέχει την ακριβή γνώση του παρελθόντος, οποίος
διατηρεί άσβεστη την ιστορική µνήµη.

Γι’ αυτό και δεν ξεχνάµε και δεν πρέπει να ξεχνάµε όσους χά-
θηκαν στη φοβερή Γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου, στα
χρόνια του βίαιου και βάρβαρου ξεριζωµού τους από τις πατρο-
γονικές τους εστίες µαζί µε άλλες µειονότητες. Τιµούµε τη µνήµη
τους, µα και διδασκόµαστε συνάµα για τις συνθήκες και τις αιτίες
που οδήγησαν σε αυτή την καταστροφή.

Αυτός ο βίαιος και βάρβαρος ξεριζωµός των Ελλήνων του Πόν-
του, αλλά και άλλων µειονοτήτων από τις περιοχές του Εύξεινου
Πόντου πριν από έναν αιώνα δεν µπορεί να ερµηνευθεί ολοκλη-
ρωµένα αν δεν ενταχθεί στο ιστορικό, το πολιτικό, το κοινωνικό
πλαίσιό της, αν δεν φωτιστεί, δηλαδή, το ιστορικό υπόβαθρο της
περιόδου εκείνης.

Ήταν ο ιµπεριαλισµός τότε, στις αρχές του 20ου αιώνα, άπλη-
στος ήδη από τότε για τις αγορές, που οδηγούσε την ανθρωπό-
τητα στον Α’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Την ίδια ακριβώς περίοδο και
µέσα σε συνθήκες παρατεταµένης αποσύνθεσης της Οθωµανι-
κής Αυτοκρατορίας, διαµορφώνονταν και αναπτύσσονταν τα
εθνικά αστικά κράτη των Τούρκων, των Αράβων και των Αρµενίων
στην εγγύς Ανατολή, όπως και των νότιων Σλάβων στα Βαλκάνια.
Το τότε ιστορικό µείγµα ήταν εκρηκτικό για τους λαούς της πε-
ριοχής και γινόταν ακόµη πιο επικίνδυνο εξαιτίας της επιλογής
της τουρκικής αστικής τάξης να ωθήσει µε βίαιο τρόπο τη διαδι-
κασία της διαµόρφωσης του τουρκικού έθνους-κράτους.

Οι Έλληνες του Πόντου είχαν, λοιπόν, απέναντί τους πριν από
όλα την τούρκικη αστική τάξη, που µε το γενικευµένο και σχεδια-
σµένο αιµατοκύλισµα, επεδίωκε να εκτοπίσει το ανταγωνιστικό,
γι’ αυτήν, ελληνικό κεφάλαιο. Είχαν όµως, δυστυχώς, απέναντί
τους, όπως αποδείχθηκε -και ας µην φαινόταν τότε και τόσο πολύ
καθαρά- και την ελληνική αστική τάξη, που µε το τότε πολιτικό
της προσωπικό χρησιµοποίησε αδίστακτα τους πληθυσµούς
στον Πόντο ως αντιπερισπασµό και ως µέσο πίεσης για τα δικά
της ανταγωνιστικά συµφέροντα, εγκαταλείποντάς τους την τε-
λευταία κρίσιµη στιγµή στην τύχη τους. Και αυτοί που την πλή-
ρωσαν, βέβαια, ήταν κυρίως η φτωχολογιά, ο λαός.

Μέσα σε αυτό, λοιπόν, το ιστορικό και γεωγραφικό πλαίσιο συ-
νέβησαν και οι σχεδιασµένοι διωγµοί των εθνικών µειονοτήτων
και, βέβαια, και του ελληνικού ποντιακού πληθυσµού, όπως και
άλλων πληθυσµών τότε, στη Θράκη και στη Μικρά Ασία. Μα,
µήπως σήµερα άραγε σταµάτησαν αυτοί οι ανταγωνισµοί των
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αστικών τάξεων, όπως της ελληνικής και της τουρκικής, όπως
και άλλων ισχυρότερων στην περιοχή;

Κάθε άλλο, η ένταση της επιθετικότητας της τουρκικής αστι-
κής τάξης το µαρτυρά. Όλοι βλέπουµε πως η περιοχή µας, η Νο-
τιοανατολική Μεσόγειος γίνεται το πεδίο του ανταγωνισµού και
των συγκρούσεων πολλών αστικών τάξεων, µε τις εστίες του πο-
λέµου να ρηµάζουν χώρες, όπως η Συρία και να δολοφονούν
λαούς, όπως τον παλαιστινιακό από το κράτος-δολοφόνο του Ισ-
ραήλ.

Ας επαγρυπνεί, λοιπόν, ο ελληνικός λαός, αλλά και όλοι οι γει-
τονικοί λαοί. Το τότε αποτέλεσµα των πολιτικών και των ανταγω-
νισµών αυτών των αστικών τάξεων και των δύο χωρών, είναι
γνωστό. Εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι χάθηκαν και περίπου
ενάµισι εκατοµµύριο ψυχές πήραν τον δρόµο της προσφυγιάς. 

Και σήµερα, όπως και τότε, στις µαρτυρικές τότε πορείες των
Ποντίων, τα καραβάνια των προσφύγων κινούν για το µακρύ και
επικίνδυνο ταξίδι τους. Και σήµερα, όπως και τότε, οι συνθήκες
της διαβίωσής τους άθλιες είναι. Και σήµερα, όπως και τότε, οι
πρόσφυγες έχουν απέναντί τους εχθρούς τους πατριδοκάπη-
λους εθνικιστές, τους φασίστες ναζιστές και οι Πόντιοι όλα αυτά
τα ξέρουν πάρα πολύ καλά. Το έζησαν στο ίδιο τους το πετσί.
Και σήµερα λοιπόν, όπως από τότε, οι ιµπεριαλιστικοί ανταγωνι-
σµοί εγκυµονούν θανάσιµους κινδύνους για τους λαούς, κινδύ-
νους που µόνον οι ίδιοι οι λαοί µπορούν µε την πάλη τους να
αποσοβήσουν. 

Κλείνοντας, θέλουµε να διαβεβαιώσουµε για µία ακόµα φορά
το οργανωµένο ποντιακό κίνηµα ότι στο ΚΚΕ θα βρει έναν στα-
θερό συµπαραστάτη σε κάθε δίκαιη διεκδίκησή του. Και όπως
γνωρίζουν καλά οι χιλιάδες οµογενείς από τη Σοβιετική Ένωση,
το ΚΚΕ θα είναι πάντα µαχητικά στο πλευρό τους στα σοβαρά
προβλήµατα που ακόµα αντιµετωπίζουν. 

Και καθώς οι λαϊκές παραδόσεις αποτελούν βιωµατικούς φο-
ρείς της ιστορικής µνήµης, θα συνεχίσουµε µαζί µε τους ποντια-
κούς συλλόγους να διεκδικούµε από το ελληνικό κράτος τη
στήριξη και την ανάδειξη της πολιτιστικής και πνευµατικής κλη-
ρονοµιάς και δραστηριότητας των Ποντίων από όλες τις γενιές.
Και βέβαια θα συνεχίσουµε παντού και πάντα να στηρίζουµε τη
δίκαιη προσπάθεια για τη διεθνή αναγνώριση της Γενοκτονίας
του ποντιακού Ελληνισµού. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εκ µέρους του κόµ-
µατος Ελληνική Λύση θα µιλήσει ο Πρόεδρός του, ο κ. Κυριάκος
Βελόπουλος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα προσεκτικά όλους τους
οµιλητές. Είµαι ποντιακής καταγωγής κατά το ήµισυ. Το άλλο
µισό από την Προύσα και το Ικόνιο, πάλι πρόσφυγας, διωγµένος,
ξεριζωµένος από τις πατρογονικές εστίες. Συναισθηµατικά είµαι
φορτισµένος πάρα πολύ γιατί και εγώ, όπως ο Χάρης Καστανί-
δης, µεγάλωσα από τα όσα µου έλεγαν ο παππούς και η γιαγιά,
οι Πόντιοι, καθισµένοι στο περβάζι του σπιτιού, στον παλιό Μυ-
λότοπο Γιαννιτσών. Μου έλεγαν τα πόσα πέρασαν. 

Και θυµάµαι µια στιχοµυθία µεταξύ των δύο, όπου ο παππούς
µου έλεγε ότι από τα οκτώ αδέρφια γύρισαν στην Ελλάδα οι τέσ-
σερις, το 50%. Τέσσερις άνθρωποι χάθηκαν στη διαδροµή για να
έρθουν στη µητροπολιτική Ελλάδα. Τριακόσιες χιλιάδες ογδόντα
περίπου ήταν οι νεκροί. 

Κοιτάξτε, εµένα µε ενοχλεί άλλο πράγµα. Χθες είδα τον Πρω-
θυπουργό να είναι εδώ για την κλιµατική αλλαγή. Ήρθε εκτάκτως
µαζί µε την κ. Γεννηµατά και τον κ. Κουτσούµπα, χωρίς να ενη-
µερώσουν κανέναν, στην επιτροπή. Πρωτόγνωρο στα χρονικά!
Σήµερα όµως δεν είναι κανείς εδώ. Θα έπρεπε να είναι εδώ. 

Είναι εδώ ο κ. Πικραµµένος θα µου πείτε και τον ευχαριστούµε
γι’ αυτό ως Πόντιοι και ως Μικρασιάτες. Γιατί δεν είναι µόνο η
ποντιακή γενοκτονία, είναι και η γενοκτονία των Ανατολικοθρα-
κιωτών και των Μικρασιατών. Είναι οι γενοκτονίες που υπέστη-
σαν όλοι οι Έλληνες. Είναι εκατοντάδες χιλιάδες ψυχές. 

Σκεφτείτε να πάτε από εδώ µε τα πόδια στον Πόντο. Το αντί-
στροφο έγινε. Μόνο σκεφτείτε αυτή τη διαδροµή µε τα πόδια,

πόλεµος, διώξεις, πείνα. Μόνο µε τη σκέψη αυτή µπορεί να κα-
ταλάβει κάποιος τι σηµαίνει για έναν άνθρωπο να ξεριζώνεται,
να ξεκληρίζεται.

Τι άλλαξε από τότε µέχρι σήµερα; Δυστυχώς για το ελληνικό
πολιτικό σύστηµα δεν άλλαξε τίποτα. Οι Τούρκοι κάνουν τα ίδια.
Τα ίδια έκαναν στην Κύπρο το 1974. Τα ίδια κάνουν τώρα µε τα
όµορα κράτη τους. Κυνηγούν µειονότητες, κυνηγούν εθνότητες.
Ο Τούρκος δεν αλλάζει. Δεν θα πω τι έλεγε ο παππούς µου ή η
γιαγιά µου. Θα ακουστεί ακραίο και δεν µου αρέσει. Όµως έλε-
γαν «όσο και να φιλέψεις έναν Τούρκο, πρέπει να είσαι προσε-
κτικός για το τι µπορεί να σου κάνει στην πορεία», γιατί το είχαν
υποστεί. Είχαν βιώµατα.

Όµως το ερώτηµα, που πλανάται και θα έπρεπε να ρωτήσουµε
είναι το εξής. Όλες οι κυβερνήσεις από τότε µέχρι σήµερα, πότε
επίσηµα, κύριε Καστανίδη, έθεσαν τέτοιο θέµα στην τουρκική κυ-
βέρνηση; Άκουγα τον κ. Δένδια και τη Νέα Δηµοκρατία να επαί-
ρονται εσχάτως -και καλά κάνουν- για τα όσα είπε ο κ. Δένδιας
µπροστά στους Τούρκους και ήταν η πρώτη φορά που ξέφυγε
από την πεπατηµένη οδό ένας Υπουργός και είπε κάτι παρα-
πάνω. 

Πότε επισήµως ελληνική Κυβέρνηση έθεσε θέµα Γενοκτονίας
των Ποντίων Μικρασιατών από την Κωνσταντινούπολη στην
Τουρκία; Πότε; Πείτε µου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί το να συζητάµε µεταξύ µας εδώ, οι Πόντιοι και όχι µόνο

οι Πόντιοι, το να πάρουµε το βιντεάκι και να πάµε στο χωριό µας,
να το δείξουµε κάπου, γιατί εκπροσωπούµε Ποντίους, αυτό δεν
µου λέει τίποτε. Πραγµατικά δεν µου λέει τίποτε. Εάν θέλετε να
µου πει κάτι, πρέπει τώρα να αποφασίσει η Κυβέρνηση να τεθεί,
όταν θα έρθει ο Τούρκος Υπουργός Εξωτερικών στην Αθήνα το
θέµα της Γενοκτονίας των Ποντίων. Γιατί δεν το κάνουν; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ο παππούς, που ήξερε και λίγα γράµµατα, µου έλεγε «εν

αρχήν ην ο Πόντος». Εν αρχή ην ο πόνος! Για κάθε Πόντιο ο
πόνος είναι έντονος, για κάθε Μικρασιάτη. 

Μιλάµε για Πόντο. Έχει καταλάβει κανείς πλην των Ποντίων,
που φαντάζοµαι γνωρίζουν, τι σηµαίνει Πόντος; Ησίοδος, Αργο-
ναυτική Εκστρατεία, Ελληνισµός, αποικίες, παρουσία χιλιετηρί-
δων. Μια ολόκληρη οντότητα ελληνική να υπάρχει χιλιάδες
χρόνια και να ξεκληρίζεται µέσα σε δέκα χρόνια. Τη συνέχεια του
Ελληνισµού από την Ιωλκό, την Αργοναυτική Εκστρατεία, τον
Πίνδαρο, τον Ξενοφώντα, «Κύρου Ανάβασις», όλα καταγεγραµ-
µένα στην ελληνική ιστορία. 

Πότε τα µάθαµε όµως; Πότε γνωρίσαµε πραγµατικά τι σηµαί-
νει Πόντος; Όπου στον Πόντο είχαµε τα πρώτα ελληνικά πανεπι-
στήµια πριν την επανάσταση ακόµα. Πόσοι το γνωρίζουν εδώ
µέσα; Πόσοι γνωρίζουν ότι είχαµε παρθεναγωγεία, σχολεία, βι-
βλιοθήκες; Δεν θα πω για τον Υψηλάντη. Δεν υπάρχει λόγος να
τα πω όλα αυτά, για τους Κατακουζηνούς, δεν χρειάζεται. 

Όµως, µε ενοχλεί περισσότερο ότι υπάρχουν ακόµα και τώρα
ιδεοληπτικοί και µέσα στη Βουλή, οι οποίοι αµφισβητούν τη Γε-
νοκτονία και παίζουν µε τις λέξεις: Δεν υπήρχε Γενοκτονία, µπο-
ρεί να υπήρχε µιας µορφής δίωξη, εθνοκάθαρση. Υπάρχουν
Έλληνες Βουλευτές που το λένε. Γιατί δεν κάθεστε να τα πείτε
όλα αυτά, να συζητήσουµε σοβαρά, γιατί αυτή η ιδεοληψία τους,
η εµµονή τους ή ότι είναι ελληνοφοβικό να το υπερασπίζονται;
Και αυτό είναι που µε προκαλεί ειλικρινά, είναι οι εµµονικοί, οι
νεωτεριστές της ιστορίας, λες και το αίµα ακόµα και τώρα δεν
υπάρχει. Πραγµατικά απορώ. Ποιος µπορεί να µιλήσει; Οι µάρ-
τυρες. 

Το µέγα ερώτηµα, όµως, για να κάνουµε αυτό που λέω πολλές
φορές ως επιστήµων της ιστορίας, κύριε Πικραµµένε, -ασχολού-
µαι µε την ιστορία ως άνθρωπος που σπούδασε το αντικείµενο-
είναι το εξής. Γιατί έγινε έχει σηµασία, γιατί έγινε η Γενοκτονία,
για να µην επαναλάβουµε τα ίδια λάθη. Γιατί τα επαναλαµβά-
νουµε και τώρα τα λάθη δυστυχώς. 

Κανείς δεν τόλµησε να πει, πλην ενός οµιλούντα, ποια ήταν η
πραγµατικότητα για να γίνει µια γενοκτονία, ποιοι έφταιγαν. Δεν
θα µπω εγώ στα ελληνικά -Βενιζελικοί, αντιβενιζελικοί, βασιλικοί
κ.λπ.- όχι. Τότε οι ίδιοι άνθρωποι που κυβερνούσαν τη χώρα έλε-
γαν ότι οι σύµµαχοι θα µας σώσουν. Θα µας σώσει η Αντάντ.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΕ’ - 19 ΜΑΪΟΥ 2021 12483



Έτσι λέγανε. Ιταλοί, Γάλλοι, οι σύµµαχοί µας ήταν και ήταν οι
πρώτοι που µας πούλησαν. Για γεωστρατηγικούς, γεωοικονοµι-
κούς, γεωπολιτικούς –Μέση Ανατολή- λόγους, πετρέλαια που
βρέθηκαν εκείνη την περίοδο, µας πούλησαν όλοι για να µην µε-
γαλώσει η Ελλάδα. 

Σήµερα λέµε τα ίδια πράγµατα. Το Διεθνές Δίκαιο, η Ευρω-
παϊκή Ένωση, η ευρωπαϊκή αλληλεγγύη. Αν συνεχίζεις τα ίδια
λάθη, θα ανακυκλώσεις και θα ξαναζήσεις την ίδια ιστορία. Πα-
ράδειγµα: Δεν µαθαίνουµε από τα λάθη µας. Οι ηθικοί φυσικοί
αυτουργοί -εγώ θα µιλάω µε την αλήθεια- ήταν οι Γερµανοί, οι
οποίοι ήθελαν ενέργεια, όπως θέλουν και τώρα ενέργεια. Όπως
κάνουν και τώρα, έτσι έκαναν και τότε. Στρατηγοί του Κεµάλ ήταν
Γερµανοί, οι οποίοι έδωσαν εντολές, κύριε Καστανίδη, να ξεκλη-
ριστεί ο Ελληνισµός της Μικράς Ασίας και του Πόντου. Ψάξτε
λίγο την Ιστορία. Όλοι ήταν συµµέτοχοι στο έγκληµα, οι φίλοι
µας και οι εχθροί µας, για να σφαχτούν Έλληνες.

Θα µου πείτε, τι σχέση έχει αυτό µε το σήµερα; Έχει. Στόχος
ήταν η εθνοκάθαρση, µια «καθαρή» Τουρκία, για να µπορεί η Γερ-
µανία να την ελέγχει την χώρα αυτή για τα δικά της συµφέροντα
και καλά έκανε. Δικαίωµά της. Αλλά µας πούλησαν οι σύµµαχοί
µας στην Αντάντ. Μας πούλησαν οι Ιταλοί, οι Γάλλοι, πέταξαν τα
όπλα, τα έδωσαν στον Κεµάλ, µαζί µε τους κοµµουνιστές που
είχαν το άλλοθι όµως «τι δουλειά είχαµε να στείλουµε στρατό
στην Κριµαία;». Τι δουλειά έχουµε τώρα να στέλνουµε στρατό
στα Βαλκάνια εναντίον της Ρωσίας; Τα ίδια λάθη κάνουµε. 

Είµαστε φίλοι µε το ΝΑΤΟ, λένε. Ναι, το ΝΑΤΟ τι κάνει για µένα
δεν λένε όµως στο Αιγαίο. Τα ίδια κάναµε και τότε, σας λέω, τα
ίδια κάνουµε και σήµερα. Κάνουµε λάθη. Όταν συγκρούονται
σφαίρας επιρροής, αυτός που την πληρώνει είναι ο Πόντιος, ο
Μικρασιάτης, ο Έλληνας, ο απλός πολίτης. Αυτή είναι η αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να διδαχθούµε, λοιπόν, από τα λάθη µας. 
Και για να κλείσω, θα είµαι ξεκάθαρος. Και θέλω να ξεκαθα-

ρίσω ορισµένα πράγµατα µεταξύ µας, γιατί αυτό είναι που λείπει.
Ήθελα να διαβάσω µερικές µαρτυρίες, κύριε Καστανίδη, αλλά
δεν θα το κάνω, µαρτυρίες όµως Αµερικανών, µαρτυρίες ξένων
για το ζήτηµα, όχι Ελλήνων που µπορεί να έχουν και βιώµατα.
Δεν θα το κάνω. Όποιος θέλει να διαβάσει ιστορία, διαβάζει.
Όποιος δεν θέλει, δεν θα µάθει ποτέ. Θα αµφισβητεί µέχρι να πε-
θάνει τη Γενοκτονία των Ποντίων. Αυτοί είναι οι νεοέλληνες. 

Πρότασή µας: Είναι πολύ φθηνή, κύριε Καστανίδη, κύριοι συ-
νάδελφοι, η προσπάθεια να µεταλαµπαδεύσεις και να επικοινω-
νήσεις ένα µήνυµα. Υπάρχουν τα σόσιαλ µίντια. Ποια κυβέρνηση
ανέλαβε οργανωµένα να προσλάβει Ποντίους, που να γνωρίζουν
την τουρκική γλώσσα; Γιατί ο γεωπολιτισµός είναι ένα εργαλείο,
που µπορεί να ασκηθεί ειρηνικά για να συνυπάρξουµε µε τους
γείτονές µας. Και να µιλάει στην τουρκική και να εκπέµπει στον
Πόντο µηνύµατα. Υπάρχουν κρυπτοχριστιανοί σήµερα εξισλαµι-
σθέντες, Πόντιοι. Εγώ συνάντησα στη Γερµανία πριν από πέντε-
έξι χρόνια έναν ο οποίος ανακάλυψε από ένα τεστ DNA που
έκανε –υπάρχουν, το έκανα κι εγώ- ότι έχει ελληνική ρίζα, πον-
τιακή και άρχισε να ψάχνει και βρήκε και συγγενείς στην Ελλάδα. 

Να οργανώσει η Βουλή επιτέλους, κάποιος, η κυβέρνηση -δεν
είναι ακριβό αυτό το πράγµα- επικοινωνία στα σόσιαλ µίντια για
την ελληνική παρουσία και τώρα ακόµα στον Πόντο. Γιατί υπάρ-
χουν τώρα ονόµατα Ελλήνων, τουρκικά ονόµατα που είναι Έλ-
ληνες Πόντιοι. Να τους εκµεταλλευθούµε γεωπολιτισµικά. Γιατί
το λέω αυτό; Τα ίδια έκανε η Τουρκία δεκαετίες και οι εκτούρκισε
λίγους κακούς στη Θράκη. Δεν µπορούµε να κάνουµε το αντί-
στροφο εµείς; Τόσο δύσκολο είναι, κύριε Πρόεδρε της Βουλής;
Πέντε άτοµα χρειάζεται, έξι. Τόσους προσλαµβάνετε, όχι εσείς.
Να βάλουµε κι εµείς δύο µετακλητούς. Βάλτε κι εσείς, για να κά-
νουµε το αυτονόητο. Τα σόσιαλ µίντια είναι πάµφθηνα, δεν είναι
τίποτα. Και να επισηµάνουµε τη Γενοκτονία. Να ξέρουν τουρκικά
και ποντιακά. Να επηρεάσουµε τους κατοίκους για να ζήσουµε
και να συνυπάρξουµε ειρηνικά µε αυτούς, τους Τούρκους, γιατί
µε τον Ερντογάν δεν θα τα βρούµε ποτέ. Με τους Τούρκους πο-
λίτες υπάρχει η δυνατότητα να τα βρούµε, αρκεί να τους πεί-
σουµε ποιο είναι το πρόβληµα. 

Τι ζητάνε οι Πόντιοι, λοιπόν, πέρα από την πρόταση αυτή που
την έχουµε έτοιµη, κύριε Πρόεδρε, τη µελέτη και µπορώ να σας

τη στείλω και στο γραφείο σας, άµα θέλετε; Αλλά έχω βαρεθεί
να στέλνω µελέτες και να τα «γράφουν» οι κυβερνώντες, να µην
πω την κουβέντα. Στέλνω, στέλνω, στέλνω, αλλά τίποτα πραγµα-
τικά και ενοχλούµαι. Από τη µία λέτε «δεν κάνετε προτάσεις», κά-
νουµε προτάσεις και δεν µας ακούτε. 

Φίλες και φίλοι, τελειώνω εδώ. Οι Πόντιοι ζητάνε κάποια πράγ-
µατα. Θα τα καταθέσω εδώ για ακόµη µια φορά στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ελπίζω ο Πρόεδρος της Βουλής να συστήσει µια διακοµµατική
επιτροπή από Βουλευτές –το ζητάνε οι Πόντιοι αυτό- ώστε να
είναι επίσηµος φορέας που να έχει τη δυνατότητα να προάγει το
έργο, όχι να το κάνουµε επικοινωνιακά «κάνουµε µια επιτροπή
για το ποντιακό ζήτηµα». Όχι. Το ζήτηµα είναι να τεθεί το θέµα
επισήµως πλέον στην ατζέντα από την πλευρά µας…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
…Ίµβρος, Τένεδος, Πόντος, όταν µιλάµε µε την Τουρκία. Να

τεθεί επισήµως. Να καταγραφεί στα Πρακτικά των διασκέψεων,
συσκέψεων µεταξύ των Υπουργών. 

Κλείνω λέγοντας αυτό που έλεγε ο παππούς µου και έκλαιγε
και το ξέρουν οι Πόντιοι. «Την πατρίδα µ’ έχασα, έκλαψα και πό-
νεσα. Λύουµαι κ’ αροθυµώ, ν’ ανασπαλώ κι επορώ». 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και θα κλείσουµε τη

σηµερινή συµβολική εκδήλωση µε τη συνάδελφο κ. Μαρία Απα-
τζίδη από το ΜέΡΑ25, Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής. 

Ορίστε, κυρία Απατζίδη.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
«Ώσπου θα έν ο θάνατον, ώσπου θα έν ο χάρον». Εκατόν δύο

χρόνια από τη Γενοκτονία των Ποντίων, βρίσκοµαι εδώ ως µία
ακόµα ξεριζωµένη, για να σας πω τι; Δεν ήρθα εδώ για να πω τε-
τριµµένα πράγµατα και να µε χειροκροτήσετε ή να πω, όπως
λένε πολλοί, να αφήσουµε πίσω τα παλιά και να κοιτάµε µόνο
µπροστά. 

Όχι, λοιπόν, Ελληνίδες και Έλληνες Βουλευτές. Σήµερα δεν
µπορώ και δεν πρέπει να αναλωθώ στα συνηθισµένα. Εγώ δεν
µπορώ να πω ότι ο Κεµάλ δεν ήταν εθνικιστής ή ότι δεν κατακρε-
ούργησε τους Πόντιους. Ούτε µπορώ να πω ότι η Ελλάδα µάς
υποδέχτηκε µε ανοιχτές αγκάλες. Ούτε το ’22 ούτε το ’90. 

Για να έχει κάποιο νόηµα η σηµερινή επέτειος, κάθε επέτειος,
πρέπει να χρησιµοποιούµε τη γλώσσα της αλήθειας, ιστορικής
και τρέχουσας. Ο θάνατος είχε τότε ένα όνοµα: «αµελέ ταµπου-
ρού», τα τάγµατα εργασίας και εξόντωσης της οθωµανικής γε-
νοκτονικής βίας, µέσα στο άρρωστο πλαίσιο που έθεταν οι
Γερµανοί και υλοποιούσαν οι νεότουρκοι. Άγνωστο είναι ακόµα
και σήµερα µε πόσες δεκάδες χιλιάδες κορµιά αθώων Ελλήνων
γέµισαν τα χώµατα της γης των προγόνων µας, αλλά οι Πόντιοι
δεν θα µπορούσαν να µείνουν µε σταυρωµένα χέρια, ώστε να
τους ξεκληρίσουν όλους.

Οι Πόντιοι γεννήθηκαν ελεύθεροι και έµαθαν να δίνουν το αίµα
τους, ώστε να παραµένουν ελεύθεροι. Οι αντάρτες του Πόντου,
µε µπροστάρηδες τον Βασίλ Αγά, τον Κοτζά Αναστάς, τον Κουρ-
τίδη και άλλους ηρωικούς Πόντιους οπλαρχηγούς έκαναν ό,τι
ήταν ανθρωπίνως δυνατό για να υπερασπιστούν τα σπίτια, τις γυ-
ναίκες, τα παιδιά και την αξιοπρέπειά τους από τις µατωµένες
λεπίδες των κεµαλικών και των Τσετών. 

Η Γενοκτονία δεν ξεκίνησε απ’ την Σαµψούντα το 1919, ούτε
και τελείωσε µε το κρέµασµα του χασάπη Τοπάλ Οσµάν, του Άιχ-
µαν του ποντιακού Ελληνισµού. Η Γενοκτονία ξεκίνησε από τον
Σουλτάνο σε συνεργασία µε τους Γερµανούς και ειδικότερα µε
τον στρατιωτικό σύµβουλό του Γερµανό στρατηγό Λίµαν φον
Σάντερς. Στις αρχές του Α’ Παγκοσµίου Πολέµου έβαλαν τις βά-
σεις για το ξεκλήρισµα των Ποντίων. Στη συνέχεια, οι νεότουρκοι
και ο Κεµάλ αποδείχθηκαν ικανότεροι από τον Σουλτάνο στη συν-
ταγή του εθνικισµού, της σχεδιασµένης εξόντωσης και της Γε-
νοκτονίας, που είχαν εισάγει οι Γερµανοί στρατιωτικοί στην
Οθωµανική Αυτοκρατορία. 
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Όµως, τα χειρότερα ήρθαν το 1919, όταν συνέβη κάτι που
εµείς οι Πόντιοι δεν περιµέναµε ποτέ να συµβεί. Την ίδια στιγµή
που εντείνονταν οι σφαγές εις βάρος των Ποντίων και των Αρµε-
νίων, που πάλευαν να κρατήσουν άσβεστη τη φλόγα του αγώνα
για την ελευθερία, ο Βενιζέλος είχε αποφασίσει να στείλει είκοσι
τρεις χιλιάδες στρατιώτες στην Ουκρανία. Η Ελλάδα δεν έστειλε
ποτέ στρατό στον Πόντο. Η Ελλάδα δεν έστειλε ποτέ όπλα στον
Πόντο. Η Ελλάδα δεν έστειλε ούτε καν φάρµακα ή τρόφιµα. Το
µόνο που έστειλε ήταν λίγα καράβια για να µαζέψουν τις ψυχές
όσων επέζησαν από την κόλαση της σφαγής. 

Γιατί; Ρωτάω γιατί, κύριοι Βουλευτές. Γιατί µας φέρθηκε η
χώρα µας έτσι; Γιατί µας φέρεται ακόµη και σήµερα σαν πολίτες
δεύτερης κατηγορίας, σαν αυτούς που κάποτε τους έλεγαν
«τουρκόσπορους», σαν αυτούς που κάποιοι τους λένε Ρωσσο-
πόντιους, σαν αυτούς που δεν πρέπει να παίρνουν ποτέ σύνταξη,
σαν αυτούς που πρέπει πάντα να µένουν σε γκέτο. Γιατί οι Αρ-
µένιοι έχουν είκοσι ερευνητικά κέντρα και µουσεία κι εµείς, εκατό
και πλέον χρόνια µετά, δεν έχουµε ένα µουσείο, ένα ερευνητικό
κέντρο για τη Γενοκτονία των Ποντίων;  

Δεν πρόκειται κανείς να µας επιβάλει µια σοφρωνισµένη
µνήµη, που θα πειθαρχεί σε ένα πολιτικά ορθό αφήγηµα. Γι’ αυτό
καλούµε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να αναλάβει την ιστορική
του ευθύνη και να αναγνωρίσει ως Γενοκτονία τη συστηµατική
και βίαιη εξόντωση εκατοντάδων χιλιάδων Ποντίων. Καλούµε να
καθιερώσει τη 19η Μαΐου ως Διεθνή Ηµέρα Μνήµης, στέλνοντας
ένα ηχηρό µήνυµα κατά της ρατσιστικής και εθνικιστικής βίας,
καθώς και της µαζικής βίας κατά των γυναικών.

Ξέρουµε, όµως, βαθιά µέσα µας ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν

θα το κάνει µόνο και µόνο για έναν λόγο. Επειδή το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο δεν καθιερώνει ποτέ τίποτα ενάντια στον προνο-
µιακό εταίρο, ενάντια στην Τουρκία του φασίστα δικτάτορα Ερν-
τογάν. Στον καπιταλισµό τους τα λεφτά είναι πάντα
σηµαντικότερα από τη δικαιοσύνη και την αλήθεια. Αλήθεια, οι
τριακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες ψυχές του Πόντου δεν αξίζουν
περισσότερα από τους ισολογισµούς τους; 

Δεν πρόκειται να ξεχάσουµε. Η γιαγιά µου έλεγε: «Να ξεραί-
νεται η γούλα µ’ αν ανασπάλλω την πατρίδα µ’, τον Πόντο»! 

(Χειροκροτήµατά από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ

και για την τήρηση του χρόνου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να τηρήσουµε ενός

λεπτού σιγή στη µνήµη των θυµάτων της Γενοκτονίας των Ελλή-
νων του Πόντου. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία η µνήµη! Ζήτω ο ποντιακός Ελληνισµός!

(Χειροκροτήµατα)
Αγαπητοί συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της Ειδικής

Συνεδρίασης για την Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των Ελλή-
νων του Πόντου και τήρηση ενός λεπτού σιγή.

Με τη συναίνεση του Σώµατος θα διακόψουµε για λίγο και θα
συνεχίσουµε µε την ηµερήσια διάταξη νοµοθετικής εργασίας,
όπως σας έχει διανεµηθεί.  

Είναι 10:45’. Στις 11:00’ ακριβώς παρακαλώ πολύ οι εισηγητές,
οι ειδικοί αγορητές και Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να είναι
στις θέσεις τους. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Εσω-

τερικών, ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, ο Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής
Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Υγείας, Δικαιοσύνης, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών,
Εξωτερικών, Υγείας, καθώς και ο Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη κατέθεσαν στις 18-5-2021 σχέδιο νόµου: «Εκλογή Δηµο-
τικών και Περιφερειακών Αρχών».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Με-
ταρρυθµίσεις αναφορικά µε τις σχέσεις γονέων και τέκνων και
άλλα ζητήµατα οικογενειακού δικαίου».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 12ης Μαΐου 2021, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία -και
εφόσον χρειαστεί, να διατεθεί και δεύτερη- συνεδρίαση ενιαία
επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών.

Ειδικότερα, η συζήτηση του σχεδίου νόµου προτείνεται να διε-
ξαχθεί µε συνδυασµό φυσικής παρουσίας και υπηρεσίας τηλε-
διάσκεψης σε δωδεκαµελείς κύκλους, που θα περιλαµβάνουν
οµιλητές µε την εξής αναλογία ανά Κοινοβουλευτική Οµάδα:
Πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ και από
ένας από τα υπόλοιπα κόµµατα. Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν
ήδη οριστεί από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες µε σχετικές επι-
στολές και η αρµόδια Υπηρεσία έχει καταρτίσει κατάλογο, που
θα σας διανεµηθεί.

Υπενθυµίζω ότι οι οµιλητές που θα τοποθετηθούν µέσω τηλε-
διάσκεψης, θα µιλήσουν µόλις ολοκληρωθούν οι κύκλοι των οµι-
λητών µε φυσική παρουσία.

Σύµφωνα µε τον αριθµό των οµιλητών, που έχουν οριστεί από
τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες, προτείνω στο Σώµα να διατεθεί
και δεύτερη συνεδρίαση την Πέµπτη και ώρα 10.00’ το πρωί για
τη συνέχιση της συζήτησης του νοµοσχεδίου.

Σήµερα, για να έχετε µία εικόνα, θα πάµε σίγουρα µέχρι τις
21.00’ και ίσως και 22.00’, ώστε αύριο να τελειώσουµε πολύ
νωρίς το απόγευµα ξεκινώντας στις 10.00’ το πρωί.

Προσθήκες δεν θα γίνουν δεκτές παρά µόνο αµοιβαίες αλλα-
γές.

Υποθέτω ότι έχω τη σύµφωνη γνώµη του Σώµατος.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Πριν δώσω τον λόγο στην εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας,

την κ. Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου, θα δώσω τον λόγο στον
κύριο Υπουργό για λίγα λεπτά, για να αναφερθεί στην υπουργική
τροπολογία, ώστε να την έχουν υπ’ όψιν τους οι εισηγητές, οι ει-
δικοί αγορητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Δεν σας βάζω χρόνο, κύριε Υπουργέ. Είµαι σίγουρος ότι θα
είστε σύντοµος.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από χθες είναι γνωστή η κατα-

τεθείσα τροπολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Αφορά σε
τρέχοντα ζητήµατα, τα οποία πρέπει να επιλυθούν στον παρόντα
χρόνο. Νοµίζω ότι όλοι οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές των
κοµµάτων την έχετε δει και είναι υπ’ όψιν σας. Η τροπολογία έχει
επτά άρθρα. 

Με το πρώτο άρθρο συστήνονται οι δέκα οργανικές θέσεις

προσωπικού στο Υπουργείο Δικαιοσύνης προκειµένου να στελε-
χωθεί η διεύθυνση στατιστικών, την οποία, ουσιαστικά, είχαµε
νοµοθετήσει µε προηγούµενη νοµοθετική πρωτοβουλία.

Με το δεύτερο άρθρο µειώνονται οι χρονικές προϋποθέσεις,
που θα πρέπει να πληρούν οι δικαστικοί λειτουργοί οι οποίοι θα
καταλαµβάνουν θέσεις αντιπροέδρων, προέδρου και εισαγγελέα
του Αρείου Πάγου. Για ποιο λόγο; Διότι υπάρχει, ουσιαστικά, η
ολοκλήρωση της θητείας οκτώ ανωτάτων δικαστικών και είναι
αδύνατο, µε βάση το χρόνο που, ουσιαστικά, φαίνεται µέχρι σή-
µερα, να µπορέσει να γίνει η επιλογή από την επετηρίδα. Αυτός
είναι ο µόνος λόγος.

Με το τρίτο άρθρο, αντιµετωπίζεται το θέµα του καθορισµού
του χρόνου θητείας των ήδη υπηρετούντων µελών των ανεξαρ-
τήτων αρχών. Έχει ήδη νοµοθετηθεί ότι κάποιο µέλος το οποίο
αντικατέστησε κάποιο άλλο στο µέσον της θητείας, επιλέγεται,
ουσιαστικά, για όλο το χρονικό διάστηµα που επιλέγονται αρχικά
τα µέλη. Και αυτή η συγκεκριµένη ρύθµιση επεκτείνεται και σε
αυτούς, που στο πρόσφατο παρελθόν είχαν επιλεγεί ακριβώς µε
αυτόν τον τρόπο.

Με το τέταρτο άρθρο ουσιαστικά ρυθµίζονται οι κενές θέσεις
ειρηνοδικών. Ξέρετε ότι ακόµη και φέτος, µέχρι να έχουµε την
πρώτη σειρά ειρηνοδικών από την Εθνική Σχολή Δικαστών, είµα-
στε αναγκασµένοι, κατά κάποιον τρόπο, να καλύψουµε τις θέσεις
από τον πίνακα των επιτυχόντων. Άρα, προβλέπεται η συγκεκρι-
µένη νοµοθετική ρύθµιση. 

Με το πέµπτο άρθρο δίνεται η δυνατότητα, στο πλαίσιο της
ανάγκης λήψης έκτακτων µέτρων προστασίας της δηµόσιας
υγείας από τον κίνδυνο της περαιτέρω διασποράς του κορω-
νοϊού, να υπάρχει αναστολή µέχρι και τις 31-8-2021 της υποχρέ-
ωσης καταβολής τελών, παραβόλων και εισφορών. 

Με το έκτο άρθρο αντιµετωπίζονται προβλήµατα που διαπι-
στώθηκαν στη στελέχωση και λειτουργία των οµάδων διοίκησης
του ΟΣΔΔΥ-ΠΠ. Είναι ένα θέµα το οποίο έχει, ουσιαστικά, θεσµο-
θετηθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση. Προσπαθούµε να αν-
τιµετωπίσουµε κάποιες δυσρυθµίες, προκειµένου αυτή την
περίοδο, που προχωρούµε µε πολύ γρήγορο βηµατισµό στην ψη-
φιακή εποχή, να µπορέσουµε να ρυθµίσουµε όλα αυτά τα ζητή-
µατα.

Και, τέλος, µε το έβδοµο άρθρο αντιµετωπίζεται το ζήτηµα της
διαχείρισης του όγκου των υποθέσεων, που επιλαµβάνονται οι
εισαγγελείς οικονοµικού εγκλήµατος. Ουσιαστικά πλέον θα τους
ανατίθενται τα ζητήµατα τα οποία έχουν σοβαρή ποινική απαξία.
Υπήρχε, δυστυχώς, η πρακτική κάθε υπόθεση, η οποία αφο-
ρούσε σε ένα αντίστοιχο ζήτηµα, να βρίσκεται στην εισαγγελία
του οικονοµικού εγκλήµατος, µε αποτέλεσµα να υπάρχει µια
πολύ µεγάλη αύξηση του όγκου της δουλειάς και να µην µπο-
ρούν οι υποθέσεις, οι οποίες έχουν ένα, πραγµατικά, πολύ µε-
γάλο ενδιαφέρον, να αντιµετωπίζονται και µε την ταχύτητα, αλλά,
βεβαίως, και µε την παρουσία των προσώπων που θα έπρεπε από
την πλευρά της εισαγγελίας οικονοµικού εγκλήµατος.

Όλα αυτά θα ενσωµατωθούν ως ένα επιπλέον, ουσιαστικά, κε-
φάλαιο του νοµοσχεδίου. Νοµίζω ότι αυτά είναι θέµατα νοµοτε-
χνικά, για τα οποία θα επανέλθουµε στη διάρκεια της συζήτησης.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να σας ενηµερώσω

ότι από το ΜέΡΑ25 ο συνάδελφος κ. Κλέων Γρηγοριάδης, εκ µέ-
ρους, βέβαια, της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του κόµµατός του,
κατέθεσε ένσταση αντισυνταγµατικότητας. «Η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΜέΡΑ25 καταθέτει, σύµφωνα µε το άρθρο 100 του
Κανονισµού της Βουλής, ένσταση αντισυνταγµατικότητας στα
άρθρα 5 και 13 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης
“Μεταρρυθµίσεις αναφορικά µε τις σχέσεις γονέων και τέκνων
και άλλα ζητήµατα οικογενειακού δικαίου”, καθώς παραβιάζονται
τα άρθρα 2, 5, 21, 25 και 28.»

Πρέπει να συµπληρώσετε κάτι, κύριε Γρηγοριάδη. Σας το υπο-
δείξαµε.

(Στο σηµείο αυτό το προαναφερθέν έγγραφο καταχωρίζεται
στα Πρακτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οπότε, προτείνω να
µιλήσουν οι εισηγητές και οι αγορητές και αµέσως µετά να συ-
ζητηθεί η ένσταση αντισυνταγµατικότητας. 

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Άννα
Μάνη - Παπαδηµητρίου.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, πριν τοποθετηθώ επί του νοµοσχεδίου, θέλω

και εγώ να αναφερθώ στη σηµερινή ηµέρα, στην επέτειο της Γε-
νοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου, µία ηµέρα θλιβερής µνήµης
για όλο τον Ελληνισµό που ζωντανεύει µία από τις πιο απάνθρω-
πες και αποτρόπαιες σελίδες της ιστορίας. Στον τόπο µου, µάλι-
στα, την Πιερία, είναι χιλιάδες οι Έλληνες του Πόντου, που
εγκαταστάθηκαν µετά τη Γενοκτονία και τον βίαιο εκτοπισµό
τους και αποτελούν σήµερα ένα από τα πιο δυναµικά και δηµι-
ουργικά κοµµάτια της τοπικής µας κοινωνίας. 

Τιµώ, λοιπόν, και εγώ σήµερα, µε σεβασµό και συγκίνηση στα
χιλιάδες θύµατα, την επέτειο µνήµης της Γενοκτονίας των Ελλή-
νων του Πόντου και καταδικάζω απερίφραστα τέτοιες ενέργειες
αποτρόπαιης βαρβαρότητας. Πιστεύω ότι είναι χρέος όλων µας
να διαφυλάξουµε τη µνήµη των θυµάτων, ώστε να µην επαναλη-
φθούν παρόµοια εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας στο µέλλον
και να αποκατασταθεί η ιστορική αλήθεια.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι µία Κυβέρνηση, που αντιµετωπί-
ζει τα προβλήµατα κατά πρόσωπο και δίνει λύσεις χωρίς να υπο-
λογίζει κανένα πολιτικό κόστος, πόσω µάλλον όταν το
διακύβευµα αφορά τη ζωή χιλιάδων παιδιών όπως στην προκει-
µένη περίπτωση. Εξάλλου, και ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ.
Τσιάρας, επανειληµµένα επισήµανε κατά τις συνεδριάσεις των
επιτροπών, ότι η µεταρρύθµιση, που εισάγει αναφορικά µε τις
σχέσεις γονέων και τέκνων, ήταν ένα ζήτηµα, που παρέµενε για
χρόνια στα συρτάρια του Υπουργείου. 

Επειδή, µάλιστα, πρόκειται για ένα πολύ ευαίσθητο κοινωνικό
θέµα, το νοµοσχέδιο διαµορφώθηκε αφού τέθηκε για µεγάλο
χρονικό διάστηµα στη δηµόσια διαβούλευση, εισήχθη προς επε-
ξεργασία στη Βουλή χωρίς καµµία πίεση χρόνου, ενώ κατά την
ακρόαση των φορέων κλήθηκε διπλάσιος αριθµός -είκοσι ένας
συνολικά φορείς- για να καταθέσουν τις απόψεις τους. 

Το µεγάλο ενδιαφέρον, δε, της κοινωνίας επιβεβαιώθηκε από
την πληθώρα σχολίων, που κατατέθηκαν στη δηµόσια διαβού-
λευση του νοµοσχεδίου. Δεκατέσσερις χιλιάδες οκτακόσια είκοσι
ένα σχόλια αναρτήθηκαν στη σχετική ιστοσελίδα, περισσότερα
από το σύνολο όσων κατατέθηκαν στα τελευταία νοµοσχέδια.

Το µέγεθος του προβλήµατος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το γνωρίζουµε όλοι. Όλοι µας γνωρίζουµε ότι οι δικαστικές αί-
θουσες και πολλές φορές και τα αστυνοµικά τµήµατα συγκλονί-
ζονται από συγκρούσεις γονέων, πρώην ζευγαριών, που
επιδίδονται σε διαµάχες µε επίκεντρο τα παιδιά τους. Δεν µπο-
ρούσε, συνεπώς, η Κυβέρνηση αυτή και το Υπουργείο να αδια-
φορήσει για αυτό το µείζον κοινωνικό ζήτηµα. 

Την ίδια, µάλιστα, άποψη εξέφρασαν και οι εκπρόσωποι των
φορέων, κυρίως οι εκπρόσωποι του νοµικού κόσµου, οι οποίοι
συµφώνησαν για την αναγκαιότητα της µεταρρύθµισης καθότι
όπως και οι ίδιοι δήλωσαν έχει δηµιουργηθεί µία νοµολογιακή
πρακτική, που δεν ανταποκρίνεται στις σύγχρονες συνθήκες.
Αυτό άλλωστε µαρτυρά και η ραγδαία αύξηση των οικογενειακών
διαφορών που καταλήγουν τα τελευταία χρόνια στα δικαστήρια.
Ενδεικτικά από τις εννέα χιλιάδες επτακόσιες ενενήντα εννέα
υποθέσεις που εισήχθησαν προς εκδίκαση το 2016 φτάσαµε σε
τέσσερα µόλις χρόνια το 2019 στις δεκαπέντε χιλιάδες οκτακό-
σιες εξήντα τρεις υποθέσεις. 

Αυτή την πραγµατικότητα ρυθµίζει σήµερα το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης µε ένα νοµοσχέδιο τοµή µε ξεκάθαρα παιδοκεντρικό
χαρακτήρα, θεσπίζοντας το σχεδόν αυτονόητο, την από κοινού
δηλαδή άσκηση της γονικής µέριµνας και από τους δύο γονείς
σε περίπτωση διακοπής της συµβίωσης, διαζυγίου, ακύρωσης
του γάµου ή λύσης του συµφώνου συµβίωσης. 

Έχοντας πάντα στον πυρήνα του το συµφέρον του παιδιού, το
νοµοσχέδιο εισάγει πέντε καινοτόµες µεταρρυθµίσεις στις
οποίες θα αναφερθώ συνοπτικά. Πρώτη µεταρρύθµιση: Θεσπί-
ζεται για πρώτη φορά η από κοινού και εξίσου άσκηση της γονι-

κής µέριµνας και από τους δύο γονείς σε περίπτωση χωρισµού.
Η γονική µέριµνα είναι καθήκον και δικαίωµα των γονέων και πε-
ριλαµβάνει την επιµέλεια του τέκνου τη διοίκηση της περιουσίας
του και την εκπροσώπησή του σε κάθε υπόθεση ή δικαιοπραξία
ή δίκη που αφορά το τέκνο ή την περιουσία του. Για όλα λοιπόν
αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα για τη ζωή και την ανατροφή του παι-
διού τους έχουν πλέον λόγο και οι δύο γονείς. 

Από κανένα σηµείο της σχετικής διάταξης δεν προκύπτει η κα-
θιέρωση υποχρεωτικής κοινής επιµέλειας, όπως αρκετοί συνά-
δελφοι της αντιπολίτευσης ανέφεραν. Και µάλιστα σε επόµενη
διάταξη προβλέπεται ρητά η δυνατότητα των γονέων να παρεκ-
κλίνουν από τον κανόνα της από κοινού άσκησης της γονικής µέ-
ριµνας και να ρυθµίσουν διαφορετικά, µε άλλο τρόπο τα
ειδικότερα ζητήµατα, που την αφορούν. Αν διαφωνούν, προ-
σφεύγουν κατ’ αρχάς σε διαµεσολάβηση και εν συνεχεία στο δι-
καστήριο. 

Συνεπώς δεν υφίσταται οριζόντια υποχρεωτική εφαρµογή του
κανόνα της κοινής επιµέλειας αφού ρητά ορίζονται παρεκκλίσεις
από αυτήν είτε συναινετικά είτε µε απόφαση δικαστηρίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λόγος για τη θεµελιώδη αυτή
αλλαγή είναι το πραγµατικό συµφέρον του παιδιού. Όπως ακού-
σαµε και από τους φορείς όλες οι επιστηµονικές µελέτες κατα-
λήγουν στην παραδοχή ότι τα παιδιά, που µεγαλώνουν µε τη
φυσική παρουσία και των δύο γονέων είναι παιδιά µε λιγότερα
προβλήµατα, παιδιά µε πιο ισορροπηµένη ανάπτυξη, που µπο-
ρούν να ανταπεξέλθουν µε µεγαλύτερη ευκολία στις δυσκολίες
της ζωής, να ενταχθούν ευκολότερα στην κοινωνία και να επιτύ-
χουν περισσότερα πράγµατα. Άλλωστε ανάλογο νοµοθετικό
πλαίσιο στην άσκηση της γονικής µέριµνας εφαρµόζεται ήδη µε
επιτυχία εδώ και χρόνια σε όλα τα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης πλην της Βουλγαρίας, η οποία κινείται και αυτή τώρα
προς την ίδια κατεύθυνση. 

Επιπλέον, ιδιαίτερα σηµαντική καινοτοµία είναι η θέσπιση της
εκ του νόµου κοινής άσκησης της γονικής µέριµνας και από τους
δύο γονείς και για τα τέκνα τα οποία γεννήθηκαν εκτός γάµου,
εφόσον αυτά έχουν αναγνωριστεί εκούσια ή δικαστικά από τον
πατέρα. Διάταξη που σηµειώνω ότι αφορά αρκετά µεγάλο
αριθµό παιδιών και καταργεί στην πράξη την αναχρονιστική διά-
κριση σε τέκνα εντός και εκτός γάµου. 

Δεύτερη µεταρρύθµιση είναι η θέσπιση του µαχητού τεκµη-
ρίου του ενός τρίτου του ελάχιστου χρόνου επικοινωνίας του παι-
διού µε τον γονέα µε τον οποίο δεν διαµένει, έτσι ώστε να
εξασφαλίζεται αυξηµένη επικοινωνία και ποιοτικός χρόνος του
τέκνου και µε τους δύο του γονείς. Όπως επανειληµµένα προ-
ανέφερα το τεκµήριο είναι µαχητό, άρα χωρά ανταπόδειξη και ο
δικαστής µπορεί να παρεκκλίνει από το ένα τρίτο και να καθορί-
σει µικρότερο ή µεγαλύτερο χρόνο επικοινωνίας αν το επιβάλ-
λουν λόγοι, που αφορούν στις συνθήκες διαβίωσης ή στο
συµφέρον του τέκνου και µε την προϋπόθεση πάντα ότι δεν δια-
ταράσσεται η καθηµερινότητά του, όπως για παράδειγµα οι σχο-
λικές, εξωσχολικές και κοινωνικές του δραστηριότητες. Η
πρόβλεψη της διάταξης είναι ιδιαίτερα σηµαντική, καθώς δια-
σφαλίζει τη σταθερότητα στη ζωή του παιδιού και κατ’ επέκταση
και την ψυχική του ισορροπία. Και σε κάθε περίπτωση πρόκειται
για µία πολύ ισορροπηµένη ρύθµιση βασισµένη στη λογική και
πάντα µε πυξίδα το συµφέρον του παιδιού. 

Άλλωστε όλοι νοµίζω ότι συµφωνούµε ότι το να διασφαλί-
σουµε ένα µίνιµουµ επικοινωνίας και µε τους δύο γονείς είναι
πάρα πολύ σηµαντικό πρώτα απ’ όλα για το ίδιο το παιδί για την
προσωπικότητά του και την ψυχοσωµατική του υγεία. Αλλά και
για τους γονείς µπορεί να αποτελέσει µια βάση διαλόγου και συ-
νεννόησης ώστε να περιοριστούν κατά το δυνατόν οι εντάσεις
και οι δικαστικές διενέξεις αναφορικά µε τα ζητήµατα της επικοι-
νωνίας.

Η τρίτη µεταρρύθµιση του νοµοσχεδίου είναι η προώθηση των
εναλλακτικών µεθόδων επίλυσης των οικογενειακών διαφορών
συµπεριλαµβανοµένης της διαµεσολάβησης. Οι γονείς θα µπο-
ρούν να ρυθµίσουν τα ειδικότερα ζητήµατα της γονικής µέριµνας
της επιµέλειας και της επικοινωνίας κατ’ αρχάς µε έγγραφη συµ-
φωνία µεταξύ τους. Και σε περίπτωση που δεν καταλήξουν σε
συµφωνία, θα απευθύνονται σε εξειδικευµένο διαµεσολαβητή. 
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Επειδή µάλιστα ακούστηκε και ο αντίλογος ότι ενδεχοµένως
κάποιοι γονείς δεν θα µπορούν να ανταπεξέλθουν οικονοµικά,
σας παραπέµπω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ν.4640/2019
της διαµεσολάβησης ο οποίος βρίσκει και εν προκειµένω εφαρ-
µογή και προβλέπει το ευεργέτηµα της πενίας και για τους οικο-
νοµικά ασθενείς.

Ο θεσµός της διαµεσολάβησης πιστεύω ότι θα βοηθήσει αν
όχι όλους τουλάχιστον κάποιους από τους γονείς να διαχειρι-
στούν ειρηνικά το χωρισµό τους, να αποφύγουν τις ανηλεείς δι-
καστικές µάχες, τις συγκρούσεις και τις ακραίες συµπεριφορές,
που τραυµατίζουν τις ψυχές των παιδιών τους. Αυτός είναι άλ-
λωστε και ένας από τους βασικούς στόχους του νοµοσχεδίου, η
ενίσχυση δηλαδή της κουλτούρας συναίνεσης και η εξεύρεση
λύσεων µε ειρηνικό τρόπο ώστε να µην φτάνουν όλες οι υποθέ-
σεις στις δικαστικές αίθουσες. 

Τέταρτη µεταρρύθµιση του νοµοσχεδίου: Θεσπίζονται για
πρώτη φορά αντικειµενικά κριτήρια κακής άσκησης της γονικής
µέριµνας τα οποία εφόσον ο δικαστής διαπιστώσει µπορεί ακόµα
και να αφαιρέσει τη γονική µέριµνα ή την επιµέλεια από τον υπαί-
τιο γονέα και να την αναθέσει αποκλειστικά στον άλλον ή ακόµα
και σε τρίτον εφόσον αυτό επιτάσσει το συµφέρον του ανήλικου
παιδιού. Μεταξύ των κριτηρίων, που αναφέρονται ενδεικτικά πε-
ριλαµβάνεται η αδικαιολόγητη άρνηση καταβολής διατροφής, η
υπαίτια παραβίαση των δικαστικών αποφάσεων και των συµφω-
νιών των γονέων, η διάρρηξη των σχέσεων του παιδιού µε τον
άλλο γονέα, καθώς και η οριστική καταδίκη του γονέα για ενδο-
οικογενειακή βία ή για εγκλήµατα κατά της γενετήσιας ελευθε-
ρίας ή για εγκλήµατα οικονοµικής εκµετάλλευσης της γενετή-
σιας ζωής. 

Και στο σηµείο αυτό πράγµατι διατυπώθηκαν από συναδέλ-
φους ενστάσεις αντιρρήσεις και επιφυλάξεις. Αλήθεια, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, πιστεύετε ότι ο Έλληνας δικαστής δεν θα
λάβει υπ’ όψιν του όλες τις παραµέτρους ανάλογα µε την περί-
πτωση που κρίνει; Δεν θα λάβει υπ’ όψιν του όλα τα πραγµατικά
περιστατικά της κάθε υπόθεσης; Έχω απόλυτη εµπιστοσύνη στη
δίκαιη κρίση του Έλληνα δικαστή ο οποίος για το σχηµατισµό
της δικανικής του κρίσης θα εκτιµήσει κάθε πραγµατικό περιστα-
τικό. Αυτό που κάνει απλά η διάταξη είναι να παρέχει στον δικα-
στή µία βάση, κάποια επιπλέον νοµικά εργαλεία δηλαδή. 

Άλλωστε οι δικαστικοί λειτουργοί, που θα εκδικάζουν τις οικο-
γενειακές διαφορές -και κάπως έτσι φτάνουµε στην πέµπτη και
ίσως σηµαντικότερη µεταρρύθµιση του νοµοσχεδίου- θα έχουν
παρακολουθήσει ειδικά σεµινάρια και επιµορφωτικά προγράµ-
µατα. Τα σεµινάρια θα διενεργούνται από ειδικούς επιστήµονες,
που έχουν ασχοληθεί µε το ζήτηµα, όπως από εξειδικευµένους
ψυχολόγους, κοινωνιολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς αλλά
και από καθηγητές ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και δι-
καστικούς λειτουργούς. Στο περιεχόµενο των σεµιναρίων θα πε-
ριλαµβάνονται και οι διεθνείς συµβάσεις και ιδίως η Σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης για την πρόληψη και καταπολέµηση της βίας
κατά των γυναικών και της οικογενειακής βίας. Επιχειρείται κατ’
αυτόν τον τρόπο -και είναι βέβαιο ότι θα είναι θετικά τα αποτελέ-
σµατα, αυτήν την άποψη άλλωστε διατύπωσαν και οι εκπρόσωποι
των φορέων- ότι η επιµόρφωση του δικαστικού σώµατος στις
νέες πρόνοιες και στις κοινωνικές ανάγκες θα έχει µόνο θετικά
αποτελέσµατα. 

Αυτό που είναι αξιοσηµείωτο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης, είναι ότι η συνεισφορά σας στον κοινοβου-
λευτικό διάλογο περιορίστηκε µόνο στην προσπάθεια αποδόµη-
σης του νοµοσχεδίου. Η µόνη σας πρόταση που είχε θετικό
προσανατολισµό ήταν αυτή για την ίδρυση οικογενειακών δικα-
στηρίων.

Η µόνη σας πρόταση, που είχε θετικό προσανατολισµό ήταν
αυτή για την ίδρυση οικογενειακών δικαστηρίων. Άριστη πρό-
ταση, αλλά αυτή τη στιγµή, τουλάχιστον άµεσα, όχι αντικειµενικά
εφαρµόσιµη. Σε κάθε περίπτωση, οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ στο
συγκεκριµένο ζήτηµα θα έπρεπε πρώτα να κάνουν την αυτοκρι-
τική τους. Όχι µόνο οικογενειακό δικαστήριο δεν ίδρυσαν επί
τεσσεράµισι χρόνια που διακυβέρνησαν, αλλά ούτε καν τόλµη-
σαν να αγγίξουν αυτό το ευαίσθητο κοινωνικό ζήτηµα, που εµείς
σήµερα τολµάµε, ούτε καν τόλµησαν να προβούν στην επιµόρ-

φωση των δικαστών µε ειδικά επιµορφωτικά σεµινάρια. Η Κυβέρ-
νηση αυτή, όµως, το τολµά και κάνει ένα σπουδαίο βήµα για να
βοηθήσει και να συµβάλει στην επίλυση των οικογενειακών δια-
φορών και ένα από τα πολύ θετικά βήµατα είναι η καθιέρωση των
επιµορφωτικών σεµιναρίων προς το δικαστικό σώµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο διάλογος που διεξήχθη µε
τους κοινωνικούς φορείς, τα κόµµατα και την κοινωνία διήρκεσε
περισσότερο από ενάµιση χρόνο. Διατυπώθηκαν σχόλια, αντιρ-
ρήσεις, παρατηρήσεις και προτάσεις από διάφορους φορείς σε
όλη τη διαδικασία της δηµόσιας διαβούλευσης και οι περισσό-
τερες προτάσεις των επίσηµων φορέων έγιναν δεκτές από τον
Υπουργό, όπως εξάλλου και οι ίδιοι οι εκπρόσωποι των φορέων
δήλωσαν. Ενδεικτικά, στο τελικό κείµενο του νοµοσχεδίου ενσω-
µατώθηκαν σηµαντικότατες παρατηρήσεις του Συνηγόρου του
Πολίτη, της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου
αλλά και της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων, τις οποίες ανέ-
φερα αναλυτικά σε προηγούµενη τοποθέτησή µου. Συνεπώς,
αυτό που δεν µπορεί κανείς να αµφισβητήσει είναι ότι το παρόν
σχέδιο νόµου, όπως τελικά διαµορφώθηκε, είναι µετά βεβαιότη-
τας το αποτέλεσµα ενός γόνιµου και εξαντλητικού διαλόγου,
προϊόντος σύνθεσης των απόψεων της κοινωνίας των πολιτών,
οι οποίοι εκφράστηκαν µε ρεκόρ συµµετοχής στη δηµόσια δια-
βούλευση.

Με βάση τα παραπάνω, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πραγµα-
τικά κρίµα που απ’ ό,τι φαίνεται δεν καταφέραµε τελικά να συµ-
βαδίσουµε σε αυτήν την µεγάλη µεταρρύθµιση, που όπως
πολλές φορές τόνισα δεν έχει κανένα κοµµατικό πρόσηµο. Κι η
αλήθεια είναι ότι τουλάχιστον από ορισµένα κόµµατα της αντι-
πολίτευσης η κοινωνία θα ανέµενε διαφορετική στάση. Ξέρετε,
όσο χρόνο κι αν συζητούσαµε, ατελείωτες ώρες συνεδριάσεων
να πραγµατοποιούσαµε, άλλο τόσο να έµενε το νοµοσχέδιο στη
διαβούλευση, πάντα θα υπήρχαν σηµεία στα οποία θα είχαµε
διαφορετικές απόψεις. Αυτή είναι, άλλωστε, και η µαγεία του δια-
λόγου και η ουσία της ίδιας της δηµοκρατίας. Όπως επίσης, όσο
άρτια και επιστηµονικά δοµηµένο να είναι ένα νοµοσχέδιο µε τέ-
τοιον χαρακτήρα, δεν µπορεί εκ των προτέρων να καθορίσει τη
συµπεριφορά των χωρισµένων γονέων. Αυτό που επιχειρεί -και
το επαναλαµβάνω- να πράξει αυτό το νοµοσχέδιο είναι να θέσει
µια βάση διαλόγου και συνεννόησης µεταξύ των χωρισµένων γο-
νέων. 

Εκτιµώ -και θα το πω για µία ακόµη φορά- ότι µετά την ενσω-
µάτωση των προτάσεων που διατύπωσαν οι φορείς οι διαφωνίες
µας είναι ελάχιστες και όχι ικανές για να σας κατευθύνουν στην
καταψήφιση του νοµοσχεδίου, ενός νοµοσχεδίου µε αποκλει-
στικά κοινωνικό και ανθρώπινο πρόσηµο. Και στο σηµείο αυτό
και επειδή η σηµερινή συνεδρίαση πραγµατοποιείται στην Ολο-
µέλεια του Κοινοβουλίου, στην οποία συµµετέχουν όλοι οι Βου-
λευτές, θέλω να απευθυνθώ σε όλους τους συναδέλφους
ξεχωριστά, καλώντας τους να δουν το νοµοσχέδιο στην πραγµα-
τική του διάσταση, δηλαδή ως µια ειλικρινή προσπάθεια, που
στοχεύει στην καλύτερη εξυπηρέτηση του συµφέροντος των παι-
διών των χωρισµένων γονέων και να καλλιεργήσει µία κουλτούρα
συναίνεσης. Διότι πιστεύω -όλοι αυτό πιστεύουµε- ότι άνθρωποι
που µοιράστηκαν ένα µικρό κοµµάτι της ζωής τους µπορούν να
παραµερίζουν τον εγωισµό τους και να αλλάζουν σελίδα µε γνώ-
µονα το καλό των παιδιών τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κυρία Μάνη.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να υπερ-

ψηφίσετε τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, όχι µόνο
ως εισηγήτρια της πλειοψηφίας, αλλά κυρίως ως µητέρα, που
έχω µεγαλώσει δύο παιδιά και πιστεύω ακράδαντα ότι ένα παιδί
µεγαλώνει πιο σωστά, πιο ισορροπηµένα, όταν έχει στη ζωή του
την παρουσία τη φροντίδα και την αγάπη και των δύο γονέων
του. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι τα παιδιά είναι το παρόν και το
µέλλον µας, είναι ό,τι πολυτιµότερο έχουµε οι γονείς, η κοινωνία,
η πατρίδα µας. Και θα επαναλάβω -και κλείνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- αυτό που είπε ο νοµπελίστας ποιητής µας Οδυσσέας
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Ελύτης «Μετρηµένο τόπο έχουν οι σοφοί και στα παιδιά δοσµέ-
νος είναι ο ίδιος αλλ’ Απέραντος!». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα πάρει
τώρα ο εισηγητής από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ,
συνάδελφος κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα είναι 19 Μαΐου και η
µνήµη κι η σκέψη όλων µας, και ηµών που είµαστε πρόσφυγες
ποντιακής καταγωγής αλλά και όλων των ανθρώπων, τρέχει στην
αποφράδα ηµέρα καταστροφής και γενοκτονίας του ποντιακού
Ελληνισµού. Είναι µία οδυνηρή µέρα, αλλά είναι και µία µέρα
αναστοχασµού. Ο τουρκικός εθνικισµός, επιδιώκοντας τις εθνο-
καθάρσεις, φρόντισε να εξοβελίσει από την πατρώα γη, επί χι-
λιάδες χρόνια που κατοικούσαν άνθρωποι ελληνικής συνείδησης,
και να δηµιουργήσει το τραύµα της σύγχρονης ελληνικής ιστο-
ρίας. Δεν ξεχνούµε και ξέρουµε ότι η διαφορετικότητα του κα-
θενός είναι προϋπόθεση για την επιβίωση όλων µας. Ας είναι η
τελευταία γενοκτονία που συνέβη στον κόσµο και ειλικρινά ως
Πόντιος και ως εγγονός προσφύγων συµµερίζοµαι απόλυτα το
δράµα των ανθρώπων, που ξεσπιτώνονται από τις εστίες τους. 

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ,
κάθε µέρα έρχεται κι ένα νέο επεισόδιο να προστεθεί σ’ αυτήν
την οδυνηρή διαδικασία ψήφισης του νοµοσχεδίου. Θέλω να επι-
σηµάνω σε όλο το Σώµα -έχει πάρα πολύ ενδιαφέρον, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, και θα αναφερθώ στα επιµέρους άρθρα κατά
τη διάρκεια της δευτερολογίας µου- θέλω όµως να αναδείξω τον
κόλαφο, που προκύπτει για το νοµοσχέδιο από την έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Κύριε Υπουργέ, εδώ
υπάρχει ένα πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα, το οποίο και οι συ-
νεργάτες σας οφείλετε να το δείτε. Διότι εσείς µεν δεν είστε νο-
µικός, αλλά περιστοιχίζεστε, υποθέτω, από έγκριτους νοµικούς
και πραγµατικά δεν µπορείτε να επιλέγετε κατά το δοκούν και
από τον σάκο ό,τι σας εξυπηρετεί, αγνοώντας διεθνείς υποχρε-
ώσεις της χώρας, υπερεθνικά κείµενα, τον Αστικό Κώδικα, τη νο-
µολογία, και µε τη µέθοδο της κοπτοραπτικής να φέρνετε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο έχει εξεγείρει την κοινωνία γενικώς, έχει δι-
χάσει τους πολίτες, άνδρες και γυναίκες. Εγώ -και φαντάζοµαι κι
όλοι οι συνάδελφοι- υφιστάµεθα πολύ µεγάλη πίεση, γιατί ακρι-
βώς πέρασε στον κόσµο µια λάθος εντύπωση. Και τρίτον, υπάρ-
χει η αντίρρηση της επιστηµονικής κοινότητας, η οποία
ουσιαστικά απονοµιµοποιεί πλήρως το νοµοσχέδιο. Εάν δε λάβω
υπ’ όψιν µου και τα φίλια πυρά, που κατατέθηκαν µε δέκα τρο-
πολογίες το τελευταίο διάστηµα και την απροθυµία -για να µην
χρησιµοποιήσω άλλη λέξη- των Βουλευτών της Συµπολίτευσης
να στηρίξουν το νοµοσχέδιο, που στη δεύτερη ανάγνωση κανέ-
νας Βουλευτής από την πλειοψηφία δεν πήρε τον λόγο, καταλα-
βαίνω, πάρα πολύ καλά, τη µοναξιά σας στα υπουργικά έδρανα.
Πρέπει λοιπόν να αναπροσανατολίσετε τη σκέψη σας. Πρέπει να
ξανασκεφτείτε τι φέρατε και πρέπει να ξανασκεφτείτε τι επιλογές
κάνετε και αν είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Αντιλαµβανόµαστε, πάρα πολύ καλά, όλοι µας ότι υπάρχει ένα
θέµα στην ελληνική κοινωνία. Αυτή η λεόντιος αναλογία, 90% πε-
ρίπου η επιµέλεια στις µανάδες και 10% στους πατεράδες, οι
οποίοι επικοινωνούν µε το τέκνο τους δύο Σαββατοκύριακα εναλ-
λάξ τον µήνα και καµµία ενδιάµεση µέρα, είναι ένα πρόβληµα το
οποίο πρέπει να το αντιµετωπίσουµε. Είτε η νοοτροπία των δικα-
στών, είτε η νοµολογία έτσι όπως έχει παγιωθεί, είτε η λογική της
ήσσονος προσπάθειας, επαναλαµβάνει αυτό το φαινόµενο. 

Η απάντηση, όµως, σε αυτό το φαινόµενο δεν είναι το προτει-
νόµενο νοµοσχέδιο. Χρειάζεται µια πολύ ουσιαστική κουβέντα,
την οποία η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης δεν
φρόντισε να κάνει συντεταγµένα, αλλά δυναµίτισε το κλίµα µε
τον αποκλεισµό των γυναικείων οργανώσεων από τη νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή, στη συνέχεια αγνόησε, προκλητικά θα
έλεγα, το πόρισµα της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής, έκανε
διαδοχικές αλλαγές, που αλλοίωσαν εν πολλοίς αυτό το πόρι-
σµα, το οποίο θα µπορούσε να αποτελέσει τη βάση της συζήτη-
σης. Φτάνουµε σήµερα στην Ολοµέλεια, έχοντας κάνει µία

εξαντλητική συζήτηση και έχοντας αναδείξει όλες τις αντιφάσεις
και όλα τα λάθη στην στόχευση, που έχει η νοµοθετική πρωτο-
βουλία.

Δεν θα επιµείνω άλλο στην κριτική του νοµοσχεδίου, αλλά θ’
αντλήσω στοιχεία από την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής. Πραγµατικά, µε πολύ ενδιαφέρον θ’ ακούσω τεκµη-
ριωµένες απαντήσεις. Διότι αυτά δεν τα λέµε εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ,
δεν τα λέει η υπόλοιπη Αντιπολίτευση, δεν τα λένε φεµινιστικές
οργανώσεις των πέντε και δέκα ατόµων, όπως προσφυώς ισχυρί-
ζεται η κυβερνητική πλειοψηφία. Τα λέει το κατ’ εξοχήν αρµόδιο
όργανο. Και εδώ, οφείλετε ριζικές και ουσιαστικές απαντήσεις. 

Έρχοµαι στη σελίδα 5, παρατηρήσεις των επιµέρους άρθρων. 
Επί του άρθρου 1, εδάφιο β, δεδοµένου ότι σκοπός του νοµο-

σχεδίου, σύµφωνα µε το άρθρο 1 εδάφιο β είναι η εξυπηρέτηση
του βέλτιστου συµφέροντος του τέκνου, θα µπορούσαν ν’ ανα-
φέρονται και ειδικότερες ή διεθνείς συµβάσεις, όπως η Διεθνή
Σύµβαση για τα Δικαιώµατα Του Παιδιού -το κάνατε µε προσθήκη
προχθές- ή η Ευρωπαϊκή Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που, ο Χάρτης Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Εδώ, στα κεφάλαια Β’ και Γ’ κάνει µια λεπτοµερειακή παρατή-
ρηση που για εµάς τους νοµικούς έχει µόνο σηµασία, αλλά εξ
όνυχος τον λέοντα, δείχνει πόσο προσεκτικά νοµοθετείτε.

Επισηµαίνεται ότι οι διατάξεις του Αστικού Κώδικα δεν είναι
διαρθρωµένες σε αριθµηµένες παραγράφους. Δεδοµένου ότι τα
κεφάλαια Β’ και Γ’ εντάσσονται στον Αστικό Κώδικα πρέπει για
λόγους νοµοτεχνικής ενότητας να υιοθετηθεί η ίδια διάρθρωση
και να αφαιρεθούν οι αριθµοί των παραγράφων. Το είπε η κ. Κε-
φαλογιάννη και δικαιώνεται. Είναι λεπτοµέρεια, αλλά είναι ενδει-
κτική του τρόπου µε τον οποίο προσεγγίζετε τη διαδικασία. 

Στο άρθρο 5, για το οποίο κατατέθηκε ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας, στο βέλτιστο συµφέρον το τέκνου, που εξυπηρετείται
ιδίως από την ουσιαστική συµµετοχή και των δύο γονέων στην
ανατροφή και φροντίδα του, εκτός από τη λαθροχειρία, που κά-
νατε και αντικαταστήσατε το «πρωτίστως» µε το «ιδίως» και αναγ-
κάσατε µία οµάδα των Βουλευτών της Αντιπολίτευσης να
επικαλείται τα λεξικά, για να σας αποδείξει ότι το «πρωτίστως»
και το «ιδίως» έχουν το αυτό περιεχόµενο και την ίδια βαρύτητα,
να µπούµε στην ουσία του θέµατος.

Η κατ’ άρθρο ανάλυση του σχετικού άρθρου και η αιτιολογική
έκθεση αναφέρονται στο συµφέρον του τέκνου και όχι στο βέλ-
τιστο συµφέρον του τέκνου. Ο όρος προέρχεται προφανώς από
τη µετάφραση του όρου «child's best interests», ο οποίος κατ’
ουσίαν αποδίδει την ισχύουσα έννοια του συµφέροντος του τέ-
κνου. Ο όρος «συµφέρον του τέκνου», όπως έχει εξειδικευθεί
από τη νοµολογία, φαίνεται να µην είναι δεκτικός διαβαθµίσεων.
Συνεπώς, η εισαγωγή του όρου «βέλτιστο» χρήζει ενδεχοµένως
διευκρίνισης ως προς το αν εισάγει εκτός από λεκτική, ορολο-
γική και ουσιαστική εννοιολογική διαφοροποίηση. 

Στην εξειδίκευση στην παράγραφο 2 της αόριστης νοµικής έν-
νοιας του «συµφέροντος του τέκνου» -εδώ, έγινε ολόκληρη συ-
ζήτηση και επιµείναµε ότι ο δικαστής είναι εξ ορισµού και εκ
φύσεως αόριστη νοµική έννοια και ο δικαστής έρχεται να την
συγκεκριµενοποιήσει µε την έκδοση της απόφασης- λέει η Επι-
στηµονική Επιτροπή: «Η εξειδίκευση αυτή φαίνεται να δεσµεύει
σε κάθε περίπτωση τον δικαστή, διότι δεν ορίζεται ότι τα κριτήρια
αυτά συνεκτιµώνται, όπως µε τις παραµέτρους της επόµενης πα-
ραγράφου». 

Στη θέσπιση, στην παράγραφο 2 του 1511, κριτηρίων παραµέ-
τρων τα οποία συνεκτιµά το δικαστήριο κάνει, λοιπόν, µία ανα-
φορά -για να µην κουράζω το Σώµα- και καταλήγει στην
αναδιατύπωση της παραγράφου 4 του 1511, υπό την έννοια ότι
ανάλογα µε την ωριµότητά του τέκνου πρέπει να ζητείται και να
συνεκτιµάται η γνώµη του πριν από κάθε απόφαση σχετική µε τη
γονική µέριµνα, όχι εφόσον η απόφαση αυτή αφορά τα συµφέ-
ροντα του τέκνου, όπως ορίζει η ρύθµισή σας, αλλά σχετικά µε
τη γονική µέριµνα και τα συµφέροντα του. 

Επισηµαίνονται περαιτέρω τα εξής: Το συµφέρον του τέκνου
είναι αόριστη νοµική έννοια, η οποία, όπως αναφέρεται ανωτέρω,
προστατεύεται και από υπερεθνικούς κανόνες. Κάναµε επίκληση
προηγουµένως στην Χάρτα των Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της
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Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη διεθνή Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του
Παιδιού. Ως αόριστη νοµική έννοια, το συµφέρον του τέκνου
εξειδικεύεται σε κάθε συγκεκριµένη περίπτωση µε κριτήρια αξιο-
λογικά, τα οποία αξιολογούνται, πλην των άλλων, και από τα πο-
ρίσµατα της ψυχολογίας. Παρέχεται, συνεπώς, στον δικαστή η
δυνατότητα να δίνει σε αυτή διαφορετικό περιεχόµενο, στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση, υπό το φως της ιδιαιτερότητας κάθε έν-
νοµης σχέσης του υποκειµένου. Η κρίση του δικαστή πρέπει να
σχηµατίζεται, αφού ληφθούν υπ’ όψιν όλα τα στοιχεία, χωρίς να
είναι αποφασιστικό ένα και µόνο κριτήριο. Η σχετική δικαστική
κρίση πρέπει να αιτιολογείται ειδικά και εµπεριστατωµένα. 

Επί του άρθρου 6, για το οποίο έγινε πάρα πολύς λόγος στις
συζητήσεις που προηγήθηκαν, σχετικά µε την υποχρεωτικότητα
ή όχι της διαµεσολάβησης, η ως άνω µη απαγόρευση των υπο-
χρεωτικών, εναλλακτικών διαδικασιών επίλυσης διαφορών, συµ-
περιλαµβανοµένης της διαµεσολάβησης και του συµβιβασµού
δεν φαίνεται να συνάδει µε το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου, το
οποίο ορίζει ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου δεν µπορεί να θε-
ωρηθεί ότι δικαιολογούν τη µη τήρηση των υποχρεώσεων, που
απορρέουν από τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης. 

Εποµένως, η ρητή απαγόρευση της διαδικασίας διαµεσολά-
βησης στις περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας, όπως αυτές τυ-
ποποιούνται στον ν.3500/2006 και στα άρθρα 312, 330 και 333
του Ποινικού Κώδικα. 

Ας πάµε, τώρα, στο µείζον θέµα που απασχόλησε, απασχολεί
και δυστυχώς, θα απασχολήσει την κοινωνία, στο άρθρο 7 και
στο περίφηµο «εξίσου». Η λέξει «εξίσου», η οποία έχει προστεθεί
χρήζει αποσαφήνισης. Θα µπορούσε, κατ’ αρχάς, να σηµαίνει
«ισότιµα», µε την έννοια ότι οι γονείς έχουν ισότιµη συµβολή στην
άσκηση της γονικής µέριµνας. Πρόκειται για θεµελιώδη αρχή του
οικογενειακού δικαίου. Ζητήσαµε ν’ αφαιρέσετε τον προσδιορι-
σµό «εξίσου». Σας ζητήσαµε εάν επιµένετε, να το αντικαταστή-
σετε µε το «ισότιµα», διότι το «ισότιµα» έχει µια ποιοτική
διάσταση, ενώ το «εξίσου» έχει µια ποσοτική. Το λέει η Επιστη-
µονική Επιτροπή της Βουλής. 

Θα µπορούσε, όµως, η λέξη «εξίσου» να σηµαίνει ισόχρονη
άσκηση της γονικής µέριµνας. Υπό το ερµηνευτικό αυτό ενδεχό-
µενο θα εισάγονταν µετά τη διακοπή της συµβίωσης η απαίτηση
της ισόχρονης γονικής µέριµνας, η οποία συνακόλουθα για λό-
γους συνέπειας θα έπρεπε να περιληφθεί ρητά και κατά µείζονα
λόγο και στο πλαίσιο της άσκησης της γονικής µέριµνας κατά
την έγγαµη συµβίωση των γονέων τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Τι έτι χρείαν έχοµεν µαρτύρων; Έρχεται το κατ’ εξοχήν αρµό-
διο, το οποίο κανείς δεν µπορεί να εγκαλέσει για κοµµατική µε-
ροληψία και σας λέει αυτό που φωνάζουµε όλοι µαζί. Και αν
θέλετε, εγώ και επί του πολιτικού ηγουµένου συµφωνώ. Πάρτε
µία απόφαση και πείτε: «Για εµάς η άποψη είναι ότι πρέπει να
είναι εξίσου» και να κονταροχτυπηθούµε σε αυτό το θέµα για το
ποιος έχει δίκιο και να κρίνει η κοινωνία αν έχετε εσείς ή εµείς.
Με το να λέτε, όµως, ότι το «εξίσου» δεν συνοµολογεί, δεν εµπε-
ριέχει, δεν υποκρύπτει τη δυνατότητα να φτάσουµε σε αυτό που
λέει η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής είναι υποκρισία. 

Συµπερασµατικά, θα ήταν σκόπιµο να αποσαφηνιστεί το εννοι-
ολογικό περιεχόµενο της λέξης «εξίσου» στην προτεινόµενη ρύθ-
µιση. Άλλως, αν το «εξίσου» δεν ορίζει κάτι το διαφορετικό, σε
σχέση µε την από κοινού άσκηση της γονικής µέριµνας, η απά-
λειψη της λέξης. 

Να επιµείνω; Να δώσω και άλλο πόνο; Ειλικρινά, δεν καταλα-
βαίνω γιατί επιµένετε να κρατάτε αυτήν την άκρως προβληµατική
έκφραση, το «εξίσου», αφού αντιλαµβάνεστε ότι δηµιουργεί
εσφαλµένες, σύµφωνα µε τη δική σας προσέγγιση, εντυπώσεις.
Απαλείψτε τη. Και αν θέλετε ν’ αφήσετε κάτι, σας έχουµε προ-
τείνει να βάλετε το «ισότιµα». 

Στη συνέχεια, για το περίφηµο δικαίωµα της πληροφόρησης,
το ισχύον δίκαιο στο 1513 παράγραφος 3, παρέχει στον γονέα,
στον οποίο δεν έχει ανατεθεί η άσκηση της γονικής µέριµνας δι-
καίωµα πληροφόρησης. Το δικαίωµα αφορά σοβαρά ζητήµατα.
Ο γονέας, δε, που δεν ασκεί τη γονική µέριµνα έχει το δικαίωµα
να πληροφορείται. 

Το σχόλιο: «Η εισαγωγή υποχρέωσης προηγούµενης ενηµέ-
ρωσης του γονέα, µε τον οποίο δεν διαµένει το τέκνο, από τον
άλλο γονέα, µε τον οποίο αυτό διαµένει, αναφορικά µε τις συνή-
θεις και επείγουσες πράξεις, δηλαδή υποχρεώσεις µόνο για τον
γονέα µε τον οποίο διαµένει το τέκνο, να προβαίνει σε ενηµέ-
ρωση, µολονότι η γονική µέριµνα ασκείται από κοινού, συνιστά
άνιση αντιµετώπιση του υπόχρεου να προβαίνει σε ενηµέρωση
γονέα, η οποία δύναται υπό προϋποθέσεις να µην συνάδει µε τον
σκοπό του άρθρου 4 του Συντάγµατος». Εµµέσως κάνει αντισυν-
ταγµατική κρίση για τη συγκεκριµένη διάταξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και συνεχίζει «…του οποίου φαίνεται να αµφισβητείται εκ προ-
οιµίου η ικανότητα και η επάρκεια άσκησης της γονικής µέριµνας
και µάλιστα, σε κατά κανόνα ήσσονος σηµασίας ζητήµατα, για
τα οποία µπορεί να υπάρξει και εκ των υστέρων ενηµέρωση». Θα
τελειώσω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Επί του άρθρου 12, το συσχετίζω µε το προηγούµενο: «Παρέλ-
κει η ανάγκη πληροφόρησης για θέµατα περιουσίας του τέκνου,
αφού εξ ορισµού συµµετέχει στη διαχείρισή τους, ενώ ο άλλος
γονέας δεν οφείλει να δώσει τη σχετική πληροφόρηση».

Σε ό,τι αφορά το 1/3 -και µε αυτό θα τελειώσω, γιατί νοµίζω
ότι τα υπόλοιπα θα τα πούµε και στη δευτεροµιλία µας: «Ο κύ-
ριος σκοπός του δικαιώµατος επικοινωνίας είναι η ικανοποίηση
του συναισθήµατος της αγάπης µεταξύ του γονέα και του παι-
διού και η αποφυγή της αποξένωσής τους». Είναι λογικό ότι το
δικαίωµα επικοινωνίας υπόκειται σε περιορισµούς, εφόσον αυτοί
είναι αναγκαίοι για την προστασία του συµφέροντος του τέκνου.
Οι περιορισµοί, τους οποίους επιβάλλει το δικαστήριο, µπορεί
να αναφέρονται στον τόπο, τον χρόνο επικοινωνίας, την παρου-
σία τρίτων ή ακόµα να συνίστανται στη λήψη µέτρων ειδικών,
σύµφωνα µε την περίσταση.

Είναι αυτονόητο ότι ο αποκλεισµός δεν αφορά το δικαίωµα,
αλλά την πλαισίωσή του υπό συγκεκριµένες περιστάσεις. Αν
αυτές µεταβληθούν, το ζήτηµα θα ρυθµιστεί εκ νέου και διαφο-
ρετικά.

Είναι αυτονόητο, επίσης, ότι ο αποκλεισµός έπεται της εξάντ-
λησης κάθε προσπάθειας, για να ασκηθεί το δικαίωµα χωρίς πε-
ριοριστικούς όρους ή µε συγκεκριµένους περιοριστικούς όρους,
ενώ διαρκής αποκλεισµός δύναται να επιβληθεί µόνο όταν αλλά
χρονικώς περιορισµένα µέτρα δεν επαρκούν.

Εν κατακλείδι, ο εξαιρετικός χαρακτήρας των ως άνω µέτρων
σε συνδυασµό µε τις διαφορετικές συνέπειες του περιορισµού ως
προς τον αποκλεισµό του δικαιώµατος αλλά και την υπερνοµοθε-
τική κατοχύρωση του δικαιώµατος επικοινωνίας, επιβάλλει την
εφαρµογή διαφορετικών και διαβαθµισµένης βαρύτητας κριτη-
ρίων για τον περιορισµό εν σχέσει µε τον αποκλεισµό του δικαιώ-
µατος, υπό τον όρο, βεβαίως, της αρχής της αναλογικότητας.

Τέλος, το περίφηµο άρθρο 14 για την οριστική καταδίκη θα
ήταν ορθότερο νοµοτεχνικά -το έχουµε προτείνει επανειληµµένα
και εγώ και άλλοι Βουλευτές- να αντικατασταθεί για ενδοοικογε-
νειακή βία µε τη φράση «για τα αδικήµατα που προβλέπεται στον
ν.3500/2006 και στα άρθρα 312, 330 και 333».

Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε, κάνοντας χρήση µόνο της έκ-
θεσης της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής, για να σας πω
ότι δεν αντιδρά µόνο η κοινωνία. Αντιδρά και η επιστηµονική κοι-
νότητα. Με αυτή την επίκληση που κάνω και είναι πλέον σε κοινή
γνώση όλων των πτερύγων της Βουλής, κύριε Υπουργέ, αντιλαµ-
βάνεστε ότι πρέπει να πάρετε δραστικά µέτρα. Αυτό το κείµενο,
που φέρατε έχει πολύ σοβαρά νοµοτεχνικά και νοµικά προβλή-
µατα. Περιπλέκει τις σχέσεις, δηµιουργεί εντάσεις, αυξάνει τις
εστίες εντάσεων και δεν βοηθάει στην καταλλαγή και στην αντι-
µετώπιση του ουσιαστικού προβλήµατος που προανέφερα.

Είµαστε υπέρ της συνεπιµέλειας, όχι της αναγκαστικής, όχι
της οριζόντιας ρύθµισης. Είµαστε υπέρ της ουσιαστικής επικοι-
νωνίας γονέων και τέκνων. Αυτό το νοµοσχέδιο που εισάγεται
οξύνει και παροξύνει τις αντιθέσεις, παρά τις καταλαγιάζει.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Ξανθόπουλε.
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Καληµέρα σας και από εµένα. Όσον αφορά τη σηµερινή
Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των Ποντίων, την οποία τιµάµε,
όπως κάθε µαύρη σελίδα της ιστορίας, µας, ένα έχω να πω
στους φίλους µου Πόντιους εντός και εκτός Ελλάδος -γιατί είχα
και ένα τηλέφωνο από τη Στουτγκάρδη. Θα αγωνιστούµε µέχρι
τελικής δικαίωσης, που είναι η διεθνή αναγνώριση της Γενοκτο-
νίας των Ελλήνων του Πόντου και η διεθνή καταδίκη της Τουρ-
κίας, γιατί πιστεύουµε ότι µόνο τότε θα ησυχάσουν οι ψυχές των
αδικοχαµένων αδελφών µας και θα αποτραπούν νέες γενοκτο-
νίες.

Καλείται στο Βήµα η κ. Νάντια Γιαννακοπούλου από το Κίνηµα
Αλλαγής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα
να ξεκινήσω και εγώ τη σηµερινή µου οµιλία αναφερόµενη στη
σηµερινή ηµέρα. Σήµερα, 19 Μαΐου 2021, συµπληρώνουµε εκα-
τόν δύο χρόνια από τον αφανισµό των Ελλήνων του Πόντου και
των Ποντίων συνολικά και υποκλινόµαστε µε σεβασµό. Υποκλι-
νόµαστε µε σεβασµό στη µνήµη τους, στη µνήµη των τριακοσίων
πενήντα τριών χιλιάδων σφαγιασθέντων Ποντίων, που το ιστο-
ρικό µας χρέος και το ελάχιστο καθήκον επιτάσσει να διατη-
ρούµε ζωντανή τη µνήµη τους.

Στο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα. Θα ξε-
κινήσω για τρίτη συνεχόµενη φορά την οµιλία µου µε την εξής
προτροπή προς τον κύριο Υπουργό και πλέον, στο συµπέρασµα,
θα έλεγα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Μακάρι η συζήτηση
αυτή για το τόσο ευαίσθητο αυτό ζήτηµα να γινόταν κάτω από
άλλα δεδοµένα και να ερχόµασταν όλοι, όλες οι πτέρυγες σή-
µερα της Βουλής εδώ, για να στηρίξουµε τις αλλαγές που πρέπει
να γίνουν στο οικογενειακό δίκαιο.

Γιατί, κύριε Υπουργέ, το έχω πει επανειληµµένως σε όλες τις
οµιλίες µου στις επιτροπές, µία είναι η αλήθεια. Κανείς, µα κανείς
δεν µπορεί να είναι κατά, δεν µπορεί να είναι απέναντι της από
κοινού άσκηση της γονικής µέριµνας, µετά τη λύση του γάµου.
Όλοι προτιµούν ένα χωρισµένο ζευγάρι να µεγαλώνει το παιδί
τους µε κοινή φροντίδα και ευθύνη και η συνεπιµέλεια υποδει-
κνύει και υπογραµµίζει τόσο στο παιδί, όσο και στο κοινωνικό σύ-
νολο της γονικής συνυπευθυνότητας, πέραν των διαφωνιών και
του παραγκωνισµού των διενέξεων, για το καλό του παιδιού, ενώ,
αν θέλετε, ενέχει και µια υψηλή, συµβολική, κοινωνική, προσω-
πική και συναισθηµατική αξία.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, λοιπόν, το οποίο φέρνετε, κύριε
Υπουργέ, θα µπορούσε να είναι µια πολύ καλή ευκαιρία για τον
εκσυγχρονισµό ορισµένων διατάξεων και για βελτιώσεις, σύµ-
φωνα και µε τις νέες κοινωνικές συνθήκες, αφού η τελευταία µε-
ταρρύθµιση έγινε το 1983 από το ΠΑΣΟΚ και από τον Ανδρέα
Παπανδρέου.

Ήταν η πιο προοδευτική µεταρρύθµιση που είχε γίνει και
πραγµατικά, νιώθω πολύ χαρούµενη και περήφανη για την πα-
ράταξή µου, γιατί σύσσωµες οι πτέρυγες στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο, αλλά και οι φορείς στην ακρόασή τους, αναγνώρισαν την
τεράστια σηµασία εκείνης της µεταρρύθµισης, η οποία προ-
έβλεπε, µεταξύ άλλων, ήδη από το 1983 ότι η γονική µέριµνα θα
ασκούνταν, πλέον, από κοινού και από τους δύο γονείς, σε αντί-
θεση µε το παρελθόν, όπου ο πατέρας και ο σύζυγος ήταν ο απο-
λύτως κυρίαρχος.

Θα µπορούσε, επίσης, το νοµοσχέδιο το οποίο µας φέρνετε
να είναι µια πολύ µεγάλη ευκαιρία για περαιτέρω ενσωµάτωση
προβλέψεων της Συνθήκης της Κωνσταντινούπολης, που υπο-
γράφηκε δέκα χρόνια πριν για την πρόληψη και την καταπολέ-
µηση της βίας κατά των γυναικών.

Όµως, δυστυχώς, το νοµοσχέδιο, το οποίο φέρνετε, χάνει
αυτή την ευκαιρία. Δεν καταφέρνει να ανταποκριθεί στις νέες κοι-
νωνικές ανάγκες και συνθήκες. Δεν καταφέρνει να παραµείνει
στο επίκεντρο των νέων ρυθµίσεων το συµφέρον του παιδιού,
όπως οφείλει να είναι το οικογενειακό δίκαιο.

Το πρόβληµα -το είπαµε πολλές φορές, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι- είναι υπαρκτό και είναι αναµφίβολο. Εξαιτίας κυρίως
εσφαλµένης και ατεκµηρίωτης ερµηνείας και εφαρµογής του
νόµου, µε δικαστικές αποφάσεις φασόν, έχει δηµιουργηθεί ένα
σοβαρό κοινωνικό φαινόµενο, αυτό του αποκλεισµού του ενός

γονέα, συνήθως -ναι- του πατέρα, από την επικοινωνία, από την
επιµέλειά του µε το τέκνο του.

Και η κατάσταση βεβαίως µπορεί να επιδράσει µε πολύ
άσχηµο τρόπο στην ψυχολογική κατάσταση του παιδιού και στη
µετέπειτα εξέλιξή του ως ατόµου. Η απονοµή δικαιοσύνης, ναι,
µέχρι στιγµής έχει γίνει µε ένα τυφλό µοντέλο, αν θέλετε, τυφλής
αντιδικίας, χωρίς ενθάρρυνση της διαπραγµάτευσης και κατά κα-
νόνα χωρίς τη διατύπωση ειδικής γνώµης από επιστήµονες, από
ειδικούς, µε αποτέλεσµα οι ανθρώπινες σχέσεις να οδηγούνται
σε αδιέξοδο.

Δυστυχώς, όµως, αυτό το νοµοσχέδιο σε καµµία απολύτως πε-
ρίπτωση δεν µπορεί να χαρακτηριστεί µεταρρύθµιση, σε καµµία
απολύτως περίπτωση έτσι όπως είναι τώρα. Σας καλούµε µέχρι
και την τελευταία στιγµή να µας ακούσετε όλους και να κάνετε
αλλαγές. Αυτό το νοµοσχέδιο έτσι όπως είναι τώρα δεν µπορεί
να δώσει λύση στα προβλήµατα. 

Η νοµοθετική σας πρωτοβουλία όφειλε να λειτουργήσει ως µια
µεγάλη πρόκληση για ριζικές αλλαγές και για πιο αποτελεσµατι-
κές λύσεις στη δικαστική προσέγγιση. Εκεί πέρα είναι το πρό-
βληµα, κύριε Τσιάρα, και κυρίως στο δικονοµικό πλαίσιο
εφαρµογής του οικογενειακού δικαίου και αυτών των τόσο ευαί-
σθητων θεµάτων. 

Η από κοινού άσκηση της γονικής µέριµνας –αυτό είναι το δια-
κύβευµα της λεγόµενης συνεπιµέλειας- οφείλει να αποτελεί βα-
σική αρχή του οικογενειακού δικαίου προς το συµφέρον του
παιδιού, εξαιρουµένων βεβαίως των περιπτώσεων κακοποιητικών
συµπεριφορών ή ακαταλληλότητος του ενός γονέα. Η συνεπιµέ-
λεια, λοιπόν, οφείλει να είναι µία υπεύθυνη, οφείλει να είναι µία
συναινετική –για να µπορεί να λειτουργήσει- επιλογή υπέρ του
συµφέροντος του παιδιού. 

Όµως, τι γίνεται, όταν αυτή δεν συµφωνείται; Μπορεί να επι-
βληθεί µε τρόπο υποχρεωτικό; Μπορεί να επιβληθεί µε αριθµη-
τικά καλούπια, όπως επιχειρείται; Μπορεί να επιβληθεί µε
αυθαίρετες ποσοστώσεις του στυλ του 1/3; 

Και ενώ θα µπορούσατε µε αυτό το νοµοσχέδιο να κάνετε ένα
θετικό βήµα, δυστυχώς, κάνετε ένα µετέωρο βήµα. Δεν καταφέ-
ρατε να αποφύγετε ούτε τις στρεβλώσεις ούτε τις εσφαλµένες
προβλέψεις, οι οποίες έχουν προκαλέσει πολύ εύλογες αντιδρά-
σεις από τους νοµικούς και από τους επιστηµονικούς κύκλους.
Και το κυριότερο δεν παρέχεται καµµία δικονοµική εγγύηση για
το πώς ακριβώς θα εφαρµοστεί στην πράξη –εκεί πέρα είναι το
πρόβληµα, κύριε Τσιάρα!- χωρίς να προκαλείται επίταση της αν-
τιδικίας και πολλαπλασιασµό των σχετικών δικών. Αυτό είναι το
µεγάλο ζητούµενο!

Με λίγα λόγια, οι καλές προθέσεις στην πολιτική –και το ξέ-
ρουµε όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- ποτέ δεν ήταν αρκε-
τές, καθώς πρέπει πάντα να συνοδεύονται από ρεαλισµό και
ολιστική και όχι επιλεκτική, όπως κάνετε, µεταρρυθµιστική τόλµη.
Και µε αυτό το περιεχόµενο και ιδίως µε το τεκµήριο κατανοµής
της γονικής µέριµνας µε το παντελώς αυθαίρετο 1/3 αναµένεται
να δηµιουργήσετε πολύ περισσότερα προβλήµατα από αυτά τα
οποία καλείστε να λύσετε. 

Τι κάνατε; Και το καταγγείλαµε διαρκώς σε όλες τις επιτροπές.
Κατ’ αρχάς, αποφασίσατε να αγνοήσετε τη νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή, που εσείς ο ίδιος συγκροτήσατε για να λυθεί το ζή-
τηµα. Δεν ακούσατε τη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, που συµ-
µετείχαν δικαστές, συµµετείχαν καθηγητές, συµµετείχαν
δικηγόροι και άλλοι επιστήµονες. 

Παραδεχθήκατε ότι ουσιαστικά ξαναγράψατε µόνος σας το
συγκεκριµένο σχέδιο νόµου και είναι µάλιστα χαρακτηριστικό ότι
τις περισσότερες ενστάσεις τις έχουν ασκήσει µέλη της ίδιας της
νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής, όπως για παράδειγµα το τεκ-
µήριο του 1/3 του χρόνου, το οποίο καταψηφίστηκε όπως ειπώ-
θηκε στους φορείς από την επιτροπή µε 15-3. 

Η δε έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής είναι
ένας κόλαφος –κόλαφος πραγµατικός!- γι’ αυτά τα οποία φέρ-
νετε και για τον τρόπο µε τον οποίο επιχειρήσατε να δικαιολογή-
σετε αυτά τα οποία φέρνετε στις προηγούµενες επιτροπές. 

Σήµερα λοιπόν, έρχεστε και µας λέτε και µας κουνάτε και το
δάχτυλο κύριε Τσιάρα ότι πρέπει να συναινέσουµε. Βεβαίως θέ-
λουµε να συναινέσουµε, αλλά σε τι; Σε κάτι το οποίο εσείς αρνη-
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θήκατε να διαβουλευθείτε µε την κοινωνία των πολιτών, αρνηθή-
κατε να διαβουλευτείτε µε φορείς που έχουν αντικείµενο τη στή-
ριξη και την προστασία των θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας;
Φανταστείτε να µην είχαµε και το ελληνικό «Me Too» τι θα κάνατε
τότε!

Επιχειρήσατε να µην διαβουλευτείτε, όταν έπρεπε, µε δικα-
στές, δικηγόρους, ψυχιάτρους και λοιπούς επιστηµονικούς φο-
ρείς. Και είναι απαράδεκτο και είναι και αυτό κόλαφος το ότι
βγήκαν οι ίδιοι οι φορείς και σας διέψευσαν, κύριε Υπουργέ, όταν
δηλώνατε ότι διαβουλευθήκατε µαζί τους και όπως γράφεται
ψευδέστατα και αναληθέστατα και στην έκθεση συνεπειών αυτού
του νόµου. 

Το κατήγγειλαν µε δηµόσιες παρεµβάσεις η Παιδοψυχιατρική
Εταιρεία Ελλάδας, αλλά και θεσµικές γυναικείες οργανώσεις. Ο
δε Συνήγορος του Πολίτη και η Ένωση Δικαστών και Εισαγγε-
λέων, που αναφέρεστε τακτικότατα για τη δήθεν υποστήριξή
τους στο νοµοσχέδιό σας εξέφρασαν σοβαρότατες επιφυλάξεις,
όσον αφορά τα προβληµατικά άρθρα του νοµοσχεδίου. Γιατί;
Διότι επιλέξατε να συνδιαλλαγείτε µονόπλευρα, µόνο µε τη µία
πλευρά, µόνο µε το λόµπι των χωρισµένων µπαµπάδων, και να
παρακάµψετε όλες τις γυναικείες οργανώσεις. 

Δεν είναι, άλλωστε, τυχαία η έκκληση από οκτώ ευρωπαϊκά και
διεθνή δίκαια και εκατόν τέσσερις γυναικείες οργανώσεις, φο-
ρείς και συλλογικότητες από τριάντα χώρες –από τριάντα χώρες,
το τονίζω- που ζητούν από τον Πρωθυπουργό την παρέµβασή
του, για να αποσυρθεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ως εξαιρε-
τικά επικίνδυνο και θέλω να το καταθέσω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ και στην ικανοποίηση σας για
τον τεράστιο, όπως είπατε, θετικό αριθµό σχολίων στη διαβού-
λευση. Τα είπε και η κ. Γιαννάκου, τα είπαµε όλοι οι Βουλευτές
που µιλήσαµε στις επιτροπές. Είναι τουλάχιστον κωµικοτραγικό
να αναφέρεστε σε αυτά τα σχόλια, όταν η συντριπτική πλειοψη-
φία τους ήταν πανοµοιότυπα µηνύµατα, τα οποία στελνόντουσαν
καρά ριπάς –copy-paste- και απλά προερχόντουσαν από διαφο-
ρετικούς χρήστες. Είναι πραγµατικά άξιο αναφοράς αυτό για την
εξαγωγή συµπερασµάτων;

Όσον αφορά τώρα την ουσία του νοµοσχεδίου, στο άρθρο
1513 το «εξακολουθούν» είναι ψευδέστατο, αναληθέστατο. Οφεί-
λετε να το διαγράψετε και σας ζητήσαµε και σας ζητούµε και
εξακολουθούµε να σας ζητάµε την αφαίρεση της λέξης «εξίσου».
Σας το είπαµε εµείς, σας το είπαν οι φορείς, όλοι οι φορείς και ο
Συνήγορος του Πολίτη. Σας το λέει η νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή. Σας το είπε η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. 

Αναρωτιέµαι για ποιο λόγο δεν ακούτε. Γιατί όλοι, µα όλοι, σας
είπαν ότι µε αυτόν τον τρόπο εισάγετε από το παράθυρο την
υποχρεωτική, ισόχρονη συνεπιµέλεια, άσκηση γονικής µέριµνας.
Είστε ο µόνος, ο µόνος από όλους, που επιµένετε ότι δεν γίνεται
αυτό µε το «εξίσου»! Αυτή η εµµονή δηµιουργεί πολύ σοβαρά
ερωτηµατικά, κύριε Υπουργέ, και καλείστε να δώσετε σοβαρές
απαντήσεις και όχι υπεκφυγές. 

Για το 1520 και το τεκµήριο του 1/3)του συνολικού χρόνου, το
οποίο καταψηφίστηκε –επαναλαµβάνω- µε 15-3 από τη προπα-
ρασκευαστική επιτροπή, αυτό το γεγονός –δηλαδή το 15-3- δεν
σας έκανε να προβληµατιστείτε; Και εκτός αυτού, σας είπα ότι
το «τεκµαίρεται» χρησιµοποιείται στη νοµική επιστήµη –εσείς, εν-
τάξει, δεν χρειάζεται να το ξέρετε, οι σύµβουλοί σας δεν το ξέ-
ρουν;- για τη διάγνωση και αναγνώριση εννόµων συνεπειών ή
πραγµατικών περιστατικών που την στοιχειοθετούν και όχι για τη
διάπλαση δικαιωµάτων και υποχρεώσεων. 

Επιπλέον –και σας το λέει και η Επιστηµονική Επιτροπή της
Βουλής- ποιος είναι ο συνολικός χρόνος και πώς θα τον επιλέξει
ο εκάστοτε δικαστής; Ορίστε το. Ορίστε το! Μην κάνετε τόσο µε-
γάλα νοµικά λάθη που θα έχουν τεράστιες, δυστυχώς, συνέπειες. 

Ως προς το άρθρο 14, το έχω αναλύσει και σε όλες τις προ-
ηγούµενες τοποθετήσεις µου, και σε αυτό το άρθρο αφήνονται
αιωρούµενα συµπεράσµατα. 

Όσον αφορά στα θέµατα της ενδοοικογενειακής βίας, ζητάτε

κατ’ εξαίρεση για κάτι τόσο σοβαρό, που αποτελεί πρώτιστη προ-
τεραιότητα της ελληνικής κοινωνίας και υποτίθεται της Κυβέρ-
νησής σας και υποτίθεται του Πρωθυπουργού του κ. Μητσοτάκη
–αν και µε αυτά που φέρνετε, δεν φαίνεται κάτι τέτοιο-, ζητάτε,
λοιπόν, κατ’ εξαίρεση από όλες τις άλλες περιπτώσεις οριστική
δικαστική απόφαση, αφήνοντας έτσι ανήλικα παιδιά στο έλεος
δραστών ενδοοικογενειακής βίας από δύο έως πέντε χρόνια. 

Το ελληνικό τµήµα της Διεθνούς Αµνηστίας έθιξε πολύ σωστά
–και πρέπει να ακουστεί σ’ αυτή την Αίθουσα- το ιδιαίτερο θέµα
που ανακύπτει ειδικά µε τις γυναίκες πρόσφυγες, µε τις µετανά-
στριες, µε τις γυναίκες αιτούντες ασύλου τονίζοντας ότι οι µητέ-
ρες αυτές ειδικά µε το συγκεκριµένο άρθρο καλούνται να
αντιµετωπίσουν ένα τεράστιο πρόβληµα γι’ αυτές σε ένα ιδιαί-
τερα περίπλοκο δικαστικό σύστηµα µε πολύ υψηλά νοµικά κόστη
και σηµαντικά κενά στις υπηρεσίες διερµηνείας. Το καταθέτω και
αυτό για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο, όσο µίλησαν και οι
προηγούµενοι συνοµιλητές µου, παρακαλώ.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει έστω και τώρα, σας το ζητούµε και θα
σας το ζητούµε µέχρι την τελευταία στιγµή που θα γίνει η συζή-
τηση στην Ολοµέλεια, να επεξεργαστείτε το σχέδιο νόµου εκ
νέου και πριν να είναι αργά από τη θεσµική θέση, που κατέχετε
να προστατέψετε τη χώρα µας, κατ’ αρχάς, γιατί θα βρεθείτε αν-
τιµέτωποι µε παραβιάσεις πολλών διεθνών συµβάσεων και κανο-
νισµών, όπως η σύµβαση του ΟΗΕ για τα δικαιώµατα του
παιδιού, όπως η ευρωπαϊκή οδηγία για τα δικαιώµατα των θυµά-
των, όπως η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης, που καταπατάται
βάναυσα µε το άρθρο 1532. Σας είπα ότι η ολιστική αντιµετώπιση
αυτού του ζητήµατος οφείλει να είναι ολοκληρωµένη και να στη-
ρίζεται στο τρίπτυχο «πρόληψη, υποστήριξη, αρωγή και αντιµε-
τώπιση». Για να επιτευχθεί αυτό το τρίπτυχο, χρειάζεται η
λειτουργία οικογενειακού δικαστηρίου. 

Η έκθεση της Εταιρείας Οικογενειακού Δικαίου έπειτα από το
πρώτο πανελλήνιο επιστηµονικό συνέδριο, που έκανε το 2013 και
το σχέδιο το οποίο συνέταξε, αποτελεί την καλύτερη απάντηση
προς τα εσάς, κύριε Υπουργέ, ότι αυτά που λέµε είναι δήθεν ου-
τοπικές παρεµβάσεις µας. Αναρωτιέµαι και σας απευθύνω την
εξής ερώτηση και ζητάω απάντηση στην οµιλία σας, κύριε
Υπουργέ. Μην το ξεχάσετε. Είναι σε γνώση σας η έκθεση αυτή
και το σχέδιο νόµου που σας κατέθεσε, όπως λέει η Εταιρεία Οι-
κογενειακού Δικαίου; Την γνωρίζατε; Την καταθέτω στα Πρα-
κτικά και για τους συναδέλφους. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Προς ενηµέρωση όλων, γιατί εµείς είµαστε εδώ για να συζη-
τήσουµε πάνω σε αυτό, θεωρούµε ότι η συγκεκριµένη πρόταση
αποτελεί µια εξαιρετική βάση συζήτησης για το θεσµικό πλαίσιο
λειτουργίας του οικογενειακού δικαστηρίου, κάτι στο οποίο πι-
στεύουµε αταλάντευτα και αποτελεί πρότασή µας εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Καµµία µεταρρύθµιση του οικογενειακού δικαίου δεν µπορεί

να πετύχει χωρίς το κατάλληλο δικονοµικό πλαίσιο. Πρέπει να
γίνει σαφές. Το ΠΑΣΟΚ διαχρονικά στήριζε και στηρίζει την
ίδρυση αυτής της νέας δικαστικής δοµής, που είναι η µόνη που
µπορεί να εγγυηθεί την ορθή, τη δίκαιη ερµηνεία του νόµου κατά
περίπτωση σε κάθε οικογένεια, σε κάθε παιδί µε προβάδισµα το
συµφέρον του παιδιού και της οικογένειας. Εµείς έχουµε επε-
ξεργαστεί πολιτική πρόταση για την αναµόρφωση του οικογενει-
ακού δικαίου µε κοµβικό στοιχείο την ίδρυση οικογενειακού
δικαστηρίου, για την οποία ήδη από το 2014 έχει καταρτιστεί σχε-
τικό κείµενο. Η Νέα Δηµοκρατία, δυστυχώς και µετά το 2012, στο
πλαίσιο της τότε συγκυβέρνησης, δεν επέτρεψε στη µεταρρύθ-
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µιση αυτή να πάρει σάρκα και οστά. Δυστυχώς, το ίδιο συνέχισε
και ο ΣΥΡΙΖΑ και οι µετέπειτα κυβερνήσεις, αν και γνώριζαν τη
συγκεκριµένη πρόταση. 

Εµείς, λοιπόν, σήµερα επανερχόµαστε. Σας ζητούµε προσω-
πικά, κύριε Υπουργέ, να το λάβετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν. Επι-
φυλασσόµαστε σε πολύ σύντοµο χρόνο να καταθέσουµε
πρόταση νόµου για το θέµα της δηµιουργίας µιας οργανωµένης,
σύγχρονης και αποτελεσµατικής δοµής, γιατί µόνο έτσι µπορεί
να δοθεί λύση εξατοµικευµένη, ορθή και δίκαιη. Έτσι µόνο µπο-
ρεί η Ελλάδα να ακολουθήσει τα παραδείγµατα άλλων κρατών,
όπως οι ΗΠΑ, η Αγγλία, ο Καναδάς η Γαλλία και το Βέλγιο, µε
µεγάλα ποσοστά επιτυχίας της εξωδικαστικής µεθόδου επίλυ-
σης. Αυτό θα ήταν µία θετική τολµηρή µεταρρυθµιστική πρό-
ταση. Αυτό το οποίο σας λέµε, σας το ζητούµε, το καταθέτουµε,
αλλά και αυτό το οποίο πραγµατικά, πέρα από τις αντιδικίες µα-
µάδων - µπαµπάδων, πέρα από τις πιέσεις οµάδων πίεσης, θα
µπορέσει να επιτελέσει αυτό το οποίο οφείλει να κάνει το οικο-
γενειακό δίκαιο: Να ικανοποιήσει µε τον καλύτερο τρόπο το αλη-
θινό συµφέρον του παιδιού. 

Σας καλώ λοιπόν και πάλι την ύστατη στιγµή να λάβετε πολύ
σοβαρά υπ’ όψιν τις προτάσεις µας, αν και δυστυχώς οφείλω να
οµολογήσω ότι µέχρι στιγµής δεν βλέπουµε τη διάθεση σας να
τακτοποιήσετε τα κακώς κείµενα και να υιοθετήσετε τις αλλαγές
που σας τέθηκαν από σύσσωµη την Αντιπολίτευση και την πλει-
οψηφία των φορέων. Θα αναµένουµε και θα τοποθετηθούµε
στην πορεία της συζήτησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Γιαννακοπούλου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Καλείται στο Βήµα η ειδική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας, η κ. Μαρία Κοµνηνάκα. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για το ΚΚΕ είναι απολύτως ξεκάθαρο ότι έχει ωριµάσει η

ανάγκη αλλαγών γύρω από τα ζητήµατα της γονικής µέριµνας,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις οικονοµικές και κοινωνικές εξελίξεις
και την επίδρασή τους στη σχέση των γονέων µε τα παιδιά. Υπο-
στηρίζουµε, εποµένως, την τροποποίηση των διατάξεων του οι-
κογενειακού δικαίου για την κοινή άσκηση της γονικής µέριµνας
και της συνεννόησης των δύο γονέων στα ζητήµατα της επιµέ-
λειας. Η τοποθέτησή µας έχει αφετηρία τις κοινωνικές ανάγκες
του παιδιού και από αυτή τη σκοπιά αντιµετωπίζει και τις υπο-
χρεώσεις των γονέων απέναντι στα παιδιά, είτε βρίσκονται στη
συµβίωση είτε όχι. Η κοινή άσκηση της γονικής µέριµνας του παι-
διού µετά το διαζύγιο αφορά στην κοινή τους ευθύνη, στην ου-
σιαστική συµµετοχή τους στην ανατροφή και φροντίδα του
παιδιού, το οποίο θα διαµένει βέβαια κυρίως µε τον ένα γονέα
και θα έχει κατά το δυνατόν ευρύτερη επικοινωνία µε τον άλλο. 

Για εµάς είναι επίσης ξεκάθαρο ότι απαραίτητη προϋπόθεση
για να µπορέσει να λειτουργήσει, να αναπτυχθεί αυτή η κοινή ευ-
θύνη των γονιών στην άσκηση της γονικής µέριµνας και η συνεν-
νόηση για την ανατροφή και φροντίδα των παιδιών τους, είναι
αυτή να υποβοηθηθεί µε την ολόπλευρη οικονοµική, νοµική και
κοινωνική στήριξη των ζευγαριών από τη µεριά του κράτους. Γι’
αυτό και σας καταθέτουµε επανειληµµένα τη συνολική µας πρό-
ταση. Γι’ αυτό και σήµερα σας καταθέσαµε τρεις συγκεκριµένες
τροπολογίες και σας προτείνουµε να τις κάνετε δεκτές µε µέτρα
στήριξης των οικογενειών σε αυτή την κατεύθυνση. 

Τι κάνει όµως η Κυβέρνηση σε αυτό το σύνθετο κοινωνικό ζή-
τηµα, που πράγµατι πρέπει να επιλυθεί; Ουσιαστικά οι τροποποι-
ήσεις που φέρνει µε το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζουν µόνο µε έναν
τυπικό και όχι ουσιαστικό τρόπο το ζήτηµα, χωρίς να παίρνει υπ’
όψιν της αυτή την αναγκαία προϋπόθεση για να αποκτήσουν
πράγµατι ουσία οι επιβεβληµένες αλλαγές στο οικογενειακό δί-
καιο. Η κρατική κοινωνική στήριξη απουσιάζει τόσο από τις
ισχύουσες όσο και από τις προτεινόµενες ρυθµίσεις του οικογε-
νειακού δικαίου. Στην πράξη µπορεί από τις όποιες αλλαγές να
βγουν ενδεχοµένως ωφεληµένοι περισσότερο όσοι έχουν εξα-
σφαλισµένες τις οικονοµικές προϋποθέσεις, δηλαδή η αστική
τάξη, τα υψηλά αµειβόµενα µεσαία στρώµατα. Για όλους αυτούς
όµως, που παλεύουν ασθµαίνοντας για την επιβίωση, για το µε-
ροκάµατο, που βιώνουν στην καθηµερινότητα τα εξαντλητικά

ακανόνιστα ωράρια, µια ζωή κυριολεκτικά λάστιχο, λειτουργούν
αντικειµενικά υπονοµευτικά, όχι µόνο στο ελάχιστο επίπεδο συµ-
φωνίας που πρέπει να εξασφαλίζεται µεταξύ των γονέων, αλλά
στέκονται ανυπέρβλητο εµπόδιο γι’ αυτή την ίδια ουσιαστική
συµβολή στη φροντίδα των παιδιών τους. Γι’ αυτό και επιµένουµε
ότι χρειάζεται να είναι υποχρεωτική η στήριξη των γονιών και των
παιδιών από κοινωνικές δοµές και θεσµούς που θα εξοµάλυναν
αυτές τις συγκρούσεις ανάµεσα στους γονείς, οι οποίες θα δια-
µορφώνονται αντικειµενικά στην πορεία προς το διαζύγιο και
µετά από αυτό. 

Πώς περιµένετε, λοιπόν, αυτά τα σύνθετα κοινωνικά ζητήµατα
να λυθούν ατοµικά, χωρίς την ανάλογη επιστηµονική και κοινω-
νική στήριξη; Ένα τέτοιο πλαίσιο θα περιόριζε δραστικά τις πε-
ριπτώσεις των παιδιών, που βιώνουν τις συνέπειες χρόνιων
κοινωνικών προβληµάτων και συµπεριφορών. 

Γι’ αυτό επιµένουµε στην κριτική ότι δεν αρκεί να διαµορφώ-
σετε το θεσµικό πλαίσιο για τη ρύθµιση των σχέσεων γονιών -
παιδιών µετά το διαζύγιο, γιατί αυτό θα παραµείνει κενό γράµµα,
όταν απουσιάζουν οι κατάλληλες υποστηρικτικές κρατικές κοι-
νωνικές δοµές: Οι δωρεάν συµβουλευτικές και άλλες κοινωνικές
δοµές, όπως προγράµµατα θεραπείας της οικογένειας και ζεύ-
γους πριν φτάσουν στη λύση του γάµου, η συµβουλευτική των
γονέων, οι κατάλληλες παιδοψυχιατρικές υπηρεσίες, που θα
µπορούν να παρακολουθούν, να στηρίζουν και να παρεµβαίνουν
έγκαιρα στις περιπτώσεις που χρειάζονται, στελεχωµένες µε το
κατάλληλο επιστηµονικό προσωπικό, ώστε να είναι σε θέση να
παρακολουθούν την εξέλιξη και εφαρµογή των όποιων προστα-
τευτικών ρυθµίσεων. 

Αν, λοιπόν, όντως, κύριε Υπουργέ, όπως είπατε στην τελευταία
συνεδρίαση της επιτροπής, αναγνωρίζετε αυτή την αναγκαιό-
τητα, σας καλούµε να εντάξετε στο νοµοσχέδιο την υποχρέωση
του κράτους να παρέχει στους νέους γονείς αυτές τις κοινωνικές
υπηρεσίες, ώστε να προχωρήσει ακολούθως η αναγκαία στελέ-
χωσή τους. 

Τι αρνείστε ακόµα να δείτε; Την αναγκαιότητα δηµιουργίας οι-
κογενειακών δικαστηρίων µε εξειδικευµένους δικαστικούς λει-
τουργούς, που θα συνεπικουρούνται όµως από ειδικούς
επιστήµονες, ψυχολόγους, κοινωνικούς λειτουργούς, παιδοψυ-
χίατρους, ενταγµένους στο κρατικό δίκτυο κοινωνικών υπηρε-
σιών. Πώς αλλιώς θα εξασφαλίζεται το συµφέρον του παιδιού,
στο οποίο διακηρυκτικά αναφέρεται το νοµοσχέδιο, όταν ο δικα-
στής για τον σχηµατισµό της δικαστικής του κρίσης δεν έχει στη
διάθεσή του εκείνα τα επιστηµονικά εργαλεία, τις απαραίτητες
γνωµατεύσεις των επιστηµόνων ψυχικής υγείας, οι οποίοι από
την άποψη της κρατικής µέριµνας στην όλη διαδικασία είναι ανύ-
παρκτοι, ή όταν ο πυρήνας του νοµοσχεδίου ενισχύει την άποψη
ότι η προσπάθεια των δύο γονιών να ρυθµίσουν τη σχέση τους
µε το παιδί αποτελεί αποκλειστικά ατοµική τους υπόθεση, χωρίς
καµµία κρατική στήριξη; 

Το ίδιο βέβαια κάνει και το σηµερινό οικογενειακό δίκαιο, το
οποίο τα άλλα κόµµατα, ιδίως ο ΣΥΡΙΖΑ, το Κίνηµα Αλλαγής,
αλλά και το ΜέΡΑ25 τόσο ένθερµα υποστηρίζουν, ενώ απουσιά-
ζει και από τις δικές τους τοποθετήσεις η αναγκαιότητα της λει-
τουργίας και στήριξης κρατικών κοινωνικών δοµών, των
ουσιαστικών µέτρων οικονοµικής ενίσχυσης των διαζευγµένων
γονιών της εργατικής λαϊκής οικογένειας. Εξάλλου, αυτό απου-
σίαζε και από τις ίδιες τις πολιτικές όλων αυτών των κοµµάτων
όταν βρέθηκαν στην κυβέρνηση. 

Πως προστατεύεται ακόµα το συµφέρον του παιδιού, όταν γι’
αυτό θα αποφασίζει ο ιδιώτης διαµεσολαβητής στον οποίο
σπρώχνονται οι γονείς που δεν µπορούν να βρουν κοινά αποδε-
κτές λύσεις; Και γι’ αυτό το ζήτηµα δεν βγάζει τσιµουδιά κανένα
από τα άλλα κόµµατα. Πώς θα µπορούσε, άλλωστε, αφού από
κοινού ψηφίσατε τον ν.4640/2019 στο όνοµα της αποσυµφόρη-
σης δήθεν των δικαστηρίων από τις οικογενειακές υποθέσεις; 

Αποσιωπάτε αυτό που επισηµαίνει τόσο η Ένωση Δικαστών και
Εισαγγελέων όσο και η ολοµέλεια των δικηγορικών συλλόγων,
ότι µια τέτοια διαδικασία δεν είναι µόνο κοστοβόρα, άρα και αν-
τικειµενικά διαµορφώνει ανισότητες µεταξύ των διαδίκων, αλλά
στερείται και τις όποιες εγγυήσεις αµεροληψίας που διαθέτει ο
δικαστής. 
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Διαµορφώνετε µάλιστα και έναν φαύλο κύκλο συγκρούσεων µε-
ταξύ των γονιών, όταν προβλέπεται στο νοµοσχέδιο η δυνατότητα
του δικαστή να διατάξει επανάληψη της ιδιωτικής διαµεσολάβη-
σης όταν ήδη η υπόθεση µέσα από αυτή τη διαδροµή έχει φτάσει
στο δικαστήριο και δεν µπόρεσε να καταλήξει σε συµφωνία. Γι’
αυτό µε τροπολογία, που καταθέσαµε ζητάµε να απαλειφθεί εν-
τελώς η ιδιωτική διαµεσολάβηση, η οποία τελικά µόνο υπονοµευ-
τικά µπορεί να λειτουργήσει στις σχέσεις των γονέων, αλλά και
της σχέσης µε το παιδί τους, όταν απλά παρατείνει τις εντάσεις,
προσθέτει σε αυτές νέα οικονοµικά βάρη και χρόνο, αλλά τελικά
και η επίλυση της διαφοράς στερείται την όποια αµεροληψία και
αξιοπιστία της κρίσης του φυσικού δικαστή. 

Τι άλλο σας προτείναµε, αν θέλετε πράγµατι να λειτουργήσει
το νοµοσχέδιο βοηθητικά στην προσπάθεια συνεννόησης των γο-
νιών για την κοινή άσκηση της γονικής µέριµνας; Να αποσαφη-
νίσετε έννοιες, που τελικά δηµιουργούν επιπλέον ερµηνευτικά
προβλήµατα και κατ’ επέκταση νέες εστίες έντασης µεταξύ των
διαζευγµένων γονιών. 

Πρώτον, τι σηµαίνει η άσκηση της γονικής µέριµνας από κοι-
νού και εξίσου; Πώς οι γονείς θα ασκούν εξίσου τη γονική µέρι-
µνα, όταν µάλιστα στο άρθρο 8 δηµιουργούνται ασάφειες και
συγχύσεις στις έννοιες της γονικής µέριµνας και της επιµέλειας,
που αντικειµενικά ευνοούν διαφορετικές ερµηνείες για το αν
αυτό αφορά τελικά την ισόχρονη κατανοµή της, µε όλες τις προ-
εκτάσεις που αυτό έχει και έχουν επανειληµµένα εκτεθεί; Πολύ
περισσότερο, που τελικά η ισότητα των γονέων που επικαλείστε
είναι µόνο τυπική. Στην πράξη, σε µια ανισότιµη κοινωνία ρυθµί-
ζονται ανισότιµα και οι σχέσεις των γονιών µε τα παιδιά µε βάση
την κοινωνική ταξική τους θέση. 

Αλήθεια, τα ίδια προβλήµατα αντιµετωπίζουν όλοι οι γονείς
µετά από ένα διαζύγιο, όταν οικονοµικοί και κοινωνικοί παράγον-
τες επιδρούν καθοριστικά ακόµα και σ’ αυτή τη διαδικασία της
διάλυσης του γάµου, ώστε οι γονείς να αποφύγουν την οικονο-
µική αιµορραγία µιας δικαστικής διένεξης ή µιας ιδιωτικής δια-
µεσολάβησης, που τώρα προβλέπεται; 

Γι’ αυτό και θέτουµε ως ουσιαστική προϋπόθεση την παράλ-
ληλη οικονοµική στήριξη των διαζευγµένων γονιών και σας κα-
ταθέσαµε συγκεκριµένη τροπολογία, που σας καλούµε να κάνετε
δεκτή, µε όσα σας προτείναµε για την έγκαιρη απόδοση του επι-
δόµατος τέκνου στον γονιό που έχει την επιµέλεια, για φορολο-
γικές ελαφρύνσεις για τους δύο γονείς και για όσους έχουν
περισσότερα από δύο παιδιά από διαφορετικούς γάµους, ακόµα
και αν δεν ασκούν την επιµέλεια γι’ αυτά. 

Ταυτόχρονα, παίρνοντας υπ’ όψιν ότι τα οικονοµικά προβλή-
µατα επηρεάζουν και τη συµπεριφορά των γονέων µεταξύ τους
τόσο µέσα στον γάµο όσο και όταν βρίσκονται σε διάσταση, απο-
τελώντας παράγοντες είτε όξυνσης των σχέσεων µεταξύ τους
είτε και οικονοµικής εξάρτησης του ενός από τον άλλον, διεκδι-
κούµε µια σειρά προστατευτικά µέτρα, όπως το επίδοµα ανερ-
γίας χωρίς προϋποθέσεις, τη στήριξη και προστασία της λαϊκής
κατοικίας, ελαφρύνσεις από χρέη και άλλα. 

Αναρωτιόµαστε ακόµα τι επίδραση µπορεί να έχει αυτή η εξί-
σου άσκηση της γονικής µέριµνας σε σχέση µε τις αξιώσεις δια-
τροφής του τέκνου, όταν µάλιστα στο άρθρο 10 µε την
προτεινόµενη διάταξη προβλέπεται η δυνατότητα καθενός από
τους δύο γονείς να ασκεί τις αξιώσεις διατροφής, που έχει το
τέκνο κατά του άλλου γονέα ή του τρίτου, χωρίς να ενδιαφέρει
δηλαδή µε ποιον γονέα διαµένει το παιδί, ποιος έχει την επιµέ-
λειά του. 

Εµείς σας προτείνουµε ο προσδιορισµός της διατροφής να
παίρνει υπ’ όψιν του την απόφαση για την ανάθεση της επιµέ-
λειας του παιδιού σε σχέση µε τον προσδιορισµό της κύριας κα-
τοικίας του και ταυτόχρονα να υπολογίζει τις ανάγκες που
προκύπτουν για τον γονέα, που δεν διαµένει µε το παιδί µε βάση
το βιοτικό του επίπεδο, το εισόδηµα, την κατοικία και άλλα.

Επίσης, ως µια ελάχιστη οικονοµική διευκόλυνση προτείνουµε
µε την τρίτη τροπολογία, που καταθέσαµε για το άρθρο 4 στην
περίπτωση του συναινετικού διαζυγίου να µην είναι υποχρεωτική
για κάθε έναν από τους δύο γονείς η σύµπραξη δικηγόρου, εφό-
σον συµφωνούν στην από κοινού εκπροσώπησή τους από έναν
δικηγόρο, όπως γινόταν και παλιότερα. 

Ακόµα, το νοµοσχέδιο µε τον ίδιο τυπικό τρόπο επιχειρεί µε
µαθηµατικούς τύπους να κατανείµει τον χρόνο του παιδιού µε
τους δύο γονείς, εισάγοντας αυτό το µαχητό τεκµήριο του ενός
τρίτου του συνολικού χρόνου, δηµιουργώντας τελικά περισσό-
τερα προβλήµατα απ’ αυτά που επιχειρεί να λύσει. 

Πώς αλήθεια θα ρυθµίζεται ένα τόσο σύνθετο και ευαίσθητο
ζήτηµα µε τέτοιους µαθηµατικούς τύπους; Πρώτον, δεν απαν-
τάτε πώς θα υπολογιστεί ο συνολικός χρόνος του παιδιού.
Αφορά τον συνολικό του χρόνο ή µόνο τον ελεύθερο χρόνο από
άλλες κοινωνικές δραστηριότητες, αφαιρώντας το σχολείο, τις
αθλητικές δραστηριότητες, το φροντιστήριο; 

Δεύτερον και κυριότερο, πώς θα κατανέµεται ο χρόνος επικοι-
νωνίας του γονέα όταν εργάζονται και οι δύο µε τα ωράρια «λά-
στιχο», όταν πάτε να απορρυθµίσετε τελείως τις συνθήκες
εργασίας και ζωής µε το νέο αντεργατικό τερατούργηµα που
φέρνετε, µε τα εξαντλητικά και ακανόνιστα ωράρια; Τελικά, ανα-
ρωτηθήκατε µετά από δέκα-δώδεκα ώρες δουλειάς, αν οι γονείς
θα είναι σε θέση, όχι να έρθουν σε συνεννόηση µεταξύ τους,
αλλά τελικά να ασχοληθούν µε την ίδια την ουσιαστική φροντίδα
του παιδιού τους; 

Όταν µε µαθηµατικούς τύπους, λοιπόν, επιχειρείτε να κατανεί-
µετε τον χρόνο του παιδιού ανάµεσα στους δύο γονείς, επί της
ουσίας ακόµα και για τον γονιό, που δεν έχει την επιµέλεια του
παιδιού περιορίζετε, αντικαθιστάτε τη δυνατότητα για ουσιαστική
συµβολή του στην ανατροφή του παιδιού του από την εξασφά-
λιση τελικά ενός στείρου χρόνου επικοινωνίας. 

Η κοινή άσκηση της γονικής µέριµνας µπορεί να έχει πολλές
µορφές, υπολογίζοντας διάφορους παράγοντες, όπως το ηλι-
κιακό στάδιο ανάπτυξης του παιδιού, τη βαθµίδα της εκπαίδευ-
σης, την προϋπάρχουσα ψυχική του κατάσταση, αλλά και τις
ίδιες τις συνθήκες ζωής και εργασίας των γονιών του. Κάτι τέτοιο
είναι κατανοητό ότι δεν µπορεί να επιτευχθεί µε αυτό τον τυπικό
ισοµερισµό του χρόνου του παιδιού, στον οποίο στην πραγµατι-
κότητα αποκλειστικά εστιάζει το νοµοσχέδιο. Με τον τρόπο αυτό,
στην πραγµατικότητα η ευθύνη των γονιών τελικά κατακερµατί-
ζεται.

Προβληµατικός, όµως, είναι και ο τρόπος που η Κυβέρνηση
υποτίθεται έρχεται να θέσει αντικειµενικά κριτήρια, όπως λέτε,
για τις περιπτώσεις της κακής άσκησης της γονικής µέριµνας,
ιεραρχώντας, όµως, µόνο συγκεκριµένες περιπτώσεις που κατα-
δεικνύουν, αν θέλετε, και τις προτεραιότητες που θέτετε γι’
αυτήν την προστασία.

Αν, λοιπόν, θέλετε πράγµατι να διαφυλάξετε το παιδί από τις
περιπτώσεις κακής άσκησης της γονικής µέριµνας, σας ζητάµε
ξανά, όπως έκαναν και πολλοί από τους επιστηµονικούς φορείς,
να προτάξετε τις περιπτώσεις παραµέλησης της υγείας, της εκ-
παίδευσης του ανηλίκου, την προστασία του από την εκµετάλ-
λευση της ανήλικης εργασίας, την εγκατάλειψη και την έκθεσή
του σε κίνδυνο. Ταυτόχρονα, βέβαια, είναι αδιανόητο πραγµατικά
για τις περιπτώσεις της ενδοοικογενειακής βίας ή των εγκληµά-
των κατά της γενετήσιας ζωής να καταγράφονται ουσιαστικά στο
νοµοσχέδιο ως ανεκτό χρονικό διάστηµα για να µένει εκτεθει-
µένο ένα παιδί τα χρόνια που µεσολαβούν για την έκδοση µέχρι
την οριστική καταδίκη του γονέα, ώστε να κριθεί αν κάποιος είναι
ακατάλληλος για την άσκηση της γονικής µέριµνας. Δεν µπορεί
να αποτελεί απάντηση σε αυτό το αντεπιχείρηµα, που χρησιµο-
ποιείτε για το ενδεχόµενο της, πράγµατι, άδικης στέρησης του
ύψιστου αυτού δικαιώµατος του γονέα σε περίπτωση ψευδούς
µήνυσής του. Αυτό το µόνο που επιβεβαιώνει ουσιαστικά µε τον
πιο εµφανή τρόπο είναι ότι οι όποιες προστατευτικές ρυθµίσεις
του νοµοσχεδίου παραµένουν κενό γράµµα χωρίς τη συνδροµή
των κατάλληλων κρατικών κοινωνικών δοµών που θα εξασφαλί-
ζουν στην πράξη την εφαρµογή τους. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλούµε ξανά να κάνετε κατ’ αρχάς δε-
κτές τις τροπολογίες που καταθέτουµε, αλλά κυρίως να υιοθε-
τήσετε τα ολόπλευρα µέτρα κοινωνικής και οικονοµικής στήριξης
των ζευγαριών, που θα διαµορφώσουν ένα πιο στέρεο έδαφος
για να οικοδοµηθεί η αναγκαία κοινή προσπάθεια των γονιών για
την ουσιαστική συµµετοχή τους στην ανατροφή και τη φροντίδα
των παιδιών τους, αναγνωρίζοντας παράλληλα την ανάγκη για
την από κοινού ευθύνη των δύο γονιών στην άσκηση της γονικής
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µέριµνας και την επιθυµητή συνεννόησή τους για τα ζητήµατα
της επιµέλειας, θέτοντας στο επίκεντρο τις ανάγκες του παιδιού,
τοποθετούµαστε επί της αρχής µε το «παρών» στο νοµοσχέδιο
µε όλες τις παραπάνω παρατηρήσεις που αναλύσαµε. Κυρίως
καλούµε τους ίδιους τους γονείς, ιδίως όσους ανήκουν σε εργα-
τικές λαϊκές οικογένειες, να δώσουν από κοινού την πάλη για την
καθολική διασφάλιση των σύγχρονων δικαιωµάτων ανδρών και
γυναικών στη σταθερή εργασία, µε σταθερό ωράριο και αξιοπρε-
πές εργασιακό εισόδηµα, µε µέτρα ουσιαστικής προστασίας της
µητρότητας, µε ολόπλευρη κρατική στήριξη και φροντίδα της οι-
κογένειας και προστασία των παιδιών µέσα από ένα κοινωνικό
κρατικό δηµόσιο πλαίσιο φροντίδας υγείας, πρόνοιας και εξα-
σφάλισης των αθλητικών και πολιτιστικών ενδιαφερόντων του
παιδιού. Αυτοί όλοι είναι οι απαραίτητοι όροι, για να µπορέσουν
πραγµατικά να ανθίσουν ισότιµες σχέσεις µεταξύ των γονιών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Κοµνηνάκα.
Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή της Ελληνικής Λύσης, κ.

Κωνσταντίνο Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φτάσαµε, ήρθε η ώρα. Μακάρι, να ήταν δια-

φορετικά τα δεδοµένα, αλλά ο θεσµός της οικογένειας περνά
συµπληγάδες και µάλιστα εν µέσω θαλασσοταραχής. Αυτό είναι
κάτι το οποίο πρέπει να το αποδεχτούµε όλοι, δυστυχώς. Κι
επειδή «ο καλός ο καπετάνιος στη φουρτούνα φαίνεται» αποδει-
κνύεται για ακόµη µία φορά ότι το µόνο, που θα καταφέρνετε να
κάνετε µε επιτυχία, κύριε Υπουργέ Δικαιοσύνης, ως Κυβέρνηση
και ως κόµµα είναι το να διχάζετε. Αυτό το κάνετε µε επιτυχία
πραγµατικά. 

Και δεν διχάζετε µόνο τα κόµµατα, να πεις: «στο καλό να πάει,
διχάσαµε τα κόµµατα». Θυµηθείτε ότι από τα κόµµατα ζητήσατε
και συναίνεση πριν ξεκινήσει η διαδικασία, τόσο πολύ δηλαδή.
Δεν διχάσατε µόνον τους δικούς σας Βουλευτές -βλέπε στο εσω-
τερικό σας τι γίνεται και θα δούµε ποιοι θα ψηφίσουν το νοµο-
σχέδιο αυτό και ποιοι όχι- εδώ έχετε διχάσει τους Έλληνες.
Έχετε καταφέρει να διχάσετε για άλλη µια φορά τους Έλληνες.
Διχάσατε µε τις µάσκες. Το θυµάστε πάρα πολύ καλά. Είστε η
Κυβέρνηση του διχασµού. Διχάσατε τον κόσµο µε τα εµβόλια.
Διχάσατε τον κόσµο σε «ψεκασµένους» και «αψέκαστους». Εσείς
τα κάνατε αυτά, η Κυβέρνησή σας. Και τώρα διχάσατε για άλλη
µία φορά την Ελλάδα, για άλλη µία φορά τους Έλληνες, δηµι-
ουργήσατε δύο στρατόπεδα, άντρες από τη µία, γυναίκες από
την άλλη.

Το τι καταγγελίες έχουν έρθει στα γραφεία µας, στα e-mails
µας, στα social media, στα κινητά δεν περιγράφεται. Μαµάδες
που τα έχουν µε τους µπαµπάδες, µπαµπάδες που τα βάζουν µε
τις µαµάδες, σύλλογοι, ενώσεις, µεσάζοντες, συγγενείς, δικηγό-
ροι, γνωστοί, φίλοι, χαµός, πραγµατικά χαµός.

Αυτό, όµως, που κανείς σας δεν σκέφτεται µάλλον είναι ότι
στη µέση όλης αυτής της ιστορίας, που έχετε δηµιουργήσει και
του ορυµαγδού είναι το παιδί, που κάποιοι του συµπεριφέρονται
λες και είναι κάποιο έπαθλο. Τους επιτρέπετε να αντιµετωπίζουν
το παιδί σαν να είναι µπαλάκι του τένις, το παιδί που κάποτε ήρθε
στον κόσµο -και αυτό να αναλογιστούµε όλοι- από δυο ανθρώ-
πους που αγαπήθηκαν και τώρα έχουν φτάσει στο σηµείο να µι-
σιούνται θανάσιµα. Και εσείς, αντί να χτίζετε γέφυρες, γκρεµίζετε
ό,τι έχει αποµείνει και σκάβετε και τα χαρακώµατα ακόµα πιο
βαθιά.

Θέλω να πω κάτι πριν µπω στην ουσία. Έχετε την παραµικρή
ιδέα πόσο δύσκολα πέρασαν τα παιδιά των χωρισµένων οικογε-
νειών τώρα µε τον κορωνοϊό; Ξέρετε ότι οι περιορισµοί της κα-
ραντίνας πολλές φορές λειτούργησαν ως πρόσχηµα να µην
πάρει ο µη έχων την επιµέλεια το ένα παιδί ή το άλλο στο σπίτι;
Ξέρετε µε πόσα ψυχολογικά θέµατα θα έρθουµε όλοι µας οι γο-
νείς στη µετά-εγκλεισµού εποχή; Πρόκειται για µια εποχή εγκλει-
σµού που φέρει τη δική σας υπογραφή. Και αντί λοιπόν να
κοιτάξετε την καρδιά του προβλήµατος, νοµίζετε ότι µε «µπαλώ-
µατα», ότι µε µεσοβέζικες λύσεις θα δώσετε απαντήσεις. Από τις
αντιδράσεις και µόνο πραγµατικά το νοµοθέτηµα σας είναι κα-
ταδικασµένο σε αποτυχία.

Θέλω να πω το εξής: Πώς να µην είναι καταδικασµένο σε απο-
τυχία; Πάντα σαν τους κάβουρες πάτε, κύριε Υπουργέ. Στην Κυ-
βέρνηση πάτε σαν τα καβούρια, ανάποδα. Νοµοθετείτε χωρίς να
έχετε την πλήρη και πραγµατική εικόνα του προβλήµατος. Ποια
είναι και πόσα τα δεσµευµένα ζευγάρια, πόσα είναι τα ζευγάρια,
που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, µε ό,τι αυτό συνεπά-
γεται –και κρατήστε το αυτό- πόσα παιδιά είναι εκτός γάµου; Αν
δεν έχετε πλήρη εικόνα του προβλήµατος, πώς πάτε να νοµοθε-
τήσετε για να το λύσετε;

Το κάνατε και στο νοµοσχέδιο για τον εκσυγχρονισµό του κρά-
τους. Σας λέγαµε να κάνετε πρώτα τον χάρτη του δηµοσίου και
µετά ελάτε να τον ψηφιοποιήσουµε και να τον εκσυγχρονίσουµε.
Όχι, ανάποδα κι εκεί εσείς. Χωρίς να ξέρετε πόσους δηµοσίους
υπαλλήλους είχαµε, προχωρήσατε στην ψηφιοποίηση του κρά-
τους.

Δυστυχώς, όµως, η οικογένεια -και το λέµε µε πόνο ψυχής
στην Ελληνική Λύση- καταρρέει ως θεσµός. Δεν το λέει η Ελλη-
νική Λύση, δεν το λέει ο Κυριάκος Βελόπουλος, το λένε οι ίδιες
οι έρευνες, το λένε οι αριθµοί, κύριε Υπουργέ.

Θα σας παρουσιάσω κάποιες έρευνες σήµερα. Στην Ευρώπη
τέσσερα στα δέκα παιδιά -θα φτάσω και στην Ελλάδα- γεννήθη-
καν εκτός γάµου το 2018. Από το 25% που ήταν το 2000, πήγαµε
στο 42% µέσα σε δεκαοκτώ χρόνια. Πρόκειται για αύξηση δεκαε-
πτά ποσοστιαίων µονάδων. Αυτά είναι στοιχεία που πρέπει να τα
βλέπουµε πριν νοµοθετήσουµε. Το ποσοστό αυτό αποτυπώνει
ξεκάθαρα τη διάλυση του θεσµού της οικογένειας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Αντίστοιχη, όµως, είναι η εικόνα και στην Ελλάδα. Μέσα σε δύο
δεκαετίες το ποσοστό των παιδιών εκτός γάµου ανέβηκε από το
4% που ήταν στην Ελλάδα το 2000 στο 11,1% το 2018. Σύµφωνα
µάλιστα µε τα τελευταία στοιχεία, έχει αυξηθεί ακόµη περισσό-
τερο.

Οι λόγοι που ο ιερός θεσµός της οικογένειας αιµορραγεί επι-
κίνδυνα είναι: καθηµερινές συγκρούσεις, λιγότεροι γάµοι, µείωση
των γεννήσεων, αυξηµένος αριθµός διαζυγίων, διαλυµένες οικο-
γένειες, ακοινώνητα παιδιά. Ιδιαίτερα τώρα µε τον κορωνοϊό,
όπως είπα πριν, τα παιδιά έχουν αποξενωθεί πλήρως από όλες
τις δραστηριότητές τους και θα χρειαστεί πολύς καιρός για να
επανέλθουν στην κανονική τους ζωή. Και φυσικά υπάρχουν και
οι νέοι τύποι οικογένειας, αυτά είναι νέα «φρούτα» -θα τα πούµε
σε λίγο- µε τους ίδιου φύλου γονείς, γονέας 1, 2, 3, 5, 8 και τα
λοιπά.

Για όλα αυτά υπάρχουν προφανείς αιτίες, αλλά και ύπουλοι,
πολλοί ύπουλοι εχθροί, κύριε Υπουργέ, που σκάβουν το λάκκο
στην καρδιά της Ελλάδος, που είναι η οικογένεια. Την οικογένεια,
κύριε Υπουργέ, που κράτησε και κρατά όρθιους τους Έλληνες
τα δέκα, έντεκα χρόνια των µνηµονίων. Αυτή ήταν η διαφορά της
Ελλάδος από τα υπόλοιπα κράτη. Είχε την οικογένεια, την οικο-
γένεια, που στήριξε µε κάθε τρόπο τα άνεργα παιδιά, που περιέ-
θαλψε και περιθάλπει ακόµα τους ηλικιωµένους. Και εµείς αυτήν
την οικογένεια, αντί να την προφυλάξουµε, να την διαφυλάξουµε
ως κόρην οφθαλµού την πετάµε στον Καιάδα.

Για την κρίση της οικογένειας, λοιπόν, ευθύνη δεν έχει µόνο ο
γρήγορος, ο αγχώδης τρόπος ζωής, δεν ευθύνονται µόνο οι οι-
κονοµικές δυσκολίες, η ανεργία και πάει λέγοντας, δεν είναι µόνο
ο δισταγµός των νέων να έρθουν εις γάµου κοινωνία ή γενικό-
τερα η χαλάρωση των ηθών, όπου συµπλέετε τώρα τελευταία και
θα τα πούµε σε λίγο. Πού είναι η Εκκλησία; Πού είναι η Εκκλησία
σε όλο αυτό να πάρει θέση και να στηρίξει µε θέρµη όµως την
οικογένεια και τον γάµο; 

Ποια είναι τα πρότυπα που καλλιεργούνται από τα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης; Δεν το βλέπετε κάθε µέρα; Καταιγισµός, δεν
χάνουν ευκαιρία να προβάλουν οµοφυλοφιλικές οικογένειες,
σχέσεις, γονέα 1, γονέα 2. Παντού, καταιγίδα κάθε µέρα. Δεν το
βλέπετε αυτό; Δεν είναι σηµεία των καιρών αυτά; Πού είναι η πο-
λιτεία, που αντί να στείλει µήνυµα συµπαράστασης και στήριξης
στην οικογένεια, την παγκόσµια ηµέρα οικογένειας που είχαµε
προχθές, επιλέγετε -και θα κριθείτε- να συµπαραστέκεστε στους
ΛΟΑΤΚΙ, που ήταν η επόµενη παγκόσµια µέρα. Κάντε τα και τα
δύο. Γιατί απορρίπτετε το ένα; Αυτό έκανε πριν λίγες µέρες ο κ.
Μητσοτάκης ο Πρωθυπουργός. Δεν θα µπορούσε ο κ. Μητσοτά-
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κης να κάνει µια ανάρτηση για τη σηµασία της ελληνικής οικογέ-
νειας το Σάββατο 15 Μαΐου που µας πέρασε, που ήταν η παγκό-
σµια ηµέρα οικογένειας; Γιατί δεν το έκανε; Ο Πρόεδρος µας
δηλαδή γιατί το έκανε; Ο Κυριάκος Βελόπουλος γιατί το έκανε;
Γιατί το πιστεύει.

Τώρα τελευταία, σας το είπα και στις επιτροπές, θα το πω και
σήµερα µε τον πλέον επίσηµο τρόπο, κύριε Υπουργέ, πολύ µον-
τέρνοι, πολύ ρευστοί είστε εκεί στη Νέα Δηµοκρατία. Έχει χαλά-
σει η πυξίδα σας η ιδεολογική; Αλλού δείχνει ο βορράς, αλλού ο
νότος, αλλού τα πιστεύω σας; Για άλλα σας ξέραµε, άλλα κάνετε.
Αλλάξατε τελείως. Είστε πολύ ρευστοί σε θέµατα αρχών, παρα-
δόσεων και πίστης. 

Ποιος θα το περίµενε ότι µε Νέα Δηµοκρατία θα βλέπαµε
γονέα 1 και γονέα 2; Ποιος θα το περίµενε ότι η Νέα Δηµοκρατία
θα µιλούσε για τη διαφορετικότητα και θα είχαµε και επίσηµα
post από τον Πρωθυπουργό και θα την επιβράβευε τη διαφορε-
τικότητα; Αντί να επιβραβεύσει την ικανότητα, επιβραβεύει τη
διαφορετικότητα. Το είπε εδώ µέσα στη Βουλή. Ποιος θα το πε-
ρίµενε ότι ο νοµοθέτης της Νέας Δηµοκρατίας θα έφερνε νοµο-
σχέδιο που θα έλεγε για τη σεξουαλικότητα. Ανεξαρτήτως της
σεξουαλικότητας, εσείς το προσθέσατε. Δεν υπήρχε από το ’84
µέχρι και σήµερα. Το προσθέσατε σήµερα εσείς. 

Ποιος θα πίστευε ότι η Νέα Δηµοκρατία θα απέτρεπε και θα
ψήφιζε νόµο για αλλαγή φύλου στα 16, αν έχετε το θεό σας;
Ποιος θα πίστευε ότι η Νέα Δηµοκρατία, το πατριωτικό κόµµα,
θα έκανε µια απίστευτη ανακυβίστηση στο θέµα των Πρεσπών
και θα υποδέχονταν τον Μακεδόνα, ψευτοµακεδόνα Ζάεφ στο
Μαξίµου; Ποιος θα πίστευε ότι η Νέα Δηµοκρατία θα έδινε συ-
νέχεια στις κωλοτούµπες και θα ψήφιζε τον πάφο στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, που πριν ένα χρόνο κατακεραυνώνατε;

Γι’ αυτό σας λέω, γι’ αυτό και η Ελληνική Λύση θα αγωνιστεί
για να παραµείνει η Ελλάδα χριστιανική, ορθόδοξη και ελληνική.
Αυτός είναι ο στόχος και ο στόχος αυτός περνάει µόνο µέσα από
την οικογένεια. Για εµάς οικογένεια δεν σηµαίνει γονέας 1, 2, 3,
αδιακρίτως φύλου κ.λπ.. Οικογένεια σηµαίνει το παιδί να µεγα-
λώνει µε τον πατέρα, να µεγαλώνει µε την µητέρα, να έχει ως
πρότυπα και βιώµατα την πατρική και µητρική φιγούρα και όχι
αριθµούς. Αυτό είναι κάτι, που πιστεύουµε ακράδαντα και έχει
ως γνώµονα και βάση το συµφέρον του παιδιού, την ισορροπη-
µένη ανάπτυξη σε ένα ασφαλές, σε ένα σταθερό περιβάλλον. 

Πρέπει να γνωρίζετε ότι ρυθµίζοντας απρόσωπα, όπως κάνετε
εδώ, και κανονιστικά τις διαπροσωπικές σχέσεις του κόσµου, των
ζευγαριών έξω αναπόφευκτα εκεί που πάτε να πετύχετε κάτι θα
χάσετε και ό,τι είχατε. Είναι δύσκολο το εγχείρηµα. Υπάρχει
όµως µια πυξίδα, η δικιά µας η πυξίδα λειτουργεί κανονικά, η
δικιά σας χάλασε. Υπάρχει µια πυξίδα, ένας γνώµονας που όλοι
-και το πιστεύουµε αυτό πραγµατικά- συµφωνούµε στην αξία και
στην προτεραιότητα. Ο γνώµονας αυτός δεν είναι άλλος από το
συµφέρον του παιδιού. Βασικοί άξονες του οικογενειακού δι-
καίου ποιοι είναι; Ο προσανατολισµός του παιδιού, η προστασία
του παιδιού, η προστασία των δικαιωµάτων του, δηλαδή το συµ-
φέρον του. Δεν χρειάζεται να είσαι νοµικός να αντιλαµβάνεσαι
ότι το παιδί και οι ανάγκες του παιδιού πρέπει να είναι ο θεµε-
λιώδης λίθος των νοµοθετικών ρυθµίσεων. 

Στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ακράδαντα ότι το συµφέρον
του τέκνου συνδέεται αναπόσπαστα µε την οικογένεια ως έννοια,
αλλά και ως αξία και µιλώντας για οικογένεια, µιλάµε για την οι-
κογένεια µε τη φυσική της µορφή για ένα οικογενειακό περιβάλ-
λον, που µεγαλώνει το παιδί µε πατρικά και µητρικά πρότυπα. 

Κύριε Υπουργέ, µακριά από εδώ, λέµε όλοι ότι δεν θέλουµε,
αλλά χωρίζετε, που εύχοµαι να έχετε ένα βίο ανθόσπαρτο µέχρι
τα βαθιά γεράµατα, πώς θα σας φαινόταν, δηλαδή, σαν εικόνα -
κάντε το εικόνα- να πάει το µικρό παιδί να δει τη µαµά και να είναι
η Κατερίνα µε τη Σοφία ή ο Βαγγέλης µε τον Τάκη; Πείτε µου
λίγο εσείς. Θα νιώθετε άβολα, ναι ή όχι; Κάντε το δικό σας, πριν
νοµοθετήσετε. Μιλάµε για την ελληνική οικογένεια, που στέκεται
στο πλευρό των παιδιών και τι τους κάνει; Τους εµφυσά αρχές,
αξίες, ιδανικά για να γίνουν και αυτοί µε τη σειρά τους µετά, τα
παιδιά αυτά, υπεύθυνοι πολίτες, χρήσιµοι πολίτες στην κοινωνία.
Αυτή η οικογένεια, αυτό το συµφέρον του τέκνου, αποτελούν τη
βάση της πεποίθησής µας, αξία και όχι δικαιολογία για εµάς να

µην ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο πονηρά. Όχι, για εµάς είναι βασι-
κές αξίες αρχές. Εµείς δεν κάνουµε τούµπες. Δεν αλλάζουµε
ανάλογα µε το πού φυσάει ο άνεµος. Είναι αξίες αυτές για εµάς
και δεν µας επιτρέπεται να το ψηφίσουµε αυτό µε αυτά που έχετε
µέσα µε τη σεξουαλικότητα και είµαστε αντίθετοι µε το ότι στο
νοµοσχέδιο προβλέπεται στη δικαστική απόφαση για την άσκηση
µέριµνας να µην γίνονται διακρίσεις λόγω σεξουαλικού προσα-
νατολισµού. Δεν υπήρχε αυτό. Εσείς το βάλατε, θα το γράψει η
ιστορία, αλλά πρέπει να τα ακούει ο κόσµος αυτά και ο ψηφοφό-
ρος της Νέας Δηµοκρατίας ποιους ψήφισε. Μα, δεν ψήφισε αυ-
τούς, µεταλλάχθηκαν στην πορεία, µε άλλα βγήκατε στην
Κυβέρνηση και άλλα κάνετε στην πράξη. 

Θέλω να σταθώ, επίσης, στα θέµατα ενδοοικογενειακής βίας
που είναι πολύ σηµαντικό και εδώ είµαστε ξεκάθαροι πάλι ως Ελ-
ληνική Λύση. Όταν ο γονέας είναι επικίνδυνος για τη σωµατική
και ψυχική υγεία του παιδιού, η πολιτεία, κύριε Υπουργέ, πρέπει
να δρα γρήγορα, άµεσα, αποτελεσµατικά. Αυτός ο γονέας πρέ-
πει να αποµακρύνεται άµεσα από το παιδί. Η Ελληνική Λύση το
έχει πει πολλές φορές σε όλους τους τόνους, το επαναλαµβά-
νουµε και σήµερα: Λέει όχι στις ποινές «χάδια», λέει όχι σε ποινές
που επιβάλλονται αλλά δεν εκτίονται. Δεν εκτίονται οι ποινές
αυτές. Είναι απαράδεκτο και επικίνδυνο να βλέπουµε τους εγ-
κληµατίες, που έχουν βρεθεί ένοχοι, να έχουν καταδικαστεί και
λίγα χρόνια µετά να είναι πάλι έξω. 

Ζητάµε ξανά και από το Βήµα αυτό για άλλη µία φορά σήµερα
αυστηροποίηση ποινών και πραγµατική έκτιση των ποινών. Σας
θυµίζουµε, επίσης, για άλλη µια φορά να συµβάλλετε και εσείς
στην πρόταση του Κυριάκου Βελόπουλου της Ελληνικής Λύσης
για να αποζηµιωθεί µια ελληνική οικογένεια, της Μυρτούς, που
περνάει έναν γολγοθά, να προσληφθεί στη Βουλή, να βοηθή-
σουµε την οικογένεια αυτή. Τι περιµένετε; Βοηθήστε αυτήν την
οικογένεια. 

Κλείνοντας, επισηµαίνω ότι πρέπει η πολιτεία, κύριε Υπουργέ,
να στηρίξει ουσιαστικά την οικογένεια, να δώσει ευκαιρίες, κίνη-
τρα, να δώσει προνόµια, διευκολύνσεις για να µπορέσει να αν-
ταπεξέλθει στις δύσκολες συνθήκες, να δώσει πραγµατικά
κίνητρα για δηµιουργία οικογένειας και όχι να µοιράζει τώρα κά-
ποια ψίχουλα. Λύσαµε το δηµογραφικό µε δύο χιλιάρικα στην
πρώτη γέννα; Αυτό είναι; Τελείωσε; Τόσο απλά λύνεται το δηµο-
γραφικό, το τεράστιο αυτό πρόβληµα;

Συµµετείχα το Σάββατο σε µία συνάντηση, που είχαµε µε τους
τρίτεκνους και ρώτησαν οι άνθρωποι το αυτονόητο. Θεωρείτε ότι
οι έχοντες τρία παιδιά είµαστε πολύτεκνοι; Τρία; Από δύο παιδιά
και πάνω, λέει η Ελληνική Λύση, είναι πολύτεκνοι και πρέπει να
τους στηρίξουµε. 

Βέβαια, για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, απ’ ότι
βλέπουµε, λύση στο δηµογραφικό και την υπογεννητικότητα
είναι το «µπόλιασµα», όπως είχε πει και ο Πρωθυπουργός, µε
τους παράνοµους µετανάστες, που έρχονται στη χώρα µας. Αυτό
θέλετε και αυτός είναι ο στόχος σας. Το είπατε εδώ µέσα, δεν το
λέµε εµείς, το ακούσαµε µε τα αυτιά µας. 

Έχουµε ξαναπεί πως το πρόβληµα της υπογεννητικότητας
είναι πολύ σοβαρό, πρέπει να αντιµετωπιστεί µε σοβαρότητα, µε
υπευθυνότητα, µακριά από ψηφοθηρικούς σκοπούς. Η Ελληνική
Λύση θέλει να αναπαράξουµε το ελληνικό DNA και όχι το µεταλ-
λαγµένο DNA. Η Ελληνική Λύση θέλει να φέρουµε τα παιδιά µας
πίσω, εδώ στην Ελλάδα και να κάνουν εδώ τις οικογένειές τους.
Η Ελληνική Λύση θέλει την ελληνική ορθόδοξη οικογένεια να
πάρει τη θέση που της αξίζει στην Ελλάδα του αύριο. Και η Ελ-
ληνική Λύση θα το καταφέρει, όταν πάρει τη δική σας θέση και
έρθει η ώρα να κυβερνήσει αυτόν τον τόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Χήτα.

Καλείται στο Βήµα η ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελική
Αδαµοπούλου.

Αµέσως µετά θα συζητηθεί η ένσταση αντισυνταγµατικότητας
που κατέθεσε το ΜέΡΑ25.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το σηµερινό νοµοσχέδιο θα µπορούσε κάλλι-
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στα να φέρει τον τίτλο «τα ευκόλως εννοούµενα». Και το λέω
αυτό, διότι διαµαρτυρηθήκατε έντονα για το γεγονός ότι τόσο
εµείς ως Αντιπολίτευση όσο και επιφανή στελέχη σας αναφέραµε
ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο πάτε ουσιαστικά να καθιερώσετε την
υποχρεωτική συνεπιµέλεια και την εναλλασσόµενη κατοικία και
είπατε ότι αυτό πουθενά δεν αναφέρεται στο νοµοσχέδιο.

Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, τέτοιου είδους επιχειρήµατα,
επειδή είναι αστεία και διασκεδαστικά, λογικό είναι να ακούγον-
ται σε µία χαλαρή καφενειακή συζήτηση µεταξύ φίλων ή µεταξύ
συµµαθητών στην αυλή ενός σχολείου, αλλά όταν µιλάµε για
τόσο σοβαρά ζητήµατα, τέτοιου είδους επιχειρήµατα προσβάλ-
λουν και τη σπουδαιότητα του ζητήµατος, αλλά και τη νοηµο-
σύνη µας. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι ένα νοµοσχέδιο πάντα έχει µία
συγκεκριµένη ηθική, έχει µία συγκεκριµένη πολιτική στόχευση.
Τα ζητήµατα τα οποία πάει να ρυθµίσει ο νόµος έχουν µία συγ-
κεκριµένη πολιτική κατεύθυνση, έναν συγκεκριµένο προσανατο-
λισµό.

Κατ’ αρχάς, από τις διατάξεις διαφαίνεται ότι πάτε να θεσµο-
θετήσετε και την υποχρεωτική συνεπιµέλεια και την εναλλασσό-
µενη κατοικία, διότι σας είπαµε ότι αυτό το «εξίσου», που
αναφέρεται δίπλα στην από κοινού άσκηση της γονικής µέριµνας
είναι πάρα πολύ προβληµατικό. Γιατί δεν το αντικαθιστάτε, εν
πάση περιπτώσει, από το «ισότιµα»; Είναι προφανές ότι καθιερώ-
νει την ισόχρονη, την εναλλασσόµενη, εν πάση περιπτώσει, κα-
τοικία. 

Αυτό το οποίο µας λέτε, αυτό το επιχείρηµα ότι δεν αναφέρον-
ται µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο, είναι σαν να µας λέτε ότι αύριο,
όταν ο κ. Χατζηδάκης φέρει τον εργασιακό όλεθρο µε το νοµο-
σχέδιο, που πρόκειται να συζητηθεί, θα πρέπει να διαµαρτυρη-
θεί, διότι πουθενά στο νοµοσχέδιο δεν αναφέρονται οι λέξεις
εργασιακή γαλέρα, εργασιακός µεσαίωνας, εργασιακός κλάδος
ή όταν η κ. Κεραµέως έρθει µε ένα νοµοσχέδιο και καταργήσει
κάποια πανεπιστηµιακά τµήµατα, ναι, δεν θα αναφέρεται που-
θενά στο νοµοσχέδιο ότι καταλύεται η δηµόσια δωρεάν εκπαί-
δευση ή όταν ο κ. Πέτσας µοίραζε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
τα 20 εκατοµµύρια ευρώ, ναι, πουθενά δεν έγραφε έναντι αντιτί-
µου υποστήριξης. 

Αυτά τα επιχειρήµατα δείχνουν ότι το Υπουργείο σας παρα-
παίει και µαζί µε εσάς παραπαίει ολόκληρη η κυβερνητική παρά-
ταξη. Και αυτά –επαναλαµβάνω- δεν σας τα είπαµε µόνο εµείς,
σας τα είπαν και δικά σας στελέχη. Αν µάλιστα κάποιος, ο οποίος
δεν έχει καµµία σχέση µε την ελληνική πραγµατικότητα, άκουγε
τις δηλώσεις της κ. Γιαννάκου και της κ. Κεφαλογιάννη, θα έλεγε
ότι δεν ανήκουν στο δικό σας κόµµα, στη δική σας παράταξη, ότι
ανήκουν στην Αντιπολίτευση. Αυτό δείχνει µία αφόρητη, µία
πραγµατική µοναξιά του Υπουργείου, ενώ πραγµατικά εντυπω-
σιακή ήταν και η απροθυµία των ίδιων των Βουλευτών της κυβερ-
νώσας παράταξης να έρθουν από το Βήµα της Βουλής και να
υποστηρίξουν αυτό το νοµοσχέδιο, την ώρα που έπεφτε το απί-
στευτο, το ανελέητο σφυροκόπηµα από την Αντιπολίτευση.

Ακόµη και σήµερα µέτρησα ότι είναι γύρω στους τριάντα οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που θα µιλήσουν για το νο-
µοσχέδιο. Απ’ αυτούς, οι δύο είναι κατά του νοµοσχεδίου, άρα
συνολικά θα µιλήσουν υπέρ του νοµοσχεδίου είκοσι οκτώ. Αυτή
η αµηχανία των ίδιων των Βουλευτών σας, κύριε Υπουργέ, δεν
σας λέει κάτι;

Μας είπατε, επίσης, ως ένα άλλο επιχείρηµα, ότι η επιτυχία
του νοµοσχεδίου διαφαίνεται από το πλήθος των σχολίων, που
υπήρχαν στη δηµόσια διαβούλευση. Δηλαδή, εσείς αξιολογείτε
τον εαυτό σας και το νοµοσχέδιο από την πληθώρα των σχολίων,
θέλοντας να µας πείτε προφανώς ότι νοµοσχέδια τα οποία θα
έχουν λιγότερα σχόλια είναι χαµηλότερης ποιότητας ή χαµηλό-
τερης στάθµης. 

Μου δηµιουργείται η απορία, λοιπόν: Πώς τόσο εσείς όσο και
κάποιοι υπέρµαχοι αυτού του νοµοσχεδίου, οι οποίοι µας κάνουν
και επιθέσεις στο Facebook, έχετε µετρήσει τις δεκατέσσερις χι-
λιάδες σχόλια και έχετε δει ότι από τις δεκατέσσερις χιλιάδες τα
περισσότερα είναι θετικά; Δηλαδή, θα έπρεπε να αφιερώσετε
τουλάχιστον διακόσιες τριάντα ώρες για να κάνετε αυτή τη στα-
τιστική καταγραφή. 

Προφανώς, πρόκειται για σαθρά επιχειρήµατα, όπως σαθρό
είναι βεβαίως και το τεκµήριο του ενός τρίτου της επικοινωνίας,
που καθιερώνετε. Ποτέ, µα ποτέ, καµµία σοβαρή έννοµη τάξη
δεν σκέφτηκε τόσο ευαίσθητα ζητήµατα να τα ρυθµίσει µε όρους
µαθηµατικής εξίσωσης, όπως είπε η κ. Γιαννάκου, µε κλάσµατα
µέσα από τους νόµους. Ποτέ καµµία σοβαρή έννοµη τάξη δεν
σκέφτηκε να αντιµετωπίσει αυτά τα ζητήµατα µέσα από την
ηθική, µέσα από το κυνικό µάτι του Σολοµώντα, µε σολοµώντειες
λύσεις. Και πότε, βεβαίως, µία σοβαρή έννοµη τάξη δεν σκέ-
φτηκε να περάσει µέσα στο οικογενειακό δίκαιο τη µεθοδολογία
του εµπράγµατου, του ενοχικού και του κληρονοµικού δικαίου.

Αντιµετωπίζετε τα παιδιά σαν να είναι αποκτήµατα των γονέων,
σαν να είναι τραπεζικοί λογαριασµοί, σαν να είναι διαµερίσµατα,
σαν να είναι χωράφια, τα οποία πρέπει οι γονείς να µοιράσουν.
Η δε επιµέλεια και επικοινωνία είναι για εσάς σαν να είναι συµ-
µετοχή στα αποκτήµατα. 

Δεν είναι έτσι. Τα παιδιά είναι αυτόνοµες, είναι ανεξάρτητες,
αυθύπαρκτες προσωπικότητες, µε ιδιαίτερο ψυχισµό, µε ιδιαίτε-
ρες ψυχοσυναισθηµατικές ανάγκες, ζουν σε ιδιαίτερες συνθήκες
και θα πρέπει να αντιµετωπίζονται πάνω από όλα εξατοµικευ-
µένα. Κι αυτό, πιστέψτε µε, το αποκόµισα από τη διπλωµατική
µου εργασία, όταν έκανα µεταπτυχιακό στα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα. Επειδή η διπλωµατική µου εργασία είχε να κάνει µε τα δι-
καιώµατα του παιδιού, η κρατούσα θεωρία που υπάρχει στην
επιστήµη είναι η θεωρία της βούλησης του παιδιού, ότι η γνώµη
του παιδιού και η βούλησή του παιδιού θα πρέπει να λαµβάνονται
υπ’ όψιν, όχι µόνο κατά τον καθορισµό των αναγκών του, αλλά
και κατά τη διαµόρφωση των δικαιωµάτων του στην έννοµη τάξη.
Και ναι, τα παιδιά έχουν την ωριµότητα να ξέρουν πολύ καλύτερα
από τον οποιοδήποτε ποιες είναι οι ανάγκες τους και ποιο είναι
το συµφέρον τους και ποιο είναι το καλύτερο γι’ αυτά. Ακόµη και
αυτά που χειραγωγούνται, αντιλαµβάνονται, πάρα πολύ καλά,
ποιος είναι ο κατάλληλος γονέας. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας λέµε ότι η νοοτροπία που έχετε για τα
παιδιά είναι ιδιοκτησιακή, είναι εγκληµατική, έχετε πάρει από την
αρχή πολύ στραβά όλο το θέµα και δυστυχώς είναι λανθασµένη
όλη η κεντρική φιλοσοφία, το κεντρικό πνεύµα και η στόχευσή
σας µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, ενοχληθήκατε στην πρώτη συνεδρίαση επί της
αρχής, όταν είπα ότι έχετε συστρατευθεί µε κάποιες φωνές, οι
οποίες ουσιαστικά τι κάνουν; Προωθούν µέσα απ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο την ατζέντα τους, στοχοποιούν και απειλούν δικαστές,
απειλούν και «λασπολογούν» δικηγόρους και βεβαίως, έχουν
ρίξει πάρα πολλά εκατοµµύρια σε καµπάνιες και στο lobbing. Δεν
περιµένατε, όµως, ότι ακριβώς το ίδιο θα σας έλεγαν και δικά
σας στελέχη, ούτε θα περιµένατε ότι στο διαδίκτυο διακινούνται
βίντεο µε εκπροσώπους τέτοιων οµάδων, που υποστηρίζουν επί
λέξει το εξής: «Όλη αυτή η Εταιρεία Οικογενειακού Δικαίου κα-
τάλαβε ότι δεν µπορεί να κάνει τίποτα στον Τσιάρα µέσω δικη-
γόρων, µέσω gay και µέσω συλλογικοτήτων και τι έκαναν; Έριξαν
το βαρύ πυροβολικό. Το βαρύ πυροβολικό ήταν ο κ. Γεραπετρί-
της, ο Υπουργός Επικρατείας. Επιστρατεύτηκε, ώστε να δηµι-
ουργήσει αµφιβολία στον κ. Μητσοτάκη σχετικά µε την
εναλλασσόµενη κατοικία. Το δεύτερο κοµµάτι ήταν η γονική απο-
ξένωση.». 

«Αυτό» -επί λέξει διαβάζω- «το πάλεψε πάρα πολύ ο κ. Τσιάρας
σε τηλεδιάσκεψη που είχε µε τον Υπουργό Επικρατείας και µε
τον κ. Μητσοτάκη». «Παρά λίγο» -λέει- «το νοµοσχέδιο να ακυ-
ρωθεί εντελώς. Και αυτό σας το λέω όχι από πληροφορία» -λέει
αυτός που τα γράφει- «αλλά ήµουν σχεδόν µπροστά».

Θέλετε λοιπόν αυτό το νοµοσχέδιο να κάνει την αρχή και να
πάµε παρακάτω; Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, ρωτάω το εξής. Βάζετε
ενδιαφερόµενους αυτές τις οµάδες πίεσης, να είναι παρόντες σε
συζητήσεις που έχετε µε τον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό
Επικρατείας; Όταν κάνατε αυτές τις συναντήσεις, γνώριζαν ο
Πρωθυπουργός και ο Υπουργός Επικρατείας ότι αυτοί ήταν πα-
ρόντες; 

Σε αυτές τις συναντήσεις φέρατε την Εταιρεία Οικογενειακού
Δικαίου; Φέρατε γυναικείες οργανώσεις; Καλέσατε τα µέλη της
νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής, της οποίας το έργο το ακυ-
ρώσατε; Φέρατε κοινωνικούς λειτουργούς, παιδοψυχιάτρους να
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ακούνε τι λέτε στον Υπουργό Επικρατείας και στον Πρωθυ-
πουργό ή φέρατε µόνο εκείνους, που πιάνονται στα πράσα να
παραδέχονται αυτό που λέµε και εµείς, ότι µε αυτό το νοµοσχέ-
διο πάτε να καθιερώσετε την εναλλασσόµενη κατοικία;

Και παρ’ ότι ο κύριος που σας προανέφερα είπε ότι υποστηρί-
ζετε µε πάθος τη γονεϊκή αποξένωση, όταν τα ανέφερα εγώ, ενο-
χληθήκατε. Ενοχληθήκατε όταν σας είπα ότι πάτε να φέρετε ως
µία κανονικότητα το σύνδροµο της γονεϊκής αποξένωσης, παρ’
όλο που πρόκειται για µία ψευδοεπιστήµη άκρως επικίνδυνη, που
καµµία επιστήµη δεν αναγνωρίζει ως διαγνωστικό εργαλείο. Ενο-
χληθήκατε όταν διάβασα στα µέλη της επιτροπής συγκεκριµένες
δηλώσεις και αναφορές αυτού του θεωρητικού της ψευδοεπι-
στήµης, του Ρίτσαρντ Γκάρντνερ. 

Θα καταθέσω σήµερα στα Πρακτικά αυτή τη δεκασέλιδη
λίστα, που είχα πει, µε δηλώσεις αυτού του ψυχιάτρου. Δεν θα
επαναλάβω αυτά που είπα επί της αρχής. Θα πω κάποια άλλα
πράγµατα. Είχε πει λοιπόν ότι η παιδοφιλία µπορεί να ενισχύσει
την επιβίωση του ανθρώπινου είδους, εξυπηρετώντας παραγω-
γικούς σκοπούς. «Η παιδοφιλία είναι µια διαδεδοµένη και απο-
δεκτή πρακτική µεταξύ κυριολεκτικά δισεκατοµµυρίων
ανθρώπων». 

Επιπλέον, ο Γκάρντνερ πιστεύει ότι πολλοί διαφορετικοί τύποι
ανθρώπινης σεξουαλικής συµπεριφοράς, συµπεριλαµβανοµένης
της παιδεραστίας, του σεξουαλικού σαδισµού, της νεκροφιλίας,
της ζωοφιλίας, της κοπροφιλίας µπορούν να αντιµετωπιστούν ως
πρακτικές, οι οποίες έχουν ως αξία τη διαιώνιση του είδους. Η
κοπροφιλία και η ζωοφιλία θα εξαλείψουν την υπογεννητικότητα,
σύµφωνα µε αυτόν τον κύριο. Δεν δικαιολογείται λοιπόν να απο-
κλειστούν από τον κατάλογο των λεγόµενων φυσικών µορφών
ανθρώπινης σεξουαλικής συµπεριφοράς. 

Ο Γκάρντνερ υποδεικνύει ότι τα παιδιά θέλουν να κάνουν σεξ
µε ενήλικες και µπορεί να τους αποπλανήσουν. Αν αποκαλυφθεί
η σεξουαλική σχέση, το παιδί είναι πιθανό να φτιάξει τα γεγονότα
έτσι ώστε ο ενήλικας να κατηγορηθεί για την εκκίνηση. Η σεξουα-
λική κακοποίηση δεν είναι απαραίτητα τραυµατική, λέει. Ο καθο-
ριστικός παράγοντας για το αν η σεξουαλική παρενόχληση θα
είναι τραυµατική για το παιδί είναι η κοινωνική στάση απέναντι
σε αυτές τις συνευρέσεις. 

Κρατήστε το παιδί συνδεδεµένο µε τον κακοποιό, έλεγε. Ιδιαί-
τερη προσοχή πρέπει να λαµβάνεται, ώστε να µην αποξενώνεται
το παιδί από τον γονέα που παρενοχλεί, διότι η αποµάκρυνση
ενός παιδοφιλικού γονέα από το σπίτι, πρέπει να ληφθεί σοβαρά
υπ’ όψιν, αφού όλες οι απόπειρες θεραπείας της παιδεραστίας
και η προσέγγιση µε την οικογένεια αποδειχθούν µάταια. Πείτε
στο παιδί ότι η σεξουαλική κακοποίηση από έναν πατέρα είναι
φυσιολογική. Τίποτα δεν είναι καλό ούτε κακό. Η σκέψη είναι που
το κάνει. 

Ο Γκάρντνερ µάλιστα επιρρίπτει την ευθύνη της κακοποίησης
του πατέρα προς το παιδί στη µητέρα, επειδή εκείνη δεν εκπλη-
ρώνει τις σεξουαλικές του επιθυµίες. Προτείνει λοιπόν οι θερα-
πευτές να βοηθήσουν τις µητέρες παιδιών θυµάτων ασέλγειας
να εκπληρώσουν τις σεξουαλικές επιθυµίες των ανδρών. Ενθαρ-
ρύνετέ την να µείνει µε το σύζυγο. Κατηγορήστε αυτή και την
κόρη της για τη σεξουαλική παρενόχληση από τον πατέρα. 

Αυτά είναι κάποια από όλα όσα είπε. Θα τα καταθέσω στα
Πρακτικά µαζί µε το εξής. Υπάρχει πλούσια αρθρογραφία. Η
Εθνική Ένωση Εισαγγελέων Αµερικής και το Εθνικό Κέντρο Δίω-
ξης Παιδικής Κακοποίησης, σε ενηµέρωση που έχει κάνει σε επι-
στηµονικό περιοδικό, ξεκαθαρίζει πως η επίσηµη θέση της
Ένωσης Εισαγγελέων Αµερικής είναι κατά του συνδρόµου της
γονεϊκής αποξένωσης. 

Είναι µη αποδεδειγµένο. Μπορεί να απειλήσει την ακεραιότητα
του συστήµατος ποινικής δικαιοσύνης, την ασφάλεια των κακο-
ποιηµένων παιδιών. Οι εισαγγελείς θα πρέπει να εκπαιδεύσουν
τον εαυτό τους γι’ αυτό το σύνδροµο και να είναι προετοιµασµέ-
νοι να απορρίψουν την αποδοχή του στο δικαστήριο. Σε περιπτώ-
σεις όπου γίνεται αποδεκτή η µαρτυρία, είναι ευθύνη του
εισαγγελέα να εκπαιδεύσει το δικαστή για τα µειονεκτήµατα
αυτής της θεωρίας και καταλήγουν ότι το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης έχει αναγνωρίσει, πως πρόκειται για µία ψευδοεπιστήµη, επι-
στηµονικά βάσιµο σύνδροµο, που δεν πληροί τα αποδεικτικά

κριτήρια αποδεικτικότητας επιστηµονικής µαρτυρίας. 
Όταν δηλαδή υπάρχει ένας γονέας, η µητέρα για παράδειγµα

η οποία αντιστέκεται σε τέτοιου είδους συµπεριφορές και έρχε-
ται ο άλλος γονέας, ο κακοποιητικός να στοχοποιήσει και να ενο-
χοποιήσει τη µητέρα ότι, τάχα µου, πάσχει από το σύνδροµο της
γονεϊκής αποξένωσης, αυτό το σύνδροµο δεν γίνεται αποδεκτό
από το Υπουργείο Δικαιοσύνης της Αµερικής.

Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αγγελική Αδαµοπούλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και να δούµε λίγο τα συµπεράσµατα σε σχέση µε αυτό το νο-
µοσχέδιο. Τι κάνετε; Σε γενικές γραµµές παίρνετε το παραδο-
σιακά παιδοκεντρικό µοντέλο, που διέπει το οικογενειακό δίκαιο
και κάνετε αναστροφή σε ένα γονεοκεντρικό µοντέλο, το οποίο
δεν δίνει βάση στο υπέρτερο συµφέρον του παιδιού. 

Έρχεστε µε τελείως αυθαίρετα κριτήρια, µε αόριστες αναφο-
ρές, αλλά και µε µία διφορούµενη γλώσσα να επιβάλλετε µία επι-
βλαβή συνθήκη για τα παιδιά. Παίρνετε εξ ορισµού διαφορετικές
και πολύ σύνθετες περιπτώσεις και τις βάζετε στο ίδιο κρεβάτι
του Προκρούστη και εµφανίζετε ως τάχα πρωτοπόρο και καινο-
τόµο ένα νοµοσχέδιο το οποίο προβλέπει πράγµατα που προβλέ-
πει ήδη το ισχύον οικογενειακό δίκαιο. 

Αντί, κύριε Υπουργέ, να προβλέψετε ένα συµπεριληπτικό και
ολιστικό υπόδειγµα εξατοµικευµένης διαχείρισης και ρύθµισης
των οικογενειακών υποθέσεων, εσείς κάνετε µία οριζόντια ρύθ-
µιση σαν να επιβάλλετε ένα ενιαίο ΦΠΑ σε προϊόντα. Το ερώτηµα
είναι µε τι υπηρετείται πρωτίστως το συµφέρον του παιδιού; Με
αυθαίρετα νοµικά κριτήρια ή µε την αρωγή από ειδικούς επιστή-
µονες, οι οποίοι θα αγκαλιάσουν την οικογένεια, θα αφουγκρα-
στούν τις ανάγκες της και στη συνέχεια θα καταλήξουν στο
καλύτερο δυνατό και για το παιδί και για τους γονείς; 

Γι’ αυτό σας είπα λοιπόν από την αρχή ότι είναι άλλη η στό-
χευσή σας. Εδώ έρχεται και κολλάει το «ευκόλως εννοούµενα»,
διότι όταν µας λέτε ότι αυτό, που θέλετε να πετύχετε ουσιαστικά
µπορούν να σας το δώσουν τα ήδη υπάρχοντα εργαλεία του
ισχύοντος νόµου, τότε δεν µας λέτε κάτι. Δεν µας λέτε την αλή-
θεια. Δεν µας λέτε τι ακριβώς υπηρετείτε. 

Για παράδειγµα, µας λέτε ότι δεν καθιερώνετε την εναλλασ-
σόµενη κατοικία, όταν ουσιαστικά ανοίγετε διάπλατα την πόρτα
στην εναλλασσόµενη κατοικία. Λέτε ότι δεν θα οδηγήσετε στην
απορρύθµιση του παιδιού, όταν τελικά εκεί θα οδηγήσετε. Μι-
λάτε για το παιδί χωρίς να έχετε την παραµικρή αγωνία για το
παιδί. Μιλάτε στεγνά για το παιδί. Ο µεγάλος σας καηµός προ-
φανώς δεν είναι το υπέρτερο συµφέρον του παιδιού, είναι τα
συµφέροντα των ολίγων. 

Στρώνετε το δρόµο για ένα απορυθµισµένο παιδί, το οποίο θα
γίνει µπαλάκι µεταξύ δύο γονιών, θα γαλουχηθεί µε τη νοοτροπία
ουσιαστικά ότι υπάρχουν δύο γονείς. Υπάρχει ο φορτικός γονέας
της καθηµερινότητας και ο χαλαρός διασκεδαστικός γονέας του
σαββατοκύριακου. Κι αυτό γιατί; Ας µη γελιόµαστε, η µαµά είναι
αυτή η οποία θα αναλαµβάνει την καθηµερινότητα, θα αναλαµ-
βάνει ως εργαζόµενη, ως τροφός, ως νοικοκυρά και θα απορ-
ροφά τις καθηµερινές εντάσεις της καθηµερινότητας του παιδιού
και θα έρχεται ο πατέρας, ο χαλαρός, ο διασκεδαστικός ο οποίος
θα είναι µόνο για το σαββατοκύριακο, ο χαρούµενος. 

Έτσι, λοιπόν, πάτε ουσιαστικά παγιωµένες καταστάσεις να τις
οδηγήσετε σε µία δικαστική επανεξέταση. Θα αυξηθούν οι ενδο-
οικογενειακές συγκρούσεις και αυτό θα έχει οδυνηρές συνέ-
πειες, πρώτα από όλα για τα παιδιά. Το χειρότερο όµως από όλα
είναι ότι ακυρώνετε µονοκονδυλιά τα διαρκή και πάγια αιτήµατα
του οικογενειακού δικαίου, τα κενά του οικογενειακού δικαίου,
διότι δεν βλέπουµε πουθενά ρυθµίσεις, που προωθούν την επι-
τάχυνση της δικαιοσύνης, την επιτάχυνση απονοµής της δικαιο-
σύνης στις οικογενειακές υποθέσεις. Προφανώς η επιτάχυνση
σας αφορά µόνο όταν είναι να βγάλετε στο σφυρί ένα σπίτι. 

Δεν προβλέπετε πουθενά στελέχωση ενός µηχανισµού υπο-
στήριξης, που θα συνεπικουρεί τον οικογενειακό δικαστή στον
ρόλο του. Δεν προβλέπετε ούτε οικογενειακά δικαστήρια δη-
λαδή, όπως σας είπαµε, αλλά ούτε και έναν µηχανισµό από κοι-
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νωνικές δοµές µέριµνας, οι οποίες θα παρέχουν συµβουλευτική
και στα παιδιά και στους γονείς. Εν ολίγοις, δηλαδή, δεν προβλέ-
πετε στοχευµένες επιχειρησιακές πρωτοβουλίες ,που έχει
ανάγκη και το παιδί, αλλά και η οικογένεια ολόκληρη. 

Αυτό το οποίο επιλέξατε είναι να δείτε µε προχειρότητα ζητή-
µατα και στο τέλος το νοµοσχέδιό σας να προκαλέσει πάρα
πολλά προβλήµατα, γιατί έχετε αποφασίσει να προσδεθείτε στο
άρµα συγκεκριµένων συµφερόντων που έχουν πληρώσει κυριο-
λεκτικά εκατοµµύρια για τη διαφήµιση και το «lobbying» που σας
κάνουν. Προφανώς οι «λοµπίστες» έχουν πολύ µεγαλύτερη αξία
για εσάς από τα παιδιά µας. 

Τελειώνοντας, καλώ, λοιπόν, όλους τους συναδέλφους από
όλες τις παρατάξεις να σκεφτούν πάρα πολύ καλά τι θα ψηφί-
σουν, διότι σήµερα, κύριε Υπουργέ και όσοι τελικά υπερψηφίσετε
αυτό το νοµοσχέδιο, βάζετε τη σφραγίδα σας σε ένα κοινωνικό
έγκληµα το οποίο θα δηµιουργήσει έναν «στρατό» από κακοποι-
ηµένα παιδιά, από παιδιά απορυθµισµένα, από παιδιά ψυχοσυ-
ναισθηµατικά διαταραγµένα, έναν «στρατό» από κακοποιητικούς
γονείς οι οποίοι θα βρουν την ευκαιρία να βγάλουν όλη την αρ-
ρώστια τους πάνω στα παιδιά. 

Καλώ, λοιπόν, να βάλουµε πάνω απ’ όλα το συµφέρον των παι-
διών, την ψυχοσυναισθηµατική τους υγεία πάνω από τις κοµµα-
τικές γραµµές και από τα κοµµατικά συµφέροντα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Αδαµοπούλου. 

Και τώρα περνάµε στη συζήτηση για την ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας, που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΜέΡΑ25 στα άρθρα 5 και 13 του σχεδίου νόµου που συζητάµε
σήµερα, σύµφωνα µε το άρθρο 100 του Κανονισµού της Βουλής. 

Όσον αφορά το τι παραβιάζεται, θα µας το πει ο λέγων και Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης. 

Ορίστε, κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, σύµφωνα µε το άρθρο 21 του Συντάγµατός µας, η
οικογένεια ως θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής του
έθνους, καθώς και ο γάµος, η µητρότητα και η παιδική ηλικία τε-
λούν υπό την προστασία του κράτους µας. Το κράτος µεριµνά,
εποµένως, για τη διασφάλιση συνθηκών αξιοπρεπούς διαβίωσης
όλων των πολιτών µέσω ενός συστήµατος ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος, όπως ορίζει ο νόµος. 

Δεύτερον, οι πολύτεκνες οικογένειες, οι ανάπηροι πολέµου και
ειρηνικής περιόδου, τα θύµατα πολέµου, οι χήρες και τα ορφανά
παιδιά που έπεσαν σε πόλεµο, καθώς και όσοι πάσχουν από
ανίατη σωµατική και πνευµατική ή πνευµατική νόσο έχουν δι-
καίωµα ειδικής φροντίδας από το κράτος.

Τρίτον, το κράτος µεριµνά για την υγεία των πολιτών και παίρ-
νει ειδικά µέτρα για την προστασία της νεότητας, του γήρατος,
της αναπηρίας και την περίθαλψη των απόρων. 

Επίσης, τέταρτον, η απόκτηση κατοικίας από αυτούς, που τη
στερούνται ή που στεγάζονται ανεπαρκώς αποτελεί αντικείµενο
ειδικής φροντίδας του κράτους µας και, πέµπτον, ο σχεδιασµός
και η εφαρµογή δηµογραφικής πολιτικής, καθώς και η λήψη
όλων των αναγκαίων µέτρων αποτελούν επίσης υποχρέωση του
κράτους.

Σύµφωνα µε το άρθρο 2 παράγραφος 1 του Συντάγµατός µας,
ο σεβασµός και η προστασία της αξίας του ανθρώπου αποτελούν
την πρωταρχική υποχρέωση της πολιτείας µας. 

Επιπροσθέτως, το άρθρο 5 παράγραφος 1 του Συντάγµατός
ορίζει ότι πρώτον, καθένας έχει δικαίωµα να αναπτύσσει ελεύ-
θερα την προσωπικότητά του και να συµµετέχει στη κοινωνική
οικονοµική και πολιτική ζωή της χώρας, εφόσον δεν προσβάλλει
τα δικαιώµατα των άλλων και δεν παραβιάζει το Σύνταγµα ή τα
χρηστά ήθη. 

Επιπλέον, στο άρθρο 25 παράγραφος 1, εδάφιο γ του Συντάγ-
µατός µας ορίζεται ότι τα δικαιώµατα αυτά ισχύουν και στις σχέ-
σεις µεταξύ ιδιωτών -και εδώ είναι η σηµαντική λεπτοµέρεια- στις
οποίες προσιδιάζουν. Αυτή είναι η γνωστή, σε εσάς πιο πολύ απ’
ό,τι σε εµένα φαντάζοµαι, αρχή της τριτενέργειας. 

Τέλος, το άρθρο 28 παράγραφος 1 του Συντάγµατός µας ορί-
ζει ότι οι γενικά παραδεδεγµένοι κανόνες του Διεθνούς Δικαίου,
καθώς και όλες οι διεθνείς συµβάσεις από την επικύρωσή τους
µε νόµο και τη θέση τους σε ισχύ, σύµφωνα µε τους όρους της
καθεµιάς, αποτελούν αναπόσπαστο µέρος του εσωτερικού Ελ-
ληνικού Δικαίου και υπερισχύουν µάλιστα από κάθε άλλη αντί-
θετη σε αυτές διάταξης νόµου. 

Οι ανωτέρω συνταγµατικές διατάξεις, ξέρετε, κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι απλώς
κατευθυντήριες, κατά τη γνώµη µας, δεν είναι απλώς απλές προ-
γραµµατικές διακηρύξεις υπό τη µορφή κάποιου ευχολογίου,
αλλά αποτελούν επιτακτικούς κανόνες του δικαίου µας. Το δι-
καίωµα, δηλαδή, για την προστασία της παιδικής ηλικίας συνιστά
και εγγύηση θεσµού. Ο κοινός νοµοθέτης οφείλει, συνεπώς, να
θεσπίσει ρυθµίσεις, που είναι κατάλληλες και αναγκαίες για την
προστασία της παιδικής ηλικίας.

Ωστόσο, µε θλίψη, κύριε Πρόεδρε, για µία ακόµα φορά αντι-
λαµβανόµαστε ότι διατάξεις, που εισάγονται από το υπό κρίση
νοµοσχέδιο παραβιάζουν κατάφωρα συνταγµατικώς κατοχυρω-
µένα δικαιώµατα και µάλιστα των νεότερων, των νεότατων πολι-
τών µας, που χρήζουν ιδιαίτερης φροντίδας και προσοχής,
αδιαφορώντας πλήρως για το πραγµατικό συµφέρον τους µε µο-
ναδικό σκοπό να εξυπηρετηθούν συγκεκριµένα «πελατειακά»
συµφέροντα. 

Συγκεκριµένα, στη δεύτερη παράγραφο του άρθρου 5 του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου, που συζητάµε σήµερα προβλέπονται τα
εξής, διαβάζω επί λέξει: «Στο βέλτιστο συµφέρον του τέκνου,
που εξυπηρετείται…» -σύµφωνα µε το σκεπτικό του νοµοσχεδίου
σας, κύριε Υπουργέ- «…ιδίως από την ουσιαστική συµµετοχή και
των δύο γονέων στην ανατροφή και φροντίδα του, καθώς επίσης
και από την αποτροπή διάρρηξης των σχέσεών του µε καθένα
από αυτούς, πρέπει να αποβλέπει και η απόφαση του δικαστη-
ρίου, όταν αποφασίζει σχετικά µε την ανάθεση της γονικής µέρι-
µνας ή µε τον τρόπο άσκησής της». Πρέπει, δηλαδή, και το
δικαστήριο να αποβλέπει σε αυτό. 

Και συνεχίζει: «Η απόφαση του δικαστηρίου συνεκτιµά παρα-
µέτρους…-εσείς το λέτε αυτό, δηλαδή ο νόµος σας- «…όπως την
ικανότητα και πρόθεση καθενός εκ των γονέων να σεβαστεί τα
δικαιώµατα του άλλου, τη συµπεριφορά κάθε γονέα κατά το προ-
ηγούµενο χρονικό διάστηµα και τη συµµόρφωσή του µε τις νό-
µιµες υποχρεώσεις του, δικαστικές αποφάσεις, εισαγγελικές
διατάξεις και προηγούµενες συµφωνίες, που είχε συνάψει µε τον
άλλο γονέα και αφορούν το τέκνο». 

Εν προκειµένω, ο νοµοθέτης παραβλέποντας το πραγµατικό
συµφέρον του τέκνου, όπως αυτό ορίζεται από τις διατάξεις των
άρθρων 21 παράγραφος 1, του άρθρου 2 παράγραφος 1 και του
άρθρο 5 παράγραφος 1, όπως και του άρθρου 25 του Συντάγ-
µατός µας, καθώς επίσης και των διεθνών συµβάσεων που η
χώρα µας έχει επικυρώσει και εφαρµόζει, σύµφωνα µε το άρθρο
28 του Συντάγµατος και δεν είναι άλλο από την ελεύθερη και
αξιοπρεπή διαβίωση και διαµόρφωση της προσωπικότητας, θε-
ωρεί εκ προοιµίου ως προς το συµφέρον του τέκνου την ουσια-
στική συµµετοχή και των δύο γονέων στην ανατροφή και τη
φροντίδα του, καθώς επίσης και την αποτροπή διάρρηξης των
σχέσεών του µε καθέναν από αυτούς, θέτοντας κριτήρια, που
ουδεµία σχέση έχουν µε το συµφέρον του τέκνου, αλλά στην
πραγµατικότητα προσπαθούν να προστατέψουν τα συµφέροντα
των ενηλίκων γονέων του. 

Όµως, κατ’ αυτόν τον τρόπο παραβιάζονται τόσο οι διεθνείς
συνθήκες, που αφορούν στην προστασία των παιδιών, όσο και
οι διατάξεις των προαναφερόµενων άρθρων του Συντάγµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω γρήγορα, κύριε Πρόεδρε. Αν έχετε την καλο-
σύνη, δώστε µου ακόµα ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεχίστε, κύριε Γρη-
γοριάδη. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Στο άρθρο 13 του νοµοσχεδίου σας ο κατ’ ουσίαν αυθαίρετος

χρονικός προσδιορισµός της επικοινωνίας στο 1/3 είναι ποσοστό
που θυµίζει -και είναι ενδεικτικό, κατά τη γνώµη µας, των προθέ-
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σεων του νοµοσχεδίου σας, κύριε Υπουργέ- την κατά τεκµήριο
συµµετοχή στα αποκτήµατα ενός γάµου, ενώ βεβαίως προφανέ-
στατα το τέκνο δεν είναι απόκτηµα, καθώς ένα ανθρώπινο πλά-
σµα, κάθε ανθρώπινο πλάσµα δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση
να αποτελεί απόκτηµα. Πέραν της προφανέστατης ασάφειας και
της ελαστικότητας που διαθέτει, σε συνδυασµό µε την απαίτηση
του νοµοθέτη της σύµφωνης γνώµης ή της δικαστικής απόφα-
σης, που απαιτείται να έχει ο γονέας που ασκεί την επιµέλεια
προκειµένου να αλλάξει κατοικία, παραβλέπονται πλήρως οι
ανάγκες του παιδιού, αφού θεµέλιο της ανάπτυξης του παιδιού
δεν είναι άλλο από τη σταθερότητα και στο εξωτερικό περιβάλ-
λον, στο σπίτι, στο σχολείο, στις συντροφιές, στο παιχνίδι κ.λπ..
Επίσης, αποτελεί αναντίρρητο γεγονός ότι οι συνεχόµενες µετα-
βολές στο περιβάλλον διαβίωσης προκαλούν άγχος και ανασφά-
λεια, ιδίως στα µικρά παιδιά, αλλά και στους εφήβους.

Με αυτόν τον τρόπο ως προς το παιδί παραβιάζονται κατά-
φωρα οι διατάξεις των άρθρων 2 παράγραφος 1, του άρθρου 5
παράγραφος 1, 25 παράγραφος 1 εδάφιο γ και 28 του Συντάγ-
µατός µας, ενώ ως προς τον γονέα, που χρειάζεται έγγραφη συ-
ναίνεση ή δικαστική απόφαση για τη µεταβολή της κατοικίας του,
παραβιάζονται οι διατάξεις των άρθρων 2 παράγραφος 1, του
άρθρου 4 παράγραφος 1 και του άρθρου 5 παράγραφος 1. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά τον εξαναγκασµό στη συνεργασία µε-
ταξύ των δύο γονέων, που τονίζεται µε κάθε ευκαιρία και σε κάθε
άρθρο του νοµοσχεδίου, οφείλουµε να τονίσουµε ότι δεν µπορεί
κανένας νόµος να εξειδικεύσει ποιο είναι το καλύτερο για την
κάθε οικογένεια ξεχωριστά, για την κάθε γυναίκα και το κάθε
παιδί. Αυτό θα πρέπει να είναι αυταπόδεικτα και αυτονόητα το
έργο του δικαστή και η υποκατάστασή του από τον νόµο µε πο-
σοτικές έννοιες, όπως επιχειρείται µε το νοµοσχέδιο σας, είναι
εντελώς αντισυνταγµατική. 

Σε κάθε περίπτωση, το νοµοσχέδιο «εργαλειοποιεί» τα παιδιά
και θέτει σε περισσότερο κίνδυνο την κατάσταση της ισότητας
των φύλων και της οικιακής ειρήνης, που τις έχουν πάρα πολύ
µεγάλη ανάγκη τα παιδιά. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για τη µικρή ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Γρηγοριάδη. 

Και τώρα πάµε στον «αντιλέγων», στη Νέα Δηµοκρατία και τον
λόγο έχει η κ. Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου, που είναι και η ειση-
γήτρια του νοµοσχεδίου. 

Ορίστε, κυρία Παπαδηµητρίου, έχετε τον λόγο για πέντε
λεπτά. 

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. Θα µιλήσω από τη θέση µου, γιατί θα είµαι σύντοµη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατατέθηκε από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΜέΡΑ25 η υπό συζήτηση ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας, µία ένσταση η οποία προφανώς έγινε µόνο για
πολιτικο-επικοινωνιακούς λόγους, καθώς σε αυτήν δεν υπάρχει
καµµία ορθή νοµική βάση. 

Σαφώς είναι δικαίωµα και των κοµµάτων και των συναδέλφων
να καταθέτουν ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας, όταν όµως
πράγµατι διατάξεις νοµοσχεδίων οι οποίες δεν είναι σε συµφωνία
µε το Σύνταγµά µας. Διότι η αντίθεση και µόνο των κοµµάτων σε
νοµοσχέδια δεν µπορεί άκριτα να καταλήγει σε ενστάσεις αντι-
συνταγµατικότητας. 

Έτσι και η σηµερινή ένσταση αντισυνταγµατικότητας, που κα-
τέθεσε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΜέΡΑ25 είναι παντελώς
αβάσιµη και αόριστη. Η απλή παράθεση λίστας των συνταγµατι-
κών διατάξεων, που περιέχει και η εν συνεχεία η απλή αναφορά
των διατάξεων του νοµοσχεδίου µε τις οποίες η Κοινοβουλευτική
τους Οµάδα διαφωνεί, χωρίς όµως να υπάρχει επαρκής αιτιολο-
γία, δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να τεκµηριώσει νοµικά την
ένσταση της αντισυνταγµατικότητας. 

Ειδικότερα µάλιστα, γίνεται και εσφαλµένη επίκληση διατά-
ξεων. Και θα είναι συγκεκριµένη. Γίνεται επίκληση της γενικής
διάταξης του άρθρου 5 του Συντάγµατος, το οποίο αναφέρεται
στην ελεύθερη ανάπτυξη προσωπικότητας του ατόµου και στη
συνέχεια γίνεται επίκληση της ειδικότερη διάταξης του άρθρου
21, που αναφέρεται στην υποχρέωση του κράτους για την προ-

στασία της οικογένειας και της παιδικής ηλικίας. Δεν µπορεί,
όµως, όταν επικαλούµαστε την ειδική διάταξη να επικαλούµαστε
και τη γενική διάταξη του Συντάγµατος. Ας καταλήξετε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ποια είναι η νοµική βάση της ενστάσεώς
σας. 

Επίσης, στη συνέχεια γίνεται επίκληση της αρχής της τριτε-
νέργειας. Αυτή, όµως, η αρχή της τριτενέργειας που θέτετε,
πέραν του γεγονότος ότι δεν µπορεί να είναι γενική, αλλά µόνο
στις περιπτώσεις στις οποίες προσιδιάζει, δεν εξηγείτε στην προ-
κειµένη περίπτωση πώς προσιδιάζει η αρχή της τριτενέργειας. 

Περαιτέρω, καµµία υποκατάσταση, όπως επικαλείστε, του δι-
καστή δεν υπάρχει, καθόσον από καταβολής της έννοµης τάξης
ο νοµοθέτης είναι αυτός, που θέτει το πλαίσιο κι ο δικαστής το
προσαρµόζει στην εκάστοτε περίπτωση, άρθρο 26 του Συντάγ-
µατος περί διάκρισης των εξουσιών.

Εξάλλου, από κανένα σηµείο του νοµοσχεδίου δεν προκύπτει
η υποχρεωτικότητα των διατάξεών του. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέραν του ότι στην
έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας δεν γίνεται πουθενά ανα-
φορά για αντισυνταγµατικότητα των διατάξεων, η ένστασή σας
είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα άκριτης και αόριστης παράθε-
σης συνταγµατικών διατάξεων χωρίς ειρµό. Αντιλαµβάνοµαι την
πολιτική σας στόχευση, αλλά θα ήταν ορθό να µην εµπλέκετε το
Σύνταγµα απλά για λόγους εντυπώσεων.

Ζητώ την απόρριψη της ένστασης αντισυνταγµατικότητας.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Παπαδηµητρίου.  

Πάµε στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες και πρώτα στην Ελληνική
Λύση και στον κ. Αντώνη Μυλωνάκη. Όσοι θέλετε µπορείτε να µι-
λήσετε και από τη θέση σας, όπως η κ. Μάνη - Παπαδηµητρίου.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα δείτε ότι καθ’

όλη τη διάρκεια της συζήτησης σε αυτό το νοµοσχέδιο ενστάσεις
έχουν όχι µόνο οι Βουλευτές, αλλά πιστεύω ότι διαβάσετε και
την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής η οποία
έχει πολλές ενστάσεις. 

Πιστεύουµε ότι δεν λύνει προβλήµατα. Αντίθετα, µεγαλώνει τα
ήδη υπάρχοντα προβλήµατα. Δεν είναι τυχαίες οι ενστάσεις έµ-
πειρων Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, και αναφέροµαι
επειδή τη βλέπω µπροστά µου στην αξιότιµη κ. Γιαννάκου, η
οποία ξέρει πόσο την εκτιµώ. Διάβασα προσεκτικά αυτά τα οποία
έβαλε στις ενστάσεις, στις δέκα παρατηρήσεις της και νοµίζω
ότι πολλές από αυτές θα έπρεπε να τις έχετε λάβει σοβαρά υπ’
όψιν. Αυτά θα τα πούµε, όµως, κατά τη διάρκεια της οµιλίας µου,
γιατί για το νοµοσχέδιο αναφέρθηκε ο ειδικός αγορητής της Ελ-
ληνικής Λύσης ο Κώστας Χήτας. 

Θέλω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο καθένας που
µας ακούει αυτή τη στιγµή, ακούει για συνεπιµέλεια, ακούει για
γονική µέριµνα, δεν καταλαβαίνει τίποτα αν δεν είναι δικηγόρος.
Νοµικά, κι εµάς µας τα εξήγησαν ορισµένοι. Δεν είστε δικηγό-
ρος, όπως δεν είµαι και εγώ. Δεν είµαστε, γι’ αυτό µας τα εξη-
γούν οι δικοί µας οι άνθρωποι, οι νοµικοί.  

Πρέπει να ξεχωρίσουµε τους όρους τι σηµαίνει επιµέλεια και
τι σηµαίνει γονική µέριµνα. Όσον αφορά την επιµέλεια, ο γονέας
ο οποίος αναλαµβάνει την επιµέλεια του ανηλίκου δύναται να
αποφασίσει για κάθε ζήτηµα, που άπτεται της ψυχικής και σω-
µατικής ανάπτυξης του ανήλικου τέκνου. Ζητήµατα επιµέλειας
αποτελούν ενδεικτικά η ένδυση, η υπόδηση, η τροφή, η στέγη
του σπιτιού, η φροντίδα της υγείας του, ο τακτικός έλεγχος της
κατάστασης υγείας του, η επιλογή του γιατρού και ορισµένα
άλλα.

Το νοµοσχέδιο σε άλλα σηµεία µιλάει για επιµέλεια και σε άλλα
σηµεία για γονική µέριµνα. Για παράδειγµα δεν αναφέρεται στην
πατρότητα, στη µητρότητα. Και θα πω στον κ. Γρηγοριάδη και
θα σας αποδείξω ότι σε άλλο σηµείο θα µπορούσε να συζητηθεί
η ένσταση αντισυνταγµατικότητας, όχι σε αυτό που κάνατε, το
οποίο ουσιαστικά δεν τεκµηριώνει ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας,. 

Η γονική µέριµνα αφορά τα σοβαρά θέµατα, που δεν αφορούν
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στην καθηµερινή φροντίδα του παιδιού, ανήκουν στο πεδίο άσκη-
σης της γονικής µέριµνας η οποία ασκείται και από τους δύο γο-
νείς. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι η επιλογή θρησκεύµατος, η
υποβολή σε σοβαρή χειρουργική επέµβαση, η ονοµατοδοσία
αποτελούν ζητήµατα γονικής µέριµνας. Αυτά λένε τα νοµικά ή
νοµικίστικα αν θέλετε.  

Πάντως, να πάµε τώρα στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας
που κατέθεσε το ΜέΡΑ25 στα άρθρα 5 και 13 του παρόντος σχε-
δίου νόµου. Εγώ νοµίζω -και νοµίζω ότι δεν έχουµε άδικο σαν Ελ-
ληνική Λύση- ότι θα µπορούσατε να αναφερθείτε σε άλλο άρθρο.
Αναφερθήκατε στο άρθρο 5, παράγραφο 2. Εκεί είναι για σας η
ένσταση αντισυνταγµατικότητας για το άρθρο 5. Δεν είναι ολό-
κληρο το άρθρο 5, αν δεν κάνω λάθος, κύριε Γρηγοριάδη. Το
άρθρο 5, παράγραφος 2, λοιπόν, όπως αναφερθήκατε κι εσείς
προηγουµένως, δεν τεκµηριώνει ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας. 

Αντίθετα, τεκµηριώνει ένσταση αντισυνταγµατικότητας το
άρθρο 5, παράγραφος 3, η οποία τι λέει -προσέξτε- βάσει του
άρθρου 21 του Συντάγµατος; Επειδή σ’ αυτό αναφέρεστε. Αφή-
στε αν το Σύνταγµα το έχουµε κάνει κουρελόχαρτο. Εν πάση πε-
ριπτώσει, θα το συζητήσουµε. Λέει το άρθρο 5, παράγραφο 3
του σχεδίου νόµου του Υπουργού: «Η απόφαση του δικαστηρίου
πρέπει επίσης να σέβεται την ισότητα µεταξύ των γονέων, να µην
κάνει διακρίσεις εξαιτίας του φύλου, του σεξουαλικού προσανα-
τολισµού, της φυλής, της γλώσσας, της ιθαγένειας». 

Δηλαδή, κύριε Γρηγοριάδη, αυτό που λέει το άρθρο 21, παρά-
γραφος 1 και 5 του Συντάγµατος «…η οικογένεια ως θεµέλιο συν-
τήρησης και προαγωγής του έθνους, καθώς και ο γάµος, η
µητρότητα…». Να το, αν θέλαµε να στηρίξουµε κάτι και να συζη-
τήσουµε για αντισυνταγµατικότητα. Μιλάει για µητρότητα. Το
άρθρο 5 παράγραφος 3 του σχεδίου νόµου του κ. Υπουργού δεν
µιλά για µητρότητα πλέον. Καταλάβατε; Το καταλάβατε πιστεύω.
Γιατί να σας πω κάτι; Είστε πατέρας. Κι εδώ µέσα επικαλούµαι
τη λογική. Είµαστε γονείς. Άλλοι είναι πατεράδες, άλλες είναι µα-
νάδες. Πώς θα σας φαινόταν, κύριε Γρηγοριάδη, εάν είχατε χω-
ρίσει -ω µη γένοιτο- δεν ξέρω αν έχετε χωρίσει.. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εµείς κορίτσι έχουµε και το αγαπάµε. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Άλλο θέλω να πω. Γιατί κι εγώ έχω

χωρίσει, κύριε Πλεύρη, και δεν είχα κανένα πρόβληµα. Θα πάω
στον κ. Πλεύρη τώρα, γιατί νοµίζει ότι είµαι σαν τον κ. Γεωργιάδη
που λέει µπάφο από τη µια µεριά «όχι» και µπάφο από την άλλη
«ναι». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πλεύρη, σας
παρακαλώ. Συνεχίστε, κύριε Μυλωνάκη.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Σκεφτείτε ότι είχατε χωρίσει, λοι-
πόν, και πήγαινε το παιδάκι σας πέντε χρονών στη µαµά του κι
ερχόταν πίσω και σας ρωτούσε: Καλά, η µαµά µου γιατί κοιµάται
µε την κ. Χρύσα; Τι θα του λέγατε; 

Αυτό είναι το πρόβληµα! Αυτό δεν προβλέπει το Σύνταγµα.
Γιατί µιλάει για µητρότητα και πατρότητα. Δεν µιλάει για οµοφυ-
λοφιλία, τον Κώστα και τον Μπάµπη µαζί να κοιµούνται και να
γυρνάει µετά στη µαµά και να λέει το παιδάκι των πέντε χρονών,
κύριε Πλεύρη, αν θέλετε να τα κάνουµε λιανά τα πράγµατα,
όπως τα λέει η κοινωνία, καλά, µαµά, εγώ πήγα στο µπαµπά µου
κι αυτός κοιµόταν µε τον Κώστα. Αυτά λέει το παιδί. Αυτό είναι
το αντισυνταγµατικό. Γιατί το Σύνταγµα µιλάει για πατρότητα και
µητρότητα.

Και να σας πω και κάτι άλλο; Στο άρθρο 21 του Συντάγµατος,
παράγραφος 5 λέει: «Ο σχεδιασµός και η δηµοκρατική πολιτική,
καθώς και η λήψη όλων των αναγκαίων µέτρων αποτελεί υποχρέ-
ωση του κράτους». 

Ποια δηµογραφική πολιτική θα κάνεις όταν µιλάς για ίδιου
φύλου ανδρόγυνα; Δηλαδή, οι δύο άνδρες θα γεννήσουν µαζί;
Εκτός αν έχει τη δυνατότητα κάποιος άνδρας να γεννάει και δεν
το ξέρουµε.

Αυτά είναι τα θέµατα, κύριε Πλεύρη. 
Αυτά πρέπει να κοιτάξει η Νέα Δηµοκρατία, κύριε Υπουργέ,...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μυλωνάκη, σας

παρακαλώ…
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: …και όχι να γίνετε πιο Αριστεροί

από τους Αριστερούς, ψευτοπροοδευτικοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): …για την αίτηση αντι-
συνταγµατικότητας.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Αυτά λέει η κοινωνία.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Γελάτε! 
Άρα, κατά την Ελληνική Λύση, κύριοι του ΜέΡΑ25,….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε

Μυλωνάκη.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Τα

είπα απλά, για να τα καταλάβει η κοινωνία. Γιατί ακούει για συ-
νεπιµέλειες, ακούει για γονικές µέριµνες και δεν καταλαβαίνει τί-
ποτα. Τα ίδια προβλήµατα η µάνα µε τον πατέρα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είπα το αντίθετο.
Να ολοκληρώσετε είπα.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Η Ελληνική Λύση καταψηφίζει την
ένσταση αντισυνταγµατικότητας που κατέθεσε το ΜέΡΑ25 για
τα άρθρα 5 παράγραφος 2 και 13 του σχεδίου νόµου. Δεν τεκ-
µηριώνεται νοµικά. 

Τα υπόλοιπα κατά την οµιλία µου σαν Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Μυλωνάκη.
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας, κ. Μαρία Κοµνηνάκα. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι παρατηρήσεις που καταθέτει το ΜέΡΑ25 για τις συγκεκρι-

µένες διατάξεις του νοµοσχεδίου στην πρόταση αντισυνταγµα-
τικότητας, ευσταθούν µεν σε πολλά ζητήµατα -µιλάµε για
προβληµατικές διατάξεις, για τις οποίες και εµείς κάναµε κριτική
στην αρχική µας τοποθέτηση- ωστόσο αφορούν την ουσία των
διατάξεων, την ουσία του νοµοσχεδίου και δεν συνδέονται, ου-
σιαστικά, µε τις γενικές συνταγµατικές διατάξεις που επικαλείται
η πρόταση. 

Είναι ορθό -ασκήσαµε την ίδια κριτική- το ζήτηµα του µαχητού
τεκµηρίου του 1/3, ότι, ουσιαστικά, δηµιουργεί προβλήµατα, ότι
δεν βοηθάει στην ουσιαστική κατανοµή, στην ουσιαστική άσκηση
της γονικής µέριµνας από τους γονείς, ότι δηµιουργεί, ουσια-
στικά, µεγαλύτερα προβλήµατα απ’ ό,τι επιχειρεί να λύσει. Συµ-
φωνούµε ότι τα ζητήµατα του συµφέροντος του παιδιού δεν
λύνονται µε τις διατάξεις που προβλέπει το νοµοσχέδιο, όταν,
µάλιστα, θεωρείται ατοµική υπόθεση των δύο γονιών η ρύθµιση
και η προστασία αυτών των ζητηµάτων και δεν υπάρχει καµµία
πρόνοια για την ουσιαστική στήριξη της οικογένειας µε κρατικές
δοµές, µε οικονοµικά µέτρα στήριξης τους, όταν διαχρονικά οι
κυβερνήσεις εναποθέτουν αποκλειστικά το οικονοµικό βάρος της
ανατροφής του παιδιού σε άνεργους, κακοπληρωµένους γονείς
χωρίς την παραµικρή πρόνοια για την οικονοµική ενίσχυσή τους.
Συµφωνούµε, δηλαδή, στις παρατηρήσεις αυτές που γίνονται,
ωστόσο αυτές οι παρατηρήσεις αφορούν την ουσία της πολιτι-
κής, που εφαρµόζει η Κυβέρνηση.

Κάναµε αναλυτική κριτική -και κάνουµε µε κάθε ευκαιρία- στα
ζητήµατα αυτά. Δεν συνδέονται, δεν αφορούν αυτή την επικα-
λούµενη συνταγµατική προστασία. Για εµάς, εξάλλου, είναι ξε-
κάθαρο ότι αυτή η επίκληση της ισότητας των φύλων των δύο
γονέων, που γίνεται τόσο από τη µεριά της Κυβέρνησης στο νο-
µοσχέδιο, όσο και από τη µεριά εκείνων, που ισχυρίζονται ότι δεν
προστατεύεται µε τις συγκεκριµένες διατάξεις, δεν είναι παρά
µια τυπική ισότητα, γιατί στην πραγµατική ζωή η ανισοτιµία ζει
και βασιλεύει. Το ίδιο ισχύει και για πολλές άλλες διατάξεις, που
περιλαµβάνονται δήθεν στα διάφορα νοµοσχέδια για την τυπική
ισότητα µεταξύ των πολιτών σε µια κοινωνία που διατηρεί και
αναπαράγει τις κοινωνικές ανισότητες.

Από αυτήν την άποψη, δεν θα συµµετάσχουµε στην ψηφοφο-
ρία του αιτήµατος, γιατί θεωρούµε ότι δεν σχετίζονται τα ζητή-
µατα αυτά µε τις διατάξεις του συνταγµατικού δικαίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Κοµνηνάκα.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος
Αλλαγής, ο κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κοιτάξτε, για εµάς το ζήτηµα, όπως έχουµε αναλύσει και τεκ-
µηριώσει και τις προηγούµενες φορές, είναι πολύ σοβαρό σε επί-
πεδο ουσιαστικό και νοµικό. Υπάρχει ένα πλήθος διατάξεων του
συγκεκριµένου σχεδίου νόµου που είναι αναποτελεσµατικές και
έχουν και κινδύνους ως προς το κυρίαρχο κριτήριο «το αληθές
συµφέρον του παιδιού».

Είναι, επίσης, αληθές ότι τα άρθρα 5 και 13 -και όχι µόνο- προ-
καλούν προβληµατισµό και εµπεριέχουν αρνητικές ρυθµίσεις,
που µπορούν να προκαλέσουν εντάσεις στις ανθρώπινες σχέσεις
και ιδίως ενάντια στο συµφέρον του παιδιού. 

Ωστόσο, η πολιτική µας αντιπαράθεση µπορεί και οφείλει να
γίνεται πάνω σε στέρεα νοµικά και πολιτικά επιχειρήµατα, τα
οποία δεν είναι αναγκαίο να περιβληθούν και συνταγµατικό µαν-
δύα. Είναι πάγια θέση της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας να µην
καταφεύγουµε εύκολα και αβίαστα σε ανάλογες ενστάσεις σχε-
τικά µε τη συµβατότητα διατάξεων νοµοσχεδίων. Είµαστε υπέρ-
µαχοι της φειδωλής επίκλησης του Συντάγµατος για την ίδια την
προστασία του ως ανώτατου νόµου του κράτους. Ο έλεγχος, δη-
λαδή, της συνταγµατικότητας οφείλει να γίνεται µε προσοχή, σύ-
νεση και φειδώ, µε κυρίαρχο, βέβαια, το διάχυτο έλεγχο από όλα
τα ελληνικά δικαστήρια, που είναι βέβαιο ότι θα ασκηθεί στο
άµεσο µέλλον και για τις διατάξεις του συγκεκριµένου νόµου. 

Πολιτική, λοιπόν, και όχι συνταγµατική είναι η αντίθεσή µας µε
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Η τεκµηριωµένη
πολιτική αντιπαράθεση, η αντίδραση της νοµικής και επιστηµο-
νικής κοινότητας, καθώς και έκθεση της Επιστηµονικής Επιτρο-
πής της Βουλής, παρέχουν επαρκή -επαρκέστατα, θα έλεγα-
επιχειρήµατα για την καταψήφιση των σχετικών διατάξεων ως
αντίθετων στον πυρήνα του ελληνικού και ευρωπαϊκού οικογε-
νειακού δικαίου, το πραγµατικό συµφέρον όχι των πατεράδων ή
των µητέρων αλλά του ίδιου του παιδιού.

Είµαστε κατά της πρότασης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Σκανδαλίδη.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεόφιλος Ξανθόπου-

λος για πέντε λεπτά.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχει ενδιαφέρον η συζήτηση και πολιτικό και ιδεολογικό, απο-

κτά και αµιγώς νοµικό.
Σύµφωνα µε το άρθρο 21 η παιδική ηλικία τελεί υπό την προ-

στασία του κράτους. Το συµφέρον του τέκνου ως αόριστη νοµική
έννοια πρέπει να αναζητείται από τον δικαστή ανά συγκεκριµένη
περίπτωση και σε σχέση πάντα µε κάθε συγκεκριµένο παιδί. Συ-
νεπώς περιορισµοί, που τίθενται στο νόµο προτάσσοντας στην
έννοια του συµφέροντος του παιδιού κάποια στοιχεία έναντι
άλλων, όπως η µη διατάραξη των σχέσεων του µε τους γονείς,
µπορεί να είναι σε βάρος συγκεκριµένων παιδιών. Και εδώ, πραγ-
µατικά, παραβιάζεται η συνταγµατική υποχρέωση του κράτους. 

Ως αόριστη νοµική έννοια το συµφέρον του τέκνου εξειδικεύε-
ται σε κάθε συγκεκριµένη περίπτωση µε κριτήρια αξιολογικά, τα
οποία αντλούνται, µεταξύ άλλων, από τα πορίσµατα της ψυχο-
λογίας. Παρέχεται, συνεπώς, στο δικαστή η δυνατότητα να δίνει
σε αυτή διαφορετικό περιεχόµενο ανά συγκεκριµένη περίπτωση
υπό το φως της ιδιαιτερότητας κάθε έννοµης σχέσης και των
υποκειµένων της. Η εξατοµικευµένη κρίση γίνεται δεκτό ότι συ-
νιστά και εφαρµογή της επιταγής του άρθρου 2 παράγραφος 1
του Συντάγµατος, η οποία αποκλείει τη στερεότυπη αντιµετώ-
πιση ως προς την αξιολόγηση ατόµων και προσωπικών σχέσεων. 

Εποµένως, και από την άποψη αυτή που σας διάβασα, της πα-
ραγράφου 2, επαφίεται ένα ευρύτατο πεδίο παρέµβασης στο δι-
καστή να κρίνει ανά συγκεκριµένη περίπτωση και κάτω από τις
συγκεκριµένες συνθήκες. Συνεπώς, µε τη διάρθρωση που επι-
κρατεί στην προσβαλλόµενη διάταξη, νοµίζουµε ότι, πραγµατικά,
τίθεται θέµα αντισυνταγµατικότητας. 

Να υπενθυµίσω, επίσης, ότι αλιεύσαµε από την έκθεση της
Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής και τη διάταξη του άρθρου
7, που λέει ότι συνιστά άνιση αντιµετώπιση του υπόχρεου να
προβαίνει σε ενηµέρωση γονέα, η οποία δύναται υπό προϋποθέ-
σεις να µη συνάδει µε το σκοπό του άρθρου 4 του Συντάγµατος.
Άρα, µας επισηµαίνει και άλλη µία πληµµέλεια συνταγµατικού πε-
ριεχοµένου η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής. Το θέτω, λοι-

πόν, και αυτό στην κρίση των συναδέλφων. 
Τέλος, η υποχρεωτική επικοινωνία του άλλου γονέα τουλάχι-

στον κατά το 1/3 µπορεί να αποβεί σε βάρος του παιδιού, το
οποίο µπορεί να καλείται να συνυπάρξει µε γονέα που λειτουργεί
αρνητικά, κακοποιητικά ή βίαια σε σχέση µε εκείνο.

Εποµένως, και στην περίπτωση αυτή έχουµε πάλι πρόβληµα
συνταγµατικής αντιµετώπισης ακριβώς γιατί είναι υπερβολικά
στενά τα περιθώρια, που θέτει προκαταβολικά ο νοµοθέτης στο
δικαστή, περιορίζοντας, ουσιαστικά, τη δικαιοδοτική του κρίση. 

Για όλους αυτούς τους λόγους ψηφίζουµε θετικά, υπέρ της
πρότασης αντισυνταγµατικότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Ξανθόπουλε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εντυπωσιάστηκα από την θέση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Διότι ενώ είδατε ότι σύσσωµη η Αν-
τιπολίτευση µπήκε ακριβώς στη λογική ότι αν υπάρχει ένα θέµα
πολιτικής αντιπαράθεσης, δεν πρέπει να το φτάνουµε στο κοµ-
µάτι της συνταγµατικής αξιολόγησης, στην πραγµατικότητα η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση τάχθηκε υπέρ της ένστασης αντισυν-
ταγµατικότητας, που υπέβαλε το ΜέΡΑ25. Και γεννάται το εύ-
λογο ερώτηµα: Αφού είχε αυτές τις ανησυχίες, γιατί δεν υπέβαλε
την ένσταση η ίδια η Αξιωµατική Αντιπολίτευση;

Προσέξτε τι γίνεται όταν προσπαθούµε να ερµηνεύσουµε το
Σύνταγµα µε βάση τις πολιτικές µας αντιλήψεις. Είδατε το
ΜέΡΑ25 και την Ελληνική Λύση πώς έρχονται και ερµηνεύουν το
άρθρο 21 κατά την πολιτική τους προσέγγιση. Ο κ. Μυλωνάκης
στηρίζεται στη µητρότητα και άρα σου λέει ότι οτιδήποτε κατά
την άποψή του παραβιάζει τη µητρότητα υπάρχει θέµα αντισυν-
ταγµατικότητας. Και µας είπε εµµέσως πλην σαφώς εδώ πέρα
ότι δεν θα τον ενοχλούσε αν άκουγε για µία σύζυγο ότι πάει µε
κάποιον, αλλά πάει µε κάποια. Δηλαδή δεν θα τον ενοχλούσε ως
σύζυγο αν υπάρχει κάποια εξωσυζυγική σχέση, θα τον ενο-
χλούσε ποιας φύσεως είναι η εξωσυζυγική σχέση ή εµµέσως
πλην σαφώς ότι κάποιος που έχει µια σεξουαλική προτίµηση δεν
θα έχει δικαίωµα ενδεχοµένως -γιατί αυτό λέει- να έχει επικοινω-
νία µε το παιδί, άµα µπούµε σε τέτοιες λογικές κρίσης. 

Το δε ΜέΡΑ25 έρχεται και σας λέει κάτι άλλο. Ερµηνεύω, λοι-
πόν, ότι η οικογένεια είναι θεµέλιο και η προστασία της παιδικής
ηλικίας και άρα -όπως θα κρίνω εγώ ότι προστατεύεται η παιδική
ηλικία- αν ο νόµος κατά την άποψή µου δεν προστατεύει κατά
αυτόν τον τρόπο την παιδική ηλικία που εγώ κρίνω, θα έρθω να
ζητήσω να κριθεί αντισυνταγµατική η διάταξη. 

Το Σύνταγµα, λοιπόν, έρχεται και θέτει µία υποχρέωση του
κράτους. Η υποχρέωση είναι ότι η οικογένεια ως θεµέλιο της
συντήρησης και προαγωγής του έθνους- έχει και αυτήν τη ση-
µασία το πως έβλεπε ο συνταγµατικός νοµοθέτης και το βλέπει
ακόµα την ύπαρξη της οικογένειας- ο γάµος, η µητρότητα και η
παιδική ηλικία τελούν υπό την προστασία του κράτους. 

Τι κάνει λοιπόν το συγκεκριµένο σχέδιο; Εγώ θα σεβαστώ
οποιαδήποτε ένσταση µπορεί να υπάρχει σε πολιτικό επίπεδο αν
κάποιος θεωρήσει ότι µε αυτό τον τρόπο κατά την άποψη του
καθενός δεν προστατεύεται. Βάζει αυτή τη συνταγµατική υπο-
χρέωση. Κάθε απόφαση των γονέων σχετικά µε την άσκηση γο-
νικής µέριµνας πρέπει να αποβλέπει στο βέλτιστο συµφέρον του
τέκνου. Ικανοποιείται η επιταγή του Συντάγµατος για προστασία
της παιδικής ηλικίας; Προφανώς και ικανοποιείται, διότι αυτή
είναι η αρχή και η βάση του δικαίου, όπως συζητούσαµε και εδώ
πέρα. 

Πάµε τώρα στις αόριστες νοµικές έννοιες, που εξειδικεύονται
από τον δικαστή. Πράγµατι εξειδικεύονται από τον δικαστή. Που-
θενά όµως δεν έχει τεθεί ως θέµα αντισυνταγµατικότητας η δυ-
νατότητα του νοµοθέτη να δώσει γενικές κατευθύνσεις ως προς
ερµηνεία που εναπόκειται απόλυτα και κυριαρχικά στον δικαστή
να δει αν και εφόσον αυτές οι κατευθύνσεις που δίνονται, κατά
περίπτωση πληρούνται. 

Διαφωνεί κάποιος µε αυτό; Μπορεί να διαφωνήσει. Και είναι
σεβαστό. Μπορεί να θεωρήσει ότι δεν είναι προς όφελος και
συµφέρον του τέκνου να δούµε ότι πρέπει να υπάρχουν οι καλές
σχέσεις ή η αποτροπή διατάραξης των σχέσεων µεταξύ των γο-
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νέων. Αυτό όµως είναι πολιτική κριτική. Είναι ένα κοµµάτι πολιτικής
αντιπαράθεσης όπως άκουσα και τους εισηγητές και την εισηγή-
τρια εδώ πέρα του Κινήµατος Αλλαγής που κάνουµε µια πολιτική
αντιπαράθεση και συζητάµε σε αυτό. Θα µπορούσε κάποιος σο-
βαρά τώρα να θεωρήσει ότι τίθεται θέµα συνταγµατικής τάξης εάν
ο νοµοθέτης έρχεται και στις έννοιες, τις οποίες θα εξετάσει ο δι-
καστής δίνει κάποιες κατευθύνσεις, όπως έχουν διαµορφωθεί σε
ένα πλαίσιο και κυριαρχικά το δικαστήριο αποφασίζει; 

Αντιστοίχως ερχόµαστε και λέµε στο πλαίσιο -γιατί βλέπω ότι
τίθεται αυτοτελώς- του χρόνου της επικοινωνίας ότι πάλι είναι
µια πολιτική κριτική. Το να έρθει όµως ο νοµοθέτης και να πει ότι
εγώ αφήνοντας ελεύθερα το δικαστή να κρίνει πώς θα γίνεται
αυτή η επικοινωνία, θεωρώ ότι υπάρχει κατ’ αρχάς ένα τεκµήριο,
που ξεκινάει από αυτό που προστατεύει το ίδιο το Σύνταγµα, από
το γάµο και την παιδική ηλικία και την οικογένεια ως θεµέλιο προ-
αγωγής του έθνους ότι προφανέστατα σε αυτή τη σχέση θα πρέ-
πει να υπάρχει µια ισορροπία µεταξύ των γονέων. Διότι
προστατεύεται ο γάµος, προστατεύονται οι γονείς, προστατεύε-
ται η µητρότητα, προστατεύεται η παιδική ηλικία. 

Όµως σε αυτήν την ισορροπία υπάρχει ένα τεκµήριο το οποίο
δεν δεσµεύει το δικαστή, γιατί επαφίεται πλήρως στη νοµολογία
που θα διαµορφωθεί ,µε βάση τις ειδικές συνθήκες που υπάρ-
χουν, να κρίνει ποια θα είναι αυτή επικοινωνία. Μπορεί κάποιος
να διαφωνεί, µπορεί κάποιος ενδεχοµένως στο µυαλό του να θε-
ωρεί ότι δεν πρέπει να υπάρχει και καθόλου επικοινωνία του
άλλου µέρους και να πει ότι εγώ θεωρώ ότι αυτό είναι το βέλτι-
στο συµφέρον του τέκνου. 

Το γεγονός, λοιπόν, ότι έρχεται εδώ ο νοµοθέτης, ικανοποιεί
την επιταγή του άρθρου 21 και παράλληλα µε τις κατευθύνσεις
τις οποίες δίνει, αφήνει ελεύθερη την νοµολογία να διαµορφώσει
σε αυτό το πλαίσιο τις αποφάσεις κατά περίπτωση, στην πραγ-
µατικότητα είναι απόλυτος σεβασµός στη συνταγµατική επιταγή.
Και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει κάποια στιγµή σε αυτήν την Αί-
θουσα να είµαστε πολύ προσεκτικοί όταν θέτουµε θέµατα αντι-
συνταγµατικότητας. Θα ήθελα να δω µε χαρά το ΜέΡΑ25 και τον
ΣΥΡΙΖΑ που την στηρίζουν να πάνε αύριο το πρωί στο Συµβούλιο
της Επικρατείας στην πρώτη απόφαση και να πουν ότι είναι θέµα
αντισυνταγµατικότητας. Με συγχωρείτε, εννοώ στον Άρειο Πάγο.
Να πάτε, λοιπόν, στον Άρειο Πάγο και να πείτε ότι είναι αντισυν-
ταγµατικό το συµφέρον του τέκνου, που θα έχει εξειδικεύσει ο
δικαστής, επειδή υπήρχαν κατευθύνσεις από τον νοµοθέτη.

Διαφωνήστε πολιτικά. Όµως, όταν έρχεστε εδώ να βάζετε θέ-
µατα αντισυνταγµατικότητας, τουλάχιστον µην ερµηνεύετε το
Σύνταγµα, διότι αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι θα σας έρθει και ο
κ. Μυλωνάκης της Ελληνικής Λύσης και θα σας πει για την µη-
τρότητα και θα ερµηνεύει την µητρότητα όπως ο ίδιος κρίνει.
Μην µεταφέρουµε θέµατα πολιτικής αντιπαράθεσης σε θέµα νο-
µικής συνταγµατικής αντιπαράθεσης. Διότι έτσι τι κάνουµε; 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Χάνεται το νόηµα τις φορές που πραγµατικά θα σηκωθεί κά-

ποιος εδώ και θα πει ότι αυτές οι διατάξεις προσβάλλουν κάτι
συγκεκριµένο. 

Εκείνη τη στιγµή που υπάρχουν και πολλές φορές έχουµε αν-
τιπαρατεθεί κι έχουν βγει και νόµοι αντισυνταγµατικοί διαφορε-
τικών κυβερνήσεων, πόσο απαξιώνεται ο νοµοθέτης εδώ, όταν
την ένσταση της αντισυνταγµατικότητας αντί να την βάζει στη
βάση του Συντάγµατος, την βάζει στη θέση και την σκέψη της
ιδεολογικής του προσέγγισης και τον τρόπο που ο ίδιος αντιλαµ-
βάνεται τις συνταγµατικές επιταγές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πλεύρη. Αγχωµένος πολύ ο κ. Πλεύρης. Ούτε το όνοµά
του δεν πρόλαβα να πω. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω ένα λεπτό από προηγού-
µενη οµιλία µου, να το συµπληρώσω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Δικαιοσύνης, κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι ακούγοντας όλη την επιχειρη-
µατολογία, που αναπτύχθηκε σχετικά µε το ζήτηµα της συνταγ-
µατικότητας του συγκεκριµένου νόµου είναι προφανές ότι
τέτοιου είδους θέµα δεν υπάρχει. Και το λέω κυρίως για τους εκ-

προσώπους του ΜέΡΑ25, ότι υπάρχουν µεν κάποια ζητήµατα τα
οποία όντως κινούνται στη λογική της πολιτικής αντιπαράθεσης
ή της διαφορετικής άποψης. Ο σεβασµός, όµως, στο Σύνταγµα,
που φαντάζοµαι ότι για όλους µας είναι η υπέρτατη προσήλωση
όταν ερχόµαστε είτε να νοµοθετήσουµε είτε να συζητήσουµε για
νοµοσχέδια, είναι νοµίζω µια βασική αρχή, την οποία κανείς µας
και για κανένα λόγο δεν µπορεί και δεν πρέπει να ξεπεράσει. 

Θέµα αντισυνταγµατικότητας, τουλάχιστον, µε την επιχειρη-
µατολογία που αναπτύχθηκε από την σηµαντική πλειοψηφία των
παρισταµένων εκπροσώπων των κοµµάτων, δεν υφίσταται. 

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι από εδώ και πέρα, κύριε Πρόεδρε,
µπορούµε να συνεχίσουµε τη συζήτηση, εφόσον βέβαια ολοκλη-
ρώσετε εσείς την διαδικασία και να µπούµε στη δυνατότητα να
ακούσουµε όλους τους συναδέλφους, οι οποίοι φαντάζοµαι ότι
µε ενδιαφέρον προσέρχονται να καταθέσουν τις απόψεις τους
στη συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Η ελληνική κοι-
νωνία, µας παρακολουθεί και µας κρίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε συνάδελφε, δεν

είναι αυτή η διαδικασία, το ξέρετε. Πολύ θέλω να σας ακούσω
και εγώ. 

Στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί της ένστασης
αντισυνταγµατικότητας και σύµφωνα µε την πρακτική, που ακο-
λουθούµε στις ψηφοφορίες αυτές δεδοµένων των υγειονοµικών
συνθηκών λόγω του κορωνοϊού, δηλαδή το τεκµήριο της πλει-
οψηφίας, αρχή της δεδηλωµένης, η πρόταση απορρίπτεται. Άλ-
λωστε, αυτό προκύπτει και από τις θέσεις των κοµµάτων, απ’ ό,τι
άκουσα. 

Πριν πάµε στους οµιλητές µε φυσική παρουσία, ζήτησε τον
λόγο και θα τον έχει ο τέως Πρόεδρος της Βουλής κ. Νίκος Βού-
τσης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-
τάµε ένα πάρα πολύ κρίσιµο, πάρα πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο και
οι πλευρές των ενστάσεων, των διαφοροποιήσεων, των ευθέων
διαφοροποιήσεων αναλύθηκαν, πιστεύω, µε πληρότητα και από
τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τον κ. Ξανθό-
πουλο, αλλά και από τις εισηγήτριες, απ’ ό,τι παρακολούθησα,
των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και ιδιαίτερα την κ. Γιαννακο-
πούλου και την κ. Αδαµοπούλου. 

Επιτρέψτε µου πριν ξεκινήσω, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, να επι-
σηµάνω το εξής. Πιστεύω εκ παραδροµής χθες σε µια ραδιοφω-
νική εκποµπή αναφερθήκατε στο ότι οι ενστάσεις των
συναδέλφων Βουλευτριών της Νέας Δηµοκρατίας οφείλονται σε
βιωµατικές καταστάσεις, σε βιώµατα. Επειδή αυτό, όπως αντι-
λαµβάνεστε, δεν είναι ψόγος αλλά είναι έπαινος κατά τη γνώµη
µου και έτσι θα έπρεπε να εκληφθεί, αλλά ο λόγος που χρησιµο-
ποιήσατε δεν κατατείνει προς τα εκεί, θα ήθελα να σας το σηµει-
ώσω και θα βρείτε την ευκαιρία ενδεχοµένως να αποκατα-
στήσετε. 

Και είναι έπαινος, διότι θα ήθελα από του Βήµατος της Βουλής
να κάνω την επισήµανση ότι θα έπρεπε και το πολιτικό σύστηµα,
οι συναδέλφισσες νυν και πρώην Βουλεύτριες ή οι άντρες Βου-
λευτές να συµµετέχουν, εάν το θέλουν βεβαίως και αν έχουν τέ-
τοια βιώµατα ή οποιοδήποτε βίωµα, πολύ πιο ουσιαστικά στο
σηµαντικό κίνηµα «Me Too» στην ελληνική περίπτωση, έτσι όπως
τους τελευταίους µήνες έχει έρθει στην επιφάνεια µε εκρηκτικό
τρόπο και σε κρίσιµες πλευρές της δηµόσιας ζωής, όχι µόνο του
πολιτισµού, του αθλητισµού, της κοινωνίας µας, αφήνει το απο-
τύπωµά του. Πρέπει και σε αυτά τα ζητήµατα να είµαστε παρού-
σες και παρόντες. Δεν µπορώ και ούτε θέλω να πω κάτι περισσό-
τερο. Νοµίζω ότι έγινε αντιληπτή η επισήµανση την οποία έκανα.
Διότι µπορεί να καθυστέρησε αυτή η δηµοσιότητα και αυτό το
κίνηµα στην Ελλάδα και να βρήκε αφορµή από την γενναία πα-
ρουσίαση, που έκανε η Σοφία Μπεκατώρου να ξετυλιχθεί τους
τελευταίους µήνες, αλλά έχει το λίπασµά του, τις απαρχές του
εδώ και χρόνια στο ότι η κοινωνία συνεγέρθη και για τη δολοφο-
νία της Τοπαλούδη και όλη τη συζήτηση ύστερα που έγινε µέχρι
τη δίκη, για τη δολοφονία του Ζακ Κωστόπουλου και όλα τα θέ-
µατα τα οποία άνοιξαν. 
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Είµαστε, λοιπόν, σε µια εποχή, γι’ αυτό λέω θα αναφερθώ ίσως
σε επιπλέον ζητήµατα πέραν αυτών, που οι και εισηγήτριες έχουν
θέσει, είµαστε σε µία εποχή όπου η πανδηµία -όλοι το αναγνωρί-
ζουν και όλες και η Κυβέρνηση- έχει δηµιουργήσει ένα επιπλέον
δυσµενές περιβάλλον για ζητήµατα ενδοοικογενειακής βίας. Διε-
θνώς οι τέσσερις ή και οι περισσότερες κρίσεις που συνυπάρ-
χουν και αλληλοεπικαλύπτονται, η κλιµατική κρίση, η οικονοµική,
η κοινωνική, οι εκφάνσεις της µεταναστευτικής προσφυγικής κρί-
σης φέρνουν στην επιφάνεια το κρίσιµο ζήτηµα της παραγωγής
νέων ανισοτήτων και όξυνσης των ανισοτήτων σε παγκόσµια, σε
διεθνή κλίµακα. 

Είµαστε επίσης σε µια Βουλή η οποία έπεται της προηγούµε-
νης περιόδου της Βουλής, για να πιάσω το νήµα από αυτό, που
ακούστηκε προηγούµενα και για τη µεγάλη µεταρρύθµιση του
οικογενειακού δικαίου το ’83, αλλά και η προηγούµενη Βουλή
είχε καταθέσει µε δυσκολίες, διότι θυµάστε και γνωρίζετε ότι δεν
είχαµε την απόλυτη πλειοψηφία για να περνάµε τέτοιου είδους
νοµοθεσίες, προώθησε πολύ σηµαντικές νοµοθεσίες που αφο-
ρούν στην ταυτότητα του φύλου, στην αντιµετώπιση των έµφυ-
λων διακρίσεων, στην αντιµετώπιση όλων των µορφών των
διακρίσεων, στην –επιτέλους- κύρωση της Σύµβασης της Κων-
σταντινούπολης, στις οριζόντιες πολιτικές για τα φύλα και τα
λοιπά. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, στη σηµερινή Βουλή να κατατεθεί αυτό το
νοµοσχέδιο, το οποίο –και θα ήθελα να το τονίσω αυτό- δεν έχει
καµµία υποχρεωτικότητα ως προς εναρµόνιση ενδεχοµένως µε
ευρωπαϊκές συνθήκες και µε ευρωπαϊκούς κώδικες. Διότι είναι
σαφές ότι για υποχρεωτική συνεπιµέλεια καµµία ευρωπαϊκή νο-
µοθεσία δεν κατατείνει σε µια τέτοια αντίληψη έτσι όπως αφήνε-
ται ευθέως µέσα από το «εξίσου» και τα λοιπά και γι’ αυτό γίνεται
αυτή η συζήτηση, να σπρώχνετε εσείς µια τέτοια διαδικασία, ενώ
είναι κοινά αποδεκτό και από το Ελληνικό Δίκαιο και από τις ευ-
ρωπαϊκές νοµοθεσίες ότι µετά το διαζύγιο από κοινού ασκείται
η γονική µέριµνα, εκτός αν υπάρχει µεγάλη διαφωνία, που τα πο-
σοστά δεν είναι και πολύ µεγάλα. Όλοι θα πρέπει να βοηθήσουµε
για να είναι τα µικρότερα, για να υπάρχουν πραγµατικές συναι-
νέσεις, οπότε υπάρχει καταφυγή στα δικαστήρια. 

Το δε θέµα της επιµέλειας και της επικοινωνίας, που είναι δια-
φορετικό και δεν πρέπει να συγχέεται -τονίστηκε προηγούµενα-
η επιµέλεια µε τη γονική µέριµνα, η συνεπιµέλεια και τα λοιπά,
ασκείται µε βάση συµφωνίες, συνεννοήσεις που γίνονται εν πάση
περιπτώσει µετά µε βάση τη νοµοθεσία της εκάστης χώρας και
όχι στη βάση µιας υποχρεωτικής ευρωπαϊκής οδηγίας. Αυτό είναι
κοινός τόπος, είναι εναρκτήρια για τη συζήτησή µας. 

Δεν θα αναφερθώ, λοιπόν, σε αυτά τα οποία επισηµάνθηκαν
και είναι πολύ σοβαρά, παραδείγµατος χάριν, για επιλεκτικές
εξαιρέσεις στις κακοποιητικές συµπεριφορές και σε χρόνους
που αφήνουν απροστάτευτα παιδιά, για το ζήτηµα των οµόφυ-
λων ζευγαριών, που είναι µία από τις µορφές σύγχρονης οικογέ-
νειας που είναι ως αόρατοι γονείς, διότι δεν συµπεριλαµβάνονται
σε αυτό το νοµοσχέδιο ή εν πάση περιπτώσει για οριζόντιες ρυθ-
µίσεις και για τις συγχύσεις που αναφέρθηκα προηγουµένως. 

Θέλω να τονίσω κάτι γενικότερο, ότι στη φάση ακριβώς που
βρισκόµαστε, ταυτόχρονα µε την όξυνση των ανισοτήτων σε όλα
τα επίπεδα και την ανάγκη επιπλέον εγγυήσεων, επιπλέον θωρά-
κισης, επιπλέον δικαιωµάτων, επιπλέον ελεγκτικών µηχανισµών
υπέρ των αδυνάτων στο πλαίσιο αυτών των ανισοτήτων, σε πάρα
πολλές εκφάνσεις της κοινωνικής, της οικονοµικής, της προσω-
πικής ζωής, αντί αυτής της µέριµνας, έχει διεθνώς αναπτυχθεί
ένα επιθετικό κίνηµα, που διεκδικεί την ανατροπή, αντίθετα, των
όποιων θεσµικών εγγυήσεων, την άρση εγγυήσεων για διακρί-
σεις και ανισότητες. 

Στο νοµοσχέδιο το οποίο θα φέρετε σε λίγο καιρό για τα ερ-
γασιακά, παραδείγµατος χάριν, έρχεται στην επιφάνεια η πρω-
τοφανής έννοια της ισότητας, της ισοδυναµίας του απλού
εργαζόµενου, του νέου εργαζόµενου µε τον εργοδότη και θεω-
ρείται µεταρρύθµιση το να υπάρχει µια προσωπική διαπραγµά-
τευση και διευθέτηση για τους ρόλους εργασίας, για τις
εγγυήσεις πάνω στην εργασία, ακόµα και για µισθολογικά ζητή-
µατα. Είναι πραγµατικά εντελώς έξω από οποιαδήποτε αντίληψη,
όταν ξέρουµε πολύ καλά ποιος έχει το πάνω χέρι. Δεν µιλάω σε

αυτήν την περίπτωση για θύµα και θύτη, αλλά ποιος έχει το πάνω
χέρι σε αυτήν την σχέση. 

Το ίδιο γίνεται και το ίδιο έχετε κάνει µέσα από την κυβερνη-
τική σας πρακτική στη διετία για κρίσιµα ζητήµατα όπου υπάρ-
χουν άλλες µεγάλες ανισότητες, παραδείγµατος χάριν, για το
περιβάλλον, για την κλιµατική αλλαγή, για εγκλήµατα που γίνον-
ται στο περιβάλλον, στη χώρα µας, όπου η συρρίκνωση των µη-
χανισµών των επιθεωρήσεων σε όλους τους τοµείς, ακόµα και
στο θέµα του περιβάλλοντος, τελικά µπαίνει σε βάρος αυτών που
υφίστανται τις δυσµενείς συνέπειες από την περιβαλλοντική κα-
ταλήστευση. 

Θα µπορούσαµε να αναφερθούµε σε πάρα πολλά ζητήµατα,
διότι θέλω να έρθω στον πυρήνα. Ο πυρήνας είναι ότι προφανώς
δεν υπάρχει ισότητα γυναικών και ανδρών. Προφανώς δεν υπάρ-
χει ισότητα γονέων µε την έννοια του άνδρα και της γυναίκας.
Πρέπει να πούµε κάτι και το λέω. Δεν ακούστηκε σήµερα από Βή-
µατος, είµαι σίγουρος ότι στις επιτροπές το συζητήσατε αρκετά
από όλες τις πτέρυγες. Ζούµε ακόµα και µάλιστα σε ένα εντει-
νόµενο µε νέους όρους καθεστώς όπου υπερισχύουν -όπου δεν
επικρατούν και εντελώς σε άλλες ηπείρους, σε άλλες χώρες- αν-
δροκρατικές πατριαρχικές αντιλήψεις και δοµές, που παράγουν
σχέσεις που επικαθορίζουν και υπονοµεύουν την ουσιαστική ισό-
τητα. 

Έχουµε ξεπεράσει αυτή τη φάση; Διότι σας επαναλαµβάνω ότι
αναπτύσσονται κάποια κινήµατα, όπου κι αυτή η επιθετικότητα,
που αναφέρθηκε προηγούµενα από ορισµένες οµάδες αντρών,
µπαµπάδων ή οτιδήποτε για το ζήτηµά τους –και µάλιστα είναι
διεθνές αυτό το κίνηµα- έχει να κάνει και σε µεγάλο βαθµό εναρ-
µονίζεται µε την αντίστοιχη επιθετικότητα διαφόρων λόµπι παγ-
κοσµίως απέναντι στις υπάρχουσες ανισότητες, δηλαδή όπου
θεωρούν ότι λόγω της φάσης της παγκοσµιοποίησης και προ
πανδηµίας, όπου υπάρχει µια γενίκευση, κατά τη γνώµη τους,
προσφοράς αγαθών και µια έκρηξη ισότητας και άρσης των ανι-
σοτήτων, θα πρέπει να φύγουµε από το προηγούµενο καθεστώς,
που επί δεκαετίες είχε οικοδοµηθεί, µε διεθνείς συµβάσεις, ευ-
ρωπαϊκές συµβάσεις, ειδικές συµβάσεις ειδικά για τα δικαιώµατα
των παιδιών, όλα αυτά που ακούστηκαν προηγούµενα, διεθνείς
οργανισµοί, εγγυήσεις στα συντάγµατα, που τι ήταν; Κατέτειναν
στην ελάχιστη θωράκιση, εγγύηση, του αδυνάτου σε µια σχέση,
του υφισταµένου σε ενυπάρχουσες ανισότητες, είτε λόγω της
οικονοµικής κατάστασης είτε του κυρίαρχου συστήµατος, είτε –
και αυτό αφορά τους άνδρες και τις γυναίκες, γιατί τα πατριαρ-
χικά µοντέλα είναι σε µεγάλο βαθµό ανεξάρτητα από τα
οικονοµικά συστήµατα, τα οποία επικυριαρχούν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κύριε

Πρόεδρε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Θεωρούν λοιπόν, και γι’ αυτό είναι

τόσο επιθετικές αυτές οι απόψεις, ότι ήρθε ο καιρός να τελει-
ώνουµε, να τελειώνει ο κόσµος µε την υποστήριξη, την ενίσχυση,
τη θεσµική προσφορά εγγυήσεων προς όλους οι οποίοι βρίσκον-
ται από την πλευρά του αδυνάτου στις υπάρχουσες ανισότητες,
οι οποίες επαναλαµβάνω ότι οξύνονται, δεν αµβλύνονται. 

Άρα, λοιπόν, και από αυτή την άποψη, που δεν είναι καθόλου
φιλοσοφική -είναι µία άποψη η οποία συζητήθηκε επανειληµµένα
σε αυτό το Κοινοβούλιο όταν έρχονται τα σχετικά νοµοσχέδια
και, επαναλαµβάνω, µε συγκλίσεις από όλες τις πτέρυγες ή από
άλλες πτέρυγες, δεν είναι µια αποκλειστικότητα της Αριστεράς
και δεν τις παρουσιάζω σαν τέτοιες- και σε αυτό το ζήτηµα το
οποίο είναι πάρα πολύ κρίσιµο µέσα στην πανδηµία αντιφάσκει.
Έρχεται σε αντίθεση η φιλοσοφία, το γράµµα του νοµοσχεδίου
γύρω από το ζήτηµα της συνεπιµέλειας. Και µε αυτήν την έννοια
πρέπει να εξηγήσει κανείς τα κατατεθέντα έγγραφα, τις ενστά-
σεις του Συνηγόρου του Πολίτη, τις διαφωνίες ή και ενστάσεις
της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής, τις καταγγελίες, τις
διαφωνίες ή τις ενστάσεις διά των οργανισµών ή νοµικών που
είναι σε όργανα τέτοια, την απουσία των γυναικείων οργανώσεων
από τη σχετική συζήτηση που έγινε, που προφανώς δεν µπορού-
σαν να συναινέσουν σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Πρέπει δηλαδή να
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ανακαλύψετε εσείς -κι εµάς από την πλευρά µας το χρέος µας
είναι να αποκαλύψουµε, εγώ αυτήν την ψηφίδα ήθελα να βάλω
στη συζήτησή µας- ποιο είναι το γενεσιουργό αίτιο. Δεν είναι µια
αντίληψη αναχρονισµού, δεν είναι µια αντίληψη να µείνουµε στο
τι έγινε το ’83, προς θεού, αναλύθηκε ότι πρέπει να δούµε µε
σύγχρονο τρόπο, να προσεγγίσουµε προβλήµατα, που έχουν
υπάρξει από την εφαρµογή, στη νοµολογία, στη νοµοθεσία κ.λπ..
Αλλά όλοι αυτοί και όλες αυτές και όλη η αντίρρηση, η οποία έχει
συµπυκνωθεί απέναντι στον νόµο, στο νοµοσχέδιο που προτεί-
νετε, έχει µια αφετηρία. Κι η αφετηρία είναι ότι, ιδιαίτερα µάλιστα
σε αυτές τις συνθήκες της πανδηµίας, της διεθνούς παγκοσµιο-
ποίησης κ.λπ., σε αντίθετη κατεύθυνση, µε µια σαφήνεια δηλαδή
πολύ µεγαλύτερη, θα πρέπει τα δικαιώµατα, οι εγγυήσεις, που
αφορούν τα ζητήµατα αυτά τα οποία συζητάµε, να καταγράφον-
ται, να θεσµοθετούνται και, το κυριότερο, να ελέγχονται και να
υποβοηθούνται, να υποβοηθούνται και µε τα ειδικά δικαστήρια
και κοινωνικά, όπως αναφέρθηκε προηγούµενα από την άλλη ει-
σηγήτρια, του ΚΚΕ, και κυρίως, όπως έχει αναφερθεί επανειληµ-
µένα από την κ. Φωτίου, µε το πακέτο των κοινωνικών στηρίξεων
που υπάρχουν για παιδιά κ.λπ..

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να πάρω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως, έχετε τον
λόγο, κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να µην απαντήσω σε
κάθε οµιλούντα και το λέω για να µπορέσουµε να τηρήσουµε όλη
τη διαδικασία, πλην της µοναδικής αυτής εξαίρεσης, µετά από
όσα άκουσα από τον αξιότιµο κύριο πρώην Πρόεδρο της Βουλής
των Ελλήνων. Προφανώς δεν υπάρχει δέσµευση της ελληνικής
νοµοθεσίας να ακολουθήσει αυτό, που συµβαίνει στο δίκαιο των
υπόλοιπων ευρωπαϊκών χωρών και αυτό νοµίζω ότι είναι ξεκαθα-
ρισµένο. Το βήµα το οποίο γίνεται, γίνεται ακριβώς για να βρε-
θούµε κοντά σε µια φιλοσοφία η οποία αποδεδειγµένα υπάρχει.
Και για του λόγου το αληθές θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά
τα στοιχεία τα οποία υπάρχουν για δέκα-δεκαπέντε ευρωπαϊκές
χώρες -για όλες είναι το ίδιο- από τον επίσηµο ιστότοπο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και βεβαίως αφορούν στη γονική µέριµνα και
στη διαµεσολάβηση, δύο από τα βασικά στοιχεία του νοµοσχε-
δίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το δεύτερο που θα ήθελα να σχολιάσω, για να λυθεί κάθε πα-
ρεξήγηση, είναι η αναφορά στα προσωπικά βιώµατα. Προσωπικά
βιώµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε όλοι και φαντά-
ζοµαι ότι αυτό είναι αντιληπτό και προφανώς το λέω απευθυνό-
µενος και στην αξιότιµη πρώην Υπουργό κ. Γιαννάκου, προφανώς
δεν εµπεριείχε καµµία «µοµφή» η δική µου τοποθέτηση απέναντι
στα όσα ενδεχοµένως η ίδια µας προβάλλει ως δικές της αντι-
στάσεις. Εγώ σέβοµαι τις διαφορετικές απόψεις, θέλω να το ξε-
καθαρίσω αυτό. Όπως επίσης έχω καταθέσει τον σεβασµό µου
σε όλη την πολιτική πορεία της κυρίας Υπουργού, µε πολλούς
και διαφορετικούς τρόπους, και σε καµµία περίπτωση δεν θα
ήθελα αυτό να εκληφθεί µε έναν λάθος τρόπο. Αντίθετα, το γε-
γονός ότι όλοι µας σε έναν γενικότερο οικογενειακό και κοινω-
νικό περίγυρο γινόµαστε δέκτες τέτοιου είδους καταστάσεων
νοµίζω ότι είναι µια πραγµατικότητα την οποία κανείς δεν µπορεί
να αµφισβητήσει. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, το ξέρουµε πολύ
καλά. Δεν νοµίζω ότι αυτό επιδέχεται κάποιου άλλου είδους ανά-
γνωση και βεβαίως µέσα σε αυτό το πλαίσιο που έχει δηµιουρ-
γηθεί το τελευταίο χρονικό διάστηµα µε το «Me Too», στο οποίο
αναφέρθηκε ο αξιότιµος πρώην Πρόεδρος της Βουλής, και µε
όλα αυτά τα ζητήµατα, τα οποία πρέπει κάποια στιγµή να αντι-
µετωπίσουµε ως πολιτικό σύστηµα, νοµίζω ότι µας βάζουν ακρι-
βώς στη θέση, που µε ευθύνη, µε σοβαρότητα και µε ήπια,

µετριοπαθή προσέγγιση πρέπει όλοι µαζί και να τα δούµε και να
τα λύσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ, και να πάµε στον κύκλο των οµιλητών µε φυσική
παρουσία. Την αυλαία θα ανοίξει ο κ. Ιωάννης Μπούγας από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, και εγώ ήµουν µε φυ-
σική παρουσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Στους οµιλητές ανα-
φέροµαι, κύριε Πρόεδρε.

Μετά τον κ. Μπούγα θα ακολουθήσει η κ. Όλγα Γεροβασίλη
και µετά ζήτησε τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Σκανδαλίδης.

Κύριε Μπούγα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκι-

νήσω µε µία παρατήρηση. Η διατύπωση, το πάθος, η ένταση της
ρητορικής είναι δυσανάλογα, δυστυχώς, της ουσίας των επιχει-
ρηµάτων και της κατάθεσης τελεσφόρων προτάσεων της Αντι-
πολίτευσης. Αυτό, βεβαίως, οι οµιλητές από την Αντιπολίτευση
το γνωρίζουν πολύ καλά, αλλά παρατηρώντας τον διαχωρισµό
και την πόλωση των κοινωνικών οµάδων, που άλλες υποστηρί-
ζουν τα δικαιώµατα των ανδρών και άλλες υποστηρίζουν τα δι-
καιώµατα των γυναικών, αντί να κατευνάσουν τα πνεύµατα,
λέγοντας ποια είναι η ουσία των ρυθµίσεων του συζητούµενου
σχεδίου νόµου, ενισχύουν τη διχαστική ρητορική, προσβλέπον-
τας, δυστυχώς, σε µικροκοµµατικά οφέλη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου,
κατά τρόπο προσεκτικό και ήπιο, επιχειρεί µετά από σαράντα
χρόνια περίπου να εισαγάγει µικρού εύρους µεν, αναγκαίες όµως
µεταρρυθµίσεις στον πλέον ευαίσθητο τοµέα του οικογενειακού
δικαίου, στις σχέσεις γονέων και τέκνων. Εκκινεί από τη βασική
διαπίστωση ότι οι ισχύουσες ρυθµίσεις αναπαράγουν ένα στερε-
ότυπο που έχει δηµιουργηθεί µε την παγιοποίηση της νοµολο-
γίας των δικαστηρίων µας, τα οποία σε περίπτωση διάστασης
των συζύγων αναθέτουν, στη συντριπτική πλειοψηφία των περι-
πτώσεων τη γονική µέριµνα στη µητέρα, µε στερεότυπη και τυ-
πική πολλές φορές αιτιολογία.

Θέτει το σχέδιο νόµου ως θεµέλιο την ισότιµη συµµετοχή των
γονέων στην ανατροφή, στη σωµατική, την ψυχική, τη συναισθη-
µατική και πνευµατική ανάπτυξη των τέκνων τους. Αυτό συµβαί-
νει -και το λέει ο νόµος- και κατά τη διάρκεια του γάµου. Ευκταίο
είναι και µετά τη διάσταση ή τη λύση του γάµου να υπάρχει ισό-
τιµη συµµετοχή των γονέων. Γι’ αυτό, το ίδιο το σχέδιο νόµου
που συζητάµε δίνει προτεραιότητα στους γονείς, οι οποίοι γνω-
ρίζοντας καλύτερα από κάθε άλλον το παιδί τους και το συµφέ-
ρον του, οφείλουν να συµφωνήσουν για τα ζητήµατα επιµέλειας
του προσώπου, της κατοικίας, της διατροφής και της επικοινω-
νίας του µε τον γονέα µε τον οποίον δεν θα κατοικεί µαζί. 

Για το ζήτηµα της επιµέλειας, παραδείγµατος χάριν, οι γονείς
µπορεί ελεύθερα να συµφωνήσουν, είτε τη συνεπιµέλεια είτε την
αποκλειστική επιµέλεια ενός από αυτούς. Σε περίπτωση διαφω-
νίας τους, δίδεται η δυνατότητα να προσφύγουν στη διαµεσολά-
βηση. Αν δεν επιθυµούν τη διαµεσολάβηση ή αν η διαµεσολάβηση
αποτύχει τότε, όπως συµβαίνει σε κάθε ευνοµούµενη κοινωνία,
τον τελικό λόγο τον έχει ο δικαστής. 

Τα νοµικά δεδοµένα, όµως, που ο νόµος ορίζει ότι ο δικαστής
πρέπει να λάβει υπ’ όψιν του διαφέρουν ποσοτικά, αλλά και ποι-
οτικά από τις υφιστάµενες ρυθµίσεις, γεγονός το οποίο δεν είναι
κακό, αντιθέτως, είναι καλό, διότι παρέχει στον δικαστή µεγαλύ-
τερη ευχέρεια στον σχηµατισµό της δικανικής του κρίσης και δι-
ευρύνει, στο πλαίσιο του ανακριτικού συστήµατος βάσει του
οποίου ερευνά την υπόθεση, το αποδεικτικό του πεδίο.

Θεµελιώδης κανόνας, που διατρέχει το σύνολο των ρυθµίσεων
γονέων και τέκνων είναι ότι οι γονείς ασκούν από κοινού τη γονική
µέριµνα του παιδιού τους. Ο κανόνας αυτός απορρέει από τη βα-
σική επιστηµονική παραδοχή ότι η σωστή ανάπτυξη του τέκνου
προϋποθέτει την ενεργή παρουσία και των δύο γονέων µέχρι την
ενηλικίωσή του. Το επίρρηµα «εξίσου», για το οποίο έχει γίνει
πολύς λόγος, δεν υπηρετεί «πονηρούς σκοπούς», αλλά επιχειρεί
εµφατικά να σηµειώσει την ισότιµη συµµετοχή των γονέων στη µέ-

12510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ριµνα των τέκνων τους. Οι ισχυρισµοί, οι οποίοι ακούστηκαν, ότι -
τάχα- διά του τρόπου αυτού εισάγεται επί της ουσίας η υποχρεω-
τική εναλλασσόµενη κατοικία για το τέκνο και η υποχρεωτική
συνεπιµέλεια είναι απλά οι προφάσεις όσων θέλουν να καταψηφί-
σουν το νοµοσχέδιο. 

Επί της ουσίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα επιχειρήµατα
αυτά δεν έχουν βάση, διότι τα ζητήµατα στα οποία αναφέρθηκαν
οι οµιλητές της Αντιπολίτευσης ρυθµίζονται ειδικά και εξαντλητικά
στα άρθρα 3, 8 και 12 του σχεδίου νόµου και δεν µπορεί, εάν κα-
νείς καλόπιστα διαβάσει το νοµοσχέδιο, να προκύψει έµµεσα ή
άµεσα υπόνοια για ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου που αντίθετα-
δήθεν- µε άλλες διατάξεις του «εισάγουν» -τάχα- τη συνεπιµέλεια
και την υποχρεωτική εναλλασσόµενη κατοικία. Πρόκειται, κατά την
άποψή µου, για νοµικές παραδοξότητες. 

Σηµαντική, επίσης, διάταξη είναι η θέσπιση µαχητού τεκµηρίου
του ενός τρίτου για την επικοινωνία του παιδιού µε τον γονέα µε
τον οποίο δεν διαµένει. Το τεκµήριο αυτό δεν είναι αυθαίρετο,
αλλά πρέπει να γνωρίζετε -νοµίζω ελέχθη κατά τις συνεδριάσεις
στην οικεία επιτροπή- ότι υπάρχουν πορίσµατα σύγχρονων µελε-
τών, που προσδιορίζουν τον ελάχιστο αναγκαίο χρόνο επικοινω-
νίας του γονέα µε το τέκνο του στο 35% περίπου.

Όλοι σχεδόν οι αγορητές αναφέρθηκαν στο πόσο σηµαντική
είναι η επικοινωνία του παιδιού µε τον γονέα που δεν συγκατοικεί,
ώστε να ενισχύεται ο ψυχικός δεσµός και ο ρόλος του γονέα στην
ψυχοκοινωνική ανάπτυξη του παιδιού. Όταν, όµως, έρχεται η ώρα
του συγκεκριµένου, επιστρατεύουν διάφορες δικαιολογίες, όπως
ότι δεν είναι κατ’ αρχάς σκόπιµη και νοµοτεχνικά ορθή η εισαγωγή
ποσοτικού κριτηρίου στη ρύθµιση προσωπικών σχέσεων και ότι
δεν προσδιορίζεται ο χρόνος αναφοράς της διάταξης, για να αρ-
νηθούν, τελικά, την υπερψήφιση του άρθρου 13 του σχεδίου
νόµου, που προβλέπει το 1/3 του συνολικού χρόνου, παραβλέπον-
τας, όµως -και αυτό είναι ιδιαιτέρως σηµαντικό- τη βασική προ-
ϋπόθεση που τίθεται σε αυτήν τη διάταξη, ότι δηλαδή παρέχεται
το 1/3 υπό την προϋπόθεση πως δεν διαταράσσεται η καθηµερι-
νότητα του τέκνου. Και αυτή την προϋπόθεση ποιος την κρίνει; Κυ-
ριαρχικά, την κρίνουν οι γονείς. Αν, όµως, οι γονείς διαφωνήσουν,
τότε ποιος είναι ο τελικός κριτής για το αν πληρούται η προϋπό-
θεση αυτή; Είναι ο δικαστής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Επίσης, καθιερώνει αντικειµενικά κριτήρια κακής άσκησης της
γονικής µέριµνας, τα οποία λαµβάνονται υποχρεωτικά υπ’ όψιν
από το δικαστήριο, στη ρύθµιση ζητηµάτων γονικής µέριµνας και
επιµέλειας των τέκνων, όπως η µη καταβολή της διατροφής, ο µη
σεβασµός στις δικαστικές αποφάσεις και στις συµφωνίες των δια-
ζευγµένων γονέων και η διάρρηξη των σχέσεων του παιδιού µε
τον άλλο γονέα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα λίγο χρόνο. 
Με την καθιέρωση αντικειµενικών κριτηρίων αναδεικνύεται ο λει-

τουργικός χαρακτήρας των δικαιωµάτων, καθώς ο φορέας των δι-
καιωµάτων δεν έχει απλώς την ευχέρεια, αλλά την υποχρέωση να
τα ασκεί, διότι τείνουν τα δικαιώµατα αυτά, της γονικής µέριµνας
και της επικοινωνίας, στην εξυπηρέτηση ενός νοµικά σπουδαίου
και γενικά ωφέλιµου σκοπού, που δεν είναι άλλος από το συµφέ-
ρον του τέκνου. Η πληµµελής άσκηση των υποχρεώσεων αυτών
που απορρέουν από τα λειτουργικά δικαιώµατα έχει κυρώσεις. 

Οι επικριτές του σχεδίου νόµου διατείνονται ότι η διαπιστω-
θείσα τάση της νοµολογίας δεν µπορεί να είναι αντικείµενο νο-
µοθετικής ρύθµισης και επισηµαίνουν ότι όσα προβλέπονται στο
σχέδιο νόµου µπορούν να αποφασιστούν από τα δικαστήρια, µε
µεταστροφή της νοµολογίας υπό τις ισχύουσες ρυθµίσεις. 

Επ’ αυτού δύο παρατηρήσεις: Πρώτον, όταν ο νοµοθέτης, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαπιστώνει αδικίες, παθογένειες και
αρρυθµίες δεν µπορεί να µένει απλός θεατής, µε την ελπίδα της
µεταστροφής της νοµολογίας. Δεύτερη παρατήρηση: Ουδείς
πρέπει να υποτιµά την παιδαγωγική κατευθυντήρια λειτουργία
των κανόνων δικαίου, που µπορεί να αποτελέσουν ισχυρό σηµείο
αναφοράς και να φέρουν αλλαγή στην κουλτούρα των δικαστών,
αλλά και των γονέων. 

Δυο λόγια για το οικογενειακό δικαστήριο. Η συζήτηση για το
οικογενειακό δικαστήριο έχει ξεκινήσει πολύ νωρίς, από τη δε-
καετία του ‘60 και συγκεκριµένα, από το 1969, στο Βερολίνο, σε
διεθνές συνέδριο δικαστών. Πολύ σύντοµα, ας δούµε τα βασικά
επιχειρήµατα υπέρ της συγκρότησης οικογενειακού δικαστηρίου
και να τα αντιπαραβάλλουµε µε όσα προβλέπονται από το νοµο-
σχέδιο και ισχύουν σήµερα στη χώρα µας. 

Επιχείρηµα πρώτο υπέρ της συγκρότησης: Ο καθορισµός της
υλικής αρµοδιότητας. Στη Γερµανία, η συζήτηση εστιάζεται στο
εάν οι διαφορές θα κρίνονται σε επίπεδο ειρηνοδικείου ή πρω-
τοδικείου. Εδώ, έχουµε λάβει εδώ και δεκαετίες -και δεν υπάρχει
αντίλογος- την απόφαση να υπάρχει εξαιρετική αρµοδιότητα του
µονοµελούς πρωτοδικείου. 

Σηµείο δεύτερο, η ταχύτητα της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πρέπει να ολοκλη-

ρώσετε, κύριε συνάδελφε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό. 
Στο δικό µας δίκαιο, ο Κώδικας Πολιτικής Δικονοµίας προβλέ-

πει ειδική διαδικασία, που επιταχύνει την επίλυση των διαφορών
αυτών. 

Σηµείο τρίτο, η υποστήριξη του δικαστή από ειδικούς επιστή-
µονες. Στην Ελλάδα, ο δικαστής µπορεί να καταφύγει σε πραγ-
µατογνωµοσύνη, σε περίπτωση που θέλει να επιλύσει δυσχερή
ζητήµατα. 

Σηµείο τέταρτο, η εξειδίκευση των δικαστών που πρέπει να
εξοπλίζονται µε σύγχρονες και όχι τις παραδοσιακές γνώσεις,
για να αντεπεξέλθουν στις απαιτήσεις διευθέτησης των διαφο-
ρών των γονέων και τέκνων. Μα, αυτό κάνει και το νοµοσχέδιο,
προβλέπει την κατάρτιση ειδικών προγραµµάτων της Εθνικής
Σχολής Δικαστών για την επιµόρφωση των δικαστικών λειτουρ-
γών που θα δικάζουν τις οικογενειακές διαφορές. 

Με ενδιαφέρον, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που
υποστηρίζετε τη συγκρότηση τέτοιων δικαστηρίων, περιµένω ν’
ακούσω τι θα προσέθετε το οικογενειακό δικαστήριο σε αυτά τα
οποία σήµερα ισχύουν στο Δίκαιο;

Ενίοτε στην πολιτική είναι δυσκολότερο ν’ αντιµετωπίζεις µε
τρόπο προσεκτικό, ήπιο και µετριοπαθή µεγάλα και σοβαρά κοι-
νωνικά ζητήµατα από το να αποπειράσαι ριζοσπαστικές τοµές
και από την άλλη πλευρά, να επιτρέπεις τη διαιώνιση παθογε-
νειών, χωρίς να αναλαµβάνεις πρωτοβουλίες για την επίλυσή
τους. 

Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης αποδεικνύει
ότι δεν διστάζει να φέρει σε δηµόσιο διάλογο θέµατα που απα-
σχολούν την ελληνική κοινωνία και να προτείνει στην Εθνική Αν-
τιπροσωπεία ρεαλιστικές λύσεις, για την αντιµετώπισή τους. 

Κύριε Υπουργέ, να είστε βέβαιος ότι το σχέδιο νόµου που ει-
σηγείστε θα επιδράσει θετικά σε κανονιστικό, αλλά κυρίως σε
παιδαγωγικό επίπεδο στον ευαίσθητο τοµέα των σχέσεων γο-
νέων και τέκνων. Ελπίζω, όσοι σήµερα κάνουν κριτική για τις δια-
τάξεις του σχεδίου νόµου, όταν διαπιστωθεί η θετική επίδρασή
τους στην ελληνική κοινωνία, να έχουν το θάρρος να οµολογή-
σουν το λάθος τους. 

Σας ευχαριστώ θερµά για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει η κ. Όλγα Γεροβασίλη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήσαµε

µε ευθύνη φυσικά της Κυβέρνησης το πιο παρατεταµένο και το
πιο αναποτελεσµατικό lockdown σε όλη την Ευρώπη. Τώρα ξε-
διπλώνεται µπροστά µας ένα καινούργιο, δήθεν, success story,
όταν -στα αλήθεια- οι µονάδες εντατικής θεραπείας είναι γεµά-
τες, τα νοσοκοµεία είναι γεµάτα και η χώρα µας είναι εκτός της
πράσινης λίστας των ταξιδιωτικών οδηγιών. Όλα ανοίγουν, ο του-
ρισµός, τα σχολεία, η εστίαση, η δηµοκρατία σε καραντίνα. 

Η Κυβέρνηση επιµένει να φέρνει στη Βουλή κρίσιµα νοµοσχέ-
δια, που διχάζουν την ελληνική κοινωνία και βεβαίως µε το παρόν
επιµένει να βάλει άλλο ένα πρόβληµα σε ελληνικές οικογένειες
όπου ήδη υπάρχουν προβληµατικές σχέσεις. Όλοι µας ξέρουµε
ότι οι δύσκολες ενδοοικογενειακές σχέσεις στον καιρό της παν-
δηµίας έχουν ενταθεί περαιτέρω, µε πολλά ζητήµατα τα οποία
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ακούστηκαν πριν και από τον Πρόεδρο κ. Βούτση. 
Εδώ και µήνες έχει αποκλειστεί η φυσική παρουσία Βουλευ-

τών, ως ένα βαθµό λογικά, σήµερα υπέµετρα. Και, βεβαίως, υπό
το φόβο του ελέγχου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας, έχουµε εικονικές ονοµαστικές ψηφοφορίες –που,
όπως ξέρουµε όλοι, απαιτούν φυσική παρουσία, την οποία αρ-
νείται πεισµατικά η Κυβέρνηση να επιτρέψει- µέσω των γραµµα-
τέων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

Και βεβαίως ο Πρωθυπουργός, στο πλαίσιο της ιδιοκτησιακής
εν γένει αντίληψης για το κράτος, µε πάρα πολλές παρεµβάσεις
–δεν θα τις απαριθµήσω εδώ- εννοεί να µην έρχεται στη Βουλή
να απαντήσει σε ερωτήµατα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
του Προέδρου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του Αλέξη Τσί-
πρα, να νοµοθετεί όσο µπορεί χωρίς έλεγχο –δεν τα καταφέρνει
πάντα, διότι υπάρχουν και οι Βουλευτές παρ’ όλα αυτά- και πολύ
συχνά να επιλέγει και στο ελληνικό Κοινοβούλιο µε ποιον θέλει
να συνοµιλήσει, πότε αυτό το σόου µπορεί να γίνει καλύτερο. 

Σήµερα, λοιπόν, έρχεται ένα νοµοσχέδιο για τη συνεπιµέλεια
µε άκαιρη και επικίνδυνη µικροπολιτική σκοπιµότητα και, βε-
βαίως, µε την αντίστοιχη απέχθεια στα επιστηµονικά δεδοµένα,
κάτι που το συνηθίζει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το νοµοσχέδιο αυτό εµφορείται από µία κυνική ιδιοκτησιακή
αντίληψη για τα παιδιά και έρχεται να εκµεταλλευτεί συναισθή-
µατα, τα γονεϊκά συναισθήµατα γυναικών και ανδρών. Στην πε-
ρίπτωση τη συγκεκριµένη προσπαθεί να εκµεταλλευτεί τα
γονεϊκά κάποιων πατεράδων, µη λέγοντάς τους και την πλήρη
αλήθεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα διαφωνήσω ότι το καθε-
στώς προστασίας της οικογένειας, των παιδιών, ενδεχοµένως
χρειάζεται βελτιώσεις. Όµως, να συνοµολογήσουµε ότι είχαµε
ένα εξαιρετικά προοδευτικό οικογενειακό δίκαιο, το οποίο
έφθασε µέχρι και σήµερα ικανοποιητικά και έλυσε πάρα πολλά
ζητήµατα. 

Ωστόσο, σε καµµιά περίπτωση δεν µπορεί να δικαιολογηθεί η
κατάργηση κεκτηµένων δικαιωµάτων των παιδιών. Σήµερα η Κυ-
βέρνηση επιτίθεται στα δικαιώµατα των παιδιών, µε επίκεντρο όχι
όπως ήταν µέχρι τώρα το συµφέρον του τέκνου, το οποίο θυµίζω
ότι κρινόταν εξατοµικευµένα στο δικαστήριο για το κάθε παιδί.
Τώρα στο επίκεντρο είναι ο γονέας, τα ιδιοκτησιακού τύπου δι-
καιώµατα στο παιδί και πού θα τελειώσει η σύγκρουση µεταξύ
των γονέων, µη βάζοντας το παιδί στο κέντρο αυτής της σύγ-
κρουσης.

Και βέβαια τα δικαιώµατα του γονιού δεν θα κρίνονται ad hoc,
κατά περίπτωση, αλλά οριζόντια, εκ των προτέρων για κάθε πε-
ρίπτωση και αυτή είναι µία κραυγαλέα παρανοµία. Σύµφωνα µε
όλα τα διεθνή δεδοµένα, σύµφωνα µε τη σύµβαση του ΟΗΕ για
τα δικαιώµατα του παιδιού, µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, εδώ
ήρθαν φορείς που µίλησαν, µίλησαν όλοι οι φορείς ενάντια σε
αυτό το νοµοσχέδιο. Γνωµοδότησε η Επιστηµονική Επιτροπή της
Βουλής µε αντίστοιχες παρατηρήσεις. Κανείς δεν ακούει. 

Και βεβαίως οριζόντια νοµοθέτηση και εκ των προτέρων και
σε ένα τέτοιο ζήτηµα εκτιµώ πως δεν νοείται. Δεν µπορεί, όπως
είπαν και οι επιστηµονικοί φορείς, ο νοµοθέτης να καθιερώνει το
50-50, ισόχρονη εναλλασσόµενη κατοικία του παιδιού ούτε υπο-
χρεωτικούς χρόνους επικοινωνίας, χωρίς να εξετάσει για ποιους
γονείς πρόκειται, τι ανάγκες έχει το παιδί. Αυτά δεν γίνονται σε
καµµία χώρα, δεν υπάρχουν σε κανένα δίκαιο. 

Μια άλλη δήθεν καινοτοµία είναι η διαµεσολάβηση. Όµως, η
Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης απαγορεύει ρητά τη διαµεσο-
λάβηση σε περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας και δεν απαιτεί
βέβαια να έχει καταδικαστεί ο κακοποιητής γονέας, το οποίο –
όπως ξέρουµε όλοι- παίρνει πάρα πολλά χρόνια. 

Οι φορείς κατακεραύνωσαν το νοµοσχέδιο. Η Κυβέρνηση δεν
ακούει τίποτα. Επεµβαίνει στη δικαστική εξουσία και θεσπίζει τον
«κακό» γονέα του διαβάσµατος, των υποχρεώσεων και τον
«καλό» γονέα των διακοπών, δίνοντας υποχρεωτικά το 1/3 της
επικοινωνίας. Και βεβαίως µε όλο αυτό το µηχανισµό θα οδηγη-
θούν σε αναδίκαση, δηλαδή θα συρθούν πάλι στα δικαστήρια δε-
κάδες ή ενδεχοµένως εκατοντάδες ή χιλιάδες ελληνικές
οικογένειες, για τις οποίες το δικαστήριο είχε ήδη ρυθµίσει το
καθεστώς επιµέλειας των τέκνων και την οφειλόµενη διατροφή. 

Η Κυβέρνηση λοιπόν αντί να εξασφαλίσει ένα σταθερό, ασφα-
λές περιβάλλον για την ανάπτυξη του παιδιού, καθιστά τα παιδιά
µπαλάκι ανάµεσα στους γονείς, µε την υποχρεωτικά εναλλασσό-
µενη κατοικία. 

Και βεβαίως κλείνω µε την περίφηµη γονική αποξένωση –το
είπαν και οι φορείς-, µια έννοια επιστηµονικά αστήρικτη αλλά και
επικίνδυνη. Τι σηµαίνει «αποξενωτής γονέας»; Στη διεθνή βιβλιο-
γραφία υπάρχει αυτό, δηλαδή είναι επιστηµονικό δεδοµένο, ή
είναι µια συγκεκριµένη αντίληψη κάποιου ή µήπως όλα αυτά υπα-
γορεύτηκαν από lobbies που -όπως καταγγέλθηκε- έριξαν και
πολλά λεφτά για τη διαφήµιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου; 

Κοιτάξτε, η Κυβέρνηση έχουµε αντιληφθεί ότι δουλεύει και
δουλεύει πυρετωδώς για να εξυπηρετήσει συγκεκριµένα συµφέ-
ροντα. Το χειρότερο είναι ότι τώρα η Νέα Δηµοκρατία δεν διστά-
ζει να προωθήσει τα όποια συµφέροντα, ακόµη και στον
ευαίσθητο τοµέα του οικογενειακού δικαίου και µάλιστα εις
βάρος των παιδιών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κυρία Γεροβασίλη.

Θα δώσω τώρα το λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνο Σκανδαλίδη. Στη συνέ-
χεια θα µιλήσει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σιµόπου-
λος.

Ορίστε, κύριε Σκανδαλίδη, έχετε το λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Υπάρχει πρόβληµα στη συνεπιµέλεια, δηλαδή στην από κοινού

άσκηση της γονικής µέριµνας, που πρέπει τώρα και όχι αύριο να
αντιµετωπιστεί; Η απάντηση είναι αναµφίβολα «ναι». Πρόκειται
για ένα σύνθετο κοινωνικό ζήτηµα, που η αντιµετώπισή του εδώ
και πολλά χρόνια ζητά λύση. 

Η δικαστηριακή πρακτική, δυστυχώς, από συνήθεια, από υπο-
βάθµιση του προβλήµατος, από εύκολη και ανέξοδη αντιγραφή
της νοµολογίας, είτε το αντιµετωπίζει µεροληπτικά εκδίδοντας
αποφάσεις κατά συρροή υπέρ της µητέρας, σε κάθε περίπτωση
το αναπαράγει ως πρόβληµα. Είναι λοιπόν ανάγκη να αντιµετω-
πιστεί τώρα. 

Δεύτερον, θεωρώ θετική κατ’ αρχάς την πρόθεση της Κυβέρ-
νησης να το αντιµετωπίσει καταθέτοντας µια νοµοθετική πρό-
ταση. Επισηµαίνω µια αδήριτη ανάγκη -ανεξάρτητα από τις
συµφωνίες ή τις διαφωνίες, που είναι φυσικό να εγείρονται σε
ένα τόσο σύνθετο και κρίσιµο ζήτηµα- το ύφος και το ήθος της
αντιπαράθεσης απόψεων οφείλει να ξεπεράσει τις µικροκοµµα-
τικές και µικροπολιτικές επιδιώξεις, να σεβαστούµε τη µοναδική
και εξαιρετική κατάσταση κάθε περίπτωσης ξεχωριστά, να µην
οξύνουµε το ήδη διαµορφωµένο κλίµα στην κοινωνία, να µην
υποταχθούµε στη φίλαθλη αντιπαράθεση και στη δογµατική τύ-
φλωση που αν εξαιρέσει κανείς ακραίες απόψεις –που δυστυχώς
ακούστηκαν και σε αυτήν την Αίθουσα- είναι ένα κοινωνικό πρό-
βληµα, που οριζόντια τέµνει την κοινωνία. Δεν την τέµνει απο-
κλειστικά προς τον έναν ή τον άλλον χώρο. 

Δεν έχει λοιπόν κανένα νόηµα ο στενά κοµµατικός ανταγωνι-
σµός. Υπάρχουν προοδευτικές και συντηρητικές αντιλήψεις;
Προφανώς, σε όλα τα θέµατα υπάρχουν και προοδευτικές και
συντηρητικές αντιλήψεις. Κάθε τι που βελτιώνει έστω και ελάχι-
στα το σχέδιο να γίνεται αποδεκτό και εµείς, κύριε Υπουργέ -το
είπε και η εισηγήτριά µας- είµαστε ανοιχτοί, πέρα από τις διατυ-
πωµένες επιµέρους συµφωνίες µας στις όποιες θετικές τροπο-
ποιήσεις, µέχρι το τέλος της συζήτησης να συγκατανεύσουµε
και σε αυτά που ελπίζουµε ότι µπορεί έστω και την ύστατη ώρα
να φέρετε. 

Τρίτον, θυµάµαι σαν να είναι τώρα την ατµόσφαιρα, που συ-
νόδευε την επαναστατική αλλαγή που συντελέστηκε το 1983 από
την κυβέρνηση της αλλαγής, ένα σύγχρονο, προοδευτικό και
αποτελεσµατικό οικογενειακό δίκαιο που ανέτρεπε άρδην κατε-
στηµένες αντιλήψεις και πρακτικές ατέλειωτων δεκαετιών, που
σηµάδευαν αρνητικά την ελληνική κοινωνία και ήταν η εικόνα της
οπισθοδρόµησής της. 

Επίσης, θυµάµαι και τη µεγάλη κοινωνική αντίσταση που βρή-

12512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



καν εκείνες οι αλλαγές και, µάλιστα, µε έναν πολύ οξυµένο
τρόπο. Παρ’ όλα αυτά, ήταν µία επανάσταση στο οικογενειακό
δίκαιο, µία µεγάλη µεταρρύθµιση. 

Σε ό,τι αφορά το παιδί, οι αλλαγές τότε διαπνέονταν από µία
παιδοκεντρική φιλοσοφία, που δεν λέω ότι την αποβάλλει το νο-
µοσχέδιό σας, αλλά δυστυχώς την αµφισβητεί σε έναν σηµαντικό
βαθµό. 

Εκείνη η µεταρρύθµιση ασφαλώς χρειάζεται µία νέα πνοή µετά
την εµπειρία τόσων δεκαετιών, δεν είναι επίκαιρη τώρα, είναι εδώ
και πολλά χρόνια η ανάγκη της µεταρρύθµισης, της νέας πνοής.
Είναι αλήθεια ότι στον ενδιάµεσο χρόνο το επιχειρήσαµε, το ’96,
το 2012 και µετά οι κυβερνήσεις που ακολούθησαν εκείνη την
περίοδο µέχρι τώρα. Δυστυχώς, δεν καταφέραµε να υλοποι-
ήσουµε αυτή την από τόσο καιρό ώριµη ανάγκη να υπάρξει µια
παρέµβαση. 

Τέταρτον, πώς περιγράφεται σήµερα το πρόβληµα και ποιες
είναι οι κρίσιµες συνιστώσες της αντιµετώπισής του; Κατ’ αρχάς,
όλοι συµφωνούµε στην κοινωνική βάση και οµνύουµε στην
ανάγκη το παιδί να αναχθεί ,χωρίς υποσηµειώσεις και αστερί-
σκους, στο επίκεντρο και στην όποια ρύθµιση να επιχειρήσουµε
να πρυτανεύσει η από κοινού άσκηση της γονικής µέριµνας. Αυτή
είναι η βάση. Φαντάζοµαι δε ότι όλοι επίσης συµφωνούµε στην
ανάγκη να εξαντλείται κάθε δυνατότητα για υπεύθυνη και συναι-
νετική επιλογή υπέρ του παιδιού πριν το ζήτηµα φτάσει στη δίκη.

Έχουµε κατά συνέπεια δύο κυρίαρχα ζητήµατα να διασφαλί-
σουµε: Το πρώτο, τη διαµεσολάβηση που πρέπει να καταστεί µια
εξονυχιστική προδικαστική διαδικασία και που πρέπει να έρθει
στο επίκεντρο µιας προοδευτικής νοµοθετικής ρύθµισης, όσο το
δυνατό λιγότερες δίκες. Και δεύτερο, αν φτάσει στο ακροατήριο,
είναι καθοριστικό ζήτηµα η δίκαιη δίκη, στόχος που προφανώς
δεν λύνεται µε παραινέσεις ή αναγκαστικές εξωτερικές παρεµ-
βάσεις, αλλά µε αλλαγές στην ίδια τη δικαιοσύνη για να αλλάξει
ριζικά η δικαστηριακή πρακτική. 

Πέµπτον, διασφαλίζει τις κυρίαρχες αυτές προϋποθέσεις το
παρόν σχέδιο νόµου; Πώς αντιµετωπίζεται ένα τόσο κρίσιµο και
δύσκολο κοινωνικό ζήτηµα; Βάζοντας καλούπια µηχανιστικά;
Υποτάσσοντάς το στην προκρούστεια κλίνη των ποσοστών; Τι
σηµαίνει ακριβώς το ένα τρίτο του χρόνου ή το εξίσου στην κα-
τοικία;  

Αυτό και µόνο το σηµείο αναιρεί την όποια θετική πρόταση του
νοµοθέτη. Ούτε η διαµεσολάβηση ούτε η δίκαιη δίκη αντιµετω-
πίζονται µε τέτοιες λογικές. Και αν τα δικά µας επιχειρήµατα δεν
είναι ικανά να σας πείσουν, έρχεται η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής να τεκµηριώσει τις βάσιµες αντιρρήσεις της. Αυτό θα
έπρεπε να σας προβληµατίσει, κύριε Υπουργέ. Τέτοια κριτική δεν
γίνεται ούτε συνηθίζεται σε νοµοσχέδια σε τόση έκταση όση
αυτή που είδαµε στο συγκεκριµένο κείµενο. 

Έκτο, µια αποτελεσµατική παρέµβαση οφείλει να έχει τη δυ-
ναµική µιας πραγµατικής νέας προοδευτικής µεταρρύθµισης. Με
απλά λόγια, χρειάζεται θεσµική αλλαγή, όχι διευθετήσεις χρόνου
και παρέµβασης έξωθεν. Με βάση τη δική σας πρόταση δεν σου
δίνεται η δυνατότητα να δώσεις µια οριστική λύση και να ικανο-
ποιήσεις τα δύο αιτήµατα που ανέφερα προηγούµενα. 

Είναι εύκολη αυτή η λύση; Κάθε άλλο. Η δική µας πρόταση
απαντά ολοκληρωµένα και στα δύο κυρίαρχα ζητήµατα: Και στην
αποτελεσµατική διαµεσολάβηση, που θα καταστήσει τη δίκη
έσχατο µέσο και στην αλλαγή της απαράδεκτης ως τώρα δικα-
στηριακής πρακτικής. 

Διάλεξα αυτό το σηµείο για να αναφερθώ λίγο πιο αναλυτικά
στη δική µας πρόταση. Δεν σας κρύβω ότι το ερέθισµα το πήρα
και από τον πρώτο οµιλητή από την πλευρά της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ο οποίος µας είπε ότι δεν καταθέτουµε προτάσεις και δεν
έχουµε θέσεις. Όταν σήµερα διαβάζοντας στον Τύπο είδα τις
προτάσεις του κυρίου Πρωθυπουργού για τον κλιµατικό νόγο,
που θα φέρει δεν είναι γραµµένο πουθενά ότι εµείς καταθέσαµε
έναν κλιµατικό νόµο χθες, τον οποίο ζητήσαµε να συζητήσουµε
και εσείς µας παραπέµψατε στον δικό σας, που θα φτιάξετε σε
τρεις µήνες. Αν αυτό λέγεται «δηµοκρατία» στα µέσα και στην
ενηµέρωση, να µου το πείτε. Εµείς τη δουλειά µας κάνουµε. Και
νόµους θα φτιάχνουµε και προτάσεις θα καταθέτουµε και τεκµη-
ριωµένα θα µιλάµε. Αλλά δεν νοµίζω ότι σας τιµά να αντιµετωπί-

ζετε µε αυτόν τον τρόπο την αντιπολίτευση. 
Πάµε, λοιπόν, στη συγκεκριµένη πρότασή µας. 
Εµείς προτείνουµε τη δηµιουργία του θεσµού του οικογενει-

ακού δικαστηρίου, µε κατάλληλα επιµορφωµένους και εξειδικευ-
µένους δικαστές, που θα εκδικάζουν αποκλειστικά υποθέσεις
οικογενειακού δικαίου. Ένα δικαστήριο, που θα υποστηρίζεται
ενεργά και διαρκώς από κατάλληλο επιστηµονικό προσωπικό,
παιδοψυχολόγους, οικογενειακούς συµβούλους, κοινωνικούς
λειτουργούς και άλλους. Η διαθεσιµότητα υλικών και ανθρώπι-
νων πόρων καθιστά ρεαλιστική την ίδρυση τέτοιων δοµών σε
κάθε εφετειακή περιφέρεια. Ο προσανατολισµός του δικαστη-
ρίου θα είναι σαφώς προς την αξιοποίηση πρωτίστως των εναλ-
λακτικών µορφών επίλυσης, οικογενειακή διαµεσολάβηση,
δικαστική µεσολάβηση. Μόνο ως έσχατη λύση θα πρέπει να διε-
ξάγεται δίκη σε συνθήκες κατά τεκµήριο µειωµένης αντιδικίας,
έτσι ώστε να ελαχιστοποιούνται ιδιαίτερα οι ψυχοφθόρες -ιδίως
για τα παιδιά- χρονοβόρες και δαπανηρές για τα εµπλεκόµενα
µέρη διαδικασίες. 

Το νέο οικογενειακό δικαστήριο αναµένεται να προσδώσει στο
σύστηµα επίλυσης των οικογενειακών διενέξεων έναν χαρακτήρα
άµεσο, αποτελεσµατικό, φιλικό προς την οικογένεια και συµφι-
λιωτικό, µε την αναγκαία εξειδίκευση των δικαστών και τη συν-
δροµή ειδικού επιστηµονικού προσωπικού µε τεκµηριωµένες
δικαστικές αποφάσεις. 

Έτσι µόνο, κύριε Υπουργέ, θα µπορέσει η Ελλάδα να ακολου-
θήσει παραδείγµατα άλλων κρατών, που έχουν αναπτύξει ειδικά
σχεδιασµένα οικογενειακά δικαστήρια, όπως είναι η Αµερική, η
Αγγλία, ο Καναδάς, η Γαλλία, το Βέλγιο, µε µεγάλα ποσοστά επι-
τυχίας της εξωδικαστικής µεθόδου επίλυσης και σπουδαία ελά-
φρυνση του δικαιοδοτικού µηχανισµού από τις οικογενειακές
υποθέσεις. 

Αυτή είναι η θετική, τολµηρή, µεταρρυθµιστική πρόταση του
Κινήµατος Αλλαγής για ένα οικογενειακό δίκαιο σύγχρονο και δί-
καιο, µε εφαρµόσιµες και ρεαλιστικές διατάξεις, που δεν σκο-
πεύουν στην ικανοποίηση οµάδων πίεσης, αλλά του αληθινού
συµφέροντος του παιδιού, µε εξατοµικευµένη αντιµετώπιση κάθε
υπόθεσης από ένα εξειδικευµένο και άρτια στελεχωµένο δικα-
στικό όργανο. Ένα οικογενειακό δίκαιο µε το παιδί στο επίκεν-
τρο. 

Η δική σας πρόταση απέχει δυστυχώς παρασάγγας από µια
τέτοια οριστική θεσµική λύση που έχει ανάγκη µια πραγµατική
µεταρρύθµιση στο οικογενειακό µας δίκαιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Σκανδαλίδη, και ειδικά για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Σιµόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία, µετά

ο κ. Κούβελας και στη συνέχεια η κ. Λιακούλη.
Κύριε Σιµόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευ-

χαριστώ. 
Κύριοι Υπουργοί, προφανώς δεν θα σας µιλήσω νοµικά, µηχα-

νικός είµαι άλλωστε. Απλώς διατηρώ το δικαίωµα να ισχυρίζοµαι
ότι έχω την κοινωνική εκείνη εµπειρία ώστε να προσεγγίζω θέ-
µατα όπως το συγκεκριµένο. Από το πρωί στην Αίθουσα άκουσα
και ψύχραιµες φωνές, άκουσα όµως και «υστερικές» -µέσα σε ει-
σαγωγικά- φωνές, άκουσα να επικεντρώνονται κάποιοι στους κα-
κοποιητικούς γονείς. Πόσοι είναι αυτοί µες στην κοινωνία;
Υπάρχουν, ναι, αλλά σε τι ποσοστό; Άκουσα επίσης να µας γίνε-
ται µάθηµα για τις αρχές της παράταξης. Άκουσα επίσης ποµ-
πώδη κενολογία. Άκουσα και νοµικίστικη καθαρά προσέγγιση. 

Όπως σας είπα, θα µιλήσω καθαρά πολιτικά. Λέω, λοιπόν, ένα
πολύ µεγάλο «ναι» στο νοµοσχέδιο. Ένα «ναι» το οποίο προκύ-
πτει από την προσωπική µου κοινωνική εµπειρία γιατί όλοι λίγο
πολύ έχουµε γίνει µάρτυρες του τι συµβαίνει εκεί. Όλοι πρέπει
να γνωρίζουµε ότι την ώρα που εκφράζουµε δηµόσιο λόγο είτε
από το βήµα της Βουλής είτε προφανώς στα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης ο λόγος µας αυτός αφορά στη ζωή και στην καθηµερι-
νότητα, κυρίως, χιλιάδων συµπολιτών µας. Γι’ αυτό, λοιπόν,
πρέπει να προσέχουµε τον τρόπο µε τον οποίον εκφραζόµαστε.
Πρέπει η αντιπαράθεσή µας να έχει κοινωνικές αναφορές. Όλοι
µίλησαν στην Αίθουσα αυτή για το ότι έπρεπε να κάνουµε ένα
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βήµα µπροστά. Λίγοι όµως αναφέρθηκαν στο πως πρέπει να γίνει
αυτό το βήµα µπροστά. Η κυβέρνηση σήµερα και το αρµόδιο
Υπουργείο το κάνει. Παίρνει το πολιτικό θάρρος να αποφασίσει
τι ακριβώς θα γίνει. Γιατί πάντα στην πολιτική πρέπει να αποφα-
σίζεις ανάµεσα σε πλευρές οι οποίες προσεγγίζουν τα θέµατα
διαφορετικά, πολλές φορές ανάµεσα σε αντιµαχόµενα συµφέ-
ροντα. Αν και εδώ δεν µιλάµε για συµφέροντα. 

Είναι γεγονός ότι έτσι όπως λειτουργούσε το δικαιικό µας σύ-
στηµα µέχρι τώρα ο ένας γονέας, ο πατέρας, γινόταν µακρινός
συγγενής. Και γινόταν µακρινός συγγενής γιατί το σύστηµά µας
ήταν καθαρά µητριαρχικό. Μπορεί να είναι υπερβολικό αυτό που
λέω. Με το παρόν νοµοσχέδιο πιστεύω ότι έρχεται µια ισότητα
την οποία ζητούσαν κατά κανόνα οι γυναικείες οργανώσεις.
Αυτές που τώρα είναι απέναντι στο νοµοσχέδιο. Είναι κάτι το
οποίο δεν κατανοώ. Είχα και εγώ τις επιφυλάξεις µου. Ρώτησα,
έµαθα, διάβασα. Και από ό,τι γνωρίζω το νοµοσχέδιο έχει δικλεί-
δες ασφαλείας. Έχει δικλείδες ασφαλείας που αφορούν το δι-
καστήριο, που αφορούν προφανώς και τη διαµεσολάβηση.
Προφανώς, επίσης, και την επιµόρφωση των δικαστών. Συµφωνώ
απόλυτα ότι πρέπει να ενισχύσουµε τις κοινωνικές υποστηρικτι-
κές δοµές. Θεωρώ, λοιπόν, ότι θέµατα όπως είναι η προτίµηση
του παιδιού, όπως µπήκαν στην προηγούµενη συζήτηση, ρυθµί-
ζονται. Παίρνετε υπ’ όψιν η προτίµηση του παιδιού στη συζή-
τηση. 

Όλοι µιλούν για τη συνεπιµέλεια. Βέβαια κάποιοι διακρίνουν
την επιµέλεια ή εστιάζουν στην συνεπιµέλεια σε άλλα θέµατα,
που δεν αφορούν στο παρόν νοµοσχέδιο. Παραδείγµατος χάριν
στα οµόφυλα ζευγάρια. Προσπαθούν να ψαρέψουν σε θολά
νερά. Το θέµα της συνεπιµέλειας όσον αφορά στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο είναι κάτι άλλο και πρέπει σ’ αυτό όσο µπορούµε να
εστιάσουµε. 

Έχει εστιάσει η αντιπολίτευση στη λέξη «εξίσου». Βέβαια η
συµπολίτευση ισχυρίζεται ότι δεν είναι παράθυρο για την εναλ-
λασσόµενη κατοικία. Μακάρι να είναι παράθυρο για την εναλλασ-
σόµενη κατοικία. Μακάρι. Θεωρώ ότι πρέπει να το δούµε και
αυτό. Βέβαια κατανοώ ότι δεν µπορεί να είναι κάτι οριζόντιο και
γι’ αυτό υπάρχει και το δικαστήριο. Γιατί να µην υπάρχει εναλ-
λασσόµενη κατοικία όταν οι γονείς είναι κοντά; Πού είναι το πρό-
βληµα; Μακάρι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, το «εξίσου» να γίνει ένα
παράθυρο για την εναλλασσόµενη κατοικία. 

Επίσης, όσον αφορά στον χρόνο είµαστε στο 1/3. Τον χρόνο
τον οποίο πρέπει να αφιερώνει ο γονέας το παιδί του, ο γονέας
ο οποίος δεν κατοικεί µε το παιδί. Θεωρώ, λοιπόν, ότι κι αυτό θα
µπορούσε να είναι 50-50. Βέβαια φαντάζοµαι ότι µέσα από το δι-
καστήριο ή µέσα από µία συναινετική διαδικασία µπορούµε να
πάµε και στο 50-50. Θεωρώ ότι η Αντιπολίτευση, όπως κάνει συ-
νήθως κυρίως η Αξιωµατική, εξαντλείται στη φράση την οποία
θα πω πολύ κοινά «λύκος στα πρόβατα, λύκος στα πρόβατα» σε
όλα τα θέµατα. 

Τελικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λύκος δεν έρχεται και
η κοινωνία είναι εκεί και µας παρακολουθεί. Όπως µας παρακο-
λουθεί σε θέµατα δηµοκρατίας, όπως µας παρακολουθεί σε θέ-
µατα κοινωνικά, όπως µας παρακολουθεί σε θέµατα οικονοµίας,
όπως µας παρακολουθεί ακόµη και στα θέµατα τα οποία χειρί-
στηκε η κυβέρνηση κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. Επειδή, λοι-
πόν, ο λύκος δεν έρχεται θεωρώ ότι θα πρέπει -ελπίζω να µην το
κάνετε βέβαια- να αλλάξετε και το αντιπολιτευτικό σας αφήγηµα.
Η χώρα χρειάζεται Αντιπολίτευση, κυρίως Αξιωµατική.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Σιµόπουλε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κούβελας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,

κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώ µε µια αναφορά στη µνήµη
των αθώων θυµάτων της αδίστακτης Γενοκτονίας των Ελλήνων
του Πόντου την οποία τιµούµε σήµερα και δηλώνω ότι θα αγωνι-
ζόµαστε µέχρι τη δικαίωση, δηλαδή, την καθολική διεθνή ανα-
γνώρισή της. Ο θάνατος των αθώων και ο ξεριζωµός αποτελούν
βαθύ τραύµα που θα θυµίζουµε πάντα στις νεότερες γενιές όχι
µε εκδικητική αλλά µε πρόθεση την αποκατάσταση της ιστορικής

αλήθειας και στόχο την ειρηνική συνύπαρξη των λαών χωρίς φα-
νατισµούς και µισαλλοδοξία. 

Το σηµερινό σχέδιο νόµου θα το χαρακτήριζα ως νοµοσχέδιο
αυξηµένης ευαισθησίας. Ανήκει σε εκείνη την κατηγορία των υπό
ψήφιση νόµων, που δεν χωρά στα αλήθεια κοµµατική αντιπαρά-
θεση, ούτε αντιπολιτευτικές κορώνες, ούτε ιδεολογικές εµµονές,
µόνο και µόνο για να δηµιουργήσουν κάποιοι εντυπώσεις. Θέλω
να πιστεύω ότι η κάθε πλευρά προσήλθε στη συζήτηση καλόπι-
στα για την κατάρτιση ενός νοµοσχεδίου, που στο τέλος θα απο-
βλέπει στα αλήθεια στο συµφέρον του παιδιού. Αυτήν την
πρόθεση βέβαια πρέπει να την αναγνωρίσουµε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης και στο Υπουργείο Δικαιοσύνης.
Στο ευαίσθητο αυτό θέµα χωράει οπωσδήποτε κοινωνικός διά-
λογος. Και έγινε αυτός. Έρχεται σήµερα στην Ολοµέλεια µετά
από µια µακρά διαδικασία κοινωνικής ζύµωσης ενώ στην επίσηµη
διαβούλευση συγκέντρωσε αριθµό ρεκόρ παρεµβάσεων πολιτών
και φορέων µε δεκαπέντε χιλιάδες σχόλια. Στην κοινοβουλευτική
διαδικασία επίσης είχαµε ρεκόρ συµµετοχής είκοσι ενός φορέων
στις επιτροπές µας. Εφαρµόστηκε στην πράξη συνεπώς ο κανό-
νας της καλής νοµοθέτησης, όπως όλοι επιζητούµε. Στις δηµο-
κρατίες άλλωστε ο υγιής διάλογος είναι ζητούµενο. Και αυτό
έγινε στην περίπτωση αυτή. 

Σέβοµαι όσους εκφράζουν καλόπιστα προβληµατισµούς αλλά
δεν βλέπω γιατί κάποιος θα πρέπει να είναι µε τους µπαµπάδες
ή θα πρέπει να είναι µε τις µαµάδες. Εγώ συµφωνώ να είµαστε
οπωσδήποτε µε τα παιδιά. Το σχέδιο νόµου δηµιουργεί για τους
γονείς µια καθοριστική βάση διαλόγου και συνεννόησης προκει-
µένου να λύσουν ειρηνικά τις διαφορές τους µετά τον χωρισµό
για το πραγµατικό συµφέρον του παιδιού τους. Το πνεύµα της
όλης ρύθµισης κατατείνει στη δηµιουργία καλλιέργειας, αν θέ-
λετε, κουλτούρας συνεννόησης ώστε οι ίδιοι οι γονείς να αντιλη-
φθούν ότι πρέπει να συνεργαστούν για το καλό του παιδιού τους.
Έτσι προβλέπονται τα βήµατα για την επίλυση τυχόν διαφορών
που προκύπτουν. Άλλωστε είµαι δικηγόρος και έχω χειριστεί αρ-
κετές υποθέσεις οικογενειακού δικαίου έχουν δει και ακούσει αρ-
κετά τα αυτιά µου. Όµως πάµε αρχικά να δούµε τη συνεννόηση
των ίδιων των γονιών συναινετικά. Αν δεν καταλήξουν σε συµφω-
νία προβλέπεται η προσφυγή στον διαµεσολαβητή για οικογενει-
ακές υποθέσεις και βέβαια η έσχατη λύση αν δεν πετύχουν τα
προηγούµενα είναι η προσφυγή στα δικαστήρια. 

Άκουσα αρκετούς συναδέλφους στο πλαίσιο της γνωστής
όµως στείρας αντιπολιτευτική στάσης να µιλούν για ένα γονεο-
κεντρικό νοµοσχέδιο. Μα το αντίθετο συµβαίνει εδώ, κυρίες και
κύριοι της Αντιπολίτευσης. Στη βάση του νοµοσχεδίου βρίσκεται
το παιδί και ο πιο αδύναµος γονέας. Κι αυτό αποδεικνύεται αν
διαβάσει κανείς προσεκτικά το σχέδιο νόµου. Για πρώτη φορά
εισάγονται διατάξεις και θα εφαρµόζονται σύµφωνα µε τις διε-
θνείς συµβάσεις και τις υποχρεώσεις, που απορρέουν από αυτές
ιδίως από τη διεθνή σύµβαση του ΟΗΕ για τα δικαιώµατα του
παιδιού και από τη σύµβαση της Κωνσταντινούπολης για την
πρόληψη και καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και της
ενδοοικογενειακής βίας. 

Νοµίζω ότι συµφωνούµε όλες οι πλευρές ότι η παρούσα µε-
ταρρύθµιση κρίνεται επιβεβληµένη µετά από τριάντα οκτώ ολό-
κληρα χρόνια από τον νόµο του ’83, ένας νόµος που υπήρξε
πραγµατικά νεωτερικός στην εποχή του, αλλά οι συνθήκες µετα-
βάλλονται και οι ανάγκες µιας κοινωνίας, όπως είναι φυσικό, εξε-
λίσσονται, αν αναλογιστούµε ότι το 1983 ήταν πολύ λιγότερες οι
γυναίκες που εργάζονταν, ενώ σήµερα είναι ο κανόνας η µητέρα-
γυναίκα να είναι εργαζόµενη.

Άκουσα, επίσης, αρκετά σχετικά µε τον ρόλο του δικαστηρίου
στις υποθέσεις αυτές για τη νοµολογία που επικρατεί, πώς θα
αλλάξει αυτή κ.ο.κ.. Δεν καταλαβαίνω, όµως, γιατί κάποιοι πρέπει
να ζητούν από τον νοµοθέτη να οδηγήσει τη δικαστική κρίση
προς συγκεκριµένη κατεύθυνση ή κάποιοι άλλοι να ζητούν να πε-
ριοριστούν οι δυνατότητες του δικαστή ή ενδεχοµένως αυτές να
είναι χωρίς όρια.

Το παρόν σχέδιο νόµου προτείνει κάτι ισορροπηµένο και αφή-
νει πεδίο δράσης στον δικαστή να υπηρετεί στα αλήθεια τον παι-
δοκεντρικό χαρακτήρα των νέων ρυθµίσεων. Μην υποτιµούµε
ούτε την κρίση, ούτε την αντίληψη των δικαστών, ούτε την κα-
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τάρτισή τους. Είναι υψηλή. Ας τους εµπιστευθούµε.
Επιπλέον, θεσµοθετείται µε το σχέδιο νόµου και επισταµένη

επιµόρφωση σε θέµατα οικογενειακού δικαίου από την ίδια την
Σχολή Δικαστών. Ιδανικό θα ήταν να υπήρχε η δυνατότητα να
έχουµε ειδικά τµήµατα και δικαστές που θα δικάζουν µόνο υπο-
θέσεις οικογενειακού δικαίου σε όλα τα πρωτοδικεία της χώρας.
Αυτό, βέβαια, συµβαίνει ήδη σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη και Πειραιά.
Στα µικρότερα πρωτοδικεία πρακτικά αυτό δεν είναι δυνατόν.
Καλή, λοιπόν, η πρόταση, αλλά µην κάνουµε τώρα σαν να ανα-
καλύψαµε τον τροχό ή σταµατάµε τη συζήτηση µέχρι να επιλύ-
σουµε αυτό το πρακτικό ζήτηµα.

Έτσι, λοιπόν, θεσπίζεται για πρώτη φορά η από κοινού και εξί-
σου άσκηση της γονικής µέριµνας και από τους δύο γονείς, δια-
σφαλίζοντας την ίση συµµετοχή τους σε περίπτωση χωρισµού
στα πιο κρίσιµα ζητήµατα που αφορούν τη ζωή και την ανατροφή
του παιδιού τους. Γιατί µας τροµάζει τόσο πολύ η έννοια των
ίσων υποχρεώσεων, όπως άλλωστε επιτάσσει και το Σύνταγµα,
που κάποιοι από εσάς επικαλέστηκαν νωρίτερα; Γιατί οι ευθύνες
και τα δικαιώµατα των δύο γονέων δεν θα έπρεπε να διατηρούν-
ται κοινά και ίσα, ακόµη και µετά τη λύση του γάµου τους;

Παρ’ όλα αυτά, από κανένα σηµείο των διατάξεων δεν προκύ-
πτει η καθιέρωση υποχρεωτικής κοινής επιµέλειας ούτε είναι στο
πνεύµα του νοµοθέτη, ενώ και πάλι ορίζεται ότι ο δικαστής είναι
αυτός που θα κρίνει κατά περίπτωση. Φυσικά, οι περιπτώσεις δια-
φέρουν η µία από την άλλη και αυτό είναι κάτι το οποίο εξασφα-
λίζεται µε την παρούσα νοµοθετική προσέγγιση. Επίσης το
«κοινού» και «από εξίσου» µπορεί να καµφθεί, καθώς προβλέπε-
ται αρχικά, όπως είπαµε, η δυνατότητα των γονέων να συνεννοη-
θούν, να ρυθµίσουν ελεύθερα τη σχέση και τα ζητήµατα, που
αφορούν αυτούς και τα παιδιά. Αν διαφωνούν, πηγαίνουν στο δι-
καστήριο. Πουθενά, όµως, δεν υπάρχει οριζόντια εφαρµογή υπο-
χρεωτικής κοινής επιµέλειας.

Προβλέπεται, ναι, ελάχιστος χρόνος επικοινωνίας του τέκνου
µε τον γονέα που δεν διαµένει µαζί του, µε τον γονιό που κατά
κύριο λόγο θα βλέπει στο πλαίσιο της επικοινωνίας, αλλά και
αυτό είναι ένα µαχητικό τεκµήριο. Ορίζεται σήµερα στο 1/3 του
συνολικού χρόνου. Μικρότερος ή µεγαλύτερος χρόνος πάλι θα
καθοριστεί από το δικαστήριο, σε περίπτωση διαφωνίας, µε έναν
τρόπο, όµως, που δεν θα διαταράσσει την καθηµερινότητα του
παιδιού. Αυτό είναι βασικό, είναι σηµαντικό και προβλέπεται στο
νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι ρυθµίσεις, λοιπόν, είναι ισορροπηµένες, είναι προοδευτικές,
παρέχουν δικλίδες ασφαλείας προς όφελος του παιδιού. Στην
πράξη, τελικά, όλα θα κριθούν από την ίδια τη ζωή στην κοινωνία
µας και είναι στο χέρι µας να προάγουµε την κουλτούρα συνεν-
νόησης ανάµεσα στους γονείς που χωρίζουν προς όφελος των
παιδιών τους.

Σέβοµαι την άποψη όσων λένε να κρατήσουµε το ισχύον δί-
καιο, όπως σε κάποιες άλλες χώρες συµβαίνει, όπου για δεκαε-
τίες διατηρούν τις ίδιες ρυθµίσεις. Εσείς όµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και οι Βουλευτές άλλων κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης, που συµφωνείτε στην ανάγκη αλλαγών, αλλά τε-
λικά προτείνετε να µην αλλάξουµε τίποτα, να ξέρετε ότι θα πρέ-
πει να δώσετε σαφείς εξηγήσεις στην κοινωνία και στους
πολίτες, που παρακολουθούν αυτή τη συντηρητική στάση σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέ-
γοντας ότι αν ακούγαµε καθαρά τα ίδια τα παιδιά, θα µας έλεγαν
ότι θέλουν ο µπαµπάς και η µαµά τους να συνεχίσουν να τα αγα-
πούν, να τα προστατεύουν και να τα φροντίζουν από κοινού. Μην
τα υποτιµούµε, λοιπόν. Ας τα βάλουµε και ας τα κρατήσουµε στο
κέντρο της συζήτησης, στο κέντρο της επόµενης ηµέρας µετά
την ψήφιση του νοµοσχεδίου, το οποίο σας καλώ να υπερψηφί-
σουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Κούβελα.

Η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλαγής έχει τον
λόγο. Θα ακολουθήσει ο κ. Ανδρέας Πάτσης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 1994 µε ει-

σήγηση του αείµνηστου Ανδρέα Παπανδρέου το ελληνικό Κοινο-
βούλιο ψήφισε την ανακήρυξη της ηµέρας αυτής, της 19ης

Μαΐου, ως Ηµέρα Μνήµης για τη Γενοκτονία των Ελλήνων στον
Πόντο.

Η Γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου ως τραυµατικό γεγο-
νός, τόσο για τα θύµατα, όσο και για τους θύτες, δεν µπορεί να
µείνει στο περιθώριο της συλλογικής µνήµης των λαών, που κα-
τοικούν τόσο στις ανατολικές, όσο και στις δυτικές ακτές του Αι-
γαίου. Οι τριακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες σφαγιασθέντες δεν
ήταν θύµατα συνωστισµού σε ένα λιµάνι! Αµφότεροι µπορεί κά-
ποτε να γιατρευτούµε µόνο αν αποδεχθούµε τις σκληρές αλή-
θειες.

Η διεθνής αναγνώριση της Γενοκτονίας των Ποντίων είναι ένας
αγώνας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που συνεχίζεται.

Κύριε Υπουργέ, σήµερα αφού αναστατώσατε πρώτα την ελ-
ληνική κοινωνία ολόκληρη, µας βάλατε να θυµηθούµε και να ανα-
σύρουµε περιστατικά, εµείς οι µαχόµενοι δικηγόροι της πρώτης
γραµµής εδώ και πολλά χρόνια, που ξέρετε άλλα γράφουν οι
νόµοι, άλλα εφαρµόζονται στην πράξη και άλλα η πραγµατική
ζωή σε κατεβάζει, τελικά, να δεις στο πραγµατικό έδαφος.

Ένα αγοράκι, λοιπόν, νηπιακής ηλικίας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µετά το διαζύγιο των γονιών του, ζούσε µαζί µε τη µη-
τέρα του, καθώς σε αυτήν ανατέθηκε η επιµέλεια. Είναι το
σύνηθες. Ο πατέρας διατήρησε το δικαίωµα της επικοινωνίας
µαζί του. Ο εν λόγω πατέρας είχε επιδείξει επανειληµµένα συµ-
περιφορά βίας και επιθετικότητας µέσα στην οικογένεια, στη σύ-
ζυγο, στο παιδί. Καταγγελίες είχαν γίνει στην αστυνοµία από τη
σύζυγο κ.λπ.. Κατά την επικοινωνία του πατέρα µε το παιδί, πα-
ρατηρήθηκαν σωµατικές βλάβες στο παιδί, που έφταναν στην
καύση του παιδιού µε τσιγάρο σε διάφορα σηµεία του σώµατος.
Η µητέρα, λοιπόν, απευθύνθηκε -πού αλλού;- στη δικαιοσύνη.
Δεν βρήκε άκρη. Έκανε ασφαλιστικά µέτρα να διακόψει, έστω
προσωρινά, την επικοινωνία, µέχρι να αποφανθούν οι ειδικοί. Δεν
βρήκε άκρη. Ζήτησε διά της εισαγγελίας ανηλίκων να εξεταστεί
το παιδί από ιατροδικαστή. Δεν βρήκε άκρη. Ζήτησε να διαταχθεί
όλα τα µέλη της οικογένειας, αυτή η ίδια, να ελέγχονται από κοι-
νωνικό λειτουργό, από παιδοψυχίατρο το παιδί, από ψυχίατρο ο
πατέρας. Δυστυχώς, κανείς επίσηµος φορέας της πολιτείας δεν
επενέβη σε αυτό το δράµα του παιδιού. Μετά από πολύχρονο
αγώνα, µέσα από ιδιώτες ιατροδικαστές, δικηγόρους, ψυχολό-
γους, ειδικούς παιδαγωγούς -«ιδιώτες», κύριε Υπουργέ, ακούτε-
, κατάφερε η µητέρα να αποδείξει το έγκληµα που τελούνταν.
Πού ήταν η πολιτεία για να προστατεύσει το παιδί;

Στον αντίποδα αυτής της ιστορίας, σε µία άλλη αίθουσα στην
Ευελπίδων, µετά το διαζύγιο των γονιών, η επιµέλεια της νηπια-
κής ηλικίας κοριτσιού ανατέθηκε στη µητέρα. Ο πατέρας διατή-
ρησε µε πολλούς κόπους την επικοινωνία µε το παιδί του, η οποία
συστηµατικά παρεµποδίζονταν από τη µητέρα. Η µητέρα έπασχε
από σοβαρή ψυχική ασθένεια. Σταµάτησε, όµως, ξαφνικά και
χωρίς λόγο να παίρνει τα φάρµακά της. Το παιδί παραµελούνταν
συστηµατικά, γεµάτο µώλωπες, σε ασιτία, µε εµφανή καθυστέ-
ρηση στη βάδιση και στην οµιλία του. Ο πατέρα ξεκίνησε έναν
αγώνα δρόµου. Απευθύνθηκε στην εισαγγελία. Δεν βρήκε άκρη.
Απευθύνθηκε σε ασφαλιστικά µέτρα στα δικαστήρια. Δεν βρήκε
άκρη. Έκανε διαδικασίες ξανά και ξανά, χωρίς αποτέλεσµα.
Σκούµπωσε τα µανίκια, λοιπόν, και ο ίδιος, για να σώσει το παιδί
του. Επέµεινε µε διαδικασίες τριών χρόνων, παρακαλώ, και τη
βοήθεια ιδιωτών πάλι ειδικών, παιδοψυχιάτρων, ψυχολόγων
κ.λπ.. Και πού ήταν πάλι η πολιτεία, κύριε Υπουργέ; «Πού είναι οι
δοµές της;» αναρωτιέται κανείς όταν µας ακούει. Πού είναι ο αυ-
τοµατισµός της κατ’ αρχάς; Πού είναι η ταχύτητα που απαιτείται;
Διότι η κάθε ηµέρα παραµέλησης ή κακοποίησης για ένα παιδί
είναι ένας θάνατος.

Πού είναι η ειδική µέριµνα, λοιπόν; Πού είναι η εξειδικευµένη
προσέγγιση, η προστασία της ανηλικότητας όταν οι καταγγελίες
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που αφορούν σε παιδιά και χωρισµένους γονείς µπαίνουν απλώς
κι αυτές στη σειρά τους; 

Καλώς ή κακώς µαχόµενη, επαναλαµβάνω, στις αίθουσες των
δικαστηρίων, δεν υπάρχουν, κύριε Υπουργέ µου, η δοµή και τα
εργαλεία που απαιτούνται για τη διασφάλιση της ψυχικής και σω-
µατικής υγείας του παιδιού για το περιβόητο συµφέρον του παι-
διού, όπως το λέτε όλοι, αλλά θεωρητικά.

Νιώθω λοιπόν σήµερα ότι συζητάµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, για το µέρος χωρίς να έχουµε συζητήσει για το όλο. Σή-
µερα προσπαθούµε να χτίσουµε τον πρώτο όροφο, χωρίς να
έχουµε θεµέλια και ισόγειο. Πού θα το στηρίξετε, στον αέρα; Συ-
ζητάµε για το θέµα της συνεπιµέλειας του παιδιού σε οικογέ-
νειες, που διασπάστηκε η έγγαµη ή η συντροφική σχέση
παραδίδοντας νοµικές διατάξεις στο ίδιο το σύστηµα. Ποιο σύ-
στηµα; Αυτό που σήµερα δεν µπορεί να ανταποκριθεί, στο ίδιο.

Εσείς λοιπόν καλείτε την υπάρχουσα δικαιοσύνη, µε τους
υπάρχοντες δικαστές, µε τα υπάρχοντα τµήµατα των δικαστη-
ρίων, µε την υπάρχουσα δοµή που εµείς κι εσείς τη λέτε προβλη-
µατική και γι’ αυτό λέτε ότι την αλλάζετε. Και τι κάνετε; Ένα
σύνολο διατάξεων που την παραδίδετε πάλι στο ίδιο πλαίσιο.
Τους δίνουµε δηλαδή να τοποθετήσουν τις πρίζες χωρίς να
έχουµε χτιστεί τον τοίχο. Πού θα τις βάλουν;

Κοιτάξτε, είναι αλήθεια, έχετε δίκιο όταν λέτε: «Δεν είναι υπαρ-
κτό το πρόβληµα;». Σας άκουσα. Βεβαίως και είναι υπαρκτό και
είναι µια µεγάλη παραδοχή, ότι δυστυχώς ένα διαζύγιο φέρνει
τη µερική αποξένωση των παιδιών από τον έναν ή από τον άλλο
γονέα και σε κάποιες τραγικές περιπτώσεις και την ολική. Πρό-
κειται για µια µεγάλη παραδοχή που πρέπει να κάνουµε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Αυτός που έχει την επιµέλεια, τα έχει όλα.
Ο άλλος έχει ή τίποτα ή ψίχουλα. Είναι σπάνιες οι περιπτώσεις
που ο άλλος έχει κάτι, αλήθεια. 

Μια τραγική παραδοχή είναι ακόµη ότι το παιδί είναι λάφυρο για
πολλούς γονιούς. Δεν καταβάλεις, για παράδειγµα, τη διατροφή;
Διακόπτω την επικοινωνία µε το παιδί. Είναι µια αλήθεια, επίσης,
όµως, κύριε Υπουργέ -και είναι δικό σας τώρα το πεδίο-, ότι ανά-
µεσα σε εγγραφές προσηµειώσεων, ακόµη και σε υποθέσεις ρύθ-
µισης κατάστασης για τα λασπόνερα του γείτονα, κατατάσσεται
η υπόθεση της επιµέλειας, δηλαδή της ζωής ενός παιδιού, της γε-
νιάς που θα καθορίσει τα πράγµατα στο τώρα και στο αύριο. Θα
δικαστεί από τον ίδιο δικαστή, στην ίδια αίθουσα, µε τον ίδιο
τρόπο, χωρίς την παρουσία ενός ειδικού, χωρίς µαρτυρική κατά-
θεση, χωρίς στοιχεία, χωρίς έρευνα, χωρίς πραγµατογνωµοσύνη.
Θα δικαστεί. Παράλληλα, θα βγουν όλα τα «άπλυτα» της οικογέ-
νειας στη χώρα -µίση, πάθη, εµµονές, ανοιχτές πυορροούσες πλη-
γές, µια δυσωδία, που συµπληρώνει καθοριστικά την τραγωδία-
και θα ληφθεί µια απόφαση προσωρινής διαταγής για την ανάθεση
της επιµέλειας, συνήθως στη µητέρα και σπανιότερα στον πατέρα,
µε έναν απολύτως αβοήθητο δικαστή.

Άκουσα πολλούς και την εισηγήτρια, που εκτιµώ πάρα πολύ,
της Συµπολίτευσης, να λέει: «Μα, δεν έχουµε εµπιστοσύνη στους
δικαστές;». Γιατί, λέει κανείς ότι δεν έχουµε εµπιστοσύνη στους
δικαστές; Τι είναι όµως οι δικαστές; Οι δικαστές είναι ειδικευµέ-
νοι, κυρία συνάδελφε, σε θέµατα της νοµικής επιστήµης. Είναι
κοινωνιολόγοι; Είναι ψυχολόγοι; Είναι κοινωνικοί λειτουργοί;
Είναι πραγµατογνώµονες; Είναι ιατροδικαστές; Από πού αντλούν
αυτή τη γνώση; Ποιος τους βοηθάει σε αυτό; Δικάζουν την κα-
τάσχεση και την προσηµείωση και δίπλα δικάζουν τη ζωή ενός
παιδιού αβοήθητοι. Οι περισσότεροι από αυτούς έχουν ένα τρο-
µερό άγχος όταν δικάζονται τέτοιους είδους υποθέσεις, γιατί
έχουν µια τεράστια ευθύνη πάνω τους. Το καταλαβαίνεις, αν
έχεις σχέση µαζί τους και εννοώ ανθρώπινη σχέση, εάν καληµε-
ρίζεσαι, βλέπεις τον άλλο, πώς είναι, πώς στέκεται. Και την ευ-
θύνη αυτή δεν την λύνετε µε το «εξίσου» ή το ένα τρίτο. Δεν το
λύνετε, κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι το πρόβληµα.

Θα το υπερψηφίζαµε σαν ένα βήµα. Αλλά ένα βήµα πού; Στο
κενό; Στον αέρα; Σε ένα οικοδόµηµα που δεν υπάρχει. Χτίζετε
τον πρώτο όροφο χωρίς το ισόγειο. Σας το ξαναλέω, οικογενει-
ακό δικαστήριο. Ακούστε λίγο, επειδή το έχω ξαναπεί, εδώ δεν
υπάρχει κανείς άµωµος. Άτολµοι υπήρξαµε, κατά την άποψή µου,
και εµείς. Με κοιτάζουν και οι παλαιότεροι που έχουν βάλει
πολλά, πολλούς λίθους στο οικοδόµηµα της δηµοκρατίας. Βε-

βαίως, το οικογενειακό δίκαιο που ανέφερε ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος και η εισηγήτριά µας σήµερα ήταν η µεγάλη
τοµή. Είναι µια παραδοχή. Όµως, δεν τολµήσαµε να πάµε ακόµα
παραπέρα στο οικογενειακό δικαστήριο. Και δεν µπορούµε,
κύριε Υπουργέ, µιας και µου δίνεται η ευκαιρία –το λέω µε πολλή
εκτίµηση στο πρόσωπό σας και το ξέρετε-, χωρίς οικογενειακό
δικαστήριο και drug court, δικαστήριο ναρκωτικών, δεν µπορεί
να προχωρήσει η δικαιοσύνη στην Ελλάδα. Τελείωσε. Αυτό είναι
µια παραδοχή. Αν θέλετε να κάνετε µια πραγµατική µεταρρύθ-
µιση, δεν θα την κάνετε ούτε µε το εξίσου, ούτε µε το 1/3, ούτε
χαϊδεύοντας τα αυτιά των µπαµπάδων, ούτε χωρίζοντας την κοι-
νωνία σε µπαµπάδες και µαµάδες.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η ήττα της δηµοκρατίας, κατά τη γνώµη µου, είναι
µία, να γεµίζουν τα e-mails µας, τα e-mails σας, καθηµερινά µε
διαµαρτυρίες της µαµάς, του µπαµπά, της γιαγιάς, του παππού,
της θείας, του θείου, που άλλοι τάσσονται, σύµφωνα µε τα βιώ-
µατά τους, είτε µε τη µια είτε µε την άλλη πλευρά. Έτσι δεν λύ-
νεις τα ζητήµατα της δηµοκρατίας. Τα ζητήµατα της
δηµοκρατίας τα λύνεις προχωρώντας µπροστά µε θεσµούς,
κύριε Υπουργέ. Μόνο έτσι. Και µπορείτε να το κάνετε, αν θέλατε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε
πολύ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Πάτσης από τη Νέα Δηµοκρατία
και στη συνέχεια θα µιλήσει ο κ. Γιάννης Δελής από το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού ξεκινήσω την οµιλία

µου, θα ήθελα να αναφερθώ στη σηµερινή επέτειο για τη Γενο-
κτονία των Ποντίων και να αναφέρω ότι στα Γρεβενά, τον νόµο
από τον οποίο κατάγοµαι, από τα εκατόν οκτώ και πλέον χωριά
του νοµού µας, τα είκοσι δύο χωριά είναι ποντιακά. Αδύνατον να
ξεχάσουµε το αίµα που χύθηκε, γιατί είναι το δικό µας αίµα.

Ένας σοφός, που µια φορά τον ρώτησαν για τους γονείς του,
απάντησε πως πρώτη από όλες τις δουλειές, που µας χάρισε ο
θεός η καριέρα του γονιού είναι η πιο σπουδαία και έπειτα ανα-
στέναξε, τι κρίµα που µονάχα ερασιτέχνες καταπιάνονται µ’
αυτήν!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα παιδιά δεν είναι ιδιοκτησίες,
αλλά αυτόνοµες προσωπικότητες, που πρέπει να µεγαλώνουν σ’
ένα περιβάλλον ασφαλές, µε πολλή αγάπη και φροντίδα και από
τους δύο γονείς, µε οικογενειακά βιώµατα πρότυπα και παρα-
στάσεις, προκειµένου να διαµορφώσουν έναν σωστό χαρακτήρα
και να είναι συναισθηµατικά υγιή και ισορροπηµένα. Αυτό, βέ-
βαια, όχι µόνο όταν χωρίζουν οι γονείς, αλλά και όταν µένουν
µαζί. Κι αυτό δεν µπορεί να οριστεί από κανέναν νοµοθέτη, γιατί
είναι πάνω απ’ όλα θέµα παιδείας και συνείδησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως πατέρας έχω µεγαλώσει και
µεγαλώνω παιδιά και ως δικηγόρος έχω διαχειριστεί υποθέσεις
οικογενειακού δικαίου, όπου δυστυχώς στις περισσότερες των
περιπτώσεων τα παιδιά δεν παραµένουν ο σκοπός, αλλά γίνονται
το µέσο, που χρησιµοποιείται για τις προσωπικές διαφορές και
αντιπαραθέσεις των γονέων. Γίνονται ο µοχλός της συναισθηµα-
τικής πίεσης, εκβίασης και δυστυχώς ακόµα και εκδίκησης. Δεν
µπορεί κανείς από εµάς να ισχυριστεί ότι δεν γνωρίζει τέτοιες
περιπτώσεις στο οικογενειακό ή φιλικό του περιβάλλον µε µόνα
πραγµατικά θύµατα στο τέλος τα ίδια τα παιδιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνεπιµέλεια είναι υποχρέ-
ωση της πολιτείας. Η συνεπιµέλεια είναι δικαίωµα των παιδιών,
αλλά και τεράστια ευθύνη των γονέων. Οι γονείς οφείλουν από
κοινού να δηµιουργήσουν και να διασφαλίσουν, όπου βέβαια
αυτό είναι εφικτό, ένα ασφαλές και υγιές περιβάλλον, ώστε το
παιδί να αναπτυχθεί µε τον ίδιο τρόπο, την ίδια επιµέλεια και την
ίδια φροντίδα όπως ήταν και πριν, να µην υπάρχουν µεγάλες ανα-
τροπές στη ζωή του σε κανέναν τοµέα και πεδίο.

Αυτό βέβαια συνεπάγεται ότι το περιβάλλον µέσα στο οποίο
µεγάλωνε ήδη το παιδί ήταν το σωστό και ήταν υγιές. Ειλικρινά,
δεν διάβασα και δεν άκουσα καµµία τοποθέτηση στο θέµα αυτό
για το πώς τα παιδιά µεγαλώνουν όταν οι γονείς είναι ακόµα παν-
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τρεµένοι. Δηλαδή, προτού χωρίσει ένα ζευγάρι υπάρχει το αµά-
χητο τεκµήριο της σωστής άσκησης της συνεπιµέλειας και το
πρόβληµα δηµιουργείται µετά το χωρισµό;

Ας µην «στρουθοκαµηλίζουµε». Οι εκατοντάδες υποθέσεις οι-
κογενειακών διαφορών οι οποίες οδηγούνται καθηµερινά στα δι-
καστήρια δείχνουν αφ’ ενός µεν ότι οι γονείς κάνουν τα παιδιά
τους µέρος του δικού τους προβλήµατος και αφ’ ετέρου ότι το
περιβάλλον στο οποίο µεγάλωναν ήταν ήδη προβληµατικό, δεν
προέκυψε εκ των υστέρων και η ευθύνη είναι κοινή: και των πα-
τεράδων και των µαµάδων.

Διάβασα και άκουσα µία, κατά την προσωπική µου άποψη,
εξωφρενική δήλωση, ότι δήθεν το παρόν νοµοσχέδιο εξυπηρετεί
µια ισχυρή µειοψηφία µπαµπάδων. Άκουσα για λόµπι µπαµπάδων
και µάλιστα αφέθηκε και ένα υπονοούµενο ότι κάποιοι εξ ηµών,
όσοι συµφωνούµε µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου, είµαστε
όµηροι κάποιου λόµπι ή εξυπηρετούµε κάποιο λόµπι. 

Θα ήθελα να ρωτήσω το εξής: Πριν τον χωρισµό ο γονέας έχει
πλήρη δικαιώµατα στην επιµέλεια, ενώ µετά αυτά πρέπει να πε-
ριορίζονται; Μετά τον χωρισµό πιστεύουν κάποιοι ειδικοί, όπως
τους παρουσιάζετε, ότι µειώνεται η αγάπη του ενός γονιού προς
το παιδί του, η φροντίδα, το νοιάξιµο, η ανάγκη για επικοινωνία
και χρόνο µε το παιδί σου; Είσαι, δηλαδή, γονέας µερικώς;

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το παρόν νοµοσχέδιο επα-
ναφέρει στο κέντρο της µέριµνας το παιδί και καλεί και τους δύο
γονείς να πράξουν το ίδιο. Δεν τους υποχρεώνει, τους αναθέτει
όµως την πλήρη ευθύνη, την ηθική ευθύνη πρωτίστως. Ίδια δι-
καιώµατα και ίδιες υποχρεώσεις, γιατί επέλεξαν να είναι γονείς
και αυτό σηµαίνει είµαι γονιός. 

Το νοµοσχέδιο προβλέπει το µαχητό -επαναλαµβάνω για τους
µη νοµικούς- τεκµήριο της επικοινωνίας. Στην πραγµατικότητα
αποτυπώνει αυτό, που ισχύει µέχρι σήµερα και προβλέπεται είτε
στα ιδιωτικά συµφωνητικά, όταν επέρχεται το διαζύγιο, είτε στην
πλειοψηφία των δικαστικών αποφάσεων. Έχετε υπολογίσει κα-
θόλου το µία µέρα τη βδοµάδα, κάθε δεύτερο σαββατοκύριακο,
πέντε µέρες το Πάσχα, πέντε τα Χριστούγεννα, δέκα-δεκαπέντε
µέρες το καλοκαίρι τι ποσοστό επί των τριακοσίων εξήντα πέντε
ηµερών είναι αυτό; Είναι σχεδόν το 1/3. 

Προς τι, λοιπόν, όλη αυτή η αντίδραση και η δήθεν αγανά-
κτηση; Επειδή κατοχυρώνεται πλέον και ρυθµίζεται ως ελάχιστο
µαχητό βεβαίως τεκµήριο το 1/3; Για ποιο λόγο δεν θέλουµε να
υπάρχει το 1/3; Μήπως -και σας κάνω µία ερώτηση διαφορετική-
ο γονέας που µένει µε το παιδί και έχει επικοινωνία ο άλλος γο-
νέας αποφασίζει αίφνης για προσωπικούς του λόγους να µετοι-
κήσει σε άλλη πόλη, παράδειγµα από την Αθήνα στην Κρήτη,
µπορεί να το κάνει σήµερα; Μπορεί. Με το παρόν νοµοσχέδιο
µπορεί να το κάνει; Όχι, διότι έτσι προστατεύεται το δικαίωµα
της πραγµατικής επικοινωνίας. Μην, λοιπόν, κόπτεστε για τα δι-
καιώµατα του παιδιού, µην, λοιπόν, κόπτεστε για το πώς θα ανα-
πτυχθεί και ποια θα είναι η ψυχολογία ενός παιδιού, όταν µε το
παρόν νοµοσχέδιο διασφαλίζεται ότι πραγµατικά θα υπάρχει επι-
κοινωνία και των δύο γονέων και αυτό δεν θα διακυβεύεται.

Το σπίτι του γονιού που δεν µένει µαζί του παύει να είναι φυ-
σικός χώρος του παιδιού; Πολλή κουβέντα έγινε για την εναλ-
λασσόµενη κατοικία, που βλάπτει το παιδί κατά µερικούς. Δεν
βλάπτει το παιδί δηλαδή να µένει σε γιαγιάδες, παππούδες, θεί-
ους, αδέλφια, συγγενείς, νταντάδες, φίλους και οτιδήποτε άλλο,
αλλά όχι στο γονιό του; Ή µήπως δεν ξέρουµε τι συµβαίνει στη
πραγµατικότητα; Και αν κάποιος δεν θέλει ή δεν µπορεί να είναι
γονέας, υπάρχει και ο φυσικός δικαστής, που θα κληθεί να απο-
φασίσει ποιο είναι πραγµατικά το συµφέρον του παιδιού. 

Κύριε Υπουργέ, αν θέλετε την προσωπική µου άποψη και ως
δικηγόρου, θα σας έλεγα ότι δεν συµφωνώ απόλυτα µε την κα-
τάρτιση ειδικών προγραµµάτων της Σχολής Δικαστών. Υπάρχουν
πολύ έµπειροι δικαστές, που έχουν αντιµετωπίσει και αξιολογή-
σει εκατοντάδες χιλιάδες υποθέσεις οικογενειακού δικαίου.
Αυτό, όµως, που πρέπει να προβλεφθεί είναι η ταχύτητα στην έκ-
δοση των δικαστικών αποφάσεων, των αστικών και των ποινικών,
που αφορούν τις οικογενειακές διαφορές και το πιο σηµαντικό
είναι η εφαρµογή των δικαστικών αποφάσεων, διότι κύριε
Υπουργέ, η πλειοψηφία αυτών δυστυχώς δεν υλοποιείται, διότι
οι γονείς βρίσκουν πάντα το παράθυρο να µην τις υλοποιήσουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ. Το να µεγαλώνει
σωστά ένα παιδί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αφορά µόνο
τους γονείς, αλλά ολόκληρη την κοινωνία και είναι η υποθήκη για
τις µελλοντικές γενιές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πάτση.

Τον λόγο έχει ο κ. Γιάννης Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας και στη συνέχεια να ετοιµάζεται η κ. Παναγιώτα Δούνια
από τη Νέα Δηµοκρατία. Είπε και προηγούµενος συνάδελφος
που προήδρευε, ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπορείτε
να ζητάτε τον λόγο όποτε θέλετε, αλλά όχι ο ένας πίσω από τον
άλλον, να µεσολαβούν δυο-τρεις συνάδελφοι και στη συνέχεια
θα παίρνετε τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ζήτηµα της γονικής µέριµνας

και επιµέλειας µετά τη διάλυση ενός γάµου αποτελεί σε κάθε πε-
ρίπτωση ένα σύνθετο κοινωνικό ζήτηµα και ναι, έχουν ωριµάσει
ήδη οι αναγκαίες αλλαγές στο οικογενειακό δίκαιο ως προς
αυτό. 

Το θέµα είναι, όµως, ποιες αλλαγές χρειάζονται, µε ποιο πε-
ριεχόµενο και σε ποια κατεύθυνση; Και σε αυτά τα ερωτήµατα
οι απαντήσεις του κυβερνητικού νοµοσχεδίου, όπως θα δούµε,
είναι είτε αποσπασµατικές είτε επιφανειακές και απλώς ποσοτι-
κές, απέχουν όµως πολύ από το να είναι οι κατάλληλες απαντή-
σεις στις ανάγκες του σήµερα. Και ο λόγος που αυτό συµβαίνει
είναι απλός. 

Το ζήτηµα της γονικής µέριµνας το νοµοσχέδιο το αντιµετω-
πίζει ως ένα ζήτηµα αποκλειστικά ατοµικής ευθύνης και ως ένα
ζήτηµα το οποίο περιορίζεται αυστηρά µόνο µέσα στα όρια του
οικογενειακού πλαισίου. Και όµως, το ζήτηµα της γονικής µέρι-
µνας, εκτός από ατοµική και οικογενειακή, έχει και µια προφανή
κοινωνική διάσταση, γιατί παρ’ όλο που οι γονείς έχουν την ευ-
θύνη της καθηµερινής φροντίδας και ανατροφής του παιδιού, τε-
λικά η συνολική ανάπτυξη και διαπαιδαγώγηση ενός παιδιού δεν
εξαρτάται µόνο, ούτε κυρίως από την οικογένεια, καθώς δεν
υπάρχει οικογένεια, που να λειτουργεί σε κοινωνικό κενό. Αντι-
λαµβανόµαστε όλοι έτσι ασφαλώς πόσο καθοριστικές είναι οι οι-
κονοµικές και κοινωνικές συνθήκες µέσα στις οποίες
αναπτύσσεται η γονική σχέση και ευθύνη. Αντιλαµβανόµαστε,
δηλαδή, τι σηµασία έχει και πόσο επιδρά αυτό το σε τι κόσµο µε-
γαλώνουν τα παιδιά και µε ποιους όρους οικονοµικούς και κοι-
νωνικούς. Και αυτό ισχύει φυσικά και για τη ζωή των γονιών. 

Αυτά ακριβώς, όµως, είναι που προσπαθεί συνειδητά να απο-
φύγει το νοµοσχέδιο και γι’ αυτό τελικά, παρά τις ίδιες του τις
διακηρύξεις και την προσπάθεια της Συµπολίτευσης να το πα-
ρουσιάσει ως σύγχρονο και αποτελεσµατικό, ούτε θέλει, µα ούτε
και µπορεί να δώσει ουσιαστικές λύσεις στα σύνθετα ζητήµατα
της γονικής µέριµνας που προκύπτουν µετά από ένα διαζύγιο. 

Στο κείµενο επαναλαµβάνεται συνεχώς το συµφέρον του παι-
διού. Για να δούµε, όµως, πώς το νοµοσχέδιο αντιλαµβάνεται
αυτό το συµφέρον του παιδιού. Μια απλή ανάγνωση των άρθρων
του αρκεί, για να διαπιστώσει κανείς ότι το συµφέρον του παιδιού
περιορίζεται και ουσιαστικά εξαντλείται στην ουσιαστική επικοι-
νωνία του παιδιού µε τους γονείς του. Απαραίτητη και αναγκαία
φυσικά αυτή η επικοινωνία, αλλά από µόνη της δεν φτάνει, γιατί
το παιδί έχει και άλλες ανάγκες στην υγεία, στην εκπαίδευση,
στον αθλητισµό, στον πολιτισµό, αλλά για αυτές ούτε λέξη στο
νοµοσχέδιο.

Βέβαια, τώρα µιλώντας για υγεία και εκπαίδευση, δεν ξεχνάµε
ότι µέσα στην πανδηµία βρήκατε και την ευκαιρία να µετατρέ-
ψετε τα λαϊκά σπίτια πρώτα σε σχολικές τάξεις µε την τηλεκπαί-
δευση και τώρα τελευταία και σε διαγνωστικά κέντρα των
self-tests, δείχνοντας µας πώς αντιλαµβάνεστε αυτό το συµφέ-
ρον του παιδιού.

Πείτε µου τώρα εσείς, πώς µπορούν να ικανοποιηθούν αυτές
οι βασικές κοινωνικές ανάγκες του παιδιού στην υγεία, την παι-
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δεία, αθλητισµό, πολιτισµό, στην περίπτωση ενός φτωχού δια-
ζευγµένου ζευγαριού ή ενός ανέργου γονιού ή και δύο άνεργων
γονιών; γιατί δεν είναι δα και όλοι πλούσιοι οι διαζευγµένοι γο-
νείς.

Να, γιατί ζητάµε ως ΚΚΕ την κοινωνική και οικονοµική στήριξη
των διαζευγµένων, όπως άλλωστε και όλων των λαϊκών οικογε-
νειών, προκειµένου να ανταποκριθούν στις ανάγκες των παιδιών
τους, µιας και το κράτος σας αδιαφορεί προκλητικά για αυτές.
Να, γιατί ζητάµε το επίδοµα της πολυτεκνίας να αφορά και γο-
νείς, που έχουν πάνω από δύο παιδιά από διαφορετικούς γά-
µους. Και να, γιατί πρέπει επιτέλους να δίδεται αµέσως εκείνο το
επίδοµα παιδιού από το κράτος στον γονέα, που έστω και προ-
σωρινά έχει την επιµέλεια και όχι αυτό το επίδοµα να καθυστερεί
µέχρι και δύο χρόνια µέχρι να βγει η τελεσίδικη απόφαση του δι-
καστηρίου. 

Μέτρα στοιχειώδη είναι ασφαλώς όλα τα παραπάνω, αλλά
απουσιάζουν επιδεικτικά από το νοµοσχέδιο. Βρίσκονται δε, και
στις τροπολογίες που κατατέθηκαν. Θέλουµε να ακούσουµε και
την άποψη της Κυβέρνησης γι’ αυτές τις τροπολογίες και εννοώ
τις τροπολογίες, που κατατέθηκαν από το ΚΚΕ. 

Ακόµα όµως και αν µείνουµε, όπως κάνει το νοµοσχέδιο, απο-
κλειστικά και µόνο στην επικοινωνία του παιδιού µε τους χωρι-
σµένους γονείς του, αλήθεια πόσο ουσιαστική µπορεί να είναι
αυτή η επικοινωνία των γονιών µε τα παιδιά τους µέσα σε αυτήν
τη ζούγκλα των εργασιακών σχέσεων, στην οποία εργάζονται οι
γονείς, µε όλα αυτά τα σπαστά ωράρια, που τους διαλύουν κάθε
οικογενειακό πρόγραµµα και τους αναγκάζουν να είναι όλη µέρα
στη δουλειά και τους δρόµους, µε το άγχος της ανεργίας και την
πίκρα της φτώχειας να τους φαρµακώνει; 

Και δεν µου λέτε, αυτό το αντεργατικό τερατούργηµα που
ετοιµάζεστε να ψηφίσετε, για να επεκταθεί ακόµα περισσότερο
η απλήρωτη δουλειά και η ζωή- λάστιχο των εργαζοµένων, κι
αυτό για το συµφέρον του παιδιού γίνεται; Αλήθεια πότε ακριβώς
θα γίνεται αυτή η ουσιαστική επικοινωνία του γονιού µε το παιδί
του; Την Παρασκευή που θα έχει ο γονιός ρεπό, αλλά το παιδί
του θα έχει σχολείο και απογευµατινές εξωσχολικές δραστηριό-
τητες ή µήπως την Κυριακή που το παιδί του θα έχει ελεύθερο
χρόνο, αλλά ο γονιός θα είναι υποχρεωµένος να δουλεύει, αφού
φροντίσατε µαζί µε το ΣΥΡΙΖΑ να καταργήσετε την κυριακάτικη
αργία για τριάντα δύο -παρακαλώ!- Κυριακές του χρόνου σε ένα
σωρό εργασιακούς κλάδους; 

Κοντολογίς, πώς προστατεύεται αυτό το συµφέρον του παι-
διού από ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θεωρεί ότι η προσπάθεια των
δύο γονέων να ρυθµίσουν τις σχέσεις τους µε το παιδί τους απο-
τελεί µόνο ατοµική τους υπόθεση χωρίς την παραµικρή πρό-
βλεψη κρατικής στήριξης; 

Πώς, αλήθεια, προστατεύεται το συµφέρον του παιδιού µε την
κραυγαλέα απουσία δωρεάν κρατικών υπηρεσιών οικογενειακού
προγραµµατισµού, µε την ανυπαρξία κρατικών υπηρεσιών συµ-
βουλευτικής γονέων και παιδιών, στελεχωµένες µε τους κατάλ-
ληλους επιστήµονες; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κάτι ακόµα. Για εκείνες, κύριε Υπουργέ, τις εξαιρετικά επεί-
γουσες περιπτώσεις, που διαπιστώνεται κακή άσκηση της γονι-
κής µέριµνας και όπου η παρέµβαση του εισαγγελέα κρίνεται όχι
µόνο απαραίτητη, αλλά οφείλει να είναι και άµεση όσο γίνεται
και γρήγορη, το να διευρύνεται η προθεσµία της εισαγγελικής
παρέµβασης από τον ένα µήνα που ισχύει και να πηγαίνει στους
τρεις µήνες και µάλιστα µε δυνατότητα παράτασης και άλλων
τριών µηνών, πείτε µας, είναι προς το συµφέρον του παιδιού και
αυτό; Ή µήπως εδώ τα παιδιά πληρώνουν την υποστελέχωση
των υπηρεσιών της εισαγγελίας ανηλίκων; 

Το σύνθετο κοινωνικό ζήτηµα -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- της
γονικής µέριµνας δεν µπορεί να εγκλωβίζεται, δεν µπορεί και δεν
πρέπει να εγκλωβίζεται ανάµεσα στους υποστηρικτές της υπο-
χρεωτικής συνεπιµέλειας µε έναν οριζόντιο και ποσοτικοποι-
ηµένο τρόπο της µεζούρας από τη µια και στους υποστηρικτές
του ισχύοντος οικογενειακού δικαίου που ανεµίζει τη σηµαία του
χθες από την άλλη. 

Το ζήτηµα αυτό µπορεί και πρέπει να αντιµετωπιστεί ουσια-

στικά και πρώτα -πρώτα για το καλό του ίδιου του παιδιού, µόνο
µέσα από τις δωρεάν κρατικές κοινωνικές υπηρεσίες, τα οικογε-
νειακά δικαστήρια, που θα στηρίζονται στις γνωµοδοτήσεις των
παραπάνω κρατικών υπηρεσιών και φυσικά την οικονοµική στή-
ριξη των διαζευγµένων γονιών, όλα αυτά δηλαδή τα οποία λεί-
πουν από το νοµοσχέδιο, γι’ αυτό και επιλέγουµε το «παρών» επί
της αρχής.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ ευχαριστώ,

κύριε Δελή. 
Τον λόγο έχει η κ. Δούνια τώρα από τη Νέα Δηµοκρατία και

µετά ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Κυρία Δούνια, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για καθέναν από

εµάς, είτε είµαστε γονείς είτε όχι, είναι αυτονόητο πως µόλις ένα
ζευγάρι αποκτήσει παιδιά, στο επίκεντρο της προσοχής του το-
ποθετούνται πλέον αυτά. Όσο εγωιστές και αν είµαστε ως άν-
θρωποι, όταν φέρνουµε ένα παιδί στον κόσµο, ο προβολέας
στρέφεται µε ένα µαγικό τρόπο σε εκείνο και τις ανάγκες του. 

Κύριο µέληµά µας είναι να είναι καλά τα παιδιά µας, γι’ αυτό
και φροντίζουµε να τους παρέχουµε ένα καλό επίπεδο διαβίω-
σης, µία σωστή ανατροφή και µία ποιοτική µόρφωση. Μα, πάνω
απ’ όλα, προσπαθούµε να διασφαλίσουµε τη σωµατική και ψυ-
χική τους υγεία. 

Αυτή η στροφή από τον εαυτό µας και τα δικά µας θέλω στο τι
χρειάζονται τα παιδιά µας είναι λογική, αλλά και απαραίτητη, αφ’
ενός επειδή εµείς επιλέξαµε να φέρουµε τα παιδιά σε αυτό τον
κόσµο και αφ’ ετέρου δε επειδή τα παιδιά µας έχουν απόλυτη
ανάγκη την προστασία και τη φροντίδα µας για να επιβιώσουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως το κέντρο της οικογέ-
νειας, όσο αυτή είναι ενωµένη, είναι τα µικρότερα και τα πιο αδύ-
ναµα µέλη της, έτσι θα πρέπει να συµβαίνει και όταν οι γονείς
παύουν να αποτελούν ζευγάρι και αποφασίζουν να πάρουν χω-
ριστούς προσωπικούς δρόµους. Αυτό ακριβώς έρχεται να δια-
σφαλίσει το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης για το
οποίο συζητάµε σήµερα. 

Μέσω αυτού θεσπίζεται ένα νέο νοµοθετικό πλαίσιο, που θα
διέπει τις σχέσεις γονέων και τέκνων στο κρίσιµο διάστηµα µετά
τη διακοπή της συµβίωσης των συζύγων, το διαζύγιο ή την ακύ-
ρωση του συµφώνου συµβίωσης, εκείνη δηλαδή την περίοδο,
που δυστυχώς πολλές φορές οι γονείς παρασύρονται από την
πικρία και το θυµό τους προς το πρώην σύντροφό τους και κιν-
δυνεύουν να πληγώσουν ανεπανόρθωτα τα παιδιά τους.

Οι υπό ψήφιση διατάξεις, που ερµηνεύονται και εφαρµόζονται,
σύµφωνα µε τις διεθνείς συµβάσεις που δεσµεύουν τη χώρα µας
και ιδίως βάσει της σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για
την πρόληψη και την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών
και της ενδοοικογενειακής βίας, τη γνωστή σε όλους µας Σύµ-
βαση της Κωνσταντινούπολης, συνιστούν µία παιδοκεντρική µε-
ταρρύθµιση. Αυτό σηµαίνει πως ως γνώµονά τους δεν έχουν
τίποτα άλλο παρά το πραγµατικό συµφέρον των παιδιών. 

Ειδικότερα το νοµοσχέδιο που εξετάζουµε, στηρίζεται στην
αρχή της µη διάκρισης µεταξύ των γονέων. Σε αυτό το πλαίσιο
καθιερώνει µια µορφή ισότητας των γονέων, τόσο στις ευθύνες
όσο και στα δικαιώµατα έναντι του παιδιού. Το ερώτηµα, που
ανακύπτει είναι πώς διασφαλίζεται αυτή η ισότητα πρακτικά.
Αυτή διασφαλίζεται κατ’ αρχάς µε την από κοινού άσκηση της
γονικής µέριµνας και από τους δύο γονείς µετά το διαζύγιο. Πρό-
κειται για µία πρακτική που εφαρµόζεται ήδη στις περισσότερες
ευρωπαϊκές χώρες. 

Έπειτα, εκφάνσεις της ισότητας µεταξύ των γονέων αποτε-
λούν η υποχρέωση ενηµέρωσης εκ µέρους του γονέα, που δια-
µένει µε το παιδί προς τον άλλο γονέα, σχετικά µε την επίδοση
εγγράφων, που αφορούν το παιδί, η θέσπιση εναλλακτικών µε-
θόδων επίλυσης των οικογενειακών διαφορών, όπως η διαµεσο-
λάβηση ως κατ’ αρχήν µέσο επίλυσης των διαφωνιών σχετικά µε
τη γονική µέριµνα, αλλά και η αναγκαστική λήψη της συναίνεσης
του γονέα που δεν µένει µε το παιδί για σηµαντικά ζητήµατα που
το αφορούν, όπως βέβαια και η υποχρέωση του γονέα, που µένει
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µαζί του να ενισχύει τη σχέση του µε τον άλλο γονέα και τους
συγγενείς αυτού. 

Επιτρέψτε µου να αναφέρω εδώ το πόσο καταστροφικό είναι
για την ψυχολογία των παιδιών χωρισµένων γονιών να χρησιµο-
ποιούνται ως µέσο εκδίκησης του ενός γονιού προς τον άλλο.
Αποµακρύνοντας το παιδί µας από τον πατέρα ή τη µητέρα του,
αντιστοίχως, όπως και από τους παππούδες και τις γιαγιάδες
του, καθώς βεβαίως και δηλητηριάζοντάς το µε ανυπόστατες ή
ακατάλληλες πληροφορίες για την αντίπαλη πλευρά, το µόνο
που καταφέρνουµε είναι να του στερήσουµε ένα υγιές γονεϊκό,
πατρικό ή µητρικό ανά περίπτωση πρότυπο. Και βέβαια να του
δηµιουργήσουµε ανεξίτηλα ψυχικά τραύµατα, που θα το ακολου-
θούν σε όλη τη µετέπειτα ενήλικη ζωή του. 

Κάθε παιδί χρειάζεται και τους δύο γονείς του. Γι’ αυτό άλλω-
στε καθιερώνεται και ελάχιστο τεκµήριο χρόνου επικοινωνίας του
µε τον γονέα µε τον οποίο δεν µένει κάτω από την ίδια στέγη. Η
καθιέρωση του τεκµηρίου αυτού, που υπολογίζεται στο ένα τρίτο
του συνολικού χρόνου, δηµιουργεί µια υπαρκτή βάση διαλόγου
µεταξύ των γονιών, ώστε να αποφεύγονται οι εντάσεις µεταξύ
τους ως προς το δικαίωµα επικοινωνίας. Αποκλεισµός ή περιο-
ρισµός της επικοινωνίας αυτής είναι ασφαλώς δυνατός, αλλά
αποκλειστικά και µόνο για εξαιρετικά σοβαρούς λόγους. 

Στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης καθιερώνονται
επίσης αντικειµενικά κριτήρια κακής άσκησης της γονικής µέρι-
µνας. Ανάµεσα στα κριτήρια αυτά, που λαµβάνονται υπ’ όψιν από
το δικαστήριο στη ρύθµιση των ζητηµάτων γονικής µέριµνας και
επιµέλειας των τέκνων, περιλαµβάνονται η µη καταβολή της δια-
τροφής, ο µη σεβασµός στις δικαστικές αποφάσεις και τις συµ-
φωνίες των διαζευγµένων γονέων και η διάρρηξη των σχέσεων
του παιδιού µε τον άλλον γονέα. 

Τέλος, µεγάλη καινοτοµία του νοµοσχεδίου αποτελεί και το
άυλο συναινετικό διαζύγιο, µε το οποίο απλοποιείται η διαδικασία
έκδοσης διαζυγίου και αποφεύγεται η ταλαιπωρία των συζύγων,
ενώ πολύ σηµαντική είναι και η θέσπιση ειδικών προγραµµάτων
στην Εθνική Σχολή Δικαστών για την επιµόρφωση των δικαστικών
λειτουργών, που θα δικάζουν τις οικογενειακές διαφορές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε
επαναπροσδιορίζεται η φιλοσοφία του νοµοθέτη αναφορικά µε
τις σχέσεις των γονέων µε τα παιδιά τους µετά το τέλος της σχέ-
σης των γονιών. Έτσι το οικογενειακό δίκαιο προχωρά από τη
µονοδιάστατη άσκηση της γονικής µέριµνας στην κατά κανόνα
από κοινού άσκησή της και από τους δύο γονείς. Και λέω κατά
κανόνα, επειδή δίνεται πάντα η δυνατότητα στους γονείς να συµ-
φωνήσουν κάτι άλλο µεταξύ τους. Και βέβαια, αν κριθεί αναγκαίο
υπάρχει πάντα ή δικαστική οδός. Η εξουσία του δικαστή επ’ ου-
δενί δεν περιορίζεται, απλώς παρέχονται σε αυτή νέα νοµικά ερ-
γαλεία, που ανταποκρίνονται καλύτερα στα σύγχρονα δεδοµένα
της οικογένειας. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η ενεργή παρουσία και των δύο γο-
νιών είναι απαραίτητη για την ψυχική ανάπτυξη της προσωπικό-
τητας του κάθε παιδιού, είτε αυτό προήλθε από ένα γάµο είτε
από µια σχέση εκτός γάµου και αναγνωρίστηκε εκούσια ή δικα-
στικά, µε πρωτοβουλία του πατέρα. 

Τα παιδιά νιώθουν ασφαλή, πλήρη και χαρούµενα µόνο αν περ-
νούν χρόνο και µε τους δύο γονείς. Έχουν ανάγκη και από τους
δύο να συµµετέχουν ουσιαστικά στη ζωή τους, να είναι δίπλα
τους σε κάθε καλή ή κακή στιγµή τους. Και εµείς δεν µπορούµε
παρά να σεβαστούµε και να καλύψουµε αυτή τους την ανάγκη
βάζοντας το συµφέρον των παιδιών µας πάνω από κάθε τυχόν
προσωπικό µας αρνητικό συναίσθηµα. Τα παιδιά µας είναι το
µέλλον και η ελπίδα του κόσµου και πρέπει να κάνουµε το παν
για να τα µεγαλώσουµε µε τέτοιο τρόπο, ώστε να γίνουν ευτυχι-
σµένα, ισορροπηµένα και χρήσιµα στην κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε πολύ, κυρία Δούνια. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού και µετά να ετοι-
µάζεται ο κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης από το ΜέΡΑ25.

Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η οποιαδήποτε αναµόρφωση του οικογενειακού δι-
καίου πρέπει να είναι µία διαδικασία στην οποία να συµµετέχει
ολόκληρη η κοινωνία, γιατί ολόκληρη την κοινωνία την αφορά.
Πρέπει να είναι µια διαφανής διαδικασία, που να επιδιώκει ευ-
ρείες συναινέσεις και πάντως να µην προκαλεί πόλωση και διχα-
σµό. Δυστυχώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης έχει
κινηθεί και κινείται προς την αντίθετη κατεύθυνση. Ούτε ανταπο-
κρίνεται στις αλλαγές που έχει ανάγκη η σηµερινή κοινωνία ούτε
ενώνει. Τουναντίον διχάζει. Αυτό το επιβεβαιώνει και η έκθεση
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής την οποία δυστυχώς
αγνοείτε, κύριοι Υπουργοί, αφού απαξιώσατε και το πόρισµα της
νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής και την Εταιρεία Οικογενει-
ακού Δικαίου και την ολοµέλεια των δικηγορικών συλλόγων, αλλά
και δικά σας στελέχη τα οποία µε τεκµηριωµένο τρόπο επιχειρη-
µατολόγησαν κατά του πνεύµατος και συγκεκριµένων διατάξεων
του νοµοσχεδίου. 

Με το νοµοσχέδιο επιχειρείται να καθιερωθεί η υποχρεωτική
συνεπιµέλεια και η εναλλασσόµενη κατοικία, χωρίς βέβαια να γί-
νεται ρητή αναφορά γι’ αυτά. Η συνεπιµέλεια ρυθµίζεται ήδη από
το ισχύον δίκαιο και όταν υπάρχει αδυναµία συµφωνίας των γο-
νέων, τότε το δικαστήριο εξειδικεύει τον τρόπο άσκησης αυτής,
προασπίζοντας πρώτα και κύρια το συµφέρον του παιδιού. Σε
οποιαδήποτε αλλαγή των σχέσεων γονέων και τέκνων, το βασικό
κριτήριο και εντέλει ζητούµενο πρέπει να είναι το συµφέρον του
παιδιού, η ικανοποίηση των αναγκών του και η προστασία των δι-
καιωµάτων του. Με αυτόν τον τρόπο εξυπηρετείται το συµφέρον
του παιδιού, που προστατεύεται από το Σύνταγµα και διεθνείς
συµβάσεις. Διότι το παιδί είναι αυθύπαρκτη προσωπικότητα, που
έχει ίδια δικαιώµατα και σε αυτά τα δικαιώµατα δεν πρέπει να εµ-
πλέκονται δικαιώµατα και επιθυµίες των γονέων, πολύ περισσό-
τερο όταν υπάρχει διακοπή της έγγαµης συµβίωσης.

Καθοριστικό, λοιπόν, κριτήριο πρέπει να είναι η προσέγγιση
κατά περίπτωση και µε βάση τις ιδιαίτερες συνθήκες της καθε-
µιάς οικογένειας. Έτσι, παρέχεται στο δικαστήριο η δυνατότητα
να επιλέξει την καταλληλότερη διευθέτηση της γονικής µέριµνας
και της επιµέλειας, όπως υπαγορεύεται από το Ευρωπαϊκό Δί-
καιο που έχει ενσωµατωθεί στην ελληνική νοµοθεσία για την προ-
στασία του παιδιού, καθώς και από διάφορες ρυθµίσεις της
Διεθνούς Σύµβασης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού.

Το νοµοσχέδιο επιβάλλει την -από κοινού και εξίσου- άσκηση
της γονικής µέριµνας µε αυτόµατο τρόπο. Η αναφορά σε, εξίσου,
άσκηση της γονικής µέριµνας είναι, κατά την άποψή µας,
άστοχη, ανακριβής και επικίνδυνη, αφού µάλιστα ούτε κατά τη
συµβίωση εντός του γάµου προβλέπεται κάτι τέτοιο. Πρόκειται
για σήµα για την επιβολή της υποχρεωτικής συνεπιµέλειας, όπως
αναφέρει και η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βου-
λής. Το «εξίσου» µπορεί να αντικατασταθεί από το «ισότιµα»,
ώστε να µην είναι δυνατό να παρερµηνευθεί, δεδοµένου ότι η
ισοτιµία, η οποία έχει ποιοτική και όχι ποσοτική διάσταση, περι-
λαµβάνεται στην έννοια της κοινής άσκησης.

Σύµφωνα µε τις προτεινόµενες διατάξεις, η γονική µέριµνα
µπορεί να αφαιρεθεί από τον γονέα, εάν κριθεί υπαίτιος για τη
διατάραξη της συναισθηµατικής σχέσης του τέκνου µε τον άλλο
γονέα και την οικογένειά του και για την µε κάθε τρόπο πρό-
κληση διάρρηξης των σχέσεων µε αυτούς. Με αυτόν τον τρόπο
εισάγονται αόριστα και ασαφή κριτήρια, που µπορεί να οδηγή-
σουν ακόµη και στην αφαίρεση της γονικής µέριµνας, ενώ πα-
ράλληλα και σε αντίθεση µε αυτό, προβλέπεται ότι ένας
κακοποιητικός γονέας µπορεί να ασκεί τη γονική µέριµνα ή να
έρχεται σε επικοινωνία µε το παιδί µέχρι την οριστική καταδίκη
του, η οποία φυσικά και απαιτεί χρόνο, διότι είναι γνωστό ότι η
σχετική διαδικασία είναι χρονοβόρα. Αυτό αντίκειται και στην
κοινή λογική και στη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης και βέ-
βαια στο συµφέρον του παιδιού, που απαιτεί η διερεύνηση κάθε
υποψίας κακοποιητικής συµπεριφοράς να γίνεται µε την άσκηση
της ποινικής δίωξης, προκειµένου να αφαιρούνται τα δικαιώµατα
και του υπόπτου. 

Σε αυτό το πλαίσιο, η αναγκαστική συνεπιµέλεια, ακόµα και σε
περιπτώσεις, που βρίσκεται υπό διερεύνηση η κακοποιητική συµ-
περιφορά του γονέα, θέτει σε κίνδυνο το παιδί, αλλά και τον πιο
ευάλωτο γονέα. Η λύση, λοιπόν, δεν είναι η αναγκαστική συνεπι-
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µέλεια, ούτε βέβαια η διανοµή του χρόνου µε υποχρεωτικό
τρόπο και χωρίς εξατοµίκευση.

Ως προς τον ελάχιστο χρόνο επικοινωνίας, το προβλεπόµενο
ένα 1/3 του συνολικού χρόνου είναι ένα αόριστο αριθµητικό, πο-
σοτικό µέγεθος που παραπέµπει σε περιουσιακά θέµατα και πε-
ριουσιακές σχέσεις µε συµµετοχή στα αποκτήµατα και που δεν
προσφέρεται να ρυθµίσει θέµατα επικοινωνίας γονέων και τέ-
κνων. 

Επιπλέον, δηµιουργούνται προβλήµατα υπολογισµού του χρό-
νου, λαµβανοµένου υπ’ όψιν και του γεγονότος ότι οι εργασιακές
σχέσεις πλέον, εν προκειµένω και των γονέων, δεν χαρακτηρί-
ζονται από σταθερότητα.

Εκτός από τη σύσταση οικογενειακών δικαστηρίων, απαιτείται
και η δηµιουργία υποστηρικτικών κοινωνικών δοµών, που να στε-
λεχωθούν µε ειδικούς επιστήµονες, -οικογενειακούς κοινωνικούς
λειτουργούς, παιδοψυχιάτρους- και παιδοψυχολόγους, που θα
στηρίζουν τις οικογένειες συµπράττοντας στο έργο της επιµέ-
λειας. Αντί αυτού, µε το νοµοσχέδιο εισάγονται έκτακτα προ-
γράµµατα επιµόρφωσης των δικαστών και εισαγγελέων που θα
δικάζουν οικογενειακές υποθέσεις.

Συµπερασµατικά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο επιχειρείται η αλλοίωση του παι-
δοκεντρικού χαρακτήρα του ελληνικού οικογενειακού δικαίου σε
γονεοκεντρικό, υπονοµεύεται το συµφέρον του παιδιού, που
προστατεύεται από διεθνείς συµβάσεις, θέτοντας αντ’ αυτού στο
επίκεντρο των προωθούµενων ρυθµίσεων τα συµφέροντα και τις
επιθυµίες των γονέων. Το παιδί αντιµετωπίζεται ως παθητικός
αποδέκτης της άσκησης των γονεϊκών δικαιωµάτων και όχι ως
πραγµατικός φορέας αναγκών, που απαιτούν ικανοποίηση. 

Το συµφέρον του παιδιού πρέπει να κρίνεται, λοιπόν, κατά πε-
ρίπτωση, διότι κάθε υπόθεση είναι ξεχωριστή. Και σε αυτό το
πλαίσιο είναι επικίνδυνη η διάταξη που απαιτεί -απαλείψατε το
«αµετάκλητη»- οριστική καταδίκη για περιστατικά ενδοοικογενει-
ακής βίας σε περιπτώσεις γονικής επιµέλειας και επικοινωνίας
και πρέπει να αποσυρθεί, καθώς παραβιάζει τα δικαιώµατα των
θυµάτων. Διότι είναι γνωστό ότι χρειάζονται πολλά χρόνια για την
έκδοση οριστικής απόφασης, επιτρέποντας έτσι στους –κακο-
ποιητικούς- γονείς να συνεχίσουν την κακοποιητική τους δραστη-
ριότητα εναντίον των πρώην συντρόφων τους και των παιδιών,
στη βάση αποκλειστικά της αξίωσής τους ως γονέων για τη
φροντίδα και την επικοινωνία µε το παιδί. 

Τέλος, πρέπει να τονιστεί ότι µε πολλές από τις ρυθµίσεις του
νοµοσχεδίου παραβιάζεται το γράµµα και το πνεύµα της Σύµβα-
σης της Κωνσταντινούπολης, που η Ελλάδα έχει κυρώσει εδώ
και τρία χρόνια και δεν έχει εφαρµόσει στην πράξη τις περισσό-
τερες των διατάξεών της. 

Η νοµοθετική αντιµετώπιση των περιπτώσεων της ενδοοικογε-
νειακής βίας έρχεται σε αντίθεση και µε το περιεχόµενο της έκ-
θεσης του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τον αντίκτυπο της
ενδοοικογενειακής βίας και τα δικαιώµατα γονικής επιµέλειας.
Στην έκθεση διατυπώνεται η θέση ότι η άσκηση των δικαιωµάτων
επίσκεψης ή επιµέλειας δεν πρέπει να θέτει σε κίνδυνο τα δικαιώ-
µατα και την ασφάλεια του θύµατος ή και των παιδιών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Παπαηλιού.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης από το
ΜέΡΑ25 και στη συνέχεια θα µιλήσει ο κ. Σάββας Χιονίδης από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, Βουλεύτριες και Βουλευτές, είµαι ένας νέος

πατέρας. Έχω έναν γιο δύο χρόνων και µία κόρη πέντε χρονών.
Ανήκω σε µια νέα γενιά πατεράδων, που συµµετέχουν ισότιµα
στην ανατροφή των παιδιών τους και δεν είναι κριτήριο για τον
χρόνο και την ενέργεια που δίνουν αν είναι πατέρας ή µητέρα,
αλλά ο χρόνος που είναι διαθέσιµος κάθε στιγµή της ζωής του
καθένα. 

Δεν µπορώ να σας περιγράψω πόσο ευλογηµένος νιώθω που
έχω αυτά τα παιδιά στη ζωή µου. Παλεύω πολιτικά για τα δικαιώ-
µατα των πατεράδων απέναντι σε έναν ιδιότυπο σεξισµό, που θε-

ωρεί τον ρόλο του πατέρα λιγότερο σηµαντικό από αυτόν της µη-
τέρας. Παλεύω για ίσο και επαρκή χρόνο και για τους δύο γονείς
και για τους πατεράδες και για τις µητέρες, χρόνο άδειας ώστε
να µπορούν να είναι µε τα παιδιά τους τον πρώτο χρόνο της ζωής
τους, άδειες πλήρεις και πλήρων αποδοχών και µερικής απασχό-
λησης για τον δεύτερο χρόνο και πλήρων αποδοχών πάλι. Είναι
πάρα πολύ σηµαντικά αυτά τα δύο χρόνια. Βάζουν τα θεµέλια σε
αυτό το προλεκτικό στάδιο του παιδιού, τα θεµέλια για όλη την
ψυχοσύνθεσή του, για όλη του τη ζωή. 

Πρότεινα και προτείναµε ως ΜέΡΑ25 στη συνταγµατική Αναθε-
ώρηση να συµπεριληφθεί η προστασία της πατρότητας µαζί µε τη
µητρότητα, που είναι ήδη κατοχυρωµένη στο Σύνταγµα. Μία πρό-
ταση που δυστυχώς τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο ο ΣΥΡΙΖΑ αρνή-
θηκαν να µπει καν σε συζήτηση.

Υπάρχει σήµερα πρόβληµα µε την επιµέλεια των παιδιών; Ναι,
υπάρχει. Είναι τεράστιο πρόβληµα. Έχω φίλους, εξαιρετικούς πα-
τέρες, οι οποίοι έχασαν την επιµέλεια των παιδιών τους στα δικα-
στήρια από µία δικαστική αδράνεια, που θέλει τους δικαστές κατά
κανόνα να δίνουν την επιµέλεια στη µητέρα. Είναι πρόβληµα νο-
µοθετικό; Όχι. Ο νόµος του 1983 είναι ξεκάθαρος και µιλάει για
εξατοµικευµένη εξέταση κάθε περίπτωσης, κάθε οικογένειας. Πού
εντοπίζεται το πρόβληµα λοιπόν; Εντοπίζεται στα δικαστήρια,
στους δικαστές. Κι εκεί θα πρέπει να είναι η λύση.

Ως ΜέΡΑ25, προτείνουµε την εκ βάθρων αναδόµηση των οικο-
γενειακών δικαστηρίων, µε ενίσχυσή τους σε δυναµικό όλων των
ειδικοτήτων, από εξειδικευµένους δικαστικούς, κοινωνικούς λει-
τουργούς, ψυχολόγους και µετεγκατάστασή τους σε υποδοµές
εκτός των συµβατικών δικαστηρίων, ώστε να γίνεται µε τον βέλτι-
στο τρόπο η ad hoc αξιολόγηση, µε µοναδικό και απόλυτο κριτή-
ριο την προστασία των δικαιωµάτων των παιδιών.

Είναι αυτό το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας µια λύση;
Δυστυχώς, αυτό το νοµοσχέδιο, όπως τόσα άλλα που φέρνει η
Κυβέρνηση, διαστρεβλώνει ακόµα και θετικές έννοιες τη µία µετά
την άλλη. Είναι προϊόν lobbying, όπως κατήγγειλε η κ. Γιαννάκου,
µε την οποία συνεργάστηκα ως Ευρωβουλευτής το διάστηµα 2009
- 2014, όταν ήταν και η ίδια Ευρωβουλευτής. Δεν θα ξεχάσω την
αξιοπρέπειά της και την εµµονή να παραµένει υπερκοµµατική. 

Θέλω να τη συγχαρώ για το θάρρος της, γιατί ξέρω πολύ καλά
ότι σε αυτό το Κοινοβούλιο, το οποίο έχει δοµηθεί ώστε να τηρεί-
ται η κοµµατική γραµµή και προφανώς κυρίως για τα µεγάλα κόµ-
µατα, για τα κόµµατα της κυβέρνησης, που έχει χίλιους τόσους
κανόνες προκειµένου να µην έχει ευκαιρία ο Βουλευτής καν να
διαφοροποιηθεί, η διαφοροποίησή της δεν έρχεται χωρίς κόστος
και µοναξιά. Και θα ήθελα να την συγχαρώ διπλά. 

Τι κάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Μετατρέπει το παιδί σε κτήση, σε
κτήµα, το οποίο θα χωρίζεται ανεξαρτήτως του οικογενειακού
πλαισίου στο οποίο µεγαλώνει κι αν είναι κακοποιητικό. Θα χωρί-
ζεται µεταξύ των γονέων όπως θα χωριστεί περίπου η ιδιοκτησία
τους, τα σπίτια, η περιουσία. Είναι σοκαριστικό. 

Το δεύτερο που κάνει, που είναι εξίσου σκληρό, είναι ότι δίνει
όπλα στον κακοποιητικό σύζυγο για να εγκλωβίσει τη µητέρα-θύµα
ενδοοικογενειακής βίας στην κακοποιητική σχέση, για όσο τουλά-
χιστον τα παιδιά είναι ανήλικα. Μόνο όταν καταδικαστεί ένας γο-
νιός πρωτόδικα, µόνο τότε χάνει τη συνεπιµέλεια. Και λέω γονιού,
γιατί θα µπορούσε να είναι κακοποιητική συµπεριφορά και µιας
µητέρας. Γι’ αυτό ο νόµος του 1983 προβλέπει την εξατοµικευµένη
εξέταση κάθε περίπτωσης. Υπάρχουν περιπτώσεις, που ακόµα και
µε αυτήν την δικαστική αδράνεια δόθηκαν τα παιδιά στους πατε-
ράδες. 

Θέλω να επισηµάνω τι λέει και η Διεθνής Αµνηστία στη χθεσινή
της ανακοίνωση. Είναι µια πικρή ειρωνεία ότι η Ελλάδα σκέφτεται
να εγκρίνει αυτήν την τροποποίηση λίγες µέρες αφού χειροκρο-
τήθηκε η 10η επέτειος της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης, της
συνθήκης-ορόσηµο για την πρόληψη και καταπολέµηση της βίας
κατά των γυναικών. Η προτεινόµενη διάταξη θα παραβίαζε την
υποχρέωση της Ελλάδας, βάσει της Συνθήκης της Κωνσταντινού-
πολης, η οποία απαιτεί από τα κράτη-µέλη να λαµβάνουν µέτρα
για να διασφαλίζουν ότι τα δικαιώµατα επιµέλειας και επικοινωνίας
δεν θέτουν σε κίνδυνο τα δικαιώµατα και την ασφάλεια των επι-
ζώντων ενδοοικογενειακής βίας, καθώς και τα παιδιά µάρτυρες
αυτής και καλεί τις ελληνικές αρχές να αποσύρουν το νοµοσχέδιο. 
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Για ποιον λόγο φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο; Η κ. Γιαννάκου µί-
λησε για λοµπίστες, για «ισχυρούς ανθρώπους µε πολύ χρήµα»,
όπως είπε. Τι θα απαιτούσε η ορθή εφαρµογή του νόµου του 1983;
Θα απαιτούσε ενίσχυση των δηµόσιων κοινωνικών υπηρεσιών, ενί-
σχυση του κοινωνικού κράτους, κάτι που δυστυχώς, όπως φαίνε-
ται κάθε νοµοσχέδιό σας, απεχθάνεστε. Γι’ αυτό θα µπορούσατε
να φέρετε ακόµα και χειρότερα πράγµατα, όπως το να ιδιωτικο-
ποιήσετε τους κοινωνικούς λειτουργούς και να µπορεί να τους
προσλαµβάνει και αµείβει ο κακοποιητικός σύζυγος. 

Άλλωστε, αυτό δεν κάνετε στις Σκουριές; Στις Σκουριές δεν δώ-
σατε στην εταιρεία το µονοµερές δικαίωµα να εξετάζει, να προσ-
λαµβάνει και να αµείβει τον επιθεωρητή περιβάλλοντος, ο οποίος
θα είναι δικός της υπάλληλος στην πράξη, ο οποίος θα εξετάζει
όλες τις καταγγελίες πολιτών για περιβαλλοντική ζηµία και ρύ-
πανση; Το ίδιο δεν είναι; 

Ο λόγος, που δεν το κάνετε είναι επειδή δεν το ζήτησαν πάλι οι
λοµπίστες. Όµως, όταν θυσιάζετε το περιβάλλον στον βωµό του
ιδιωτικού κέρδους στις Σκουριές και σε τόσα άλλα µέρη, δεν αµ-
φισβητούµε ότι µια µέρα θα θυσιάζατε και τα παιδιά και θα τα πα-
ραδίδατε σε κακοποιητικά οικογενειακά περιβάλλοντα, σε
κακοποιητικούς γονείς, αλλά και τις γυναίκες θύµατα ενδοοικογε-
νειακής βίας, που τις υποχρεώνετε να παραµένουν για πάντα σε
κακοποιητικές σχέσεις. 

Το ΜέΡΑ25 είναι ξεκάθαρα ενάντια στο νοµοσχέδιο αυτό. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Χιονίδης από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά η κ. Μερόπη
Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Χιονίδη, έχετε τον λόγο 
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι τα τελευταία

χρόνια η κοινωνία αλλάζει ραγδαία. Και βέβαια, αν µιλούµε για τη
δεκαετία των αρχών του ’80, που έγινε πραγµατικά ένας ενδιαφέ-
ρων νόµος, ο οποίος και αποτέλεσε τοµή για το οικογενειακό δί-
καιο, δεν δικαιούµαστε σήµερα, µετά απ’ αυτές τις ραγδαίες
αλλαγές, όταν µας υποδεικνύεται µε στοιχεία ότι χρειάζεται ση-
µαντική τροποποίηση, να µην προβούµε σε αυτή την κατεύθυνση. 

Βέβαια, µέσα σε αυτήν την τεράστια οικονοµική κρίση των τε-
λευταίων ετών, όπως και στην κρίση του κορωνοϊού, κάποιοι θα
έλεγαν ότι είναι πολυτέλεια να ασχολούµαστε µε θέµατα, που
αφορούν την κοινωνία. Παρ’ όλα αυτά η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
και το Υπουργείο, ο Υπουργός και ο Υφυπουργός, ασχολούνται
µε αυτά τα ζητήµατα γιατί είναι κρίσιµα και είναι προεκλογικές δε-
σµεύσεις. 

Γιατί, λοιπόν, χρειάζεται να υπάρξει αλλαγή; Το είπε ο αξιοπρε-
πέστατος και σοβαρός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ξανθόπουλος,
που κατέθεσε στοιχεία ότι το 86% δεν πάει καθόλου στο δικαστή-
ριο, πως όσοι πηγαίνουν δεν προχωρούν στο δεύτερο βαθµό
εκτός από τα ασφαλιστικά µέτρα και µόλις το 2,5% πάει στο δεύ-
τερο βαθµό. Και ρωτά κανείς: Δεν είναι πολύ ωραία; Όχι, δεν πάει
κάποιος στα δικαστήρια, γιατί ξέρει εκ προοιµίου ότι δεν πρόκειται
να δικαιωθεί, διότι το 97% των αποφάσεων είναι «πατηµένες» ακρι-
βώς στη νοµολογία που έχει γίνει.

Άρα, λοιπόν, αυτό για εµένα στηρίζει το αντίθετο, δηλαδή ότι
σαφώς χρειάζεται η αλλαγή του νοµικού πλαισίου και αυτό γίνεται
εν προκειµένω. Εποµένως, προχωρούµε στο να υπάρχει µια άλλη
γονεϊκή αντίληψη. 

Άκουσα µε πολλή προσοχή τις απόψεις, καθώς παρακολουθώ
το θέµα τον τελευταίο ενάµιση χρόνο και παρακολούθησα και
όλους όσους τοποθετήθηκαν. Χαίροµαι που έγινε µια σοβαρή συ-
ζήτηση από όλους τους εισηγητές στο συγκεκριµένο νόµο, παρ’
όλες τις αντιθέσεις που υπήρξαν. Η διαφορά µας τώρα, απ’ ό,τι
φαίνεται, καταλήγει σαν κορυφή στο «εξίσου» ή «ισότιµα». Έρχε-
ται και λέει κάποιος τώρα, προτείνω, κύριε Υπουργέ, αν πραγµα-
τικά είναι κώλυµα αυτό, για ποιο λόγο να µην περιλαµβάνουµε και
στην εν γάµω συµβίωση «από κοινού» και «εξίσου»; Μια µικρή τρο-
πολογία, που να είναι ακριβώς σε συναρµογή. Το προτείνω, λοι-
πόν, αυτό για να τελειώσει το θέµα. Τότε, θα είµαστε εντάξει; Και
εντός του γάµου και µετά από το γάµο. Αυτήν την πρόταση κατα-
θέτω. 

Βεβαίως, αυτό το νοµοσχέδιο δηµιουργεί κουλτούρα συνεννόη-
σης και ανέφερα τα στοιχεία. Δεν πας εκ προοιµίου νικητής ή εκ-
δικητής, χρησιµοποιώντας πολλές φορές το παιδί. Δεν το λέω για
το σύνολο, αλλά για τις λίγες αυτές φορές. Άρα, λες, συνεννοού-
µαι.

Βεβαίως, ως προς τη γονική µέριµνα, είναι σαφές, είναι ξεκά-
θαρο ότι οφείλουν και οι δύο γονείς να έχουν µέριµνα εξίσου και
από κοινού, όπως γίνεται και στο γάµο, γιατί αυτήν την αγάπη
και τη φροντίδα τη θέλει το παιδί και από τους διαζευγµένους
κυρίως ο πατέρας είναι αυτός που συνήθως δεν έχει την επιµέ-
λεια ή και από τους παππούδες και τους συγγενείς, για να νιώσει
αυτή τη σπουδαία αγάπη. Αυτό το λύνει το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο, βάζοντας τη ρήτρα του 30-70. 

Θα έπρεπε να µπει ή όχι µια ρήτρα; Βεβαίως θα έπρεπε, γιατί
αυτό µας έδωσαν όλα τα στατιστικά στοιχεία. Άλλως, δεν υπήρχε
καµµία περίπτωση να έχουµε χρόνους για τον πατέρα κατά κύριο
λόγο, αλλά και για κάποιες µητέρες που έχασαν την επιµέλεια.
Είναι λογικό αυτό; Βεβαίως και είναι λογικό, για να µπορέσει ο
πατέρας πλέον να µην είναι επισκέπτης πατέρας, να µην είναι
παππούς επισκέπτης, να δίνει τη γονεϊκή του φροντίδα και την
αγάπη του.

Πρέπει να αποφασίζουν µαζί; Σαφώς και πρέπει. Τι άλλο ορίζει
το νοµοσχέδιο; Ότι πάµε πλέον στη διαιτησία, στη διαµεσολά-
βηση. Εκεί, λοιπόν, χρειάζονται τεκµηριωµένες θέσεις των δια-
µεσολαβητών και µάλιστα σε δεύτερο χρόνο θα µπορούσε, κύριε
Υπουργέ, στο αδύναµο µέρος οικονοµικά, όπως στα διάφορα δι-
καστήρια πληρώνει το δηµόσιο τους δικηγόρους, να µπορεί να
πληρώνεται και ο διαµεσολαβητής, εφόσον υπάρχει αποδεδειγ-
µένη αδυναµία πληρωµής στη διαµεσολάβηση. Πιθανόν και να
υπάρχει και να µην το γνωρίζω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Υπάρ-
χει.

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Και πού καταλήγει; Γιατί ακούστηκαν
πολλά. Καταλήγει ότι ο φυσικός δικαστής εξετάζει κατά περί-
πτωση και όχι οριζόντια. Ξέρετε κάποιο δικαστήριο να εξετάζει
οριζόντια τις υποθέσεις; Κάθε περίπτωση έρχεται στον φυσικό
δικαστή. Αυτό είναι απολύτως ξεκάθαρο, για να µην υπάρχει η
αίσθηση ότι τελικώς την απόφαση, εφόσον δεν καταλήξουν σε
συµφωνία, θα την πάρει κάποιος τρίτος ή, τέλος πάντων, θα επι-
βάλει ο νόµος. Ο νόµος ορίζει στοιχεία τα οποία οφείλει να διαι-
σθάνεται η κάθε πολιτική ηγεσία, ώστε να φέρει αυτά τα οποία
απαιτεί η ίδια η κοινωνία.

Θέλω να τονίσω κάτι τελευταίο και να κλείσω. Θέλει γενναι-
ότητα ψυχής, για να κάνεις τοµές, για να αποφασίζεις και κόντρα
στο ρεύµα. Πολλοί σκέφτηκαν, ακούσαµε για λόµπι ή οτιδήποτε
άλλο. Τα αντιπαρέρχοµαι. Αυτό που θέλω να πω µε βεβαιότητα
είναι ότι οφείλεις σαν πολιτικός, σαν ηγεσία ενός τοµέα τόσο
σπουδαίου και ιδιαίτερα σε αυτά τα κοινωνικά ζητήµατα, όπως
τα ζητήµατα δικαιοσύνης, να έχεις το θάρρος αυτό το οποίο δεν
τόλµησαν ποτέ –γιατί το έπιασαν πολλοί τα τελευταία χρόνια- να
µπορέσεις να το φέρεις εδώ και µε τις ενστάσεις και µε τις δια-
φορετικές απόψεις. Είναι σίγουρο. Όπως ανέφερα, επίσης, πολ-
λές φορές οι επιτροπές έχουν την άποψή τους. Είναι αυτοί που
συµβουλεύουν. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι η τελική απόφαση
οφείλει να είναι σύµφωνα µε τις συµβουλές.

Ελπίζω και πιστεύω ότι η νοµολογία που θα προκύψει τα επό-
µενα χρόνια θα δικαιώσει αυτή την προσπάθεια και αν τυχόν
χρειάζονται επιπλέον πράγµατα, όπως, παραδείγµατος χάριν, να
γίνουν κρατικές κοινωνικές δοµές και να τις βελτιώσουµε ακόµη
περισσότερο, βεβαίως οφείλει το κράτος να κάνει περισσότερα.

Πρέπει, όµως, να απαντήσουµε σε αυτό. Καλώ όλους, εφόσον,
κύριε Υπουργέ, δεχτείτε και τα «από κοινού» και «εξίσου» για τον
έγγαµο βίο, πιστεύω ότι πλέον δεν θα υπάρχει ζήτηµα, ώστε να
ψηφιστεί το συγκεκριµένο σπουδαίο σχέδιο νόµου και να γίνει
νόµος του κράτους από την επόµενη εβδοµάδα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Χιονίδη.

Η κ. Μερόπη Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ θα πάρει τώρα τον λόγο
και ακολουθεί η κ. Μαριέττα Γιαννάκου από τη Νέα Δηµοκρατία.
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Κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τιµούµε πράγ-

µατι σήµερα τη µνήµη των θυµάτων της Γενοκτονίας των Πον-
τίων, που οδήγησε στον θάνατο και τον ξεριζωµό από τις
πατρογονικές τους εστίες ένα σηµαντικό κοµµάτι του Ελληνι-
σµού µε µεγάλη ιστορία. Τιµούµε, όµως, και τη συµβολή των
Ποντίων στην κοινωνική, πολιτιστική και οικονοµική ανόρθωση
της πατρίδας µας, αλλά και του τόπου καταγωγής µου, τα Γιάν-
νενα, όπου έχουµε πολλούς τέτοιους ανθρώπους, που συνέβα-
λαν πολύ σηµαντικά και στο Νοµό Ιωαννίνων.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που λειτουρ-
γεί πολωτικά δυστυχώς και που η εφαρµογή του θα επηρεάσει
οριζόντια και καταλυτικά την κοινωνία και τους θεσµούς της.

Παρά τις εκκλήσεις των ειδικών επιστηµόνων, της Αντιπολίτευ-
σης, να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο ή να γίνουν δεκτές σηµαντικές
αλλαγές σε πολλά άρθρα  του, η Κυβέρνηση µέχρι στιγµής δεί-
χνει άκαµπτη και αµετακίνητη και επιµένει στην ψήφισή του. Ο
Υπουργός δεν άκουσε τις εκκλήσεις των γυναικείων οργανώ-
σεων, της ολοµέλειας των δικηγορικών συλλόγων, τις σοβαρό-
τατες ενστάσεις της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, της
Εταιρείας Οικογενειακού Δικαίου, αλλά και των πιο εξειδικευµέ-
νων επιστηµόνων µε εµπειρία και βαθιά γνώση της θεωρίας και
των αναγκών του συµφέροντος του παιδιού, των Ελλήνων παι-
δοψυχιάτρων. Μάλιστα, κατ’ αρχάς, από την ακρόαση φορέων
είχε αποκλειστεί η Ελληνική Παιδοψυχιατρική Εταιρεία και χρει-
άστηκε ειδική προσπάθεια από σύσσωµη την Αντιπολίτευση για
να κληθεί, ενώ είχαν συµπεριληφθεί διάφοροι φορείς πολύ µι-
κρότερου κύρους και εµβέλειας. Προφανώς, ενοχλούσε η κριτική
τους άποψη ότι δεν πρέπει να υπάρξουν οριζόντιες και άκαµπτες
ρυθµίσεις, αλλά θα πρέπει να υπάρχει εξατοµίκευση, που κάθε
φορά να λαµβάνει υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες συνθήκες, τη διαθεσι-
µότητα και την καταλληλότητα των γονέων, αλλά και αναπτυξια-
κούς παράγοντες εκ µέρους του παιδιού, καθώς άλλη είναι η
αντιµετώπιση του βρέφους και άλλη του εφήβου, την ψυχική
τους υγεία και να προβλέπονται όλες οι µορφές επιµέλειας και
επικοινωνίας παιδιών και γονέων και κάθε φορά να επιλέγεται
εξατοµικευµένα η καταλληλότερη για το συγκεκριµένο παιδί,
χωρίς να επιβάλλεται υποχρεωτική νοµοθετική ρύθµιση συνεπι-
µέλειας και υποχρεωτικός χρόνος διαµονής των παιδιών µε κα-
θέναν από τους γονείς. 

Αδιαφορήσατε, κύριε Υπουργέ, όπως είπα, για τις προτάσεις
των κοµµάτων της αντιπολίτευσης, λέγοντας ότι δεν υπάρχουν
ή ότι είναι ανεδαφικές, ακόµα και για τις διαµαρτυρίες σηµαντι-
κών στελεχών της παράταξής σας -της κ. Γιαννάκου, της κ. Κε-
φαλογιάννη- που κατέθεσαν συγκεκριµένες τροπολογίες.
Παραµείνατε στη θέση σας αµετακίνητος και εµµένετε, προκει-
µένου να ικανοποιηθεί µία µικρή µερίδα ισχυρών συµφερόντων,
όπως ήδη καταγγέλθηκε και εντός Βουλής. Οι µικροαλλαγές που
έγιναν, δεν αλλάζουν την ουσία του νοµοσχεδίου. Υπάρχει ένα
αυταρχικό πνεύµα και µία εµµονή σε αναχρονιστικές, πατριαρχι-
κές αντιλήψεις.

Δυστυχώς, για τη Νέα Δηµοκρατία η ισότητα των φύλων και
το συµφέρον του παιδιού µε επιλογή εκφυλίστηκαν και αυτή τη
φορά σε επικοινωνιακές πρακτικές και πολιτικές σκοπιµότητες.

Νοµοθετείτε, λοιπόν, για έναν πολύ µικρό αριθµό γονέων.
Τους δίνετε το δικαίωµα, αλλά όχι και τις υποχρεώσεις, προς
όφελος του συµφέροντος του παιδιού. Και αυτό σας το επεσή-
µανε και ο Συνήγορος του Πολίτη, όπου σας είπε ότι δεν κατο-
χυρώνονται πλήρως τα δικαιώµατα του παιδιού µε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και αποδυναµώνεται ο λειτουργικός
χαρακτήρας, ενώ υποχωρεί το καθήκον των γονέων έναντι των
τέκνων.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, δεν είναι παιδοκεντρικό το νοµο-
σχέδιο, είναι γονεοκεντρικό. Και το χειρότερο; Αντί να εξαλείφει
τα έµφυλα στερεότυπα, δηµιουργεί γονείς δύο ταχυτήτων: Τον
γονέα που συνήθως έχει µόνο δικαιώµατα και τον γονέα -συνή-
θως τη µητέρα- που θα πρέπει να λογοδοτεί στον άλλο γονέα,
να προάγει τις σχέσεις µε τους παππούδες, να επικοινωνεί κάθε
µέρα µε το σύζυγο. Από εκεί, λοιπόν, προκύπτει η υποχρεωτικό-
τητα µέσα στο νοµοσχέδιό σας, αλλά και η υπαιτιότητά του αν

δεν το κάνει. Αυτός είναι ο πυρήνας του νοµοσχεδίου.
Επιπλέον, αποφασίζετε οριζόντια για όλα τα παιδιά στη χώρα

µας, ανεξάρτητα από την κοινωνική και οικονοµική θέση των γο-
νιών τους, τον τόπο διαµονής, την εθνικότητα. Είναι καταπέλτης
-το είπε και ο συνάδελφος, ο κ. Αρσένης- η Διεθνής Αµνηστία στη
χθεσινή της ανάρτηση, όπου σας επισηµαίνει ότι τα γονικά δι-
καιώµατα των δραστών ενδοοικογενειακής βίας ή σεξουαλικών
αδικηµάτων µπορούν να παύσουν ή να περιοριστούν µόνο από
πρωτοβάθµια οριστική δικαστική απόφαση, που θα τους καταδι-
κάζει για αυτά τα αδικήµατα. Μέχρι αυτό να τελεσιδικήσει, απαι-
τούνται δύο έως πέντε χρόνια και µέχρι τότε οι δράστες µπορούν
να έχουν πρόσβαση στα θύµατά τους, πράγµα που δηµιουργεί
πολύ µεγάλη ανησυχία. Στη Γαλλία νοµοθετείται αναστολή του
δικαιώµατος γονικής µέριµνας και επικοινωνίας του κακοποιητή
µε το παιδί από την πρώτη στιγµή της ποινικής δίωξης. Υπάρχουν
και πρόσφατα, δυστυχώς, δραµατικά περιστατικά και στη χώρα
µας.

Προχωρήστε και σε αυτή τη διόρθωση, κύριε Υπουργέ.
Το οικογενειακό δίκαιο επηρεάζεται -από τα πιο προοδευτικά

στη χώρα µας- και διαµορφώνεται σε σηµαντικό βαθµό σε συ-
νάρτηση µε το κοινωνικό περιβάλλον. Γι’ αυτό κάθε χώρα πρέπει
να έχει τους δικούς της κανόνες και τις δικές της υποχρεώσεις,
που προφανώς χρειάζονται επικαιροποίηση. Μόνο που γι’ αυτό
απαιτείται χρόνος και ευρύτερες δυνατές συναινέσεις. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, απορρίψατε µέχρι και τις θέσεις της νο-
µοπαρασκευαστικής επιτροπής που εσείς συστήσατε και υιοθε-
τήσατε εξαιρετικά µειοψηφικές απόψεις εντός αυτής. 

Εποµένως, η προσπάθεια να ρυθµίσετε σοβαρές προσωπικές
σχέσεις των ανθρώπων, οικογενειακές υποθέσεις, δεν µπορεί να
γίνει µε αυτού του τύπου το νοµοσχέδιο. Τα επιµορφωτικά σεµι-
νάρια στους δικαστές είναι σηµαντικό βήµα, είναι θετικό βήµα.
Δεν φτάνει όµως. Πρέπει να προχωρήσετε -και σας το είπαµε
πολλοί- στην ίδρυση οικογενειακών δικαστηρίων, που υπάρχουν
σε όλη την Ευρώπη, µε εξειδικευµένους δικαστές -και, βεβαίως,
µπορείτε να χρησιµοποιήσετε και το Ταµείο Ανάκαµψης σε αυτήν
την κατεύθυνση- και µε επιστηµονικές επιτροπές που να στηρί-
ζουν το δικαστικό έργο, µε την ίδρυση σώµατος οικογενειακών
κοινωνικών λειτουργών, που προβλέπεται από νόµο του 1996,
που σε συνεργασία µε το δικαστικό διαµεσολαβητή θα εξετάζει
τα ζητήµατα της γονικής µέριµνας και της συνεπιµέλειας εξατο-
µικευµένα, καλλιεργώντας κλίµα συναίνεσης και συνεργασίας για
το συµφέρον του παιδιού. 

Δυστυχώς, το νοµοσχέδιο ξεχνάει τελείως και σύγχρονες µορ-
φές ζευγαριών που είναι ανύπαρκτες -οµόφυλα ζευγάρια, µονο-
γονεϊκές οικογένειες που αγνοούνται παντελώς- παρ’ ότι αυτό
προβλέπεται από διεθνείς συµβάσεις και της Κωνσταντινούπο-
λης και της σύµβασης για τα δικαιώµατα του παιδιού που µερι-
µνούν γι’ αυτό.

Εποµένως, δεν προβλέπονται καινοτόµες διατάξεις σε αυτό το
νοµοσχέδιο που θα έπρεπε και θα όφειλαν.

Αντί, λοιπόν, να εκσυγχρονίσετε το πεπαλαιωµένο ισχύον οι-
κογενειακό δίκαιο, κινείστε σε αντίθετη κατεύθυνση. Μάλιστα,
απουσιάζουν από το νοµοσχέδιο τα αρµόδια κυβερνητικά στε-
λέχη για την οικογένεια…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
….όπως η υφυπουργός οικογενειακής πολιτικής, πράγµα που

δείχνει την περιχαράκωση και την αποµόνωση του νοµοσχεδίου
στις αγωνίες µιας µειοψηφούσας οµάδας, αγνοώντας αυτό που
είπα πριν, την ανάγκη αναπλαισίωσης του οικογενειακού δικαίου
προς την κατεύθυνση των σύγχρονων προβληµάτων της ελληνι-
κής οικογένειας και της κοινωνίας. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε ακόµη χρόνο να αποσύρετε τις διατά-
ξεις που έχουν προκαλέσει αντιδράσεις στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο και στην πλειοψηφία των φορέων. Είναι καιρός να
αντιµετωπιστεί το συµφέρον του παιδιού όχι τυπικά και επιπό-
λαια, αλλά ουσιαστικά, αποτελεσµατικά και εναρµονισµένα µε τις
υπαγορεύσεις και τις ανάγκες της σύγχρονης κοινωνίας, µε την
απαραίτητη θεσµική πλαισίωση, µε τις εξειδικευµένες δηµόσιες
δοµές ενός κοινωνικού κράτους αλληλεγγύης που είναι απολύ-
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τως απαραίτητο να χτιστεί και να υπάρξει. Αυτό, βεβαίως, απαιτεί
πολιτικές αλλαγές.

Για ένα λεπτό θα ήθελα να υποστηρίξω και µία τροπολογία,
που έχουµε καταθέσει από τον ΣΥΡΙΖΑ, την τροπολογία 894/73,
για την επίλυση του συνταξιοδοτικού προβλήµατος των εκπαι-
δευτικών, που τέθηκαν σε διαθεσιµότητα το 2013. Με την προ-
τεινόµενη τροπολογία προβλέπεται ότι για τους εκπαιδευτικούς
και όσους δηµόσιους υπαλλήλους τέθηκαν σε διαθεσιµότητα µε
τον ν.4172/2013 και προκειµένου για την εξαγωγή του µέσου
όρου των συντάξιµων αποδοχών τους, οι µήνες που βρίσκονταν
σε διαθεσιµότητα να υπολογίζονται µε τις αποδοχές του Ιουνίου
του 2013, του τελευταίου, δηλαδή, µήνα εργασίας τους προτού
τεθούν στην άδικη διαθεσιµότητα και απωλέσουν το 25% των
αποδοχών τους για δύο περίπου χρόνια.

Καταθέτουµε αυτή την τροπολογία, που αποτελεί πρόταση της
ΟΛΜΕ προς όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες για λόγους στοι-
χειώδους δικαιοσύνης. Υπενθυµίζουµε ότι το 2013 η κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας έθεσε σε κατάφωρα άδικη διαθεσιµότητα
-τον προθάλαµο, δηλαδή, των απολύσεων- δύο χιλιάδες πεντα-
κόσιους εκπαιδευτικούς µε αποτέλεσµα να οδηγήσει στην απα-
ξίωση της δηµόσιας επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Ο ΣΥΡΙΖΑ ως
κυβέρνηση προσπάθησε να διορθώσει τη ζηµιά, που είχε υποστεί
ο θεσµός της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, αλλά και να τον ανα-
βαθµίσει, προβαίνοντας, µεταξύ άλλων, στην επαναφορά των εκ-
παιδευτικών από τη διαθεσιµότητα. Είναι ηθική υποχρέωση της
Κυβέρνησης και όλων των κοµµάτων της Βουλής να αποκατα-
στήσουµε, τουλάχιστον, τη διά βίου επίπτωση που είχε αυτό το
άδικο µέτρο της διαθεσιµότητας των εκπαιδευτικών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ. 

Τον λόγο έχει η κ. Μαριέττα Γιαννάκου από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΜΑΡΙΕΤΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ουδείς αµφισβητεί
το δικαίωµα της Κυβέρνησης να προτείνει αλλαγές σε ορισµένες
διατάξεις του οικογενειακού δικαίου, που έχουν διαρκέσει
τριάντα οκτώ χρόνια τώρα. Εδώ και µήνες περίµενα ένα καθαρό
σχέδιο νόµου, που να αποσαφηνίζει καλύτερα την αυθεντική βού-
ληση του συντάκτη. Οι δικές µου προτάσεις ήταν πολύ πιο πριν
γνωστές. Κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής τις
ανέφερα αναλυτικά. Το µόνο που δεχθήκατε από τις τροπολογίες
που καταθέσαµε, ήταν µερικώς αυτό που σας αναφέραµε στην
τροπολογία για το άρθρο 3 περί σύγχυσης στην κατοικία ανηλί-
κου. Τίποτε άλλο. Καµµία ουσιώδης αλλαγή. Επιµένετε σε κάτι
που θα δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα από αυτά που
θέλει να επιλύσει.

Κατηγορήσατε όλους όσοι κάναµε προτάσεις ότι δεν ενδιαφε-
ρόµαστε για το συµφέρον του παιδιού και πως παίρνουµε θέση
υπέρ του ενός ή του άλλου γονέα. Τη Δευτέρα, βέβαια, ήταν το
αποκορύφωµα. Στο ραδιόφωνο -πρώτο θέµα- κατηγορήσατε
εµένα και την κ. Κεφαλογιάννη πως οι ενστάσεις µας προέρχον-
ται από προσωπικά βιώµατα. Σας ευχαριστώ πολύ για το ενδια-
φέρον σας, κύριε Υπουργέ, αλλά µόνο αυτό δεν συµβαίνει. Οι
ενστάσεις µας προέρχονται από την κοινή λογική και τη γνώση
της επιστήµης.

Ως παλαιό µέλος της Νέας Δηµοκρατίας θέλω να σας πω ότι
έχω εκπλαγεί ειλικρινά. διότι µέσα στο ναό της δηµοκρατίας
εσείς αµφισβητήσατε το δικαίωµα των Βουλευτών να εκφέρουν
ελεύθερα τη γνώµη τους. Δεν καταθέσαµε, όµως, εµείς το σχέδιο
νόµου, κύριε Υπουργέ. Εσείς το πράξετε. Το κείµενο σας φανε-
ρώνει τη γονεοκεντρική του λογική.

Οι περισσότερες διατάξεις, που υπάρχουν φανερώνουν πως
δεν έχουν διαµορφωθεί µε γνώµονα και επίκεντρο το παιδί, αλλά
τις επιθυµίες των γονέων. Το σηµαντικό σε αυτό το σχέδιο νόµου
όµως δεν πρέπει να είναι οι γονείς αλλά τα δικαιώµατα των παι-
διών. 

Να ξεκαθαρίσω ορισµένες παρερµηνείες όµως και να τονίσω
πως οι προτάσεις, που κατέθεσα αφορούν και σε νοµοτεχνικά
λάθη. Είµαι κατά της οριζόντιας επιβολής τεκµηρίου χρόνου στην
επικοινωνία του παιδιού µε τους γονείς του. Τώρα, πού βρήκε ο

Υπουργός ότι στο 90% περιπτώσεων γονέων που αποφασίζουν
να χωρίσουν σηµειώνονται αποκλεισµοί στην επικοινωνία µε τα
παιδιά τους, όταν το 86% των διαζυγίων και των ρυθµίσεων επι-
κοινωνίας γίνονται συναινετικά, µόνο εκείνος το ξέρει.

Επίσης είµαι κατά της υποχρεωτικότητας. Ποτέ άλλωστε δεν
ήµουν υπέρ των υποχρεωτικών ποσοστώσεων, πόσο µάλλον
υπέρ γενικών και οριζοντίων κριτηρίων. Καλό είναι να απευθυνό-
µαστε στην επιστηµονική κοινότητα, η οποία αναδεικνύει αυτό
που λέει η κοινή λογική. Τα παιδιά έχουν ανάγκη και από τους
δύο γονείς. Δεν υπάρχει λογικός άνθρωπος που το αµφισβητεί
αυτό. Δεν πρέπει όµως –σας το είπα πολλές φορές- να υπάρχει
µια οριζόντια και άκαµπτη ρύθµιση της επιµέλειας των παιδιών.
Την καθηµερινότητα πρέπει να διαχειρίζεται εκείνος ο γονέας,
που έχει την επιµέλεια.

Επίσης αναφορικά µε την γονεϊκή µέριµνα, το «εξίσου» υπαι-
νίσσεται χρονική διάρκεια και µειωµένη διατροφή. Επιπλέον, η
προσπάθεια επιβολής της εκεί όπου δεν υπάρχει διάθεση υπέρ-
βασης των αρνητικών συναισθηµάτων του ενός γονέα κατά του
άλλου και ειλικρινούς συνεργασία µεταξύ τους, µάλλον θα προ-
καλέσει περισσότερα προβλήµατα απ’ αυτό που υποτίθεται ότι
θα επιλύσει. Και επιπλέον θα αποτελέσει αφορµή για την διεξα-
γωγή περαιτέρω δικών.

Η γονεϊκότητα είναι κατ’ εξοχήν κατάσταση υποχρέωσης προς
τα παιδιά και όχι ατοµικών δικαιωµάτων των γονέων. Σηµαντικό
είναι επίσης όποτε χρειάζεται το παιδί να βλέπει τους γονείς του
χωρίς εµπόδια από τον έναν προς τον άλλον. 

Στο δια ταύτα, το ζήτηµα που πραγµατεύεται το σχέδιο νόµου
είναι κοινωνικό, επιστηµονικό και σε τελευταία ανάλυση ηθικό,
κύριε Υπουργέ. Οι υποχρεωτικές ποσοστώσεις δεν ταιριάζουν µε
τη ρύθµιση κοινωνικών πραγµατικοτήτων και οικογενειακών θε-
µάτων και καταλήγουν συνήθως σε αντίθετα αποτελέσµατα.

Σας λέµε ότι δεν µπορεί ένας νόµος να ορίζει εκ προοιµίου και
αντίθετα µε τη σύµβαση για τα δικαιώµατα του παιδιού το συµ-
φέρον του, ουσιαστικά καθοδηγώντας τον δικαστή. Για την απα-
γόρευση αλλαγής τόπου διαµονής του παιδιού χωρίς τη
σύµφωνη γνώµη του άλλου γονέα βεβαίως στις περιπτώσεις
όπου δεν υπάρχει συµφωνία θα κρίνει το δικαστήριο. Όµως
επειδή πάντοτε υπάρχει ο κίνδυνος να συντηρείται µια µακρό-
χρονη αντιδικία και η αµετάκλητη απόφαση να ληφθεί µετά από
πολλά χρόνια, ακόµα και µετά την ενηλικίωση των παιδιών, είναι
σηµαντικό να προβλεφθεί µε κάποιο τρόπο η δυνατότητα άµεσης
ρύθµισης ανάλογων προβληµάτων.

Μας είπατε τέλος ότι σε ζητήµατα ενδοοικογενειακής βίας από
τελεσίδικη απόφαση, το κάνατε οριστική. Έτσι όµως ο κακοποι-
ητικός γονέας θα βρίσκει νόµιµες αφορµές να παρεµβαίνει και
να συνεχίζει την κακοποιητική του συµπεριφορά. «Διαπιστωµένη
πράξη» είναι το πιο σωστό. Αυτό υπάρχει και σε άλλες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης τις οποίες εσείς επικαλείστε.

Εν κατακλείδι εάν νοµίζετε πως όλοι εµείς κάνουµε αντιπολί-
τευση και υπηρετούµε µικροπολιτικά συµφέροντα, δεν απορείτε
γιατί όλοι οι πραγµατικοί επιστηµονικοί φορείς που εκλήθησαν
να συνεισφέρουν, δηλαδή, η παιδοψυχιατρική εταιρεία, τα µέλη
της νοµοπαρασκευαστικής, τα πανεπιστήµια, η ολοµέλεια προ-
έδρων δικηγορικών συλλόγων έκαναν τις ίδιες επισηµάνσεις, που
ανέφερα αναλυτικά; Και αυτοί κάνουν αντιπολίτευση; Και στο
τέλος, τέλος, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής κάνει αντι-
πολίτευση που συµφωνεί µε όλες τις τροπολογίες τις οποίες
έχουµε υποβάλει συνολικά, κύριε Υπουργέ;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, πολύ φοβούµαι
ότι το σχέδιο νόµου θα δηµιουργήσει περισσότερες δικαστικές
προσφυγές και εντάσεις και από τη στιγµή που δεν αλλάζει το
«εξίσου», το «1/3» και το «οριστική», εγώ δεν µπορώ να το ψη-
φίσω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ, του Κινήµατος
Αλλαγής και του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ την κ.
Γιαννάκου.

Ο επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μανούσος Βολουδάκης από
τη Νέα Δηµοκρατία και στη συνέχεια είναι η κ. Αθανασία Αναγνω-
στοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Βολουδάκη, έχετε τον λόγο.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΕ’ - 19 ΜΑΪΟΥ 2021 12523



ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα τριάντα οχτώ χρόνια που
έχουν µεσολαβήσει από την τελευταία αναθεώρηση του οικογε-
νειακού δικαίου έχουν αλλάξει πολλά στην κοινωνία, στην οικο-
γένεια, στο πώς βλέπουµε την οικογένεια και έχουν δηµιουργηθεί
πολλά προβλήµατα στη ζωή των ανθρώπων και της οικογένειας,
τα οποία η νοµοθεσία ως σήµερα δεν αντιµετώπιζε.

Η αναπροσαρµογή, λοιπόν, η µεταρρύθµιση του οικογενει-
ακού δικαίου είναι προφανώς αναγκαία σε πολλά σηµεία. Με το
νοµοσχέδιο, που συζητάµε σήµερα γίνονται πολλά θετικά βή-
µατα για να αντιµετωπιστούν πολλά από τα νέα προβλήµατα που
έχουν ανακύψει και για να δώσουµε µία απάντηση σε παθογέ-
νειες τις οποίες έχουµε δει στην πράξη. 

Η αλήθεια είναι ότι ο δηµόσιος διάλογος κυριαρχείται από το
θέµα αυτό µε µια ιδιαίτερη έµφαση από την πλευρά πολλών αν-
θρώπων κατ’ εξοχήν πατεράδων διαζευγµένων -είναι η αλήθεια-
στο ζήτηµα της συνεπιµέλειας των τέκνων τους. Και µάλιστα πολ-
λοί απ’ αυτούς έχουν διατυπώσει την απαίτηση –υπάρχει σαν αί-
τηµα, το ακούσαµε και στην Αίθουσα αυτή- της συνεπιµέλειας
που οδηγεί και σε εναλλασσόµενη κατοικία του παιδιού.

Είµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πατέρας τριών παιδιών
και µπορώ να καταλάβω τους πατεράδες. Σαν πατέρας καταλα-
βαίνω την αγωνία των πατεράδων, οι οποίοι δεν κατάφεραν να
συνεχίσουν µε τη σύζυγό τους και οι οποίοι βρίσκονται σε κατα-
στάσεις, που συχνά και στα δικαστήρια καταλήγουν σε αποφά-
σεις που δεν αποδίδουν δικαιοσύνη, που βλάπτουν και τα παιδιά
και σε πολλές περιπτώσεις είναι γεγονός ότι έχουµε δει και γνω-
ρίζω και εγώ περιπτώσεις όπου το θεσµικό πλαίσιο, που πράγ-
µατι δεν ανταποκρίνεται στις σηµερινές ανάγκες, µπορεί να
καθιστά κάποιους πατεράδες θύµατα ακόµα και εκβιασµών µε
αντικείµενο τα παιδιά τους. Και αυτό πράγµατι πρέπει να αντιµε-
τωπιστεί.

Όµως κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό δεν µπορεί να ση-
µαίνει εναλλασσόµενη κατοικία. Και ορθώς ο νόµος δεν προβλέ-
πει κάτι τέτοιο και ορθώς ο νόµος δεν προσπαθεί να µοιράσει,
στο άρθρο στο οποίο γίνεται η αναφορά, το χρόνο που περνούν
οι γονείς µε τα παιδιά εξίσου, γιατί το παιδί πρέπει να έχει µία
κατοικία. Η ιδιότητά µου του πατέρα δεν µε κάνει σε αυτό να ακο-
λουθώ οτιδήποτε λένε οι πατεράδες, γιατί προέχει για εµένα
αυτό που σκέφτοµαι ότι είναι το συµφέρον του παιδιού. Ορθώς
λοιπόν δεν ακολουθεί το νοµοσχέδιο αυτήν την τάση την οποία
είδαµε πολύ έντονα να αναπτύσσεται –είναι η αλήθεια- στην κοι-
νωνία και στον δηµόσιο διάλογο.

Πιστεύω ότι αυτό το 1/3 του χρόνου, κύριε Υπουργέ, που βά-
λατε είναι ένας συµβιβασµός εύλογος εν πάση περιπτώσει. Εν-
δεχοµένως θα µπορούσε να είναι και λίγο περισσότερο
εξειδικευµένο το πώς ακριβώς προκύπτει και το τι αφορά. Εν
πάση περιπτώσει όµως είναι ένας εύλογος συµβιβασµός. Και
ορθώς επίσης στο συγκεκριµένο άρθρο και γενικά το νοµοσχέδιο
αφήνει και στον δικαστή τη διακριτική ευχέρεια να κρίνει κατά
περίπτωση. Γιατί πραγµατικά σε ό,τι έχει να κάνει µε τα ανθρώ-
πινα δεν µπορούµε να τα προβλέψουµε όλα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Δεν µπορούν όλα να µπουν σε διατάξεις ενός
νόµου. Ασφαλώς εδώ έχει ρόλο ο δικαστής. Και αυτό πρέπει να
το σεβόµαστε. 

Και πολύ σωστά επίσης το νοµοσχέδιο θέτει και θέµατα εκπαί-
δευσης των δικαστών αλλά και προβλέπει και τη διαµεσολάβηση.
Και πραγµατικά θα ευχόµασταν όλοι αυτές οι υποθέσεις να λύ-
νονται µε διαµεσολάβηση και όχι στις αίθουσες δικαστηρίων.

Τώρα ένα άλλο σηµείο για το οποίο έχει γίνει πολύς λόγος
είναι το άρθρο 7 µε την αναφορά στην από κοινού και εξίσου επι-
µέλεια των παιδιών.

Κατ’ αρχάς, να ξεκαθαρίσω ότι η κατάσταση, ως έχει σήµερα,
πράγµατι δηµιουργεί προβλήµατα, πράγµατι δεν ανταποκρίνεται
σε αυτό που είναι οι σηµερινές ανάγκες. Διότι ο Αστικός µας Κώ-
δικας προβλέπει ότι το δικαστήριο δίνει την επιµέλεια στον έναν
από τους δύο γονείς και τελείωσε η υπόθεση. Αυτό είναι σε γε-
νικές γραµµές και αυτό πραγµατικά δεν µπορεί να είναι η πραγ-
µατικότητα, γιατί η αλήθεια είναι ότι οι γονείς µπορεί να µην
µπορούν να ζήσουν µεταξύ τους, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν

αγαπάνε τα παιδιά τους ή δεν µπορούν να µεγαλώσουν τα παιδιά
τους. Άρα, λοιπόν, πρέπει σαφώς να έχουν από κοινού την επι-
µέλεια και ορθώς λοιπόν φέρνετε την τροποποίηση του αστικού
κώδικα, ώστε να υπάρχει από κοινού επιµέλεια. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, εκεί πραγµατικά είµαι από αυτούς που
ακούω την άποψη και τη συµµερίζοµαι, ότι δύο λέξεις περισ-
σεύουν. Το «εξίσου» περισσεύει. Αρκεί το «από κοινού». Διότι
µπορεί να προκαλέσει συγχύσεις. Πρέπει σε αυτά τα θέµατα να
είµαστε πάρα πολύ ακριβείς και λεπτοµερείς. Δεν πρέπει µία µε-
ταρρύθµιση, που είναι ουσιώδης, κι είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, και θα λύσει χρόνια προβλήµατα, και θα διευκολύνει
ανθρώπους, που υφίστανται εκβιασµούς κιόλας, όπως είπαµε
πριν, δεν είναι σωστό για µια τόσο µικρή αλλαγή των δύο λέξεων,
που είναι όµως πολύ ουσιαστική, να τίθεται εν αµφιβόλω. Διότι
δηµιουργείται η υπόνοια -το είπαν και κάποιοι συνάδελφοι, κά-
ποιοι το είπαν και ως θετικό αυτό- ότι µε την αναφορά σε «εξί-
σου» επιµέλεια οδηγούµαστε, διά της πλαγίας οδού ή από το
παράθυρο, σε έναν διαµερισµό του χρόνου στα δύο, το οποίο θα
ήταν λάθος. Διότι, όπως είπα και πριν, το παιδί πρέπει να έχει µία
κατοικία, το παιδί πρέπει να έχει την έδρα του, τη βάση του. Αυτό
λένε και οι ειδικοί, οι παιδοψυχολόγοι, οι παιδοψυχίατροι και όλοι
όσοι έχουν ειδικότητα στο αντικείµενο αυτό. Δεν πρέπει να προ-
σθέτουµε όρους σε ένα νοµοθέτηµα το οποίο έχει σκοπό να κα-
τευθύνει τους δικαστές σε υποθέσεις πολύ δύσκολες και να τους
διευκολύνει να αντιµετωπίσουν την πραγµατικότητα ως έχει σή-
µερα. Δεν πρέπει να προσθέτουµε όρους που µπορεί να δηµι-
ουργούν οποιαδήποτε ασάφεια. 

Άρα λοιπόν, κύριε Υπουργέ, εγώ θα σας καλούσα να το επα-
νεξετάσετε. Ξέρω την άποψή σας. Άκουσα και την άποψη άλλων
συναδέλφων και έγκριτων νοµικών. Εγώ δεν είµαι νοµικός,
οφείλω να το πω αυτό ως επιφύλαξη. Άκουσα την αντίρρηση συ-
ναδέλφων και έγκριτων νοµικών -κύριε αγαπητέ συνάδελφε,
κύριε Μπούγα- που λέει ότι εφόσον ο νόµος προσδιορίζει λεπτο-
µερώς µε ποιον τρόπο ασκείται η από κοινού επιµέλεια δεν δη-
µιουργείται σύγχυση. Πάλι, όµως, θα πω, καλά, αφού το
προσδιορίζει ο νόµος µε τρόπο που είναι επαρκής, γιατί να προ-
στίθεται αυτή η φράση, που σήµερα δεν υπήρχε και που δεν µπο-
ρεί να προσδιοριστεί ακριβώς αυτό το «εξίσου»; 

Αυτά είχα να πω. Ελπίζω ότι θα καταλήξουµε στο καλύτερο δυ-
νατό αποτέλεσµα για το συµφέρον των παιδιών πάνω από όλα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Βολουδάκη. 

Τον λόγο έχει η κ. Αναγνωστοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είµαι αµέσως

µετά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Λοβέρδο,

θα µιλήσετε αµέσως µετά την κ. Αναγνωστοπούλου;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Μετά την

κ. Αναγνωστοπούλου θα µιλήσει ο κ. Λοβέρδος και έπειτα η κ.
Κεφαλογιάννη. Μετά την κ. Κεφαλογιάννη θα µιλήσει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ραγκούσης. 

Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Μετά την κ. Μαριέττα Γιαννάκου, πραγµατικά, δεν θα είχα να

προσθέσω καµµία λέξη. Και επικαλούµαι την κ. Γιαννάκου, όχι
ως µία πολιτικό από τη Νέα Δηµοκρατία, που ευνοεί τη θέση του
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ως µία δεξιά πολιτικό, µε ακλόνητες πάντα δηµο-
κρατικές πεποιθήσεις, πεποιθήσεις ισότητας, µε την οποία δια-
φωνώ σε πολλά και την εκτιµώ και τη σέβοµαι βαθύτατα. Έδωσε
δείγµατα δηµοκρατικής διαβούλευσης µέσα στο Κοινοβούλιο.
Μπράβο σας, κυρία Γιαννάκου. Κι αυτό δεν ευνοεί την αντιπολί-
τευση, ευνοεί όλο το Κοινοβούλιο και την πολιτική ζωή. 

Κύριε Υπουργέ, ένα νοµοσχέδιο που έχει την τάση, που έχει
τη φιλοδοξία να αλλάξει ένα σηµαντικό, πάρα πολύ σηµαντικό
δίκαιο, όπως είναι το οικογενειακό, πρέπει να εξασφαλίζει τη δη-
µοκρατική συναίνεση. Δεν µπορούν εδώ να ανεβαίνουν βουλευ-
τές και εσείς ο ίδιος να απαξιώνετε την αντιπολιτευτική φωνή, να
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απαξιώνετε τις αντίθετες φωνές, µόνο και µόνο επειδή δεν ται-
ριάζουν µε τη δικιά σας πεποίθηση. 

Άκουσα τον κ. Χιονίδη να λέει ότι έχουµε θάρρος, έχει θάρρος
η Κυβέρνηση να φέρνει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Έχει θράσος η
Κυβέρνηση να φέρνει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, όπως πολλά άλλα
νοµοσχέδια. Έχει θράσος σε πρακτικές, οι οποίες πραγµατικά
θέτουν σε κίνδυνο… 

Σας παρακαλώ λίγο, τι γίνεται µε αυτές τις φωνές, δεν µπο-
ρούµε να συγκεντρωθούµε. 

Έχει θράσος λοιπόν µε πρακτικές, οι οποίες συγκρούονται µε
το δηµοκρατικό αίσθηµα. Θα σας πω µόνο, κύριε Υπουργέ -είσα-
στε και Υπουργός Δικαιοσύνης- ότι σήµερα τα ξηµερώµατα και
µέχρι τώρα οι αστυνοµικές δυνάµεις τσιµεντώνουν ένα άλλο µνη-
µείο, έναν άλλο θεσµό πολιτισµού, το θέατρο «ΕΜΠΡΟΣ». Μπή-
καν µέσα, σε έναν αυτοδιαχειριζόµενο χώρο, έναν χώρο
πολιτισµού επί µία δεκαετία, και τώρα τον κλείνουν, τον τσιµεν-
τώνουν. Άρα λοιπόν για θράσος µιλάµε. 

Ας έρθω, όµως, στο νοµοσχέδιο. Κύριε Υπουργέ, ποιο είναι το
ερώτηµα στο οποίο προσπαθείτε να απαντήσετε µε το νοµοσχέ-
διο; Σε ποιες κοινωνικές πραγµατικότητες, ηθικές πραγµατικό-
τητες, παραδόσεις-πραγµατικότητες αλλά και διεθνείς
πραγµατικότητες προσπαθεί να απαντήσει το νοµοσχέδιο; Όταν
η επιστηµονική κοινότητα, όταν διεθνείς και ελληνικές οργανώ-
σεις, όταν σήµερα, αυτή τη στιγµή που µιλάµε, υπάρχουν υπο-
γραφές οργανώσεων και ανθρώπων διεθνώς εναντίον του
νοµοσχεδίου και µάλιστα που κάνουν έκκληση στον Πρωθυ-
πουργό να µην ψηφιστεί το νοµοσχέδιο, ήθελα να ήξερα πώς
εσείς εξασφαλίζετε τη συναίνεση για ένα νοµοσχέδιο, που πρέ-
πει να έχει δηµοκρατική συναίνεση, γιατί αφορά όλη την κοινωνία
και γιατί αφορά το πολυτιµότερο, λέµε όλοι µας, ισχυριζόµαστε,
κοµµάτι της κοινωνίας, που είναι τα παιδιά και είναι το µέλλον
της χώρας. Αυτά όλα δεν τα είδαµε πουθενά. 

Ένα ακόµα ερώτηµα που θέλω να κάνω. Πού είναι άραγε η αρ-
µόδια Υφυπουργός για την ισότητα; Πού είναι η αρµόδια Υφυ-
πουργός για τα ζητήµατα οικογενειακής ζωής; Δεν την είδαµε,
δεν την απαντήσαµε, δεν ακούσαµε µία λέξη από αυτήν. Είναι
δυνατόν να συζητιέται ένα τέτοιο νοµοσχέδιο και να µην έχει
έρθει εδώ να τοποθετηθεί και να συζητήσει µαζί µας; Βέβαια από
την Κυβέρνηση είδαµε ευθύς εξαρχής το πώς αντιµετωπίζει την
ισότητα των φύλων µε την υποβάθµιση της Γενικής Γραµµατείας
Ισότητας, αλλά και αυτό άπτεται του νοµοσχεδίου που συζητάµε.
Αν υπάρχει ένα µείζον θέµα, το οποίο θα µπορούσαµε να συζη-
τάµε σήµερα και θα µπορούσαµε να έχουµε ανοίξει δηµοκρατική
συζήτηση εδώ και πάρα πολύ καιρό, και στις τηλεοράσεις και σε
δηµόσια βήµατα και παντού, µε όλους, οργανώσεις, και γυναι-
κείες οργανώσεις, και επιστηµονικούς φορείς, ψυχολόγους, και
παιδοψυχολόγους, και κοινωνιολόγους κ.λπ., αν υπάρχει ένα µεί-
ζον ζήτηµα στο οποίο το οικογενειακό δίκαιο του ’83, αυτή η µε-
γάλη τοµή και το αποτύπωµα προοδευτικής κατεύθυνσης, που
είχε αφήσει αυτό το νοµοσχέδιο, θα ήταν να αντιµετωπιστεί
πρώτα και κύρια αυτό που αποκαλύπτεται πια από την ίδια την
κοινωνία, που είναι η ενδοοικογενειακή βία και γονείς κακοποι-
ητές. Αντί λοιπόν να συζητάµε γι’ αυτό και πώς θα θεραπευτεί,
και µέσα στην οικογένεια όσο συµβιώνει το ζευγάρι, αλλά και
όταν σταµατάει η συµβίωση, ο γάµος ή οποιαδήποτε µορφή συµ-
βίωσης, εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο που αντί να προστατεύει το
παιδί, αντί να το βάζει στο επίκεντρο, αντί να εξασφαλίζει πάση
θυσία τα δικαιώµατα του παιδιού, αυτό που κάνει είναι να εξα-
σφαλίζει δικαιώµατα γονέων.

Εδώ, υπάρχει τεράστιο πρόβληµα. Και υπάρχει κι ένα άλλο
πρόβληµα, που υποκρύπτεται πίσω από αυτό: Αντί για ισότητα
φύλων, έτσι όπως ορίζεται µε αυτές τις φράσεις, τις διατυπώ-
σεις, «εξίσου», και την ποσοτικοποίηση, το 1/3 έναντι των 2/3
κ.λπ., αντί να µιλάµε για ισότητα των φύλων προχωράµε σε σύγ-
κρουση φύλων. Προσέξτε το αυτό πάρα πολύ. Και αντί να µιλάµε
για δικαιώµατα παιδιού µιλάµε πια για δικαιώµατα γονέων.

Εγώ, λοιπόν, έχω να σας προτείνω, κύριε Υπουργέ, να το απο-
σύρετε το νοµοσχέδιο και να συζητήσουν όλες οι οργανώσεις,
να συζητήσουν οι επιστηµονικοί φορείς, να συζητήσουν οι πάν-
τες, για να µην πάµε σε καταστάσεις, οι οποίες θα είναι πάρα
πολύ άσχηµες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Δυστυχώς, δεν έχω χρόνο, γιατί είχα να πω πάρα πολλά. Θα
πρέπει να φύγουµε από τη λογική ότι το παιδί εξυπηρετεί τους
γονείς και όχι ότι οι γονείς είναι προς όφελος και προστασία των
δικαιωµάτων των παιδιών. 

Κύριε Υπουργέ, όταν λέτε «εξίσου» και µάλιστα, αυτό το «εξί-
σου» αφορά και περιπτώσεις όπου µπορεί να έχουµε κακοποι-
ητικούς γονείς και µάλιστα, ορίζεται, από το τελεσίδικη το κάνατε
µέχρι την οριστική απόφαση, τι ακριβώς εννοείτε; Σε αυτό πρέπει
να απαντήσετε ξεκάθαρα. Διαφορετικά, όλη αυτή η υπερπρο-
σπάθεια, που γίνεται από την κοινωνία τον τελευταίο καιρό, από
την ίδια την κοινωνία -µας φωνάζει κάτι και είµαστε υποχρεωµέ-
νοι να το ακούσουµε- την πετάτε στα σκουπίδια. Αφήνετε το παιδί
έρµαιο στο όνοµα των δικαιωµάτων του γονέα. Αφήνετε το παιδί
έρµαιο σε τέτοιες καταστάσεις. Αυτό δεν συνάδει µε οποιαδή-
ποτε διεθνή σύµβαση, είτε της Κωνσταντινούπολης είτε τη Διε-
θνή Σύµβαση για τα Δικαιωµάτων του Παιδιού. 

Είναι ευχής έργο και µάλιστα, πρέπει να αλλάξουν οι νοοτροπίες
και να προχωρήσουµε όλοι προς αυτήν την κατεύθυνση. Η από
κοινού επιµέλεια να οικοδοµείται ήδη µέσα στη συµβίωση. Κι εκεί
χρειάζονται τολµηρές θεσµικές αλλαγές, αλλά και αλλαγές στη
νοοτροπία. Έτσι µόνο θα µπορούσαµε να µιλήσουµε για ισότιµη
επιµέλεια και µετά τη λύση, όταν αυτές οι νοοτροπίες αλλάξουν,
και µε θεσµική κατοχύρωση µε τα οικογενειακά δικαστήρια. Σας
τα έχουµε πει όλοι οι Βουλευτές εδώ, και της Αντιπολίτευσης και
της Συµπολίτευσης. Δώστε σηµασία, κύριε Υπουργέ. Δεν µιλάµε
για εµάς, δεν µιλάµε για ενήλικες, µιλάµε για τα παιδιά.

Για εµάς, βεβαίως, τα παιδιά αυτό χρειάζονται, αγάπη. Η
αγάπη δεν είναι προνόµιο του ενός γονιού εναντίον του άλλου.
Η αγάπη είναι προνόµιο όλων όσων αγαπάνε το παιδί. Αυτό θέ-
λουµε να κατοχυρώσουµε. Μην το κατευθύνετε όµως σε άλλους
δρόµους, οι οποίοι και υπονοµεύουν την ισότητα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κυρία Αναγνωστοπούλου. Έχετε πάει στα δέκα λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, έχετε δίκιο.
Συγγνώµη. 

…και επαναφέρουν νοοτροπίες, οι οποίες είναι απολύτως ανα-
χρονιστικές, αλλά και θα δηµιουργήσουν τεράστια προβλήµατα
στην ελληνική κοινωνία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Τώρα, τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος από το Κίνηµα Αλλαγής. 
Για να οργανώσουµε λίγο τη συζήτηση, να σας πω ποιες αλ-

λαγές έγιναν. Μετά τον κ. Λοβέρδο θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Μυλωνάκης, στη
συνέχεια η κ. Κεφαλογιάννη, µετά ο κ. Συντυχάκης και µετά ο κ.
Ραγκούσης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Ραγκούση, πριν ήταν λάθος του Προεδρείου, γιατί έχει
δηλώσει ο κ. Μυλωνάκης. Δεν χάθηκε ο κόσµος για πολύ λίγο. 

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώ επικαλού-

µενος ένα σηµερινό άρθρο στα «ΝΕΑ» του καθηγητή πανεπιστη-
µίου και συνάδελφού µας στην προηγούµενη θητεία της Βουλής,
του Θεόδωρου Παπαθεοδώρου, σύµφωνα µε το οποίο σηµειώνε-
ται πως εδώ και τριάντα χρόνια, σε πολλά κράτη µέλη της Ευρώ-
πης η βασική προοδευτική τάση είναι να βλέπουµε τις
περιπτώσεις των συγκρούσεων µεταξύ δύο γονέων χάριν του
παιδιού. Και επειδή πρέπει να το βλέπουµε χάριν του παιδιού, να
κοιτάµε ότι διαµορφώνουµε νοµοθεσίες όπου η γονική µέριµνα
δεν επιφυλάσσεται -δεν είναι καλό για το παιδί να επιφυλάσσε-
ται- µόνο στον έναν γονέα, αλλά και στους δύο. Αξίζει το κείµενο
του κ. Παπαθεοδώρου να διαβαστεί. Επαναλαµβάνω βρίσκεται
στα σηµερινά «ΝΕΑ». 

Είναι µία τάση, µία κίνηση, που έχει διαµορφώσει πάρα πολύ
ενδιαφέροντα συγκριτικά δεδοµένα. Υπάρχει ανάλυση για κάθε
χώρα ξεχωριστά. Όµως, εγώ καταθέτω στα Πρακτικά, επειδή
εδώ τα παραδείγµατα είναι κραυγαλέα και πάρα πολλά -κύριε
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Υπουργέ, σπάνια καταθέτω στα Πρακτικά, γιατί φορτώνουµε τις
βιβλιοθήκες και τις αίθουσες της Βουλής χωρίς να υπάρχει κα-
νέναν νόηµα- µια περίληψη των χωρών, των κρατών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, των χωρών της Ευρώπης, που έχουν προ-
οδευτικότερη νοµοθεσία από τη δική µας ως προς το θέµα που
µόλις ανέφερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Για ποιο θέµα µιλώ όµως; Έχω ακούσει από την τηλεόραση,
έχω ακούσει στον δηµόσιο διάλογο, άκουσα και τώρα δυο τρεις
οµιλίες. Για ποιο θέµα µιλάµε; Του έδωσε έναν πάρα πολύ ωραίο
τίτλο η Μαριέττα Παπαδάτου-Παστού, που επιστηµονικά σας τον
συνιστώ: «Συνεπιµέλεια σε περιπτώσεις υψηλής γονεϊκής σύγ-
κρουσης». 

Καταθέτω και µία περίληψη αυτής της σκέψης της καθηγή-
τριας, της οποίας σηµείωσα τον τίτλο, που είναι ο ακριβής επι-
στηµονικός τίτλος για το θέµα για το οποίο µιλάµε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε λίγο πιο απλά. Πότε είναι χρήσιµη η Βουλή και οι νόµοι
της; Ποτέ είναι χρήσιµοι οι Υπουργοί, οι διαµεσολαβητές, οι δι-
καστές; Είναι σε αυτές τις περιπτώσεις, όπου οι γονείς δεν έχουν
το επίπεδο, και οι δύο ή ο ένας ή η µία εξ αυτών, να συνεννοη-
θούν. Τότε είναι χρήσιµη η Βουλή και οι νόµοι της. Τότε είναι χρή-
σιµοι οι διαµεσολαβητές και οι δικαστές. Εκεί που -λαϊκά θα το
πω- δεν τα βρίσκουν οι γονείς. Και όχι µόνο δεν τα βρίσκουν,
αλλά συγκρούονται µε πολύ µεγάλη ένταση, που καταλήγει σε
εκδικητικότητα και σε µίσος. 

Όταν µιλάει κάποιος γονιός από αυτούς, εγώ δεν σέβοµαι
απλώς, αλλά υποκλίνοµαι. Γιατί ό,τι και να λέει, είτε συµφωνώ
είτε διαφωνώ -επαναλαµβάνω, κι εγώ είµαι νοµικός, δεν είµαι οι-
κονοµολόγος ή κοινωνιολόγος- σέβοµαι κάθε αντίθετη άποψη.
Υποκλίνοµαι, όµως, εκεί όπου µιλάει κάποιος βιωµατικά, γιατί το
έχει το πρόβληµα στο σπίτι του. Τον σέβοµαι ό,τι και να λέει, όσο
και να διαφωνούµε. 

Ωστόσο, όταν ο νοµοθέτης αντιδράσει λογικά και βλέπει τι θέµα
έχει να λύσει πρέπει να το έχει καταλάβει. Κι εδώ, δεν λύνουν τα
βιώµατα. Δεν µπορεί να έχουµε τριακόσιους βιωµατικούς ως προς
τη συνεπιµέλεια Βουλευτές και κόµµατα. Έχουµε κάποιους, όµως,
οι υπόλοιποι µπορούν να το δουν το θέµα πιο ψύχραιµα. 

Ποιο είναι το θέµα µας; Το θέµα µας είναι ότι σήµερα, όπως
είναι διαµορφωµένος ο Αστικός Κώδικας, στο άρθρο 1511, κατά
βάση αυτού, δηµιουργούνται προβλήµατα στην πράξη. Αν δια-
βάσετε, συνάδελφοι, και µπείτε στον κόπο, εσείς που δηλώνετε
πως δεν είστε νοµικοί και όµως µιλάτε, το 1511, θα συµφωνήσετε
πλήρως µε τη διάταξη. Μια χαρά. Και χαίροµαι και υπερηφανεύο-
µαι να λέω ότι το οικογενειακό δίκαιο, όπως είναι διαµορφωµένο,
είναι προϊόν του ΠΑΣΟΚ και της µεγάλης µεταρρύθµισης της κυ-
βέρνησης του Ανδρέα Παπανδρέου στη δεκαετία του 1980. Αλή-
θεια είναι αυτό. Ποιος έχει αντίρρηση σε αυτό;

Αν διαβάσετε το άρθρο -δεν πιστεύω ότι υπάρχει συνάδελφος
που παίρνει τον λόγο χωρίς να έχει διαβάσει το άρθρο- θα δείτε
ότι τα λέει τέλεια. 

Είναι όµως η πράξη κατά το άρθρο διαµορφωµένη; Όχι, δυ-
στυχώς. Ενώ το συµφέρον του παιδιού θέλει να προάγει το οι-
κογενειακό δίκαιο ως έχει σήµερα, ενώ µιλά µε κατανόηση για
τους συγκρουόµενους γονείς, η εφαρµογή, δηλαδή οι αποφά-
σεις των δικαστηρίων, είναι κατά πολύ µεγάλο ποσοστό –άνω του
90%- µονόπλευρες. Βλέπουν τη µια πλευρά και θεωρούν ότι
ικανή για τη γονική µέριµνα, για την επιµέλεια, είναι κατά βάση η
µητέρα. 

Το λέει αυτό ο Αστικός Κώδικας; Μα όχι! Όµως, πηγαίνουν
δράµατα στα δικαστήρια. Γιατί για να πας στα δικαστήρια, δεν
πας επειδή διαφωνείς, πας επειδή συγκρούεσαι. Τη διαφωνία τη
λύνεις µε συµφωνία. Όσοι έχουν οικογένεια το ξέρουν αυτό. Δια-
θέτεις υψηλό πολιτισµό, ώστε να αρθείς άνω των συγκρούσεων;
Ναι, πολλοί τον διαθέτουν. 

Όµως, πολλοί δεν τον διαθέτουν και συγκρούονται και χρησι-
µοποιούν το παιδί. Γι’ αυτές τις περιπτώσεις κάλεσα από το 2016
τους τότε Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Παρασκευόπουλο
πρώτο, να επιταχύνουν τις αλλαγές στο οικογενειακό δίκαιο, δί-
νοντας προτεραιότητα στα θέµατα, που αφορούν την επιµέλεια
των τέκνων. 

Ο κ. Παρασκευόπουλος ήταν θετικός, δεν ξέρω ακριβώς σε
ποια ακριβώς κατεύθυνση, αλλά ήθελε να γίνει µια αλλαγή στον
τοµέα αυτό και την υποσχόταν. Διαβάστε τα Πρακτικά της Βου-
λής. Μάλιστα στην «ΑΥΓΗ» διατυπώνονταν διαφωνίες για την άρ-
νηση του επόµενου, του κ. Κοντονή, που δεν ήθελε, που πίστευε
ότι τα πράγµατα είναι µια χαρά και σέβοµαι την άποψή του. Σέ-
βοµαι την άποψή του, όπως σέβοµαι και κάθε άλλη άποψη.

Στο ίδιο µας το κόµµα µε την κ. Γιαννακοπούλου, µε την οποία
συνδέοµαι και την οποία παραδέχοµαι, έχουµε διαφωνήσει, αλλά
αυτό το θεωρούµε υγιές και οι δύο. Γιατί και οι δύο έχουµε τα
ίδια κίνητρα. Κανένας από τους δυο µας δεν µιλάει βιωµατικά,
αλλά µιλάµε κατά τις απόψεις µας και πρέπει να σεβόµαστε το
ένας τον άλλον. 

Είναι αυτά θέµατα για κοµµατικές συγκρούσεις ή για ενδοκοµ-
µατικές συγκρούσεις; Με ενδιαφέρει εµένα να λέω τι λέει η κ.
Γιαννάκου, για να τα ρίχνω στη Νέα Δηµοκρατία, ή τι λέει ο τάδε
ή ο δείνα από άλλα κόµµατα; Είµαι έξω από αυτά. Όποιοι θέλουν
να µένουν µέσα σε αυτά, ας µένουν µέσα σε αυτά. Όµως, το
θέµα δεν απαιτεί τέτοιες στάσεις. 

Εδώ, λοιπόν, επειδή η νοµολογία διαµορφώθηκε έτσι, κάλεσα
τους Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ να πάρουν κάποια µέτρα. Παρα-
σκευόπουλος, Καλογήρου ήταν θετικοί στις δηλώσεις τους. Η
κλήση έγινε στη Βουλή. Υπάρχουν τα Πρακτικά. Ο Κοντονής ήταν
πεντακάθαρος αρνητικός, αλλά καθαρός. Σεβόσουν αυτό που
έλεγε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ποιος Υπουργός ανταποκρίθηκε; Ο παρών, ο κ. Τσιάρας.
Όµως, ο Υπουργός ο οποίος ανταποκρίθηκε, έκανε µία νοµοπα-
ρασκευαστική επιτροπή, πέρασαν δύο χρόνια και φέρνει εδώ µία
ρύθµιση. Τι πρέπει να δούµε ως Σώµα, για να δούµε αν συνιστά
πρόοδο η ρύθµιση αυτή;

Δεν είναι σωστό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο νόµος να είναι
πολύ συγκεκριµένος και µονοδροµικός. Σας µιλάει ένας µαχητής
της συνεπιµέλειας. Εγώ πιστεύω στη συνεπιµέλεια. Όµως, ξέρω
ότι µία άκαµπτη νοµική ρύθµιση για 50-50 θα ήταν άδικη, γιατί ο
δικαστής βλέπει τους διαδίκους. Ο µεσολαβητής πριν το δικα-
στή.

Ποιος µεσολαβητής; Κάνετε καινούργιο µεσολαβητή ή ο πα-
λιός µεσολαβητής; Είναι ένα θέµα. Διαβάζοντας το νόµο δεν κα-
ταλαβαίνουµε. Είναι ο παλιός, ο κανονικός µεσολαβητής ή είναι
ειδικός οικογενειακός µεσολαβητής; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ειδικός
οικογενειακός διαµεσολαβητής.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι ένα προστάδιο ειδικής δωσιδι-
κίας. 

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ, ως Κίνηµα Αλλαγής, προτείνουµε τη λει-
τουργία οικογενειακών δικαστηρίων και αυτό είναι µία καλή πρό-
ταση. Την έχουµε κάνει εν ψυχρώ, πριν από τη συζήτηση για τη
συνεπιµέλεια, και είναι στο πρόγραµµά µας των εκλογών του
2019. 

Εν πάση περιπτώσει, η διαµεσολάβηση, ο δικαστής πρέπει να
δουν τι τους λένε οι διάδικοι και να σταθµίσουν. Μια άκαµπτη συ-
νεπιµέλεια θα ήταν άδικη, σε βάρος του παιδιού, και πρέπει να
αποφεύγεται µια τέτοια πρακτική. 

Σε αυτή την κατεύθυνση, για την ανάγκη κοινής γονικής µέρι-
µνας, έχει εκφραστεί και ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών –και
θα καταθέσω τα σχετικά-, αλλά όχι µε άκαµπτες ρυθµίσεις, που
απαγορεύουν τη στάθµιση. Η στάθµιση είναι υποχρέωση της δια-
µεσολάβησης και του δικαστή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, ο νόµος πρέπει να ορίζει ότι και οι δύο γονείς
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χάριν του παιδιού –όλες οι µελέτες και εγώ καταθέτω µία, γιατί
τέτοια βιβλιογραφία δεν έχω δει σε καµµία άλλη- …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο,
κλείστε, σας παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Δώστε µου
σας παρακαλώ µισό λεπτό. Είµαι ο πολιτικός, που έχει φέρει το
θέµα στη Βουλή. Δεν ζητάω ξεχωριστή µεταχείριση, σε καµµία
περίπτωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, φτάσαµε
όµως στα δέκα λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ζητώ µισό λεπτό ακόµη. 
Καταθέτω, λοιπόν, µια µελέτη του Ρίτσαρντ Γουόρσακ, όχι

επειδή ένας επιστήµονας από αµερικανικό πανεπιστήµιο είπε
κάτι, αλλά γιατί η βιβλιογραφία, που συνεισφέρει στον αναγνώ-
στη και οι έρευνες τις οποίες επικαλείται είναι ατέλειωτες. Και
σας παρακαλώ πάρα πολύ να το δείτε. Είναι νοµίζω ένας αδιά-
ψευστος µάρτυρας, ότι όσοι στέκονται ιδεοληπτικά και πολιτικά
γιατί το λένε κάποιες οργανώσεις που είναι κοντά στο κόµµα και
πρέπει να είµαστε καλά µε τις οργανώσεις, δεν βοηθούν το θέµα
για το οποίο συζητάµε σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κοντολογίς, το ερώτηµά µας δεν είναι πολιτικό, µε την έννοια
της καθηµερινής µας αντιπαράθεσης και σύγκρουσης. Το θέµα
µας είναι βαθύτατα κοινωνικό, πολλές φορές τραγικά βιωµατικό
και κανένας δεν έχει εξ ορισµού δίκιο και ο άλλος άδικο.

Όµως, αν σκεφτείτε ότι αυτό το οποίο νοµικά προσδιορίζω
είναι σωστό, τι εφόδια δίνουµε στο δικαστή, στο διαµεσολαβητή
πριν από αυτόν, για να σταθµίσει τα αγαθά, για να σταθµίσει τους
ανθρώπους που έχει µπροστά του, ενώ δεν το κάνει από το 1983
και µετά και αποφασίζει µονόπλευρα µε βάση ιδεοληψίες και αυ-
τονόητα πράγµατα και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. .

Σας θυµάµαι, κύριε Πρόεδρε, όταν είχα κάνει αντιπαράθεση
µε τον κ. Κοντονή, πάντα σε υγιές, κόσµιο και πολιτικό πλαίσιο
για το θέµα, ήσασταν εδώ σε µια επίκαιρη που είχατε κι εσείς και
είχατε συµφωνήσει ότι µια χαρά τα λέει ο νόµος σήµερα. Τη θυ-
µάµαι αυτή τη συζήτηση, που είχατε και σας φώναζα εγώ από
πίσω ότι, ναι, έχετε δίκιο, ο νόµος µια χαρά τα λέει, το θέµα είναι
τι αποφασίζουν οι δικαστές. 

Και όπως κι εγώ ένιωσα, µου έχουν πει και άλλοι ότι το νιώθουν
όταν συναντούν πρώτη φορά το θέµα, δηλαδή λένε «καλά, ρε
παιδί µου, είναι δυνατόν να έχουµε εναλλασσόµενη κατοικία,
είναι δυνατόν;». Αυτή ήταν η πρώτη µου αντίδραση. Είναι δυνα-
τόν τόσο ωραίο άρθρο να χρειάζεται αλλαγές; Και αυτό ήταν η
πρώτη µου αντίδραση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κλείστε,
κύριε Λοβέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μόλις καταρτίστηκα, κατάλαβα ότι µε
τέτοιου είδους προσεγγίσεις µπορείς να κάνεις µια συζήτηση
στην Οµόνοια µε άλλους παρόµοιους, αλλά να αλλάξεις τον νόµο
σε σωστή κατεύθυνση δεν µπορείς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Μυλωνά-
κης. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο µετά από τριάντα πέντε, τριάντα
οκτώ χρόνια προσπαθεί να φέρει µεταρρυθµίσεις για ένα θέµα,
που αφορά την ίδια την κοινωνία µας, τα παιδιά και τα εγγόνια
µας, τα µωρά αυτά τα οποία δεν έχουν κανένα πρόβληµα όταν
ζουν µε τους γονείς τους µαζί, αλλά αποκτούν πολλά προβλή-
µατα όταν κάποια στιγµή οι σχέσεις των δύο γονιών, του πατέρα
και της µητέρας, σπαράζονται και τελικά φτάνουν στους χωρι-
σµούς. 

Σχεδόν όλοι µας εδώ –κι εύχοµαι και σε αυτούς οι οποίοι δεν
έχουν ακόµα παιδιά να αποκτήσουν- είµαστε γονείς. Αυτό το νο-
µοσχέδιο, κύριε Υπουργέ –σας το είπα και όταν µιλούσαµε για
την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, που είχε υποβάλει στην

αρχή το ΜέΡΑ25- φέρνει περισσότερα προβλήµατα, παρά λύνει
–θα σας τα εξηγήσω αναλυτικά- τουλάχιστον έτσι όπως το αντι-
λαµβανόµαστε εµείς.

Εγώ δεν είµαι αρνητικός, δεν είµαστε αρνητικοί. Ξέρω ότι προ-
σπαθήσατε. Όµως, το αποτέλεσµα δεν ήταν αυτό το οποίο περί-
µεναν οι γονείς και οι µητέρες και οι πατεράδες γιατί προσπα-
θήσατε –πιστεύω- να ικανοποιήσετε και τις δύο πλευρές και έτσι
κάπου χάθηκε το µέτρο. Δηλαδή το επίκεντρο δεν ήταν το παιδί,
αλλά µπήκαν οι γονείς. Το πρόβληµα δεν είναι οι γονείς. Το πρό-
βληµα είναι πώς θα µεγαλώσει το παιδί.

Προτού ξεκινήσω όµως, θέλω να πω ότι σήµερα τιµήσαµε και
µέχρι την Κυριακή θα υπάρξουν εορταστικές εκδηλώσεις για τη
Γενοκτονία του ποντιακού Ελληνισµού. Εκατόν δύο χρόνια, κυ-
ρίες και κύριοι, από την πιο άγρια γενοκτονία από τους Τούρκους
µε την καθοδήγηση των Γερµανών συµβούλων τους. Από το 1919
µέχρι τη Μικρασιατική Καταστροφή του 1922 οι Ελληνοπόντιοι,
που έχασαν τη ζωή τους ξεπέρασαν τις τριακόσιες πενήντα χι-
λιάδες. 

Ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κύριε Υπουργέ, επειδή εκ-
προσωπείτε την Κυβέρνηση σήµερα εδώ, κάλεσε την Κυβέρνηση
να ανασύρει µνήµες, να αναλογιστεί τις υποχρεώσεις της, όπως
και όλοι µας, να συνέλθουµε από αυτόν τον λήθαργο στον οποίο
βρισκόµαστε χρόνια τώρα, να µην επαναλάβουµε τα ίδια λάθη
και να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να περάσει η Γενοκτονία
των Ποντίων όπως πέρασε και των Αρµενίων σε όλο τον κόσµο.
Νοµίζω ότι είναι υποχρέωση όλων µας. 

Πάµε τώρα σε κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, προτού ξεκινήσω,
διότι µου έκανε εντύπωση και νοµίζω ότι άπτεται του Υπουργείου
και της δικαιοσύνης γενικότερα, όχι του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης, αλλά της δικαιοσύνης. Ο εκβιασµός, κύριε Υπουργέ, είναι
πράξη η οποία τιµωρείται; Θα σας ρωτήσω. Σας ξαναρωτώ. Θα
σας ρωτώ συνέχεια, κύριε Υπουργέ. 

Ο εκβιασµός, λοιπόν, τον οποίο βλέπουµε σε µια διαταγή του
Αρχηγού της Πυροσβεστικής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του
κυρίου Κολοκούρη, ένας αξιωµατικός ο οποίος τον βλέπουµε µά-
χιµο, µπαίνει στη φωτιά µέσα, κύριε Υπουργέ, και βγάζει µια δια-
ταγή η οποία λέει το εξής για τον εµβολιασµό, «να προγραµ-
µατιστεί ο εµβολιασµός της ΕΜΑΚ…» -µε ακούτε, κύριε Υπουργέ;-
«…και εφόσον το επιθυµούν, µέχρι την 11η Ιουνίου του 2021 να
έχουν εµβολιαστεί». Για την ΕΜΑΚ µιλάµε, για το ειδικό σώµα της
ΕΜΑΚ. Προσέξτε τώρα τι λέει. «Σε αντίθετη περίπτωση, θα δρο-
µολογηθεί η αντικατάστασή τους από τις άλλες υπηρεσίες, από
άλλους υπαλλήλους του Πυροσβεστικού Σώµατος». 

Θέλω να ρωτήσω, αυτό δεν είναι εκβιασµός; Είναι δυνατόν;
Και απευθύνοµαι και στον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη,
αλλά και στον ίδιο -δεν µιλάω για τον κ. Χαρδαλιά. Προφανώς εν-
τολή του κ. Χαρδαλιά θα ήταν- στον Αρχηγό της Πυροσβεστικής
που µας παρακολουθεί, αφού δεν µπορείς να το κάνεις αυτό το
πράγµα, αυτό που λέει εδώ µέσα. 

Ξέρετε, πολλά χρόνια ήµουν στον Στρατό, πολλά χρόνια ήµουν
πιλότος. Μια εντολή είναι εντολή όταν είναι πραγµατοποίησιµη.
Είναι δυνατόν η ΕΜΑΚ αύριο το πρωί, άµα του πει ότι όλη η
ΕΜΑΚ, το ειδικό αυτό σώµα, το επίλεκτο, το οποίο αποτελείται
από καταδροµείς, από βατραχανθρώπους, όλη µέρα στα γυµνα-
στήρια γιατί το θέλουµε για ορισµένο σκοπό, αν του πούνε αύριο
ότι «δεν εµβολιαζόµαστε κανένας», θα αντικαταστήσει την ΕΜΑΚ
µε πυροσβέστες οι οποίοι σβήνουν φωτιές στα σπίτια ή αυτοί οι
οποίοι κάθονται στα γραφεία; Ποιον κοροϊδεύει; Αυτό το χαρτί
είναι για πέταµα. Αυτή δεν είναι διαταγή, είναι ένας στυγνός ψευ-
τοεκβιασµός. Και πρέπει ο Αρχηγός της Πυροσβεστικής να το
πάρει αµέσως τώρα, παρ’ ότι είναι φίλος µου. Το λέω ότι πέφτει
στη µάχη µε τη φωτιά. Αυτή η διαταγή πρέπει να είναι εντολή
προϊσταµένου πολιτικού ο οποίος δεν έχει καµµία σχέση µε το τι
σηµαίνει ΕΜΑΚ. Άµα νοµίζει ότι θα αντικαταστήσει την ΕΜΑΚ µε
απλούς πυροσβέστες, είναι πολύ γελασµένος. 

Και επειδή οι διαταγές που βγαίνουν, κύριε Πλεύρη, πρέπει να
εκτελούνται και να είναι δυνατές, εκτελεστές, αυτό είναι µια µπα-
ρούφα. Εγώ τον καλώ, αν αύριο το πρωί πει η ΕΜΑΚ «δεν εµβο-
λιαζόµαστε», να δω πώς θα τους αντικαταστήσει όλους και ποιοι
θα κάνουν το έργο της ΕΜΑΚ. Αυτά είναι. Βιάζουν την κοινή λο-
γική. Εκεί είναι που τρελαινόµαστε. Τρελαίνεται ελληνικός λαός. 
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Είπε ο κ. Χήτας πριν από λίγες µέρες στον κ. Χρυσοχοΐδη ότι
έχετε τα ονόµατα πεντακοσίων ατόµων, εγκληµατιών, δολοφό-
νων, Ελλήνων και αλλοδαπών. Τους αλλοδαπούς γιατί δεν τους
διώχνετε, δεν τους επαναπατρίζετε, να πάνε στην πατρίδα τους
αύριο το πρωί; Σήµερα πριν λίγη ώρα -µπορείτε να το διαβάσετε
στα µεγαλύτερα σάιτ τα ελληνικά- ο κ. Χρυσοχοΐδης µε µία λίστα,
κύριε Υπουργέ, πεντακοσίων ατόµων. Δηλαδή έπρεπε να το πει
η Ελληνική Λύση; Εµείς το ξέραµε, το ήξερε ο κ. Χρυσοχοΐδης
και τόσα χρόνια τι έκανε; Και λέει «χρόνια ολόκληρα βασανιζό-
µαστε µε αυτήν τη λίστα των πεντακοσίων ατόµων». Πάρτε την,
κύριε εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, και εκτελέστε. 

Γιατί τώρα; Γιατί πρέπει να θρηνούµε συνέχεια ανθρώπους;
Δηλαδή τη λογική δεν τη βάζουµε; Μα, δεν είµαστε πανεπιστή-
µονες ούτε καθηγητάδες και δεν µας ενδιαφέρει να είµαστε.
Απλοί άνθρωποι. Χρησιµοποιούµε την απλή λογική. Και µπράβο
στην Ελληνική Λύση και στον Κώστα τον Χήτα, ο οποίος ανάγ-
κασε τον Χρυσοχοΐδη µε µία λίστα πεντακοσίων ατόµων να πάει
στον Άρειο Πάγο σήµερα, γιατί την ξέραµε, την είχαµε κι εµείς,
την έχετε κι εσείς, την έχει όλος το κόσµος.

Βροχή τα νοµοσχέδια, κύριε Υπουργέ. Βροχή. Λέτε και σας κυ-
νηγάει κάποιος. Λέτε και έχουµε βγάλει έξω µια αγέλη λύκων και
τρέχει. Φέρνετε νοµοσχέδια το ένα πίσω από το άλλο. Δεν προ-
λαβαίνουµε ούτε κιχ να κάνουµε πραγµατικά. 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά ενώ σας λέµε ότι ένα νοµοσχέδιο
όπως αυτό το σηµερινό το λέει όλη η Αντιπολίτευση, το λένε οι
δικοί σας Βουλευτές, το λέει η κ. Κεφαλογιάννη, σας τα είπε προ-
ηγουµένως η κ. Γιαννάκου, θα σας τα πουν προφανώς και άλλοι
άνθρωποι, εδώ ερχόµαστε εµείς και µας λένε «έχετε δίκιο».
Έχουµε δίκιο. Πού να το βρούµε το δίκιο; 

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο λοιπόν. Το ίδιο έγινε, κύριε Υπουργέ,
µε τα νοµοσχέδια για τη λαθροµετανάστευση. Το είχαµε πει από
τον Σεπτέµβριο του ’19 στον κ. Χρυσοχοΐδη ότι θα αποτύχει το
πρώτο. Απέτυχε το πρώτο, απέτυχε το δεύτερο. Φέρατε τρίτο,
φέρατε τέταρτο. Συνέχεια σε δουλειά να βρισκόµαστε. 

Το ίδιο για τα εργασιακά, το ίδιο για τα φορολογικά. Το ίδιο
για τους φιλικούς κώδικες. Και έρχεστε τώρα, κύριε Υπουργέ, να
φέρετε τώρα καινούργιο να αλλάξουµε τον Ποινικό Κώδικα και
να αυστηροποιήσουµε την ποινή. Το θέµα είναι να αυστηροποι-
ήσουµε τα ισόβια; Μετά τα ισόβια; Κατά την άποψη τη δική µου,
όπως την είπε ευθαρσώς ο Πρόεδρος του κόµµατος, ο Κυριάκος
ο Βελόπουλος, αλλά είναι προσωπικές µας απόψεις, η εσχάτη
των ποινών για εµάς σε ειδεχθή εγκλήµατα είναι η θανατική
ποινή. Δεν γίνεται, µας λέτε. Πολύ ωραία. Αν και αν γυρίσετε µια
βόλτα στον κόσµο, θα δείτε τι θα σας πει ο κόσµος. 

Έρχεστε τώρα και λέτε ισόβια δεσµά. Μα υπάρχουν ισόβια
δεσµά, κύριε Υπουργέ. Αυτή δεν είναι η εσχάτη των ποινών; Ισό-
βια δεσµά. Το θέµα είναι τι θα ανακοινωθεί από την έδρα του δι-
καστηρίου; Ή το θέµα είναι πώς θα αποτραπεί η επόµενη
δολοφονία; Και πώς θα αποτραπεί η επόµενη δολοφονία, όταν ο
υποψήφιος που έχει σκεφτεί να πάει να ληστέψει και να δολοφο-
νήσει θα ξέρει ότι εάν συλληφθεί, που θα συλληφθεί, δεν θα ξα-
ναδεί το φως του ήλιου. Θα µπει στη φυλακή µέχρι να τελειώσει
η ζωή του. Γιατί λένε οι κύριοι συνάδελφοι και άκουσα και τη Νέα
Δηµοκρατία και από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
σε προηγούµενες οµιλίες τους «µα, το δικαιικό µας σύστηµα δεν
είναι τιµωρητικό, είναι σωφρονιστικό». Λάθος. Το σύστηµά µας
είναι τιµωρητικό για τους εγκληµατίες αυτούς, κύριε Υπουργέ. 

Γιατί, λέει, δεν τον αφήνουµε ισόβια µέσα, κυρία Γιαννάκου,
κυρία Υπουργέ µου; Γιατί, λέει, πρέπει να έχει την ελπίδα ότι θα
βγει έξω για να είναι καλός στη φυλακή. Μπα; Η ελπίδα της εικο-
σάχρονη της κοπελίτσας, αν ήταν κόρη µας, ποια είναι; Να ανα-
στηθεί; Δεν κατάλαβα καλά! Δεν κατάλαβα καλά! Δολοφονείται
µια κοπέλα είκοσι χρονών µωροµάνα µε το παιδάκι της στην αγ-
καλιά δίπλα και εµείς θα κάνουµε νταλαβέρι µε τον δολοφόνο,
µε τον εγκληµατία, τον κακούργο, το κάθαρµα; Δεν κατάλαβα
καλά! Για να είναι καλός, λέει, και να έχει ελπίδα ότι κάποια µέρα
θα βγει. Τι λέτε τώρα; Σοβαρά µιλάτε; Έτσι κάνουν στη Ρουµα-
νία; Ο Πάσαρης γιατί θέλει να έρθει στην Ελλάδα; Δεκαοκτώ
µέτρα κάτω από τη γη, εκεί, ένα πιάτο φαγητό την ηµέρα µέχρι
να πεθάνει, γιατί αυτή η ποινή του αξίζει. 

Έτσι λέτε, ισόβια κάθειρξη. Πού είναι ισόβια; Στα δεκαέξι χρό-

νια, κύριε Υπουργέ; Και τώρα λέτε, δεν το πάµε στα είκοσι, το
πάτε στα δεκαοκτώ γιατί δεν σας βγαίνει εκεί µε τα συµβούλια
που φτιάχνετε. Ποιοι είναι αυτοί οι σύµβουλοί σας; Ποιοι είναι
αυτοί; Να δοκιµάσουν τη γλύκα να είναι η κόρη τους στη θέση
της Καρολάιν. Ποιοι είναι αυτοί οι σύµβουλοι τελικά να τους µά-
θουµε κι εµείς; Να δούµε τι ωραία που θα είναι, πόσο θα πονέσει.
Δεν κατάλαβα καλά! Έχουµε φέρει εδώ πέρα όλον τον κόσµο
εδώ µέσα από όλες τις φυλές του Ισραήλ, όλους τους δολοφό-
νους, τους έχουµε µαζέψει και τους χαϊδεύουµε. Και τους βλέ-
πουµε µετά έξω. Εκατόν δύο φορές, λέει, τον µάζεψε η
Αστυνοµία τον άλλο. Γιατί να τον µαζέψει εκατόν δύο φορές; Σε
δουλειά να βρισκόµαστε; 

Ξέρετε κάτι άλλο, που µου έκανε εντύπωση; Τους άφησε ελεύ-
θερους τους πέντε-έξι αυτούς τους τύπους τους περίεργους που
πήγε ο φουκαράς ο εξηντάχρονος να τους κάνει παρατήρηση
γιατί έξι η ώρα το πρωί χοροπηδούσαν σαν τους ινδιάνους εκεί
στην πλατεία της Νέας Σµύρνης και του γυρίζανε λέει το µαχαίρι.
Τον µαχαιρώνανε και του γυρίζανε το µαχαίρι. 

Και τους άφησε ελεύθερους. Γιατί; Διότι έτυχε και δεν πέθανε
ο εξηντάχρονος, κύριε Υπουργέ. Αυτή είναι δικαιοσύνη! Ντροπή
µας! Είναι µεγάλη ντροπή για την Ελλάδα αυτό. Καθόµαστε εδώ,
βγαίνουµε έξω και µας φυλάνε ένας-δύο αστυνοµικοί. Αφήνουµε
τους πολίτες. Μπαίνουν οι κακοποιοί µέσα στο σπίτι του παππού,
τον σακατεύουν στο ξύλο τον παππού ενενήντα χρόνων και εµείς
τους αφήνουµε ελεύθερους. Πήγε να φύγει ο Γεωργιανός. Γιατί
να µην φύγει και να κάνει τη γύρα από τα Βαλκανικά κράτη και
να µας ξαναέρθει από την άλλη µεριά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μυλωνάκη,
θα χρησιµοποιήσετε και τη δευτερολογία σας προφανώς. Έτσι
δεν είναι;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ναι, θα τελειώσω.
Θα χρειαστώ δύο, τρία λεπτά -δεν θα αναλώσω παραπάνω-,

γιατί ξέρετε αγγίζει το συναίσθηµα αυτό το πράγµα και µου είναι
αδύνατο να σκεφτώ ότι µπορεί η Βουλή των Ελλήνων να µην
βάλει τα πράγµατα κάποια στιγµή σε κάποια τάξη.

Είµαστε εν αταξία, κύριε Υπουργέ. Και ευθύνεται το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη και πρωτίστως το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης. Οι ποινές υπάρχουν. Πρέπει να εκτελούνται κατά γράµµα.
Ισόβια; Όλα τα χρόνια στη φυλακή µέχρι να πεθάνει, για τα ει-
δεχθή εγκλήµατα, επαναλαµβάνω.

Για να τελειώσω, όµως, τα έχει πει και ο συνάδελφός µου κ.
Χήτας και πάρα πολύ καλά µάλιστα, το προτεινόµενο νοµοσχέ-
διο, κύριε Υπουργέ, θα έπρεπε να περιείχε διατάξεις η εφαρµογή
των οποίων θα είχαν επίκεντρο το ίδιο το παιδί. Το είπαµε. Το
είπαν όλοι οι συνάδελφοι, νοµίζω, αυτό. Οι παρούσες προτάσεις
δεν έχουν επίκεντρο το παιδί, δυστυχώς.

Αντιθέτως, προσπαθείτε να εκµεταλλευτείτε τα προβλήµατα
που αφορούν την επιµέλεια -είπαµε, άλλο επιµέλεια, άλλο γονική
µέριµνα, αυτό να το ξεκαθαρίσουµε-, τη διατροφή και την επικοι-
νωνία των διαζευγµένων γονέων, νοµοθετώντας µόνο ψηφοθη-
ρικά. Αυτό το λέω µε λύπη µου, γιατί είστε ένας άνθρωπος που
δεν τα κάνετε αυτά. Όµως, φαίνεται έχουν επιβάλλει κάποιοι
άλλοι αυτού του είδους τα νοµοσχέδια. Μαθαίνω ότι και στην
Ισπανία το ίδιο νοµοσχέδιο ψηφίστηκε. Θολώνετε τα νερά µε τη
γονική µέριµνα, όπως σας το είπα.

Σας είπα που είναι η αντισυνταγµατικότητα του θέµατος του
νοµοσχεδίου αυτού. Είναι στο άρθρο 5 παράγραφος 3, που µι-
λάει για µητρότητα, µιλάει για πατρότητα, βάσει του άρθρου 21
του Συντάγµατος παράγραφος 1. Τα είπαµε όταν συζητούσαµε
την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Εκεί είναι. Δεν υπάρχει
ούτε «γονέας 1», ούτε «γονέας 2», ούτε «γονέας 3», ούτε «γονέας
5». Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. Ξέρει το παιδάκι από µικρό
τον µπαµπά και τη µαµά. Τώρα, αν χωρίσουν και φύγει το παιδί
από τη µαµά και πάει να ζήσει ένα σαββατοκύριακο στον µπαµπά
και δίπλα στον µπαµπά κοιµάται ο Μπάµπης, ο Χασάν ή οποιοσ-
δήποτε άλλος, θα ρωτήσει το παιδί τη µαµά του όταν γυρίσει:
«Ποια είναι η µαµά από τις δύο; Ο µπαµπάς µου τι είναι;» Αυτά
είναι τα προβλήµατα του παιδιού. Αυτά είναι τα προβλήµατα τα
ψυχολογικά. Έτσι δεν βγάζουµε αξίες. Έτσι χαλάµε την οικογέ-
νεια.

Οικογένεια είναι ο πατέρας, η µάνα και τα παιδιά. Τελεία και
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παύλα! Πρέπει να το παραδεχτούµε και να το δεχτούµε. Αφήστε
τους ψευτο-µοντερνισµούς και τους ψευτο-προοδευτισµούς της
Ευρώπης. Δεν µας ενδιαφέρει τι κάνει η Σουηδία ούτε η Δανία.

Για να τελειώσω, αυτό το οποίο, επίσης, θέλω να δείτε, είναι
το εξής: Τα παιδιά των διαζευγµένων γονέων, κύριε Υπουργέ, δεν
είναι σύγχρονες «Περσεφόνες», κατά τον µύθο έξι µήνες στον
Άδη και έξι µήνες στη γη µε τη Δήµητρα. Δεν είναι. Τα παιδιά θέ-
λουν ουσιαστική, ισοµερή στήριξη και επικοινωνία και από τους
δύο διαζευγµένους γονείς. Η επιµέλεια είναι αυτή η οποία παίζει
τον ρόλο. Η γονική µέριµνα είναι αυτό το οποίο δεν µπορεί να
αλλάξει ούτε µε δικαστική απόφαση. Τελεία και παύλα. Ό,τι άλλο
και να λέµε είναι απλά για να τα συζητάµε.

Επίσης, µε τις ψηφιακές κοινές δηλώσεις θα δείτε ότι θα υπάρ-
ξουν τεράστια προβλήµατα. Ρυθµίζουν θέµατα για δύο έτη. Προ-
σέξτε. Δηλαδή, έχουµε µία ρύθµιση µε µία ψηφιακή δήλωση και
του ενός και του άλλου, συµφωνούν σε κάτι και µετά από δύο
χρόνια ο ένας από τους δύο λέει «Όχι, δεν το δέχοµαι. Το αρ-
νούµαι». Δεν υπάρχει δικαστική απόφαση. Άρα τι γίνεται; Φτου
και απ’ την αρχή. Πάµε στα δικαστήρια. Άρα, αυτή η δουλειά θα
γίνεται, γιατί στα περισσότερα ζευγάρια υπάρχουν διαφωνίες και
µάλιστα, µεγάλες διαφωνίες.

Εµείς δεν θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, γιατί
πιστεύουµε ότι δεν είναι ολοκληρωµένο, δεν είναι ένα νοµοσχέ-
διο το οποίο βοηθά το παιδί. Βοηθά ψηφοθηρικά το κόµµα σας,
για να τα έχετε καλά και µε τις γυναίκες και µε τους άντρες, και
µε τη µαµά και τον µπαµπά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Όλγα Κεφαλογιάννη από τη Νέα

Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει η κ. Φωτίου και µετά ο κ. Ραγκού-
σης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Έχετε τον λόγο, κυρία Κεφαλογιάννη.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά

από έναν πολύµηνο δηµόσιο διάλογο, µε προτάσεις, συγκρού-
σεις και αντιθέσεις, το Υπουργείο Δικαιοσύνης κατέθεσε το ση-
µερινό υπό συζήτηση και ψήφιση σχέδιο νόµου αναµόρφωσης
των διατάξεων του οικογενειακού δικαίου. Σκοπός του, όπως πε-
ριγράφεται και στο άρθρο 1, είναι η εξυπηρέτηση του βέλτιστου
συµφέροντος του παιδιού.

Το κρίσιµο ερώτηµα που τίθεται, λοιπόν, είναι: Εξυπηρετείται
ο σκοπός; Ενισχύεται το συµφέρον του παιδιού; Προστατεύεται
µε το νέο νοµοσχέδιο; Η απάντηση, δυστυχώς, είναι εύκολη. Όχι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, το νοµοσχέδιο δίνει
έµφαση στη σηµασία της συνέχισης, της από κοινού άσκησης
της γονικής µέριµνας µετά τον χωρισµό των γονέων. Και σε αυτό
επί της αρχής συµφωνούµε όλοι, αρκεί ο γνώµονας να παραµένει
εµφατικά το ίδιο το συµφέρον του παιδιού και όχι το συµφέρον
των γονέων. Διότι το νοµοσχέδιο αυτό έχει γραφτεί σαν να απευ-
θύνεται στον ένα γονέα, αυτόν µε τον οποίο δεν διαµένει το παιδί,
ακόµα και όταν δεν ρυθµίζει ζητήµατα που τον αφορούν άµεσα.

Και το ερώτηµα που τίθεται πάλι είναι: Αλλοιώνεται έτσι ο παι-
δοκεντρικός χαρακτήρας του οικογενειακού δικαίου; Ναι, αλλοι-
ώνεται. Συγκεκριµένα, εισάγεται η υποχρέωση της προηγού-
µενης ενηµέρωσης του άλλου γονέα για απλά, καθηµερινά ή
επείγοντα ζητήµατα, τη στιγµή που ο Αστικός Κώδικας δίνει το
δικαίωµα στους γονείς να επιχειρούν µόνοι τους στα ζητήµατα
αυτά. Δηλαδή, η νέα διάταξη, χωρίς να καταργεί το δικαίωµα
αυτό, το απενεργοποιεί, βάζοντας ως προϋπόθεση την έγκριση
του άλλου γονέα. Πέραν της νοµικής αστοχίας, αυτή η πρόβλεψη
είναι και πρακτικά ανέφικτη. Θα αυξήσει τις προστριβές των γο-
νέων. Στις περιπτώσεις της διαφωνίας τους, θα βρεθεί σε αδιέ-
ξοδο η ίδια η καθηµερινότητα του παιδιού.

Ακόµα πιο σοβαρό πρόβληµα δηµιουργεί η διάταξη, που προ-
βλέπει ότι οι γονείς εξακολουθούν να ασκούν γονική µέριµνα από
κοινού και εξίσου. Ακούσαµε τον ίδιο τον Υπουργό να λέει ότι η
εισαγωγή του όρου «εξίσου» είναι ενδεικτική της επιθυµίας να
υπάρχει κοινή γονική µέριµνα και µετά τον χωρισµό. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, ένα νοµικό κείµενο δεν είναι ευχολόγιο. Άλλωστε, η επι-
θυµία αυτή καλύπτεται πλήρως από το λεκτικό «εξακολουθούν
να ασκούν από κοινού τη γονική µέριµνα».

Επιπλέον, σύµφωνα µε τη γενική διάταξη του άρθρου 1510 του
Αστικού Κώδικα, εξίσου δεν ασκούν τη γονική µέριµνα οι γονείς
ούτε κατά τη διάρκεια του γάµου. Άλλωστε, τα ζητήµατα ισότη-
τας των γονέων έχουν λυθεί µε το νόµο του 1983, όπου και απο-
τυπώθηκε πλήρως στο οικογενειακό δίκαιο η συνταγµατική αρχή
της ισότητας των φύλων.

Το χειρότερο, όµως, όλων είναι ότι εδώ µε τον όρο «εξίσου»
ανοίγει ο δρόµος της οριζόντιας αντιµετώπισης όλων των παι-
διών. Ένα βρέφος, δηλαδή, θα αντιµετωπίζεται εξίσου µε ένα
παιδί δεκαπέντε χρόνων. Η Σύµβαση του ΟΗΕ για τα Δικαιώµατα
του Παιδιού αναφέρει ρητώς ότι το συµφέρον του παιδιού δεν
έχει στεγανά και εξειδικεύεται σε κάθε συγκεκριµένη περίπτωση.
Δεν λήφθηκε υπ’ όψιν προφανώς. Ο ίδιος ο νοµοθέτης προβλέπει
και προστατεύει το συµφέρον του παιδιού, εισάγοντάς το ως µία
αόριστη νοµική έννοια και ως τέτοια δεν µπορεί να εξειδικεύεται,
παρά µόνο από τον φυσικό δικαστή. Δεν µπορεί ο νοµοθέτης να
υποκαθιστά τον δικαστή.

Ο όρος «τεκµαίρεται», τώρα, στη διάταξη που προβλέπει τον
χρόνο επικοινωνίας προσδίδει εσφαλµένα στο δικαίωµα της επι-
κοινωνίας του γονέα που δεν διαµένει µε το παιδί τον χαρακτήρα
της υποχρέωσης.

Η επικοινωνία είναι δικαίωµα, που προστατεύεται από τον
νόµο. Δεν µπορεί να ασκείται εξαναγκαστικά. Πάλι εδώ ο Υπουρ-
γός εξήγησε ότι είναι ενδεικτικοί οι όροι αυτοί και ότι προφανώς
ο δικαστής είναι ελεύθερος να αποφασίσει τι συµφέρει το παιδί
και σε αυτό το θέµα. Αναρωτιέται κανείς έτσι: Είναι µεταρρύθ-
µιση ένα νοµοσχέδιο, που συγκροτείται γύρω από ενδεικτικούς
όρους και ρυθµίσεις; Η απάντηση είναι κατηγορηµατική. Όχι, δεν
είναι µεταρρύθµιση. Προφανώς οι όροι αυτοί, «εξίσου» και «τεκ-
µαίρεται», προβλέπονται για να δεσµεύσουν το σκεπτικό και την
απόφαση του δικαστή. Και µάλιστα οδηγούν σε ερµηνεία ισόχρο-
νης άσκησης της γονικής µέριµνας µε υποχρεωτική εναλλασσό-
µενη κατοικία. Ή θα πρέπει, λοιπόν, να αποσαφηνιστούν ή ακόµα
καλύτερα να απαλειφθούν οι δυο όροι. 

Για την πρόβλεψη της οριστικής καταδίκης για αδικήµατα κα-
κοποίησης ως περίπτωσης κακής άσκησης της γονικής µέριµνας
στην πράξη αυτό σηµαίνει ότι το παιδί θα παραµείνει εκτεθειµένο
στη γονική µέριµνα ενός κακοποιητικού γονέα για χρόνια. Η Σύµ-
βαση της Κωνσταντινούπολης προβλέπει ότι σαφείς ενδείξεις
άσκησης βίας αποτελούν ακόµα και τα πιστοποιητικά νοσοκο-
µείων, που διαπιστώνουν κακοποίηση. Στη Γαλλία το 2020 ψηφί-
στηκε νόµος µε τον οποίο µπορεί να αναστέλλεται η επικοινωνία
και η διαµονή µε το παιδί µόνο µε την άσκηση ποινικής δίωξης
για ανάλογα αδικήµατα. Δεν µπορεί, λοιπόν, να επικαλούµαστε
κατά το δοκούν τις πρακτικές άλλων ευρωπαϊκών χωρών. Στην
Ευρώπη λειτουργεί και ο θεσµός των οικογενειακών δικαστη-
ρίων. Ο ίδιος ο Υπουργός είπε ότι στην Ελλάδα δεν υπάρχει η
δυνατότητα αυτή αν και όπως γνωρίζουµε υπάρχει από χρόνια
έτοιµος σχεδιασµός. Δεν είναι λοιπόν µεταρρύθµιση η υιοθέτηση
αποσπασµατικών τακτικών από το εξωτερικό. Δεν νοείται µεταρ-
ρύθµιση του οικογενειακού δικαίου µε γονεοκεντρικά κριτήρια.
Δεν είναι το οικογενειακό δίκαιο πεδίο µάχης των δύο φύλων και
των επιδιώξεων των γονέων. Εδώ µιλάµε για τα παιδιά. Αυτό δεν
πρέπει να το ξεχνάµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία είναι µία δύ-
ναµη φιλελεύθερη, δύναµη προόδου και µεταρρυθµίσεων. Ξέρει
να σέβεται αξίες και γνωρίζει να ακούει, να συνθέτει, να ενώνει.
Γι’ αυτό και µπορεί να επιτυγχάνει µεγάλες πλειοψηφίες, να κυ-
βερνάει για το καλό του τόπου, να απολαµβάνει την εµπιστοσύνη
του λαού, όπως ακριβώς συµβαίνει και µε αυτήν την Κυβέρνηση.
Με αυτές τις αρχές έχουµε µάθει να πολιτευόµαστε, έτσι τιµάµε
τον ρόλο που µας ανέθεσαν οι πολίτες µε την ψήφο τους: Υπε-
ρασπιζόµενοι θεµελιώδεις αξίες. Και γι’ αυτό θέλουµε να κρινό-
µαστε: Για την πολιτική µας, τις θέσεις µας, τη γενικότερη στάση
µας. 

Προσωπικά στο παρελθόν έχω υποστηρίξει κατά συνείδηση
σοβαρές κοινωνικές µεταρρυθµίσεις, όπως ήταν το σύµφωνο
συµβίωσης για οµόφυλα ζευγάρια, που στόχευαν πραγµατικά
στην προάσπιση ατοµικών δικαιωµάτων, όχι όµως από τα προ-
σωπικά βιώµατα, κύριε Υπουργέ, αλλά από το ήθος που διδάσκει
η ιστορία µας να µην µιλάµε ποτέ προσωπικά παρά µόνο πολιτικά
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και φυσικά από τις αρχές που επιβάλλει η πίστη µας σε µια σύγ-
χρονη, φιλελεύθερη, δηµοκρατική κοινωνία και η πεποίθησή µας
ότι είµαστε εδώ για να προχωράµε µαζί συνθέτοντας για ένα
τόσο σπουδαίο θέµα όσο αυτό του νοµοσχεδίου. Γι’ αυτό και οι
τροπολογίες, που καταθέσαµε µαζί µε την συνάδελφο, την
πρώην Υπουργό κ. Γιαννάκου, αποσκοπούν στη διόρθωση µιας
λανθασµένης λογικής που εσφαλµένα αποτυπώθηκε στο παρόν
νοµοσχέδιο. 

Τώρα η τελική ευθύνη ανήκει σε εσάς. Γιατί το νοµοσχέδιο αντί
να ενώσει διχάζει. Αντί να λύνει, δηµιουργεί προβλήµατα, αντί να
συνθέτει, στέκεται εµµονικά σε θέσεις που δεν εξυπηρετούν τον
σκοπό του που είναι το συµφέρον των παιδιών.

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Κεφαλογιάννη.
Θα δώσουµε τον λόγο στην κ. Θεανώ Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ,

αφού προετοιµαστεί το Βήµα.
Όπως προείπα, θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος κ. Ραγκούσης, ο κ. Υψηλάντης και ο κ. Συντυχάκης. 
Ορίστε, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µπορούσα

να παραιτηθώ τώρα από οµιλήτρια µετά την οµιλία της κ. Γιαν-
νάκου, µε την οποία συµφωνώ, αλλά και µετά τα όσα εξειδικευ-
µένα ανέλυσε η κ. Κεφαλογιάννη. Να θυµίσω ότι ήταν τιµή µας
ότι ψήφισε τον νόµο για την αναδοχή και υιοθεσία στο άρθρο
εκείνο, που αφορούσε την αναδοχή των οµόφυλων ζευγαριών.
Δεν το ξεχνώ. Δεν θα το κάνω όµως, κυρία Γιαννάκου, γιατί δεν
θέλω να ενισχύσω ένα κοντόφθαλµο επικοινωνιακό επιτελείο,
που θεωρεί ότι τέτοιες πράξεις σεβασµού πολιτικών αντιπάλων
γίνονται για αντιπολιτευτικούς λόγους. 

Το νοµοσχέδιο για τη συνεπιµέλεια αφορά στα παιδιά των
οποίων οι γονείς δεν χώρισαν συναινετικά. Μας λέτε ότι το 86%
χωρίζουν συναινετικά. Το 14% δεν είναι σηµαντικό ποσοστό;
Είναι µικρό αλλά είναι σηµαντικό γιατί κάθε παιδί µπορεί να κου-
βαλάει όλη του τη ζωή τραύµατα στην ψυχοκοινωνική του συγ-
κρότηση, στην εγχάραξη µη ανεξίτηλων τραυµάτων σε όλη του
τη ζωή µέσα από µια διελκυστίνδα διεκδικήσεων, απορρίψεων,
επάλληλων κρίσεων και καθηµερινών δραµάτων. 

Βελτιώνουµε τον νόµο του 1983; Όχι. Εκείνος κατοχύρωσε το
συµφέρον των παιδιών. Εσείς των γονιών. Πέρα από αυτό, δίνετε
λάθος µηνύµατα στην κοινωνία, στα ζευγάρια που δεν έχουν χω-
ρίσει. Λάθος µηνύµατα στην κοινωνία, δηλαδή µηνύµατα από το
παρελθόν, σολοµώντειες λύσεις. Να το χωρίσουµε, λοιπόν, το
παιδί στη µέση µε το άρθρο 7, το αµφιλεγόµενο «εξίσου», µε το
άρθρο που αφορά το 1/3 των γονιών σε σχέση µε τα δικαιώµατα
των 2/3 των γονιών; Αναρωτιέµαι από πού προκύπτουν όλες
αυτές οι επικίνδυνες αντιεπιστηµονικές και πρωτοφανείς διατά-
ξεις που δεν υπάρχουν σε καµία ευρωπαϊκή χώρα. 

Κύριε Υπουργέ, εγώ θεωρώ ότι στην πραγµατικότητα αυτές οι
αντιλήψεις  προκύπτουν γιατί θεωρείτε ότι το παιδί είναι παρα-
κολούθηµα των γονιών του και όχι µια αυτόνοµη νεαρή προσω-
πικότητα, ένας νεαρός πολίτης, δηλαδή, που δικαιούται να
απολαµβάνει των δικαιωµάτων του ανθρώπου, που αντιστοιχούν
στην ηλικία του όπως αυτά καθορίζονται από τις διεθνείς συµ-
βάσεις του ΟΗΕ αλλά και των δικαιωµάτων από την Ευρωπαϊκή
Σύµβαση για την Άσκηση των Δικαιωµάτων των Παιδιών κ.λπ..
Ότι έχει η Κυβέρνησή σας αυτή την αντίληψη αποδεικνύεται από
το γεγονός ότι δεν ενεπλάκησαν στην επεξεργασία αυτού του
νοµοσχεδίου οι δύο αρµόδιες Υφυπουργοί. Με συγχωρείτε, κά-
νατε δυο Υφυπουργεία. Το ένα αφορά στην προστασία του παι-
διού. Είναι η κ. Μιχαηλίδου. Το άλλο αφορά την προστασία της
οικογένειας και το δηµογραφικό πρόβληµα. Πού είναι αυτές; Με
συγχωρείτε πάρα πολύ, το πολυπληθές επιτελικό κράτος νοµο-
θετεί µε στεγανά µεταξύ των χαρτοφυλακίων; Εσείς ενδύεστε
όλα τα ιµάτια; Του Υπουργείου Δικαιοσύνης, του Υπουργού Προ-
στασίας του Παιδιού, του Προστασίας της Οικογένειας κ.λπ.; Τε-
λικά το επιτελικό κράτος είναι για να λύνει προβλήµατα ή είναι
απόν; Για επικοινωνιακούς φαντάζοµαι λόγους όταν χρειάζονται
βαθιές τοµές και ζητήµατα, που µπορεί να διχάζουν την κοινωνία
που έχουν πολιτικό κόστος, τότε είναι απόν. 

Ο δεύτερος παράγοντας που καθορίζει αυτό το νοµοσχέδιο
πηγάζει από την αντίληψή σας ότι η συνεπιµέλεια σηµαίνει, κυ-
ρίως, την κατοχύρωση των συµφερόντων των γονιών και όχι του
βέλτιστου συµφέροντος του παιδιού. Βεβαίως το άρθρο 1 δηλώ-
νει  ψευδεπίγραφα ότι ο σκοπός του νοµοσχεδίου είναι το βέλτι-
στο συµφέρον του παιδιού. Λέω «ψευδεπίγραφα» γιατί πού
εξειδικεύεται; Σε ποιο άρθρο εξειδικεύονται αυτά τα δικαιώµατα
του παιδιού και το βέλτιστο συµφέρον του; Δεν διασφαλίζεται
βεβαίως -και το ξέρετε- µε οριζόντιες υποχρεωτικές νοµικές δια-
τάξεις. Διασφαλίζεται, αντίθετα, από ένα ευρύ δίκτυο δοµών, πο-
λιτικών, υπηρεσιών και δράσεων για την προστασία των παιδιών
και τη στήριξη στις οικογένειές τους σε όλες τις φάσεις της ζωής
τους από την κύηση µέχρι την ενηλικίωση, από όταν φοιτούν,
εφόσον φοιτούν, ή µε τη λήξη των σπουδών τους. Οι παροχές
και οι υπηρεσίες αυτές έχουν έναν και µόνο στόχο: τη δηµιουργία
αισθήµατος ασφάλειας των γονιών πως ό,τι και να συµβεί στη
ζωή τους, χωρίσουν ή όχι, έχουν τη δυνατότητα να µεγαλώσουν
τα παιδιά τους. Γι’ αυτό επί ΣΥΡΙΖΑ στο χαρτοφυλάκιο της πρό-
νοιας όπου εντάσσεται η παιδική προστασία -είχα την ευθύνη
του- φροντίσαµε να δηµιουργήσουµε ένα πλέγµα µεγάλο όσο το
δυνατόν περισσότερων ουσιαστικών δοµών και συµπεριληπτικών
υπηρεσιών για το παιδί.  

Θα πω και κάτι που αυτές τις ηµέρες δεν ακούστηκε εδώ, γιατί
εµείς δεν τα προβάλαµε. Κακώς, βέβαια. Ούτε ότι από 800 εκα-
τοµµύρια που παραλάβαµε τις δαπάνες για το παιδί τις φτάσαµε
στο ένα δισεκατοµµύριο 400 εκατοµµύρια µέσα σε τέσσερα πολύ
δύσκολα χρόνια. 

Το κυριότερο είναι ότι φτιάξαµε τα ΚΕΣΥΠ, κέντρα στήριξης
οικογένειας, εκατό τέτοια σε εκατό µεγάλους δήµους της χώρας
ως παρακολούθηµα των κέντρων κοινότητας. Τα εντάξαµε στο
ΕΣΠΑ. Είναι τόσα εκατοµµύρια συγκεκριµένα, όλα λυµένα από
το ’18. Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά την ΚΥΑ, κύριε Υπουργέ,
µήπως και το πάτε παραπέρα. Το «παγώσατε»! 

Το ταµείο και οι πόροι του θα µπορούσαν να αποτελούν πολύ
σηµαντικά βοηθήµατα –χρήµα- για τέτοιου είδους δράσεις όπως
αυτές για τις οποίες µιλάω για το παιδί για να κατοχυρώσουµε
τα προβλήµατα του παιδιού και για να το βοηθήσουµε. 

Γιατί τι είναι το οικογενειακό δίκαιο για µένα που δεν είµαι νο-
µικός; Πιστεύω ότι είναι ένα από τα συστατικά στοιχεία του πλέγ-
µατος παιδικής προστασίας και ως τέτοιο πρέπει να
αντιµετωπίζεται από την πολιτεία. Γι’ αυτό ο νόµος για την επι-
µέλεια των παιδιών µετά τον χωρισµό των γονιών, για να εξυπη-
ρετεί όντως το βέλτιστο συµφέρον του παιδιού, χρειάζεται να
προβλέπει την εξέταση κάθε περίπτωσης διακριτά -το είπαν όλοι,
το επαναλαµβάνω- και όχι την εφαρµογή ενός «κορσέ» για
όλους. Μια τέτοια γενικευµένη λύση όχι απλώς δεν σέβεται τα
δικαιώµατα του κάθε παιδιού, αλλά τα παραβιάζει de facto. 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, οικογενειακά δικαστήρια. Το είπαν όλοι.
Μέχρι τότε θα σας παρακαλούσα να συνδράµετε µε διορισµούς
δικαστικών λειτουργών και τους δικαστικούς λειτουργούς, µε
εξειδικευµένο προσωπικό επιστηµόνων, παιδοψυχολόγων, κοι-
νωνικών λειτουργών, παιδαγωγών. 

Εµείς σας κάνουµε πρόταση. Αποσύρετε το νοµοσχέδιο σή-
µερα, φέρτε το νοµοσχέδιο για οικογενειακά δικαστήρια, κάντε
όλες αυτές τις µεταρρυθµίσεις τώρα που µπορείτε και έχετε και
χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης και θα είµαστε όλη η Αντι-
πολίτευση µαζί σας. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεανώ Φωτίου καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ.
Γιάννη Ραγκούση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µπορώ παρά να ξεκινήσω από κάτι το οποίο εγώ δεν γνώ-

ριζα. Φαντάζοµαι και πολλοί συνάδελφοι το ακούσαµε σήµερα
εδώ. Πραγµατικά -θα το πω ευθέως, κύριε Τσιάρα- είναι από
αυτά που κανείς δεν µπορεί να πιστέψει στα αυτιά του, ότι δη-
λαδή σε συνέντευξη που δώσατε καταφερθήκατε εναντίον συνα-
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δέλφων σας Βουλευτριών της Νέας Δηµοκρατίας, λέγοντας ότι
η κ. Γιαννάκου και η κ. Κεφαλογιάννη, ορµώµενες από προσω-
πικά βιώµατα, τοποθετήθηκαν αρνητικά για το νοµοσχέδιό σας. 

Εγώ έχω παρακολουθήσει τις οµιλίες και της κ. Γιαννάκου και
της κ. Κεφαλογιάννη, όπως και των περισσότερων συναδελφισ-
σών και συναδέλφων και δεν είδα πουθενά να υποστηρίζουν τις
απόψεις τους σε προσωπικά βιώµατα, ούτε καν υπαινιγµό δεν
αντιλήφθηκα. 

Φαντάζοµαι ότι, όχι µόνο για την κ. Κεφαλογιάννη και την κ.
Γιαννάκου, αλλά για όλους µας, το λιγότερο που οφείλετε να κά-
νετε από αυτό εδώ το Βήµα είναι να ζητήσετε συγγνώµη, κύριε
Τσιάρα, αν έχετε στοιχειώδη πολιτική ευθιξία και αν ακόµη βαδί-
ζετε µε γνώµονα τη λογική και την υπευθυνότητα. 

Καλά, δύο γυναίκες Βουλεύτριες της Νέας Δηµοκρατίας από
προσωπικά βιώµατα σάς λένε «όχι». Οι άντρες, οι µπαµπάδες
όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης -δεν ξέρω αν είναι και
από τη Νέα Δηµοκρατία κάποιοι- που λέµε «όχι» πώς εξηγείται
µε βάση το δικό σας σπουδαίο σκεπτικό; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τον κ.
Βούτση τον ακούσατε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Και τον κ. Βούτση άκουσα και την κ.
Γιαννάκου άκουσα και την κ. Κεφαλογιάννη άκουσα. Και ακούστε
και εσείς, κύριε Τσιάρα, αυτό που σας ξαναλέω. Το λιγότερο που
οφείλετε να κάνετε είναι να ζητήσετε «συγγνώµη». Γιατί σε τελική
ανάλυση, θέλετε να σας το πω και διαφορετικά, η κ. Γιαννάκου
και η κ. Κεφαλογιάννη –έχει δίκιο νοµίζω η κ. Αναγνωστοπούλου
προηγουµένως µε αυτό που κάνουν τιµούν την πολιτική, τιµούν
το Κοινοβούλιο, τιµούν και το κόµµα τους. Το βοηθούν το κόµµα
τους, δεν του κάνουν ζηµιά. Στη Νέα Δηµοκρατία δεν κάνουν
ζηµιά. 

Όταν, όµως, κύριε Τσιάρα, ένας Υπουργός δεν σταµατά, δεν
αυτοπεριορίζεται και, την προηγούµενη φορά, έρχεται σ’ αυτό
εδώ το Κοινοβούλιο και αλλάζει τον τρόπο, που τοποθετείται ο
επικεφαλής για την καταπολέµηση του µαύρου χρήµατος στην
Ελλάδα, που µέχρι τη δική σας νοµοθετική επαίσχυντη πρωτο-
βουλία ο επικεφαλής οριζόταν µε απόφαση της δικαιοσύνης, του
Ανώτατου Δικαστικού Συµβουλίου, και εσείς ήρθατε εδώ για να
καθιερώσετε τη δυνατότητα τη δική σας, της δικής σας Κυβέρ-
νησης, να ορίζει τον επικεφαλής, νοµίζω ότι τα συµπεράσµατα
βγαίνουν πια από κάθε πλευρά. Και πολιτικά εννοώ και σε αυτά
τα πολύ ιδιαίτερης πολιτισµικής αξίας, κύριε Τσιάρα, ζητήµατα
περί βιωµάτων.

Ποιο είναι το µείζον πρόβληµα αυτού του νοµοσχεδίου; Γιατί
σε όλες του τις πλευρές δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι έχει
πλήρως αποδοµηθεί από τους Βουλευτές µας, από τον εισηγητή
µας, από την τοµεάρχη, όσο από όλα τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης. Αλλά αν έπρεπε να διαλέξουµε µία, τη σηµαντικότερη
πλευρά, το σηµαντικότερο πρόβληµα που υπάρχει και γεννιέται
µε αυτό το νοµοσχέδιο, ποιο έπρεπε να είναι; 

Θα ξεκινήσω διατυπώνοντας το εξής ρητορικό ερώτηµα. Αν
µπορούσαµε να υποβάλουµε ρητορικά στην ελληνική κοινωνία,
όπως και σε κάθε άλλη πολιτισµένη, ανεπτυγµένη και σύγχρονη
κοινωνία, το ερώτηµα τι είναι αυτό, που αποτελεί τη µεγαλύτερη
επιθυµία της κοινωνίας να συµβαίνει όταν διαλύεται ένας γάµος,
µία κατάσταση υπαρκτή, που προφανώς έχει παρελθόν, έχει
παρόν και θα έχει και µέλλον -και όσο περνάνε τα χρόνια πιθα-
νότατα τα διαζύγια να αυξάνονται όλο και περισσότερο- τι θα πει
µια τέτοια κοινωνία, τι θα απαντήσει; Θα πει ότι αυτό που την εν-
διαφέρει πρωτίστως είναι από αυτή τη διάλυση του γάµου να µη
βλάπτεται το παιδί. Και επίσης θα αναγνωρίσει ότι η πιο κρίσιµη
προϋπόθεση για να συµβαίνει κάτι τέτοιο είναι, αν µπορεί, η λύση
του γάµου να γίνεται µε συναινετικό τρόπο, ότι αυτό είναι το πιο
κρίσιµο. Ότι αν λύνεται ένας γάµος και ένα διαζύγιο εξελίσσεται
συναινετικά, αυτό είναι καθοριστικής σηµασίας για την επίτευξη
του µείζονος στόχου, που είναι να µην βλάπτονται τα παιδιά και
οι ψυχές τους, η υγεία τους, η ψυχοσωµατική τους υγεία από τη
διάλυση αυτού του γάµου. 

Αν συµφωνούµε –που φαντάζοµαι ότι συµφωνούµε- σε αυτές
τις διαπιστώσεις, τότε µπορούµε να πάµε και στο επόµενο, το
οποίο είναι η διαπίστωση ότι αυτό που έχει επιτευχθεί στην ελ-
ληνική κοινωνία είναι πραγµατικά σπουδαίο. Λέµε και ξαναλέµε

πολλές φορές –το έχουν πει πολλοί συνάδελφοι και συναδέλφισ-
σες- ότι το 86% των διαζυγίων είναι συναινετικά.  

Θα το πω µε διαφορετικά λόγια. Αυτό είναι πολύ σπουδαίο κε-
κτηµένο για την ελληνική κοινωνία, για τον πολιτισµό µας, για
όλους εµάς, για τις οικογένειές µας, για τους πατεράδες µας,
τις µανάδες µας και για τα παιδιά µας, για όλους τους Έλληνες
και τις Ελληνίδες. Είναι πάρα πολύ σπουδαίο εννιά στους δέκα
γάµους να λύνονται συναινετικά. 

Αυτό έπεσε από τον ουρανό; Είναι κάτι το οποίο υπήρχε ως
γονίδιο στους Έλληνες και τις Ελληνίδες; Όχι, ούτε από τον ου-
ρανό έπεσε ούτε γονιδιακή είναι η προέλευσή του. Είναι κατά-
κτηση της κοινωνίας, είναι κατάκτηση µέσα από αυτά τα χρόνια,
είναι κατάκτηση µέσα από αυτές τις δεκαετίες. Γιατί και πώς;
Πού οφείλεται αυτό το σπουδαίο 86%; Οφείλεται σε δύο πυλώ-
νες. Οφείλεται στο οικογενειακό δίκαιο, όπως αυτό θεσπίστηκε
µε τη µεγάλη µεταρρύθµιση που πια αναγνωρίζεται από όλα τα
κόµµατα του 1983 µε τον νόµο 1329 της κυβέρνησης του Ανδρέα
Παπανδρέου, και δεύτερον, οφείλεται σε έναν δεύτερο πυλώνα,
στις δικαστηριακές αποφάσεις. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι οι κοινωνίες έχουν και τον
καλό τους και τον κακό τους εαυτό και ότι το µεγάλο βάρος ευ-
θύνης που έχουν και η νοµοθετική και η εκτελεστική και η δικα-
στική εξουσία είναι µε τις πράξεις και τις αποφάσεις τους να
βγάζουν τον καλό εαυτό της κοινωνίας στην επιφάνεια και να πε-
ριθωριοποιούν τον κακό της εαυτό. Αυτό έχει επιτευχθεί αυτές
τις δεκαετίες. Γι’ αυτό έχει έρθει αυτό το πολυπόθητο 86%, το
οποίο είναι σπουδαίο, επαναλαµβάνω, είναι ανεκτίµητης αξίας
και απολύτως καθοριστικό για τα παιδιά.

Άρα, τι ξέρουµε; Ξέρουµε ότι η νοµοθεσία που υπάρχει και ο
τρόπος µε τον οποίο λειτούργησαν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες
δικαστές όλα τα προηγούµενα χρόνια έβγαλαν αυτόν τον καλό
εαυτό της ελληνικής κοινωνίας. Έχει κάποιος πρόβληµα µε αυτό
το 86%; Είµαι βέβαιος πως κανείς, ούτε εσείς. Δεν µπορούµε να
φανταστούµε ότι έχει κανείς πρόβληµα ή διαφωνεί µε αυτό το
86%. Πού είναι το πρόβληµα που υπάρχει; Είναι -το έχουµε ανα-
γνωρίσει όλοι- στο 14%, εκεί που δεν υπάρχει συναινετική επί-
λυση ενός γάµου, εκεί που επειδή δεν υπάρχει συναινετική
επίλυση ενός γάµου έχουµε συγκρούσεις, έχουµε πολλές φορές
ακόµη και οικογενειακές τραγωδίες, που βλάπτουν τα παιδιά. Και
πιο συγκεκριµένα, το πρόβληµα βρίσκεται -και πράγµατι βρίσκε-
ται- σε ένα µέρος αυτών των δικαστικών αποφάσεων των µη συ-
ναινετικών δικαστηρίων που πάνε από κεκτηµένη, άλλοι λένε,
ταχύτητα, από δικαστηριακή πρακτική, λένε άλλοι, σε µια στα-
θερή λογική, ενδεχοµένως -και σε συγκεκριµένες περιπτώσεις
αυτό δεν είναι ενδεχοµένως, αλλά είναι πραγµατικό γεγονός- αδι-
κώντας τον έναν γονιό, συνήθως τον πατέρα.

Αυτή όµως η λογική που δηµιουργεί αυτή η διαδικασία, αυτά
τα παραδείγµατα, αυτά τα περιστατικά είναι τα αρνητικά αποτε-
λέσµατα µιας διαδικασίας που, όµως, είπαµε ότι έχει παίξει κα-
θοριστικό ρόλο για την επίτευξη του µείζονος, που είναι το 86%
να έχουµε συναινετικά διαζύγια στην Ελλάδα. 

Αµφισβητεί κανείς ότι είναι πρόβληµα να είσαι πατέρας, να πη-
γαίνεις στο δικαστήριο, να δικαιούσαι να έχεις ένα µέρος της επι-
µέλειας και το δικαστήριο να µην σου τη δίνει; Όχι, είναι
πρόβληµα και πρέπει να δούµε πώς θα το λύσουµε.

Πού υπάρχει τώρα η µεγάλη διαφωνία και οι µεγάλες αντιδρά-
σεις µε το δικό σας σχέδιο νόµου; Όχι στο αν υπάρχει το πρό-
βληµα λοιπόν, αλλά στη λύση που πάτε να δώσετε. Και γιατί είναι
εξαιρετικά αρνητική και απαράδεκτη η λύση που πάτε να δώσετε;
Γιατί, ενώ το πρόβληµα το δηµιουργούν κάποιες δικαστηριακές
αποφάσεις που αδικούν πατεράδες, κάποιες φορές και µανάδες,
εσείς δεν παραµένετε σ’ αυτό το σκέλος, αλλά εσείς πάτε και πα-
ρεµβαίνετε στο νοµοθετικό σκέλος που είναι ο νόµος του 1983.
Δηλαδή κάνετε το ουσιώδες, το µέγιστο παράπτωµα. Ενώ το
πρόβληµα βρίσκεται στο δικαστηριακό σκέλος, µέρος του 14%
των µη συναινετικών δικαστηρίων, εσείς πάτε και παρεµβαίνετε
στη νοµοθεσία χάρη στην οποία έχουµε 90% συναινετικά διαζύ-
για στην Ελλάδα. Και έχουµε συναινετικά διαζύγια στην Ελλάδα
χάρη σ’ αυτή τη νοµοθεσία γιατί κάθε νόµος κουβαλάει το µή-
νυµά του. Πέρα από το τι γράφει, έχει αυτό που λένε οι εκλογο-
λόγοι, τη µηχανική του. Ο νόµος του 1983 δεν έλεγε τίποτα από
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όλα αυτά. Τι έκανε, όµως; Έστελνε ένα µήνυµα, όπως µάλιστα
εφαρµόστηκε από την πλειοψηφία των δικαστηρίων: «Μην έχεις
στο µυαλό σου να πας στο δικαστήριο, πατέρα, πρόταξε το να
βρεις συναινετική λύση µε τη µάνα». Αυτό το µήνυµα έπαιξε κα-
θοριστικό ρόλο για να πετύχει η ελληνική κοινωνία αυτό το σπου-
δαίο πολιτισµικό αγαθό, το 90%, εννέα στα δέκα διαζύγια να τα
έχουµε συναινετικά στην Ελλάδα. Κι αυτό ακριβώς είναι που πάτε
εσείς και πλήττετε µ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Την ώρα που σας λένε
και σας ξαναλένε ότι µπορούσατε να παρέµβετε στο δικαστικό
σκέλος. Κι εσείς όχι µόνο δεν παρεµβαίνετε στο δικαστικό σκέ-
λος, κύριε Τσιάρα, αλλά εδώ τολµήσατε -και το εννοώ το τολµή-
σατε- µε θράσος που δεν ανήκει σε κάποιον ο οποίος έχει
νοµοθετική πρωτοβουλία ως Υπουργός Δικαιοσύνης να ισχυρι-
στείτε στην πρώτη σας οµιλία στην επιτροπή το εξής απίθανο:
Δεν γίνεται -λέει- οικογενειακό δικαστήριο. Είπε ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης, ο οποίος, µε βάση το Σύνταγµα, έχει όλη την εξουσία
και όλη τη δυνατότητα να ιδρύσει οικογενειακό δικαστήριο. Κα-
νείς δεν τον εµποδίζει. Μόνο υλικοτεχνικοί λόγοι θα µπορούσαν
να ήταν αυτοί, οι οποίοι προφανώς δεν µπορεί να είναι οι λόγοι
για τους οποίους δεν ιδρύουµε οικογενειακά δικαστήρια στην
Ελλάδα ,αλλά προφανώς είναι εκείνα τα προβλήµατα που πρέπει
να ξεπεράσουµε για να ιδρύσουµε οικογενειακά δικαστήρια στην
Ελλάδα.

Και έρχεται ο Υπουργός Δικαιοσύνης στη χώρα και λέει ότι δεν
µπορούµε να ιδρύσουµε οικογενειακό δικαστήριο. Να το πει
αυτό ένας δικαστής, ένας δικαστής από µόνος του δεν έχει την
εξουσία να ιδρύσει οικογενειακό δικαστήριο. Να το πει ένας δι-
κηγόρος, δεν µπορούν οι δικηγόροι από µόνοι τους να ιδρύ-
σουν\,αλλά όµως, ο Υπουργός Δικαιοσύνης που έχει τη
νοµοθετική πρωτοβουλία τολµάει να έρχεται στη Βουλή και να
λέει: «Δεν µπορούµε να ιδρύσουµε οικογενειακό δικαστήριο;»
Δεν θέλετε να ιδρύσετε γιατί αν θέλατε, αν υπήρχε η πολιτική
βούληση βεβαίως και θα ιδρύατε.

Εδώ αυτή η χώρα, κύριε Τσιάρα, πριν από εσάς και πολύ µετά
από εσάς θα πετύχουµε στόχους πολύ πιο φιλόδοξους, πολύ πιο
µακρινούς από την ίδρυση οικογενειακών δικαστηρίων. Εδώ
έχουν γίνει µεταρρυθµίσεις και ανατροπές σε αυτόν τον τόπο
χάρη στην πολιτική βούληση και το σθένος πολιτικών ηγεσιών,
υπουργείων ή κυβερνήσεων, γιατί όλα αυτά που λέω για εσάς,
αφορούν και τον κ. Μητσοτάκη που κατά πολύ ξεπερνούν το µέ-
γεθος της ίδρυσης των οικογενειακών δικαστηρίων.

Είπατε λοιπόν ότι δεν µπορούµε να κάνουµε δικαστήρια. Και
τι κάνετε; Παρεµβαίνετε στη νοµοθεσία του 1983. Ποια ήταν η
πεµπτουσία της νοµοθεσίας του 1983, όπως όλοι έχουν πει; Ο
παιδοκεντρικός χαρακτήρας. Πώς προέκυπτε ο χαρακτήρας
αυτός στον ν.1329/83 αν δεν κάνω λάθος; Πώς προέκυπτε; Ακρι-
βώς µέσα από τη λογική της εξατοµίκευσης που έθετε. Δεν έβαζε
οριζόντιες διατάξεις, δεν έλεγε «1/3», δεν έλεγε «εξίσου», δεν
έβαζε τέτοια καλούπια και άφηνε να εξειδικεύσει κάθε δικαστή-
ριο πάνω σε κάθε παιδί και την προσωπικότητά του -αυτό σηµαί-
νει παιδικοκεντρικός χαρακτήρας- την απόφαση που θα λάµβανε.

Αναιρείται ο κεντρικός χαρακτήρας της νοµοθεσίας µας του
Αστικού Κώδικα και του οικογενειακού δικαίου ακριβώς γιατί
εσείς ουσιαστικά παύετε την εξατοµίκευση των περιπτώσεων και
πάτε µε µια οριζόντια λογική, όπως σας έχει καταγγελθεί, να γε-
νικεύσετε. Αυτό είναι που πλήττει το συµφέρον των παιδιών. Γιατί
παιδοκεντρική αντίληψη δεν σηµαίνει να βάλουµε τα παιδιά
µπροστά. Όχι, σηµαίνει να αποδεχθούµε ότι κάθε παιδί είναι ει-
δική προσωπικότητα, ξεχωριστή προσωπικότητα, σπουδαία προ-
σωπικότητα και ό,τι απόφαση πάρουµε πρέπει να προσαρµοστεί
στα δικά του δεδοµένα και όχι να γενικεύσουµε, όπως κάνετε
εσείς.

Και πώς γενικεύετε; Υιοθετώντας δύο λέξεις - δηλητήριο, το
«εξίσου» και το «1/3». Και ποιο είναι το αποτέλεσµα αυτής της
γενίκευσης που κάνετε µε αυτές τις δύο λέξεις - δηλητήριο; Είναι
ακριβώς το ίδιο αποτέλεσµα που προκύπτει όταν σ’ ένα σπου-
δαίο, αξιόλογο βαρέλι πεπαλαιωµένο κόκκινο κρασί ρίξουµε δύο
σταγόνες δηλητήριο. Σ’ ένα βαρέλι σπουδαίο κόκκινο κρασί πολ-
λών ετών, αν δεχτεί δύο σταγόνες δηλητήριο καταστρέφεται,
είναι για πέταµα. Αυτό ακριβώς κάνετε στο οικογενειακό δίκαιο,
αυτό ακριβώς κάνετε στην ελληνική κοινωνία µε το νοµοσχέδιο

που φέρνετε και το οποίο περιλαµβάνει αυτές τις δύο λέξεις -
δηλητήριο: «εξίσου» και «1/3». Γιατί ποιο είναι αυτό το βαρέλι
κόκκινο κρασί που καταστρέφετε µ’ αυτές τις δύο λέξεις -  δηλη-
τήριο; Είναι ακριβώς αυτό το 86% των συναινετικών διαζυγίων,
είναι αυτό το «εννέα στους δέκα παίρνουν συναινετικό διαζύγιο».

Δηλαδή -ανακεφαλαιώνοντας- εσείς τι κάνετε; Έχουµε και πα-
τάµε πάνω σε µια σπουδαία διαδροµή της ελληνικής κοινωνίας,
που έχει πετύχει αυτό το αξιόλογο 86% να είναι συναινετικά τα
διαζύγια, που εκδίδονται στην Ελλάδα, έχουµε ένα πρόβληµα
διαπιστωµένο -συµφωνούµε όλοι- µε την αδικία που υφίστανται,
κυρίως κάποιοι πατεράδες που τα δικαστήρια δεν τους έχουν
δώσει το µέρος της επιµέλειας, που έπρεπε να τους έχουν δώσει,
και αντί να παρέµβετε στο δικαστηριακό, στο δικαστικό σκέλος,
στο σκέλος της δικαιοσύνης, µε πλειάδα τρόπων που µπορείτε,
εσείς παρεµβαίνετε και αλλοιώνετε, εκθεµελιώνετε τον βασικό
πυλώνα βάσει του οποίου η ελληνική κοινωνία έχει πετύχει αυτό
το σπουδαίο 86%. Γιατί; Γιατί αλλάζετε τον χαρακτήρα του παι-
δοκεντρικού νοµοθετήµατος του 1983. Αυτό είναι στην ουσία του
και στον πυρήνα του το µεγάλο πρόβληµα που έχει το νοµοθέ-
τηµά σας.

Αυτή είναι, κύριε Τσιάρα, η µεγάλη ζηµιά που κάνετε στο οι-
κογενειακό δίκαιο και στην ελληνική κοινωνία µ’ αυτό που ζητάτε
σήµερα να ψηφίσουν οι Βουλευτές.

Και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ένα τελευταίο
πράγµα για το νοµοσχέδιο. Γιατί τα κάνετε όλα αυτά; Είναι ένα
εύλογο ερώτηµα. Δεν τα έχετε ακούσει από την πρώτη µέρα από
τις επιτροπές σας; Τα είπαν τόσοι Βουλευτές, σας τα είπαν και
οι δικές σας οι Βουλεύτριες. Τα ξέρετε όλα αυτά. 

Ξέρετε γιατί τα κάνετε όλα αυτά, κύριε Τσιάρα; Γιατί εκτελείτε
συµβόλαια δεσµεύσεων, που έχει αναλάβει προσωπικά ο κ. Μη-
τσοτάκης απέναντι σε αυτές τις µικρές ολιγαρχίες, τις ισχυρές
ολιγαρχίες, που ξέρετε πολύ καλά ποιες είναι, έχουν καταγγελθεί
µε όλα αυτά που είπε και η κ. Γιαννάκου τις προηγούµενες µέρες
για τα λεφτά που έχουν επενδυθεί σ’ αυτήν την υπόθεση αυτού
του νοµοσχεδίου, που έχει γίνει για κάποιους πεδίο οικονοµικής
επένδυσης για να πετύχουν αυτά που φέρνετε εσείς εδώ.

Και εν πάση περιπτώσει εάν δεν είναι έτσι, κύριε Πλεύρη, κύριε
Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, το λιγότερο που όφειλε να κάνει ο
Πρωθυπουργός της χώρας από την ώρα που δίνει το «πράσινο
φως». Δεν ξέρω αν είναι και αλήθεια αυτά που ειπώθηκαν εδώ
το πρωί ότι υπάρχουν αναφορές, που έχουν βγει στη δηµοσιό-
τητα και πως κάνατε συσκέψεις και τι ρόλο έπαιζε ο καθένας
σας, κ.λπ.. Το λιγότερο που όφειλε να κάνει απέναντι στην ελλη-
νική κοινωνία, κύριε Τσιάρα, ο κ. Μητσοτάκης και απέναντί σας
να σας το πω, εγώ θέλω να είµαι πάρα πολύ έντιµος απέναντί
σας άσκησα δριµύτατη προσωπικά κριτική στην αρχή, τώρα στο
τέλος θέλω να σας πω το εξής και απέναντί σας έχει υποχρέωση
ο κ. Μητσοτάκης να έρθει εδώ να υπερασπιστεί, να εξηγήσει και
να δικαιολογήσει αυτό το νοµοθέτηµα. Δεν µπορεί να κρύβεται
ο κ. Μητσοτάκης, κύριε Τσιάρα. Δεν µπορεί να έχει βρει τον
κύριο Τσιάρα, τον γιατρό για να κάνει όλη τη βρώµικη δουλειά
και να κάνει ότι δεν καταλαβαίνει λες και Πρωθυπουργός της
χώρας είναι ο Τσιάρας.

Αυτό που κάνετε σήµερα έχει τεράστια επίπτωση σε χιλιάδες
οικογένειες µανάδες, πατεράδες, δεκάδες εκατοντάδες χιλιάδες
παιδιά. Δεν µπορεί ο κ. Μητσοτάκης να απέχει από αυτήν τη συ-
ζήτηση. Να έχει το θάρρος να τιµήσει την ευθύνη που του έχει
δώσει ο ελληνικός λαός και να έρθει εδώ να τοποθετηθεί για
αυτό το νοµοσχέδιο, το λιγότερο που οφείλει και ας διαφωνούµε
στο τέλος - τέλος.

Και κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν µπορώ να το πα-
ραλείψω, το είπε και η κ. Γεροβασίλη. Θέλω και εγώ ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος να δηλώσω ακόµη µα φορά εκ µέρους
µας, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ότι εµείς σε
καµµία περίπτωση δεν µπορούµε άλλο να ανεχτούµε αυτήν την
κατάσταση µε τη δηµοκρατία σε καραντίνα, µε την κοινοβουλευ-
τική λειτουργία ακρωτηριασµένη. 

Λοιπόν, εµείς δεν µπορούµε άλλο να ανεχτούµε το Κοινοβού-
λιο να παραµένει ακρωτηριασµένο και οι Βουλευτές να µην µπο-
ρούν να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις και τα καθήκοντα τους.
Και επ’ αυτού να µην έχετε καµµία αµφιβολία ότι δεν πρόκειται
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να σταµατήσουµε όχι απλώς σε αναφορές και καταγγελίες. Δεν
υπάρχει περίπτωση αυτό το πράγµα να γίνει πια ανεκτό, έχει ξε-
περάσει κάθε όριο ανοχής. Και δεν µιλήσαµε στην πανδηµία ούτε
τους µήνες στους δύσκολους της πανδηµίας, αλλά δεν µπορεί
να συνεχίζεται αυτή η κατάσταση στο Κοινοβούλιο, γιατί εσείς
έχετε πρόβληµα µε τους δικούς σας Βουλευτές και θέλετε να
κρύβετε τις αντιρρήσεις τους και τις αρνήσεις τους. Και επειδή
τώρα υπάρχουν τα παραδείγµατα τα εξαίρετα της κ. Γιαννάκου
ή της κ. Κεφαλογιάννη νοµίζετε ότι δεν ξέρει το σύµπαν ότι υπάρ-
χουν κι άλλοι συνάδελφοι Βουλευτές που σε άλλα νοµοσχέδια
µε αυτήν τη διαδικασία δεν τους αφήνετε να εκδηλωθούν, να
πουν τη γνώµη τους, να λειτουργήσει η δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Βασίλειος - Νικόλαος Υψηλάντης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν µπορώ να καταλάβω, πραγµατικά,, σε τι θα ωφελούσε ο
Πρωθυπουργός της χώρας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, να έρθει
να απαντήσει στην αµετροέπεια και τον πολιτικό αµοραλισµό,
που οδηγεί στον µηδενισµό των πάντων όταν µάλιστα σήµερα ει-
σάγεται στο ελληνικό Κοινοβούλιο ένα νοµοσχέδιο που έρχεται
σαράντα περίπου χρόνια µετά τη θέσπιση της µεγάλης αλλαγής
που έγινε, του ν.1329/83, στο οικογενειακό δίκαιο κατ’ επιταγή
του Συντάγµατος το ’75, που θέσπισε αυτή η παράταξη και ανα-
φέρθηκε στις αναγκαίες τότε µεταβολές, που έπρεπε να γίνουν
στην ελληνική κοινωνία και στο οικογενειακό δίκαιο που σήµερα
οι περισσότεροι εδώ αποσιώπησαν, διότι πρέπει να λέµε απλά ο
νοµοθέτης και τις υποχρεώσεις του και όχι αυτό το οποίο µία
ολόκληρη παράταξη το ’75 έφερε και θέσπισε στην ελληνική κοι-
νωνία µε ένα σύγχρονο Σύνταγµα για την εποχή εκείνη και µε ένα
Σύνταγµα που έδινε την προοπτική στην ελληνική κοινωνία και
στην ελληνική δηµοκρατία. 

Σήµερα, λοιπόν, εισάγεται µια άλλη τολµηρή παρέµβαση από
την ίδια αυτή παράταξη, η οποία έρχεται να αναµορφώσει και να
ρυθµίσει θέµατα οικογενειακού δικαίου, που εδώ και πολλά χρό-
νια έχουν να κάνουν µε αβελτηρίες και στρεβλώσεις. Έρχεται σε
πολλά ζητήµατα να εναρµονιστεί µε τις διεθνές συµβάσεις για
τα δικαιώµατα του παιδιού, αλλά και τη σύµβαση του Συµβουλίου
της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέµηση της βίας
κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας. 

Το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου για την αναµόρφωση των ρυθµί-
σεων του οικογενειακού δικαίου αναφορικά µε τις σχέσεις γο-
νέων και τέκνων σηµατοδοτεί τη µετάβαση της κύριας ευθύνης
για τις αποφάσεις, που αφορούν το ανήλικο παιδί στους γονείς
του σε κάθε περίπτωση που αυτοί διακόπτουν τη συµβίωσή τους.
Η ρύθµιση όλων των θεµάτων, που αφορούν το παιδί εναπόκειται
κατ’ αρχάς στους γονείς, οι οποίοι εξακολουθούν και µετά τη διά-
σπαση της µεταξύ τους σχέσης να ευθύνονται εξίσου για την
ανατροφή, την εκπαίδευση, την φροντίδα, την επίβλεψη και τη
διατροφή του παιδιού τους. 

Ο σκοπός του νόµου, όπως διατυπώνεται στο άρθρο 1, ανα-
φέρεται στην ενεργή παρουσία και των δύο γονέων κατά την
ανατροφή του παιδιού και στην εκπλήρωση της ευθύνης τους
έναντι αυτού. Η λέξη ευθύνη είναι το κλειδί σε αυτό εδώ το νο-
µοθέτηµα. Όταν οι γονείς χωρίζουν οφείλουν να αναλάβουν οι
ίδιοι την ευθύνη να επιλύσουν τις διαφωνίες τους σχετικά µε τα
ζητήµατα που αφορούν το παιδί τους, να καταρτίσουν ένα σχέδιο
ανατροφής, ένα parenting plan µε βάση το οποίο θα πορευτούν
και το οποίο οι ίδιοι θα τροποποιούν κάθε φορά που υπάρχει
ανάγκη.

Εποµένως, η ανάληψη της ευθύνης των γονέων απέναντι στα
παιδιά τους είναι το πρώτο σηµαντικό βήµα αναµόρφωσης, που
επιχειρεί το σχέδιο νόµου και πιστεύω ότι σε αυτό εδώ θα πετύ-
χουµε. Αυτή εκδηλώνεται µε την προτεραιότητα, που δίνεται
στην αυτενέργεια των γονέων να ρυθµίσουν τη συµφωνία και τα
ζητήµατα των παιδιών τους. Κάθε συµφωνία των γονέων προ-
ϋποθέτει και τις συνεργασίες τους. Αυτό είναι το µήνυµα που
πρέπει να εκπέµψει σήµερα ο Έλληνας νοµοθέτης µέσα από τη

Βουλή, οι γονείς να συνεργαστούν για το καλό των παιδιών τους
παρά τις δυσλειτουργίες της διαπροσωπικής τους σχέσης. 

Σε περίπτωση που δεν υπάρχει αυτό το ενδεχόµενο ένας
άλλος µεγάλος θεσµός, που και αυτή η παράταξη ενθαρρύνει
και προωθεί, της διαµεσολάβησης, έρχεται να δώσει µέσα από
το άρθρο 8 του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου την προώθηση της
συνεννόησης των δύο ανθρώπων, οι οποίοι έφεραν στον κόσµο
και έχουν την ευθύνη των παιδιών τους. 

Θα σας πω κάτι προσωπικό, το οποίο είναι οδηγός µου όχι στα
τριάντα, τριάντα πέντε χρόνια της δικηγορίας µου που είδα, που
βρέθηκα αντιµέτωπος, κοντραρίστηκα για τη µία ή την άλλη
θέση, αλλά µία συγκινητική σκηνή οικογενειακή και θα την εκµυ-
στηρευτώ εδώ µέσα, όταν ο µεγάλος µου ο γιός, ο Αναστάσης,
πέντε χρονών, σε έναν ενδοοικογενειακό µικρό καυγά -πέντε
χρόνων ήταν το παιδί- ήρθε και έπιασε το χέρι του πατέρα και
της µάνας και τους ένωσε. Είναι αυτά τα ένστικτα της ελληνικής
κοινωνίας, που δεν µπορεί να τα τροποποιήσει κανένας νόµος,
καµµιά βερµπαλιστική παρέµβαση κανενός εδώ µέσα και είναι
αυτά τα µηνύµατα που πρέπει να εκπέµψουµε.

Θέλω µαζί µε τις ευχαριστίες µου να επισηµάνω ότι ο νοµοθέ-
της, ο Υπουργός εν προκειµένω, δέχτηκε δύο παρεµβάσεις µου.
Η πρώτη αφορούσε το θέµα της διαµεσολάβησης, το οποίο ξε-
καθάρισε οριστικά µε το άρθρο 8. Το άρθρο 8 δίνει προβάδισµα
στη διαµεσολάβηση όταν υπάρχει θέµα. Και πρέπει να πω εδώ
και να αναφερθώ και στους Έλληνες δικηγόρους, οι οποίοι µέχρι
στιγµής το 85% περίπου των διαζυγίων το έχουν οδηγήσει µέσα
από τη διαµεσολάβηση καταληκτικά σε τέτοιες λύσεις, οι οποίες
δεν εξαναγκάστηκαν να το φέρουν στα δικαστήρια συναινετικά
µέσα από τη διαµεσολάβηση. Είναι κάτι το οποίο πρέπει να απο-
δώσουµε στον Έλληνα δικηγόρο διαµεσολαβητή.

Επίσης, θέλω να πω ότι µία άλλη παρέµβαση η οποία γίνεται
µε το νοµοσχέδιο αυτό είναι η ενεργή παρουσία και των δύο γο-
νέων στη ζωή και την ανατροφή του παιδιού τους, που αποτελεί
τον δεύτερο σηµαντικό σκοπό αυτού του νοµοσχεδίου, για την
εξασφάλιση της οποίας καθιερώνεται ως κανόνας η από κοινού
άσκηση της γονικής µέριµνας των ανήλικων παιδιών και µετά τον
χωρισµό. Αλλάζει λοιπόν η αφετηρία της όποιας ρύθµισης γίνει
στη συνέχεια από τους γονείς. 

Με βάση αυτόν τον κανόνα, οφείλουν οι γονείς να συνεργα-
στούν για να επιτευχθεί αυτή η από κοινού άσκηση της επιµέ-
λειας, µε ρυθµίσεις τέτοιες που να συµφωνούν απευθείας οι ίδιοι
ή µε τη συµφωνία αυτή. Υπάρχουν προς αυτή την κατεύθυνση
και οι ασφαλιστικές δικλίδες του άρθρου 5 παράγραφος 2, όπου
αναφέρεται στην ουσιαστική συµµετοχή και των δύο γονέων για
τις αποφάσεις για την ονοµατοδοσία, το θρήσκευµα, την υγεία,
την εκπαίδευση του παιδιού, την µεταβολή του τόπου κατοικίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης, θέλω να πω ακόµα µία επισήµανση, την οποία είχα

κάνει για το άρθρο 14, παράγραφος 2, στοιχείο δ’, όπου η υπο-
χρέωση επικοινωνίας του γονέα µε το παιδί ενισχύεται από τη
διάταξη αυτή η οποία ορίζει ότι η υπαίτια παράλειψη της άσκη-
σης του δικαιώµατος επικοινωνίας στο δικαιούχο γονέα συνιστά
κακή άσκηση της γονικής µέριµνας. 

Τόνισα στις συζητήσεις στην επιτροπή ότι στο νοµοσχέδιο γί-
νεται λόγος για δικαίωµα επικοινωνίας, οπότε πρέπει να επιση-
µανθεί και το γεγονός ότι η επικοινωνία αποτελεί και υποχρέωση.
Ενδεχοµένως µε την προσθήκη στην περίπτωση δ’ παράγραφος
2 του άρθρου 14 «η κακή άσκηση και η υπαίτια παράλειψη της
άσκησης του δικαιώµατος επικοινωνίας από τον δικαιούχο
γονέα» των λέξεων «του λειτουργικού δικαιώµατος», να µπει και
αυτή η παράµετρος. 

Θα ήθελα να κλείσω λέγοντας το εξής. Κύριε Υπουργέ, είτε
έχουµε ενστάσεις είτε όχι, έχουν γίνει δεκτά αρκετά σηµαντικά
σηµεία. Η πρακτική των σαράντα χρόνων δείχνει ότι θέλουµε τη
λύση και αυτό έρχεται σήµερα η Νέα Δηµοκρατία να προωθήσει
και αυτό θα ψηφίσει η µεγάλη πλειοψηφία αυτού του Σώµατος,
είτε το θέλουµε είτε όχι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Υψηλάντη. 

Όπως είχαν εκφωνηθεί τα ονόµατα, θα ακολουθούσε ο κ. Συν-
τυχάκης και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας. Επειδή όµως ο κ. Πλεύρης συµµετέχει στην
προανακριτική επιτροπή και πρέπει να ανέβει…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Μήπως µπορείτε να εκφωνή-
σετε τα επόµενα ονόµατα για να ξέρουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λέω µε βάση αυτά
που συµφωνήθηκαν µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους,
επόµενος θα ήταν ο κ. Συντυχάκης, από τον κατάλογο των οµι-
λητών, µετά θα ακολουθούσαν δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι, δηλαδή ο κ. Πλεύρης και ο κ. Γρηγοριάδης και µε την κ.
Απατζίδη θα ολοκληρωνόταν ο δεύτερος κύκλος των οµιλητών. 

Γύρω στις έξι θα µιλήσει ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος. Προσπαθούµε να προσαρµόσουµε τους χρό-
νους και µε τις πιέσεις που δέχονται οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, προκειµένου ο κ. Πλεύρης να είναι στις έξι στην
προανακριτική επιτροπή. 

Να δώσουµε τον λόγο στον κ. Συντυχάκη τώρα και µετά στον
κ. Πλεύρη.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Με το παρόν σχέδιο νόµου για τη γονική µέριµνα, η Κυβέρ-

νηση της Νέας Δηµοκρατίας προσπαθεί να δηµιουργήσει την εν-
τύπωση προς την ελληνική κοινωνία ότι πρόκειται για µία γενναία
µεταρρύθµιση, που έχει στόχο την εξυπηρέτηση του βέλτιστου
συµφέροντος του τέκνου. Μάλιστα ο Υπουργός, ο κ. Τσιάρας σε
συνέντευξή του είχε πει ότι το σχέδιο νόµου είναι πολύ κοντά στη
νοµοθεσία των άλλων ευρωπαϊκών χωρών.

Για να δούµε όµως τι πραγµατικά συµβαίνει. Στην Ευρώπη,
όπως και σε διεθνές επίπεδο υπάρχει ποικιλία µορφών για την
κατανοµή της γονικής µέριµνας και της επιµέλειας. Υπάρχουν
ακόµα και διαφορές ως προς το περιεχόµενο αυτών των εννοιών.
Άρα, σε τι συνίσταται αυτή η προσέγγιση µε άλλες χώρες; 

Νοµοθετικά όντως προβλέπεται σε πολλές χώρες η κοινή γο-
νική µέριµνα ή η κοινή επιµέλεια των γονέων, κυρίως όµως µε
κοινή συµφωνία τους, µε την τάση αυτό να διευρύνεται. Ναι,
αλλά δεν γενικεύεται στη διεθνή νοµοθεσία ούτε η αρχή του ίσου
χρόνου και στους δύο γονείς, όπως γίνεται στο παρόν σχέδιο
νόµου, ούτε η αρχή της εναλλασσόµενης κατοικίας µετά τη διά-
σταση, η οποία τελικά δεν συµπεριλήφθηκε στο σχέδιο νόµου
όπως κατατέθηκε. 

Επίσης, ακόµα και στις χώρες που έχει καθιερωθεί νοµοθετικά
η κοινή άσκηση της γονικής µέριµνας ή της επιµέλειας, υποχρε-
ωτικής ή µη, είναι πολύ µικρό το ποσοστό των διαζευγµένων ζευ-
γαριών που επιλέγουν αυτόν τον τύπο άσκησης της επιµέλειας.
Σύµφωνα µε µελέτες το ποσοστό των παιδιών που οι γονείς µετά
το διαζύγιο έχουν από κοινού την επιµέλειά τους είναι περίπου
30% σε περιοχές των Ηνωµένων Πολιτειών, 25% στη Νορβηγία
και κάτω του 20% στο Ηνωµένο Βασίλειο. 

Σε πολλά καπιταλιστικά κράτη προβλέπεται η κοινή επιµέλεια
των γονέων µετά από κοινή συµφωνία των ίδιων των γονέων. Ανε-
ξάρτητα αν έχουν θεσµοθετήσει υποχρεωτικά την συνεπιµέλεια
είτε όχι, ο λόγος που απαιτείται πιο ενεργός ρόλος πλέον από
τον πατέρα, δεν είναι µόνο η απαραίτητη στήριξη, επικοινωνία
που οφείλει να έχει µε το παιδί, αλλά και το γεγονός ότι µεγαλύ-
τερο ποσοστό των µητέρων σε σχέση µε το παρελθόν εργάζον-
ται, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την απουσία τους από το σπίτι
και την ανατροφή των παιδιών. 

Γι’ αυτό και η τάση στην πλειοψηφία των κρατών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και στις Ηνωµένες Πολιτείες είναι η διεύ-
ρυνση του δικτύου υπηρεσιών για τη φροντίδα των παιδιών, των
ηλικιωµένων, των ΑΜΕΑ, όχι όµως µε ευθύνη του κράτους, µε
δοµές, κοινωνικές παροχές και πάει λέγοντας, αλλά σε µεγάλο
βαθµό εµπορευµατοποιηµένο και ιδιωτικοποιηµένο. Σε αυτό το
πλαίσιο εντάσσεται και η οικογενειακή συµβουλευτική και η δια-
µεσολάβηση, άκρως δαπανηρή και χρονοβόρα. Γι’ αυτό άλλωστε
καταθέσαµε και τη σχετική τροπολογία για την απαλλαγή αυτών
των διατάξεων. 

Στη Γερµανία σε περίπτωση διαζυγίου οι γονείς διατηρούν

κοινή γονική µέριµνα, στην περίπτωση που κανένας από αυτούς
δεν έχει υποβάλει αίτηση για αποκλειστική επιµέλεια στο αρµό-
διο δικαστήριο. Ο γερµανικός Αστικός Κώδικας δεν αποκλείει την
κοινή επιµέλεια, ενώ επιτρέπεται ρητά στα δικαστήρια να απο-
φασίσουν για την υποχρεωτική συνεπιµέλεια, χωρίς να απαιτείται
η προηγούµενη συναίνεση και των δύο γονέων. 

Υπάρχει υποχρεωτική κοινή επιµέλεια σε Γαλλία, Βέλγιο, Σουη-
δία, Δανία και σε ορισµένες πολιτείες των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής. Ακόµα και σε αυτές τις περιπτώσεις της υποχρε-
ωτικής συνεπιµέλειας, αυτή δεν έχει το ίδιο περιεχόµενο παντού,
ενώ µπορεί να υπάρξουν -και υπάρχουν- τροποποιήσεις στο νόµο
και στην ίδια τη νοµολογία. 

Στη Σουηδία, για παράδειγµα, εφαρµόζεται η αρχή της κοινής
νοµικής και όχι φυσικής επιµέλειας των παιδιών. Δηλαδή οι δύο
γονείς συναποφασίζουν για µια σειρά κρίσιµα ζητήµατα, που
αφορούν στην ανάπτυξη του παιδιού, κατανέµουν µεταξύ τους
όσα εµπεριέχονται στην επιµέλειά του. 

Η Καλιφόρνια, που ήταν η πρώτη πολιτεία η οποία θέσπισε την
υποχρεωτική συνεπιµέλεια, ίσο χρόνο και στους δύο γονείς και
εναλλασσόµενη κατοικία το 1969, τροποποίησε το 1994 το νόµο
προς την κατεύθυνση να επιτρέπεται µόνο εάν και οι δύο γονείς
το έχουν ζητήσει από κοινού και εφόσον διατηρούνται τα συµ-
φέροντα του παιδιού. Γαλλία, Βέλγιο, Δανία, Σουηδία, Ελβετία,
Γερµανία, Αυστρία, Καταλονία, Αυστραλία, Μεξικό, Βραζιλία και
σε δεκαεπτά πολιτείες των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής
εφαρµόζεται και η εναλλασσόµενη κατοικία. 

Τέλος, η ίδια η διεθνής εµπειρία µάς διδάσκει ότι οι αλλαγές
στη νοµοθεσία για την άσκηση της επιµέλειας των παιδιών δεν
συνεπάγονται αυτόµατα και αλλαγή στην καθηµερινή ζωή και
στις σχέσεις των γονέων µε τα παιδιά. Επιβεβαιώνεται ότι τέτοια
σύνθετα ζητήµατα δεν αντιµετωπίζονται απλά µε νόµους και δι-
καστικές αποφάσεις. Γι’ αυτό άλλωστε είναι πολύ µικρό το πο-
σοστό των διαζευγµένων ζευγαριών, που επιλέγουν αυτόν τον
τύπο άσκησης της επιµέλειας, ακόµα και στις χώρες που έχει
υποχρεωτικό χαρακτήρα. 

Για παράδειγµα στη Γαλλία, αν και υπάρχει στον νόµο υποχρε-
ωτική συνεπιµέλεια και η εναλλασσόµενη κατοικία, στο 73% των
περιπτώσεων των διαζυγίων, η µητέρα ασκεί µόνη της την επιµέ-
λεια. Οι Γάλλοι πατεράδες συµµετέχουν τρεις φορές λιγότερο
από τις µητέρες στη φροντίδα των παιδιών. 

Τα παραπάνω δείχνουν ότι η συνεπιµέλεια είτε η ισόχρονη πα-
ρουσία είτε η εναλλασσόµενη κατοικία δεν εφαρµόζεται και δεν
µπορεί να εφαρµοστεί µε οριζόντιο και µηχανιστικό τρόπο παν-
τού. Επιδρούν οι συνθήκες ζωής και εργασίας, το επίπεδο και ο
τρόπος ζωής, η ανάπτυξη εν τέλει της ίδιας της κοινωνικής συ-
νείδησης. 

Είναι τόσο ανούσια και κοντόφθαλµη η αντίληψή σας για τα
ζητήµατα της γονικής µέριµνας που αντιλαµβάνεστε το συµφέ-
ρον του παιδιού αποκλειστικά ή σχεδόν αποκλειστικά ως ζήτηµα
ουσιαστικής -έτσι λέτε- συµµετοχής και παρουσίας και των δύο
γονέων στην ανατροφή και την φροντίδα του, που και αυτό στην
πράξη όµως ακυρώνεται. Ούτε κατά διάνοια να προσεγγίσετε το
ζήτηµα της ευθύνης των γονιών απέναντι στο παιδί, τη γονική
σχέση, άρα και της γονικής µέριµνας ως ένα σύνθετο κοινωνικό
ζήτηµα σε άµεση συνάρτηση µε τον θεσµό της οικογένειας ως
ιστορικό κοινωνικό φαινόµενο που συναρτάται µε το επίπεδο και
την ανάπτυξη της κοινωνικής συνείδησης. 

Το ζήτηµα της γονικής µέριµνας και η ρύθµιση των γονικών
σχέσεων µε τα παιδιά εγώ θα έλεγα και πριν και µετά το διαζύγιο
µπορούν να βρουν τη λύση τους και πάντα προς όφελος, προς
το συµφέρον των παιδιών όταν και µόνο εκλείψει ο οικονοµικός,
κοινωνικός καταναγκασµός που είναι βασικό συστατικό µιας κοι-
νωνίας τέτοιας, εκµεταλλευτικής. Κι ενώ το ζήτηµα της από κοι-
νού άσκησης της γονικής µέριµνας στο σχέδιο νόµου είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση, εντούτοις οι όποιες προσαρµογές στην
πράξη συνιστούν απλά µια τυπική ισότητα. Γι’ αυτό άλλωστε και
ψηφίζουµε «παρών» επί της αρχής. 

Στον καπιταλισµό κοινωνική ανισότητα και κοινωνικές ανάγκες
είναι εκ διαµέτρου αντίθετες έννοιες. Οι ισότιµες σχέσεις µεταξύ
των γονέων µπορούν να είναι πραγµατικά ισότιµες µόνο όταν δια-
σφαλιστούν βασικά δικαιώµατα, όπως είναι η σταθερή δουλειά,
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το σταθερό ωράριο, το αξιοπρεπές εισόδηµα, η κρατική στήριξη
και φροντίδα της οικογένειας, η προστασία των παιδιών, µε δη-
µόσιες δωρεάν δοµές υγείας, πρόνοιας, παιδείας, αθλητισµού,
πολιτισµού και πάει λέγοντας. Εσείς όµως τι κάνετε; Κάνετε το
εντελώς αντίθετο. Δηλαδή γενικεύετε την ανασφάλεια και για την
γυναίκα και για τον άνδρα. Καταργείτε το οκτάωρο, επιβάλλετε
τη δεκαήµερη εργασία και τις απλήρωτες υπερωρίες, καταστρα-
τηγώντας τον ηµερήσιο και εβδοµαδιαίο χρόνο εργασίας, ελα-
στικές µορφές απασχόλησης, χαµηλούς µισθούς,
εντατικοποίηση της δουλειάς. Συνολικά δηλαδή οι εργασιακές
σχέσεις διαµορφώνονται µε βάση τη στρατηγική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, που αποτελεί και το ναρκοπέδιο, σε τελική ανά-
λυση, για την ίδια τη µητρότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ, κύριε Συντυχάκη. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Προκύπτουν χιλιάδες µύρια εµ-
πόδια για την απόκτηση παιδιού, όχι της ανατροφής είτε σε συν-
θήκες γάµου είτε και µετά το διαζύγιο -και ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε, επιτρέψτε µου για µισό λεπτό ακόµα-, εµπόδια που µε-
γαλώνουν ακόµα περισσότερο για την πλειοψηφία των νέων γυ-
ναικών µε βάση τις δυσκολίες συνδυασµού της συµµετοχής τους
στην εργασία µε τη µητρότητα. Να γιατί οι διατάξεις του σχεδίου
νόµου συνιστούν κενό γράµµα, διότι αντικειµενικά καλούνται να
λειτουργήσουν µέσα σε συγκεκριµένες δοσµένες κοινωνικοοικο-
νοµικές συνθήκες αυτής της σύγχρονης σκλαβιάς, που συντηρεί
και αναπαράγει κοινωνικές ανισότητες, ανισοτιµία µεταξύ άνδρα
και γυναίκας σε ένα σύστηµα που καθηµερινά τσαλαπατά κάθε
έννοια συλλογικότητας και αλληλεγγύης, σεβασµού και αλληλο-
κατανόησης. Αυτό λοιπόν το σύνθετο κοινωνικό ζήτηµα δεν αν-
τιµετωπίζεται ούτε µε το ισχύον οικογενειακό δίκαιο ούτε και µε
τις τροποποιήσεις του παρόντος σχεδίου νόµου. Η όλη αντιπα-
ράθεση µεταξύ των υπολοίπων κοµµάτων αλλά και µεταξύ Βου-
λευτών που µπορεί να ανήκουν στο ίδιο κόµµα, στην ίδια
κοινοβουλευτική οµάδα, περιορίζεται και εξαντλείται ανάµεσα σε
όσους και όσες υποστηρίζουν την υποχρεωτική συνεπιµέλεια ή
την εναλλασσόµενη κατοικία και στους υποστηρικτές του ισχύον-
τος οικογενειακού δικαίου. 

Να λοιπόν γιατί το ΚΚΕ δεν παγιδεύεται στο ψευτοδίληµµα,
που εντέχνως αναπαράγουν τόσο η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ όσο και τα άλλα αστικά κόµµατα «άσκηση γονικής µέριµνας
συµπεριλαµβανοµένης και της επιµέλειας και από τους δύο γο-
νείς ή όχι;», γιατί το ζήτηµα καθορίζεται από τις κυρίαρχες οικο-
νοµικές και κοινωνικές σχέσεις. Ως ΚΚΕ -και κλείνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε- υποστηρίζουµε ότι έχει ωριµάσει όντως η
ανάγκη αλλαγών που να βελτιώνουν τον Αστικό Κώδικα, ρυθµί-
ζοντας ζητήµατα γονικής µέριµνας και επιµέλειας των παιδιών
µετά το διαζύγιο ή των παιδιών εκτός γάµου ή σύµφωνο συµβίω-
σης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις παρατηρήσεις των επιστηµονικών
φορέων, αλλά µε µοναδικό αφετηριακό κριτήριο το συµφέρον
και τις ανάγκες του παιδιού σε κάθε φάση της ηλικίας του µέχρι
την ενηλικίωση, ένα κριτήριο που πρέπει να ισχύει είτε βρίσκονται
σε συµβίωση οι δύο γονείς είτε όχι. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµο-
κρατίας τον κ. Πλεύρη, θα ακολουθήσει ο κ. Κουτσούµπας, ο Γε-
νικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος και µετά θα
ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ.
Γρηγοριάδης.

Κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγ-

µατικά σε αυτά τα θέµατα -και αυτό είναι το ενδιαφέρον- όποιος
ήταν στην Αίθουσα από την αρχή και παρακολουθούσε τις τοπο-
θετήσεις βλέπει ότι οι τοποθετήσεις σε µεγάλο βαθµό βρίσκονται
οριζόντια εντός αυτής της Αίθουσας -και αναφέροµαι σε αυτούς,
που προσπαθούν να αναζητήσουν διαφοροποιήσεις-, σε πολλές
Κοινοβουλευτικές Οµάδες είδα να αναπτύσσονται παρόµοιοι
προβληµατισµοί είτε στήριξης του νοµοσχεδίου είτε κριτικής του
νοµοσχεδίου. Διότι ακριβώς πρόκειται για ένα κοινωνικό θέµα το
οποίο το έχουµε αντιµετωπίσει στην πράξη και δεν µπορούµε ένα
τέτοιας φύσεως κοινωνικό θέµα να θέλουµε να το δούµε µικρο-

κοµµατικά. Και αναφέροµαι ειδικά στην τοποθέτηση η οποία
υπήρξε που πάλι πήγε να πει για συµφέροντα πίσω από ένα νο-
µοσχέδιο, που αυτή τη στιγµή µας κοιτάει µε αγωνία κόσµος που
βρίσκεται στα δικαστήρια και βρίσκεται σε µια συνεχή αντιπαρά-
θεση όπου τελικά ο πληττόµενος είναι το παιδί. 

Και επειδή ειπώθηκε και για το ποσοστό των διαζυγίων, των
συναινετικών ή µη,  η εµπειρία είναι πάρα πολύ απλή. Όποιο δια-
ζύγιο συζητούν µεταξύ τους οι γονείς λύνεται και λύνεται υπέρ
του παιδιού. Κι όταν αυτοί οι γονείς δεν φτάσουν ποτέ στα δικα-
στήρια, διότι δυστυχώς, µη βαυκαλιζόµαστε, το 86% των συναι-
νετικών διαζυγίων δεν σηµαίνει ότι δεν φτάνει για άλλους λόγους
η υπόθεση στα δικαστήρια, µπορεί να έχει βγει συναινετικό το
διαζύγιο και αντιστοίχως να υπάρχουν θέµατα επιµέλειας, επι-
κοινωνίας και διατροφής. Διότι το συναινετικό διαζύγιο στην
πραγµατικότητα θέλει µία συµφωνία που ρυθµίζει µόνο την επι-
µέλεια και στην πορεία µπορεί να προκύψουν άλλα θέµατα και
τουλάχιστον το κοµµάτι επικοινωνίας και διατροφής δυστυχώς
φτάνει στα δικαστήρια. Αλλά προφανώς όταν οι γονείς συζητάνε
προς όφελος του παιδιού οι λύσεις βρίσκονται. Και όσοι έχουµε
µια ευαισθησία σε αυτά τα θέµατα -και αναφέροµαι και στους
συναδέλφους στο επάγγελµα- είµαστε αυτοί που πραγµατικά
όταν έρχονται λέµε «για το καλό του παιδιού βρείτε, έστω και
ένας να κάνει πίσω, ένας να πάρει κάτι παραπάνω, αλλά το παιδί
να µην περάσει όλη αυτή τη διαδικασία», διότι τουλάχιστον η εµ-
πειρία δική µου δείχνει ότι κάποια στιγµή περνάει αυτή η µεγάλη
ένταση που υπάρχει. Τα προβλήµατα όµως παραµένουν στο
παιδί και το παιδί βρίσκεται σε µια ηλικία εφηβείας και µπορεί
από τη µία πλευρά να έχει πρόβληµα επικοινωνίας µε τον πατέρα
του, µπορεί από την άλλη πλευρά να έχει µία εκµετάλλευση της
θέσης που έχει ο πατέρας.

Τι γίνεται τώρα; Ό,τι και να γράψουµε πάνω στον νόµο, ό,τι και
να βάλετε µέσα για ίση µεταχείριση και αυτά, 99,9% την επιµέ-
λεια την έχει γυναίκα, 0,1% την έχει ο άνδρας. Να σας πω κάτι
µε απόλυτη ειλικρίνεια; Εγώ να δίκαζα, αυτή την απόφαση θα
έβγαζα, διότι έτσι έχει µεγαλώσει η κοινωνία. Διότι αυτή τη
στιγµή µέσα µας, ασχέτως τι λέµε στους νόµους, ξέρουµε ότι
στο µοντέλο της ελληνικής οικογένειας όπως το ζούµε το παιδί
πρέπει να είναι µε τη µητέρα. Αυτό έχει φτάσει σε ένα σηµείο
όµως να λειτουργεί βιοµηχανοποιηµένα. 

Και τι γίνεται σε αυτές τις σχέσεις, που ρυθµίζει και από τις
δύο πλευρές το νοµοσχέδιο, κύριοι συνάδελφοι; Όπου υπάρχει
συνεννόηση βρίσκεται η λύση, όπου δεν υπάρχει αντιµετωπί-
ζουµε βιοµηχανικά το εξής φαινόµενο: Ξαφνικά ο πατέρας, ενώ
το παιδί είχε ανάγκες, που τις ήξερε, ανακαλύπτει ότι το παιδί
πλέον δεν έχει ανάγκες και τα χρήµατα, που τυχόν θα δώσει για
τη διατροφή δεν πηγαίνουν για το παιδί και βλέπουµε ότι στο
κοµµάτι εκείνο υπάρχει µία πίεση προς τη µητέρα είτε να µην
πληρώνονται διατροφές -πάντα λέµε στις σχέσεις όπου υπάρχει
ένταση, οι φυσιολογικές λύνονται- είτε ξαφνικά το παιδί να µην
χρειάζεται να πηγαίνει φροντιστήριο ή ενώ πήγαινε σε ιδιωτικό
σχολείο να µη χρειάζεται να πηγαίνει σε ιδιωτικό σχολείο και από
την άλλη πλευρά την ώρα που έχει επικοινωνία ο πατέρας πρέπει
όλες οι δραστηριότητες, που υπάρχουν να γίνουν εκείνη την
ώρα. Από τη µία πλευρά λοιπόν, δυστυχώς µε λάφυρο –κι εκείνη
τη στιγµή δεν το καταλαβαίνουν οι γονείς- το παιδί, το µέρος που
έχει την επιµέλεια, που είναι η γυναίκα, πιέζει στο κοµµάτι της
επικοινωνίας και το µέρος, που έχει σε εισαγωγικά τη δύναµη να
συνεισφέρει οικονοµικά πιέζει στο κοµµάτι το οικονοµικό. Θα
µπορούσαµε να αφήσουµε αυτή την κατάσταση; Γιατί η πρόταση
που άκουσα εδώ, κύριοι συνάδελφοι, είναι «αφήστε τη νοµολογία
να διαµορφωθεί». Μα, η νοµολογία διαµορφώθηκε, αυτή είναι. 

Θα πηγαίνουµε στα δικαστήρια και ο µόνος λόγος για να χάσει
την επιµέλεια η µητέρα θα είναι να έχει κάνει πραγµατικά κάτι
τροµακτικό. Δεν θα σταθµιστεί ποτέ µήπως είναι καλύτερος ο
πατέρας. Θα βλέπουµε πάντα αν έχει κάνει κάτι τροµακτικό και
η επικοινωνία θα βγαίνει βιοµηχανοποιηµένα, σαββατοκύριακο
παρά σαββατοκύριακο, Τετάρτη συγκεκριµένες ώρες. Και ναι, θα
υπάρξουν και δικαστές, που σε ειδικές περιπτώσεις θα κάνουν
έναν αγώνα παραπάνω. Όταν υπάρχει µία καταγγελία, ακριβώς
επειδή θα υπάρχει αυτή η καταγγελία, θα υπάρχει ένα µεγάλο
βάρος και άγχος για τον δικαστή µη τυχόν συµβεί το οτιδήποτε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΕ’ - 19 ΜΑΪΟΥ 2021 12535



και θα βγει µια απόφαση µε προσωρινή διαταγή. Και «προσωρινή
διαταγή» σηµαίνει ότι θα βρεθούµε στο γραφείο ενός δικαστή,
θα καθίσουµε κάποια ώρα, θα βγει µία απόφαση την επόµενη ή
τη µεθεπόµενη µέρα, η οποία θα γίνει «πιλότος» και για τα ασφα-
λιστικά µέτρα και θα κρίνει ένα δικαστήριο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µετά από δύο, δυόµισι χρόνια, όταν πλέον θα έχει
διαµορφωθεί ο τρόπος ζωής του παιδιού.

Σας λέω και κάτι άλλο. Με αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα αλλά-
ξουν δραµατικά τα πράγµατα, γιατί θα πρέπει να αλλάξει όλη
αυτή η νοοτροπία που λέµε. Τι κάνει, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο
και έχει αδικηθεί; Βάζει εδώ ό,τι έχουµε δει ότι ήταν προβληµα-
τικό στην πράξη και το δείχνει ως µια κατεύθυνση, όπου στο
τέλος πάλι ο δικαστής θα είναι ο κυρίαρχος που θα αποφασίσει. 

Ακούσαµε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα πως είναι αντισυνταγµα-
τικό να πεις ότι είναι προς το συµφέρον του παιδιού να έχει
επαφή και µε τους δύο γονείς. Έτσι µας είπαν, γιατί καθορίζουµε
κατεύθυνση προς το συµφέρον του παιδιού. Σοβαρά, υπάρχει
κανείς εδώ πέρα, που θα έρθει και θα πει ότι δεν ήθελε να έχει
σχέση και µε τους δύο γονείς του στην έγγαµη συµβίωση. Αυτό,
λοιπόν, που γίνεται στην έγγαµη συµβίωση, γιατί δεν το θεω-
ρούµε ότι είναι προς το συµφέρον; Δεν είναι προς το συµφέρον
του παιδιού οι αποφάσεις και οι διατάξεις που βγαίνουν από τους
δικαστές και τους εισαγγελείς να εκτελούνται και να τις σέβονται
οι γονείς; Διότι υπάρχουν δικαστές που θα έχουν δει, θα έχουν
ακροαστεί τα παιδιά, θα έχουν µιλήσει µαζί τους και θα καταλή-
ξουν σε µια απόφαση. Κι αν αυτή η απόφαση δεν γίνει σεβαστή,
ποιες είναι οι κυρώσεις; Καµµία! Διότι µπορεί να γίνεται πάντοτε
µια επίκληση ότι δεν µπορεί να εκτελεστεί η απόφαση.

Έρχεται, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο και βάζει κάποιες βάσεις,
δίνει κάποιες κατευθύνσεις. Αυτές οι κατευθύνσεις έχουν να κά-
νουν µε τρία επίπεδα. Το πρώτο επίπεδο είναι ότι θέλουµε το
συµφέρον του τέκνου. Το νοµοσχέδιο παραµένει κυριαρχικά παι-
δοκεντρικό. Δίνουµε κάποιες κατευθύνσεις, όπως αυτές έχουν
διαµορφωθεί και από τη νοµολογία και όπως θα διαµορφωθούν,
σχετικά µε το πώς µπορεί να εξυπηρετείται αυτό το συµφέρον.

Όσον αφορά στο δεύτερο κοµµάτι, υπάρχει µια ένσταση, την
οποία έχω ακούσει, για το εξής. Αν η ένσταση έµενε σε ένα τε-
χνικό νοµικό επίπεδο, θα µπορούσα να σας πω ότι ναι, σε νοµικό
επίπεδο όταν λέµε «από κοινού», προφανώς έχει ακριβώς την ίδια
βαρύτητα είτε έµπαινε είτε δεν έµπαινε το «εξίσου». Το «εξίσου»
δεν δηµιουργεί, όπως πολλοί θέλουν να πιστεύουν, κάποιον επι-
πλέον υποχρεωτικό κανόνα δικαίου. Από τη στιγµή που κάτι
ασκείται από κοινού είναι το ίδιο. Όµως, ο νοµοθέτης θέλει να
δώσει αυτή την κατεύθυνση και να πει ότι µε το «εξίσου» εννοεί
ουσιαστικά πως ισχύει ό,τι ίσχυε και στην προηγούµενη κατά-
σταση που υπήρχε. Και πάλι το δικαστήριο είναι αρµόδιο να
έρθει και να νοµολογήσει πάνω σε αυτό και να ορίσει πώς ακρι-
βώς θα διαµορφωθεί. 

Εκεί, όµως, που δεν µπορώ να καταλάβω την ένσταση -και το
λέω!- είναι στο θέµα του 1/3. Το πρόβληµα της επικοινωνίας είναι
ότι πρόκειται για επικοινωνία που δεν τηρείται. Μπαίνει πάλι ένα
νοµικό πλαίσιο, σχετικά µε το αν µπορεί να µπει ή να µη µπει πο-
σοστό και αν τα ποσοστά, κατά τον Αστικό Κώδικα, αναφέρονται
µόνο σε άλλες σχέσεις. Ας πάµε, όµως, για λίγο στην ουσία. Δεν
θεωρούµε κατ’ αρχάς ότι το άτοµο το οποίο δεν έχει την επιµέ-
λεια, πρέπει να έχει µια επικοινωνία µε το παιδί, η οποία και θα
τηρείται; 

Εσείς οι ίδιοι που πολλές φορές έρχεστε και κάνετε ενστάσεις
και λέτε αν το 1/3 είναι πολύ, αν είναι λίγο, αν είναι επί του ελεύ-
θερου χρόνου ή αν είναι επί του πραγµατικού χρόνου, είστε οι
ίδιοι που λέτε ότι δεν αφήνουµε τα δικαστήρια να αποφασίσουν.
Μα, όταν κάτι είναι τεκµήριο και είναι µαχητό τεκµήριο σηµαίνει
ότι ο νοµοθέτης δίνει την κατεύθυνση, βάσει των µελετών που
έχουν γίνει και δείχνουν ότι το παιδί πρέπει να περνάει το ένα
τρίτο του χρόνου του και µε τους δύο γονείς. Έρχεται, λοιπόν,
και το βάζει ως ένα τεκµήριο. Και πάλι κυριαρχικά το δικαστήριο
θα πρέπει να ορίσει την επικοινωνία κατά περίπτωση, εκεί που
προφανώς οι συνθήκες είναι διαφορετικές και οι δύο γονείς µέ-
νουν σε διαφορετικό µέρος.

Διότι ξέρετε τι γίνεται τώρα, κύριοι συνάδελφοι; Πηγαίνετε να
ορίσετε επικοινωνία και να ελέγξετε έναν άνθρωπο, που µένει

στην Αθήνα και µετά το διαζύγιο η σύζυγός του, που έχει την επι-
µέλεια µετοίκησε και πήγε στην Κρήτη, για το ότι θα ασκεί επι-
κοινωνία σαββατοκύριακο παρά σαββατοκύριακο και Τετάρτη,
να µπορεί να πηγαίνει από την Αθήνα στο Ηράκλειο για να έχει
επικοινωνία µε το παιδί την Τετάρτη. Γιατί να µη δώσουµε τη δυ-
νατότητα µε αυτό το ένα τρίτο να µπει σε έναν προβληµατισµό ο
δικαστής και να δει ότι αν συντρέχουν οι όροι και µπορεί να ικα-
νοποιηθεί αυτό το τεκµήριο, να δει τις ιδιαίτερες συνθήκες και
να διαµορφώσει αυτές τις ιδιαίτερες συνθήκες; Στην πραγµατι-
κότητα πρόκειται για µια προσπάθεια του νοµοθέτη να έρχεται
µια ισορροπία. 

Δεν έχετε πει ότι ορίζει και υποχρέωση σε αυτόν που δεν δίνει
διατροφή, ενώ µπορεί να τη δώσει. Είναι η πρώτη φορά που θέτει
ουσιαστικές κυρώσεις ως προς το σηµείο που είναι οι σχέσεις
µε το παιδί. Είναι, λοιπόν, η ισορροπία που υπάρχει. Και η ισορ-
ροπία είναι παιδοκεντρική, διότι η επικοινωνία είναι παιδοκεν-
τρικό στοιχείο το να µην µπορεί να επικοινωνήσει το παιδί µε τον
γονέα του, όταν ο γονέας το θέλει. Άκουσα και την κριτική που
λέει «µα, αν δεν το θέλει…». Μα, αν δεν το θέλει, προφανώς
έχουµε έναν γονέα ο οποίος αδιαφορεί προς το παιδί και δεν
µπορεί κανείς να υποχρεώσει τον γονέα να επικοινωνήσει µε το
παιδί αν δεν το θέλει. Εµείς µιλάµε για περιπτώσεις που ο γονέας
θέλει πραγµατικά να έρθει σε επαφή µε το παιδί του και να ανα-
πτύξει τη σχέση µε το παιδί του. Και αυτή τη σχέση δεν µπορεί
να την ικανοποιήσει όποιο άτοµο δεν έχει την επιµέλεια. Αντιστοί-
χως, το άτοµο που έχει την επιµέλεια θα πρέπει να ξέρει ότι δεν
µπορεί κάποιος να µη πληρώνει τη διατροφή, γιατί αυτό θα επι-
φέρει κυρώσεις. 

Ας δούµε ποια είναι η µεγάλη σηµασία αυτού του νοµοσχεδίου.
Η µεγάλη σηµασία αυτού του νοµοσχεδίου είναι ότι χωρίς να έρθει
να παρέµβει βίαια, όπως πολλοί είπαν, στη νοµολογιακή πρακτική
και δίνοντας κατευθύνσεις, θα οδηγήσει -το αντίθετο από αυτό
που είπε ο κ. Ραγκούσης- στο να λυθούν συναινετικά πολύ περισ-
σότερες περιπτώσεις. Διότι όταν καθίσουν τώρα όλοι και δουν ότι
στο διαµορφωµένο πλαίσιο υπάρχουν κάποια κριτήρια, που θα
έρθει ο δικαστής να τα αποτιµήσει νοµολογιακά και ότι πλέον δεν
έχουµε µία βιοµηχανοποιηµένη σχέση σε πολλά πράγµατα, όπως
έχει συµβεί -προφανώς και δεν αναφέροµαι στους δικαστές, γιατί
και αυτοί µε ένα διαµορφωµένο πλαίσιο αποφασίζουν-, θα µπουν
στον εξής προβληµατισµό: Μήπως τώρα πηγαίνοντας δικαστικά
σε όλη αυτή τη σχέση από έναν εγωισµό που δηµιουργείται µόλις
λυθεί µια έγγαµη συµβίωση -διότι δυστυχώς, για να το πούµε
απλά, αυτός ο εγωισµός δηµιουργείται εκείνη τη στιγµή και την
πληρώνει το παιδί- και αφού έχουµε όλες αυτές τις κατευθύνσεις,
πρέπει να καθίσουµε κάτω και να βρούµε αυτές τις διαφορές και
να πάµε σ’ αυτό που είπαµε στην αρχή, δηλαδή ότι σιγά σιγά το
όφελος του παιδιού είναι µε τις κατευθύνσεις που υπάρχουν, ώστε
να µην έχουµε πρόβληµα; 

Άκουσα, επίσης, ένα θέµα που έχει να κάνει µε την έκδοση της
οριστικής απόφασης, αναφορικά µε την κακή άσκηση της επιµέ-
λειας. Εκεί έχει τεθεί ένας προβληµατισµός. Μάλιστα, στην αρχή
είχε ειπωθεί το αν θα έπρεπε να ήταν αµετάκλητη, ενώ έχει µπει
το «οριστική». Εάν ο νόµος, κύριοι συνάδελφοι, µας έλεγε εδώ -
γιατί πάλι εκεί δίνεται µια λανθασµένη εικόνα- ότι αν δεν υπάρχει
οριστική απόφαση, τότε ο άλλος ασκεί κανονικά την επιµέλεια,
θα έµπαινα στον προβληµατισµό που λέτε, αν έχει ασκηθεί ποι-
νική δίωξη, αν έχουµε µία αµετάκλητη παραποµπή. Όµως, εδώ
ο ίδιος ο νοµοθέτης δίνει τη δυνατότητα, κάτι που συζητήσαµε
πολύ και µε τον Υπουργό, τον κ. Τσιάρα, και µε τον κ. Κώτσηρα,
ότι αυτό είναι το «ιδίως». Όταν συµβεί λοιπόν αυτό, τότε είναι µια
σαφής κατεύθυνση προς τον δικαστή, κάτι που λέει το ίδιο το
άρθρο, όπως είναι διαµορφωµένο σήµερα. Σήµερα δεν λέει που-
θενά ότι αν έχει ασκηθεί δίωξη συνιστά κακή χρήση της επιµέ-
λειας. Αφήνεται πλήρως να το αποφασίσει ο δικαστής.

Τώρα, λοιπόν, ερχόµαστε και βάζουµε ένα επιπλέον στοιχείο.
Αυτό έγκειται στο ότι όταν υπάρχει οριστική απόφαση, πιέζω πε-
ρισσότερο τον δικαστή για το ότι αυτό δεν µπορεί να το προσπε-
ράσει. Προσέξτε! Θεωρητικά σήµερα αν θέλει ο δικαστής,
µπορεί να συνεχίσει και µε οριστική απόφαση. Εδώ εµείς θέ-
τουµε στον δικαστή τον προβληµατισµό και του λέµε «πρόσεξε,
αν υπάρχει οριστική απόφαση, ο νοµοθέτης θεωρεί ότι είναι κακή
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άσκηση. Αν δεν υπάρχει οριστική, ισχύει ό,τι ισχύει σήµερα. Σε
εξαιρετικές περιπτώσεις που ο δικαστής κρίνει ότι κινδυνεύει η
ζωή ή η ψυχική υγεία του ατόµου, δύναται να υπάρξει απόφαση
και µετά να βγει και απόφαση οριστικού δικαστηρίου. Άρα, είναι
τελείως στην αντίθετη κατεύθυνση αυτό το οποίο πιστεύετε. 

Εδώ έρχεται ένα επιπλέον προστατευτικό κριτήριο, ότι η ορι-
στική απόφαση είναι πλέον ένα «καµπανάκι» για τον δικαστή, που
µέχρι τώρα ήταν στην απόλυτη κρίση του. Όµως, η απόλυτη
κρίση παραµένει και πάλι για όλο το προηγούµενο στάδιο, είτε
έχουµε µια απλώς µηνυτήρια αναφορά είτε έχουµε αυτό που εί-
πατε, και σωστά, µία κακοποιητική συµπεριφορά σε νοσοκοµείο.
Τότε, θα την κρίνει αυτός που θα αποφασίσει εκείνη τη στιγµή
και θα πει ότι εγώ κρίνω πως αυτό το έγγραφο είναι σοβαρό.
Μπορεί να πάρει αυτή την απόφαση. Πρόκειται για εξαιρετικές
περιπτώσεις.

Άρα, την έχει. Ό,τι δυνατότητα είχε µέχρι σήµερα, την έχει ο
δικαστής. Έχει ακριβώς τις ίδιες δυνατότητες και βάζουµε κά-
ποιες παραπάνω παραµέτρους µεταξύ των οποίων είναι και η
οριστική απόφαση. Αντίθετα, εκεί πέρα ο δικαστής, αν δεν το
λάβει υπ’ όψιν του, θα πρέπει να κάνει µία αιτιολογία γιατί δεν το
λαµβάνει υπ’ όψιν. Άρα, πάλι είναι προς τη διασφάλιση του τέ-
κνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ειπώθηκε και από τον
Πρόεδρο της Βουλής στην αρχή για τα πρότυπα και τα στερεό-
τυπα που υπάρχουν, για τα στερεότυπα και τα πρότυπα είµαστε
όλοι υπεύθυνοι και κυρίως είµαστε οι γονείς. Ο σεξισµός που πα-
ρατηρούµε πολλές φορές ξεκινά από εµάς είτε είµαστε πατέρας
είτε είµαστε µητέρα και πώς µεγαλώνουµε τα παιδιά µας. 

Διότι πολλές φορές µεγαλώνεις το παιδί σου όταν έχεις κορί-
τσι πώς θα προσέχει και δεν µεγαλώνεις το παιδί σου όταν είναι
αγόρι πώς θα πρέπει να σέβεται το κορίτσι. Το βλέπουµε σε οι-
κογενειακές συνάξεις πώς συµπεριφέρονται. Το αγόρι τι επιτυ-
χίες είχε κι αν έχει πολλές κοπέλες και καµαρώνουν όλοι. Αυτά
είναι τα σεξιστικά πρότυπα που µεγαλώνουµε, δυστυχώς. Ξεκι-
νάµε από εµάς κι εµείς είµαστε όλοι υπεύθυνοι γι’ αυτά. Κι αυτό
µεταφέρουµε στα παιδιά. 

Δεν είναι νοµοθεσίες απλά αυτά τα πράγµατα. Είναι τρόπος
ζωής ο τρόπος ζωής. Κι ο τρόπος ζωής είναι να µεγαλώνουµε τα
παιδιά µας µε έναν τρόπο, που να σέβεται το ένα φύλο το άλλο
και ο ένας άνθρωπος τον άλλον. Να µεγαλώνουµε τα παιδιά µας
και να ξέρουν ότι αν ποτέ χωρίσουµε δεν θα χρειαστεί να πάµε
στα δικαστήρια για να λύσουµε τις διαφορές µας. Να µεγαλώ-
νουµε τα παιδιά µας ώστε αν χωρίσουµε να παραµείνουµε γο-
νείς. Να µεγαλώνουµε τα παιδιά µας µε έναν τέτοιο τρόπο ώστε
αν έρθει εκείνη η άσχηµη ώρα και χρειαστεί να πάµε στα δικα-
στήρια, να ξέρουµε ότι θα κριθούµε από µια ισορροπία όπου κα-
νένας δεν θα αδικηθεί. 

Δεν θα αλλάζει το παιδί σχολείο επειδή απλώς κάποιος έχει
την επιµέλεια και δεν θα ενηµερώνεται ο άλλος γονέας. Γιατί
άκουσα και το κόµµα της ενηµέρωσης. Δηλαδή, είναι κακό αν το
παιδί τελικά φύγει από το ένα σχολείο το ιδιωτικό και πάει στο
δηµόσιο; Πρέπει να το µάθει ο άλλος γονέας, που έχει απλώς
την επικοινωνία όταν θα συναντήσει το παιδί να του το πει; 

Ο νόµος, λοιπόν, παιδευτικά έρχεται και δίνει τις κατευθύνσεις.
Πάλι στα δικαστήρια θα έρθει η στιγµή να αποφασίσει, αλλά
πρωτίστως σε εµάς εάν βρεθούµε σ’ αυτή τη θέση ως γονείς να
βάλουµε πάνω τα παιδιά µας και όχι την κόντρα η οποία θα έχει
αναπτυχθεί µεταξύ των δύο γονέων. 

Σεβαστές όλες οι παρατηρήσεις που ακούστηκαν. Τις ακούµε
µε µία προσοχή. Είναι πάρα πολύ άδικο, όµως, να προσπαθείτε
και σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο που από διαφορετικές πλευρές,
χωρίς την κοµµατική ταυτότητα, θα ακούσετε διαφορετικές θέ-
σεις, να προσπαθήσουµε να το κοµµατικοποιήσουµε ότι έχει
άλλα χαρακτηριστικά. Μακάρι στην πράξη αυτό, που σήµερα έρ-
χεται και φέρνει ο Υπουργός Δικαιοσύνης να εφαρµοστεί µε τέ-
τοιο τρόπο που να υπάρχει ένας κερδισµένος, το παιδί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφού απολυµανθεί

το Βήµα θα δώσουµε τον λόγο στο Γενικό Γραµµατέα της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον
Δηµήτρη Κουτσούµπα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Κυ-
ρίες και κύριοι, συζητάµε σήµερα ένα ιδιαίτερα ευαίσθητο θέµα,
ένα ζήτηµα πολύ σοβαρό, όπως είναι οι σχέσεις των γονιών µε
τα παιδιά τους. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει µιλήσει ξεκάθαρα για
την ανάγκη να προβλεφθεί νοµικά η κοινή άσκηση της γονικής
µέριµνας και η συνεννόηση των δύο γονέων στο θέµα της επιµέ-
λειας, το οποίο χρειάζεται να έχει στο επίκεντρο τις ανάγκες και
το συµφέρον του παιδιού. 

Η ανάγκη αυτή, βέβαια, προκύπτει και από τις ίδιες τις αντικει-
µενικές αλλαγές στις συνθήκες εργασίας, τις συνθήκες ζωής των
νέων γονιών. Για παράδειγµα, όλο και περισσότερες γυναίκες ερ-
γάζονται ως µισθωτές ή αυτοαπασχολούµενες µε τα γνωστά βέ-
βαια ωράρια-λάστιχο. Από τα πράγµατα, λοιπόν, επιβάλλεται οι
διαζευγµένοι γονείς ή οι γονείς που έχουν αποκτήσει παιδιά
εκτός γάµου ή συµφώνου συµβίωσης να συνεργάζονται καλύ-
τερα µεταξύ τους για τα παιδιά τους. 

Η θέση του ΚΚΕ αφορά στην κοινή ευθύνη των γονιών, στην
ουσιαστική συµµετοχή και των δύο στην ανατροφή και φροντίδα
του παιδιού. Αυτό σηµαίνει ότι όλες οι αποφάσεις για όλα τα σο-
βαρά θέµατα του παιδιού πρέπει να λαµβάνονται από κοινού. Κι
όταν µιλάµε για το παιδί, µιλάµε για παράδειγµα για τη µόρφωση,
την εκπαίδευσή του, τα κρίσιµα ζητήµατα της υγείας του και
τόσα άλλα. Το παιδί, βέβαια, θα διαµένει κυρίως µε τον ένα γονιό
και θα έχει, όσο είναι δυνατό, ευρύτερη επικοινωνία µε τον
άλλον. 

Το ερώτηµα, όµως, είναι αρκεί µια νοµοθετική ρύθµιση για να
στηριχτούν οι δύο γονείς στην προσπάθειά τους να ασκήσουν
από κοινού τη γονική µέριµνα; Προφανώς και όχι. Μάλιστα, η
συντριπτική πλειοψηφία των επιστηµονικών και κοινωνικών φο-
ρέων, που συµµετείχαν στη συζήτηση στις επιτροπές της Βουλής
συµφωνούσαν και σας τόνισαν ότι χρειάζονται οριζόντια µέτρα
στήριξης των διαζευγµένων γονιών από το ίδιο το κράτος. Γιατί
πέρα από το επίπεδο συµφωνίας δεν αντιµετωπίζουν όλα τα ζευ-
γάρια τις ίδιες δυσκολίες στη φροντίδα των παιδιών, ιδιαίτερα
µετά από ένα διαζύγιο. Επιδρούν σε αυτό καθοριστικά µια σειρά
οικονοµικοί και κοινωνικοί παράγοντες. Πρακτικά, οι εργαζόµε-
νοι, οι άνεργοι γονείς συναντούν πρόσθετα εµπόδια στην κατα-
νοµή και άσκηση της γονικής µέριµνας, από το πώς θα συντηρή-
σουν δυο σπίτια µέχρι το πώς θα συνεννοηθούν µεταξύ τους για
το πρόγραµµα του παιδιού. Κι όλα αυτά τα προβλήµατα, φυσικά,
παραµένουν ακόµα και στην περίπτωση που οι δύο γονείς συµ-
φωνούν πλήρως για το πώς θα ανατρέψουν το παιδί τους. 

Εσείς, όµως, τι κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο; Προσπαθείτε
να λύσετε αυτό το σύνθετο ζήτηµα µε τυπικό, διοικητικό, δικα-
στικό αν θέλετε τρόπο, όπως άλλωστε έκαναν µέχρι σήµερα όλες
οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Ακούµε τα µεγάλα λόγια του κυ-
ρίου Υπουργού για µία πραγµατικά γενναία µεταρρύθµιση, που
χρειάζεται η ελληνική κοινωνία. Ούτε λέξη, όµως, για το πώς θα
στηριχτούν ολόπλευρα, οικονοµικά, νοµικά, αλλά και κοινωνικά
οι γονείς και τα παιδιά τους. Ούτε ένα νοµοθετικό µέτρο δεν προ-
βλέπεται που να συνιστά τέτοιου είδους πραγµατική στήριξη,
ούτε ένα έστω για τα µάτια του κόσµου.

Κι όχι µόνο αυτό. Εδώ κάνετε ακόµα πιο ασφυκτική τη ζωή των
νέων ζευγαριών µε το αντεργατικό τερατούργηµα που φέρνετε
ως Κυβέρνηση -όχι το Υπουργείο σας, άλλο Υπουργείο, αλλά η
Κυβέρνηση- το οποίο έρχεται να προστεθεί στους προηγούµε-
νους νόµους της εργασιακής ζούγκλας που δυστυχώς ψηφίσατε
κι εσείς ως κυβερνήσεις, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, του Κινή-
µατος Αλλαγής.  

Αλήθεια, πώς θα ασκούν από κοινού και εξίσου τη γονική µέ-
ριµνα των παιδιών µετά το διαζύγιο µια εργαζόµενη µητέρα σε
σουπερµάρκετ κι ένας εργαζόµενος πατέρας στον επισιτισµό-
τουρισµό ή στις τηλεπικοινωνίες όταν δουλεύουν σπαστά ωρά-
ρια, πρωί απόγευµα, όταν δουλεύουν ακόµα και τις Κυριακές. 

Ακούµε µάλιστα να λέτε µε θράσος, για να παρουσιάσετε ως
δήθεν φιλεργατικό αυτό το αντεργατικό νοµοσχέδιο, που έρχεται
και να υπερασπιστείτε την δεκάωρη δουλειά, όπως ότι θα δου-
λεύει µια µητέρα -είπε ο κ. Χατζηδάκης- τέσσερις µέρες, δέκα
ώρες για να βλέπει το παιδί τις υπόλοιπες τρεις µέρες. 
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Η µητρότητα, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, δεν είναι εκ
περιτροπής απασχόληση. Δεν γίνεται να είµαι τρεις µέρες γονιός
και τις άλλες τέσσερις να µην είµαι. Ποια µάνα και ποιος πατέρας
µπορεί να έχει ποιοτικό χρόνο για τα παιδιά του όταν για τέσσε-
ρις µέρες θα δουλεύει δεκάωρα, θα ξεθεώνεται, βάλε επιπλέον
και το πήγαινε-έλα για τη δουλειά κάθε µέρα και θα γυρνά στο
σπίτι όταν το παιδί πλέον θα κοιµάται. Και από την Κυριακή που
θα το έχει δει τελευταία φορά θα το ξαναβλέπει την επόµενη Πα-
ρασκευή το µεσηµέρι, γιατί την Παρασκευή το πρωί θα πάει τα
παιδιά στο σχολείο ή στον παιδικό σταθµό και αυτό µε την ψυχή
στο στόµα. Γιατί στο µεταξύ θα πρέπει να πάει µετά σουπερµάρ-
κετ, να πληρώσει λογαριασµούς, να µαγειρέψει για το σαββατο-
κύριακο, αλλά και να ετοιµάσει φαγητό για τις επόµενες µέρες
και δεν θα προλαβαίνει.

Αυτή η ζωή, µόνιµο τρεχαλητό-κόλαση, µε τα ωράρια-λάστιχο
στους τόπους δουλειάς δεν αποτελεί επιλογή των ίδιων των ερ-
γαζοµένων. Είναι το αποτέλεσµα των αντεργατικών σας νόµων,
σύµφωνα µε απαιτήσεις επιχειρηµατικών οµίλων, που, τελικά,
κοµµατιάζουν την προσωπική, οικογενειακή, κοινωνική ζωή, εξα-
φανίζουν τον όποιο ελεύθερο χρόνο.

Όµως, η ουσιαστική συµµετοχή και των δύο γονέων στην ανα-
τροφή του παιδιού, υποβαθµίζεται όχι µόνο από τη σηµερινή
βαρβαρότητα, αλλά και µε διατάξεις του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου σας. Προσπαθείτε να λύσετε µία υπαρκτή ανάγκη, όπως
είναι ο χρόνος επικοινωνίας του παιδιού µε τον γονέα που δεν
µένει µαζί του, µε µαθηµατικούς τύπους. Μα, γίνονται αυτά τα
πράγµατα; Δηλαδή, πώς θα συµµετέχει ο γονιός, που δεν έχει
την επιµέλεια, στην καθηµερινότητα του παιδιού; Πώς θα ρυθµί-
ζεται ένα τόσο σύνθετο και ευαίσθητο, συνάµα, ζήτηµα σε τακτή
χρονική βάση, όταν υπάρχουν αυτές οι εργασιακές συνθήκες,
αυτά τα ωράρια, όταν υπάρχουν αυτές οι συνθήκες ζωής για
τους νέους γονείς; Με το κοµπιουτεράκι;

Ισχυρίζεστε ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο υπερασπίζεστε το
συµφέρον των παιδιών, γιατί εξασφαλίζετε την ενεργή παρουσία
και των δύο γονιών στην καθηµερινή ζωή του παιδιού, ανεξάρ-
τητα αν οι γονείς είναι σε γάµο, σε συµβίωση ή όχι. Όντως, η
συµβολή και των δύο γονιών στην ανατροφή του παιδιού µπορεί
να λειτουργήσει προς το συµφέρον του. 

Αλήθεια, όµως, πώς προστατεύετε το συµφέρον του παιδιού
µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όταν η προσπάθεια των δύο γο-
νιών να ρυθµίσουν τη σχέση τους µε το παιδί αποτελεί ατοµική
τους υπόθεση χωρίς καµµία ουσιαστική κρατική στήριξη, όταν
φορτώνετε όλα τα βάρη της φροντίδας των παιδιών στη γονική
µέριµνα; Ο δικαστής θα έχει στη διάθεσή του τη γνωµοδότηση
από ειδικούς επιστήµονες -ψυχολόγους, κοινωνικούς λειτουρ-
γούς, παιδοψυχιάτρους, από δηµόσιες κοινωνικές υπηρεσίες- οι
οποίοι θα µπορούσαν όχι µόνο να συµβάλουν στην απόφαση του
δικαστή, αλλά και να παρακολουθούν την εφαρµογή των αποφά-
σεων κατά τη διάρκειά τους. Με αυτό το πλαίσιο θα µπορούσαν
να λειτουργήσουν και τα οικογενειακά δικαστήρια.

Πώς προστατεύετε το συµφέρον του παιδιού όταν στο όνοµα
της αποσυµφόρησης των δικαστηρίων, σπρώχνετε τους γονείς
σε ιδιώτες διαµεσολαβητές αντί να προχωρήσετε σε προσλήψεις
δικαστών και δικαστικών υπαλλήλων; 

Έχουµε ήδη ως κόµµα καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις
και τροπολογίες για την ουσιαστική στήριξη των διαζευγµένων
γονιών, ώστε να ρυθµίσουν αυτά τα σύνθετα ζητήµατα για το
συµφέρον των παιδιών τους. 

Πρώτα απ’ όλα µιλάµε για δωρεάν συµβουλευτικές και άλλες
κοινωνικές υπηρεσίες, όπως προγράµµατα θεραπείας οικογέ-
νειας και ζεύγους, συµβουλευτικής γονιών και παιδιών, που θα
στηρίζουν τους γονείς στην κοινή άσκηση της γονικής µέριµνας,
θα εξοµαλύνουν τις συγκρούσεις µεταξύ των γονιών και θα πε-
ριορίζουν τις περιπτώσεις διαζυγίων που οδηγούνται στις δικα-
στικές αίθουσες. 

Ταυτόχρονα, σας καταθέσαµε συγκεκριµένες προτάσεις για
την οικονοµική στήριξη των διαζευγµένων γονιών µε φοροελα-
φρύνσεις, µε επιδόµατα.

Με αφορµή και τη σηµερινή συζήτηση, θα θέλαµε να απευθυν-
θούµε ιδιαίτερα στους εργαζόµενους και άνεργους γονείς, που
παρακολούθησαν και παρακολουθούν µε µεγάλο ενδιαφέρον και

ανησυχία τη συζήτηση για την τροποποίηση των διατάξεων του
οικογενειακού δικαίου όλους αυτούς τους µήνες και σήµερα. Για
να αποκτήσει, όµως, ουσιαστικό περιεχόµενο η ισότιµη συµµε-
τοχή και των δύο γονιών στην φροντίδα των παιδιών τους, απαι-
τείται να πληρούνται συγκεκριµένες οικονοµικές, κοινωνικές
προϋποθέσεις, για να στηριχθεί αυτό που λέµε «η κοινή άσκηση
της γονικής µέριµνας». Και αυτό για να γίνει χρειάζεται οι ίδιοι
να διεκδικήσουν τέτοια µέτρα στήριξης, γιατί οι όποιες αλλαγές
στο νοµικό πλαίσιο ρύθµισης των σχέσεων γονιών - παιδιών, ιδι-
αίτερα µετά από ένα διαζύγιο, παραµένουν κενό γράµµα όταν
απουσιάζουν µέτρα οικονοµικής και κοινωνικής στήριξης των δια-
ζευγµένων γονιών, όταν στερούνται και οι δύο γονείς το δικαίωµα
στη σταθερή εργασία, στο σταθερό ωράριο, µε αξιοπρεπές ει-
σόδηµα µε βάση τις σύγχρονες ανάγκες. 

Βέβαια, είµαστε 100% σίγουροι, ότι το πραγµατικό συµφέρον
των παιδιών µας και η ουσιαστική συµβολή µας στη φροντίδα
τους µπορούν να εξασφαλιστούν στο πλαίσιο µιας κοινωνίας που
η ανάπτυξη έχει κριτήριο το σύνολο των κοινωνικών αναγκών των
πολλών και όχι τα ασφυκτικά δεσµά του κέρδους των λίγων. Οι
αγωνίες των νέων γονιών µπορούν να βρουν διέξοδο στο συλλο-
γικό αγώνα για να ξεριζωθεί το αγκάθι της εκµετάλλευσης, της
καταπίεσης. Γιατί αυτό είναι το αγκάθι που ξεσκίζει τις σύγχρο-
νες δυνατότητες, να µπορέσουµε να ζήσουµε όπως µας αξίζει
τον 21ο αιώνα και εµείς και τα παιδιά µας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κουτσούµπα.
Τον λόγο θα λάβει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης και στη συνέχεια θα ξεκινήσουµε
τον τρίτο κύκλο οµιλητών µε φυσική παρουσία. 

Πριν ξεκινήσει ο κ. Γρηγοριάδης θέλω να ενηµερώσω το Σώµα,
για να το έχουν υπ’ όψιν τους όσοι είναι οµιλητές σήµερα, για το
εξής: Υπολογίζουµε ότι η συνεδρίαση θα ολοκληρωθεί µε τον
αριθµό εξήντα. Άρα, θα εξαντληθεί ο τρίτος, ο τέταρτος και ο
πέµπτος κύκλος οµιλητών σήµερα και αύριο θα ξεκινήσουµε µε
τον έκτο κύκλο οµιλητών.

Κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας ρωτήσω: Στα σοβαρά, τώρα, από

κοινού και εξίσου; Όλους θέλω να σας ρωτήσω, αλλά κυρίως τον
κύριο Υπουργό. Από κοινού και εξίσου; Μα, είναι παιδί, κύριε
Υπουργέ, δεν είναι κτήµα, δεν είναι οικόπεδο για να το αποκτή-
σεις και να το κατέχεις εξ αδιαιρέτου. Είναι µία ανθρώπινη ψυχή!

Κοιτάξτε, δεν αξίζει τον κόπο να µπλέξω πολύ µε το νοµοσχέ-
διο, όχι γιατί δεν είναι σηµαντικό -είναι, ίσως, από τα πιο σηµαν-
τικά που θα ψηφιστούν και ευχόµαστε να µην το ψηφίσετε αυτό
το συγκεκριµένο έτσι όπως έχει- αλλά γιατί ήδη µέσα στο κόµµα
της Νέας Δηµοκρατίας -ευτυχώς!- υπήρξαν άνθρωποι που έβα-
λαν τα πράγµατα στη θέση τους. 

Να επαναλάβω όσα είπαν η κ. Γιαννάκου και η κ. Κεφαλογιάννη
δεν έχει κανένα νόηµα, καθώς τα είπαν οι ίδιες. Και, επίσης, πι-
στέψτε µε, δεν έχω καµµία διάθεση να δηµιουργήσω ή να πον-
τάρω στην ανάφλεξη εσωκοµµατικών ερίδων µέσα στο κόµµα
της Κυβέρνησης. Κάθε άλλο. Θα πω, όµως, το εξής: Ο τρόπος
που χειριστήκατε το θέµα, κύριε Υπουργέ, κατά την προσωπική
µου γνώµη, και, µάλιστα, δηµόσια -και όταν λέω δηµόσια, ξέρετε
πού, στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ»- λέγοντας ότι οι διαφωνούσες -θα το
πω έτσι, για να είµαι πιο ακριβής κι εγώ- είναι πικραµένες από
την προσωπική τους εµπειρία πάνω στο ίδιο θέµα, δείχνει απλώς
και αποδεικνύει, κατά τη γνώµη, σαφέστατα, ότι έχετε πλέον, δυ-
στυχώς, µετατραπεί σε µία νέα λούµπεν Νέα Δηµοκρατία. Είναι
λούµπεν συµπεριφορές και δεν συνάδουν µε τίποτα, µε κανέναν
πολιτισµό καµµίας χώρας του κόσµου. Δεν µπορεί, δηλαδή, κάθε
φορά που εγώ διαφωνώ µε τον κ. Βαρουφάκη -γιατί θα διαφω-
νήσω και ίσως να έχω ήδη διαφωνήσει σε διάφορα θέµατα- κά-
ποιος να λέει ότι είµαι πληγωµένος γιατί δεν είχα καλή σχέση µε
τα κορίτσια µου ή µε τα αγόρια µου αν ήµουν γκέι. Δεν µπορεί
να γίνεται αυτό το 2021. Είναι πάρα πολύ βαρύ και θα πρέπει να
το προσέξετε.

Επίσης, τα παιδιά δεν είναι έπαθλο. Έχω ένα παιδί και ξέρω.
Τα παιδιά είναι άνθρωποι. Ξέρετε, κάποτε άκουσα κάτι -από µία
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νοσηρή περιέργεια, γιατί δεν πιστεύω και ιδιαίτερα σε αυτά- από
τον Έλληνα που βρίσκεται πιο ψηλά στις βαθµίδες της «MENSA»,
δηλαδή στης ειδικής ιδιοφυΐας ανθρώπους. Σας ενηµερώνω,
όσον αφορά αυτό τον Έλληνα, ότι υπάρχει άλλος ένας στα δια-
κόσια εκατοµµύρια µε τέτοια ευφυία, σύµφωνα µε της µετρήσεις
«MENSA»,  που σηµαίνει ότι στην ήπειρό µας άντε να υπάρχει
ακόµα ένας σαν αυτόν τον Έλληνα. Αυτός ο Έλληνας, που µι-
λούσε επί παντός επιστητού, για όλα τα θέµατα που αφορούν
την ανθρωπότητα, ξέρετε που επικέντρωσε την οµιλία του; Είπε:
«Κάνουµε ένα µεγάλο λάθος σαν ανθρωπότητα. Αντιµετωπίζουµε
τα παιδιά σαν παιδιά. Τους έχουµε βγάλει και όνοµα γι’ αυτό, σαν
να είναι κάτι άλλο.» Είπε: «Μην ξεχνάτε ποτέ στη ζωή σας, για
κανέναν λόγο, ότι τα παιδιά είναι απλώς άνθρωποι που βρίσκον-
ται σε µια άλλη ηλικία, σε µικρή ηλικία, αλλά γι’ αυτό πρέπει να
έχουν και ενισχυµένα δικαιώµατα.» 

Και εξηγούµαι: Ήδη από το πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου
σας, κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα είναι εµφανέστατο. Γράφετε
επί λέξει: Σκοπό –έχει το νοµοσχέδιό σας- την εξυπηρέτηση του
βέλτιστου συµφέροντος του παιδιού της διά της ενεργού παρου-
σίας και των δύο γονέων κατά την ανατροφή του. Το πρόβληµα
εντοπίζεται κατά τη γνώµη µας στη δεύτερη φράση που ορίζει
για το σύνολο, δηλαδή, για όλες τις περιπτώσεις ως βέλτιστο
συµφέρον του παιδιού την παρουσία και των δύο γονέων στην
ανατροφή του.

Από τα χείλη του ίδιου του Υπουργού, υµών δηλαδή, από εσάς
κύριε Υπουργέ, έγινε σαφές το πώς η Κυβέρνησή σας εννοεί το
φυσιολογικό και το δέον, καθώς συνέδεσε την οµαλή ψυχοκοι-
νωνική ωρίµανση των παιδιών µε την ανατροφή στο πλαίσιο –
ποιας άλλης;- µίας φυσικά πυρηνικής οικογένειας, θεωρώντας
ασφαλώς παράλληλα -συνεπάγεται αυτό, εξάγεται αυτονοήτως-
όλα τα παιδιά των µονογονεϊκών, των οµόφυλων, των ΛΟΑΤΚΙ ή
κάθε διαφορετικού τέλος πάντων είδους οικογενειών ως προβλη-
µατικά παιδιά. Και προσέξτε, αυτό είναι επίσης µια λούµπεν πε-
ρίσταση για το 2021. Όλη η υφήλιος ξέρει ότι δεν υπάρχουν πια
τέτοιοι διαχωρισµοί και όλοι οι µορφωµένοι άνθρωποι στη γη γε-
λάνε µε τέτοιους διαχωρισµούς. 

Δεν υπάρχει διαφωνία από εµάς ότι η ύπαρξη στη ζωή των παι-
διών των ενηλίκων ατόµων, που ξεκίνησαν να τα µεγαλώνουν θα
ήταν η καλύτερη περίπτωση. Χωρίς όµως αυτό να αποτελεί σε
καµµία περίπτωση κανόνα, καθώς ξέρουµε ότι υπάρχουν ενήλι-
κες γονείς οι οποίοι έχουν παραβατικές συµπεριφορές, οι οποίοι
έχουν προβλήµατα, είναι αλκοολικοί, είναι τοξικοµανείς, δέρνουν
τις γυναίκες και τα παιδιά τους. Κατά κανόνα ενιακόσιες ενε-
νήντα εννέα φορές στις χίλιες για να µην πω ενιακόσιες ενενήντα
εννέα χιλιάδες ενιακόσιες ενενήντα εννέα φορές στο εκατοµµύ-
ριο είναι ένας άντρας πίσω από αυτήν την σπιτική βία. 

Με ευθύνη λοιπόν της Κυβέρνησής σας και µε το µανδύα του
συµφέροντος τάχα των παιδιών, του παιδιού, ένα τόσο ευαί-
σθητο ζήτηµα µεταφέρθηκε στην αρένα τελικά της έµφυλης
πάλης, καθώς το συµφέρον του παιδιού στο σκεπτικό του νοµο-
σχεδίου σας ταυτίζεται µε το συµφέρον ορισµένων πατεράδων,
που αναζητούν ενεργότερο ρόλο στην ανατροφή των παιδιών
τους. Κανένα πρόβληµα µε αυτό. Είµαι κι εγώ ένας πατέρας, που
έχει χωρίσει και έχω ενεργό ρόλο στο µεγάλωµα του παιδιού µου
από την στιγµή που χώρισα και µετά.

Το συµφέρον του παιδιού, λοιπόν, εξυπηρετείται έτσι κατ’
όνοµα µόνο, καθώς η Κυβέρνηση φαίνεται ευθέως και εκ προοι-
µίου πριν καν ξεκινήσουµε τη συζήτηση στην Ολοµέλεια να δια-
λέγει πλευρά. Διαλέγει πλευρά, λοιπόν, σε µια τελείως
αναχρονιστική και ψευδεπίγραφη έµφυλη σύγκρουση, που θέλει
τις γυναικείες οργανώσεις -ακούστε το γιατί είναι πραγµατικά
κωµικοτραγικό- στην Ελλάδα να έχουν δήθεν κατακτήσει τη δι-
καστική εύνοια και έτσι τη δικαστική εξουσία, η οποία λειτουργεί
προς όφελός τους. 

Αντίθετα, όπως όλοι ξέρουµε, όσοι ζούµε στον πραγµατικό
κόσµο, η έµφυλη αυτή σύγκρουση ανάµεσα στους άντρες και
στις γυναίκες είναι υπαρκτότατη και εντονότατη και σε όλες τις
άλλες πτυχές της κοινωνικής µας ζωής µε σταθερότατους -και
όλοι τους ξέρουµε εδώ µέσα- τους ρόλους του θύτη και του θύ-
µατος, όπως έδειξε εξαιρετικά πρόσφατα και η διεθνής και η εγ-
χώρια εµπειρία µας, ιδιαίτερα τον τελευταίο καιρό µε την

ανάδυση του ελληνικού «Me Too». Δεν ακούσαµε να κατηγορεί-
ται καµµία γυναίκα για βιασµούς, να κατηγορείται καµµία γυναίκα
για bullying. Ακούσαµε µόνο άντρες, αποκλειστικά άντρες είτε
µιλάµε για το θέατρο είτε για τον χορό είτε για τη ρυθµική γυ-
µναστική.

Να το πω κι αυτό γιατί δεν µπορώ να το κρατήσω άλλο µέσα
µου. Αυτό που συνέβη µε την ρυθµική γυµναστική να ξέρετε
υπάρχει κάτι πραγµατικά επικίνδυνο για την χώρα µας. Αυτό δεν
έχει να κάνει µε την διαστροφή κάποιων διεστραµµένων ανθρώ-
πων ή υποκειµένων -αν προτιµάτε- που παρίσταναν τους προπο-
νητές τόσα χρόνια. Έχει να κάνει µε µία κυρίαρχη ιδεολογία.
Ξέρετε τι έλεγαν αυτοί οι άνθρωποι; Έλεγαν ότι αυτή είναι η πε-
τυχηµένη συνταγή. Και ξέρετε ποιο είναι το πιο τραγικό; Ότι αυτή
η δήθεν πετυχηµένη απάνθρωπη φασιστική συνταγή έφερνε απο-
τελέσµατα τόσα χρόνια στην πατρίδα µας. Και εµείς δεχόµασταν
αυτά τα αποτελέσµατα, που ήταν προϊόν βασανισµών. Πρέπει να
πάψουµε, πρέπει να αλλάξουµε και είναι επείγον. 

Τώρα, είναι συγκινητικό. Θα πω και µια καλή κουβέντα για την
παράταξή σας µε όλη µου την καρδιά. Έχετε γίνει µία λούµπεν
Νέα Δηµοκρατία, µία λούµπεν Νέα Δηµοκρατία, µία Νέα Δηµο-
κρατία της «Α.Ε. Κυριάκου Μητσοτάκη», που τα πρώτα στελέχη
αυτής της Α.Ε., ο διευθύνων σύµβουλος θα έλεγε κανείς, αν δεν
ήταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης, θα ήταν ο κ. Γεωργιάδης ο κ. Βο-
ρίδης και αυτός, που µόλις έφυγε και δεν είναι εδώ, ο κ. Πλεύ-
ρης. Εννοώ την πιο δεξιά πλευρά σας, αυτή θα ήταν. Ωστόσο,
αυτή έχει κυριαρχήσει. Αποδεικνύεται χειρότερη από την σαµα-
ρική Νέα Δηµοκρατία, που ήταν ό,τι πιο ακροδεξιό έχουµε δει σε
επίπεδο κυβέρνησης εννοώ’, δηµοκρατίας πάντα. Εκεί έχετε φτά-
σει και έχετε επιλέξει να σας κυβερνά η πιο δεξιά πλευρά σας.

Σήµερα όµως φάνηκε κάτι εξαιρετικό για εσάς. Σήµερα φά-
νηκε ότι ένα µεγάλο µέρος µέσα στο κόµµα σας, των ανθρώπων
που απαρτίζουν την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα, είναι άνθρω-
ποι, που συνεχίζουν να έχουν δηµοκρατικά αντανακλαστικά και
που συνεχίζου να υπερασπίζονται τις απόψεις τους. Σας συγ-
χαίρω ολόψυχα από αυτό το Βήµα για την δυνατότητα αυτών των
ανθρώπων να µιλούν, για τον τρόπο που τα είπαν ελεύθερα και
σας ζητώ, εκλιπαρώντας σας να τους αφουγκραστείτε. Δεν
ισχύει γενικά έτσι. Δεν τολµά να µιλήσει κανένας άλλος. Τολµούν
να µιλήσουν πολύ ισχυρά πολιτικά πρόσωπα. Μπράβο σας που
και αυτά τα ισχυρά πρόσωπα όπως η κ. Γιαννάκου και η κ. Κεφα-
λογιάννη τολµούν και µπορούν να µιλούν κόντρα στο νοµοσχέ-
διο, που φέρνει ο Υπουργός της Κυβέρνησης. 

Ωστόσο, όλα αυτά δεν είναι αρκετά. Δεν φτάνει να µπορούν
να το πουν. Σκεφτείτε αν εγώ έχω λόγο αντιπολιτευτικό. Αν το
Κοµµουνιστικό Κόµµα έχει λόγο-αιτία αντιπολιτευτική, αν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αν η Ελληνική Λύση, η κ. Γιαννάκου και η κ. Κεφαλογιάννη
δεν µπορεί να έχει κανένα άλλο που να τις σπρώχνει παρά µόνο
την πραγµατική της πίστη ότι αυτό το νοµοσχέδιο αντί να βελ-
τιώσει –και πιστεύω ότι θέλετε να τα βελτιώσετε τα πράγµατα,
κύριε Υπουργέ, όµως σας ενηµερώνω, καθώς και η αδερφή µου
είναι παιδοψυχίατρος, ότι δεν πρόκειται να βελτιώσει τα πράγ-
µατα- θα τα επιδεινώσει. 

Θα κάνω χρήση όλου του χρόνου τελικά, κύριε Πρόεδρε γιατί
έχω να πω µερικά πράγµατα τα οποία θεωρώ σηµαντικά. Και
θεωρώ πολύ σηµαντικό κατ’ αρχάς να αναφερθώ στην τροπολο-
γία, που έχετε την ευκαιρία να ξαναψηφίσετε, γιατί εµείς θα την
ξανακαταθέτουµε όπως σας έχω υποσχεθεί µέχρι τις πανελλή-
νιες εξετάσεις, αυτή την τροπολογία, που θα ξαναφέρει στην ελ-
ληνική δηµοκρατία τη δικαιοσύνη και θα καθιστά τους µαθητές
των εσπερινών λυκείων ικανούς να µπουν στα πανεπιστήµια. 

Να καταλάβει ο κόσµος τι συνέβαινε µέχρι τώρα. Έλεγε ο νο-
µοθέτης: Αυτοί οι άνθρωποι δουλεύουν µεγαλώνοντας και παιδιά
πολλές φορές όταν είναι ενήλικοι και επειδή εν πάση περιπτώσει
σπουδάζουν εργαζόµενοι από οκτώ έως δώδεκα ώρες, δεν είναι
ισότιµοι µε τα άλλα παιδιά που δίνουν πανελλήνιες αφού πολλές
φορές µεγαλώνουν και τα δικά τους παιδιά -είναι ενήλικες άν-
θρωποι δηλαδή- γι’ αυτό τον λόγο έχω µία πρόνοια στο νοµικό
µου σύστηµα και λέω ότι από το σύνολο των ανθρώπων, που θα
µπουν στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας ανεξαρ-
τήτως των επιδόσεών τους, το 1%, ο ένας στους εκατό που µπαί-
νει θα είναι οι καλύτερες επιδόσεις όσων φοίτησαν σε αυτά τα
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λύκεια. Με το ασύλληπτο αντιστροφικό επιχείρηµα -µε συγχω-
ρείτε για την έκφραση- της κ. Κεραµέως περί ισονοµίας ότι απο-
καθιστά δήθεν µία ισονοµία, δηλαδή µία δικαιοσύνη, είπε ότι γιατί
αυτά τα παιδιά να έχουν αυτό το πλεονέκτηµα; Δεν το καταλα-
βαίνετε, κυρία Κεραµέως µου; Γιατί δουλεύουν δώδεκα ώρες τη
µέρα, γι’ αυτό να έχουν το πλεονέκτηµα, γιατί µεγαλώνουν τα
δικά τους παιδιά! Με συγχωρείτε συγχίστηκα. Θα προσπαθήσω
να ηρεµήσω. Αλλά συγχύζοµαι γιατί είναι τοξικά ταξική αυτή η
στάση. 

Και εµείς θα είµαστε εδώ κοιτώντας σας όλους στα µάτια και
την κ. Γιαννάκου και την κ. Κεφαλογιάννη, που επέδειξαν πριν
λίγο τα δηµοκρατικά αντανακλαστικά τους, να τους πούµε ότι
προλαβαίνουµε, προλαβαίνουν να πουν ότι είναι µία αδικία, που
προλαβαίνετε να την αποκαταστήσετε. Σας εκλιπαρούµε πάλι.
Δεν είµαστε µαχητικοί -και µαχητικοί είµαστε- αλλά κυρίως σας
εκλιπαρώ: Αποκαταστήστε την. Τα παιδιά αυτά, τα φτωχά αυτά
παιδιά, που δουλεύουν από παιδιά µέχρι όταν αποκτούν τα δικά
τους παιδιά, αλλά δεν παραιτούνται από τον πόθο της προόδου
της αυτοκαλλιέργειας, έχουν δικαίωµα να γίνουν επιστήµονες.
Αφήστε τους, µην τους κλαδεύετε τα πόδια. 

Συνεχίζω. Σήµερα όπως ξέρετε συνέβη η εκκένωση του θεά-
τρου «ΕΜΠΡΟΣ». Έχω την τύχη και την τιµή να έχω παίξει πρω-
ταγωνιστής σε αυτό το θέατρο σε σκηνοθεσία του Τάσου
Μπαντή την λαµπρή εποχή, που το είχε ο κ. Καταλειφός και η κ.
Οικονοµίδου, µερικοί από τους µεγαλύτερους θεατρανθρώπους
αυτής της χώρας. Και ξέρω, ξέρω καλά. Αν αυτό που συνέβη σή-
µερα είναι η περίφηµη επιστροφή στην κανονικότητα, που εξήγ-
γειλε στο τελευταίο διάγγελµα από τα πολλά διαγγέλµατά του ο
Πρωθυπουργός µας, που σηµαίνει ότι µετά από µία µικρή παύση
λόγω πολύ µεγάλης αύξησης των θυµάτων της πανδηµίας θα ξα-
ναρχίσετε και επισήµως να µας δέρνετε, δεν θέλουµε καθόλου
να ξαναγυρίσουµε στην κανονικότητα. Προτιµάµε να παραµεί-
νουµε εσαεί στην ανωµαλία.

Είχατε πάψει µετά τη Νέα Σµύρνη και τις αστοχίες, που εκεί
συνέβησαν από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, -γιατί
µόνο αυτό φταίει για την κλιµάκωση της βίας, επί µήνες έφταιγε-
να δέρνετε τον ελληνικό λαό. Φαίνεται ότι ξαναρχίσατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα αργήσω πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το θέατρο «ΕΜΠΡΟΣ» το οποίο είχε εγκαταλείψει από το

2009 η χώρα στην τύχη του, το έχουν αναλάβει οι πολίτες, που
µένουν εκεί και µια οµάδα ανθρώπων και να σας πω και ποιοι
ακριβώς είναι αυτοί. Μετά από τρία χρόνια που το είχαν εγκατα-
λείψει όλες οι µνηµονιακές κυβερνήσεις της Ελλάδας, µία πρω-
τοβουλία οµάδας καλλιτεχνών «Κίνηση Μαβίλη» όπως ονοµά-
στηκε µε τη συµµετοχή και τη στήριξη της κίνησης κατοίκων του
Ψυρρή καθώς και άλλων καλλιτεχνικών και θεωρητικών από τον
χώρο των παραστατικών τεχνών και της µουσικής το ανέλαβαν.

Κοιτάξτε στο χρόνο που µεσολάβησε µέχρι τώρα ξέρετε τι
έκαναν αυτοί οι άνθρωποι στο «ΕΜΠΡΟΣ»; Έκαναν τετρακόσιες
διαφορετικές παραστάσεις, έργα θεατρικά ανέβασαν, -ούτε το
εθνικό του κ. Λιγνάδη του πρώην διευθυντή του δεν έχει κάνει
τέτοια δουλειά- περισσότερες από δύο χιλιάδες παραστάσεις
συνολικά έλαβαν χώρα, έγιναν συναυλίες τετρακοσίων πενήντα
συγκροτηµάτων, εκδηλώσεις ενίσχυσης καλλιτεχνικών οµάδων,
πάνω από τριακόσιες οµιλίες και διαλέξεις.

Τι πρόβληµα έχετε; Σας πειράζει η κουλτούρα; Σας πειράζει η
διανόηση; Τι σας πειράζει τελικά; Το «ΕΜΠΡΟΣ» το εκκαθαρί-
σατε σήµερα. Θα δείτε, εδώ θα είµαστε εάν δεν έχει πέσει η Κυ-
βέρνησή σας όπως εύχοµαι, και σε ένα χρόνο θα σας λέω πάλι
ότι ρηµάζει όπως ρήµαζε τρία χρόνια πριν το πάρει µια πρωτο-
βουλία καλλιτεχνών και πολιτών. 

Και τελειώνω κλείνοντας µε βεβαίως την 21η Μαΐου, µεθαύριο,
που είναι η παγκόσµια ηµέρα του πολιτισµού. Έχει εκδοθεί από
τον συνδικαλιστικό φορέα όλων των ανθρώπων, που δουλεύουν
στον πολιτισµό, την ΠΟΘΑ, ένα κάλεσµα σε µία συγκέντρωση
διαµαρτυρίας, το οποίο λέει ότι στις 21 Μαΐου, που είναι η παγ-
κόσµια ηµέρα πολιτισµού, πέρυσι τέτοιον καιρό, είχαµε κάνει µία
µεγάλη κινητοποίηση η οποία µάλιστα ανάγκασε τότε τον Πρω-
θυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη να επισκεφθεί την πρόβα –τα θυ-

µάστε αυτά τα θαυµάσια γεγονότα- του Εθνικού Θεάτρου σε µια
προσπάθεια να επισκιάσει τα δικά µας αιτήµατα. Φέτος δεν πρέ-
πει επ’ ουδενί να καλλιεργηθεί η ιδέα στον κόσµο ότι ο πολιτι-
σµός τάχα ανοίγει και τα δύσκολα πέρασαν. Γιατί δεν ανοίγει ο
πολιτισµός. Ανοίγει το «Όλη η Ελλάδα ένας Πολιτισµός», που θα
βολέψει πάλι ηµετέρους, όπως έγινε και πέρυσι. Η συντριπτική
πλειοψηφία των συναδέλφων µου –όλων των συναδέλφων µου,
και των τραγουδιστών, και των χορευτών, και των µουσουργών,
και των σκηνογράφων, και των ενδυµατολόγων, και των µακιγιέζ
και των µακιγιέρ- θα συνεχίσουν να είναι αόρατοι απ’ όλο το πο-
λιτικό σύστηµα, που έχει κυβερνήσει αυτήν την χώρα, θα συνε-
χίσουν να λιµοκτονούν. 

Λοιπόν φέτος δεν πρέπει να καλλιεργηθεί αυτή η ιδέα. Ελάχι-
στοι από εµάς θα καταφέρουν να δουλέψουν και θα είναι πάρα
πολύ κρίσιµο να πετύχουµε µία παράταση των µέτρων στήριξης
για αυτούς, το 80% ή το 85%, που δεν θα καταφέρουν να δουλέ-
ψουν. Θα πρέπει το καλοκαίρι να στηριχθούν µε µέτρα στήριξης.
Γι’ αυτό και οργανώνουµε µεθαύριο, στις 21 Μαΐου στις 19.00’
εδώ απ’ έξω στη Βουλή µας να κάνουµε φασαρία, µία συγκέν-
τρωση στην πλατεία Συντάγµατος όπου θα κάνουµε φασαρία µε
ό,τι έχουµε, µε σφυρίχτρες, µε βουβουζέλες, ουρλιάζοντας µε
τα πνευµόνια µας. Θα κάνουµε φασαρία για τον πολιτισµό µας,
που καταδικάστηκε σε απόλυτη σιωπή. 

Σας ευχαριστώ πολύ που µε ακούσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-

στούµε.
Εισερχόµεθα στον τρίτο κύκλο των οµιλητών µε πρώτο οµιλητή,

τον οποίο καλούµε στο Βήµα, τον κ. Ιωάννη - Μιχαήλ Λοβέρδο. Θα
ακολουθήσουν η κ. Αγαθοπούλου, ο κ. Παπαδηµητρίου, ο κ. Κα-
στανίδης και ο κ. Καιρίδης. Είναι η πρώτη πεντάδα του τρίτου κύ-
κλου, που ξεκινάει τώρα.

Έχετε τον λόγο, κύριε Λοβέρδο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε προκάλεσε ο καλός µου φίλος

Κλέων Γρηγοριάδης και δεν µπορώ να αφήσω αναπάντητα αυτά
που είπε.

Πράγµατι, αγαπητέ Κλέων, στο θέατρο «ΕΜΠΡΟΣ» είχα δει
συγκλονιστικές παραστάσεις από έναν κολοσσό όπως ήταν ο
Μπαντής, ο Καταλειφός και η Ράνια Οικονοµίδου. Φαντάζοµαι
και εσείς θα έχετε δει τις ίδιες παραστάσεις. Στο αυτοδιαχειρι-
ζόµενο «ΕΜΠΡΟΣ» πόσες παραστάσεις έχετε δει; Εγώ καµία. Και
ο περισσότερος κόσµος, δηλαδή, καµία. Ξέρετε, το να καταλαµ-
βάνεις ένα δηµόσιο κτήριο για να κάνεις δήθεν πολιτιστικές εκ-
δηλώσεις είναι παράνοµο στη χώρα µας και σε όλες τις χώρες
του κόσµου. Εκτός αν εσείς το θεωρείτε φυσιολογικό πράγµα.
Εµείς δεν το θεωρούµε. Εµείς το θεωρούµε κατάντια και πα-
ρακµή το θέατρο «ΕΜΠΡΟΣ» του Μπαντή να καταντήσει έτσι
όπως κατήντησε.

Και θέλω να πω και κάτι άλλο. Εάν η δική σας αντίληψη για τον
πολιτισµό είναι οι βουβουζέλες, λυπάµαι, αλλά δεν είναι η δική
µας. Για εµάς είναι παρακµή. Έχουµε διαφορετικές αντιλήψεις,
είναι θεµιτό. Γι’ αυτό υπάρχουµε εδώ να λέµε τις απόψεις µας
και ο ελληνικός λαός κρίνει και αποφασίζει και επιλέγει αυτούς
που θέλει να τον κυβερνούν.

Το ίδιο έγινε και το 2019 και η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη µε Υπουργό Δικαιοσύνης τον Κώστα Τσιάρα φέρνει
αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, προκαλεί µε-
γάλες αντιδράσεις στην Αντιπολίτευση και κάποιες αντιδράσεις
και στο εσωτερικό της Νέας Δηµοκρατίας, το παραδέχοµαι. Είναι
απόλυτα φυσιολογικό γιατί οι Βουλευτές υπάρχουν για να βου-
λεύονται, όπως λέει και ο ρόλος τους, και έχουν δικαίωµα να εκ-
φράζουν ελεύθερα τις απόψεις τους και να ψηφίζουν κατά
συνείδηση.

Είπε ο κ. Ραγκούσης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ, ότι το νοµοσχέδιο του Τσιάρα και του Μητσοτάκη, γιατί
είναι συνολικό, είναι της Κυβέρνησης, δεν είναι µόνο του Τσιάρα
αποσκοπεί στο να πάρει ψηφαλάκια, ότι έχει τέτοιον σκοπό, να
κερδίσουµε ψήφους. Μα, αν ο σκοπός αυτού του νοµοσχεδίου
ήταν να κερδίσει ψήφους η Νέα Δηµοκρατία, δεν θα το έφερνε
καν. Θα έκανε αυτό που είχατε κάνει και εσείς, που λέτε ότι είστε
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και δικαιωµατιστές, δηλαδή δεν θα κάναµε καµµία αλλαγή στο
οικογενειακό δίκαιο και ειδικά στο θέµα της επιµέλειας των τέ-
κνων γιατί αυτό έχει φθορά απ’ όποια πλευρά και αν το πάρεις.
Δεν θα το φέρναµε αυτό το νοµοσχέδιο. Αν ήταν άλλος στη θέση
του Κυριάκου Μητσοτάκη και του Κώστα Τσιάρα, είµαι βέβαιος
δεν θα το έφερναν. Και ενδεχοµένως να έκαναν και καλά, για πο-
λιτικούς λόγους µπορεί να έπρεπε και να το κάνουν. 

Όµως, έχουµε ξεχάσει πότε έγινε η τελευταία αλλαγή και ανα-
θεώρηση του οικογενειακού δικαίου. Έγινε το 1983 επί κυβερ-
νήσεως του ΠΑΣΟΚ και του Ανδρέα Παπανδρέου. Από τότε δεν
έχει γίνει καµµία άλλη. Από τότε έχουν αλλάξει, κοντεύουν και
σαράντα χρόνια, τα πάντα. Ακόµα και στο θέµα των διαζυγίων
έχετε αντιληφθεί ότι έχουµε υπερδιπλάσια διαζύγια, δυστυχώς,
δυστυχέστατα σήµερα απ’ ό,τι είχαµε το 1983; Έχετε καταλάβει
ότι τα παιδιά κάποιων εξ αυτών των γάµων, που γίνονται οµαλά
δεν γίνονται αντικείµενο αντιπαράθεσης µεταξύ των γονέων,
αλλά σε πάρα πολλές περιπτώσεις τα παιδιά γίνονται µπαλάκι
ανάµεσα στους δυο γονείς και πολύ σκληρά µάλιστα, και πολύ
ανέντιµα θα έλεγα σε ορισµένες περιπτώσεις; 

Αυτήν τη στιγµή το νοµοσχέδιο αυτό αποσκοπεί, κατά τη γνώµη
µου, και αυτή υποθέτω είναι και πρόθεση του κ. Τσιάρα στο να
προστατέψει το παιδί και όχι τους γονείς. Το παιδί είναι προτεραι-
ότητά µας γιατί το παιδί έχει ανάγκη και τους δυο του γονείς, αγα-
πητές φίλες και φίλοι. Έχει ανάγκη και τους δυο γονείς. 

Και ξέρετε µπορεί ένα διαζύγιο να είναι πολύ σκληρό και να
έχουν συγκρουστεί οι γονείς. Μπορεί να είσαι κακός σύζυγος,
αλλά µπορεί να είσαι καλός γονιός. Υπάρχει διαφορά µεταξύ του
ενός και του άλλου. Μπορεί εγώ να χώρισα µε τη γυναίκα µου
και να έχω πάθος εναντίον της, αλλά αυτό δεν σηµαίνει πως είµαι
κακός πατέρας. Όπως αντίστροφα µια γυναίκα, την οποία ο άν-
τρας της την απατούσε, την έδερνε, την κακοποιούσε και έχει
µίσος εναντίον του πρώην άντρα της, όµως παρ’ όλα αυτά έχει
το παιδί το δικαίωµα να µεγαλώνει και µε τους δυο γονείς του. 

Φυσικά καταλαβαίνω ότι υπάρχουν πάρα πολύ µεγάλες αντι-
δράσεις και από τη µία µεριά και από την άλλη, και από τους πα-
τεράδες και από τις µανάδες. Θεωρούν, γιατί βάζουν τα
προσωπικά τους βιώµατα όλοι µπροστά, ότι θίγονται από αυτό
το νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι κάτι τέλειο, δεν
είναι κάτι το καταπληκτικό, δεν είναι κάτι το υπέροχο. Είναι µία
προσπάθεια, που καταβάλει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη και της Νέας Δηµοκρατίας να εξισορροπήσει τα πράγµατα
από το 1983. Είναι µια µετριοπαθής µεταρρύθµιση, που θα συµ-
βάλει στον προστατεύσει κατά το δυνατό το παιδί στο µεγάλωµά
του ώστε να µπορέσει να είναι έχει και τους δυο γονείς µαζί του. 

Από εκεί και πέρα, όπως πολύ σωστά έχει ειπωθεί, είναι θέµα
των δικαστηρίων. Κάθε περίπτωση είναι διαφορετική. Δεν είναι
όλες οι περιπτώσεις το ίδιο. Όπως δεν είµαστε όλοι το ίδιο στη
ζωή έτσι δεν είναι και οι περιπτώσεις των οικογενειών ίδιες. Άλλη
οικογένεια χωρίζει µια χαρά και µπορεί να ζει µια χαρά τα παιδιά
τους και να µεγαλώνουν αγαπηµένα και σε άλλες οικογένειες
είναι στα µαχαίρια οι γονείς. Κάθε περίπτωση είναι και διαφορε-
τική. Αυτό δεν θα το κρίνουµε εµείς. Δεν θα το κρίνει ούτε η Κυ-
βέρνηση ούτε η Βουλή. Θα το κρίνουν τα δικαστήρια.

Εκεί που θα συµφωνήσω είναι στην αναγκαιότητα να υπάρχουν
καλύτερα δικαστήρια. Ξέρετε, οι δικαστές δεν είναι εξοικειωµένοι
µε αυτά τα θέµατα και χαίροµαι, που περιλαµβάνεται η προσπά-
θεια αυτή για να γίνουν κάποια σεµινάρια στους δικαστές.

Εγώ θα συµφωνήσω και µε την Αντιπολίτευση, και µε το Κίνηµα
Αλλαγής και µε τον ΣΥΡΙΖΑ που το είπε, ότι κάποια στιγµή θα
πρέπει να διαµορφώσουµε και οικογενειακά δικαστήρια και εδώ
στην Ελλάδα όταν υπάρχουν οι δυνατότητες αυτές, γιατί πρέπει
να γίνει µεγάλη προσπάθεια. Είναι µια µεταρρύθµιση που θα
ήθελα να τη δω, αλλά δεν γίνεται από τη µια στιγµή στην άλλη.

Και τελειώνω λέγοντας, επειδή το ανέφερε και ο κ. Ραγκούσης
και σύσσωµη η Αντιπολίτευση, είπε ο κ. Ραγκούσης ότι δεν µας
κάνει κακό η στάση, που τήρησαν η κ. Γιαννάκου και η κ. Κεφαλο-
γιάννη. Φυσικά και δεν µας κάνει κακό. Και οι δύο κυρίες συνάδελ-
φοι, τις οποίες εκτιµώ ιδιαίτερα, είχαν όχι µόνο δικαίωµα να τα
πουν, αλλά κατέδειξαν κάτι πολύ περισσότερο απ’ όλα, ότι η Νέα
Δηµοκρατία είναι ένα µεγάλο κόµµα το οποίο περιλαµβάνει πολ-
λές απόψεις στις τάξεις της, ένα µεγάλο φιλελεύθερο και ιδίως

δηµοκρατικό κόµµα, που ο κάθε Βουλευτής έχει το δικαίωµα της
άποψής του και αυτό είναι η πεµπτουσία της δηµοκρατίας και
του κοινοβουλευτισµού. Ελπίζω το παράδειγµα της Νέας Δηµο-
κρατίας να το ακολουθήσετε και εσείς στην Αντιπολίτευση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κυρία…

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο αγαπητός συνά-
δελφος της Νέας Δηµοκρατίας είπε κάτι και θέλω ένα λεπτό τον
λόγο για να το αποκαταστήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Λοβέρδο, κύριε συνάδελφε, φοβάµαι ότι είτε

δεν καταλάβατε ή για κάποιον λόγο δεν σας έβγαινε το αστείο
που επιβράβευσε ο κύριος Υπουργός µε το… Αναφέρθηκα στις
βουβουζέλες και στα ουρλιαχτά από τα πνευµόνια µου εννοών-
τας, όπως σαφώς είπα, ότι κάνουµε φασαρία σε µια συγκέν-
τρωση -δεν παράγουµε τέχνη- µεθαύριο εδώ στο Σύνταγµα και
θα έρθουµε να κάνουµε φασαρία για τον πολιτισµό, που εσείς
καταδικάσατε όλοι µαζί στη σιωπή.

Κι επίσης να σας πω ότι κι εγώ υπέρ της νοµιµότητος είµαι,
κύριε Λοβέρδο. Δεν είµαι υπέρ του να καταλαµβάνουν χώρους.
Εσείς όµως αντιλαµβάνεστε την ηθική παρανοµία ή νοµιµότητα,
όπως το κρίνει κανείς, που ένας χώρος τόσο ευάγωγος και τόσο
χρήσιµος είναι παρατηµένος από όλες τις ελληνικές κυβερνήσεις
στην τύχη του και να ρηµάζει; 

Λέω λοιπόν ότι σαφώς παράνοµο είναι κανείς να καταλαµβάνει
έναν χώρο, αλλά είναι πολύ παράνοµο ηθικά η Ελλάδα έναν τέ-
τοιο χώρο ιστορικό, µε τέτοια ιστορία, να τον αφήνει στην τύχη
του.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, εντάξει,

κύριε Γρηγοριάδη. 
Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στην κ. Ειρήνη - Ελένη Αγαθοπού-

λου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υπουργέ που µόλις φύγατε από την Αί-

θουσα, κύριε Υφυπουργέ, Αναπληρωτή Υπουργέ, σήµερα περι-
µέναµε, µετά από τις δηλώσεις και της κ. Πελώνη, ότι εξετάζετε
τις προτάσεις της αντιπολίτευσης και µπορείτε να κάνετε δεκτές
κάποιες τροπολογίες. 

Περιµέναµε να έρθετε και να εισηγηθείτε κάποιες από τις αλ-
λαγές που σας εισηγηθήκαµε τόσο τα κόµµατα της αντιπολίτευ-
σης, Βουλευτές του κόµµατός σας, η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής, όπως ανέφερε και ο κ. Ξανθόπουλος, ο Συνήγορος του
Πολίτη, η ολοµέλεια των συλλόγων των δικηγόρων, η Ένωση Δι-
καστών και Εισαγγελέων, η ΕΕΔΑ, η Διεθνής Αµνηστία, οι γυναι-
κείες και φεµινιστικές οργανώσεις από την Ελλάδα και το
εξωτερικό.

Σας καταθέτω εδώ, σε περίπτωση που δεν το έχετε δει, το
υπόµνηµά τους. Εκατόν τέσσερις µέχρι στιγµής οι φορείς, που
το υπογράφουν. 

Όλοι αυτοί που ανέφερα λοιπόν, ω του θαύµατος, συµφω-
νούµε σε βασικές αλλαγές που πρέπει να γίνουν: στην κατάρ-
γηση του «εξίσου» από το άρθρο 15, 13, στην κατάργηση του
αριθµητικού τεκµηρίου του χρόνου επικοινωνίας, στην αλλαγή
του στενού ορισµού του συµφέροντος του τέκνου του άρθρου
15, 11 και στα θέµατα ενδοοικογενειακής βίας. Αυτά είναι τα βα-
σικά για εµάς. 

Αντί λοιπόν να λάβετε υπ’ όψιν αυτές προτάσεις των κοµµάτων
και των φορέων και να τοποθετηθείτε επ’ αυτών, µέχρι στιγµής
σήµερα δεν εισηγηθήκατε καµµία αλλαγή και οι Βουλευτές της
συµπολίτευσης που τοποθετήθηκαν είναι φανερό ότι δεν έχουν
παρακολουθήσει τον διάλογο όλων αυτών των ηµερών, απλά
ήρθαν να διαβάσουν το non paper του Υπουργείου. Δεν άκουσαν
ούτε τις αντιρρήσεις των φορέων ούτε τις καταγγελίες για οµά-
δες συµφερόντων, που εξυπηρετεί το νοµοσχέδιο ούτε για τα
υπάρχοντα προβλήµατα που δεν λύνει. Και δεν απάντησαν σε τί-
ποτε απ’ αυτά. 
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Επίσης, κύριοι Υπουργοί, ούτε εσείς ακούσατε, απ’ ό,τι φαίνε-
ται, τις σοβαρότατες καταγγελίες για τις πιέσεις που δέχτηκε το
Υπουργείο από ισχυρά λόµπι, τα οποία ξόδεψαν εκατοµµύρια για
διαφηµίσεις και υποχρέωσαν και δηµόσιους φορείς να κάνουν
χορηγίες διαφηµίσεων. Γιατί αν τα είχατε ακούσει, θα µπαίνετε
στον κόπο να τα σχολιάσετε. Ούτε εσείς ούτε οι Βουλευτές σας,
κανείς δεν διέψευσε. 

Από την άλλη, όµως, δεν παραλείψατε να αναφέρετε δηµόσια
την κ. Γιαννάκου και την κ. Κεφαλογιάννη και να πείτε ότι αντι-
δρούν στο νοµοσχέδιο βάσει προσωπικών βιωµάτων τους και τις
κρίνετε γι’ αυτό, γιατί σύµφωνα µε εσάς, δεν πρέπει να νοµοθε-
τούµε βάσει προσωπικών βιωµάτων και αναφορών. 

Και ρωτάω: Αλήθεια; Αλήθεια το λέτε εσείς αυτό; Γιατί αν γνω-
ρίζουµε καλά, στη νοµοπαρασκευαστική του κ. Τέντε υπήρχαν,
τουλάχιστον, δύο µέλη που προσπάθησαν να νοµοθετήσουν
βάσει προσωπικών βιωµάτων, δύο µέλη τα οποία είχαν ασυµβί-
βαστο µε τον ρόλο τους στην επιτροπή. Μήπως αυτά τα δύο
µέλη ήταν τελικά και αυτά που µειοψήφησαν στις ψηφοφορίες
εντός της επιτροπής για τα σηµαντικά άρθρα του νοµοσχεδίου,
όπως ακούσαµε στην ακρόαση των φορέων µε το συντριπτικό
16, 2, αλλά τελικά που οι δικές τους προτάσεις ήταν αυτές που
έγιναν δεκτές από το Υπουργείο; Θα απαντήσετε σε αυτό; 

Πάντως αισθάνοµαι ότι ό,τι ήταν να πούµε σε εσάς το είπαµε
αυτές τις µέρες και όχι µόνο εµείς, όπως σας ανέφερα, αλλά όλοι
οι φορείς, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής και ούτω καθε-
ξής. Δεν ακούτε, δεν θέλετε να ακούσετε ή είστε σε διατεταγ-
µένη υπηρεσία. 

Θέλω να απευθυνθώ στην Υφυπουργό Εργασίας αρµόδια για
θέµατα ισότητας και οικογενειακής πολιτικής, που θα έπρεπε να
είναι σήµερα εδώ, αλλά η απουσία της όλες αυτές τις µέρες είναι
εκκωφαντική. 

Μέχρι χθες νοµίζαµε ότι απουσίαζε γιατί διαφωνούσε µε τις
διατάξεις του νοµοσχεδίου και δεν ήθελε να διαταράξει τη συ-
νοχή της Κυβέρνησης. Εχθές την προδώσατε και είπατε ότι έχει
συνεργαστεί µαζί µας και έχει καταθέσει προτάσεις. Και αν αυτό
ισχύει, είναι ακόµα χειρότερο από την αρχική µας υπόθεση. Διότι
αν η Υφυπουργός αρµόδια για θέµατα ισότητας συµφωνεί µε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο έχουν καταδικάσει και ζητούν την από-
συρσή του γυναικείες οργανώσεις απ’ όλο το πολιτικό φάσµα,
από τη Δεξιά µέχρι την άκρα Αριστερά, κάτι πάει πάρα πολύ
λάθος µε τις πολιτικές που διαµορφώνει το Υπουργείο που είναι
αρµόδιο για την έµφυλη ισότητα. 

Και άρα, η κ. Συρεγγέλα δεν τοποθετείται γιατί διαφωνεί µε το
νοµοσχέδιο, αλλά συµφωνεί και προσπαθεί να αποφύγει την κοι-
νωνική κατακραυγή και το στίγµα της µοναδικής κυβερνητικής
εκπροσώπου αρµόδιας για θέµατα ισότητας από τη Μεταπολί-
τευση και µετά, που παράγει πολιτικές αντίθετες µε την ισότητα
των φύλων. 

Σήµερα έβγαλε ανακοίνωση ο σύλλογος εργαζοµένων της Γε-
νικής Γραµµατείας Ισότητας και µας είπε κάτι ακόµη πιο σοβαρό,
ότι ουδέποτε ζητήθηκε από το προσωπικό της υπηρεσίας να συµ-
µετάσχει στον διάλογο για το οικογενειακό δίκαιο, γιατί σύµφωνα
µε την Υφυπουργό και πρώην γενική γραµµατέα, ο διάλογος
αυτός αφορούσε µόνο το παιδί και όχι την ισότητα των φύλων.
Και πάλι ρωτάω: Σοβαρά;

Η δική σας αιτιολογική έκθεση γράφει ότι µε τις διατάξεις του
παρόντος νόµου καθιερώνεται η αρχή της ισότητας των γονέων
στις ευθύνες και τα δικαιώµατα έναντι του τέκνου. Θεωρείτε ότι
η ισότητα των γονέων απέναντι στα παιδιά τους, εντός κι εκτός
γάµου θα πω εγώ, δεν είναι θέµα ισότητας των φύλων, αλλά είναι
θέµα στεγνά ενός νοµοσχεδίου, που ορίζει την επιµέλεια των παι-
διών; Τι πιο αναχρονιστικό θα ακούσουµε εδώ µέσα; 

Θέλω να σας πω επίσης εδώ, κύριε Υπουργέ, για τα θέµατα
ισότητας των φύλων ότι το 86% των γάµων, που λύνονται συναι-
νετικά, όπως ανέφερε ο κ. Ραγκούσης και άλλοι οµιλητές, όπου
αποφασίζουν οι γονείς εάν η µητέρα ή ο πατέρας θα έχει την επι-
µέλεια, πάλι στη συντριπτική πλειοψηφία η µητέρα παίρνει την
επιµέλεια και όχι γιατί το λέει κάποιος νόµος ή κάποιος δικαστής,
αλλά γιατί µε αυτά τα πρότυπα οικογένειας µεγαλώνουµε στην
ελληνική κοινωνία. 

Μακάρι να ήταν αλλιώς, να είχαν και οι γυναίκες περισσότερο

ελεύθερο χρόνο για τον εαυτό τους και οι άνδρες να συµµετεί-
χαν εντός και εκτός γάµου περισσότερο στην ανατροφή των παι-
διών τους. Όλοι το θέλουµε αυτό. Αλλά αυτό δυστυχώς δεν
συµβαίνει µέχρι σήµερα. 

Κι αυτό που σας λέµε από την πρώτη επιτροπή είναι ότι αυτό
δεν γίνεται απλά πατώντας ένα κουµπί, απλά αλλάζοντας αυτόν
εδώ τον νόµο. Γι’ αυτό η από κοινού επιµέλεια δεν µπορεί να είναι
υποχρεωτική και δεν µπορεί επίσης η υποχρεωτικότητα να µπαί-
νει πλαγίως. Υποχρεωτική δεν είναι πουθενά στην Ευρώπη και
θα καταδικαστούµε από ευρωπαϊκά και διεθνή δικαστήρια γι’
αυτό.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι είναι ξεκάθαρο ότι
το νοµοσχέδιο ακουµπά σε θέµατα ισότητας φύλων. Εάν δεν το
έκανε, η «CEDAW», η επιτροπή παρακολούθησης της σύµβασης
του ΟΗΕ για την εξάλειψη κάθε µορφής διακρίσεων κατά των γυ-
ναικών, δεν θα έθετε ερωτήµατα στη χώρα µας και για το οικο-
γενειακό δίκαιο. 

Κι ανάµεσα στα ερωτήµατα που στέλνει, στα οποία ζητά απαν-
τήσεις και τα οποία τα είχατε πριν ξεκινήσετε να νοµοθετείτε,
αλλά δεν τα λάβετε υπ’ όψιν, είναι εάν υπάρχουν διατάξεις, που
να συµπεριλαµβάνουν και τα οµόφυλα ζευγάρια στις ρυθµίσεις
του οικογενειακού δικαίου και αν υπάρχει πρόβλεψη για τη θέ-
σπιση καταβολής διατροφής τέκνου από την πολιτεία σε περί-
πτωση, που δεν καταβάλλεται η εκδικασµένη διατροφή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Θα σας καταθέσω όλο το ερωτηµατολόγιο της «CEDAW» ανα-
λυτικά, σε περίπτωση που δεν το έχετε δει. Τα ξέρετε όµως αυτά
τα ερωτήµατα πριν νοµοθετήσετε.

Κι επίσης, και η επιτροπή «GREVIO» που είναι αρµόδια για την
παρακολούθηση της εφαρµογής της Σύµβασης της Κωνσταντι-
νούπολης, τον Σεπτέµβρη θα σας στείλει ερωτηµατολόγιο πάλι
για αξιολόγηση και να περιµένετε ότι θα σας ρωτά για το οικο-
γενειακό δίκαιο και θα είναι κόλαφος η έκθεσή της, γιατί η Σύµ-
βαση της Κωνσταντινούπολης παραβιάζεται από το νοµοσχέδιο
αυτό και η αναφορά της στο άρθρο 1 δεν σώζει την κατάσταση
ούτε η αναφορά στη σύµβαση για τα δικαιώµατα του παιδιού. 

Το συµφέρον του τέκνου δεν είναι αυτό που υπηρετείται από
αυτό το νοµοσχέδιο. Θα το βρούµε µπροστά µας, θα το βρείτε
µπροστά σας και θα είµαστε εδώ, για να τα ξανασυζητήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ειρήνη - Ελένη Αγαθοπούλου

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κυρία

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδηµητρίου από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι δεν έχει τύχει να µιλήσω µε άλλο Προεδρείο. Αυτό

είναι καλό. 
Η αλήθεια είναι ότι θέλω, κατά πρώτον, να σας πω ότι ήµουν

σε δυσκολία για το πώς µπορεί κανείς να τοποθετηθεί στα ζητή-
µατα που ευλόγως έφεραν Βουλευτίνες της Νέας Δηµοκρατίας,
εν µέρει και η Αντιπολίτευση, στη συζήτησή µας. Και ωφελήθηκα
πάρα πολύ από τη συζήτηση, που είχαµε στο Κοινοβούλιο. Αυτό
είναι πολύ καλό και θα ήταν ακόµη καλύτερο, εάν τη συζήτηση
αυτή είχαµε κατορθώσει να την πάµε στην κοινωνία και να πά-
ρουµε και από εκεί την αντίδραση και τη γνώµη των ανθρώπων
που αυτοί θα κληθούν και να εφαρµόσουν τον νόµο και να λει-
τουργήσουν, να ζήσουν µέσα στο καινούργιο νοµικό πλαίσιο. 

Διότι, µεταξύ µας τώρα, το πιο σηµαντικό είναι αυτό που πι-
στεύουν οι άνθρωποι όταν λένε «θα κάνω παιδί» και κυρίως, αυτό
που πιστεύει η γυναίκα όταν παίρνει την απόφαση και συναινεί
στη δηµιουργία ενός παιδιού. Και δυστυχώς, όταν έχουν περάσει
κοντά σαράντα χρόνια από την προηγούµενη αλλαγή, όταν τόσο
λίγο ασχολούνται τα σχολεία, οι γυναίκες ή οι άνθρωποι που πρέ-
πει ν’ ασχολούνται µε τη -θα έλεγα- µόρφωση, αλλά έστω µε την
πληροφόρηση, όταν ακόµη και τα δικαστήρια δεν ασχολούνται
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σε βάθος και µε την ισχυρή πεποίθηση ότι εκείνη τη στιγµή έχουν
να κάνουν κάτι πολύ σηµαντικό και απλώς διεκπεραιώνουν, τότε
πράγµατι η κοινωνία µας δεν είναι έτοιµη να αντιµετωπίσει µε
καλό τρόπο περιπτώσεις δύσκολες. 

Ευτυχώς, όµως, στις περισσότερες περιπτώσεις -και θα µου
επιτρέψετε να κάνω κάτι διαφορετικό από αυτό που έκανα επί
τριάντα και βάλε χρόνια, να βλέπω την καλή πλευρά και από την
άλλη- και ολοένα σε περισσότερες περιπτώσεις, οι άνθρωποι
συµπεριφέρονται µε ώριµο τρόπο, τουλάχιστον, σε ό,τι αφορά
τα παιδιά. 

Δεν πιστεύω ότι η κουλτούρα του Χόλυγουντ είναι πιο σηµαν-
τική από την κουλτούρα που έχουµε οι Ελληνίδες και οι Έλληνες
στα ζητήµατα αυτά. Διότι ξέρω πόσο πολύ τούτη εδώ η κοινωνία
αγαπά τα παιδιά της και τα προσέχει, τα έχει φιλντισένια. 

Και δεν νοµίζω ότι πρέπει να αφήσετε, κύριε Υπουργέ, το Χό-
λυγουντ να επιµορφώνει περισσότερο τις γενιές, που καλούνται
τώρα να φέρουν νέες ζωές δίπλα µας από εσάς. Άρα, χρειάζεται
να ρίξουµε οπωσδήποτε µεγάλο βάρος στην επιµόρφωση των δι-
καστών και αυτοί, βεβαίως, χρειάζονται και τον κατάλληλο χρόνο
για να το πετύχουν. 

Κυρίως, όµως, θα πάρω την πρόταση που κατάθεσε ο Γενικός
Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ο κ. Κουτσούµπας,
λέγοντας σε κάτι που νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε, ότι πρέπει να
δοθεί µεγάλο βάρος σε αυτό που λέµε συµβουλευτική. Και χρει-
άζεται έτσι κι αλλιώς σε πάρα πολλές στιγµές της ζωής. Εποµέ-
νως, το να αποκτήσουµε περισσότερους ικανούς επαγγελµατίες
σε αυτή τη δουλειά είναι εξαιρετικά σηµαντικό. 

Αν, λοιπόν, παρατηρήσουµε, θα δούµε -και τονίστηκε απ’ όλες
και όλους τους οµιλητές- ότι τα περισσότερα διαζύγια είναι συ-
ναινετικά. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι έχουµε ξεκινήσει και
προσπαθήσει να βρούµε µία καλύτερη λύση, σε µία πολύ κακή
κατάσταση. Διότι κανείς δεν χωρίζει, εάν δεν υπάρχει εύλογος
λόγος, δυνατός κλονισµός. Αυτό λένε και οι στατιστικές. 

Το γεγονός, όµως, ότι το συναινετικό διαζύγιο έχει επικρατή-
σει, το γεγονός ότι και η πλειοψηφία που είχε η Βουλή στην προ-
ηγούµενη περίοδο και τώρα, ακόµη περισσότερο µε την
ηλεκτρονική δυνατότητα µπορούµε να πάµε γρήγορα. Αυτό ση-
µαίνει ότι σε αυτήν την περίοδο, που είναι πολύ δύσκολη, δεν δη-
µιουργούµε περαιτέρω τριβές. Άρα, όλο το βάρος µπορεί να
πέσει -όντως- στα παιδιά και στον τρόπο µε τον οποίο θα συνε-
χιστεί η κοινή ζωή, σε ό,τι αφορά στην µόρφωση και στην επιµέ-
λεια των παιδιών. 

Άρα, αυτό που λέει ο νόµος κατά ευτυχή εφαρµογή και του
Συντάγµατος, δηλαδή την από κοινού επιµέλεια των παιδιών,
είναι το σηµαντικό. Και δεν υπάρχει κανείς λόγος ν’ αλλάξει αυτό,
κύριε Υπουργέ, όταν ερχόµαστε να δούµε την περίπτωσή -ας το
πούµε- της δυσκολίας ή του ατυχήµατος στην κοινή ζωή. Άρα,
το από κοινού είναι αυτό που πρέπει να µας εµπνέει και το ισό-
τιµα είναι αυτό που πρέπει να οδηγεί τα βήµατα των γονέων, είτε
ζουν µαζί είτε δεν ζουν. 

Το να µην ζουν δύο γονείς, που δεν θέλουν να ζουν, µαζί είναι
πράξη ελευθερίας. Και αυτή είναι η θετική πλευρά, η πράξη ελευ-
θερίας, που πρέπει να εµπνέει τις πράξεις τους και προφανώς,
τη συνεπιµέλεια των παιδιών, ένας όρος που πρέπει να καθιερω-
θεί.

Και σας ευχαριστώ, κύριε Τσιάρα, που το φέρνετε στη Βουλή
και που επιτέλους θα κάνουµε κάτι καινούργιο σ’ έναν τοµέα δύ-
σκολο, αλλά καίριο, στο να ανταποκριθούµε δηλαδή στο πώς
βλέπουν οι νεότεροι άνθρωποι αυτήν την υπόθεση, του έχουµε
µαζί ένα παιδί, δύο παιδιά ή περισσότερα. 

Παρατηρώ, επίσης, ότι οι περισσότεροι γάµοι λύονται σε ηλι-
κίες πάνω από τα σαράντα χρόνια, κυρίως, βεβαίως για τους άν-
δρες και λιγότερο για τις γυναίκες -αναµενόµενο- και ότι οι
περισσότεροι γάµοι, που λύονται έχουν πίσω τους µία κοινή ζωή
δέκα ετών. Άρα και αυτά είναι στοιχεία που πρέπει να µας κάνουν
να ελπίζουµε ότι αυτό µε το οποίο ασχοληθήκαµε εν εκτάσει -και
καλά κάναµε- είναι οι λίγες -πρέπει να ελπίζουµε- περιπτώσεις
που υπάρχει δυσκολία. 

Επειδή, όµως, αυτές οι περιπτώσεις που υπάρχει δυσκολία,
κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι περιπτώσεις
τραγικές και επικίνδυνες συνάµα, θα πρότεινα να βρείτε έναν

τρόπο -κι έχετε βάλει τη λέξη «οριστική», η οποία, ναι µεν είναι
σωστή- να ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο τα ασφαλιστικά
µέτρα και τη δυνατότητα των δικαστηρίων και κυρίως, των εισαγ-
γελέων, να ενεργούν γρήγορα και να έχουν ευθύνη γι’ αυτό. Διότι
δεν θα πάψουν να υπάρχουν οι περιπτώσεις κατά τις οποίες οι
πράξεις βίας, που έχουν εκδηλωθεί και έχουν οδηγήσει στο δια-
ζύγιο δικαίως -και έτσι πρέπει να είναι- µπορούν να οδηγήσουν
σε ακόµη µεγαλύτερη βία και σε ακόµη χειρότερες καταστάσεις.
Άρα πρέπει να το ενισχύσετε αυτό µε την πρώτη ευκαιρία, ώστε
ο εισαγγελέας, ο δικαστής, η αστυνοµία βεβαίως να έχουν ευ-
θύνη σ’ αυτό το ζήτηµα. Εκεί θα έχουµε κάνει ένα βήµα. Και εδώ
θα είµαστε, µετά από αρκετά χρόνια, όταν πλέον θα έχει γίνει
κτήµα η νέα κατάσταση, η συνεπιµέλεια, να δούµε τι άλλο θα
χρειαστεί ν’ αλλάξουµε. Κάποιοι θα είναι εδώ ακόµη και κάποιοι
θα το κάνουν στη θέση ηµών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο, σας παρακαλώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μάλιστα, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-
χαριστώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπήκα
στον πειρασµό ν’ απαντήσω, σεβόµενος την κοινοβουλευτική
διαδικασία, µιας και πρέπει ν’ ακουστούν όλες οι απόψεις. 

Επειδή αύριο το πρωί θα υπάρξουν κάποιες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να γίνουν γνωστές στο Σώµα
κάποιες εξ αυτών από σήµερα.

Θέλω να σας πω ότι ουσιαστικά, λαµβάνοντας υπ’ όψιν όσα η
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής κατέθεσε στην έκθεσή της,
στο άρθρο 7 του σχεδίου νόµου προστίθεται στην παράγραφο 1
το «ως εξής». Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 1510 του Αστικού
Κώδικα, µετά τις λέξεις «από κοινού» προστίθενται οι λέξεις «και
εξίσου» και το εδάφιο διαµορφώνεται ως εξής…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ακούστηκε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα το

διευκρινίσω, κύριε Ξανθόπουλε. 
«Η µέριµνα για το ανήλικο τέκνο είναι καθήκον και δικαίωµα

των γονέων -γονική µέριµνα- οι οποίοι την ασκούν από κοινού και
εξίσου». 

Μιλάµε για το 1510, ούτως ώστε να εναρµονίζεται µε το συγ-
κεκριµένο άρθρο του νοµοσχεδίου.

Η δεύτερη επισήµανση αφορά στο πρώτο εδάφιο της εσωτε-
ρικής παραγράφου 2 του άρθρου 8 του σχεδίου νόµου. Μετά τις
λέξεις «και σε διαµεσολάβηση» προστίθεται η φράση «εξαιρου-
µένων των περιπτώσεων άσκησης ενδοοικογενειακής βίας, όπως
ο νόµος ορίζει», …

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι σωστό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): …

ούτως ώστε να κλείσει και το τελευταίο παράθυρο αµφισβήτη-
σης που, κατά τη γνώµη µας, υπήρχε σε όλη, θα έλεγα, τη δοµή
του νοµοσχεδίου, αλλά προκειµένου να µην υπάρχει κανένα άλλο
τέτοιο ζήτηµα. 

Τέλος, στο πέµπτο εδάφιο του άρθρου 17 του σχεδίου νόµου
µετά τις λέξεις «ιδίως δε» προστίθενται οι λέξεις «η διεθνής σύµ-
βαση για τα δικαιώµατα του παιδιού και», προκειµένου να γίνεται
συγκεκριµένη αναφορά στη σύµβαση για τα δικαιώµατα του παι-
διού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Ο κ. Καστανίδης από το Κίνηµα Αλλαγής έχει τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

το υπό ρύθµιση θέµα είναι ένα πεδίο εύφλεκτων κοινωνικών σχέ-
σεων. Μπορεί κανείς συχνά να συναντήσει, αντί της λογικής, την
προσωπική σύγκρουση και το πάθος.

Γι’ αυτό και όλη αυτήν την περίοδο συναντήσαµε συγκρουό-
µενες µεταξύ τους απόψεις στο δηµόσιο διάλογο, όχι µόνο µέσα
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στη Βουλή σήµερα ή στην κοινοβουλευτική επιτροπή αλλά και
στον επιστηµονικό διάλογο και µεταξύ φορέων. 

Αυτός ήταν ο λόγος, κύριε Υπουργέ, που κατά την τελευταία
συνεδρίαση της κοινοβουλευτικής επιτροπής σάς πρότεινα να
αναζητήσουµε πεδία συγκλίσεων και να συνεδριάσετε, πριν από
την έναρξη της Ολοµέλειας, µαζί µε τους εισηγητές των κοµµά-
των, προκειµένου να βρούµε κοινά αποδεκτές λύσεις, που πι-
στεύω ότι ακόµη και τώρα µπορούµε να βρούµε. 

Η κοινή γονική µέριµνα είναι απολύτως αναγκαία και επιθυ-
µητή. Δεν νοµίζω ότι κανένας µπορεί να διαφωνήσει σε αυτό.
Όµως, όταν λύεται ο γάµος, θα πρέπει να βρούµε εκείνους τους
λειτουργικούς κανόνες, ώστε να είναι πραγµατιστική και ωφέλιµη
για το παιδί η άσκηση της κοινής γονικής µέριµνας. Ειδάλλως,
µπορεί να προσκρούσουµε σε ανυπέρβλητα προβλήµατα της κα-
θηµερινότητας. 

Θα κάνω µερικές προτάσεις, κύριε Υπουργέ, καθιστώντας τον
ρόλο µου συνθετικό και ελπίζω να µας ακούσετε. 

Ξεκινώ από τις παρατηρήσεις της Επιστηµονικής Επιτροπής
της Βουλής. Υποθέτω ότι ορθά διαγνώσατε πως η Επιστηµονική
Επιτροπή της Βουλής στην έκθεσή της δεν είναι κολακευτική για
τις ρυθµίσεις τις οποίες εισηγείστε. Θα έλεγα ότι είναι µάλλον
καταδικαστική και θα σας πρότεινα και άλλες ιδέες της να υιο-
θετήσετε, όπως πριν από λίγο ανακοινώσατε δύο από αυτές και
οι βελτιώσεις που εισηγείστε είναι θετικές. 

Και εξηγούµαι. Στο πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου ορίζεται
ως ερµηνευτικός κανόνας των διατάξεων του νοµοσχεδίου ιδίως
η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης και άλλες διεθνείς συµβά-
σεις. Ορθά αποδέχεστε την παρατήρηση της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής ότι µεταξύ των συµβάσεων, που πρέπει να
αναφέρονται και συνιστούν ερµηνευτικό κανόνα για τις διατάξεις
που εισηγείστε, πρέπει να είναι και η Διεθνής Σύµβαση για τα Δι-
καιώµατα του Παιδιού. Διότι είναι περίεργο να ορίζεται ως παιδι-
κοκεντρική η προσπάθεια της Κυβέρνησης και η Σύµβαση για τα
Δικαιώµατα του Παιδιού να µη θεωρείται ότι είναι ερµηνευτικός,
καθοδηγητικός κανόνας. Άρα είναι ορθή η ενσωµάτωση που απο-
δεχθήκατε. 

Δεύτερον, επίσης η Επιστηµονική Υπηρεσία σάς είπε ότι από
τη στιγµή, που επιλέγουµε να αναφερθούµε στη Σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης θα πρέπει και να την σεβαστούµε απολύ-
τως.

Μέχρι τώρα η διαµεσολάβηση, που είναι µια λύση, µια δυνα-
τότητα για το ζευγάρι που φιλονικεί, µπορούσε να αφορά όλη
την έκταση της φιλονικίας, ακόµη και την ενδοοικογενειακή βία.
Όµως, η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης ρητά απαγορεύει τη
διαµεσολάβηση σε περίπτωση ενδοοικογενειακής βίας. Άρα, θα
έπρεπε να εξαιρέσουµε τη διαµεσολάβηση σε τέτοιες περιπτώ-
σεις και, συνεπώς, σωστά γίνεται η διόρθωση.

Όµως, θα πρέπει να προχωρήσετε και σε άλλες βελτιώσεις.
Λέτε ότι η γονική µέριµνα, η από κοινού άσκηση της γονικής µέ-
ριµνας, όταν λύεται ο γάµος, πρέπει να υπηρετεί το βέλτιστο
συµφέρον του παιδιού. Η έκφραση «βέλτιστο συµφέρον» είναι
αντιεπιστηµονική και δεν συναντάται ούτε στα κείµενα των διε-
θνών συµβάσεων ούτε στον ισχύοντα Αστικό Κώδικα ούτε στη
νοµολογία των ανωτάτων δικαστηρίων της χώρας.

Το «βέλτιστο συµφέρον» δεν σηµαίνει απολύτως τίποτα. Είναι
το συµφέρον του παιδιού. Όπως µάλιστα ορίζει η ελληνική νο-
µολογία, το συµφέρον του παιδιού είναι το σύνολο των ηθικών,
πνευµατικών και βιοτικών του δικαιωµάτων, που µε τον σεβασµό
τους διευκολύνεται η δηµιουργία µιας ολοκληρωµένης προσω-
πικότητας. Άρα λοιπόν δεν προσθέτει τίποτα, µάλλον σύγχυση
δηµιουργεί, η διατύπωση «βέλτιστο συµφέρον». 

Σας παρακαλώ να αποσύρετε, να διαγράψετε τη λέξη «βέλτι-
στο». Αρκεί αυτό που σας προτείνει η νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή, ότι δηλαδή η κοινή άσκηση της γονικής µέριµνας πρέπει
να υπηρετεί το συµφέρον του παιδιού.

Επόµενη παρατήρηση. Λέτε ότι η γονική µέριµνα πρέπει να
ασκείται, στην περίπτωση της λύσης του γάµου, από κοινού και
εξίσου. Τι σηµαίνει «και εξίσου»; 

Δεν σας βοηθάει το «εξίσου» σε τίποτα και θα το εξηγήσω. Αν
η εξίσου άσκηση της κοινής γονικής µέριµνας έχει την έννοια του
«ισότιµου», δεν το έχετε ανάγκη, διότι ήδη καθιερώνεται ως κα-

νόνας στο άρθρο 5 του νοµοσχεδίου σας, στην τρίτη παρά-
γραφο, η αρχή της ισότητας, όπου καταγράφεται επακριβώς ότι
η απόφαση του δικαστηρίου πρέπει επίσης να σέβεται την ισό-
τητα µεταξύ των γονέων και να µην κάνει διακρίσεις εξαιτίας
ιδίως του φύλου, του σεξουαλικού προσανατολισµού, της φυλής,
της γλώσσας, της θρησκείας και λοιπά 

Εάν εννοείτε «ισόχρονη», τότε θα πρέπει να το δηλώσετε, να
το εντάξετε στο κείµενό σας. Όµως, αυτό είναι λάθος, διότι θα
δηµιουργήσει πολλά πρακτικά ζητήµατα. Γι’ αυτό και σας προ-
τείνω να υιοθετήσετε µια πολύ πιο νουνεχή διατύπωση της νο-
µοπαρασκευαστικής επιτροπής. 

Διαβάζω για τις κυρίες συναδέλφισσες και τους κυρίους συ-
ναδέλφους τη διατύπωση της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής,
που την θεωρώ πιο δόκιµη: «Ο γονέας µε τον οποίον δεν διαµένει
το τέκνο διατηρεί το δικαίωµα της κατά το δυνατόν ευρύτερης
προσωπικής επικοινωνίας». 

Αυτή η ευρύτερη προσωπική επικοινωνία καταδικάζει και το
1/3 που ως τεκµαρτό χρόνο εισηγείστε. Θα µπορούσε να είναι
πολύ περισσότερο από το 1/3 ή λιγότερο, αλλά πάντως η δυνα-
τότητα της ευρύτερης προσωπικής επικοινωνίας είναι µια
όµορφη διατύπωση, πολύ πληρέστερη και συνεκτικότερη από
αυτήν, που εισηγείστε. Σας προτείνω, λοιπόν, να αποστείτε από
το «εξίσου» και τον τεκµαρτό χρόνο του 1/3. Το ξαναδιαβάζω. «Ο
γονέας µε τον οποίο δεν διαµένει το τέκνο διατηρεί το δικαίωµα
της κατά το δυνατόν ευρύτερης προσωπικής επικοινωνίας µε
αυτό». 

Τελειώνω µε το εξής. Υπάρχει ένα θέµα αντισυνταγµατικότη-
τας το οποίο επισηµαίνει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής.
Είναι προφανές ότι για την καθηµερινή διαχείριση των υποθέ-
σεων του παιδιού πρώτος πρέπει να παίρνει την απόφαση ο γο-
νέας µε τον οποίο διαµένει το παιδί. Όταν είναι θέµατα
σοβαρότερα, όχι της ηµερήσιας φροντίδας, εκεί βεβαίως πρέπει
να υπάρχει πάντοτε συνεννόηση µεταξύ των δύο γονέων. Αλλά
ορίζεται ότι και για τα θέµατα της καθηµερινότητας αποτελεί
υποχρέωση του γονέος µε τον οποίο διαµένει το παιδί να ενηµε-
ρώνει οπωσδήποτε, για να έχει τη σχετική έγκριση από τον άλλο
γονέα. Αυτό είναι µια µονοµερής και δυσβάσταχτη σύµβαση µε-
ταξύ των δύο µερών του διαλυµένου γάµου. Διότι ο µεν ένας δεν
έχει την ευθύνη της καθηµερινότητας, ο άλλος έχει την ευθύνη
της καθηµερινότητας, αλλά τον υποχρεώνετε να ενηµερώνει και
πιθανότατα να καθυστερούν αποφάσεις για ζωτικής σηµασίας
συµφέροντα του παιδιού. Ορθά κατά την άποψή µου επισηµαί-
νεται ότι αυτή η ετεροβαρής σχέση µπορεί να εγείρει και ζητή-
µατα αντισυνταγµατικότητας. Συνεπώς, κύριε Υπουργέ, θα σας
πρότεινα να µην είναι υποχρεωτική η ενηµέρωση και η έγκριση
για θέµατα της καθηµερινής φροντίδας του παιδιού από τον
γονέα, που δεν διαµένει µε το παιδί. 

Ελπίζω να υπάρξουν συνθετικές λύσεις µέχρι το τέλος. Γιατί
σε τέτοιου είδους καυτά, ζέοντα, κοινωνικά προβλήµατα δεν
χωρεί η στενή αντίληψη αλλά η συνεννόηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καιρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξε-

κινήσω λέγοντας ότι συµφωνώ µε την οµιλία του κ. Καστανίδη
και τον συγχαίρω για την οµιλία του σήµερα το πρωί. Ήταν πραγ-
µατικά µία πολύ συγκινητική οµιλία στο πλαίσιο της επετειακής
εκδήλωσης της Βουλής µας για την Γενοκτονία των Ελλήνων του
Πόντου. Μακάρι να µπορούσα να πω τα ίδια και για την οµιλία
του η οποία µόλις προηγήθηκε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα πάρα πολύ σο-
βαρό νοµοσχέδιο σε ένα πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα, µία πολύ
σοβαρή τοµή που κάνει η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, τον εκσυγχρονισµό του οικογενειακού µας
δικαίου. Ακούστηκαν πάρα πολλά και στις επιτροπές και σήµερα.
Δεν ακούστηκε ωστόσο το µείζον θεωρώ, το οποίο πρέπει να
ακουστεί. Όσο µετριοπαθής, συναινετικός και χαµηλών τόνων
που µπορεί κανείς και πρέπει να είναι σε ένα τέτοιο ζήτηµα, που
αγγίζει χιλιάδες οικογένειες, αν θέλει να είναι στοιχειωδώς ειλι-
κρινής θα πρέπει να παραδεχθεί την αλήθεια, ότι έχουµε να κά-
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νουµε σήµερα µε µία τραγωδία. Η κατάσταση σήµερα είναι τρα-
γική. Επηρεάζει εκατοντάδες χιλιάδες οικογένειες, εκατοντάδες
χιλιάδες παιδιά και κάθε χρόνο προστίθενται δεκάδες χιλιάδες
νέες οικογένειες και νέα παιδιά, πάνω από δέκα χιλιάδες τον
χρόνο, διαζευγµένων τα οποία ως επί το πλείστον, ακόµα και
όταν δεν πηγαίνουν στα δικαστήρια και λύνονται τα ζητήµατα συ-
ναινετικά, επειδή υπάρχει η νοµολογία, µεγαλώνουν και αναγκά-
ζονται να µεγαλώσουν χωρίς τον έναν τους γονιό ως επί το
πλείστον. 

Η γονεϊκή αποξένωση είναι ένα µείζον πρόβληµα της κοινωνίας
µας και εµείς καλούµαστε τώρα να απαντήσουµε αν θα επιτρέ-
ψουµε να συνεχιστεί σε βάρος των παιδιών µας και σε βάρος της
ίδιας της κοινωνίας µας, τι κοινωνία θέλουµε, τι παιδιά θέλουµε,
όταν ξέρουµε από την επιστήµη το µεγάλο πλήγµα που αυτό
αποτελεί για την ανάπτυξή τους. Είµαστε, λοιπόν, αναγκασµένοι
από την τραγική πραγµατικότητα την οποία πρέπει µε ειλικρίνεια
να αναγνωρίσουµε, να προχωρήσουµε σε αλλαγή. 

Δεύτερον. Δεν είµαστε εκεί που ήµασταν το 1983 όταν εισήχθη
το παρόν οικογενειακό δίκαιο. Η κοινωνία µας έχει αλλάξει. Τα
σαράντα χρόνια που µεσολάβησαν έχουν δει διαφορετικά τον
ρόλο των πατεράδων. Δεν είµαστε εκεί που ήταν οι δικοί µας πα-
τεράδες και οι δικοί µας παππούδες. Οι σηµερινοί πατεράδες -
και το λέω ως νέος πατέρας ο ίδιος και µε προσβάλλει
οποιαδήποτε άλλου τύπου προσέγγιση- είναι πάρα πολύ µπλεγ-
µένοι στην ανατροφή των παιδιών τους. Ενδιαφέρονται τα µάλα
και συµµετέχουν σ’ αυτήν εντός γάµου αλλά και όταν αυτός δεν
πάει καλά θέλουν και µπορούν εκτός γάµου. 

Το να έρχεται η ακραία λαϊκίστικη, αν θέλετε, Δεξιά να επικα-
λείται το µοντέλο µιας παραδοσιακής οικογένειας, που δεν υπάρ-
χει πια όπου η µάνα είναι στο σπίτι τροφός και ο πατέρας
κυνηγός εκτός σπιτιού και δεν ασχολείται µε τα παιδιά, να το
δεχθώ. Αλλά να έρχεται να συνεπικουρούν αυτή την παρωχηµένη
αντίληψη και οι αυτοαποκαλούµενοι προοδευτικοί στη Βουλή,
εντός και εκτός, νοµίζω ότι µιλάµε για µια παραδοξότητα και µια
πραγµατικά περίεργη συµµαχία η οποία θα πρέπει να σας προ-
βληµατίσει, κύριε συνάδελφε. 

Μας τα είπε, πάρα πολύ ωραία, ο κ. Συντυχάκης σήµερα και
µας εξέπληξε µε τον συγκριτικό κατάλογο των χωρών, που µας
έδωσε. Δεν τα λέµε εµείς. Τα λέει ο εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος. Για να δείτε πόσο τραγικά πίσω και µόνη είναι
η Ελλάδα σε σχέση µε τους υπόλοιπους, που έχουν προχωρήσει
στην από κοινού επιµέλεια. 

Τρίτον, ακούστηκε µια άλλη παραδοξότητα. Θα καθοδηγούµε
εµείς τον δικαστή; Δεν το κατάλαβα αυτό. Ο ρόλος της νοµοθε-
τικής εξουσίας, ο ρόλος της Βουλής ως του αυθεντικού εκφρα-
στή της λαϊκής κυριαρχίας δεν είναι να βάζει το πλαίσιο µέσα στο
οποίο θα κινηθεί ο δικαστής; Είµαστε κράτος των δικαστών ή
κράτος της λαϊκής κυριαρχίας η οποία εκφράζεται µέσα από τη
Βουλή; Ψηφίζονται οι νόµοι και αυτούς καλούνται να εφαρµό-
σουν τα δικαστήρια. Αυτό το πλαίσιο επιχειρεί το νοµοσχέδιο µε
ένα µαχητό τεκµήριο. Δίνει µια κατεύθυνση αλλά αφήνει τον δι-
καστή ανάλογα µε την περίσταση και τις ιδιαίτερες περιστάσεις
να αποφασίσει, να κρίνει και να καταλήξει. 

Η βασική αρχή είναι ότι κατ’ αρχάς ως κανόνας ό,τι ισχύει
εντός γάµου ως προς τα παιδιά θα πρέπει να ισχύει και εκτός και
γι’ αυτό καλωσορίζουµε την αλλαγή ώστε το 1513, κύριε
Υπουργέ, να εξοµοιωθεί µε το 1510 εντός γάµου από κοινού και
εξίσου κατ’ αρχάς και εκτός γάµου. Εκτός βέβαια αν ο δικαστής
κρίνει διαφορετικά και αν υπάρχουν οι ιδιαιτερότητες βάσει των
οποίων χρειαζόµαστε την εξαίρεση. Αλλά αυτό ως αρχή και
µπούσουλας.

Οριστική. Ακούστηκαν πολλά για την οριστική απόφαση. Να
επιτρέψουµε κάθε τύπου µήνυση; Ξέρουµε πώς γίνονται αυτά,
καµµιά φορά και καταχρηστικά για να είµαστε ειλικρινείς, να στε-
ρείται ένας γονιός την επιµέλεια. 

Εγώ να συµφωνήσω µε τον κ. Παπαδηµητρίου ότι χρειάζεται
µεγάλη προσοχή και οι εισαγγελείς και οι αρχές της πολιτείας
να βρίσκονται σε εγρήγορση. Όµως, το νυν οικογενειακό δίκαιο,
η υπάρχουσα σήµερα κατάσταση στο άρθρο 1537, κύριε Ξανθό-
πουλε, ορίζει το πολύ προοδευτικό, αυτό το οποίο όλοι υµνείτε,
και λέει ότι ο γονέας εκπίπτει από τη γονική µέριµνα, αν καταδι-

κάστηκε τελεσίδικα σε φυλάκιση, τουλάχιστον, ενός µηνός για
αδίκηµα, που διέπραξε µε δόλο και που αφορά τη ζωή, την υγεία
και τα ήθη του τέκνου. Τώρα θέλει καταδίκη τουλάχιστον ενός
µηνός. Ποιο είναι λοιπόν το πρόβληµα; 

Είναι προφανές ότι υπάρχουν κακοποιητικές συµπεριφορές,
ότι υπάρχουν γονείς, που δεν θα έπρεπε να είναι γονείς και θα
πρέπει να είµαστε πάρα πολύ ευαίσθητοι στο µεγάλο αυτό ζή-
τηµα. Αλλά, είναι άλλο αυτό το ζήτηµα και άλλο η τραγωδία την
οποία επιχειρούµε σήµερα να γιατρέψουµε µε µια ουσιαστική
τοµή, ακούγοντας τη νοµολογία του δικαστηρίου του Συµβου-
λίου της Ευρώπης και τις βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές, τον
Συνήγορο του Πολίτη, τις επιστηµονικές οργανώσεις, µία σπου-
δαία δουλειά που έγινε στη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή και
την οποία κάποιοι προσπαθούν να απαξιώσουν και, βεβαίως, όλη
αυτή την προσπάθεια που έκανε ο Υπουργός, ο κ. Τσιάρας. 

Δεν είµαστε εδώ για να επαναλαµβάνουµε τσιτάτα ή να κά-
νουµε αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση. Είµαστε εδώ για να
δίνουµε λύσεις στα µεγάλα προβλήµατα του ελληνικού λαού και
αυτό το νοµοσχέδιο δίνει λύσεις, είναι τοµή, είναι ουσιαστική µε-
ταρρύθµιση. Και θέλω πραγµατικά, γιατί ξέρω τον αγώνα που
έχει κάνει, να συγχαρώ τον Υπουργό µας, ο οποίος αντιστάθηκε
στις πιέσεις, τόλµησε εκεί που κάποιοι παλαιότερα δεν είχαν τολ-
µήσει. Διότι αυτή είναι µία υπόθεση εικοσαετίας, κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν είναι σηµερινή η προσπάθεια. Και επιτέλους το 2021
εναρµονιζόµαστε µε αυτά, που γίνονται στη βόρεια Ευρώπη, τη
δυτική Ευρώπη και στέλνουµε ένα µήνυµα συµφιλίωσης, συνεν-
νόησης σε µια νέα κουλτούρα ανάµεσα στους δύο γονείς. Χαµη-
λώνουµε τους τόνους, σκύβουµε στο πρόβληµα και δίνουµε
ουσιαστικές λύσεις. 

Συγχαρητήρια, λοιπόν, και µε πολλή χαρά και εγώ, όπως και η
Πλειοψηφία του Σώµατος, θα προχωρήσουµε στην υπερψήφιση
της νοµοθετικής σας πρωτοβουλίας, κύριε Υπουργέ.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αναφερθώ κι εγώ στο νο-

µοσχέδιο, θέλω να κάνω µε τη σειρά µου µία αναφορά, µε
αφορµή την ηµέρα, στους Έλληνες του Πόντου, των οποίων ο
ξεριζωµός και η γενοκτονία συνιστούν µία από τις πιο µαύρες σε-
λίδες στην ιστορία της ανθρωπότητας και του Ελληνισµού. Μόνο
η ζωντανή µνήµη µπορεί να αποτρέψει την επανάληψη τέτοιων
εγκληµάτων, να προωθήσει την ειρηνική συνύπαρξη µεταξύ των
λαών και να δικαιώσει την ιστορική µας µνήµη. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο,
που έχει δυστυχώς καταφέρει να πείσει πέραν πάσης αµφιβολίας
µόνο εκείνους, που το απορρίπτουν. Εµείς το απορρίπτουµε. Εί-
µαστε σίγουροι για την επιλογή µας και µπορούµε να την τεκµη-
ριώσουµε. Όσοι το υποστηρίζουν το κάνουν επειδή είναι
επιβεβληµένο από το κοµµατικό τους καθήκον. 

Χρειαζόταν αλλαγή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το οικογε-
νειακό δίκαιο; Πρωτίστως θεωρούµε ότι χρειάζονταν πόροι, στε-
λέχωση µε εξειδικευµένο προσωπικό, πραγµατογνώµονες σε
δοµές, ώστε να µπορεί το νοµικό πλαίσιο, που ήδη υπάρχει να
τίθεται σε εφαρµογή όπως πρέπει, µε κρίσεις κατά περίπτωση,
µε µέσα, µε εισηγήσεις και µετά από έρευνα. 

Κάνει τίποτα από όλα αυτά το νέο νοµοσχέδιο; Σαφώς και όχι.
Μήπως κινείται σε µία τροχιά επικαιροποίησης του ήδη προοδευ-
τικού νόµου του 1983; Όχι, αν και θα έπρεπε. Φέρατε ένα νοµο-
σχέδιο, που κινείται ακριβώς στην αντίθετη κατεύθυνση, ένα
νοµοσχέδιο που το διαβουλευτήκατε επιλεκτικά, µε ορισµένους
µόνο από τους ενδιαφερόµενους, µε προχειρότητες, µε αλληλο-
επικαλύψεις, µε σκόπιµες ασάφειες, ένα νοµοσχέδιο που δεν
ακολούθησε τις εισηγήσεις της νοµοπαρασκευαστικής επιτρο-
πής που ο ίδιος ο Υπουργός όρισε, µε κάποιες εξαιρέσεις στις
οποίες θα αναφερθώ παρακάτω. Γιατί απ’ ό,τι φάνηκε εκ των
υστέρων η επιτροπή διαφώνησε µε πολύ βασικά σηµεία του νο-
µοσχεδίου, που είχαν προαποφασιστεί. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που δεν ξέρουµε τελικά από ποι-
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ους ακριβώς συντάχθηκε, ένα νοµοσχέδιο, που δίχασε εξαρχής
τόσο βαθιά ενδιαφερόµενους και κοινωνία, ώστε να θεωρείται
αποτυχηµένο πριν καν εφαρµοστεί. 

Πώς υπολείπεται νοµικά το νέο νοµοσχέδιο σε σχέση µε το
παλιό; Ο υφιστάµενος νόµος ξεκάθαρα και χωρίς συµψηφισµούς
τοποθετεί στο κέντρο του οικογενειακού δικαίου το συµφέρον
του παιδιού και αφήνει τα υπόλοιπα να τα κρίνει ο δικαστής κατά
περίπτωση. 

Το νέο νοµοσχέδιο εννοεί να επέµβει εκ των άνω -και επιµέ-
νουµε σε αυτό- στον δικαστή, γιατί θέλει να του δώσει µια κατεύ-
θυνση, έστω και έµµεσα. Οπότε, τεχνηέντως φέρνει µέσα στο
πλάνο και τα συµφέροντα των γονιών, ταυτιζόµενα µαζί µε τα
συµφέροντα του παιδιού, πράγµα, όµως, που φυσικά δεν ισχύει
πάντοτε. Δεν σηµαίνει ότι το συµφέρον του µπαµπά ή της µαµάς
ταυτίζεται απόλυτα και µε το συµφέρον του παιδιού. Συγχέει τη
µέριµνα µε την επιµέλεια, εισάγει από την πίσω πόρτα ύποπτες
και απαράδεκτες λογικές που δεν υπήρχαν προηγουµένως, ενώ
παραγνωρίζει αρχές της ισότητας των φύλων. 

Πάµε τώρα στο περίφηµο «εξίσου». Ωραία η τροποποίηση
αυτή όπου εξισώνεται το 1510 µε το 1513. Πώς γίνεται η γονική
µέριµνα πριν από τον γάµο να ασκείται από κοινού και εξίσου και
το ίδιο να συµβαίνει και µετά τη λύση του γάµου; Πώς καθορίζε-
ται αυτό το «εξίσου»; Από την αρχή σας το λέµε, από την πρώτη
συνεδρίαση των επιτροπών. Πώς καθορίζεται το «εξίσου»; Ισό-
τιµα; Ισόχρονα; Ο κύριος Υπουργός λέει ότι «δεν προσπαθούµε
να βάλουµε από την πίσω πόρτα την υποχρεωτικότητα». Πώς γί-
νεται αυτό; Τίθεται τέτοιο ζήτηµα ή δεν τίθεται; Γιατί δεν απαλεί-
φεται αυτός ο όρος; Έχει δηµιουργήσει τόσα προβλήµατα.
Βγάλτε τον. Γιατί τόση επιµονή; Τα δικαστήρια αύριο θα κρίνουν
µε βάση τις διαβεβαιώσεις του Υπουργού από το Βήµα της Βου-
λής; Όχι. Θα κρίνουν σύµφωνα µε το γράµµα του νόµου. 

Για να ενισχυθούν, λοιπόν, όλα τα παραπάνω έρχεται και το
υποχρεωτικό ένα προς τρία του χρόνου µε τον κάθε γονιό, άλλη
µία ασαφής και οριζόντια ρύθµιση, καθώς δεν ξέρουµε ακόµα
και σήµερα σε ποιο 1/3 του χρόνου αναφέρεται, σε ποιες ηλικίες,
αλλά και τις συνέπειες που θα φέρει αυτή η διάταξη. Τι συνέπειες
θα έχει στους υπολογισµούς, παραδείγµατος χάριν, των διατρο-
φών; 

Με τις δύο αυτές αλλαγές θυµίζουµε ότι είναι αντίθετη η συν-
τριπτική πλειοψηφία των φορέων που υποστηρίζει την απόφαση
κατά περίπτωση και όχι την οριζόντια νοµοθέτηση. 

Πάµε τώρα στο άρθρο 14. Προς τη σωστή κατεύθυνση η νο-
µοτεχνική βελτίωση αυτή. Όµως, η διατήρηση των γονικών δι-
καιωµάτων έως την πρωτοβάθµια δικαστική απόφαση µε χρονική
διάρκεια δύο έως πέντε έτη σε περιπτώσεις ενδοοικογενειακής
βίας ή σεξουαλικών αδικηµάτων αντίκειται στη σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης. 

Δεν είµαστε σύµφωνοι µε αυτό. Πρέπει να το αφαιρέσετε. Σας
το λένε όλοι, σύσσωµη η Αντιπολίτευση και σηµαντικά στελέχη
του δικού σας κόµµατος. Δεν ακούτε. Το ότι αναφέρει το νοµο-
σχέδιο τη σύµβαση στην αρχή του δεν σηµαίνει ότι την παρακο-
λουθεί ορθά και στις διατάξεις του. Επιπλέον, δεν χρειάζεται να
πούµε ότι για γονείς πρόσφυγες και µετανάστες δεν γίνεται
λόγος. Επίσης, δεν υπάρχουν και οι νέες µορφές οικογένειας.
Άρα, για ποιον εκσυγχρονισµό µιλάµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο, που συζητάµε

σήµερα επιδιώκει να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις συγκεκριµέ-
νων οµάδων συµφερόντων, κάνοντας όµως παράλληλα τεράστια
ζηµιά στην αναζήτηση της συναίνεσης στο διαζύγιο. Είναι βέβαιο
ότι θα αυξήσει τις κοστοβόρες δικαστικές διαµάχες, που σε
βάθος χρόνου θα ευνοούν τον οικονοµικά δυνατότερο γονιό, τα
τοξικά διαζύγια και το πιο σηµαντικό την ταλαιπωρία των παιδιών
και όλα αυτά σε µια ήδη δύσκολη οικονοµική και κοινωνική συγ-
κυρία σαν αυτή που περνάµε.

Το οικογενειακό δίκαιο δεν είναι πεδίο µάχης για να διαλέ-
ξουµε πλευρά, όπως έκανε το Υπουργείο. Αφουγκραζόµαστε τον
πόνο, την ανάγκη για σταθερότητα και επικοινωνία όλων των γο-
νιών µε τα παιδιά τους, αλλά σολοµώντειες λογικές δεν ταιριά-

ζουν σ’ ένα τόσο ευαίσθητο θέµα που έχει να κάνει µε τη ζωή των
παιδιών. Και γι’ αυτό επιµένουµε: Δοµές που θα πλαισιώνουν
τους δικαστές δηµόσιες και δωρεάν µε τακτική διαµεσολάβηση,
παιδοψυχιάτρους, κοινωνικούς λειτουργούς, µε διερεύνηση κάθε
υπόθεσης σε βάθος, ενώ ως βέλτιστη λύση χρειαζόµαστε οικο-
γενειακά δικαστήρια, καθώς το οικογενειακό δίκαιο απαιτεί εξει-
δίκευση.

Η έλλειψη υποστήριξης του νοµοσχεδίου από τους Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, η κριτική που δέχθηκε από σύσσωµη την
Αντιπολίτευση, αλλά και από σηµαντικά, όπως σας είπα και πριν,
µέλη της Συµπολίτευσης, ενώ παράλληλα έφεραν και συγκεκρι-
µένες τροπολογίες δεν αφήνει κανένα περιθώριο για αµφιβολία.
Εσείς κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε.

Γι’ αυτό σήµερα, λοιπόν, καταψηφίζουµε. Καταψηφίζουµε
επειδή καταλαβαίνουµε την τεράστια ταλαιπωρία µιας οικογέ-
νειας, που σπάζει σε δύο κοµµάτια και πρέπει να βρει νέες ισορ-
ροπίες χάριν του παιδιού ή των παιδιών. Καταψηφίζουµε γιατί
ειλικρινά πιστεύουµε ότι το νέο νοµοσχέδιο δεν βοηθά καθόλου
στο να βρεθούν αυτές οι ισορροπίες, απεναντίας δηµιουργεί
προϋποθέσεις για ακόµα περισσότερες αντεγκλήσεις και διαµά-
χες µε το παιδί ή τα παιδιά στη µέση. Γι’ αυτό καταψηφίζουµε και
καλούµε και τους άλλους Βουλευτές της Συµπολίτευσης να πρά-
ξουν το ίδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Παπακώστα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κυρία

Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, αγαπητοί συνά-
δελφοι, θα µου επιτρέψετε να δώσω τα θερµά µου συγχαρητή-
ρια, κύριε Υπουργέ, σε σας γιατί τολµήσατε να φέρετε σήµερα
εδώ προς νοµοθέτηση το αυτονόητο.

Νοµίζω ότι από την πρώτη στιγµή που η Νέα Δηµοκρατία είχε
αναλάβει τη διακυβέρνηση του τόπου δεν κάνει τίποτε άλλο
παρά να νοµοθετεί για το αυτονόητο. Άκουσα από την προηγού-
µενη οµιλήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και από άλλους οµιλητές της
Αντιπολίτευσης, ότι δεν υπάρχει λόγος να µεταρρυθµίσουµε το
οικογενειακό δίκαιο. Το έχω ακούσει και άλλες φορές. Το ίδιο ει-
πώθηκε και στα νοµοσχέδια, που φέραµε για την παιδεία. Η ίδια
επιχειρηµατολογία ακούγεται ακόµα και για το εργασιακό που
θα έρθει τις επόµενες εβδοµάδες.

Δηλαδή οι δήθεν προοδευτικές δυνάµεις αυτού του τόπου θέ-
λουν µια κατεστηµένη νοοτροπία σαράντα ετών να συνεχίζει να
επιβάλλεται κι εµείς οι δήθεν συντηρητικές δυνάµεις, που προ-
σπαθούµε να τις µεταρρυθµίσουµε, δεν είµαστε οι σωστοί, δεν
είµαστε προς τη σωστή κατεύθυνση.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν κάνει τίποτα άλλο παρά να τολµά να
µεταρρυθµίζει το αυτονόητο, έχοντας σύσσωµη την κοινωνία
δίπλα της. Ακούστηκε µια απίστευτη επιχειρηµατολογία όλες
αυτές τις ηµέρες και στις επιτροπές και σήµερα από τους οµιλη-
τές της αντιπολίτευσης.

Και φτάσαµε στο σηµείο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ραγκούσης, να υποδείξει σήµερα στον Υπουργό Δι-
καιοσύνης ότι κακώς νοµοθετεί, ότι κακώς φέρνει το παρόν νο-
µοσχέδιο και ότι θα αρκούσε να υποδείξει στους δικαστές τι θα
πρέπει να κάνουν; Η βασική αρχή του Συντάγµατος δηλαδή, η
διάκριση των εξουσιών θα πρέπει να παρακαµφθεί; Είναι δυνατόν
να ακούγεται στη Βουλή των Ελλήνων αυτό το πράγµα; Αυτό βε-
βαίως µπορεί στη λογική και στη νοοτροπία του ΣΥΡΙΖΑ να φαν-
τάζει λογικό. Αυτό έχει δείξει στο παρελθόν. Στη δική µας λογική,
όµως, και τη φιλοσοφία αυτό είναι ανεπίτρεπτο, είναι αντισυν-
ταγµατικό και παράνοµο.

Και θα ήθελα να θέσω ένα απλό ερώτηµα: Αν σ’ αυτήν εδώ τη
Βουλή αντί όλων ηµών, βρισκόταν τα παιδιά και αντί για εµάς νο-
µοθετούσαν αυτά, τι θα ψήφιζαν, τι θα αποφάσιζαν σήµερα εδώ;
Μόνο αν αναλογιστούµε την ανάγκη µιας παιδικής ψυχής στην
απόλαυση της γονεϊκής φροντίδας και της µέριµνας, αλλά και τη
συµβολή αυτή στη διαµόρφωση µιας ισορροπηµένης προσωπι-
κότητας, τότε µόνο ίσως µπορέσουµε να δούµε µε διαύγεια για
ποιον λόγο και τι ακριβώς νοµοθετούµε σήµερα.
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Ενδεχοµένως είναι από τις ελάχιστες φορές που βρισκόµαστε
στη διαδικασία νοµοθέτησης κι οφείλουµε περισσότερο από
ποτέ να γκρεµίσουµε τα ιδεοληπτικά οχυρά που µας περικλείουν
και να προσεγγίσουµε το ευαίσθητο αυτό θέµα της αναµόρφω-
σης του οικογενειακού δικαίου µε επίκεντρο πλέον το παιδί.

Είναι γεγονός αδιαµφησβήτητο ότι οι διαπροσωπικές σχέσεις
έχουν µεταβληθεί άρδην από την τελευταία νοµοθετική πρωτο-
βουλία το 1983 σχετικά µε το οικογενειακό δίκαιο της χώρας µας.
Κοινωνιολογικές αλλαγές οι οποίες ακολούθησαν και στο ήδη
υπάρχον µοντέλο της οικογένειας είναι ήδη εύλογο να οδηγούν
και σε µεταβολή του µοντέλου του χωρισµού. Παρ’ όλα αυτά η
απόκτηση παιδιών είναι συνυφασµένη µε τη γονική µέριµνα η
οποία πρώτα και κύρια αποτελεί καθήκον και δευτερευόντως δι-
καίωµα για τους γονείς.

Το καίριο ερώτηµα λοιπόν που διαµορφώνεται σήµερα είναι
κατά πόσον το διαζύγιο είναι ή η λύση ενός συµφώνου συµβίω-
σης θα πρέπει να µεταβάλει το καθήκον αυτό είτε προσαυξάνον-
τάς το προς τη µια πλευρά, είτε ελαττώνοντάς το προς την άλλη.
Το καθήκον ως γονιός και της µέριµνας που το συµπληρώνει δεν
µπορεί και δεν πρέπει να είναι προνόµιο καµµίας πλευράς απο-
κλειστικά. Και ο λόγος δεν είναι άλλος από την αδήριτη ανάγκη
των παιδιών για την ισότιµη γονική φροντίδα και µέσα σε έναν
γάµο ή συµβίωση, αλλά και όταν αυτά πάψουν να ισχύουν.

Βρισκόµαστε ήδη εδώ και αρκετές δεκαετίες ενώπιον ενός νο-
µοθετικού χάσµατος γενεών -θα µου επιτρέψετε την έκφραση-
κατά πολύ αποκλίνων µε την κοινωνική πραγµατικότητα του
2021. Η κοινωνία, ωστόσο, σήµερα αισθάνεται πιο έτοιµη από
ποτέ, ώστε µε την ισχυρή και τολµηρή πολιτική βούληση της Κυ-
βέρνησης να συνδιαµορφώσει ένα σύγχρονο µοντέλο ανατρο-
φής το οποίο αφ’ ενός δεν θα περιθωριοποιεί κανέναν γονέα και
αφ’ ετέρου θα προσφέρει στο παιδί την όσο το δυνατόν επαρκέ-
στερη κατανοµή χρόνου µεταξύ των δύο γονιών του.

Το παρόν νοµοθέτηµα, λοιπόν, συνιστά µια γενναία και µία
πραγµατικά ευαίσθητη µεταρρύθµιση καθώς αγγίζει την οικογέ-
νεια και επικεντρώνεται στο συµφέρον του παιδιού το οποίο κα-
λούµαστε να προασπίσουµε και να θωρακίσουµε. Πρόκειται για
µία πρωτοβουλία, που θα φέρει τη χώρα µας πιο κοντά στην ευ-
ρωπαϊκή κοινότητα, αποµακρύνοντάς την από τις καταδικαστικές
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των και συµµορφώνοντάς την µε τις επιταγές της κοινωνίας µας,
µε τις επιταγές του σήµερα.

Πρωταρχική ρύθµιση λοιπόν του νοµοσχεδίου είναι η µετά-
βαση από το παρωχηµένο στερεότυπο του ενός γονέα απόντα
και του άλλου αποκλειστικά επιφορτισµένου µε την επιµέλεια του
παιδιού στο πλέον υγιές πρότυπο της ισότιµης επαγγελµατικής
και κοινωνικής ζωής. Ενσυνείδητα δηλαδή παρόντες και οι δύο
στη ζωή και την ανατροφή των τέκνων τους ως ισότιµοι πλέον
γονεϊκοί πυλώνες.

Με τις νέες διατάξεις λοιπόν θεσπίζεται το µαχητό τεκµήριο
του 1/3 για την επικοινωνία του παιδιού µε τον γονέα µε τον
οποίο δεν διαµένει. Με τον τρόπο αυτό διασφαλίζεται η αυξη-
µένη και ισόρροπη επικοινωνία των παιδιών και µε τους δύο γο-
νείς. Έτσι, αµφότεροι οι γονείς µπορούν να έχουν ποιοτικό χρόνο
επικοινωνίας µε τα παιδιά τους, συµβάλλοντας ουσιωδώς µε την
παρουσία τους στην οµαλή ψυχική και πνευµατική τους ανά-
πτυξη.

Άλλωστε, όπως ορίζεται και στο άρθρο 18 της Διεθνούς Σύµ-
βασης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού, αποτελεί δικαίωµα του
παιδιού η ανατροφή του και από τους δυο γονείς χωρίς διάκριση
σε σχέση µε την ύπαρξη, την διατήρηση ή µη του νοµικού δε-
σµού των γονέων. Οι µητέρες και οι πατέρες οφείλουν να είναι
εξίσου παρόντες στην ανατροφή του παιδιού τους. Από κοινού
και εξίσου, λοιπόν, η γονική µέριµνα…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
…γεγονός που θα συµβάλει µε θετικό πρόσηµο στον συναι-

σθηµατικό κόσµο του παιδιού και θα αποτελέσει µια σωστή βάση
για την βελτίωση της επικοινωνίας µεταξύ των γονέων και την
αποφυγή των ερίδων. Στόχος, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι να
στηρίξουµε τη µία ή την άλλη πλευρά, να βρούµε νικητές και ητ-

τηµένους γιατί στο τέλος απαλείφεται το συµφέρον του παιδιού,
το οποίο θα πρέπει να είναι πάντα το κύριο µέληµά µας. 

Εξίσου σηµαντικός πυλώνας του παρόντος νοµοσχεδίου
αφορά τη διευθέτηση των διαφορών µεταξύ των γονέων µε τε-
λευταίο στάδιο τον φυσικό δικαστή. Η διαµεσολάβηση συνεισφέ-
ρει, όπως καταδεικνύει η πρακτική, στο να δηµιουργηθεί
κατάλληλο πλαίσιο συνεννόησης, προκειµένου οι διαφορές να
λυθούν εξωδικαστικά και σε πολύ πιο σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Αξίζει, βεβαίως, να αναφερθεί στο σηµείο αυτό πως η Φιλανδία
ήδη εφαρµόζει τη διαµεσολάβηση εδώ και περίπου ένα αιώνα,
από το 1929. Θα πρέπει κάποια στιγµή, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, να αντιληφθούµε -και το οφείλουµε αυτό πρωτίστως στα
παιδιά που φθείρεται ο ψυχισµός τους µέσα από µακροχρόνιες
και αργόσυρτες δικαστικές διαδικασίες και διαµάχες- πως στη
συγκεκριµένη περίπτωση δεν µιλάµε για ψυχρές δικαστικές απο-
φάσεις αλλά για ανθρώπινες ζωές. 

Ολοκληρώνοντας, λοιπόν, την τοποθέτησή µου θα ήθελα να
επισηµάνω πως είναι ίσως η µοναδική φορά, που δεν σχολίασα
την αντιπολιτευτική κριτική και στάση ή την έλλειψη επαρκών
προτάσεων ίσως γιατί στη σηµερινή ηµέρα δεν χωρούν ιδεολη-
ψίες ή πολιτικοί διαξιφισµοί και ίσως γιατί δεν µπορούµε να τα
θυσιάσουµε όλα στο βωµό της πολιτικής και δη της µικροπολιτι-
κής. Εν προκειµένω συζητούµε επί του πιο µεταρρυθµιστικού µε
κοινωνικό πρόσηµο, τολµηρού και συνάµα αυτονόητου νοµοθε-
τικού βήµατος εδώ και δεκαετίες, για ένα νοµοσχέδιο που συγ-
κέντρωσε πάνω από δεκαπέντε χιλιάδες σχόλια στη διαβούλευσή
του και µε ποσοστό 80% να τάσσονται υπέρ των διατάξεών του.
Οµολογουµένως πρωτοφανές και παράλληλα ενθαρρυντικό διότι
µας υποδηλώνει πως βρισκόµαστε πλέον στη σωστή κατεύ-
θυνση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σπουδαιότητα της ψήφισης
του παρόντος νόµου δεν έγκειται απλά και ψυχρά στο ότι εναρ-
µονιζόµαστε µε την προοδευτική ευρωπαϊκή νοµοθεσία, αλλά
στο ότι αντανακλούνται µέσα από αυτό οι κοινωνιολογικές αλλα-
γές των τεσσάρων αυτών δεκαετιών µε κύριο µέληµα το όφελος
το παιδιού, που αποτελεί άλλωστε και τον πυρήνα της κοινωνίας
µας.

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο αποτελεί µία παιδοκεντρική µε-
ταρρύθµιση η οποία ενισχύει και κυρίως προασπίζει το πραγµα-
τικό συµφέρον του παιδιού ως το πρωταρχικό και κυρίαρχο
κριτήριο για τη ρύθµιση των γονέων και των τέκνων τους. 

Γνωρίζουµε όλοι µας ότι τέλειοι γονείς δεν υπάρχουν. Υπάρ-
χουν, όµως, γονείς που ξέρουν να δίνουν την ψυχή τους και τη
ζωή τους ακόµα για τα παιδιά τους τα οποία αγαπούν περισσό-
τερο από την ίδια τους τη ζωή. Και για αυτούς τους γονείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Ολο-
κληρώνω, κυρία Πρόεδρε.

…οφείλει να στηρίζει και να υπηρετεί κάθε κράτος δικαίου που
σέβεται, όχι µόνο τον εαυτό του, αλλά και την ίδια την κοινωνία. 

Δεν θα µπορούσα σήµερα παρά να αισθάνοµαι πραγµατικά
υπερήφανη, όχι µόνο µε το θεσµικό µου ρόλο ως Βουλευτής,
αλλά και ως νοµικός, ως µητέρα γιατί η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας τόλµησε για µία ακόµη φορά να σταθεί στο ύψος των
περιστάσεων αφουγκραζόµενη πρωτίστως την ίδια την κοινωνία
η οποία και στέκεται σύσσωµη για ακόµη φορά στο πλάι της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καππάτος από την Νέα Δηµοκρατία.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-

µερα είναι η Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των Ελλήνων του
Πόντου, που ξεκίνησε από την Οθωµανική Αυτοκρατορία το
1916. Τιµάµε την µνήµη των Ελλήνων του Πόντου, που χάθηκαν
σε αυτά τα δύσκολα χρόνια µε την ευχή ο Ελληνισµός να ευηµε-
ρεί ώστε να µην ξαναζήσει τέτοια γεγονότα.

Σε ότι αφορά το νοµοσχέδιο, που συζητάµε: Το νοµοθετικό
πλαίσιο για το οικογενειακό δίκαιο στη χώρα µας έρχεται από το

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΕ’ - 19 ΜΑΪΟΥ 2021 12547



µακρινό 1983. Τα παιδιά που γεννήθηκαν τότε σήµερα είναι ενή-
λικες σαράντα χρονών περίπου. Οι κοινωνικές αλλαγές, που
έχουν συµβεί από τότε στην κοινωνία µας και στις ανθρώπινες
σχέσεις είναι κοσµογονικές. Διαβάζουµε τα στοιχεία για την εξέ-
λιξη των διαζυγίων στην Ελλάδα. Η οικονοµική κρίση της τελευ-
ταίας δεκαετίας, αλλά και οι συνέπειες της πανδηµίας έχουν
συµβάλει στην αύξηση των αιτήσεων για διαζύγιο. Μέσα σε αυτή
την πραγµατικότητα υπάρχουν τα παιδιά των χωρισµένων ζευ-
γαριών, τα παιδιά που δεν µπορούν να επεξεργαστούν την κατά-
σταση, που βιώνουν και οι συνέπειες ενός διαζυγίου τα
ακολουθεί για όλη τους τη ζωή.

Το σηµερινό πλαίσιο αποκλειστικής επιµέλειας και διατροφής
οδηγεί σε συγκρούσεις. Οι σχέσεις γονέα και παιδιού, πολύ
συχνά, γίνονται µέρος µιας εµπορικής συναλλαγής ή ακόµα χει-
ρότερα µιας πολεµικής ατµόσφαιρας µε το παιδί να βρίσκεται
στη µέση της αντιδικίας. Αρκετές υποθέσεις φτάνουν στη δικαιο-
σύνη και σε αυτές εµπλέκεται η ευρύτερη οικογένεια των δυο
γονέων. Ενώ, λοιπόν, τα παιδιά πρέπει να είναι το επίκεντρο του
νοµοθετικού πλαισίου και να προστατεύονται όσο περισσότερο
γίνεται από τις αρνητικές συνέπειες των διαζυγίων παρατηρούµε
ότι αυτό δεν συµβαίνει στο βαθµό που θα έπρεπε. Εποµένως, το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης για τις σχέσεις των γο-
νέων και τέκνων αποτελεί µια αναγκαία παρέµβαση στο ευρύ-
τερο οικογενειακό δίκαιο της χώρας µας. 

Οι κοινωνικές εξελίξεις επιβάλουν την προσαρµογή της νοµο-
θεσίας. Όπως έχει πει επανειληµµένως ο κύριος Υπουργός πρό-
κειται για ένα νοµοσχέδιο µε παιδοκεντρικό χαρακτήρα. Όλοι
γνωρίζουµε σε αυτή την Αίθουσα ότι το νοµοσχέδιο δηµιούργησε
µια µεγάλη συζήτηση στη δηµόσια σφαίρα και αυτό είναι λογικό,
καθώς αφορά πολλούς συµπολίτες µας που καλούνται να δια-
χειριστούν µια ψυχοφθόρα κατάσταση στην καθηµερινότητά
τους, µια κατάσταση που παραµένει ψυχοφθόρα ακόµα και όταν
µιλάµε για ένα συναινετικό διαζύγιο. Η γονική αποξένωση παρα-
µένει πρόβληµα για τα παιδιά ακόµα και όταν αυτά έχουν δια-
ζευγµένους γονείς που διατηρούν καλές σχέσεις.

Βεβαίως ένα νοµοσχέδιο δεν µπορεί να αντιµετωπίσει κάθε πε-
ρίπτωση ξεχωριστά. Αυτό είναι η ευθύνη της ελληνικής δικαιο-
σύνης η οποία κρίνει τι είναι το καταλληλότερο για τα παιδιά.
Ωστόσο το νοµοσχέδιο µπορεί να βελτιώσει τη συνολική εικόνα
και το κυριότερο να συµβάλει στην οικοδόµηση µιας διαφορετι-
κής νοοτροπίας στην ελληνική κοινωνία σε ό,τι αφορά τη σχέση
γονέων-παιδιών µετά τα διαζύγιο. Το νοµοσχέδιο καθιερώνει ως
βάση τη συνεπιµέλεια, αυτό που αποτελεί καθήκον και των δυο
γονέων µε δυνατότητα παρεκκλίσεων κατόπιν συµφωνίας.

Ζούµε στην Ελλάδα όπου υπάρχουν συγκεκριµένες κοινωνικές
πραγµατικότητες. Θεωρώ ότι δεν πρέπει το νοµοθετικό µας πλαί-
σιο να αναπαράγει το κοινωνικό στερεότυπο ότι ο πατέρας δεν
έχει ισότιµη συµµετοχή στην ανατροφή των παιδιών και ότι αυτό
αποτελεί ευθύνη κυρίως της µητέρας. Το ορθό είναι να λάβουµε
υπ’ όψιν τις σηµερινές πραγµατικότητες στην κοινωνική και επαγ-
γελµατική ζωή και στην άσκηση γονικής µέριµνας από τους δυο
γονείς.

Το νοµοσχέδιο διαπνέεται από την αρχή της µη διάκρισης µε-
ταξύ των γονέων και της κοινής γονικής µέριµνας από τους δυο
γονείς µετά το διαζύγιο, κάτι που ισχύει στις περισσότερες ευ-
ρωπαϊκές χώρες. Το επιχείρηµα µάλιστα ότι η συνεπιµέλεια µπο-
ρεί να λειτουργήσει µόνο σε ζευγάρια, που έχουν χωρίσει χωρίς
συγκρούσεις και δικαστικές διενέξεις είναι παρελκυστικό. Η συν-
τριπτική πλειοψηφία των γονέων, που χωρίζουν το κάνουν γιατί
οι σχέσεις τους δεν ήταν ιδανικές αν όχι ήδη συγκρουσιακές. Σε
διαφορετική περίπτωση δεν θα χώριζαν. Αυτή η λογική µάλιστα
µπορεί σε ορισµένες περιπτώσεις να αποτελέσει αιτία πρόκλη-
σης εντάσεων µε σκοπό τη διεκδίκηση της αποκλειστικής γονικής
µέριµνας.

Ακούω την κριτική ότι πράγµατι η συνεπιµέλεια µπορεί να δη-
µιουργήσει ένα καθεστώς εναλλασσόµενης κατοικίας για τα παι-
διά. Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας αναρωτηθούµε
ποιος είναι ο µεγαλύτερος κίνδυνος για την ψυχολογία των παι-
διών; Αυτός που προέρχεται από τον διαµοιρασµό του χρόνου
τους σε διαφορετικά σπίτια ή ο κίνδυνος από την αποξένωση των
παιδιών από τον πατέρα τους ή την µητέρα τους; Για την αξία

της διαµεσολάβησης ως νοµικού εργαλείου έχουµε ξαναµιλήσει
πρόσφατα σε αυτή την Αίθουσα. 

Πέρα από την νοµική πτυχή του θέµατος διαβάζω τα συµπε-
ράσµατα της Ελληνικής Ψυχολογικής Εταιρείας. Είναι σηµαντικό
το νοµοθετικό πλαίσιο να δίνει τη δυνατότητα της συνεπιµέλειας,
κυρίως όµως να ενθαρρύνει τη συµβουλευτική διαµεσολάβηση
για τους γονείς µε στόχο τη διαχείριση των συγκρούσεων και την
αποφυγή ακραίων αντιδράσεων που επιβαρύνουν την ψυχοσω-
µατική λειτουργία των παιδιών. Θα πρέπει να αναφερόµαστε
στην ανάγκη καθιέρωσης µιας γενικότερης κουλτούρας συνεν-
νόησης, κάτι το οποίο εµπεριέχεται στον νόµο που συζητάµε σή-
µερα. 

Ακούω µε ενδιαφέρον και σεβασµό την κριτική που ασκείται
ιδίως σε ό,τι αφορά το µαχητό τεκµήριο για το 1/3 του χρόνου
επικοινωνίας του παιδιού µε τον κάθε γονέα. Θεωρώ ότι ο νόµος
είναι αρκετά ευέλικτος µε την προϋπόθεση ότι αναφερόµαστε
στο συµφέρον των παιδιών πρωτίστως, καθώς ο νόµος δεν ρυθ-
µίζει γενικά το διαζύγιο. Η διάκριση µεταξύ γονικής µέριµνας και
επιµέλειας δεν καταργείται και η επιµέλεια συνεχίζει να αποτελεί
αντικείµενο χωριστής ρύθµισης όταν αυτό χρειάζεται. 

Επίσης, παραµένει η δυνατότητα προσφυγής στη δικαιοσύνη,
η οποία µπορεί να ρυθµίζει διαφορετικά τη γονική µέριµνα. Ο δι-
καστής µπορεί να προστατεύσει τη µητέρα και το παιδί σε ειδικές
περιπτώσεις, όπως ακριβώς συµβαίνει και σήµερα. Παραµένει η
δυνατότητα της δικαιοσύνης να κρίνει µε αντικειµενικά κριτήρια
και µε τα οποία θα αποφασίζει για τη γονική µέριµνα για το συµ-
φέρον του παιδιού.

Τέλος, καθώς µιλάµε για τη συµµετοχή της δικαιοσύνης και
των δικαστών ως φυσικών προσώπων σε τόσο ευαίσθητα ζητή-
µατα δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στις προβλέψεις του
νόµου για την εκπαίδευση των δικαστών. Η οργάνωση επιµορ-
φωτικών προγραµµάτων για εννιακόσιους δικαστές πρώτης
γραµµής είναι κρίσιµο στοιχείο για την αφοµοίωση του νόµου.

Σε αυτό το πλαίσιο θα ήθελα να τονίσω ότι το σηµερινό νοµο-
θετικό πλαίσιο λόγω παλαιότητας δεν µπορεί να ενσωµατώσει
ικανοποιητικά τις προόδους, που έχουν γίνει σε κλάδους της επι-
στήµης, όπως η ψυχολογία, η οποία είναι καθοριστικός σύµβου-
λος για να αντιληφθούµε τι επιπτώσεις έχει για τα παιδιά µια
τόσο δύσκολη διαδικασία.

Για τον ίδιο λόγο είναι απαραίτητη και η προσαρµογή της δι-
καιοσύνης, η οποία καλείται να κρίνει την τύχη οικογενειών µε
αποφάσεις που επηρεάζουν καθοριστικά τη µετέπειτα ζωή των
παιδιών. Πρόκειται για ιδιαίτερα σύνθετες αποφάσεις στις οποίες
πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν οι εξελίξεις στην επιστήµη, όπως
είναι η ψυχολογία. Ορθώς το νοµοσχέδιο προβλέπει την εκπαί-
δευση των δικαστικών µας.

Ως δικηγόρος που έχω αντιµετωπίσει αρκετές φορές υποθέ-
σεις, που αφορούν τη διεκδίκηση παιδιών από διαζευγµένους γο-
νείς βλέπω ότι το νοµοσχέδιο ενδιαφέρεται για το παιδί γιατί γι’
αυτό έχουµε υποχρέωση και να προβλέψουµε και να προστατέ-
ψουµε ως οικογένεια, ως κοινωνία, ως κράτος δικαίου. Γι’ αυτό
κρίνω ότι το νοµοσχέδιο είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και το
στηρίζω.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι δεν πρέπει να παραταθεί η αδράνεια και η
καθυστέρηση στη µεταρρύθµιση του νοµοθετικού πλαισίου για
τις σχέσεις γονέων και τέκνων.

Συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ, για την τόλµη να προχωρήσετε
σε αυτήν την απαραίτητη µεταρρύθµιση, η οποία αντανακλά την
αποφασιστικότητα του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης για
τις αποφασιστικές τοµές προς όφελος της κοινωνίας, όπως δε-
σµεύτηκε η Νέα Δηµοκρατία στους Έλληνες πολίτες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κοτρωνιάς από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό
ότι πρόκειται για την πρώτη µεγάλη αναµόρφωση του οικογενει-
ακού δικαίου τριάντα οκτώ χρόνια µετά τον ν.1329/83. 

Σήµερα συζητάµε για µια σηµαντική µεταρρύθµιση, η οποία
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έχει ξεκάθαρα ως κέντρο της το παιδί και όχι όπως ακούστηκε
ασφαλώς τους γονείς. Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, που φιλοδοξεί
µε αυτόν τον παιδοκεντρικό του χαρακτήρα να αλλάξει τη φιλο-
σοφία του οικογενειακού δικαίου και να την προσαρµόσει στην
εποχή µας µε βάση όλες τις σύγχρονες, επιστηµονικές και κοι-
νωνιολογικές αντιλήψεις πάνω στις σχέσεις γονέων και την ανα-
τροφή των παιδιών, θεσπίζοντας σχεδόν το αυτονόητο, δηλαδή
την από κοινού άσκηση της γονικής µέριµνας και από τους δύο
γονείς σε περίπτωση διαζυγίου ή λύσης του συµφώνου συµβίω-
σης. 

Κυρίες και κύριοι, δηλώνω υπέρµαχος της ισότητας των δύο
φύλων, ανδρών και γυναικών και της ισότιµης αντιµετώπισης των
υποχρεώσεών τους και των δικαιωµάτων τους σε όλες τις εκφάν-
σεις της ζωής. Πιστεύω ότι η µητέρα και ο πατέρας, ισότιµα και
µε τα χαρακτηριστικά που τους έχει δώσει η ίδια η φύση, πρέπει
να υποχρεώνονται, αλλά και να διευκολύνονται στην επιµέλεια
της ανατροφής των παιδιών που οι ίδιοι έχουν φέρει στον κόσµο,
αλλά και να λαµβάνουν και οι δύο τις ευθύνες αυτής της επιµέ-
λειας. Αυτό κάνει το νοµοσχέδιο, αν θέλουµε να το δούµε αντι-
κειµενικά και χωρίς να επικεντρωνόµαστε σε υποπεριπτώσεις τις
οποίες πολλές φορές γενικεύουµε. 

Αλήθεια, είναι κανείς που πιστεύει ότι η σηµερινή κοινωνία
µπορεί να λειτουργήσει στις συνθήκες που υπήρχαν το ’83; Πόσα
διαζύγια είχαµε το ’83 και πόσα σήµερα; Πόσες ήταν τότε οι ερ-
γαζόµενες γυναίκες; Υπήρχε τότε σύµφωνο συµβίωσης; Η κοι-
νωνική ενηµέρωση και πληροφόρηση είναι η ίδια; Τα παιδιά και
η ανατροφή τους έχουν τις ίδιες απαιτήσεις;

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση µπορούσε να µην ασχοληθεί
µε ένα θέµα που καίει και όµως, µε αίσθηση καθήκοντος και ευ-
θύνης, τολµά και προχωρά στην πρώτη µεγάλη αναµόρφωση του
οικογενειακού δικαίου, µε στόχο τη βελτίωση της θέσης του παι-
διού και µε γνώµονα τον σεβασµό στην ισότητα των δύο φύλων,
τον σεβασµό στα δικαιώµατα των γυναικών και στην ισορροπη-
µένη παρέµβαση στην κοινωνία χωρίς ακρότητες. 

Το εν λόγω νοµοσχέδιο παρουσιάζει πέντε καινοτοµίες: 
Πρώτον, την από κοινού και εξίσου άσκηση της γονικής µέρι-

µνας µετά τον χωρισµό των δύο γονέων. 
Δεύτερον, εντάσσει τη διαµεσολάβηση ως πρόδροµο στάδιο

πριν οι διαζευγµένοι καταλήξουν στον φυσικό δικαστή. 
Τρίτον, εισάγει την θέσπιση µαχητού κριτηρίου για το 1/3 του

χρόνου επικοινωνίας του παιδιού µε τον κάθε γονέα, µια καινο-
τοµία που επίσης θα βοηθήσει στη συνεννόηση πριν τον δικαστή. 

Τέταρτον, θεσπίζει αντικειµενικά κριτήρια µε τα οποία ο δικα-
στής θα κρίνει πώς πρέπει να κατανείµει τη γονική µέριµνα. 

Και πέµπτον, προβλέπει την επιµόρφωση και την προσαρµογή
των δικαστών στη νέα αυτή φιλοσοφία σε ό,τι αφορά τα θέµατα
του οικογενειακού δικαίου. Και είναι γεγονός ότι το νοµοσχέδιο
έτυχε ευρύτατης δηµοσιότητας και διαβούλευσης συγκεντρώ-
νοντας µακράν κάθε άλλου νοµοσχεδίου τα περισσότερα σχόλια
κατά τη διαβούλευση. Μάλιστα αποτέλεσε και για πολλούς ένα
ιδιότυπο πεδίο αντιπαράθεσης. 

Κυρίες και κύριοι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν είναι ασφαλώς
πεδίο πολιτικής αντιπαράθεσης και πολύ περισσότερο δεν µπο-
ρεί να είναι πεδίο µάχης των δύο φύλων ούτε όχηµα για να µε-
ταφέρονται στη Βουλή τα βιώµατα και οι κοινωνικές εµπειρίες
του καθενός µας. Το νοµοσχέδιο εκσυγχρονίζει το οικογενειακό
δίκαιο και καθιερώνει την συναινετική επιµέλεια των παιδιών η
προστασία των οποίων αποτελεί και τον κύριο στόχο του.

Παρακολούθησα και άκουσα µε προσοχή τις τοποθετήσεις
όλων των φορέων κατά την ακρόαση της Επιτροπής Δηµόσιας
Διοίκησης και Δικαιοσύνης. Η αίσθησή µου είναι ότι, παρά τις επι-
µέρους διαφοροποιήσεις τους σε κάποια θέµατα, το νοµοσχέδιο
καλύπτει µε τη φιλοσοφία του την πλειοψηφία των φορέων. Και,
πράγµατι, το νοµοσχέδιο ανταποκρίνεται σ’ αυτό που η ελληνική
κοινωνία ζητάει σήµερα και µάλιστα µε τις προσθήκες που κατέ-
θεσε ο αρµόδιος Υπουργός διευκρινίζονται ακόµα περισσότερο
όσα αποτέλεσαν σηµεία κριτικής, αφού πλέον ξεκαθαρίζει ότι
δεν προβλέπει υποχρεωτική συνεπιµέλεια ούτε προφανώς ότι
ήταν προϊόν κοινωνικών πιέσεων. Αντίθετα, ανταποκρίνεται στις
συστάσεις του Συνηγόρου του Πολίτη για αλλαγή νοµοθεσίας
και διαφορετική επικοινωνία µεταξύ παιδιών και γονέων, βελτιώ-

νει τη θέση της χώρας µας η οποία καλείται κάθε τόσο από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου για πα-
ρόµοιες περιπτώσεις και βελτιώνει το όλο πλαίσιο καθορισµού
των όρων της συνεπιµέλειας των παιδιών. 

Βασικός άξονας του παρόντος αποτελεί η διατήρηση της κοι-
νής παρουσίας και συµµετοχής και των δύο γονιών στην ανα-
τροφή των παιδιών τους και µετά τη λήξη του γάµου ή του
συµφώνου συµβίωσης. Διαφυλάσσεται δηλαδή η αρχή της ισό-
τητας των γονικών ευθυνών και δικαιωµάτων απέναντι στο παιδί
έχοντας ως στόχο τον τελικό ωφελούµενο, που, όπως είπα και
πριν, δεν είναι άλλος από το ίδιο το παιδί, το οποίο θα συνεχίσει
να απολαµβάνει τη φροντίδα και των δύο γονιών του. Και ας κα-
ταλάβουν όποιοι ή όποιες θεωρούν αποκλειστικό τους δικαίωµα
την επιµέλεια ότι έχουν λάθος. 

Στο πλαίσιο αυτό προσδιορίζεται µε τρόπο σαφή η νόµιµη κα-
τοικία του παιδιού, ενώ παράλληλα καθορίζονται οι πράξεις στις
οποίες αποφασίζει από µόνος του ο γονέας µε τον οποίο αυτό
διαµένει, καθώς και οι περιπτώσεις στις οποίες υποχρεούνται να
αποφασίζουν από κοινού οι δύο γονείς.

Για την αντιµετώπιση των δυσχερειών, που ενδέχεται να προ-
κύψουν κατά την συνεπιµέλεια το παρόν νοµοσχέδιο ανάγει τη
συναινετική επικοινωνία των γονέων σε νόµιµη υποχρέωσή τους
προκειµένου να καταλήξουν σε αµοιβαία αποδεκτές λύσεις είτε
µόνοι τους είτε µε τη βοήθεια διαµεσολαβητή όπου αυτό κρίνεται
απαραίτητο. 

Σε περίπτωση βέβαια αδιεξόδου, όπως γινόταν πάντα, υπάρχει
πάντα η προσφυγή στο δικαστήριο, το οποίο θα προσφέρει την
ενδεδειγµένη λύση ανά περίπτωση. Η εκδίκαση των συγκεκριµέ-
νων υποθέσεων, σύµφωνα µε το παρόν νοµοσχέδιο θα γίνεται
από δικαστές και αυτό είναι, όπως είπα, µία από τις καινοτοµίες
του νοµοσχεδίου, οι οποίοι θα έχουν παρακολουθήσει ειδικά επι-
µορφωτικά σεµινάρια της Εθνικής Σχολής Δικαστικών Λειτουρ-
γών από εξειδικευµένο προσωπικό, όπου ανάµεσα στα γνωστικά
αντικείµενα κατάρτισής τους θα περιλαµβάνονται και οι διεθνείς
συµβάσεις, µε βασικότερη τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης.

Η ρύθµιση αυτή έρχεται ως απάντηση σε µία ακόµα ανησυχία
που ακούστηκε, ιδιαίτερα αυτή της κατάλυσης δήθεν της Σύµ-
βασης της Κωνσταντινούπολης η οποία, όπως αναφέρεται ρητά
και στο άρθρο 1, αποτελεί τη βάση στην οποία οι διατάξεις του
παρόντος θα ερµηνεύονται και θα εφαρµόζονται. 

Επιπλέον, µε το άρθρο 14 αναφέρονται τα κριτήρια αξιολόγη-
σης κακής άσκησης των γονικών καθηκόντων, συµπεριλαµβανο-
µένης της βίαιης και κακοποιητικής συµπεριφοράς και ορίζονται
οι ανάλογες συνέπειες στις οποίες συµπεριλαµβάνεται η µερική
ή ολική αφαίρεση γονικής µέριµνας ή της συνεπιµέλειας ή της
επιµέλειας. Σε κάθε περίπτωση ο δικαστής µπορεί να παρεκκλίνει
από το µαχητό πλέον τεκµήριο του 1/3, σύµφωνα µε τη συνολική
στάση του γονέα που κατηγορείται για τη βία, µε αποτέλεσµα
την προστασία των υπολοίπων µελών της οικογένειας, όπως συµ-
βαίνει και µέχρι σήµερα.

Τέλος, στο πλαίσιο εκσυγχρονισµού του υφιστάµενου νοµικού
πλαισίου εντάσσονται και οι ρυθµίσεις στις οποίες προβλέπεται
το άυλο συναινετικό διαζύγιο, καθώς και η εξοµοίωση των εκτός
γάµου παιδιών µε εκείνα εντός γάµου, στην εφαρµογή των δια-
τάξεων για τη γονική µέριµνα µετά το διαζύγιο ή την ακύρωση
του γάµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε δεδοµένο ότι το µοντέλο της
σύγχρονης ελληνικής οικογένειας έχει αλλάξει, µε ζητούµενο την
ολοένα και πιο ισότιµη συµµετοχή και των δύο γονέων στην ανα-
τροφή των παιδιών, είναι χρέος µας να διαφυλάξουµε τον ρόλο
και των δύο αυτών γονιών εξίσου και µετά τη λήξη ενός γάµου.
Και είναι προφανές και βέβαιο ότι το νοµοσχέδιο αυτό προσφέρει
µία νέα βάση διαλόγου για τους χωρισµένους γονείς και αποτε-
λεί ένα σηµαντικό εργαλείο για τους δικαστές, ώστε να παίρνουν
την καλύτερη απόφαση για το συµφέρον των παιδιών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βερναρδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
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Ίσως έχουν ειπωθεί πάρα πολλά. Ας κάνουµε κάτι διαφορε-
τικό. Έλαβα µία επιστολή το πρωί από έναν πολίτη και νοµίζω ότι
έχει µία ιδιαίτερη σηµασία να σας διαβάσω ορισµένα αποσπά-
σµατα, γιατί αναφέρεται στο νοµοσχέδιο. 

Είναι µία γυναίκα που γράφει τα εξής: «Ήµουνα τυχερή. Δεν
υπήρξα θύµα σεξουαλικής κακοποίησης, είχα την ατυχία όµως
να υπάρξω θύµα ενδοοικογενειακής βίας, κακοποιητικής συµπε-
ριφοράς και σταθερού bullying µέσα στο γάµο µου. Το νοµοσχέ-
διο µε έχει κάνει να ξαναβλέπω εφιάλτες, πεντέµισι χρόνια µετά
την ηρωική έξοδο, που έφερε µετά από καιρό ο περιοριστικός
όρος να µη µε προσεγγίζει σε συγκεκριµένη ακτίνα ο πρώην σύ-
ζυγος και εν τέλει το διαζύγιο που δεν µου το έδινε, βγήκε κάποια
στιγµή µετά από χρόνια αυτόµατα. Δεν είµαι η µόνη. 

«Σερφάρω στο διαδίκτυο, µπαίνω στα social media, φωνές,
κραυγές. Έχω υπάρξει παιδί ενός τροµακτικά συγκρουσιακού
διαζυγίου. Οι γονείς µου σύρθηκαν και µε έσυραν στα δικαστήρια
για χρόνια, πολλά χρόνια. Για την ακρίβεια πέρασα την πρώιµη
εφηβεία µου, µέχρι και τα πρώτα µου ενήλικα χρόνια σε αίθουσες
δικαστηρίων και γραφεία δικαστών. Θυµάµαι το διαζύγιο των γο-
νιών µου και τρέµω» γράφει µία γυναίκα. «Παρακαλώ τον πρώην
να παίρνει τα παιδιά. Για πολύ καιρό µε εκβίαζε και δεν τα
έπαιρνε το σαββατοκύριακο ή τις καθηµερινές που είχε ορίσει
το δικαστήριο και µετά στο καπάκι µού έκανε και µήνυση για πα-
ρεµπόδιση επικοινωνίας».

Δεν είναι οι µόνες που τρέµουν στο ενδεχόµενο να περάσει ο
νόµος-τέρας, µανάδες θύµατα ενδοοικογενειακής βίας, µανάδες
που οι πατεράδες δεν δίνουν διατροφή για το παιδί τους, που
συνεχίζουν να κανιβαλίζουν την πρώην σύζυγο µε σαδισµό, σε
κάθε µικρή ρωγµή και χαραµάδα, που δηµιουργείται στην επικοι-
νωνία για το παιδί ή τα παιδιά.

Βρίσκονται µπροστά στην εφιαλτική προοπτική να µπορεί ο κα-
κοποιητικός πατέρας και πρώην σύζυγος, αυτός που ενώ δεν
πληρώνει διατροφή, τις τραβολογάει για ψύλλου πήδηµα στα δι-
καστήρια -όπως µου συνέβη- να συνεχίσει να τις κακοποιεί µε τις
γνώριµες τακτικές bullying, αφού βάζει ξανά πόδι εντός, από την
πίσω πόρτα για να ελέγχει τη ζωή της. 

Η διατροφή για το παιδί στην ισόχρονη συνεπιµέλεια δεν θα
υπάρχει φυσικά και αυτοί, που την σκαπούλαραν έτσι κι αλλιώς,
οι ίδιοι που έχουν τα λεφτά να αφισοκολλούν µια πρωτεύουσα
µε πανάκριβες διαφηµίσεις και τις διασυνδέσεις, ώστε η ΣΤΑΣΥ
να φιλοξενεί τις αφίσες αυτές δωρεάν, θα γλιτώνουν τη δια-
τροφή στο εξής και µε τη βούλα του νόµου. Μήπως για αυτό τον
λόγο γίνεται τόσο lobbying από την λίγκα των ενεργών πατερά-
δων, µε προφίλ φάντασµα, όπως κατήγγειλε η πρώην υπουργός
και Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαριέττα Γιαννάκου,
που ξεσπαθώνουν ξαφνικά και η Κυβέρνηση έρχεται να τους
κάνει όλα τα χατίρια, εισάγοντας τις υποχρεωτικές πολλαπλές
απευθείας επαφές και συνδιαλλαγές των γονέων, ακόµα και σε
περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας σε αντίθεση µε τις διατά-
ξεις της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης; Και µετά µας φταίει
ο Ερντογάν; Και όλα αυτά χωρίς καν την πρόβλεψη ίδρυσης οι-
κογενειακών δικαστηρίων που έχουν νοµοθετηθεί από το 1996»;
Αυτά και άλλα πολλά σε µία επιστολή η οποία είναι συγκλονι-
στική. 

Και νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι στον κόσµο αυτόν θα πρέπει
να απευθυνθείτε. Αυτό τον κόσµο θα πρέπει να ανησυχείτε ότι
δεν τον πείθετε. Αυτός ο κόσµος είναι που ανησυχεί και είναι
πολύς κόσµος, είναι υπαρκτός κόσµος. 

Έχουν ειπωθεί πολλά, όπως είπα και στην αρχή της οµιλίας
µου, για αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν θα τα αναφέρω. Θα κάνω µόνο
δύο µικρές παρατηρήσεις. Διατείνεστε ότι το νοµοσχέδιό σας
είναι παιδοκεντρικό. 

Κύριε Υπουργέ, το πόσο ενδιαφέρεστε για τα παιδιά φαίνεται
από τη συµπεριφορά που επιφυλάξατε στον θεσµό «Το Σπίτι του
Παιδιού», ένα συγκροτηµένο και επίπονο έργο, που ανέλαβαν και
έφεραν εις πέρας ειδικοί επιστήµονες, ψυχολόγοι, καθηγητές,
νοµικοί, παράγοντες του Υπουργείου Δικαιοσύνης, εισαγγελικοί
λειτουργοί, µε έτοιµα κτήρια, έτοιµο προσωπικό, έτοιµο θεσµικό
πλαίσιο. Το παραλάβατε. Σας είχα κάνει και επίκαιρη ερώτηση
και µου είπατε ότι ναι, συµφωνούµε και προχωράµε. 

Έχουν περάσει δύο χρόνια και το µόνο που έχετε καταφέρει

είναι να το διαλύσετε. Το µόνο που έχετε καταφέρει είναι να κά-
νετε ξανά απευθείας αναθέσεις για ζητήµατα τα οποία είχαν επι-
λυθεί. Και καταφέραµε οι ανήλικοι, τα θύµατα των κακοποιητικών
συµπεριφορών να έχουν έναν φιλικό χώρο στη ΓΑΔΑ, να αναλαµ-
βάνει η Αστυνοµία και αυτό το καθήκον. Καταφέρατε να κατα-
στήσετε την Αστυνοµία ανώτερη δύναµη από όλο το σύγχρονο
νοµικό και επιστηµονικό κόσµο. Δεν ξέρω αν το έχετε καταλάβει,
αλλά έχετε ευτελίσει κάθε έννοια νοµικού φιλελευθερισµού και
κάθε έννοια σοβαρότητας ενός σύγχρονου κράτους.

Ένα δεύτερο σηµείο είναι πολύ σηµαντικό. Υπάρχει ένα βασικό
ερώτηµα που πλανάται. Ποιος νοµοθετεί σε αυτή τη χώρα; Η
Βουλή, τα κόµµατα, οι Βουλευτές, οι αντιπροσωπευτικές κοινω-
νικές οργανώσεις ή οργανωµένα οικονοµικά κέντρα, που χρηµα-
τοδοτούν καµπάνιες προς ίδιον όφελος; Αγνοήθηκαν εδώ
συστηµατικά οι γυναικείες και φεµινιστικές οργανώσεις, οι τοπο-
θετήσεις έγκριτων νοµικών, η ολοµέλεια των δικηγορικών συλ-
λόγων, ο Συνήγορος του Πολίτη, η Διεθνής Αµνηστία, οι
ολοµέλειες των δικηγορικών συλλόγων…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ο Συ-
νήγορος του Πολίτη; 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ο Συνήγορος του Πολίτη
βεβαίως, βεβαίως, στο σύνολό του. Θα απαντήσετε. 

Σας το έχουν επισηµάνει και Βουλευτές ή Βουλεύτριες του
κόµµατός σας. Κάτι σοβαρό συµβαίνει για να µη συµφωνούν όλοι
αυτοί µε τον νόµο σας. Και επειδή το οικογενειακό δίκαιο είναι
ένα κατ’ εξοχήν δίκαιο κοινωνικών σχέσεων, που είναι ώριµες
προς ρύθµιση και για αυτό ενδύονται ή πρέπει να ενδύονται µε
πολύ µεγάλη έµπρακτη κοινωνική συναίνεση, προκαλεί µεγάλη
απορία ο τρόπος που επιλέγετε να νοµοθετήσετε. Ποιος νοµο-
θετεί σε αυτή τη χώρα, κατά το παλιό ερώτηµα «ποιος κυβερνά
αυτή τη χώρα;»; Αυτό είναι το ερώτηµα, που πλανάται σήµερα
στην ελληνική κοινωνία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός κ. Κώτσηρας για εννιά

λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ξεκινώντας, θα ήθελα κατ’ αρχάς να αναφερθώ κι εγώ στην

Ηµέρα Μνήµης των εκατόν δύο χρόνων από τη Γενοκτονία των
Ελλήνων του Πόντου, µιας µέρας θηριωδίας, µίας µέρας δράµα-
τος γι’ αυτούς τους ανθρώπους. Η ελληνική Βουλή τίµησε σή-
µερα την ηµέρα αυτή και αναµφίβολα οφείλουµε όλοι να
«θυσιάζουµε» αυτήν την ηµέρα για να θυµόµαστε τη θηριωδία,
που έλαβε χώρα εκατόν δύο χρόνια πριν και να κάνουµε το παν
και για τη διεθνοποίηση του συγκεκριµένου ζητήµατος, προκει-
µένου πραγµατικά να υπάρξει µια ιστορική δικαίωση αυτής της
ηµέρας και των ανθρώπων, που χάθηκαν και εκδιώχθηκαν εκείνη
την περίοδο.

Δεύτερον, ο κ. Βερναρδάκης αναφερόµενος στην οµιλία του
στη γενικότερη προστασία των ανηλίκων και τις πολιτικές της Κυ-
βέρνησης, έκανε λόγο για το «Σπίτι του Παιδιού». Σας ενηµε-
ρώνω, κύριε Βερναρδάκη, ότι τις επόµενες µέρες θα παραδοθεί
και θα είναι έτοιµο προς λειτουργία το «Σπίτι του Παιδιού» της
Αθήνας. Οφείλω να οµολογήσω ότι στο Υπουργείο Δικαιοσύνης
κάναµε µια τεράστια προσπάθεια για να αρθούν δυσλειτουργίες
διοικητικές, τεχνικές, νοµικές σε ένα προβληµατικό νοµικό πλαί-
σιο, το οποίο, ειρήσθω εν παρόδω, θα χρειαστεί αλλαγές. Όµως,
εµείς οφείλουµε να κάνουµε το παν µε το υφιστάµενο πλαίσιο,
ώστε να λειτουργήσουµε το «Σπίτι του Παιδιού». 

Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι υπάρχει υπό επεξερ-
γασία ένα εθνικό σχέδιο δράσης για τα δικαιώµατα του παιδιού.
Η χώρα µας συµµετέχει ενεργά στο Συµβούλιο της Ευρώπης για
τη δηµιουργία της πολιτικής για τα δικαιώµατα του παιδιού 2022
- 2027, φτιάχνοντας έτσι για πρώτη φορά ένα πλαίσιο ολοκλη-
ρωµένης ενεργούς πολιτικής συµµετοχής του Υπουργείου σε
σχέση µε τα δικαιώµατα του παιδιού. Ως εκ τούτου, επειδή η
χώρα µας το 2019, σύµφωνα µε το Scoreboard της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ήταν τελευταία, ουραγός στη φιλική δικαιοσύνη στα
παιδιά, καλό είναι να µιλάµε µε έργα και όχι να αναφερόµαστε
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θεωρητικά σε πράγµατα τα οποία θα µπορούσατε να είχατε
λύσει και δυστυχώς δεν το πράξατε. 

Έρχοµαι τώρα στο τι κάνουµε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο που
φέρνει το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Πράγµατι αγγίζουµε και ασχο-
λούµαστε νοµοθετικά µε ένα ευαίσθητο ζήτηµα, µε ένα ζήτηµα
το οποίο αφορά τις σχέσεις γονέων και τέκνων, σχέσεις ευαίσθη-
τες και εύθραυστες, που αφορούν τη σχέση του παιδιού µε τους
γονείς του, ειδικά µετά τη λύση του γάµου και αφού οι γονείς
του αποφασίσουν ότι δεν θα είναι µαζί στη ζωή. 

Με αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν καταργούµε δι-
καιώµατα, αλλά αντιθέτως ενισχύουµε τα ήδη υπάρχοντα και δί-
νουµε νέα εργαλεία και στους γονείς και στον δικαστή,
προκειµένου να µπορεί να επιλύει αυτά τα πολύ ευαίσθητα ζη-
τήµατα. Επίσης, εκσυγχρονίζουµε το πλέγµα των διατάξεων του
οικογενειακού δικαίου µετά από τριάντα οκτώ χρόνια, µία ανάγκη
που αναγνωρίσαµε όλοι και στις επιτροπές και στη συζήτηση
στην Ολοµέλεια. Επιπλέον, αναγνωρίσαµε ότι το νοµικό πλαίσιο
του ’83 υπήρξε, πράγµατι, καινοτόµο για την εποχή του και έλυσε
προβλήµατα. Όµως, τριάντα οκτώ χρόνια µετά, µε τις αλλαγές
που έχουν επέλθει τόσο σε επίπεδο κοινωνίας, όσο και σε επί-
πεδο ανθρώπινων σχέσεων, αλλά και στην ίδια τη φύση και τη
µορφή της οικογένειας, προφανώς και χρειάζονταν αλλαγές. Και
αυτές οι αλλαγές έχουν ως αποκλειστικό γνώµονα το συµφέρον
του παιδιού, όπως αυτό πράγµατι διασφαλίζεται και από τη
σχέση και από την επικοινωνία και από τη φυσική παρουσία και
των δύο γονέων στην ανατροφή του, στη ζωή του, στην καθηµε-
ρινότητά του. 

Είναι πράγµατι µια δύσκολη και σύνθετη εξίσωση και το
Υπουργείο Δικαιοσύνης πήρε µια πρωτοβουλία η οποία είναι
προϊόν συζήτησης και κουβέντας µε την επιστηµονική κοινότητα
και πολλών αποδοχών σε πολλά ζητήµατα, που έγιναν από τη δη-
µόσια διαβούλευση και µετά από τον Υπουργό. 

Και επειδή ακούω µία µονοθεµατική, επιτρέψτε µου την έκ-
φραση, αντίληψη για τους φορείς και τις θέσεις των φορέων, ξέ-
ρετε είναι σηµαντικό το ότι γίνεται διάλογος. Όµως, είναι σφάλµα
το να οικειοποιούµαστε πράγµατα τα οποία δεν ειπώθηκαν, προ-
κειµένου να δηµιουργήσουµε εντυπώσεις.

Μια και έγινε προηγουµένως αναφορά στον Συνήγορο του Πο-
λίτη, θα ήθελα να πω ότι ούτε εµείς οικειοποιούµαστε τον Συνή-
γορο του Πολίτη, ούτε έχουµε πρόθεση να εργαλειοποιήσουµε
τη θέση του. Όµως, η θέση του ήταν πολύ πιο προωθητική της
δικής µας νοµοθετικής πρωτοβουλίας. Μιλούσε ανοιχτά για πολύ
πιο υποχρεωτικής φύσεως ρυθµίσεις από το µετρηµένο, λογικό
και καινοτόµο βήµα που κάνουµε. Η «Κοινωνιολογική Εταιρεία»,
επίσης, έθεσε συγκεκριµένα ζητήµατα τα οποία ήταν υπέρ της
συνεπιµέλειας. 

Όσον αφορά τώρα την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής,
προφανώς και τη λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας. Μάλιστα, ο Υπουρ-
γός ανέφερε ήδη σηµαντικές τεχνικές αλλαγές στο νοµοθετικό
πλαίσιο, οι οποίες λαµβάνουν υπ’ όψιν και το κοµµάτι αυτό. 

Και επειδή άκουσα να µιλάτε για κόλαφο, σας υπενθυµίζω ότι
στο ζήτηµα το οποίο ήταν από τα βασικά σηµεία κριτικής, στο
ζήτηµα δηλαδή της οριστικής δικαστικής απόφασης για τη γο-
νική µέριµνα, η Επιστηµονική Υπηρεσία αναφέρεται σε νοµοτε-
χνική βελτίωση. Συγκεκριµένα, αναφέρει ότι η φράση «για
ενδοοικογενειακή βία» θα πρέπει να αντικατασταθεί ως εξής:
«Για τα αδικήµατα που προβλέπονται στον ν.3500/2006 και τον
Ποινικό Κώδικα», τα τρία συγκεκριµένα άρθρα. Δεν αναφέρεται
στο ότι η ύπαρξη οριστικής απόφασης παραβιάζει κάποια υπερ-
νοµοθετικής ισχύος διάταξη, ώστε να µιλάµε για «κόλαφο» για
ένα ζήτηµα για το οποίο κακώς ασκήθηκε κριτική. Μάλιστα, θέλω
να επιµείνω σε αυτό και το είπα και στις επιτροπές. Κακώς και
εσφαλµένα προσπαθούµε να περάσουµε ότι υπάρχει δήθεν ανοι-
χτό «παράθυρο» για κακοποιητικούς γονείς. Διότι και όσον
αφορά στην επικοινωνία, η οποία είναι το µείζον, η πρώτη βαθ-
µίδα σχέσης του παιδιού µε τον γονέα που είναι κακοποιητικός,
του αφαιρείται η επικοινωνία χωρίς δικαστική απόφαση. Δεν
υπάρχει τέτοια πρόβλεψη στο νοµοθετικό πλαίσιο. 

Όπως πολύ σωστά είπε προηγουµένως ο κ. Πλεύρης, όσον
αφορά στη διάταξη για τη γονική µέριµνα και την κακή άσκησή
της, δεν προβλέπεται δικαστική απόφαση στο υφιστάµενο πλαί-

σιο. Δεν προβλέπεται τίποτα για την ενδοοικογενειακή βία. Εδώ,
λοιπόν, µπαίνει µια ρητή πρόβλεψη η οποία διασφαλίζει και θέτει
συγκεκριµένα ένα πλαίσιο κανόνων το οποίο έχει στη διάθεσή
του ο δικαστής και θα αξιολογήσει προφανώς κάθε περίπτωση
ξεχωριστά µε τα κριτήρια, που του δίνει ο νόµος και µε την κα-
τεύθυνση που του δίνει το νοµοθετικό πλαίσιο. Ο νοµοθέτης δεν
είναι ατάραχος. Δεν µπορεί να νοµοθετεί ατάραχος µπροστά σε
µια οδυνηρή πραγµατικότητα. 

Επίσης, ξέρετε τι λέει το σχέδιο νόµου στο θέµα της επικοινω-
νίας και του τεκµηρίου του 1/3 που αναφέρθηκε και για το οποίο
είπαµε ότι είναι µαχητό και ότι είναι ένα εργαλείο στη διάθεση
του δικαστή, ο οποίος µπορεί να το χρησιµοποιεί και να αξιολογεί
κάθε περίπτωση ξεχωριστά; Αυτό το είπα και στην επιτροπή,
αλλά βλέπω ότι και σήµερα δεν υπάρχει καµµία αναφορά από
κανέναν σε αυτό. Λέει το εξής: «Σε κάθε περίπτωση εάν δεν δια-
ταράσσεται η καθηµερινότητα του παιδιού». Οπότε, για όλα τα
ερωτήµατα ακραίων περιπτώσεων που τίθενται, όπως τι θα γίνει
αν ο ένας γονέας µένει εδώ και ο άλλος µένει πεντακόσια χιλιό-
µετρα µακριά ή τι θα γίνει στην περίπτωση που ο ένας γονέας
έχει την «άλφα» συµπεριφορά και ο άλλος έχει την «ωµέγα» συµ-
περιφορά, µπαίνει µία δικλίδα ασφαλείας περί µη διατάραξης της
καθηµερινότητας του τέκνου. Επίσης, λέει ότι το δικαστήριο µπο-
ρεί να διατάξει κάθε πρόσφορο µέσο, ιδίως την εκπόνηση εµπε-
ριστατωµένης έκθεσης κοινωνικών λειτουργών ή ψυχιάτρων ή
ψυχολόγων. Αυτές είναι δικλίδες ασφαλείας, τις οποίες ο νοµο-
θέτης τις θέτει στη διάθεση του δικαστή, προκειµένου αυτός να
αξιολογήσει και να έχει εργαλεία στα χέρια του για να κρίνει την
κάθε περίπτωση ξεχωριστά. 

Ως εκ τούτου, είναι σηµαντικό να θέτουµε ένα πλαίσιο, να θε-
σπίζουµε κατευθυντήριες γραµµές και να δίνουµε µοντέρνα και
σύγχρονα εργαλεία τα οποία θα βοηθήσουν και τον διαµεσολα-
βητή και τους γονείς, αλλά και τον δικαστή στην περίπτωση, που
µια ευαίσθητη υπόθεση φτάσει στο δικαστήριο και κληθεί να την
επιλύσει. Όλα αυτά ο δικαστής θα τα έχει στα χέρια του. 

Το σηµερινό καθεστώς έφτασε σε ένα όριο και πρέπει να προ-
χωρήσουµε. Και επειδή αντιλαµβάνοµαι ότι οι διαφορές, που
υπάρχουν «οχυρώνονται» πολλές φορές σε µεµονωµένες νοµι-
κές προβλέψεις του υφιστάµενου καθεστώτος και κυρίως σε νο-
µολογιακές καταστάσεις, θα ήθελα να σας πω ότι το υφιστάµενο
νοµικό πλαίσιο είναι πολύ πιο γενικό. Είναι ένα πλαίσιο στο οποίο
αν γίνει κακή χρήση, µπορεί να οδηγήσει µονόπλευρα σε συγκε-
κριµένα δεδοµένα.

Εµείς εδώ θέτουµε ένα πλαίσιο το οποίο έχει κατεύθυνση, έχει
ουσία, έχει υπόβαθρο, δίνει εργαλεία στο δικαστή και προφανώς
δεν τον υποκαθιστά. Και απορώ πώς ακούστηκε αυτό και πώς τέ-
θηκε στον διάλογο. Το είπε η ίδια η Ένωση Δικαστών και Εισαγ-
γελέων, ο εκπρόσωπος της Εθνικής Σχολής Δικαστικών
Λειτουργών. Και η ολοµέλεια των δικηγορικών συλλόγων ήταν
υπέρ στο να υπάρξει αναµόρφωση του νοµικού πλαισίου. Όλοι,
λοιπόν, συµφωνούµε σε αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, τελειώνω. Αν έχετε την καλοσύνη, θα ήθελα
δύο λεπτά ακόµα.

Όσον αφορά δε το συµφέρον του παιδιού, το οποίο αναφέρε-
ται και το οποίο διατρέχει όλα τα διεθνή κείµενα, και τη Διεθνή
Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Παιδιού και τον Χάρτη Θεµελιω-
δών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι προφανώς
συνδεδεµένο µε την επικοινωνία και την παρουσία των γονέων
στην καθηµερινότητά του και στην ανατροφή του. 

Για τη δε αναφορά για αόριστη νοµική έννοια που δήθεν εµείς
επινοούµε,  σας υπενθυµίζω ότι υπάρχει το συµφέρον του παι-
διού και µάλιστα, η ύπαρξη του νοµοθέτη σε αυτή τη λειτουργία
έχει αναγνωριστεί και από τον Άρειο Πάγο σε απόφασή του το
2019, την υπ’ αριθµόν 1016/2019, που αναφέρεται ρητά στον
ρόλο του νοµοθέτη στη συµπερίληψη των κριτηρίων που µπο-
ρούν να αξιολογούνται. 

Τελειώνω µε το εξής. Είχα αρκετά να πω, αλλά δεν θέλω να
καταχραστώ τον χρόνο. Ήθελα να διευκρινίσω, όµως, αυτό το
θέµα για την κακοποίηση γιατί θεωρώ ότι γίνεται µία στρεβλή ερ-
µηνεία και δηµιουργεί κακή αντίληψη στο κοινό. Διότι µε το συγ-
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κεκριµένο νοµοσχέδιο παύουν όλα τα «παράθυρα» τέτοιου εί-
δους περιστατικών µε ρητό τρόπο. Το ξαναλέω, στην επικοινωνία
δεν χρειάζεται καν απόφαση. Μπορεί να τη διακόψει ο δικαστής.
Στη γονική µέριµνα υπάρχει ένας εκ των λόγων των ενδεικτικώς
αναφερόµενων στην οριστική απόφαση. Ο Υπουργός στην αλ-
λαγή που έγινε προηγουµένως για το θέµα της διαµεσολάβησης
είπε ότι πράγµατι θα υπάρχει ρητή εξαίρεση των περιπτώσεων,
που αφορούν στην ενδοοικογενειακή βία. Κλείνουν, λοιπόν, όλα
τα «παράθυρα» ενός πράγµατι πολύ ευαίσθητου ζητήµατος. 

Κι επειδή υπάρχει η συζήτηση ο νοµοθέτης τι ρόλο έχει έναντι
του δικαστή και της νοµολογίας, έχει σηµαντικό ρόλο, αγαπητές
και αγαπητοί συνάδελφοι. Δεν µπορεί να µένει απαθής. Φτιάχνει
πλαίσιο, δίνει µια κατεύθυνση, καλλιεργεί µια κουλτούρα, λει-
τουργεί παιδαγωγικά. Και αυτός ο παιδαγωγικός του ρόλος είναι
βασικό στοιχείο αυτής της συνεργασίας, που έχουν όλες οι εξου-
σίες προκειµένου να µπορέσουµε να έχουµε το βέλτιστο πραγ-
µατικά αποτέλεσµα.

Για το κοµµάτι αυτό εγώ θα καταθέσω στα Πρακτικά, µιας και
αναφέρθηκε και η επιστηµονική κοινότητα και ο διάλογος που
έχει, ένα πολύ ενδιαφέρον άρθρο το οποίο διάβασα στα «ΝΕΑ»
στις 24 Μαρτίου 2021, ενός εκλεκτού καθηγητή της Νοµικής Σχο-
λής του Πανεπιστηµίου Αθηνών, του Αντώνη Καραµπατζού, ο
οποίος αναφέρει ρητά: «Η παιδαγωγική - κατευθυντήρια λειτουρ-
γία που µπορούν να επιτελέσουν τέτοιοι κανόνες προεπιλογής
δεν είναι διόλου αµελητέα. Εισάγουν ένα νοµοθετικό πρότυπο
που αποτελεί ισχυρό σηµείο αναφοράς-αφετηρίας για τα εµπλε-
κόµενα µέρη ή τα δικαστήρια, από το οποίο ωστόσο εκείνα µπο-
ρούν να αποστούν». Είναι η πεµπτουσία, για µένα, αυτού του
νοµοθετήµατος και της κουλτούρας που καλλιεργεί και στους
γονείς και στον διαµεσολαβητή και στον δικαστή. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι καθηγητής οικογενει-
ακού δικαίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Είναι
Αστικού Δικαίου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ενοχικό δί-
καιο διδάσκει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία
Γιαννακοπούλου, καθηγητής της Νοµικής Σχολής είναι.

Δεν αναφέρθηκα σε οικογενειακό δίκαιο. Αναφέρθηκα σε ένα
άρθρο το οποίο κατά την άποψή µου είναι σηµαντικό. Η άποψη
η επιστηµονική…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ:…(Δεν ακού-
στηκε) 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Δεν κα-
ταλαβαίνω γιατί αυτή η ενόχληση. Δεν θέλω να σκεφτώ άλλα
πράγµατα. Δεν καταλαβαίνω την ενόχληση. 

Επειδή µιλήσαµε για τον διάλογο της επιστηµονικής κοινότη-
τας, ο οποίος, πράγµατι, ήταν ευρύς και δηµόσιος και έγινε και
στη Βουλή και έγινε και εκτός Βουλής, καταθέτω ένα άρθρο το
οποίο θεωρώ ότι είναι άξιο να το αξιολογήσουµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Γεώργιος Κώ-
τσηρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ολοκληρώνω, λοιπόν, θεωρώντας ότι το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο έχει στο επίκεντρο το παιδί, έχει στο επίκεντρό του το
συµφέρον του παιδιού, κάνει ένα βήµα µετρηµένο, λογικό, πραγ-
µατικά µεταρρυθµιστικό και δίνει χώρο για τον δικαστή προκει-
µένου αυτός να µπορέσει να αξιολογήσει και να δηµιουργηθεί
ένα άλλο πλαίσιο. 

Και θεωρώ ότι θα ήταν καλό και ορθό να µην κρυφτούµε πίσω
από επιµέρους σηµειακές διαφωνίες και να προτάξουµε το µεί-
ζον, το συµφέρον του παιδιού, την ανάγκη αλλαγής του νοµοθε-
τικού πλαισίου µετά από τριάντα οκτώ χρόνια και να το
στηρίξουµε, να το ψηφίσουµε, γιατί θα είναι µία σηµαντική τοµή
στην αλλαγή του οικογενειακού δικαίου µετά από τόσα χρόνια. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υφυπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αλεξοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία.

Θα σας παρακαλούσα, κύριοι συνάδελφοι, ακριβώς επειδή είναι
πολύ σοβαρό το θέµα υπάρχει σχετική ανοχή, αλλά να µην ξε-
περνάµε κατά πολύ τα όρια. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, ζήτησα από την
κ. Αλεξοπούλου να προηγηθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κανένα πρόβληµα. Τον
λόγο, λοιπόν, έχει ο κ. Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Ευ-
χαριστώ και τη συνάδελφο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξαρχής θέλω να τονίσω αυτό
που είπα και στην επιτροπή ότι ασχολούµαστε και έχουν κατατε-
θεί οι διαφορετικές απόψεις και υπάρχουν οι διαφορετικές επι-
στηµονικές απόψεις εκ των πραγµάτων, µε την επίλυση ενός
προβλήµατος αφού αυτό έχει προκληθεί και διογκωθεί. Και ξα-
νατονίζω ότι η πολιτεία έπρεπε και πρέπει να λειτουργεί προλη-
πτικά µε τις αναγκαίες συµβουλευτικές δοµές και υπηρεσίες για
την οικογένεια και το παιδί, για να ανακοπεί η µεγάλη αύξηση,
πράγµατι, των χωρισµών που υπάρχει, αλλά και τα συνακόλουθα
προβλήµατα κυρίως στις περιπτώσεις που έχουµε συγκρουσια-
κές καταστάσεις.

Ας πάρουµε, όµως, τα πράγµατα από την αρχή. Ως Κίνηµα Αλ-
λαγής προσήλθαµε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου για τις τρο-
ποποιήσεις του οικογενειακού δικαίου πρώτα απ’ όλα µε το
βάρος της µεγάλης προοδευτικής µεταρρύθµισης του 1983,
αλλά και µε τη διαπίστωση ότι σήµερα αδιαµφισβήτητα υπάρχει
πρόβληµα εφαρµογής, υπάρχει µια αρνητική πραγµατικότητα
εξαιτίας µιας διαµορφωµένης δικαστηριακής πρακτικής, που
οδηγεί πολλές φορές σε µονοµερείς αποφάσεις. Το αποτέλεσµα
δείχνει καθαρά ότι πολλοί πατέρες αδικούνται, όπως και πολλές
µητέρες σε άλλες περιπτώσεις και το κυριότερο, δεν υφίσταται
µηχανισµός παρακολούθησης. 

Το θέµα, όµως, δεν είναι σήµερα να πούµε αν είµαστε µε τις
απόψεις των πατεράδων ή των µητέρων, τους παππούδες και τις
γιαγιάδες, τα προσωπικά βιώµατα και δράµατα των οποίων σε
όποιες περιπτώσεις υπάρχουν, όχι απλώς γνωρίζουµε, αλλά ανα-
γνωρίζουµε και σεβόµαστε απόλυτα. 

Το διακύβευµα είναι να µην µετατρέπεται το παιδί σε µήλον
της έριδος, σε σάκο του µποξ, αλλά να προστατευθεί και να δια-
σφαλιστεί το καλύτερο µέλλον του. Πιστεύω ότι σε αυτό συµφω-
νεί όλη η Ολοµέλεια. Σε αυτό οφείλουν να συνδράµουν η
πολιτεία µε τη δικαιοσύνη και την επιστήµη, αλλά και οι δύο γο-
νείς, µε κανόνες και αποφάσεις των δικαστηρίων στην περίπτωση
που δεν υπάρξει συµφωνία και επιτυχής διαµεσολάβηση. 

Δυστυχώς, η µεταρρύθµιση του 1996 για τα τµήµατα οικογε-
νειακών δικαστηρίων δεν υλοποιήθηκε από τη δικαιοσύνη στην
οποία ανατέθηκε. Το νοµοσχέδιο θα µπορούσε να είναι µια καλή
ευκαιρία για τον εκσυγχρονισµό διατάξεων του οικογενειακού δι-
καίου και για βελτιώσεις σύµφωνα µε τις νέες κοινωνικές συνθή-
κες για την αντιµετώπιση του πραγµατικού προβλήµατος που
λέµε ότι υπάρχει. Γιατί, όµως, να µην είχαµε συζητήσει ήδη για
την οριστική λύση που δεν είναι άλλη από τα οικογενειακά δικα-
στήρια; 

Το νοµοσχέδιο, όπως έρχεται, δεν λύνει το πρόβληµα, όπως
υποστηρίζετε τουλάχιστον. Μιλάει για «εξίσου» και ταυτόχρονα
νοµοθετεί το ένα τρίτο. Σας είπα και στην επιτροπή: γιατί όχι 40%
ή γιατί όχι 50-50; Ενώ συστήσατε νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή, τροποποιήσατε εκ των υστέρων κάποιες διατάξεις χωρίς
να το αναπέµψετε στην επιτροπή και να τύχει της τελικής νοµικής
επεξεργασίας της ίδιας της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής.

Ο Συνήγορος του Πολίτη, που είναι στην κατεύθυνση της
ανάγκης αλλαγών, διατύπωσε σαφείς και χρήσιµες προτάσεις.
Δεν εισακούστηκε σε πάρα πολλές από αυτές. Πολλοί ειδικοί
υποστηρίζουν ότι οι προτεινόµενες διατάξεις του νοµοσχεδίου
παραβιάζουν διεθνείς συµβάσεις και κανονισµούς, όπως η Σύµ-
βαση του ΟΗΕ για τα Δικαιώµατα του Παιδιού, ν.2101/1992, την
ευρωπαϊκή οδηγία για τα δικαιώµατα των θυµάτων βίας και τη
Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης. Η Διεθνής Σύµβαση για τα Δι-
καιώµατα του Παιδιού επιδιώκει την εξασφάλιση τόσο της συνυ-
πευθυνότητας των γονέων για την ανατροφή όσο και των
προσωπικών σχέσεων και της άµεσης επαφής του παιδιού µε
τους δύο γονείς. 
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Υποχρέωση της χώρας µας µε βάση το Διεθνές και το Ενω-
σιακό Δίκαιο είναι η κατοχύρωση στον νόµο και η διαφύλαξη
στην πράξη του συµφέροντος του παιδιού και δευτερευόντως
της νέας οικογενειακής ζωής των γονέων του. Στο δε Συµβούλιο
της Ευρώπης το νοµοσχέδιο έτυχε αρνητικών σχολίων για συγ-
κεκριµένα ζητήµατα που θέτει. Και πώς να µην ήταν αρνητικά τα
σχόλια, όταν υπάρχουν θέµατα που έχουν να κάνουν µε την εν-
δοοικογενειακή βία και το πότε θα έχει δικαίωµα ή όχι ο ένας γο-
νέας να ασκεί τα καθήκοντα ανάλογα µε το αν είναι οριστική ή
τελεσίδικη η απόφαση ή οτιδήποτε άλλο;

Νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο από τις παρατηρήσεις, αλλά ακόµα
και από την αντιπαράθεση που υπάρχει -που δεν αρνείστε ούτε
εσείς ως Κυβέρνηση ότι υπάρχει µία διχαστική, στην καλύτερη
περίπτωση, αντιπαράθεση για το νοµοσχέδιο- ότι κινείται σε
λάθος αντίληψη. Επιχειρεί να αντιµετωπίσει προβλήµατα πολυ-
σύνθετα, κοινωνικά µε έναν ποσοτικό τρόπο, µε έναν µηχανισµό
προκρούστειας κλίνης. 

Εµείς πιστεύουµε σε µία άλλη αντίληψη για την επίλυση του
προβλήµατος, που θα µας βγάλει από την αδιέξοδη συζήτηση.
Την έχουµε καταθέσει ήδη. Σας την καταθέσαµε στην επιτροπή
και πριν, την είχαµε και στο προεκλογικό µας πρόγραµµα του
2019. Η θέση µας είναι ότι η γονική µέριµνα πρέπει να ασκείται
από κοινού. Αυτό προβλέπεται και από το ισχύον και πρέπει να
δούµε πώς διασφαλίζεται. Βασική και αδιαπραγµάτευτη προτε-
ραιότητα πρέπει να είναι το συµφέρον του παιδιού και πολιτικοί,
δικαιοσύνη, επιστήµονες, γονείς οφείλουν να το υπηρετήσουν.
Πρόληψη, πολιτικές διαπαιδαγώγησης, σχολές γονέων, δοµές
και υπηρεσίες οικογενειακού προγραµµατισµού, υποστήριξη και
συµβουλευτική οικογενειών σε κάθε δήµο. Κάθε ζευγάρι πρέπει
να τους έχει δίπλα του πριν αποφασίσει να τεκνοποιήσει, αλλά
και πριν αποφασίσει να χωρίσει. Πιστεύουµε στο ρόλο της πραγ-
µατικής διαµεσολάβησης και των ειδικών επιστηµόνων. Και, βέ-
βαια, το οικογενειακό δικαστήριο πρέπει να υπάρχει ως
τελευταία καταφυγή για µία δίκαιη λύση.

Απαιτείται, λοιπόν, µία νέα, προοδευτική µεταρρύθµιση µε
στόχο τη δηµιουργία των οικογενειακών δικαστηρίων, που θα
υποστηρίζονται από ειδικό επιστηµονικό προσωπικό, κοινωνικούς
λειτουργούς, ψυχίατρους, ψυχολόγους. Η δηµιουργία των οικο-
γενειακών δικαστηρίων λέτε ότι είναι δύσκολη και πάει µακριά.
Με αυτή την έννοια λένε και κάποιοι από τους γονείς, «Ε, µα
εµείς θέλουµε τώρα λύση». Ναι, µπορούν να λειτουργήσουν
τώρα, άµεσα, σε εφετειακό επίπεδο -ξεκινήστε σε εφετειακό επί-
πεδο- τµήµατα οικογενειακών δικαστηρίων µε νόµο και όχι να
είναι στην ευχέρεια της δικαιοσύνης, όπως το άφηνε ο νόµος του
1996. Αυτό θα δώσει τη λύση από µόνο του, γιατί θα ξέρουν εκ
των προτέρων ότι δεν θα υπάρχει η τελική απόφαση που ελπί-
ζουν ορισµένοι και από οποιαδήποτε πλευρά και θα συνδράµουν
την προσπάθεια της διαµεσολάβησης αν δεν συµφωνήσουν από
την αρχή και από µόνοι τους. Ανατρέπει την αρνητική πρακτική
η οποία υπάρχει σήµερα. 

Τελειώνω λέγοντας ότι οι τοποθετήσεις µας δεν είναι δογµα-
τικές. Από τις προτάσεις µας έγινε φανερό ότι εκτός από την ξε-
κάθαρη τοποθέτησή µας πως το νοµοσχέδιο δεν λύνει το
πρόβληµα δεν είµαστε a priori αντίθετοι σε κάθε θετική διάταξη
-και για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο- όπως ειπώθηκε από ορι-
σµένους. Οι θετικές διατάξεις θα ψηφιστούν, αλλά οι διατάξεις
που περιπλέκουν το πρόβληµα και οδηγούν σε νέα αδιέξοδα,
προφανώς και δεν θα ψηφιστούν από εµάς. Η πρότασή µας είναι
ζωντανή, ισχύει και µπορούµε να την υλοποιήσουµε για να είµα-
στε δίπλα στο παιδί και όχι µακριά ή απέναντί του.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αλεξοπούλου από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου
αρχικά να τιµήσω µε τη σειρά µου από το Βήµα της Βουλής των
Ελλήνων τους εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες του Πόντου, που

κυνηγήθηκαν και σφαγιάστηκαν για τη χριστιανική τους πίστη και
το ελληνικό τους αίµα. Δεν λησµονούµε. Κρατάµε ζωντανή την
ιστορία του ξεριζωµού και θα αγωνιστούµε µε κάθε πρόσφορο
µέσο για τη διεθνοποίηση της ανείπωτης τραγωδίας. Πολλές
χώρες έχουν ήδη αναγνωρίσει αυτό το έγκληµα είτε µε αποφά-
σεις, είτε µε επίσηµες αναφορές τους. Ήρθε η ώρα να αξιοποι-
ήσουµε τη διεθνή συγκυρία και να αναδείξουµε προς ολόκληρη
τη διεθνή κοινότητα το δικό µας ολοκαύτωµα. 

Περνώ ευθύς αµέσως, κυρία Πρόεδρε, στην οµιλία µου, ξεκι-
νώντας µε την εξής σκέψη: Δεν είναι δυνατόν οι γυναίκες στον
21ο αιώνα να συντηρούµε ακόµα το δίληµµα για το αν θα εργα-
στούµε, αν θα κάνουµε καριέρα ή αν θα κάνουµε οικογένεια. Είτε
εντός είτε εκτός γάµου η σύγχρονη γυναίκα έχει -και πρέπει αυτό
να εξασφαλιστεί από την πολιτεία- το δικαίωµα στην εργασία και
στην κοινωνική ζωή και δεν επιτρέπεται εµείς οι ίδιες να επιβε-
βαιώνουµε αυτά τα στερεότυπα. Βεβαίως, το ζητούµενο είναι να
είµαστε εντός γάµου, εντός µιας οµαλής και στοργικής συµβίω-
σης. Όµως, όταν αυτό δεν είναι εφικτό, δεν έρχεται το τέλος του
κόσµου. Δεν τελειώνει ούτε η ζωή της µητέρας, ούτε του πατέρα
και σίγουρα ούτε των παιδιών. Πρέπει απλά να εξασφαλίζεται µια
σύγχρονη προσέγγιση στο πλαίσιο της υπεύθυνης συνεννόησης
και της πολιτισµένης συµπεριφοράς, ώστε και οι δύο να συνεχί-
ζουν τον κοινωνικό, οικογενειακό και εργασιακό τους βίο πάντα
και πάνω από όλα, µε κύριο µέληµα το συµφέρον και το µέλλον
των παιδιών. 

Γι’ αυτό θα ήθελα να σας συγχαρώ, κύριε Υπουργέ, για τη νο-
µοθετική πρωτοβουλία, που αναγνωρίζει εµπράκτως, στο πλαίσιο
της ισότητας των δύο φύλων, τη συνυπευθυνότητα των δύο γο-
νέων στην επιµέλεια του παιδιού τους και που παράλληλα µερι-
µνά ώστε οι διαφορές και τα προβλήµατά τους να µη γίνουν και
δικά του προβλήµατα. Είναι θέµα κουλτούρας και είµαι βέβαιη
ότι οι νέοι Έλληνες κι οι νέες Ελληνίδες ήδη αντιµετωπίζουν αυτό
το θέµα µε τεράστια ωριµότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικογένεια είναι, πράγµατι, το
θεµέλιο κάθε πολιτισµού και κάθε ανθρώπινης κοινωνίας, είναι ο
χώρος στον οποίο µεγαλώνουµε και αναπτυσσόµαστε, το κατα-
φύγιο στο οποίο διαµορφώνεται ο ψυχισµός, η προσωπικότητα
και ο χαρακτήρας µας, είναι η θερµοκοιτίδα που µας γαλουχεί
µέχρι την ώρα που θα στηριχτούµε στα δικά µας εφόδια για να
αντιµετωπίσουµε τον κόσµο. Αποτελεί έναν ζωντανό οργανισµό
που εξελίσσεται και αναµορφώνεται για να ανταποκριθεί σε κάθε
εποχή και στις προκλήσεις της κάθε εποχής.

Πολλά έχουν αλλάξει τα τελευταία χρόνια στη δοµή και στη
λειτουργία της ελληνικής οικογένειας. Οι ρόλοι έχουν µεταβληθεί
και προσαρµοστεί στις επιταγές της σύγχρονης ζωής. Η µητέρα
εργάζεται και δεν παραµένει συνεχώς στο σπίτι, αλλά και ο σύγ-
χρονος πατέρας έχει ενεργό συµµετοχή στην καθηµερινή φρον-
τίδα των παιδιών και του νοικοκυριού. Μαζί προσπαθούν να
βρουν τη νέα ισορροπία µεταξύ εργασίας και οικογενειακών υπο-
χρεώσεων, πράγµα όχι πάντα εύκολο. 

Βεβαίως, είναι ιδανικό να υπάρχουν δύο γονείς που συνεργά-
ζονται αρµονικά, ενωµένοι και αγαπηµένοι κάτω από την ίδια
στέγη. Αυτό, όµως, απ’ ό,τι φαίνεται, καθίσταται ολοένα και δυ-
σκολότερο και αντικατοπτρίζεται σε αριθµούς και στατιστικές τις
οποίες δεν µπορούµε απλώς να αγνοούµε. Στις σύγχρονες κοι-
νωνίες, όπως και στη χώρα µας, τα διαζύγια, δυστυχώς, ολοένα
και αυξάνονται, οι άνθρωποι χωρίζουν πιο εύκολα, ενώ στη µέση
όλων αυτών βρίσκονται τα παιδιά. Αυτά τα παιδιά οφείλουµε να
προστατεύσουµε. Σε αυτά τα παιδιά οφείλουµε να δώσουµε τη
δυνατότητα να έχουν πάντα και τους δύο γονείς.

Είναι αναγκαίο, λοιπόν, σαράντα σχεδόν χρόνια από την τε-
λευταία αναµόρφωση του θεσµικού µας πλαισίου, να προσαρµο-
στούµε ώστε να συµβαδίσουµε µε τα νέα δεδοµένα και να
αντιµετωπίσουµε µια διαφορετική κοινωνική πραγµατικότητα. Το
παρόν νοµοσχέδιο θέλει να δώσει όλα εκείνα τα εργαλεία, τα
οποία θα επιτρέψουν σε δύο ανθρώπους, που δεν µπορούν ή δεν
θέλουν να είναι πια µαζί, να µεριµνήσουν µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο για τα τέκνα τους και κυρίως να κάνουν τη µετάβαση από
τη συµβίωση στο χωρισµό όσο το δυνατόν πιο ανώδυνη. 

Παράλληλα, δίνει το δικαίωµα σε κάθε γονέα να διατηρήσει
την επικοινωνία του και τη σχέση του µε το παιδί. Οι δύο γονείς
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είναι το ίδιο σηµαντικοί και πολύτιµοι και δεν χωρούν εδώ νικητές
και ηττηµένοι. 

Επειδή, όµως, ακόµα και σε αυτό το ευαίσθητο και ουσιώδες
νοµοθέτηµα η εσκεµµένη παρερµηνεία διατάξεων και η µικροπο-
λιτική περισσεύουν, προτού πούµε τι ρυθµίζει αυτό το σχέδιο
νόµου νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο να πούµε τι δεν ρυθµίζει. 

Το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, δεν ρυθµίζει τις διαφορές των
γονέων, δεν χειρίζεται τις εκατέρωθεν απαιτήσεις ή αιτιάσεις ενός
διαζυγίου, ούτε και χειρίζεται ζητήµατα διατροφής, δεν επιβάλλει
τον τρόπο χειρισµού της επιµέλειας στους γονείς ούτε και αφαιρεί
το δικαίωµά τους να αποφασίσουν οι ίδιοι το καλύτερο γι’ αυτούς
σενάριο διαχείρισης και, φυσικά, δεν αφαιρεί το δικαίωµα προ-
σφυγής σε δικαστήριο για λόγους που κάθε γονέας µπορεί να κρί-
νει επαρκείς. Δεν αναιρείται, λοιπόν, κανένα υπάρχον δικαίωµα.
Αντίθετα, θεσπίζονται διατάξεις για την ενίσχυσή τους.

Εναρµονίζουµε τη νοµοθεσία µας τόσο µε τη σύγχρονη πραγ-
µατικότητα, όσο και µε το πνεύµα των διεθνών συµβάσεων, αλλά
και µε τις καλές πρακτικές όλων των προηγµένων χωρών του κό-
σµου και των εταίρων µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Το συµφέρον
του παιδιού, όπως αναφέρουν όλες οι σύγχρονες µελέτες, είναι
η επικοινωνία και η ανατροφή του και από τους δύο γονείς, που
το αγαπούν ακόµα και όταν αυτοί έχουν αποφασίσει να ζήσουν
χωριστά. 

Μετά τον χωρισµό και οι δύο γονείς έχουν λόγο και ρόλο, δι-
καιώµατα και υποχρεώσεις. Αυτό όµως ήταν ουσιαστικά πάντα
έτσι. Το νοµοσχέδιο εισάγει το εξής, την από κοινού άσκηση γο-
νικής µέριµνας και από τους δύο γονείς, που έχουν καθήκον και
δικαίωµα στην επιµέλεια του τέκνου, την επίβλεψη, τη µόρφωση,
την ανατροφή του, αλλά και τη διαχείριση της περιουσίας του
και την εκπροσώπησή του σε κάθε υπόθεση. Για όλα τα κρίσιµα
ζητήµατα για τη ζωή και το µέλλον του έχουν λόγο και οι δύο γο-
νείς. 

Εισάγει επίσης τη διαµεσολάβηση ως µέσο επίλυσης των δια-
φορών αντί της ψυχοφθόρου δικαστικής οδού, εφόσον οι γονείς
δεν καταφέρουν να ρυθµίσουν από µόνοι τους τα ζητήµατά τους.
Απώτερος στόχος και µε αυτή την πρωτοβουλία είναι η όσο το
δυνατόν πιο οµαλή και ήρεµη διακοπή της συµβίωσης προς όφε-
λος πάντα του παιδιού. Τίθεται µια ελάχιστη βάση για τον χρόνο
επικοινωνίας του τέκνου µε τον γονέα µε τον οποίο δεν διαµένει,
ώστε να εξασφαλίζεται επαρκής επικοινωνία αλλά και ποιοτικός,
ουσιαστικός χρόνος του τέκνου και µε τους δύο γονείς. 

Τέλος, το νοµοσχέδιο βοηθάει το έργο της δικαιοσύνης εισά-
γοντας αντικειµενικά κριτήρια για την κακή άσκηση της γονικής
µέριµνας. Βεβαίως είναι πάντα στην κρίση του δικαστή να λάβει
υπ’ όψιν του και άλλα κριτήρια για να αποφασίσει, η απαρίθµησή
τους όµως ορίζει µια ξεκάθαρη βάση αναφοράς και αποµακρύνει
κάθε περιθώριο παρερµηνείας.

Επιπλέον, καταρτίζονται επιµορφωτικά προγράµµατα στην
Εθνική Σχολή Δικαστικών Λειτουργών ώστε οι δικαστές να εξοι-
κειωθούν πλήρως µε το νέο πλαίσιο και να αφοµοιώσουν τη νέα
φιλοσοφία που αυτό προωθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ψηφίζουµε ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο έρχεται στα χέρια µας κατόπιν εξαντλητικής δια-
βούλευσης, µε πρωτόγνωρο αριθµό σχολίων και παρεµβάσεων
από άτοµα και φορείς, από τα οποία τελικά έχει τη συναίνεση
ενός ευρύτατου κοµµατιού της ελληνικής κοινωνίας. Η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και η ηγεσία του Υπουργείου χει-
ρίζονται ένα ευαίσθητο και ακανθώδες ζήτηµα µε την
αποφασιστικότητα, την προσοχή και την αξία που του πρέπει, µε-
ταρρυθµίζοντας ένα θεσµικό πλαίσιο ξεπερασµένο από την ίδια
την πραγµατικότητα. 

Δίνουµε µια διέξοδο σε ένα µείζον θέµα, που ταλανίζει την κοι-
νωνία µας και κυρίως τα χιλιάδες παιδιά που χρειάζεται να υπο-
στούν την τρικυµία ενός ταραχώδους διαζυγίου των γονέων τους
αλλά και πολλές γυναίκες, που αλλιώς είχαν φανταστεί τη ζωή
τους και αλλιώς τους τα έφερε η µοίρα. Όταν υπάρχουν στη
µέση παιδιά δεν υπάρχει χώρος να διαλέξουµε στρατόπεδο,
υπάρχει χώρος µόνο για αγάπη, φροντίδα και συνεννόηση για
την ορθή ανατροφή τους. 

Ως Βουλευτής, ως γυναίκα, ως µητέρα σάς καλώ να υπερψη-
φίσετε αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ηµέρα µνήµης

η σηµερινή, εκατόν δύο χρόνια από τη Γενοκτονία των Ελλήνων
του Πόντου. Η διατήρηση της ιστορικής µνήµης είναι καθήκον
µας. Ο αγώνας όλων µας για τη διεθνή αναγνώριση της Γενοκτο-
νίας συνεχίζεται. Πέρασαν σαράντα οκτώ χρόνια από το ‘83 που
είχε για τελευταία φορά αναµορφωθεί ο Αστικός Κώδικας στο
κοµµάτι των οικογενειακών σχέσεων. Σε αυτό το διάστηµα έχει
αλλάξει σηµαντικά τόσο ο ενεργός ρόλος των γονέων που δια-
δραµατίζουν στη ζωή των παιδιών τους όσο και ο τρόπος που
προσεγγίζουµε ως κοινωνία την ανατροφή των παιδιών. Η έννοια
της ενσυναίσθησης κυριαρχεί πλέον και µε βάση αυτή επιδιώ-
κουµε να µεγαλώνουµε τα παιδιά µε έµφαση στη συναισθηµατική
τους ισορροπία, ώστε να εξελιχθούν σε ενήλικες οι οποίοι θα εν-
διαφέρονται για τον συνάνθρωπό τους. Το νοµοσχέδιο λοιπόν
έχει ως γνώµονα το συµφέρον του παιδιού και µόνο, όπως επι-
τάσσει και η Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώµατα
του Παιδιού. 

Η διαµεσολάβηση δεν έχει κερδίσει ακόµα έδαφος στην Ελ-
λάδα έναντι της δικαστικής οδού. Οι Έλληνες δείχνουν εµπιστο-
σύνη -και ορθά- στη δικαιοσύνη. Όµως η προσπάθεια που γίνεται
στο σηµερινό νοµοσχέδιο είναι να εµπεδωθεί το στάδιο της δια-
µεσολάβησης ως µία ταχύτερη, περισσότερο ευέλικτη και λιγό-
τερο δαπανηρή διαδικασία, από την οποία βγαίνουν κερδισµένες
και οι δύο πλευρές και κυρίως τα παιδιά. Το νοµοσχέδιο ορίζει
µε σαφήνεια ότι η γονική µέριµνα ασκείται από κοινού και εξίσου
από τους δύο γονείς µετά τη λύση του γάµου ή την ακύρωση του
συµφώνου συµβίωσης. Η ρύθµιση επεκτείνεται και στα παιδιά
που γεννήθηκαν εκτός γάµου, όταν αναγνωρίζονται από τον πα-
τέρα τους. 

Η γονική µέριµνα είναι µια ευρεία έννοια. Περιλαµβάνει την
επιµέλεια του προσώπου του τέκνου, τη διοίκηση της περιουσίας
του και την εκπροσώπησή του σε κάθε υπόθεση, δικαιοπραξία ή
δίκη. Βεβαίως εξακολουθεί να υφίσταται η δυνατότητα µόνο ο
ένας γονέας να ασκεί αποκλειστικά την επιµέλεια του παιδιού,
εφόσον οι δύο πλευρές το αποφασίσουν ή το δικαστήριο το κρί-
νει ως καλύτερη λύση για τον ανήλικο. 

Εισάγεται για πρώτη φορά µαχητό τεκµήριο σε σχέση µε τον
ελάχιστο χρόνο επικοινωνίας του παιδιού, που ορίζεται στο 1/3
του συνολικού χρόνου. Στη συντριπτική πλειονότητα των δικα-
στικών αποφάσεων αυτό συµβαίνει έτσι κι αλλιώς, δηλαδή µε
βάση τη νοµολογία αυτός ή περίπου αυτός είναι ο χρόνος επι-
κοινωνίας, που επιδικάζεται συνήθως στο γονέα µε τον οποίον
δεν µένει σταθερά το παιδί. 

Οι επιστηµονικές έρευνες καταδεικνύουν πόσο σηµαντικό
ρόλο παίζει στην ψυχοσύνθεση του παιδιού η επαφή και επικοι-
νωνία του και µε τους δύο γονείς. Στην ακρόαση των φορέων στο
στάδιο των επιτροπών αναλύθηκε διεξοδικά από ειδικούς ψυχο-
λόγους ότι τα παιδιά ωφελούνται πολύ όταν περνούν τουλάχι-
στον το 35% του χρόνου τους µε κάθε γονέα. Προς αποφυγή
οποιασδήποτε παρερµηνείας το τεκµήριο είναι µαχητό, δηλαδή
εναπόκειται αποκλειστικά στην κρίση του φυσικού δικαστή να
ορίσει τον χρόνο επικοινωνίας, ο οποίος µπορεί να είναι λιγότε-
ρος ή περισσότερος από το 1/3. Δεν δεσµεύεται ούτε υποκαθί-
σταται ο δικαστής στον καίριο ρόλο του. Οι οικογενειακές
σχέσεις δεν µπορούν να µπουν σε καλούπι. Πρέπει να κρίνονται
κατά περίπτωση και εξατοµικευµένα, όπως ορίζει η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και τα διεθνή κείµενα. Το σηµερινό νοµοσχέδιο σέβεται
πλήρως την ανάγκη αυτή, γιατί κάθε παιδί είναι µοναδικό και
κάθε οικογενειακή σχέση είναι διαφορετική. 

Εισάγονται για πρώτη φορά αντικειµενικά κριτήρια, που καθι-
στούν κακή την άσκηση της γονικής µέριµνας, περιγράφονται εν-
δεικτικές και όχι περιοριστικές περιπτώσεις, όπως η υπαίτια µη
συµµόρφωση σε δικαστικές αποφάσεις, η παρεµπόδιση της επι-
κοινωνίας του παιδιού µε τον γονέα που δεν διαµένει συνήθως,
αλλά και αντίστροφα, η αδιαφορία του γονέα να επικοινωνεί µε
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το παιδί του, η αδικαιολόγητη άρνηση του γονέα να καταβάλλει
διατροφή, η οριστική δικαστική απόφαση που καταδικάζει τον
γονέα για ενδοοικογενειακή βία ή για εγκλήµατα κατά της γενε-
τήσιας ελευθερίας. Η διάταξη συνιστά µια κατευθυντήρια
γραµµή για τους δικαστές και ταυτόχρονα έναν κατάλογο που
λειτουργεί αποτρεπτικά για τους γονείς. Και πάλι οι περιπτώσεις
είναι ενδεικτικές. Εναπόκειται στον δικαστή να κρίνει εάν, για πα-
ράδειγµα, κάποιος είναι ακατάλληλος να επικοινωνεί µε το παιδί
του επειδή έχει ασκηθεί ποινική δίωξη εις βάρος του αλλά δεν
έχει καταδικαστεί ακόµα για ενδοοικογενειακή βία. 

Τέλος, µία από τις σηµαντικότερες καινοτοµίες του νοµοσχε-
δίου είναι η πρόβλεψη για προγράµµατα επιµόρφωσης δικαστών
στο πλαίσιο της Εθνικής Σχολής Δικαστών. Διατυπώνεται στα-
θερά η άποψη από κάποιες πλευρές ότι θα πρέπει να ιδρυθούν
στην Ελλάδα οικογενειακά δικαστήρια. Στην πραγµατικότητα µε-
γάλης σηµασίας είναι η διαρκής επιµόρφωση των δικαστικών και
εισαγγελικών λειτουργών. Μάλιστα µε τις σηµερινές διατάξεις
ορίζεται ρητά ότι οι δικαστές που δικάζουν υποθέσεις που αφο-
ρούν τις σχέσεις γονέων - τέκνων έχουν συµµετάσχει προηγου-
µένως σε ειδικά σεµινάρια επιµόρφωσης προκειµένου να
εντρυφήσουν στο πνεύµα των νέων διατάξεων.

Συνολικά η δηµόσια συζήτηση για τον ρόλο και των δύο γο-
νέων µετά το διαζύγιο και τον χρόνο που πρέπει να διαθέτει κάθε
γονιός µε το παιδί του πυροδότησε και διαφωνίες αλλά και εποι-
κοδοµητικές προτάσεις. Εξάλλου η µεγάλη απήχηση που είχε το
σχέδιο νόµου στην κοινωνία προκύπτει και από τη µεγάλη συµ-
µετοχή στο στάδιο της διαβούλευσης µε περίπου δεκαπέντε χι-
λιάδες σχόλια. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν αλλάζει άρδην το νοµοθετικό
πλαίσιο προς όφελος της µιας ή της άλλης πλευράς, δεν επιλέγει
πλευρά, αφού δεν είναι αυτός ο ρόλος του νοµοθέτη. Αναδει-
κνύει την προστασία των παιδιών και προσαρµόζει το νοµικό
πλαίσιο στις σύγχρονες ανάγκες της κοινωνίας. Πρόκειται, κύριε
Υπουργέ, για µια θαρραλέα µεταρρύθµιση. Οι νέες διατάξεις αν-
τικατοπτρίζουν την αδιαµφισβήτητη ανάγκη να αλλάξουµε νοο-
τροπία όλοι µας: κοινωνία, γονείς, δικαστές. 

Θα χρειαστεί καιρός έως ότου αντιληφθούµε ότι προς όφελος
του παιδιού δεν είναι η αποξένωσή του από τον έναν γονέα ούτε
η άρνηση καταβολής της διατροφής ή οι διαρκείς δικαστικές δια-
µάχες για κάθε απλό ζήτηµα. Έχουµε καθήκον ως κοινωνία να
φροντίσουµε τα παιδιά µας. Εξάλλου τα παιδιά πάντα αντανα-
κλούν το είδος της φροντίδας που παίρνουν.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το λόγο τώρα έχει η κ.
Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µπορώ να

µην αναφερθώ και εγώ σήµερα για την Ηµέρα Μνήµης της Γενο-
κτονίας των Ελλήνων Ποντίων. Τιµούµε τη θυσία τους. Δηλώ-
νουµε ότι η ιστορική µνήµη πρέπει να διατηρείται, η ιστορική
αλήθεια να αναδεικνύεται και πάντα η ιστορική µνήµη είναι δύ-
ναµη για τους λαούς και σε παγκόσµιο επίπεδο να µην επιτρέ-
ψουµε από εδώ και πέρα εθνοκαθάρσεις και βέβαια ποτέ πια
προσφυγιά.

Έρχοµαι τώρα στο σχέδιο νόµου το οποίο συζητάµε. Κύριοι
Υπουργοί, φέρατε ένα ακόµα νοµοσχέδιο το οποίο εκτός του ότι
αποτελεί προϊόν κακής νοµοθέτησης, αποδεικνύει όµως συγχρό-
νως, κύριε Υπουργέ, και µία καθεστωτική αντίληψη της Κυβέρ-
νησης. Ζήσαµε εδώ µέσα δηλώσεις και από Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας ότι τέλος πάντων αυτό το νοµοσχέδιο έτυχε απο-
δοχής από φορείς. Ακούσαµε Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας
να µιλάει ότι είµαστε σε µία κοινωνία µητριαρχίας. Ακούσαµε διά-
φορα πράγµατα εδώ. 

Πόσο έξω από την πραγµατικότητα είστε σαν Νέα Δηµοκρατία,
σαν Κυβέρνηση; Σε ποιο κόσµο πραγµατικά ζείτε όταν αφήνετε να
ακούγονται τέτοια πράγµατα; Και πώς αλλιώς να µην χαρακτηρί-
σουµε αυτή την καθεστωτική αντίληψη αυτής της Κυβέρνησης στο
το ότι η Κυβέρνηση σύστησε µία νοµοπαρασκευαστική επιτροπή
µε έγκριτους νοµικούς και επιστήµονες ειδικούς, το πόρισµα της
οποίας δεν το έλαβε υπ’ όψιν στο εν λόγω σχέδιο νόµου. 

Η Κυβέρνηση δεν έκανε ουσιαστικό διάλογο µε τους αρµόδι-
ους φορείς. Δεν είδε δε και τις γυναικείες οργανώσεις. Η Κυβέρ-
νηση δεν αφουγκράστηκε τις αντιδράσεις που έχουν
δηµιουργηθεί στην κοινωνία µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, τις
αντιδράσεις που υπάρχουν στον επιστηµονικό κόσµο που έχει
σχέση µε το οικογενειακό δίκαιο, -παιδοψυχιατρική εταιρεία ανα-
φέρω ενδεικτικά- τις αντιδράσεις στον πολιτικό κόσµο, το ότι όλη
η αντιπολίτευση είναι αντίθετη, τα κόµµατα και βέβαια τις αντι-
δράσεις οι οποίες υπάρχουν και µέσα στο ίδιο της το κόµµα. 

Αυτά πραγµατικά δείχνουν, παρά τις επιµέρους τροποποιήσεις
-που κάποιες από τις οποίες όπως αυτό το «εξίσου» που εµείς
λέµε «ισότιµα» και αν δεν γίνει αυτό τέλος πάντων να εξαλειφθεί-
ότι είστε αποφασισµένοι να προχωρήσετε. Δεν λάβατε υπ’ όψιν
τις προτάσεις και τις αντιρρήσεις που διατυπώθηκαν εδώ στο
κοινοβούλιο στη δεύτερη συνεδρίαση-ακρόαση εξωκοινοβουλευ-
τικών φορέων. 

Και βέβαια φέρνετε ένα νοµοσχέδιο -και αυτό είναι το πολύ
σηµαντικό- µέσα στην κρίση της υγείας, της πανδηµίας που περ-
νάτε µια σειρά πράγµατα µε αφορµή αυτή την πανδηµία, µέσα
σε πρωτόγνωρες συνθήκες λειτουργίας του κοινοβουλίου έχει
ανοίξει η αγορά, ανοίγουν το ένα µετά το άλλο οι διάφορες δρα-
στηριότητες και η Βουλή λειτουργεί όπως λειτουργεί ακόµα, για
ένα άκρως ευαίσθητο ζήτηµα, που έχει να κάνει µε το παιδί. 

Εγώ όµως θα σταθώ σε ένα πράγµα συγκεκριµένα, στην απου-
σία της Υπουργού της Υφυπουργού Οικογένειας, που δηµιουρ-
γήσατε σαν καινούργια Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας
Υφυπουργείο οικογένειας. Πού είναι η Υφυπουργός; Δεν συµµε-
τέχει, δεν ακούστηκε, δεν δέχτηκε γυναικείες οργανώσεις να συ-
ζητήσει. Διότι –λέει- το παιδί, όπως λέει και η ανακοίνωση του
συλλόγου των εργαζοµένων στην γενική γραµµατεία, δεν αφορά
την αρµοδιότητα του Υπουργείου. Διάβασα δε ότι έκανε και δή-
λωση ότι το νοµοσχέδιο είναι σχετικό, δεν αντίκειται στη Σύµ-
βαση της Κωνσταντινούπολης.

Όταν αναφέρεται ότι τα γονικά δικαιώµατα δραστών ενδοοι-
κογενειακής βίας ή σεξουαλικών εγκληµάτων δύναται να παύ-
σουν, να περιοριστούν µετά από πρωτόδικη δικαστική απόφαση
που τους καταδικάζει, παραβιάζεται έτσι η υποχρέωση της Ελ-
λάδας να µην θέτει σε κίνδυνο τα δικαιώµατα και την ασφάλεια
όσων έχουν υποστεί ενδοοικογενειακή βία και των παιδιών, που
αντιµετωπίζουν κακοποιητικό περιβάλλον. Είναι αντίθετο στη
Σύµβαση Κωνσταντινούπολης, αντίθετο βέβαια και στα δικαιώ-
µατα του παιδιού. 

Φαίνεται λοιπόν ότι είστε αποφασισµένοι να προχωρήσετε. Νο-
µοθετείτε για ένα 3%. Πολλοί συνάδελφοι από την αντιπολίτευση
όχι µόνο από τον ΣΥΡΙΖΑ αναφέρθηκαν ότι υπάρχουν στατιστικά
στοιχεία. Και εγώ το επαναλαµβάνω, το 86% των διαζυγίων είναι
συναινετικά, από το υπόλοιπο 14% µόνο το 7% συνεχίζει µετά το
αρχικό στάδιο της προσωρινής διαταγής και των ασφαλιστικών
µέτρων και ασκεί κύρια αγωγή και στο εφετείο φτάνει µόνο το
3%. 

Όλα αυτά όµως δηµιουργούν σοβαρά ερωτηµατικά γιατί το
κάνετε. Γιατί κανείς δεν υποστηρίζει από όλους µας ότι δεν
υπάρχουν προβλήµατα στην εφαρµογή του υπάρχοντος οικογε-
νειακού δικαίου, το οποίο για την εποχή του ήταν πρωτοποριακό
και είναι πολύ σηµαντικό. 

Υπάρχουν προβλήµατα µεταξύ διαζευγµένων γονέων σε σχέση
µε την επικοινωνία και την επαφή µε τα παιδιά. Ας λύσουµε λοιπόν
αυτά τα προβλήµατα που η ζωή έχει αποδείξει, όχι όµως φέρνον-
τας ένα διχαστικό νοµοσχέδιο, που δηµιουργεί αντίπαλα στρατό-
πεδα µέσα στην κοινωνία. Ξοδεύτηκε και πάρα πολύ χρήµα και το
είπαµε και στην πρώτη επιτροπή. Είχα τοποθετηθεί σχετικά. Και
όλα αυτά δηµιουργούν ερωτηµατικά. Είναι ένα νοµοσχέδιο, που
παραβιάζει τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης και γενικά τη Διε-
θνή Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του Παιδιού. Από παιδοκεντρικό
το οικογενειακό δίκαιο, από παιδοκεντρική αντίληψη και θεώρηση
µε αυτό που φέρνετε πάµε στη λογική τη γονεοκεντρική. 

Υπάρχουν προβλήµατα, όπως είπα πριν, στο οικογενειακό δί-
καιο του 1983, που ήταν πρωτοπόρο για την εποχή του και προϊόν
διαβούλευσης σηµαντικής µε τους αρµόδιους επιστηµονικούς, νο-
µικούς φορείς. Εφαρµόστε λοιπόν, αφού υπάρχουν ζητήµατα, κά-
ποιες δοµές υποστήριξης, οικογενειακούς κοινωνικούς λειτουρ-
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γούς, παιδοψυχολόγους. Επιτάσσει ο ν.2447/1996 κάποια πράγ-
µατα µεταξύ των οποίων και τα οικογενειακά δικαστήρια. Δείξτε
ότι λειτουργείτε υπέρ των συµφερόντων, πραγµατικά, του παιδιού
και όχι υπέρ µιας µειοψηφική άποψης µέσα στην κοινωνία. 

Με αυτό το νόµο -και κλείνω κυρία Πρόεδρε- αντί να λύνετε
υπαρκτά ζητήµατα, δηµιουργείτε περισσότερα που θα τα βρούµε
µπροστά µας. Μιλάω για την κοινωνία συνολικά. Και πολύ φοβά-
µαι όµως ότι το θύµα για άλλη µία φορά θα είναι το παιδί. Και
δεν νοµίζω ότι κανείς από εµάς θέλει κάτι τέτοιο. 

Λοιπόν κάντε δεκτές κάποιες προτάσεις όχι µόνο της Αντιπο-
λίτευσης αλλά των σχετικών επιστηµονικών φορέων, του νοµικού
κόσµου της χώρας µας. Και αν δεν τις κάνετε δεκτές, παρακαλώ
αποσύρετε το.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει η
κ. Βιλιάλη από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-
ριστώ, πολύ κυρία Πρόεδρε. 

Σήµερα Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των Ποντίων θα
ήθελα και εγώ να προσθέσω και τη δική µου φωνή στην διαρκή
προσπάθεια για την δικαίωσή τους. Δεν λησµονούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να τοπο-
θετηθούµε στην Ολοµέλεια του ελληνικού Κοινοβουλίου για ένα
πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο. Διότι κάθε νοµοσχέδιο, που
ρυθµίζει τις διαπροσωπικές σχέσεις των ανθρώπων απαιτεί µε-
θοδική τεκµηρίωση και δηµιουργική προσέγγιση.

Ιδιαίτερα όµως όταν ένα νοµοσχέδιο αφορά το ευαίσθητο ζή-
τηµα της γονεϊκής ευθύνης έναντι των τέκνων τότε το ρυθµιστικό
πλαίσιο αποκτά χαρακτήρα ζωτικής σηµασίας. Και ναι, έχουµε
µπροστά µας ένα τολµηρό νοµοσχέδιο, που έρχεται να ενσωµα-
τώσει έπειτα από σαράντα χρόνια την παρούσα κοινωνική πραγ-
µατικότητα, τη δυναµική αλλαγή των κοινωνικών ρόλων στη
σύγχρονη ελληνική κοινωνία, αλλά κυρίως τα νέα επιστηµονικά
δεδοµένα που συνοδεύουν την εξέλιξη του οικογενειακού δι-
καίου διεθνώς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης και όχι µόνο, θα µπορούσαµε και εµείς ακολουθών-
τας το στρεβλό παράδειγµα µίας συντηρητικής πολιτικής
πρακτικής να µην αλλάξουµε τίποτα, υπεκφεύγοντας στο γνωστό
πλέον σε όλους «το σκεφτήκαµε, αλλά δεν προλάβαµε» ώστε να
αναµένουµε ότι η ακινησία θα µας προσφέρει το ώριµο φρούτο
της κοινωνικής αποδοχής.

Η Κυβέρνησή µας όµως και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης δεν επιλέγουν αυτόν τον αδιέξοδο δρόµο. Έχουµε
λάβει ξεκάθαρη εντολή να µεταρρυθµίσουµε τη χώρα σε όλα τα
επίπεδα ώστε να µπορέσουµε να εκµεταλλευτούµε τις τεράστιες
αναπτυξιακές δυνατότητες, που έχει η χώρα µας προς όφελος
όλων των πολιτών. Αυτήν την εντολή έχουµε, αυτήν την εντολή
τηρούµε και θα συνεχίσουµε να την τηρούµε στο έπακρο.

Η Ελλάδα αλλάζει και φυσικά µετασχηµατίζεται και κοινωνικά.
Χρέος κάθε ευνοµούµενης πολιτείας είναι να παρεµβαίνει απο-
τελεσµατικά και να επιβοηθά την κοινωνική δυναµική προς τη θε-
τικότερη κατεύθυνση. Μια ανάλογη θεσµική επιλογή δεν µπορεί
παρά να περιλαµβάνει τη µέριµνα της πολιτείας µας έναντι των
παιδιών, που θα εξασφαλίζει την ύπαρξη ενός πολύπλευρου
πλαισίου, που θα βασίζεται στα σύγχρονα επιστηµονικά δεδο-
µένα και που θα επιτρέπει στα τέκνα να αναπτύσσονται συναι-
σθηµατικά, να αναπτύσσονται γνωστικά, να αναπτύσσονται στη
συµπεριφορά τους µε τρόπο ωφέλιµο. Είναι ένα πλαίσιο φυσικά,
που θα πρέπει να είναι λειτουργικό για τα παιδιά οι γονείς των
οποίων αποφασίζουν να χωρίσουν. 

Και εδώ δεν µιλάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ένα µε-
µονωµένο ή µικρής κλίµακας κοινωνικό γεγονός. Μιλάµε για µία
εδραιωµένη κοινωνική πραγµατικότητα. Σε κάθε χίλιους κατοί-
κους αντιστοιχούν περίπου πέντε γάµοι, αλλά και δύο διαζύγια.
Εποµένως ο τρόπος άσκησης της γονεϊκής µέριµνας ή αν θέλετε
της γονεϊκής ευθύνης αποτελεί κοµβικό σηµείο τόσο για την ψυ-
χοσωµατική ανάπτυξη του παιδιού όσο έστω και εµµέσως για τη
διαπροσωπική σχέση των πρώην συζύγων, που παραµένουν
όµως διά παντός γονείς.

Το νοµοσχέδιο ορθώς υιοθετεί τα σύγχρονα επιστηµονικά δε-
δοµένα της βιβλιογραφίας σε διάφορους τοµείς της επιστηµονι-
κής έρευνας ενώ παράλληλα εκπέµπει ένα ισχυρό παιδευτικό
µήνυµα, που διαπερνά οριζόντια ολόκληρη την ελληνική κοινω-
νία. Ωφέλιµο για το παιδί είναι η δηµιουργία στενής και ευεργε-
τικής επαφής και µε τους δύο γονείς. Η δηµιουργία ουσιαστικής
σχέσης µε τους δύο γονείς τόσο µε ποιοτικούς όσο και µε ποσο-
τικούς όρους κρίνεται απαραίτητη για την ύπαρξη πρωτογενών
συναισθηµατικών δεσµών για την ολοκληρωµένη ανάπτυξη της
προσωπικότητάς του.

Οι σύγχρονες έρευνες έχουν αποδείξει ότι όταν η γονική µέ-
ριµνα ασκείται από κοινού υπάρχει τεκµηριωµένη συσχέτιση µε
τη θετική γνωστική ανάπτυξη του παιδιού καθώς και µε τη µετέ-
πειτα λειτουργικότητά του στο πεδίο των διαπροσωπικών του
σχέσεων, εντάσσεται πιο εύκολα στο κοινωνικό περιβάλλον, αλλά
και γνωστικά αναπτύσσεται καλύτερα. 

Σύµφωνα µε παρόµοιες έρευνες παρατηρούνται επίσης ση-
µαντικά µικρότερα επίπεδα στρες ενώ ακόµα και στο πεδίο της
σωµατικής υγείας η διαφορά είναι µεγαλύτερη προς όφελος της
κοινής γονικής µέριµνας. Είναι αποτελέσµατα επιστηµονικών
ερευνών που δεν αµφισβητούνται. 

Τέλος, και αυτό το επιστηµονικό εύρηµα το βρήκα ιδιαίτερα
ενδιαφέρον γιατί ακούστηκε το αντίθετο από πολλούς συναδέλ-
φους στην Αίθουσα, παρατηρείται ότι τα επίπεδα έντασης µε-
ταξύ των δύο γονιών µειώνονται αρκετά µε την άσκηση της
κοινής γονικής µέριµνας. 

Εποµένως ο στρατηγικός στόχος που εξάγεται όταν προσπα-
θήσουµε να τεκµηριώσουµε επιστηµονικά το τι πραγµατικά σηµαί-
νει ωφέλιµο για τα παιδιά σε µία κυρίαρχα παιδοκεντρική
προσέγγιση είναι εκτιµώ κοινά παραδεκτός. Και το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο τηρεί αυτήν την αρχή, που προκύπτει από την επιστη-
µονική έρευνα, προσφέροντας παράλληλα, αν θέλετε, και την ανα-
γκαία στρατηγική κατεύθυνση στην προσέγγιση του συγκεκριµέ-
νου ζητήµατος επιβοηθώντας την ελληνική δικαιοσύνη στην εφαρ-
µογή του ρυθµιστικού πλαισίου, φυσικά λαµβάνοντας κάθε φορά
τη µοναδικότητα και την ατοµικότητα της κάθε περίπτωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την εξαγωγή του συµπερά-
σµατος για το πώς µπορούµε να υπηρετήσουµε το συµφέρον
των παιδιών µε τον καλύτερο τρόπο προκύπτει εµµέσως και µία
άλλη βασική αρχή του νοµοσχεδίου, η οποία αφορά τον τρόπο
µε τον οποίο πρέπει να λειτουργούν οι δύο γονείς ακόµα και µετά
τον τερµατισµό του έγγαµου βίου τους. Και εκεί το µήνυµα είναι
ξεκάθαρο όπως και το επιβοηθητικό πλαίσιο για την ενδυνάµωσή
του. Το περιεχόµενο του µηνύµατος περικλείει την έννοια της συ-
ναίνεσης, της συνεννόησης και της συνεργασίας των γονιών για
την καλύτερη και πολύπλευρη εξυπηρέτηση των αναγκών του
παιδιού.

Ενώ προβλέπεται πλέον και η οδός της διαµεσολάβησης για
την εξεύρεση βέλτιστων λύσεων προς όφελος των παιδιών χωρίς
την προσφυγή στα δικαστήρια. Προς αυτήν την κατεύθυνση, δη-
λαδή της µη προσφυγής στη δικαιοσύνη εκτιµώ ότι θα επιβοη-
θήσει και η ξεκάθαρη ρυθµιστική οριοθέτηση για την κακή
άσκηση της γονικής µέριµνας αφού η απουσία γκρίζων ζωνών
στο νοµοθετικό πλαίσιο γνωρίζουµε ότι λειτουργεί αποτρεπτικά
για κάθε έναν από τους δρώντες, που προσπαθούν να κρυφτούν
πίσω από νοµοθετικές ασάφειες. Ο κάθε γονιός θα αναλαµβάνει
τις συνέπειες των πράξεών του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε πλέον ότι άσκηση
της γονικής µέριµνας έναντι των παιδιών αποτελεί καθοριστικό
παράγοντα για την εξέλιξη της ενήλικης ζωής τους και αυτό µας
επιφορτίζει ατοµικά, αλλά και συλλογικά µε την τεράστια ευθύνη
να επιδιώκουµε πάντα την καλύτερη οδό για τη φροντίδα τους.
Σήµερα όµως η επιστήµη µας προσφέρει τους βασικούς άξονες
ώστε να επιτύχουµε αυτόν τον πολυπόθητο στόχο παρά το γε-
γονός ότι δεν υπάρχει χρυσή συνταγή κοµµένη και ραµµένη στα
µέτρα όλων. Και το νοµοσχέδιο κινείται προς αυτήν τη σωστή κα-
τεύθυνση εκπέµποντας τα σωστά µηνύµατα προς την ελληνική
κοινωνία.

Παραµένει όµως προσωπική µου πεποίθηση, αλλά και πολιτική
µου επιδίωξη και τελειώνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε, ότι σήµερα
περισσότερο από ποτέ είναι αναγκαία η δηµιουργία ενός αποτε-
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λεσµατικού ρυθµιστικού πλαισίου, που θα εκκινεί και θα καλλιερ-
γεί την έννοια της ορθής γονεϊκής διαπαιδαγώγησης για όλους
τους πολίτες, που θέλουν να γίνουν γονείς. Αυτό το βήµα οφεί-
λουµε να το τολµήσουµε ώστε οι µελλοντικές γενιές να προσφέ-
ρουν ακόµα πιο πολύχρωµους ανθούς στην όµορφη πατρίδα
µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Μανωλάκος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να ενώσω και εγώ τη φωνή µου µε τους

υπόλοιπους συναδέλφους για τη σηµερινή Ηµέρα Μνήµης της
Γενοκτονίας των Ποντίων. Η αναγνώριση της Γενοκτονίας από
την Τουρκία είναι η ελάχιστη δυνατή συγγνώµη για τις τριακόσιες
πενήντα τρεις χιλιάδες θύµατά τους. Εµείς οι νέοι Έλληνες δεν
πρόκειται ποτέ να ξεχάσουµε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σαράντα σχεδόν
χρόνια από την προηγούµενη µεγάλη νοµοθετική παρέµβαση η
Κυβέρνησή µας µε ευαισθησία και υπευθυνότητα τολµά ρηξικέ-
λευθες αλλαγές στο οικογενειακό µας δίκαιο και το φέρνει πιο
κοντά στη σύγχρονη πραγµατικότητα προς όφελος χιλιάδων γο-
νέων και παιδιών που µέχρι σήµερα βασανίζονταν από αβελτη-
ρίες και παρωχηµένες διατάξεις.

Είναι κοινά αποδεκτό ότι οι σχέσεις των δύο φύλων πλέον είναι
πολύ διαφορετικές, µε τη γυναίκα να βρίσκεται σε πολύ καλύ-
τερη κατάσταση απ’ ό,τι στο παρελθόν, αλλά η κοινωνία να έχει
εξελιχθεί και να απαιτείται προσαρµογή της νοµοθεσίας. Κατά
συνέπεια, η Κυβέρνηση πολύ ορθά έρχεται να ανταποκριθεί σε
µία προσδοκία της κοινωνίας και µια νοµική αναγκαιότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε κάθε χωρισµό οι γονείς δεν
πρέπει να ξεχνούν ότι ακόµη και αν παύουν να είναι σύζυγοι ή
σύντροφοι, παραµένουν όµως πάντα γονείς και το συµφέρον των
παιδιών επιτάσσει να διασφαλίζονται οι καταλληλότερες συνθή-
κες για την προστασία του ψυχισµού και την οµαλή ανάπτυξη της
προσωπικότητάς τους. 

Το παρόν νοµοσχέδιο έχει την πρόθεση να δώσει λύση σε όλες
τις περιπτώσεις, ιδίως εκεί που αποτυγχάνουν οι γονείς να ρυθ-
µίσουν µόνοι τους τη σχέση τους µε τα παιδιά τους. Με ποιο
τρόπο όµως προσπαθεί να το κάνει αυτό; Με σηµαντικές καινο-
τοµίες, µε τη συµπλήρωση κενών και τη διασαφήνιση ζητηµάτων,
που συχνά µέχρι τώρα έχρηζαν δικαστικής διευθέτησης και µε
κύριο µέληµα το συµφέρον των παιδιών, έτσι ώστε αφ’ ενός να
διευκολύνεται η συνεννόηση και το συναινετικό κλίµα µεταξύ των
γονιών και αφ’ ετέρου όπου οι τεταµένες σχέσεις δεν ευνοούν
την εξεύρεση συναινετικών λύσεων να παρέχεται ένα εξαιρετικό
εργαλείο στο φυσικό δικαστή, που θα κληθεί να δώσει την ορθή
λύση. 

Έχω τη γνώµη ότι το νοµοσχέδιο στο µεγαλύτερό του µέρος
το επιτυγχάνει και πιο συγκεκριµένα στα πολύ θετικά στοιχεία
του νοµικού πλαισίου, κύριε Υπουργέ, είναι ο θεσµός διαµεσο-
λάβησης, ο οποίος αξιοποιείται και στο οικογενειακό δίκαιο εν-
θαρρύνοντας τη συναινετική εξεύρεση πρόσφορης λύσης και
αποτρέποντας την άσκοπη καταφυγή στο δικαστήριο. Και η πρό-
βλεψη των προγραµµάτων ειδικής κατάρτισης και επιµόρφωσης
των δικαστών, που θα κληθούν να δικάσουν οικογενειακές δια-
φορές πιστεύω ότι είναι το πρώτο βήµα προς την κατεύθυνση
των οικογενειακών δικαστηρίων, που πρέπει να αποτελεί την επό-
µενη µεγάλη τοµή στο οικογενειακό µας δίκαιο και η καθιέρωση
αντικειµενικών κριτηρίων για την κακή ή καταχρηστική άσκηση
της γονικής µέριµνας. 

Σε ό,τι αφορά, µάλιστα, τις περιπτώσεις ενδοοικογενειακής
βίας, εγκληµάτων κατά της γενετήσιας ελευθερίας και οικονοµι-
κής εκµετάλλευσης της γενετήσιας ζωής, έχω την αίσθηση, κύριε
Υπουργέ, ότι για την εξασφάλιση της προστασίας των παιδιών
θα πρέπει να γίνει ακόµα αυστηρότερη η διαπίστωση και για την
έκπτωση από τη γονική µέριµνα και τη στέρηση του δικαιώµατος
επικοινωνίας να µην απαιτείται η καταδίκη γιατί µπορεί να αργή-
σει να έρθει αυτή, αλλά να αρκεί η τελεσίδικη παραποµπή του
γονέα σε δίκη.

Από την άλλη πλευρά, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να σας
πω ότι υπάρχουν δύο σηµεία, τα οποία προσωπικά µε προβλη-
µατίζουν ιδιαίτερα και µπορεί να οδηγήσουν σε παρερµηνείες,
όπως διατυπώνονται στο νοµοσχέδιο, γεγονός το οποίο µου
έχουν επισηµάνει αρκετοί συντοπίτες µου στον Πειραιά και ιδι-
αίτερα καταξιωµένοι νοµικοί. 

Πρώτον, στο άρθρο 7 ορίζεται ότι η από κοινού άσκηση της
γονικής µέριµνας συνεχίζεται και µετά το χωρισµό των γονέων.
Ξεκαθαρίζει έτσι ένα ακανθώδες ζήτηµα, το οποίο µε το ισχύον
δίκαιο δηµιουργούσε αφορµές για δικαστικές διαµάχες, ακολου-
θώντας σοφά την επί σειρά ετών νοµολογιακή πρακτική.

Όµως, έχω τη γνώµη ότι αρκεί η γονική µέριµνα να ασκείται
από κοινού. Η εξίσου άσκηση που προβλέπει η διάταξη, παρά τις
αγαθές προθέσεις των συντακτών του νοµοσχεδίου, φοβούµαι
ότι θα ανοίξει τον ασκό του Αιόλου για παρερµηνείες και παρε-
ξηγήσεις, που µπορούν να οδηγήσουν στην άποψη ότι εισάγεται
µε τον τρόπο αυτό η υποχρεωτική εναλλασσόµενη κατοικία του
τέκνου και η υποχρεωτική ισόχρονη διαµονή και στους δύο γο-
νείς, παραβλέποντας τις ιδιαίτερες συνθήκες κάθε µεµονωµένης
περίπτωσης. 

Δεύτερον, στο άρθρο 13 καθιερώνεται µαχητό τεκµήριο 1/3
του συνολικού ελάχιστου χρόνου επικοινωνίας µε φυσική παρου-
σία του γονιού µε τον οποίο δεν διαµένει το τέκνο. Προκύπτει
ερωτηµατικό –τουλάχιστον εγώ δεν το διαπίστωσα στο νοµοσχέ-
διο- ποιου συνολικού χρόνου. Της µέρας, της εβδοµάδος, του
ελεύθερου χρόνου; 

Θεωρώ ότι είναι ορθότερο να εκλείψει το µαχητό τεκµήριο του
ελάχιστου χρόνου και σε περίπτωση διαφωνίας να δίνει τη λύση
ο δικαστής ελεύθερα, µε την πρόβλεψη της κατά το δυνατόν ευ-
ρύτερης επικοινωνίας και λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ιδιαιτερότη-
τες κάθε περίπτωσης. Θα παρακαλούσα, κύριε Υπουργέ, να τα
βλέπατε πάλι εκ νέου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταλήγοντας θεωρώ ότι το
παρόν νοµοσχέδιο σε γενικές γραµµές δίνει λύσεις, αλλάζοντας
ένα ξεπερασµένο νοµικό πλαίσιο και προσφέρει ένα εξαιρετικό
εργαλείο στο δικαστή για την καλύτερη απονοµή της δικαιοσύ-
νης. 

Επίσης, η συζήτηση που διεξάγεται µέχρι σήµερα για το νο-
µοσχέδιο αυτό από το πρωί κατέδειξε και κάτι εξαιρετικά σηµαν-
τικό. Ποιο είναι αυτό; Ότι στο κόµµα µας, τη Νέα Δηµοκρατία,
που ίδρυσε ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Καραµανλής, µπορούµε
να διαφωνούµε, µπορούµε να έχουµε διαφορετικές απόψεις και
να τις εκφράζουµε µε πνεύµα δηµοκρατικό και συναινετικό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-
δελφε, σας ευχαριστώ.

Τον λόγο έχει η κ. Πούλου από το ΣΥΡΙΖΑ. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Θα ήθελα να τιµήσω και εγώ από αυτό το Βήµα τη µνήµη των

εκατοντάδων χιλιάδων θυµάτων της Γενοκτονίας των Ποντίων.
Είναι χρέος και καθήκον µας να τιµούµε τη µνήµη του ελληνικού
πληθυσµού από τον Πόντο, που ξεριζώθηκε βίαια από τον τόπο
του. Οφείλουµε να αγωνιζόµαστε διαρκώς ενάντια σε κάθε βαρ-
βαρότητα και κάθε έγκληµα κατά της ανθρωπότητας µέχρι την
τελική δικαίωση και αναγνώριση της ιστορικής αλήθειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο που αφορά ολόκληρη την κοινωνία και τον πυρήνα της,
την οικογένεια, και διερωτώµαι αν υπάρχει έστω και ένας στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο που να µην έχει γνώση και σχετική εµπειρία. 

Όµως, ακόµη µία φορά φαίνεται πως η Κυβέρνηση αγνοεί τη
διαβούλευση, τις θέσεις των φορέων, των οργανώσεων της κοι-
νωνίας των πολιτών, της επιστηµονικής κοινότητας, τις προηγού-
µενες σχετικές επεξεργασίες, την Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής. Για ποιο λόγο άραγε; Για να ικανοποιήσει µήπως συµ-
φέροντα και απαιτήσεις συγκεκριµένων οµάδων πίεσης;

Η προχειρότητα της νοµοθέτησης, η επιµονή της Κυβέρνησης
να µην διαβουλευθεί ουσιαστικά και συναινετικά µάς οδηγεί σε
αυτό το ερώτηµα, αλλά και στη διαπίστωση ότι πρόκειται για ένα
από τα πλέον αµφιλεγόµενα και διχαστικά νοµοσχέδιά της. Κα-
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τάφερε να καλλιεργήσει συνθήκες οξύτατης πόλωσης στην κοι-
νωνία και µέσα σε κάθε ενδιαφερόµενη οικογένεια. Έστησε ψευ-
δεπίγραφα στρατόπεδα υποτιθέµενων µεταρρυθµιστών και
υποτιθέµενων οπισθοδροµικών και εξαναγκάζει τους πολίτες να
διαλέξουν πλευρά. 

Κύριοι Υπουργοί, καταφέρατε δε και το ακατόρθωτο, να διχά-
σετε όχι µόνο την κοινωνία αλλά και την ίδια την Κυβέρνηση και
τον ίδιο σας το κόµµα. Πώς αλλιώς να εξηγήσουµε τη χαρακτη-
ριστική απουσία της Υφυπουργού Εργασίας και της Γενικής
Γραµµατέως, αρµόδιων για θέµατα οικογένειας και ισότητας των
φύλων, από τη σχετική επεξεργασία του νοµοσχεδίου; Πώς αλ-
λιώς να εξηγήσουµε ότι ελάχιστοι Βουλευτές σας τοποθετήθη-
καν στις επιτροπές, ενώ µάλιστα δύο σηµαντικά στελέχη σας,
πρώην Υπουργοί, η κ. Γιαννάκου και η κ. Κεφαλογιάννη, διαφο-
ροποιήθηκαν ανοιχτά; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λόγω της τεράστιας σηµασίας
του θεσµού της οικογένειας για την κοινωνία µας η ρύθµιση των
ζητηµάτων που την αφορούν γίνεται στο υψηλότερο επίπεδο από
τον Αστικό Κώδικα, το Σύνταγµα, τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό
Χάρτη, την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που, καθώς και τη Διεθνή Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του Παι-
διού. 

Η σχέση των ρυθµίσεων του παρόντος νοµοσχεδίου µε αυτό
το πολύτιµο εγχώριο και διεθνές πλέγµα προστασίας είναι εντε-
λώς προβληµατική. Ας δούµε γιατί. Το ελληνικό οικογενειακό δί-
καιο, όπως αποτυπώθηκε στον πρωτοπόρο ν.1329/1983, είναι
ένα από τα πιο προοδευτικά παγκοσµίως. Κι αυτό γιατί βάζει µε
τρόπο ξεκάθαρο στο επίκεντρο της µέριµνας για την οικογένεια
το συµφέρον του παιδιού. Τι εννοούµε όµως «συµφέρον του παι-
διού»; Εννοούµε ένα σύνολο παραγόντων, που στοχεύουν στην
ολοκληρωµένη ανάπτυξη των ανηλίκων σε ανεξάρτητες και υπεύ-
θυνες προσωπικότητες. 

Εποµένως, το συµφέρον του παιδιού πρέπει να προστατεύεται
ως υπέρτατη και απόλυτη αξία η οποία δεν σχετικοποιείται από
άλλες αξίες. Αυτόν τον ξεκάθαρο στόχο πρέπει να έχουν όχι
µόνο οι σχετικές δικαστικές αποφάσεις αλλά και οι νοµοθετικές
πρωτοβουλίες. 

Η Κυβέρνηση όµως το ξεχνά. Με το άρθρο 1511 του Αστικού
Κώδικα για την άσκηση της γονικής µέριµνας όχι µόνο ιεραρ-
χείτε, κύριοι Υπουργοί, αυθαίρετα τα κριτήρια, που καθορίζουν
το συµφέρον του παιδιού αλλά τα συµπλέκετε απαράδεκτα µε
τις σχέσεις των γονέων. Ενώ µέχρι τώρα απόλυτη προτεραιότητα
ήταν το συµφέρον του παιδιού, οδηγούµαστε πλέον σε µια κα-
τάσταση όπου στο επίκεντρο µπαίνουν τα δικαιώµατα των γο-
νέων. Είστε υπεύθυνοι γι’ αυτή την αναχρονιστική ανατροπή. Αντί
το συµφέρον του παιδιού ως του πιο ευαίσθητου και πολύτιµου
κρίκου στην οικογενειακή αλυσίδα να καθορίζει τις σχέσεις των
γονέων, πλέον θα είναι οι σχέσεις και εποµένως οι προτεραιότη-
τες, οι επιδιώξεις, οι επιθυµίες, οι σκοπιµότητες, οι ανταγωνισµοί
των γονέων που θα καθορίζουν την τύχη του. Θεωρείται πλέον
το παιδί ως προσάρτηµα της σχέσης των γονέων και δυστυχώς
σε κάποιες περιπτώσεις καταλήγει άθυρµα στις συγκρούσεις µε-
ταξύ τους. Και βέβαια δεν είναι λίγες οι διατάξεις του νοµοσχε-
δίου που επιβεβαιώνουν αυτή τη µεταφορά της έµφασης από το
παιδί στους γονείς. 

Στην επιτροπή αναφέρθηκαν αναλυτικά τα νοµικά επιχειρή-
µατα και από τους φορείς και από τους συναδέλφους Βουλευ-
τές. Χαρακτηριστικά, µε το νέο άρθρο 1513 του Αστικού Κώδικα
εισάγεται εκ του πονηρού, θα έλεγα, η δυνατότητα να ερµηνευτεί
η λέξη «εξίσου» που αφορά στη γονική µέριµνα όχι ως ισότιµα
αλλά ως ισόχρονα. Αυτό θα οδηγήσει σε υποχρεωτικά εναλλασ-
σόµενη κατοικία και εποµένως επικίνδυνες καταστάσεις αν δεν
υπάρχει συναίνεση των γονέων. Μόλις πριν από αυτό το Βήµα
και συνάδελφός της Νέας Δηµοκρατίας είχε την απορία, διότι,
κύριοι Υπουργοί, δεν τα έχετε ξεκαθαρίσει αυτά. 

Τι σας ενδιαφέρει εδώ, λοιπόν; Σας ενδιαφέρει να είναι ευχα-
ριστηµένοι οι συγκεκριµένοι γονείς, που θέλετε να εξυπηρετή-
σετε και όχι το όφελος του παιδιού. Γιατί ενδέχεται σε πολλές
περιπτώσεις, όπως προβλέπει το άρθρο 1510 του Αστικού Κώ-
δικα που ορίζει ότι οι γονείς ασκούν από κοινού τη γονική µέρι-
µνα να είναι προς το συµφέρον του παιδιού, να περνά

περισσότερο χρόνο µε τον ένα από τους δύο γονείς και όχι εξί-
σου. 

Επιπλέον, µε το άρθρο 1520 του Αστικού Κώδικα εισάγεται
τεκµήριο χρόνου φυσικής παρουσίας του παιδιού µε τον γονέα
µε τον οποίο δεν διαµένει, στο 1/3 του συνολικού, χωρίς να απο-
σαφηνίζεται σε ποιον χρόνο αναφέρεστε. Στον ελεύθερο χρόνο;
Στον χρόνο της ανάπαυσης; Της προετοιµασίας για το σχολείο; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας της
κυρίας Βουλευτή)

Με την αλλαγή αυτή προσπαθείτε να επηρεάσετε την οµολο-
γία κατανοµής του χρόνου επικοινωνίας, ωστόσο το µόνο που θα
καταφέρετε είναι να προκαλέσετε σοβαρά προβλήµατα στα παι-
διά, στους γονείς τους, αλλά κυρίως στους δικαστές, που θα
κληθούν να αντιµετωπίσουν πολλές αντιδικίες για τη διευθέτηση
του χρόνου και του υπολογισµού των διατροφών στη συνέχεια. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν µπο-
ρεί να δώσει καµµία δίκαιη και βιώσιµη λύση στο υπαρκτό ζήτηµα
επικαιροποίησης και εκσυγχρονισµού του ν.1329 µετά από σα-
ράντα χρόνια εφαρµογής του. Δεν αποτελεί µεταρρύθµιση αλλά
απορρύθµιση του οικογενειακού δικαίου. Αντί να αντιµετωπίσει
τις δυσκολίες στην εφαρµογή των σχετικών δικαστικών αποφά-
σεων, αντί να δηµιουργήσει κοινωνικές δοµές στελεχωµένες µε
ειδικευµένους κοινωνικούς επιστήµονες, που θα βοηθούν τους
δικαστές, αντί να εφαρµόσει επιτέλους τον ν.2447/1996 για τη
συγκρότηση οικογενειακών δικαστηρίων, επιβάλλει την υποχρε-
ωτική διαµεσολάβηση καταπατώντας τη Σύµβαση της Κωνσταν-
τινούπολης και υποβάλλοντας σε επιπλέον έξοδα τους γονείς. 

Η Κυβέρνηση αποτυγχάνει συνολικά στον κεντρικό στόχο της
ρύθµισης θεµάτων επιµέλειας που επιδιώκει δήθεν µε το παρόν
νοµοσχέδιο. Έχει εκφραστεί κάποιος εναντίον της συνεπιµέ-
λειας; Όχι. Όλοι συµφωνούµε. Η κυβέρνηση µάλιστα ΣΥΡΙΖΑ
ήταν εκείνη, που για πρώτη φορά ετοίµασε εισηγητική έκθεση
για την συνεπιµέλεια, την οποία θα µπορούσε να αξιοποιήσει η
σηµερινή Κυβέρνηση. Όχι µόνο δεν το κάνει αλλά νοµοθετεί από
το µηδέν γκρεµίζοντας αντί να βελτιώσει το υπάρχον πρωτοπο-
ριακό για την εποχή νοµοθετικό πλαίσιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, συντοµεύετε, κυρία συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και ενώ όλοι µας θα συµφωνούσαµε µε ευρεία διαβούλευση

και συναίνεση να βελτιώσουµε το υπάρχον πλαίσιο, η Κυβέρνηση
επιβάλλει την αναγκαστική συνεπιµέλεια χωρίς την ευρεία απο-
δοχή της κοινωνίας. Ο νόµος κινδυνεύει να µείνει ανεφάρµοστος,
γιατί εξαναγκάζει σε συνεπιµέλεια γονείς που έχουν πολύ κακές
και ενδεχοµένως ανταγωνιστικές ως προς το παιδί σχέσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος Υπουργός δεν µας
εξήγησε µέχρι σήµερα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω µε αυτή µου τη
φράση, κύριε Πρόεδρε. Σας παρακαλώ, την ανοχή σας.  

Δεν µας εξήγησε, λοιπόν, µέχρι σήµερα ο κύριος Υπουργός
γιατί δεν έλαβε υπ’ όψιν το ολοκληρωµένο σχέδιο που εκπόνησε
η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή που ο ίδιος στο Υπουργείο του
συνέστησε. Ένα σχέδιο αποτέλεσµα της συνεργασίας έµπειρων
νοµικών, ειδικευµένων επιστηµόνων, ψυχιάτρων, ψυχολόγων και
λοιπά. 

Κύριε Υπουργέ, να µας απαντήσετε.
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Βασι-

λειάδης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Αρχικά να πω δυο µόνο

λόγια για τη σηµερινή ηµέρα. Η 19η Μαΐου έχει καθιερωθεί ως η
Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου. Εκα-
τόν δύο χρόνια µετά οι τριακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες ψυχές
δεν θα ησυχάσουν και οι ξεριζωµένοι από τις πατρογονικές
εστίες οικογένειες δεν θα δικαιωθούν αν δεν αναγνωριστούν από
σύσσωµη τη διεθνή κοινότητα. 
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Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, σήµερα είναι µια ιδιαίτερη στιγµή για την

τρέχουσα κοινοβουλευτική περίοδο. Έχουµε µπροστά µας ένα
σχέδιο νόµου, που άπτεται ενός σηµαντικού κοινωνικού ζητήµα-
τος. Η πρωτοφανής συµµετοχή πολιτών στη διαδικασία της δια-
βούλευσης µε περίπου δεκαπέντε χιλιάδες σχόλια σε διάστηµα
ενάµισι έτους δείχνει ακριβώς την αγωνία της κοινωνίας για την
έκβαση της σηµερινής νοµοθετικής διαδικασίας. 

Επιτρέψτε µου όµως να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε µια
παρατήρηση. Οι κοινωνίες εξελίσσονται. Ο νόµος ακολουθεί την
εξέλιξη αυτή. Είναι στην ίδια τη φύση της νοµοθετικής διαδικα-
σίας να ακολουθεί ένα κοινωνικό φαινόµενο και όχι να προηγείται
αυτού. 

Τι έχουµε µπροστά µας, λοιπόν; Έχουµε το κοινωνικό φαινό-
µενο της λύσης ενός γάµου µε τις αλλαγές, που φέρνει στις σχέ-
σεις των τέκνων µε τους διαζευγµένους πλέον γονείς. 

Η παρατήρησή µου είναι, κύριε Πρόεδρε, ότι το νοµικό πλαίσιο,
που διέπει το κοινωνικό αυτό φαινόµενο βασίζεται σε ένα νόµο του
1983, τον ν.1329. Όλες και όλοι θα συµφωνήσουν ότι η ελληνική
κοινωνία, η ελληνική οικογένεια, οι ρόλοι των γονέων, οι σχέσεις
µε τα παιδιά, τα πρότυπα έχουν εξελιχθεί σηµαντικά τα τελευταία,
σχεδόν, σαράντα χρόνια -και µε ολοένα γρηγορότερους ρυθµούς
θα πρόσθετα. Άρα, νοµίζω ότι η πρώτη παραδοχή, που θα πρέπει
να κάνουµε είναι ότι την αναµφίβολη αυτή εξέλιξη οφείλει να ακο-
λουθήσει και η αντίστοιχη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η άποψή µου είναι ότι το υπό
συζήτηση σχέδιο νόµου καλύπτει επαρκώς και αποτελεσµατικά
την ανάγκη αυτή. Πρόκειται για µία ιδιαίτερα προοδευτική µε-
ταρρύθµιση, η οποία έχει ως βασικό οδηγό το αληθές και πραγ-
µατικό συµφέρον του παιδιού σε σχέση µε τους γονείς του. Η
Κυβέρνηση και το Υπουργείο Δικαιοσύνης εισάγουν πέντε καινο-
τοµίες στο δικαιϊκό µας σύστηµα. 

Το σχέδιο νόµου εδράζεται στην αρχή της µη διάκρισης µε-
ταξύ των γονέων, καθώς καθιερώνεται η από κοινού άσκηση της
γονικής µέριµνας και από τους δύο γονείς µετά το διαζύγιο, προ-
άγονται εναλλακτικές µέθοδοι επίλυσης των οικογενειακών δια-
φορών, όπως η διαµεσολάβηση, θεσπίζεται τεκµήριο ενός
τρίτου, τουλάχιστον για την επικοινωνία του παιδιού µε τον κάθε
γονέα, καθιερώνονται αντικειµενικά κριτήρια κακής άσκησης της
γονικής µέριµνας, τα οποία λαµβάνονται υποχρεωτικά υπ’ όψιν
από το δικαστήριο, όπως η µη καταβολή της διατροφής ή η διάρ-
ρηξη των σχέσεων του παιδιού µε τον άλλο γονέα. Τέλος, προ-
βλέπεται η θέσπιση ειδικών προγραµµάτων επιµόρφωσης στην
Εθνική Σχολή Δικαστών από εξειδικευµένους επιστήµονες, κοι-
νωνικούς και δικαστικούς λειτουργούς. 

Έρχοµαι τώρα στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής.
Αρχικά, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να χαιρετίσω την απόφαση του
Προεδρείου να συµπεριληφθεί στη διαδικασία και η Ειδική Μό-
νιµη Επιτροπή Ισότητας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που. Η απόφαση αυτή είχε και πρακτικό αποτέλεσµα, καθώς
επέτρεψε τη συµµετοχή περισσότερων φορέων και συναδέλφων,
ηµών συµπεριλαµβανοµένων. Αλλά, και συµβολικό χαρακτήρα,
καθώς καθίσταται σαφές από τη Βουλή των Ελλήνων ότι το ζή-
τηµα του σχεδίου νόµου είναι ζήτηµα ισότητας και ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. 

Ωστόσο, τόσο στις εργασίες της επιτροπής όσο και στον γενι-
κότερο δηµόσιο διάλογο η στάση της αντιπολίτευσης -και λυπά-
µαι που το λέω αυτό- θεωρώ ότι δεν ανταπεξήλθε στην
περίσταση. Και αναφέροµαι δυστυχώς σε όλα τα κόµµατα, µε
προεξέχων βέβαια το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Τι είδαµε τις προηγούµενες µέρες και βλέπουµε και σήµερα
εδώ σ’ αυτήν την Αίθουσα; Μία στοχευµένη προσπάθεια στρέ-
βλωσης της πραγµατικότητας και καλλιέργειας κλίµατος διχα-
σµού ακόµα και στην ίδια την κοινωνία. Η ίδια γνωστή τακτική
σας, να χωριζόµαστε σε στρατόπεδα ακόµα και για τόσο σηµαν-
τικά ζητήµατα όπως το οικογενειακό περιβάλλον των παιδιών. Να
χωριζόµαστε µονίµως πότε σε µνηµονιακούς και αντιµνηµονια-
κούς και πότε σε µαµάδες και µπαµπάδες. Και παρά τη στάση
σας αυτή, να επιχειρείτε να κατηγορήσετε την Κυβέρνηση ότι το
σχέδιο νόµου είναι γονεοκεντρικό. Λοιπόν, δεν είναι και αυτό
είναι το πρόβληµά σας καθώς φαίνεται. 

Μιλήσατε από την πρώτη στιγµή για υποχρεωτική συνεπιµέ-
λεια, ενώ κάτι τέτοιο δεν προκύπτει πουθενά στο σχέδιο νόµου.
Αναφέρατε ότι το νέο πλαίσιο ευνοεί κακοποιητικούς γονείς. Επί-
σης, κάτι τέτοιο δεν προκύπτει πουθενά. Τουναντίον, θεσπίζονται
κριτήρια κακής άσκησης της γονικής µέριµνας, που ενισχύουν
τη δυνατότητα του δικαστή να δώσει την επιµέλεια µόνο στον
ένα γονέα, στερώντας από τον κακοποιητικό γονέα την επικοι-
νωνία µε το παιδί. 

Αγνοείτε σκόπιµα τα πορίσµατα των επιστηµόνων, που εν συ-
νόλω συµφωνούν για τις ευεργετικές για την ψυχική υγεία και
την ανάπτυξη του παιδιού επιπτώσεις της από κοινού γονικής µέ-
ριµνας και του ίσου χρόνου των γονέων µε το παιδί. Το ζήτηµα
είναι ιδιαιτέρως σοβαρό και πραγµατικά λυπάµαι που χάθηκε η
ευκαιρία να έχουµε γόνιµο διάλογο για ένα κοινωνικό ζήτηµα που
προσφέρεται για ευρείες συναινέσεις. 

Τα κόµµατα της αντιπολίτευσης δυστυχώς απέδειξαν ότι δεν
θέλουν να συµµετέχουν στις γενναίες µεταρρυθµίσεις, που προ-
ωθεί η Κυβέρνηση και αγκαλιάζει η κοινωνία. Η µεγαλύτερη από-
δειξη είναι ότι, παρά τη δριµεία κριτική σας, δεν προσήλθατε µε
συγκεκριµένες προτάσεις επί των άρθρων, όπως έκαναν αρκετοί
φορείς. Και µάλιστα πολλές απ’ αυτές ενσωµατώθηκαν από την
ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης ακριβώς επειδή η Νέα Δη-
µοκρατία αντιλαµβάνεται ότι το ζήτηµα αυτό δεν προσφέρεται
για στείρα πολιτική αντιπαράθεση. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, εκφράζω τη στήριξή µου στο υπό
συζήτηση σχέδιο νόµου, το οποίο θεωρώ ότι ρυθµίζει δίκαια και
ισότιµα τις σχέσεις γονέων και τέκνων µετά το διαζύγιο, δίνοντας
στους Έλληνες δικαστές τα αναγκαία εργαλεία, αλλά και την
απαραίτητη εκπαίδευση για να κρίνουν κατά περίπτωση µε κύριο
άξονα το συµφέρον του παιδιού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς
ευχαριστούµε για την τήρηση του χρόνου. 

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Θεόδωρο Δρίτσα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα το πρωί

λίγο πριν έρθω εδώ στην Αίθουσα της Ολοµέλειας της Βουλής
για να συµµετάσχω ως θεώρησα υποχρέωσή µου στην Ηµέρα
Μνήµης για τη Γενοκτονία των Ποντίων βιαστικά άκουσα την
ΕΡΤ1 στην πρωινή ζώνη µε τους δύο δηµοσιογράφους, που
έχουν επί τετράωρο την παρουσίαση των θεµάτων έναν κύριο –
δεν θυµάµαι το όνοµά του- ο οποίος ήταν εκεί µε την ιδιότητα
του δικηγόρου και µέλους της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής. 

Υπερασπίστηκε το νοµοσχέδιο -δικαίωµά του- αλλά δεν έµεινε
εκεί. Ως κοµµατικός εγκάθετος χρησιµοποίησε όλη τη γραµµή
για την οποία ευθύνεστε δυστυχώς εσείς, κύριε Υπουργέ, για να
µιλήσει ευθέως, αλλά και µε σειρά υπονοουµένων εναντίον της
κ. Γιαννάκου, της κ. Κεφαλογιάννη, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, του συνόλου της Αντιπολίτευσης µε τόσο απαξιωτικό τρόπο,
που αν είναι δυνατόν αυτόν να τον είχατε µέλος της νοµοπαρα-
σκευαστικής επιτροπής! Οι δε δηµοσιογράφοι σιγοντάριζαν και
ούτε η διεύθυνση της ΕΡΤ ούτε οι δηµοσιογράφοι είχαν την ευαι-
σθησία να έχουν και έναν αντίλογο ταυτόχρονα ή µετά. 

Ωραία δηµοκρατία έχετε, κύριε Υπουργέ. Πολύ ωραία δηµο-
κρατία και πολύ ωραίους τεχνοκράτες στη νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή. Ειρήσθω εν παρόδω, ξέρουµε ότι ο Πρόεδρος της νο-
µοπαρασκευαστικής επιτροπής, κορυφαίος δικαστικός, δεν έχει
συµφωνήσει µε το νοµοσχέδιο. Ποιος είναι αυτός, που το ζητάει
αυτό το νοµοσχέδιο δεν το έχετε αποκαλύψει, αλλά το πανελλή-
νιο βοά, το ξέρουν όλοι. 

ΚΩΝΑΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Πείτε
το! Αν υπάρχει κάτι, πείτε το!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Λόµπι πλουσίων, µονοµανών, που συν-
δέεται µε τον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας! 

ΚΩΝΑΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ποιος
είναι αυτός; Να µάθουµε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ποιος είναι αυτός; Ονοµατεπώνυµα
πάρα πολλά.

Δώστε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, διότι µε διέκοψε ο
Υπουργός. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δευτερό-
λεπτα σας διάκοψε. Πείτε τα ονόµατα. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν ξέρω ονόµατα ούτε συγκρατώ
ονόµατα ούτε συγκρατώ ονόµατα.

Όπως είπε και ο κ. Λοβέρδος έχουν δικαίωµα αυτοί οι άνθρω-
ποι να έχουν τα βιώµατά τους και να διεκδικούν. Είναι άλλο
πράγµα αυτό. Δεν νοµοθετούµε µε βιώµατα. Σεβαστά τα βιώ-
µατα. Τη δέχοµαι την επιχειρηµατολογία του κ. Λοβέρδου. Τον
άκουσα το πρωί. Απολύτως σεβαστά τα βιώµατα και η αγωνία.
Άλλο αυτό και άλλο το λόµπι που έχει, όπως είπε η κ. Γιαννάκου,
δυνατότητα να κάνει διαφηµίσεις, που έχει γραµµή συγκροτη-
µένη. Έχω συµµετάσχει σε αρκετές διαδικτυακές συνοµιλίες, σε
συζητήσεις αυτήν την περίοδο και έχω ακούσει εκπροσώπους
αυτής της σχολής σκέψης να επαναλαµβάνουν συνεχώς τα ίδια
στερεότυπα επιχειρήµατα µε «σκονάκι». Οργανωµένη η ιστορία.
Θεµιτή για την προσωπική τους αγωνία, απολύτως θεµιτή. 

Το ζήτηµα, όµως, είναι η Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός, το
Υπουργείο. Εκεί είναι το ζήτηµα, δεν είναι οι άνθρωποι αυτοί. Δεν
έχουµε µε κανέναν απ’ αυτούς κανένα πρόβληµα. Αλλά, τουλά-
χιστον, να µην φτάνουµε σε αυτόν τον εκφυλισµό της δηµοκρα-
τίας στη χώρα µας. Γιατί όλα είναι αλληλένδετα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοθέτηµα αυτό, όπως ισχυ-
ρίζεται η αιτιολογική έκθεση, η ρητορική του Υπουργού, έχει ως
κέντρο το συµφέρον του παιδιού και τα δικαιώµατα του παιδιού.
Το πρωί ακούστηκε -θα επαναλάβω- στη γενοκτόνο εγκληµατική
καταστροφή του ποντιακού Ελληνισµού βρήκαν τον θάνατο δε-
κάδες χιλιάδες παιδιών. Εκατοµµύρια στον Α’ και στον Β’ Παγ-
κόσµιο Πόλεµο. Στην Παλαιστίνη σήµερα δεκάδες και δύο του
ισραηλινού λαού παιδιά. Δεν κάνουµε διάκριση. Και δεν εξεγεί-
ρεται κανείς; Δεν εξεγείρεται! Αντίθετα, µιλάµε για το δικαίωµα
του Ισραήλ στην «αυτοάµυνα». Αν είναι δυνατόν! 

Λοιπόν, τα δικαιώµατα περιγράφονται µε συγκεκριµένο τρόπο.
Κι επειδή είναι δύσκολο να περιγραφούν πλήρως, τουλάχιστον
να συµφωνήσουµε σε µερικά πολύ βασικά. 

Πρώτο δικαίωµα του παιδιού η αγάπη απ’ όλους, πέραν του
νόµου. Κανένα νόµος δεν µπορεί να το λύσει αυτό. Αυτό είναι η
πρώτιστη προϋπόθεση. 

Δεύτερον, οι σταθεροί όροι διαβίωσης του παιδιού. Οι σταθε-
ροί όροι διαβίωσης. Αυτός ο τεµαχισµός του 1/3, του 50-50, του
ενός του άλλου τι σχέση έχει µε το δικαίωµα του παιδιού; Το στα-
θερό περιβάλλον, το σταθερό σχολικό περιβάλλον, οι σταθεροί
όροι ζωής και ανάπτυξης δεν µπορούν να συνδυαστούν µε επι-
µέλεια, µε την αγάπη, µε το ένα ή µε το άλλο;

Το τρίτο που πρέπει να θίξουµε είναι το εξής. Συνοδεύει το νο-
µοσχέδιό σας κάποια µελέτη των δεδοµένων, που έχουν διαµορ-
φωθεί απ’ όλες αυτές τις δεκαετίες που εφαρµόζεται ο νόµος
του 1983; Διότι χρησιµοποιείτε το επιχείρηµα, ενώ στην πραγµα-
τικότητα έχουµε φτάσει στο πολύ θετικό σηµείο να είναι το 86%
των διαζυγίων συναινετικά -πρέπει να µελετηθεί όµως αυτό, οι
όροι και οι κανόνες- και σε ποσοστό πάνω από 90% οι δικαστικές
αποφάσεις να δίνουν την επιµέλεια στη µητέρα, και θεωρείτε ότι
φταίει ο νόµος του 1983, σύµφωνα µε τα επιχειρήµατα, που τί-
θενται υπέρ του νοµοσχεδίου. Δεν φταίει ο νόµος του 1983, όσες
βελτιώσεις και αν χρειάζεται να γίνουν, γιατί όντως έχουν αλλάξει
τα δεδοµένα στην κοινωνία. 

Το στερεότυπο της γυναίκας, που ο µόνος της ρόλος είναι να
είναι µάνα και νοικοκυρά, αυτό είναι! Θα παρέµβετε σε αυτά τα
ζητήµατα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Θέλω ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν έχω καταχραστεί τον χρόνο, κύριε

Πρόεδρε. Είχα και τη διακοπή. 
Θα υπάρξει από τη µεριά της Κυβέρνησης προστασία του παι-

διού, προστασία της µητέρας και του γονιού; «Κράµερ εναντίον
Κράµερ» θα αναδείξουµε; Και θα έχουµε δήθεν ένα νοµοσχέδιο,
που λύνει το πρόβληµα για τους µπαµπάδες; 

Για να δούµε στην έρευνά σας, αν θέλετε να την κάνετε, πόσοι
µπαµπάδες διεκδίκησαν την επιµέλεια και στο συναινετικό δια-

ζύγιο επί δεκαετίες. Δεν είναι ρόλος για τους µπαµπάδες. Ευτυ-
χώς έχει αρχίσει να αλλάζει αυτό. Ευτυχώς έχει αρχίσει να αλ-
λάζει. Αλλά είναι δυνατόν µε αυτούς τους όρους να τα κάνετε
αυτά τα πράγµατα; 

Και µε αυτή την έννοια, η ενδοοικογενειακή βία -έχουµε γυναι-
κοκτονία το 2021-…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ. Ευχαριστούµε, κύριε συνάδελφε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Και το αγνοείτε; 
Και θα δώσετε απαγόρευση να ασκεί επιµέλεια ένας πατέρας

που ασκεί ενδοοικογενειακή βία, όταν θα οριστικοποιηθεί η τε-
λική απόφαση µετά από τρία και πέντε χρόνια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αυτά δεν είναι ρυθµίσεις για να πάει
µπροστά η κοινωνία ούτε είναι ρυθµίσεις, που επιτρέπουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει στα δέκα λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα, σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, σας

παρακαλώ κι εγώ!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Να µην ολοκληρώσω τη φράση µου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Στα δέκα

λεπτά ποτέ δεν θα την ολοκληρώσετε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν είναι δέκα λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δέκα

λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ σας

παρακαλώ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν είναι άσκηση προεδρείου αυτή.

Σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η άσκηση

του προεδρείου είναι…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν είστε παιδονόµος ούτε αστυφύλα-

κας. Ρυθµίζετε τη συνεδρίαση. Σας παρακαλώ να ολοκληρώσω
τη φράση µου. Είναι δυνατόν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μην µπερ-
δεύετε…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μα, µπορεί να µην ολοκληρώσω τη
φράση µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, µην µπερδεύετε το νοµοσχέδιο της συνεπιµέλειας µε
το θέµα του προεδρείου. Εγώ σας επέτρεψα για ένα λεπτό που
µου είπατε, φτάσατε τα εννέα και σαράντα πέντε και σταµάτησα
το χρόνο. Έχετε φτάσει δέκα και…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Είχα τη διακοπή από τον Υπουργό.
Ολοκληρώνω τη φράση µου σας λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το είπατε
πέντε φορές. Παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Λοιπόν, αν θέλετε να καταργήσετε την
δυνατότητα του Βουλευτή να ολοκληρώσει τη σκέψη του, κάντε
το. Αλλά αυτό δεν είναι άσκηση των καθηκόντων του προ-
εδρείου. Δεν έχει νόηµα τώρα να συνεχίσω. Ευχαριστώ πάρα
πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Δρί-
τσα, δεν είναι τώρα ώρα για επαναστατικές διαδικασίες. Θα προ-
χωρήσουµε στη διαδικασία.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Πρέπει να διδαχθείτε από άλλους συ-
ναδέλφους σας πώς ασκούν τα καθήκοντα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχω δι-
δαχθεί και από την ΕΡΤ και από την προηγούµενη κυβέρνηση,
έχω την άποψή µου γι’ αυτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Είστε αγύριστο κεφάλι. Τι να κάνουµε;
Γνωστό αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος Δηµήτριος από το Κί-
νηµα Αλλαγής. 

Κύριε Κωνσταντόπουλε, ελπίζω κι εσείς να είστε µέσα στον
χρόνο σας, µην έχουµε µετά αντιπαραθέσεις.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
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και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, βρισκόµαστε σήµερα
σαράντα χρόνια µετά τη µεταρρύθµιση του οικογενειακού δι-
καίου µε το ν.1329/1983, που φέρει τη σφραγίδα του ΠΑΣΟΚ, τη
σφραγίδα της κυβέρνησης Ανδρέα Παπανδρέου. Αποδείχθηκε
στην πράξη ότι ήταν µία µεταρρύθµιση βαθιά προοδευτική και
µάλιστα, θα έλεγα, µπροστά από την εποχή της. Και η αξία της
σήµερα αναγνωρίζεται όχι από τη δική µας και µόνο παράταξη,
αλλά απ’ όλες τις πολιτικές δυνάµεις. 

Το νοµοθέτηµα αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, έθεσε ως προτε-
ραιότητα το συµφέρον του παιδιού και όχι την εξουσία και τη δύ-
ναµη των γονέων. Έδωσε τέλος στην πατριαρχία και τις
αναχρονιστικές αντιλήψεις, µε την καθιέρωση της ισότητας των
γονέων. 

Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, θα πρέπει να τονιστεί το εξής.
Στην εφαρµογή ωστόσο του οικογενειακού δικαίου και ιδίως στα
ζητήµατα της επιµέλειας των παιδιών µετά το διαζύγιο, που είναι
ο πυρήνας του σηµερινού νοµοσχεδίου το ερώτηµα είναι ένα. Αν-
ταποκρίνονται οι δικαστικές αποφάσεις σήµερα στις ανάγκες και
το συµφέρον του παιδιού; 

Η απάντηση, δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, όσο και να το
ψάξουµε, είναι ότι πολύ συχνά αυτό δεν συµβαίνει. Βλέπουµε ότι
η συντριπτική πλειοψηφία των δικαστικών αποφάσεων είναι µο-
νόπλευρη. Η επιµέλεια ανατίθεται στη µητέρα και ο πατέρας έχει
δικαίωµα επικοινωνίας, που εξαντλείται σε λίγες µέρες του µήνα,
συν φυσικά τις διακοπές. Τα προβλήµατα πολλά. 

Γι’ αυτό, εδώ θα πρέπει να ειπωθεί ότι τα ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά κάθε οικογένειας συχνά δεν αξιολογούνται. Πολλές οι κα-
ταγγελίες ότι δεν τηρείται η επικοινωνία. Πολλές οι καταγγελίες
ότι δεν καταβάλλεται η διατροφή. Ένας κύκλος αντιπαραθέσεων
λοιπόν και συγκρούσεων µε θύµα ποιο άλλο; Το παιδί. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, σε ένα τέτοιο περιβάλλον ένα νοµοσχέ-
διο για το µέλλον των παιδιών, όπως αυτό που συζητάµε απόψε,
οφείλει να αποτυπώνει τις σύγχρονες επιστηµονικές απόψεις και
αντιλήψεις, οφείλει να είναι αποτέλεσµα διαβούλευσης και όχι
να εξελίσσεται σε µια µάχη χαρακωµάτων ανάµεσα στους δύο
γονείς, οφείλει να είναι παιδοκεντρικό και όχι γονεοκεντρικό, να
δίνει λύσεις ιδίως σε περιπτώσεις που οι γονείς δεν µπορούν να
τα βρουν, δεν µπορούν να συνεννοηθούν. Τότε είναι λοιπόν που
αναδεικνύεται ο ρόλος του νοµοθέτη. Έτσι λοιπόν, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, να µη φτάνουµε να καταλήγει η επιµέλεια σε ένα
«µπρα ντε φερ» µεταξύ των γονέων.

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή τις απόψεις των φορέων, που κλή-
θηκαν προς ακρόαση και το συµπέρασµα, αγαπητοί συνάδελφοι
και αγαπητέ Υπουργέ, είναι ότι µε τις ρυθµίσεις που φέρνετε δεν
καταφέρνετε ούτε να τους καθησυχάσετε και, µάλιστα, όσους
φοβούνται τις αλλαγές στη γονική µέριµνα, ούτε να ικανοποιήσει,
θα έλεγα, το νοµοσχέδιο αυτό όσους τάσσονται υπέρ της πλή-
ρους θεσµοθέτησης της συνεπιµέλειας. 

Και τούτο γιατί; Διότι, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν αποτυπώνει
ξεκάθαρες απόψεις. Τι κάνει; Κινείται ανάµεσα στο φόβο και την
ατολµία. Κι εδώ θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να τονιστεί -και το πι-
στεύω- ότι µε τις άκαµπτες νοµικές ρυθµίσεις, που περιέχει θα
δηµιουργήσει πολλά προβλήµατα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η γονική µέριµνα πρέπει να ασκείται και
από τους δύο γονείς. Αυτό το λένε οι επιστήµονες, το λέει η λο-
γική, το λέµε όλοι. Το παιδί έχει ανάγκη την επαφή και µε τους
δύο γονείς για να έχει εσωτερική ισορροπία, για να µπορέσει να
αναπτύξει το προσωπικότητά του, να αναπτύξει υγιής σχέσεις µε
τους γύρω του. Έτσι, λοιπόν, ξεκινώντας από εκεί και προσπα-
θώντας να βάλετε την άσκηση της γονικής µέριµνας σε καλούπια
µε αριθµούς και ποσοστά τελικά, κύριε Υπουργέ, δεν βοηθάτε
τον διαµεσολαβητή καθώς και τον δικαστή. Δηλαδή δίνετε µια
ποσόστωση στον δικαστή και ουσιαστικά δεν µιλάµε για το απλό
πράγµα που χρειάζεται, την εφαρµογή της. Δηλαδή το πώς θα
εφαρµοστεί. Κατά το δοκούν; Γιατί στο τέλος οι ποσοστώσεις
ανάγονται ως αξιώµατα.

Και ως γνωστόν, αγαπητοί συνάδελφοι, το αξίωµα δεν αποδει-
κνύεται και άρα δεν έχει και ευελιξία διότι έχει ρητή και απόλυτη
αναφορά. Ταυτόχρονα, στην απαρίθµηση των περιπτώσεων
αφαίρεσης της γονικής µέριµνας, δηλαδή της πιο βαριάς κύρω-
σης που µπορεί να επιβληθεί σε κάποιο γονέα, αντί να θέσετε

στο επίκεντρο τα δικαιώµατα και τη φροντίδα του παιδιού, δίνετε
το βάρος στη συµπεριφορά των γονέων.

Ορίζετε, κύριε Υπουργέ, για παράδειγµα ότι η γονική µέριµνα
αφαιρείται σε περίπτωση συναισθηµατικής αποξένωσης του παι-
διού από τον άλλον γονέα και τούτο φυσικά δίχως κάποια ιδιαί-
τερη προϋπόθεση, ενώ την ίδια στιγµή απαιτείται οριστική
δικαστική απόφαση για να αφαιρεθεί η γονική µέριµνα σε περι-
πτώσεις ενδοοικογενειακής βίας ή εγκληµάτων κατά της γενετή-
σιας ελευθερίας. Δηλαδή φάσκουµε  και αντιφάσκουµε.

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, όλοι γνωρίζουµε τους ρυθµούς µε
τους οποίους κινείται η ελληνική δικαιοσύνη. Γνωρίζουµε ότι µια
πρωτόδικη απόφαση µπορεί να κάνει δύο, τρία, ακόµη και πέντε
χρόνια να εκδοθεί. Και ως τότε γονείς και παιδιά µένουν απρο-
στάτευτοι απέναντι στη βία. Τούτο, όµως, δεν συνάδει ούτε µε
τη σύµβαση για τα δικαιώµατα του παιδιού, ούτε µε τη Σύµβαση
της Κωνσταντινούπολης. Εδώ η ευθύνη, κύριε Υπουργέ, είναι
δική σας. Εσείς νοµοθετείτε κι εσείς πρέπει να δώσετε λύση. Και
πρέπει να βγάλετε από την οµηρία γονείς και παιδιά. Είναι καθή-
κον σας, κάντε το πράξη.

Ολοκληρώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να πω πως
οποιαδήποτε µεταρρύθµιση οικογενειακού δικαίου πρέπει να
έχει στο επίκεντρο το συµφέρον του παιδιού, να αποκαθιστά τις
στρεβλώσεις που όλοι παραδεχόµαστε ότι σήµερα υπάρχουν και
φυσικά έρχονται στις δικαστικές αίθουσες.

Κι αν ακόµη, όπως ακούστηκε από πολλούς, το 86% των δια-
ζυγίων εκδίδονται συναινετικά, η ουσία είναι ότι ακόµα και έτσι η
ρύθµιση της επιµέλειας των παιδιών δεν ακολουθεί ουσιαστικά
την πεπατηµένη. Άρα, το πρόβληµα παραµένει.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η µεταρρύθµιση του 1983 έθετε τις βά-
σεις. Καθήκον όλων µας σήµερα είναι να προτείνουµε τις αλλα-
γές που θα εκσυγχρονίζουν το οικογενειακό δίκαιο. Για µας, για
το Κίνηµα Αλλαγής, για το ΠΑΣΟΚ πυρήνα του νέου οικογενει-
ακού δικαίου πρέπει να αποτελεί η λειτουργία των οικογενειακών
δικαστηρίων µε εξειδικευµένους δικαστές, που θα έχουν τη συν-
δροµή επιστηµονικού προσωπικού που θα προσεγγίζει τις οικο-
γενειακές διαφορές µε χαρακτήρα συµφιλιωτικό και φιλικό προς
την οικογένεια. Πρόκειται για έναν θεσµό, θεσµός που νοµοθε-
τήθηκε το 1996, ωστόσο, από τότε δεν λειτούργησε ποτέ.

Ακούσαµε όλες τις παρατάξεις, αγαπητοί συνάδελφοι, και
όλους τους φορείς να τάσσονται υπέρ του θεσµού, ο οποίος λει-
τουργεί µε επιτυχία επί σειρά ετών σε άλλες χώρες και ουσια-
στικά να µας δίνει το παράδειγµα.

Σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, να το κάνετε πράξη. Άκουσα
έναν συνάδελφο να αναφέρει ότι ένα βαρέλι παλιό καλό κρασί
κινδυνεύει από δύο λέξεις, οι οποίες λέξεις ουσιαστικά είναι το
δηλητήριο, όπως είναι οι λέξεις «εξίσου» και «1/3». Θα σας πω
το εξής. Το βαρέλι κινδυνεύει και από την ακινησία γιατί το βα-
ρέλι, αν ουσιαστικά µπαίνει σ’ αυτό αέρας, τότε το κρασί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Γι’ αυτό λοιπόν θέλω να
πω, αγαπητέ Υπουργέ, ότι η χρυσή τοµή είναι το εφικτό και αυτό
πρέπει να επιτευχθεί από όλους µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ακολουθεί τώρα η κ. Στεργιανή Μπίζιου από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΣΤΕΡΓΙΑΝΗ (ΣΤΕΛΛΑ) ΜΠΙΖΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το διαζύγιο

στην Ελλάδα ήταν κάποτε ένα περιθωριακό φαινόµενο στη ζωή
των ζευγαριών. Έως το 1984 είχαµε πέντε διαζύγια ανά δέκα χι-
λιάδες κατοίκους. Το 1992 οκτώ διαζύγια την ίδια αναλογία πλη-
θυσµού, ενώ το 2018 φτάσαµε στα δεκαοκτώ διαζύγια ανά δέκα
χιλιάδες κατοίκους.

Προφανώς υπάρχει µια έντονα αυξητική τάση στα διαζύγια τη
δεκαετία 2008-2018 που ξεπερνά το 45%. Στη συντριπτική πλει-
οψηφία τους τα ζευγάρια που χωρίζουν έχουν παιδιά. Αναντίρ-
ρητα οι δοµές της ελληνικής κοινωνίας, οι σχέσεις των ζευγαριών
αλλά και η σχέση των γονέων µε τα παιδιά έχουν αλλάξει πολύ
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τα σαράντα χρόνια, που έχουν µεσολαβήσει από τη δηµιουργία
του ισχύοντος οικογενειακού δικαίου. Έχουν αλλάξει οι ρόλοι
των δύο φύλων, έχει διαφοροποιηθεί η συµµετοχή των δύο γο-
νέων, της µητέρας και του πατέρα, στην ανατροφή των παιδιών.

Για πολλά χρόνια η κοινωνία, ακόµα και οι ειδικοί, υποτιµούσαν
τον ρόλο του πατέρα στην οικογένεια και στην ανάπτυξη του παι-
διού θεωρώντας ότι η επίδρασή του έχει µικρότερη σηµασία από
εκείνη της µητέρας. Σήµερα όµως πληθώρα επιστηµονικών ερευ-
νών συνηγορεί στο ότι ο πατέρας, µέσω της αλληλεπίδρασής του
µε το παιδί και µέσω της εµπλοκής του στη ζωή, διαδραµατίζει
έναν µοναδικό και κρίσιµο ρόλο στην ψυχική υγεία και στην προ-
σωπικότητά του σε όλα τα στάδια της ανάπτυξης.

Τα παιδιά µετά το διαζύγιο χρειάζονται εξίσου τον χρόνο και
την ασχολία και των δύο γονέων τους και δεν υπάρχει ούτε εµ-
πειρική, ούτε επιστηµονική βάση για την αποκλειστική µητρική
επιµέλεια. Οι επιστηµονικές µελέτες, αλλά και η εµπειρία της κα-
θηµερινότητας µάς διδάσκουν ότι τα παιδιά, που έχουν και τους
δύο γονείς στη ζωή τους µετά το διαζύγιο έχουν καλύτερη ποι-
ότητα ζωής, παρουσιάζουν καλύτερα αναπτυξιακά αποτελέ-
σµατα, βελτιωµένες ακαδηµαϊκές επιδόσεις, ανεβασµένους
δείκτες ψυχολογικής, συναισθηµατικής και κοινωνικής ευηµε-
ρίας, ενώ µειώνεται η συχνότητα εµφάνισης των προβληµατικών
συµπεριφορών. 

Υπάρχει λοιπόν ξεκάθαρος συσχετισµός µεταξύ της παρου-
σίας των δύο γονέων και της ψυχικής κατάστασης και των ανα-
πτυξιακών επιδόσεων των παιδιών. Επιδεικνύοντας ευαισθησία
και κοινωνικά αντανακλαστικά το Υπουργείο Δικαιοσύνης έρχεται
να αντιµετωπίσει τα νέα αυτά κοινωνικά δεδοµένα και να τα εν-
σωµατώσει τη νοµοθεσία µας. Ενισχύοντας τον ούτως ή άλλως
παιδοκεντρικό χαρακτήρα του οικογενειακού δικαίου, εισάγει
καινοτοµίες που ανταποκρίνονται στις ανάγκες της σύγχρονης
οικογένειας και πρωτίστως στις ανάγκες των παιδιών.

Από κοινού άσκηση της γονικής µέριµνας. Δεν υπάρχει επιστη-
µονική έρευνα, που να αρνείται ότι το παιδί ωφελείται από την
παρουσία και των δύο γονέων στη ζωή του. Με τη συγκεκριµένη
ρύθµιση αναδεικνύεται η µοναδικότητα του ρόλου που επιτελεί
ο κάθε γονιός, ενώ ταυτόχρονα µειώνονται οι αντιδικίες αφού οι
διαζευγµένοι ξέρουν εκ των προτέρων ότι θα κληθούν να απο-
φασίζουν µαζί για τη ζωή του παιδιού τους.

Για πρώτη φορά εισάγεται τεκµήριο ελάχιστου χρόνου επικοι-
νωνίας, διασφαλίζοντας πως ο γονέας, που δεν διαµένει µε το
τέκνο θα έχει ουσιαστική επικοινωνία µαζί του και δεν θα είναι ο
επισκέπτης της µίας ώρας στη ζωή του. Καθιερώνεται η διαµε-
σολάβηση ως υποχρεωτικό στάδιο στην επίλυση των οικογενει-
ακών διαφορών. Η διαµεσολάβηση δίνει την ευκαιρία στους
γονείς να ανακαλύψουν από µόνοι τους ποιο µοντέλο επικοινω-
νίας και επιµέλειας ταιριάζει στη δική τους ξεχωριστή περίπτωση
πριν φτάσουν στον φυσικό δικαστή και πριν καταλήξουν σε αντι-
δικία.

Η φύση της διαδικασίας της διαµεσολάβησης, το συµβιβα-
στικό κλίµα και η εχεµύθεια, που τη χαρακτηρίζουν συµβάλλουν
στη βελτίωση των σχέσεων των δύο πλευρών και την εξοµάλυνση
των αντιθέσεων.

Τέλος, θεσπίζονται για πρώτη φορά κριτήρια κακή άσκησης
της γονικής µέριµνας. Εφοδιάζουµε τον δικαστή µε ένα επιπλέον
εργαλείο προκειµένου ευκολότερα να οριοθετεί την ακατάλληλη
γονική συµπεριφορά. Πρόκειται για µια ενδεικτική αρίθµηση µη
αποδεκτών συµπεριφορών, που δεν περιορίζουν τον δικαστή ο
οποίος παραµένει ο τελικός κριτής της κατάστασης. Στην κατεύ-
θυνση αυτή οργανώνονται επιµορφωτικά προγράµµατα για τους
δικαστές, που θα δικάζουν υποθέσεις οικογενειακών διαφορών
στελεχωµένα από εξειδικευµένους ψυχολόγους, κοινωνιολόγους
και κοινωνικούς λειτουργούς.

Αυτή η αναφορά σε παραδείγµατα κακής άσκησης της γονικής
µέριµνας βοηθά και τους γονείς, αφού τους δίνει ένα σηµείο ανα-
φοράς ώστε να γνωρίζουν εκ των προτέρων ποια συµπεριφορά
τους µπορεί να οδηγήσει στην απώλεια της επιµέλειας.

Τόσο οι επιστηµονικές µελέτες και οι έρευνες, όσο και η κα-
θηµερινή πρακτική καταδεικνύουν ότι οι συνθήκες στην Ελλάδα
είναι ώριµες για την αλλαγή του υπάρχοντος καθεστώτος.

Η νοµοθετική πρωτοβουλία, που συζητάµε σήµερα έχει προ-

καλέσει έντονη δηµόσια συζήτηση και στην ουσία αποτελεί αν-
ταπόκριση της πολιτείας στην συζήτηση αυτή, µια συζήτηση που
δεν είναι µόνο σηµερινή, αλλά εξελίσσεται εδώ και χρόνια ταυ-
τόχρονα µε τις αλλαγές στην κοινωνία, στις δοµές και στα πρό-
τυπα της οικογένειας. 

Η συναίνεση και η συνεννόηση είναι προϋποθέσεις απαραίτη-
τες προκειµένου οι διαζευγµένοι γονείς να αναπτύξουν ισότιµα
το γονεϊκό ρόλο. Δηµιουργείται, λοιπόν, µε αυτό το νοµοθέτηµα
το πλαίσιο εκείνο, που ωθεί τους γονείς προς την κατεύθυνση να
αποδεχθούν τη συνεργασία στην ανατροφή των παιδιών τους,
γιατί η ανατροφή ενός παιδιού είναι πρώτιστα κατοχυρωµένο
ατοµικό δικαίωµα των παιδιών που η πολιτεία µας οφείλει να προ-
στατεύσει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστώ, κυρία Μπίζιου και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης από το ΣΥΡΙΖΑ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα είναι Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των Ποντίων.

Είναι ένα από τα πιο στυγερά εγκλήµατα στην παγκόσµια ιστορία
µε εκατοντάδες χιλιάδες νεκρούς. Τιµάµε τη µνήµη όσων έχασαν
τη ζωή τους εξαιτίας του εθνικισµού και του µίσους, όσων βασα-
νίστηκαν, ταλαιπωρήθηκαν και µαθαίνουµε την ιστορία µας για
να µην την ζήσουµε ξανά. 

Θέλω να έρθω στο νοµοσχέδιο. Αυτή η Κυβέρνηση, κύριε
Τσιάρα, έχει ένα τροµερό ταλέντο, που όσο περνάει ο χρόνος
αυτό το ταλέντο το εξελίσσει. Έχει απόλυτη αδυναµία να δηµι-
ουργήσει πεδίο συνθέσεων και συναινέσεων ακόµα και σε ζητή-
µατα, τα οποία είναι πολύ λεπτά και πολύ ευαίσθητα, όπως αυτό
το οποίο συζητούµε σήµερα. 

Όλη η Αντιπολίτευση, κύριε Κώτσηρα, είναι απέναντί. Σηµαν-
τικά στελέχη της Συµπολίτευσης µε ισχυρό πολιτικό πρόσηµο,
µε σηµαντικές διαφοροποιήσεις, όπως η κ. Γιαννάκου και η κ. Κε-
φαλογιάννη, επίσης, έχουν δηµιουργήσει ένα κλίµα το οποίο δεί-
χνει ότι δεν µπορείτε να πείσετε ούτε τους Βουλευτές της δικής
σας πλευράς. 

Δεν θέλω, όµως, να µείνω µόνο στα στενά όρια του Κοινοβου-
λίου. Αυτό το οποίο έχετε φέρει σήµερα προς ψήφιση έχει φέρει
µεγάλη διαίρεση και µεγάλη πόλωση όσων έχουν ειδικό ενδια-
φέρον για το ζήτηµα. Δεν µπορείς να πετύχεις σε τέτοια θέµατα
συναινέσεις και δεν µπορείς να δηµιουργήσεις πραγµατικό πεδίο
λύσεων εάν δεν έχεις ένα ήπιο κλίµα σύνθεσης και αντίληψης
των επιχειρηµάτων της άλλης πλευράς. 

Σήµερα δεν µαλώνουµε στο Κοινοβούλιο η Νέα Δηµοκρατία
µε τον ΣΥΡΙΖΑ, µε το Κίνηµα Αλλαγής, µε το ΚΚΕ, µε το ΜέΡΑ25.
Σήµερα συζητάµε ένα λεπτό και ευαίσθητο θέµα, που έπρεπε να
είχαµε εξαντλήσει τα περιθώρια της σύνθεσης, της συναίνεσης
και της συνεννόησης. 

Γιατί, λοιπόν, προκύπτει αυτό το φαινόµενο; Ξύπνησε µια µέρα
η Αντιπολίτευση και λέει: Α, τι ωραίο θέµα αυτό, να δηµιουργή-
σουµε ένταση; Όχι, αλλά διότι αυτό, που φέρνετε µετατοπίζει το
κέντρο βάρους του σηµερινού παιδοκεντρικού οικογενειακού δι-
καίου και της επιµέλειας, υποβαθµίζει και σχετικοποιεί την έννοια
του συµφέροντος του παιδιού και κατατείνει να είναι γονεοκεν-
τρικό.

Αγνοήθηκε το πόρισµα της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής.
Δεν είναι πρωτοφανές αυτό; Αγνοήθηκε η άποψη σηµαντικών κοι-
νωνικών και επιστηµονικών φορέων. Λοιδορήθηκαν οι Βουλευτές
της Συµπολίτευσης επειδή διαφώνησαν και ερµηνεύτηκαν οι θέ-
σεις τους από το Υπουργείο ως βιωµατικές. 

Αυτή είναι η συζήτηση και ο διάλογος που πρέπει να γίνεται
στο Κοινοβούλιο σε τέτοια ζητήµατα, κύριε Υπουργέ; Χρειάζον-
ται αλλαγές στο υφιστάµενο πλαίσιο το σηµερινό; Βεβαίως χρει-
άζονται. Υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα; Βεβαίως υπάρχουν
σοβαρά ζητήµατα. Πού εντοπίζονται αυτά; Κυρίως στην δυσκο-
λία, στην ατελή εφαρµογή, στη µη εφαρµογή της δικαστικής
απόφασης που εκδόθηκε.

Κάναµε ως πολιτεία όσα έπρεπε µε βοηθητικούς µηχανισµούς
για να αµβλύνουµε αυτές τις καταστάσεις µε κοινωνιολόγους, µε
παιδοψυχολόγους, µε κοινωνικούς λειτουργούς; Όχι, δεν τα κά-
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ναµε. Υπάρχουν και λειτουργούν εξειδικευµένοι δικαστές, οικο-
γενειακά δικαστήρια; Όχι, δεν υπάρχουν. Λέει το νοµοσχέδιο κάτι
για αυτά, υπάρχει κάποια πρόνοια, κάποια συζήτηση; Κατατίθεν-
ται από διάφορες πλευρές του Κοινοβουλίου. Όχι.

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είµαστε υπέρ της
συνεπιµέλειας. Βρήκατε προσχέδιο νόµου και αιτιολογική έκθεση
στο Υπουργείο. Εδώ, όµως, εσείς φέρνετε έναν κορσέ. Φέρνετε
µία αναγκαστική συνεπιµέλεια, που θα οξύνει τα προβλήµατα
που διακηρυκτικά λέτε ότι θέλετε να λύσετε. Ορίζετε το 1/3.
Γιατί όχι το 40% ή το 43% που είναι και της µόδας, αύριο έχουµε
τον εκλογικό νόµο για τους ΟΤΑ ή το 25%;

Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας λένε ότι το νοµοσχέδιο
δεν είναι πιστό στη σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών και στη Σύµ-
βαση της Κωνσταντινούπολης. Μπορούµε να προχωρήσουµε πα-
ρακάτω χωρίς αυτό;

Για εµάς, λοιπόν, το πόρισµα της Επιτροπής Τέντε θα µπο-
ρούσε να είναι η βάση για µια προοδευτική µεταρρύθµιση και
έναν εκσυγχρονισµό του οικογενειακού δικαίου. Εσείς, όµως,
αυτό το ακυρώσατε, το πετάξατε, φέρατε ένταση, φέρατε
όξυνση. 

Τι δηµιουργείτε, λοιπόν, στην πράξη µε αυτό το νοµοσχέδιο,
κύριε Υπουργέ; Δηµιουργείτε γονείς δύο ταχυτήτων, τον γονέα
1/3 και τον γονέα 2/3 γονέα. Ο γονέας 1/3 έχει κυρίως προνο-
µιακή µεταχείριση και ο γονέας 2/3 έχει υποχρεώσεις κυρίως.

Να σας ρωτήσω κάτι; Η Υφυπουργός οικογενειακής πολιτικής
και ισότητας των φύλων απουσιάζει παντελώς. Είναι δυνατόν; Η
γενική γραµµατεία οικογενειακής πολιτικής και ισότητας είναι
επίσης απολύτως απών. Είναι δυνατόν; Σε καµµία, µα σε καµµία
άλλη ευρωπαϊκή χώρα δεν υπάρχει υποχρεωτική συνεπιµέλεια
µετά το διαζύγιο. Αν διαφωνούν οι γονείς προσφεύγουν στα δι-
καστήρια και εκεί λαµβάνονται οι αποφάσεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Εδώ τι
γίνεται;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κατά τη γνώµη µας έτσι
έπρεπε να γίνεται και εδώ. 

Σας είπα, κύριε Υπουργέ, να δούµε λοιπόν πού είναι ατελείς
οι αποφάσεις, πού δεν εφαρµόζονται οι αποφάσεις. Λέτε εσείς
τώρα 2/3, 1/3. Έχουµε ένα ζευγάρι που χωρίζει. Ο ένας µένει στη
Νέα Ιωνία, ο άλλος µένει στη Γλυφάδα. Πού θα πηγαίνει το παιδί
σχολείο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν γί-
νεται αυτό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Που θα πηγαίνει το παιδί σχο-
λείο θέλω να µου πείτε, κύριε Υπουργέ; Πού θα κάνει την αθλη-
τική του δραστηριότητα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Φυσικά
και είναι όπως τα λέτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Πού θα παίζει το µπάσκετ
του;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, συνεχίστε. Μην γίνεται διάλογος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Άρα, λοιπόν, εγώ δεν βάζω
θέµα προθέσεων, υπάρχει ζήτηµα. Βρισκόµαστε σε φάση κρίσης,
βρισκόµαστε σε φάση δυσκολίας. Εδώ, όµως, πρέπει να λειτουρ-
γήσουµε θεραπευτικά στα ζητήµατα, να τα αναγνωρίσουµε, να
δούµε τις θετικές πρακτικές από το εξωτερικό και όχι να έχουµε
τέτοια ένταση και τέτοια πόλωση µεταξύ µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για το χρόνο, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να

µην αναφερθώ στην ιδιαιτερότητα της σηµερινής ηµέρας, της
Ηµέρας Μνήµης της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου, έναν
αιώνα περίπου µετά από αυτό το θλιβερό γεγονός συµπατριώτες
µας Έλληνες θανατώθηκαν, εκτοπίστηκαν ξεριζώθηκαν. Είναι υπο-
χρέωσή µας, λοιπόν, να τιµούµε τη µνήµη τους, να θυµόµαστε και
να αγωνιζόµαστε για δικαίωση και αναγνώριση αυτής της µέρας.

Προχωράω στο παρόν σχέδιο νόµου, το οποίο αποτελεί µία
ακόµα µεταρρύθµιση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
µία µεταρρύθµιση στο οικογενειακό δίκαιο έναν τοµέα του Αστι-
κού Δικαίου µε σηµαντικό κοινωνικό αντίκτυπο. Από τη διαβού-
λευση που πραγµατοποιήθηκε, αλλά και γενικώς από τις
απόψεις, που διατυπώθηκαν µέχρι σήµερα έχουν διαπιστωθεί
πολλά προβλήµατα, τα οποία έχουν εµφανιστεί στις σχέσεις των
γονέων και των τέκνων µετά τη διακοπή της συµβίωσης ή την
λύση του γάµου, προβλήµατα τα οποία έχω διαπιστώσει και εγώ
ως λειτουργός της δικαιοσύνης, δικηγόρος και νοµικός παρα-
στάτης σε τέτοιου είδους υποθέσεις, οι οποίες από τη φύση τους
έχουν µια ιδιαίτερη ευαισθησία, αφού αντανακλούν στον ψυχι-
σµό, στην πρόοδο και την ανάπτυξη των τέκνων, αλλά και στην
οµαλή κοινωνική και οικογενειακή ζωή. 

Όλοι έχουµε διαπιστώσει σφοδρές αντιδικίες και µάλιστα για
µεγάλο χρονικό διάστηµα και µε σειρά δικών για διάφορα ζητή-
µατα µεταξύ γονέων, µετά τη διακοπή της συµβίωσης. Το 2016
εισήχθησαν προς εκδίκαση εννέα χιλιάδες επτακόσιες ενενήντα
εννιά υποθέσεις. Το 2019 φτάσαµε στις δεκαπέντε χιλιάδες οκτα-
κόσιες εξήντα τρεις υποθέσεις. Το γεγονός αυτό καταδεικνύει
την αναγκαία τοµή στην αναµόρφωση του οικογενειακού δικαίου,
τριάντα οκτώ χρόνια µετά τον νόµο 1329. 

Είναι αντιδικίες οι οποίες περνάνε αναπόφευκτα µε διάφορους
τρόπους και βαθµούς στα παιδιά και έχουν αρνητικό αντίκτυπο
στη σχέση µε τους γονείς και είναι βέβαιο ότι πρέπει να εστιά-
σουµε στην προσπάθεια επίλυσης των διαφορών αυτών συναι-
νετικά και εξωδικαστικά, µε ουσιαστική συµµετοχή στην
προσπάθεια αυτή και των δικηγόρων και των δικαστών, αλλά και
των διαµεσολαβητών.

Στο παρόν σχέδιο νόµου λοιπόν υπάρχουν δύο σηµαντικές
προβλέψεις. Ενθαρρύνεται η επίλυση των διαφορών µε διαµεσο-
λάβηση από εξειδικευµένους διαµεσολαβητές, έτσι ώστε η προ-
σφυγή στο δικαστήριο να αποτελεί την ύστατη επιλογή.
Επιπλέον, προβλέπεται ειδική εκπαίδευση που θα παρέχεται
στους νέους δικαστές, που θα ασχολούνται µε τις ευαίσθητες
αυτές υποθέσεις από την Εθνική Σχολή Δικαστών και ειδικά σε-
µινάρια επιµόρφωσης για τους ήδη υπηρετούντες δικαστές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει λοιπόν όλοι να συµφω-
νήσουµε ότι σε τέτοιες υποθέσεις οι γονείς πρέπει να ενθαρρύ-
νονται να επιλύουν τις διαφορές τους εξωδικαστικά και να
υπάρχει διαµεσολάβηση όπου χρειάζεται, για να δίδεται η απα-
ραίτητη στήριξη σε γονείς, έτσι ώστε να αποφεύγονται αντιδι-
κίες. 

Μπαίνοντας στην ουσία όµως των αντιδικιών, που έχουν προ-
κύψει σε τέτοιες υποθέσεις, θα πρέπει να εστιάσουµε στα σοβα-
ρότερα προβλήµατα. Και θα αναφερθώ σε αυτά που έχω
διαπιστώσει από την εµπειρία µου στο χειρισµό τέτοιων υποθέ-
σεων. 

Παρατηρείται το φαινόµενο να δηµιουργείται µια αποµά-
κρυνση από το τέκνο του γονέα, που δεν έχει την επιµέλεια, απο-
µάκρυνση που οφείλεται στο γεγονός είτε επειδή ο χρόνος
επικοινωνίας δεν είναι επαρκής είτε επειδή ο γονέας δεν συµµε-
τέχει σε σηµαντικές αποφάσεις, που αφορούν το τέκνο ή διαφω-
νεί µε κάποιες από αυτές, πράγµα που αποτελεί άλλο ένα
σοβαρό σηµείο τριβής µε τον άλλο γονέα. 

Υπάρχουν όµως πάνω σε αυτό το θέµα και δύο άλλες σοβαρές
περιπτώσεις που αποξενώνουν, θα µπορούσα να πω, έναν γονέα
από το τέκνο του, περιπτώσεις που δυστυχώς συµβαίνουν. Πα-
ρατηρείται το φαινόµενο γονέας να αλλάζει τον τόπο διαµονής
του και τον τόπο διαµονής του τέκνου του σε τόπο µακρινό σε
σχέση µε την κατοικία του άλλου γονέα, φαινόµενο που είναι ιδι-
αίτερα συχνό σε γάµους µε γονείς, που κατάγονται από διαφο-
ρετικές περιοχές, αλλά και σε γάµους µεταξύ αλλοεθνών. 

Ακόµα πιο σοβαρή είναι η περίπτωση που ένας γονέας, ο
οποίος αναλαµβάνει την επιµέλεια και διαµένει µε το τέκνο, µε
ψυχολογική πίεση και πόλεµο, στρέφει το ανήλικο τέκνο εναντίον
του άλλου γονέα, µεταφέροντας ουσιαστικά τα δικά του προβλή-
µατα µε τον άλλο γονέα στο παιδί και χρησιµοποιώντας το παιδί
για να εκδικηθεί τον πρώην σύζυγό του. Σε αυτές τις περιπτώσεις
παραβιάζεται το δικαίωµα επικοινωνίας µε τον γονέα που το πα-
ραβιάζει, να οχυρώνεται πίσω από την άρνηση του παιδιού να
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επικοινωνήσει µε τον άλλο γονέα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά είναι από τις περι-

πτώσεις που εγώ ως δικηγόρος δυσκολεύτηκα πολύ να αντιµε-
τωπίσω και είναι και περιπτώσεις, που ο δικαστής δεν µπορεί
πολλές φορές να τις αντιµετωπίσει επαρκώς, µη διαθέτοντας
µέχρι σήµερα την απαραίτητη επιστηµονική υποστήριξη από
εξειδικευµένους ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς. 

Και βέβαια είναι πολύ συχνό το φαινόµενο γονέας να παραβιά-
ζει την υποχρέωση διατροφής, όπως αυτή έχει καθοριστεί από
το δικαστήριο, γεγονός το οποίο µπορεί να προέρχεται είτε από
την ένταση των αντιδικιών είτε ακόµα και από την αποµάκρυνση
από το τέκνο, εξαιτίας ακριβώς αυτής της περιορισµένης επικοι-
νωνίας. Διότι δυσκολεύοµαι να αντιληφθώ αλλιώς την άρνηση
ενός γονέα να συνεισφέρει στα αναγκαία για την ανατροφή του
τέκνου του. 

Όλα αυτά είναι προβλήµατα τα οποία έχουν ανακύψει τα τε-
λευταία χρόνια και είναι βέβαιο ότι υπήρχε ανάγκη νοµοθετικής
παρέµβασης. Σε αυτά τα ζητήµατα δίνει λύση το παρόν σχέδιο
νόµου. Θεσπίζεται µαχητό τεκµήριο στο ένα τρίτο του χρόνου
επικοινωνίας του παιδιού µε τον γονέα που δεν θα διαµένει πε-
ρισσότερο χρόνο µε το παιδί, σύµφωνα µε το άρθρο 13, που αν-
τικαθιστά το άρθρο 1520 του Αστικού Κώδικα. 

Το συγκεκριµένο τεκµήριο βοηθά στην από κοινού συνεργασία
των γονέων στην επιµέλεια των τέκνων τους και δηµιουργεί όχι
µόνο προϋποθέσεις για περισσότερο χρόνο, αλλά και για ποι-
οτικό χρόνο επικοινωνίας µε το παιδί, ειδικά από τον γονέα µε
τον οποίο δεν κατοικεί. Διότι, όπως έχει διαπιστωθεί σε αρκετές
περιπτώσεις, η µη επικοινωνία του τέκνου µε το γονέα και αντί-
στροφα οδηγεί σε έντονες µεταβολές της ψυχικής του υγείας,
µεταβολές που διογκώνονται κατά την ανάπτυξή του. 

Θεσπίζονται επίσης, στο παρόν σχέδιο νόµου, βασικά αντικει-
µενικά κριτήρια κακής άσκησης γονικής µέριµνας, στο άρθρο 14
που αντικαθιστά το άρθρο 1532 του Αστικού Κώδικα, όπως η µη
καταβολή διατροφής, η µη τήρηση των δικαστικών αποφάσεων
και των συµφωνιών των διαζευγµένων γονέων ως προς την επι-
κοινωνία του άλλου γονέα και η διάρρηξη των σχέσεων του παι-
διού µε τον άλλο γονέα. Έτσι αξιολογείται ο τρόπος ασκήσεως
των καθηκόντων, που επιβάλλει το λειτούργηµα των γονέων ως
από κοινού ασκούντων τη γονική µέριµνα ώστε, εάν κριθεί αυτό
αναγκαίο, να επανακαθορίζονται από το αρµόδιο δικαστήριο η
κατανοµή και ο ειδικότερος τρόπος άσκησης αυτής.

Και εδώ θα πρέπει να διευκρινίσω ότι κάθε περίπτωση είναι
πάντα διαφορετική. Ο αρµόδιος δικαστής θα έχει την ευχέρεια
να εξετάζει τις ιδιαιτερότητες κάθε περίπτωσης και να σταθµίζει
διαφορετικά όπου χρειάζεται τα πράγµατα και να λαµβάνει την
κατάλληλη απόφαση, µε γνώµονα πάντα το συµφέρον του τέ-
κνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου αποτε-
λεί µια αναγκαία για τη σύγχρονη κοινωνία µεταρρύθµιση, που
έρχεται να ρυθµίσει βασικά ζητήµατα στις σχέσεις πατέρα και
µητέρας προς όφελος των παιδιών. Ενισχύεται ο ρόλος και των
δύο γονέων σε σχέση µε την ανατροφή των τέκνων. Ενισχύεται
και ενθαρρύνεται η συνεργασία µεταξύ των δύο γονέων. Ενι-
σχύεται ο ρόλος του διαµεσολαβητή και ενισχύεται ο ρόλος και
η θέση του δικαστή στην αντιµετώπιση των ευαίσθητων αυτών
υποθέσεων. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο µε καθαρά παιδοκεντρικό χαρα-
κτήρα. Έχει στόχο το συµφέρον του παιδιού και είµαι βέβαιος
ότι µε τη µεταρρύθµιση αυτή, πολλά από τα προβλήµατα, που
εµφανίζονται µέχρι σήµερα κατά την εφαρµογή του υφιστάµενου
νοµοθετικού πλαισίου, θα αντιµετωπιστούν. Σας καλώ λοιπόν να
ψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε, κύριε συνάδελφε και για τον χρόνο. 

Συνεχίζουµε µε τον κ. Ιωάννη Μελά από τη Νέα Δηµοκρατία
και ολοκληρώνουµε µε τους συναδέλφους από το ΣΥΡΙΖΑ, την
κ. Αναστασία Γκαρά και τον κ. Σωκράτη Φάµελλο. 

Κύριε Μελά, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Να ενώσω και εγώ τη φωνή µου µαζί µε τους υπόλοιπους συ-
ναδέλφους για τη σηµερινή µέρα, ηµέρα µνήµης για τους Έλλη-
νες του Πόντου. Χάθηκαν εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες και
νοµίζω ότι αυτήν την ηµέρα πρέπει να την τιµούµε και να της δί-
νουµε τη σηµασία και την αξία που πρέπει. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, καλούµαστε να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο αναφέρεται σε ένα µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα,
στην επόµενη µέρα ενός διαζυγίου. Οι αλλαγές που εισάγονται
µε το παρόν νοµοσχέδιο αφορούν τις σχέσεις των γονέων και
των παιδιών στην περίπτωση διαζυγίου. 

Η µεταρρύθµιση αυτή στο οικογενειακό δίκαιο έρχεται µετά
από τριάντα οκτώ χρόνια και κρίνεται πλέον αναγκαία, γιατί σε
αυτά τα χρόνια η επαφή µεταξύ γονέων και παιδιών στην καθη-
µερινότητα της οικογένειας έχει αλλάξει. Έχουν διαφοροποιηθεί
τόσο ο ρόλος του πατέρα όσο και της µητέρας µέσα στην οικο-
γένεια. Έχουν αυξηθεί και έχουν αλλάξει τόσο οι ανάγκες όσο
και οι υποχρεώσεις των παιδιών και των γονέων. Έχει µετασχη-
µατιστεί ο θεσµός της οικογένειας, ο οποίος όµως παραµένει
ισχυρός για την ελληνική κοινωνία. Άλλη ήταν η Ελλάδα του 1983
και άλλη είναι η Ελλάδα του 2021. 

Όλες αυτές οι απαιτήσεις λοιπόν της σύγχρονης εποχής οδή-
γησαν στη διαµόρφωση των συγκεκριµένων ρυθµίσεων του νο-
µοσχεδίου. Το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου είναι προϊόν µακράς
διαβούλευσης και συζήτησης µε όλες τις πλευρές και όλους
τους αρµόδιους φορείς, µία δύσκολη, λόγω του ευαίσθητου χα-
ρακτήρα του αντικειµένου του νοµοσχεδίου και παράλληλα ση-
µαντική πρωτοβουλία, που έφερε εις πέρας το Υπουργείο
Δικαιοσύνης.

Τι κάνουµε λοιπόν µε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου; Θεσπί-
ζουµε ένα νέο θεσµικό πλαίσιο, που θα διέπει τις σχέσεις των γο-
νέων και των τέκνων µετά τη διακοπή της συµβίωσης των
συζύγων ή το διαζύγιο. Καθιερώνεται η από κοινού άσκηση της
γονικής µέριµνας και από τους δύο γονείς. Θεσπίζεται το µαχητό
τεκµήριο του 1/3 για την επικοινωνία του παιδιού µε το γονέα µε
τον οποίο δεν διαµένει. Έτσι διασφαλίζεται η ισόρροπη επικοι-
νωνία του παιδιού και µε τους δύο του γονείς. 

Καθιερώνονται σαφή και αντικειµενικά κριτήρια κακής άσκη-
σης γονικής µέριµνας, όπως η ενδοοικογενειακή βία ή η µη κα-
ταβολή της διατροφής και άλλα. 

Ο δικαστής σε περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας ή κρίνον-
τας τη γενικότερη στάση του γονέα, θα µπορεί να περιορίζει ή
και να ακυρώνει την επικοινωνία του γονέα µε το παιδί. Δεν υπάρ-
χει καµµία ανοχή για εµάς στα περιστατικά της ενδοοικογενει-
ακής βίας. Προστατεύονται τόσο οι γυναίκες, όσο και τα παιδιά
από τέτοια φαινόµενα. Να σηµειωθεί ότι όλες οι διατάξεις θα
εφαρµόζονται και θα ερµηνεύονται, σύµφωνα µε τη Σύµβαση του
Συµβουλίου της Ευρώπης για την Πρόληψη και την Καταπολέ-
µηση της Βίας κατά των γυναικών, τη Σύµβαση της Κωνσταντι-
νούπολης.

Επίσης, εισάγονται εναλλακτικές µέθοδοι επίλυσης των οικο-
γενειακών διαφορών, όπως είναι η διαµεσολάβηση. Τέλος, θε-
σπίζονται ειδικά προγράµµατα της Εθνικής Σχολής Δικαστών για
την επιµόρφωση των δικαστών, που θα δικάζουν τις οικογενει-
ακές διαφορές από εξειδικευµένους επιστήµονες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις
έχουν στο επίκεντρο το παιδί. Επιδιώκουµε να δηµιουργήσουµε
ένα νοµικό πλαίσιο, ώστε οι γονείς να συνεννοούνται για να επι-
λύσουν τις διαφορές τους εξωδικαστικά, να αποφεύγονται οι αν-
τιπαραθέσεις και οι φιλονικίες µεταξύ τους που βλάπτουν τα
παιδιά, όπως επίσης να έχουν και οι δύο γονείς παρουσία και
λόγο στην ανατροφή και στην πρόοδο των παιδιών τους. 

Είναι λάθος να συζητάµε για «νικητές» και «ηττηµένους» γο-
νείς. Το διαζύγιο ή η χωριστή συµβίωση γονέων είναι µια εξέλιξη,
που µπορεί να συµβεί στη ζωή ενός ζευγαριού και η πολιτεία
οφείλει να προνοήσει για να εξασφαλίσει την οµαλή ανατροφή
του παιδιού. Πρόκειται αδιαµφισβήτητα για ένα µεγάλο κοινω-
νικό ζήτηµα. Είναι σαφές ότι δεν πρόκειται να λυθεί µόνο µε νο-
µοθετικές ρυθµίσεις, καθώς υπερβαίνει ακόµα και τον δικό µας
ρόλο. 

Στόχος της πρωτοβουλίας, όµως, είναι η παρουσία και των δύο
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γονέων στην καθηµερινότητα και τις ανάγκες των παιδιών. Πολ-
λές φορές όταν υπάρχει η λύση ενός γάµου ή η χωριστή συµ-
βίωση, ο ένας από τους δύο γονείς εξαφανίζεται από τη ζωή του
παιδιού και γίνεται συνήθως ο «πατέρας του σαββατοκύριακου»
ή η «µητέρα του σαββατοκύριακου», κάτι που έχει δυσάρεστες
και αρνητικές συνέπειες στην ψυχολογία και την πρόοδο των παι-
διών. 

Ο ρόλος του πατέρα και της µητέρας στη ζωή των παιδιών
είναι διαφορετικός, ουσιαστικός και καθοριστικός. Ο ένας δεν
µπορεί σε καµµία περίπτωση να αντικαταστήσει τον άλλον. Αυτό,
λοιπόν, επιδιώκουµε να διασφαλίσουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο,
να µεγαλώνουν τα παιδιά µε την παρουσία και των δύο γονιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
έχει συγκεντρώσει πολλές αντιδράσεις και επιµέρους διαφωνίες.
Είναι εύλογο και απολύτως κατανοητό να συµβαίνει κάτι τέτοιο.
Δεν µιλάµε ούτε για ένα οικονοµικό νοµοσχέδιο, ούτε για ένα νο-
µοσχέδιο που αφορά τα εργασιακά. Δεν έχει ιδεολογικό, δεν έχει
κοµµατικό χαρακτήρα και ξεπερνάει τα στεγανά της Αριστεράς
και της Δεξιάς. Αφορά την καθηµερινότητά µας, τον σκληρό πυ-
ρήνα της οικογένειας και ευαίσθητα ζητήµατα. Δεν φτιάξαµε ένα
νοµοσχέδιο υπέρ των µπαµπάδων και κατά των µαµάδων, ούτε
υπέρ των µαµάδων και κατά των µπαµπάδων. Είναι ένα νοµοσχέ-
διο υπέρ των παιδιών και της ορθής ανατροφής τους. Γι’ αυτό
αφορά τόσο το παρόν όσο και το µέλλον του τόπου µας. Διότι
αν δεν γεννηθούν παιδιά, αν δεν γεννηθούν Έλληνες πολίτες, δεν
έχουµε µέλλον. Αν τα Ελληνόπουλα δεν ανατραφούν µε τα πρό-
τυπα της οικογένειας, µε την εικόνα του πατέρα και την εικόνα
της µητέρας, ανεξάρτητα µε το αν οι γονείς είναι ή δεν είναι µαζί,
τότε η ελληνική κοινωνία του µέλλοντος θα είναι αλλοιωµένη. Σε
αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα πρέπει να µένουµε µακριά από κάθε
είδους λαϊκισµό και σκοπιµότητες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και επειδή όλη µέρα κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου ακού-
σαµε για «lobby» που νοµοθετεί, για «φίλους» του Πρωθυπουρ-
γού, αφήνοντας υπονοούµενα για «βαλίτσες», για «γραµµές» στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης και για χρηµατοδοτήσεις σε καµπά-
νιες, θα θέλαµε πραγµατικά να µας πείτε και να µας ονοµατίσετε
ποιοι είναι αυτοί, γιατί εσείς που ξέρετε αφήνετε εµάς τους Βου-
λευτές, που δεν ξέρουµε να πέσουµε σε µια πλάνη, να πέσουµε
σε µια παγίδα που µας στήνει κάποιο «lobby», κάποιες «οµάδες»,
οι «Νεφελίµ», οι «Ελοχίµ», ο Υπουργός, ο Υφυπουργός. Θα πρέ-
πει να µας πείτε τι είναι αυτό που εννοείτε. Διότι αν δεν το πείτε,
κάτι άλλο συµβαίνει. 

Και αυτό που πρέπει να βάλουµε καλά στο µυαλό µας όσοι βρι-
σκόµαστε σ’ αυτήν την Αίθουσα είναι ότι σε τέτοια ζητήµατα χρει-
άζεται ωριµότητα και υπευθυνότητα από όλους µας, σε όποια
πλευρά του Κοινοβουλίου κι αν βρισκόµαστε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς
ευχαριστούµε, κύριε Μελά. 

Συνεχίζουµε τώρα µε τον ΣΥΡΙΖΑ και την κ. Αναστασία Γκαρά
και θα ολοκληρώσουµε µε τον κ. Σωκράτη Φάµελλο. 

Ορίστε, κυρία Γκαρά, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ηµέρα τιµής και µνήµης σήµερα της βαρβαρότητας, που έχει

υποστεί ο ποντιακός λαός, ηµέρα όµως που µας θυµίζει το χρέος
µας για την ιστορική δικαίωση, αλλά και την αποτροπή κάθε ει-
δεχθούς εγκλήµατος κατά της ανθρωπότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-
διο, που αφορά σε πολύ σηµαντικά και πολύ ευαίσθητα ζητήµατα
του οικογενειακού δικαίου σε µία κοινωνία και σε ένα πλαίσιο που
συνεχώς αλλάζει, νέες ανάγκες και υποχρεώσεις αναδύονται,
νέες µορφές κοινωνικών σχέσεων και συµπεριφορών αναδει-
κνύονται. Καλούµαστε, λοιπόν, να νοµοθετήσουµε υπερασπιζό-
µενοι κεκτηµένα δικαιώµατα του παιδιού, στοχεύοντας πάντα στη
βελτίωση των συνθηκών ζωής. 

Δυστυχώς, όµως, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν
αξιοποιεί αυτή τη δυνατότητα να εκσυγχρονίσει το νοµικό πλαί-
σιο συµπεριλαµβάνοντας εργαλεία, που θα απαντούν στις σύγ-

χρονες σηµερινές ανάγκες τόσο του παιδιού όσο και των γονέων,
αλλά φέρνει ένα νοµοσχέδιο µη συµπεριληπτικό, ένα νοµοσχέδιο
αναχρονιστικό µε πολλά προβλήµατα και κινδύνους στην εφαρ-
µογή του, ένα νοµοσχέδιο που δυστυχώς στρέφει το βλέµµα στο
παρελθόν µέσα από µία γενικότερη συντηρητική πολιτική αντί-
ληψη, όπως και σε άλλα επίπεδα, όπως ο νόµος για τα εργασιακά
που καταργεί το οκτάωρο και µας γυρίζει δεκαετίες πίσω ή όπως
τα νοµοθετήµατα για τη διάλυση της δηµόσιας εκπαίδευσης. 

Το κυριότερο χαρακτηριστικό τού υπό συζήτηση νοµοσχεδίου
είναι η µεταβολή του χαρακτήρα του οικογενειακού δικαίου από
παιδοκεντρικό σε γονεοκεντρικό. Το παιδί παύει πλέον να έχει
αυθύπαρκτη, ανεξάρτητη προσωπικότητα µε δικαιώµατα. Το
βάρος πέφτει στις ανάγκες των γονέων και όχι στις ανάγκες του
ίδιου του παιδιού. Πρόκειται για µεταβολή στην οποία έχει αντι-
δράσει σύσσωµος ο νοµικός και επιστηµονικός κόσµος της
χώρας, γυναικείες και διεθνείς οργανώσεις, ακόµα και συνάδελ-
φοί µας της Συµπολίτευσης.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να
αναφέρω πως η πρακτική της συνεπιµέλειας δεν εισάγεται σή-
µερα στο νοµικό µας πλαίσιο και στην καθηµερινότητά µας.
Παρά τις προσπάθειες των κυρίων Υπουργών, αλλά και των συ-
στηµικών µέσων ενηµέρωσης να µας παρουσιάσουν τη συνεπι-
µέλεια ως κάτι καινοτόµο, κάτι που νοµοθετείται σήµερα και θα
λύσει προβλήµατα γονέων και παιδιών, είναι αναγκαίο να τονί-
σουµε, χάριν της αλήθειας, πως η συνεπιµέλεια είναι ήδη ρυθµι-
σµένη από το ισχύον δίκαιο και εφαρµόζεται στην πλειονότητα
των περιπτώσεων των διαζυγίων. Στις περιπτώσεις, µάλιστα, που
υπάρχει αδυναµία να ρυθµιστεί, παρεµβαίνει η ίδια η δικαιοσύνη. 

Μέχρι σήµερα, κάθε παιδί ήταν µία µοναδική ιστορία την οποία
εξέταζε ξεχωριστά ο δικαστής ανάλογα µε τις ανάγκες και το
συµφέρον του παιδιού. Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου, όµως,
εισάγεται αυθαίρετα και οριζόντια ο ορισµός του συµφέροντος
του παιδιού, το ίδιο συµφέρον για όλα τα παιδιά, αφαιρώντας ου-
σιαστικά από τον δικαστή τη δυνατότητα να κρίνει εξατοµικευ-
µένα και κατά περίπτωση.

Ο νόµος του 1983 που ισχύει ακόµη και σήµερα έχει χαρακτη-
ριστεί από όλους και όλες ως προοδευτικός και επαρκής. Προ-
φανώς χρειάζεται µία νέα θεώρηση, έναν εκσυγχρονισµό υπό το
πρίσµα των εξελίξεων στο θεσµικό και κοινωνικό πεδίο, αλλά και
ενίσχυση µε υποστηρικτικές δοµές. Γι’ αυτό και επί της κυβερ-
νητικής θητείας του ΣΥΡΙΖΑ είχαµε αναλάβει και είχαµε προχω-
ρήσει σχετική νοµοθετική πρωτοβουλία και επεξεργασία σε
αντίθετη, βέβαια, κατεύθυνση από αυτή, που φέρνετε εσείς σή-
µερα.

Κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ, προ-
σπαθήσατε να µας πείσετε ότι οι ρυθµίσεις για την επιµέλεια,
που νοµοθετείτε σήµερα αφορούν στο 90% των διαζευγµένων
στη χώρα. Ωστόσο, σύµφωνα µε τα στοιχεία, που έχουν παρου-
σιαστεί από επίσηµους φορείς, οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις αφο-
ρούν περίπου στο 3%, καθώς το 86% περίπου των διαζυγίων είναι
συναινετικά και ήδη έχουν συµφωνήσει και ασκούν τη συνεπιµέ-
λεια. 

Ωστόσο, εσείς και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιλέ-
ξατε να εξυπηρετήσετε συγκεκριµένα συµφέροντα µε παχυλά
«πορτοφόλια», όπως έχει καταγγελθεί από συναδέλφους µας της
Συµπολίτευσης, κάτι στο οποίο δεν έχετε απαντήσει, κύριε
Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι, το ζήτηµα της συνεπιµέλειας, η βελτίωση
της ζωής των διαζευγµένων γονέων, η στήριξη και η προστασία
της µητρότητας και κυρίως η βελτίωση της ζωής των παιδιών αν-
τιµετωπίζονται µε την παρουσία ενός ισχυρού κράτους πρόνοιας,
µε αύξηση του οικογενειακού εισοδήµατος, µε την ενίσχυση της
εργασίας, µε την προστασία της εργασίας, µε τη λειτουργία κοι-
νωνικών υπηρεσιών στήριξης και µε δοµές επιστηµόνων που θα
συνεπικουρούν τους δικαστές στις αποφάσεις τους σε συγκεκρι-
µένες περιπτώσεις. 

Θα είχε ιδιαίτερο ενδιαφέρον, ξέρετε, να συζητούσαµε σή-
µερα τις προϋποθέσεις για τη λειτουργία των οικογενειακών δι-
καστηρίων, δοµές που θα µπορούν να λειτουργούν σε συνθήκες
επιστηµονικής εξειδίκευσης, θα εξετάζουν ξεχωριστά κάθε περί-
πτωση µε τα χαρακτηριστικά της και θα φροντίζουν για το πραγ-
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µατικό συµφέρον του παιδιού ανάλογα µε τις πραγµατικές του
ανάγκες. 

Για όλα αυτά, βέβαια, το σηµερινό νοµοσχέδιο που προτείνετε
δεν αναφέρει το παραµικρό, ούτε λέξη. Οριζόντιες και υποχρε-
ωτικές λύσεις, όπως ο εξαρχής καταµερισµός του χρόνου, η
αναγκαστική συνεπιµέλεια οδηγούν, δυστυχώς, σε νέα πρό-
βληµα. 

Το µεγαλύτερο µέρος της κοινωνίας, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αντιτίθεται µε το νοµοσχέδιο και ζητά την απόσυρση του.
Γυναικείες και διεθνείς οργανώσεις, φορείς, επιστήµονες έχουν
κάνει ουσιαστικές επισηµάνσεις για τα προβληµατικά σηµεία.
Ακόµη και η έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής
συνιστά ένα κόλαφο ενάντια στο νοµοσχέδιο. Όχι µόνο δεν τις
λάβετε υπ’ όψιν, κύριε Υπουργέ, φροντίσατε παράλληλα να µεί-
νουν στην αφάνεια όλες οι αντίθετες φωνές. 

Κλείνοντας, κύριοι Υπουργοί, δεν θα µπορούσα σε καµµία πε-
ρίπτωση να παραλείψω την αναφορά στην προβληµατική διά-
ταξη, που αφορά στους κακοποιητικούς γονείς. Με µία
αδιανόητη πρόταση ο κακοποιητικός γονέας, ακόµη κι αν έχει
καταδικαστεί, θα µπορεί να έχει επικοινωνία µε το παιδί και πρό-
σβαση στην κακοποιηµένη πρώην σύζυγο µέχρι την οριστική
απόφαση. Αυτό σηµαίνει πέντε µε έξι χρόνια κατά τα οποία η κα-
κοποιηµένη σύντροφος και τα παιδιά παραµένουν δυστυχώς
απροστάτευτα. Το τεκµήριο αθωότητας, δηλαδή, µπαίνει πιο
πάνω από την ασφάλεια γυναικών και παιδιών. Κι εδώ σας καλώ
να ξαναδούµε τη συγκεκριµένη διάταξη. 

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορούµε να παίζουµε µε τις ψυχές των
παιδιών. Δεν µπορούµε να παίζουµε µε τις ψυχές κανενός αν-
θρώπου. Κανείς δεν µπορεί να κρίνει το συµφέρον του παιδιού
οριζόντια, παραγνωρίζοντας τις πραγµατικές ανάγκες και το
συµφέρον των παιδιών. Τα παιδιά και οι σχέσεις τους µε τους γο-
νείς δεν είναι µαθηµατικές εξισώσεις ίδιες για όλους. Είναι ξε-
χωριστές µοναδικές περιπτώσεις. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο και
άµεσα να ανοίξουµε έναν ανοιχτό, δηµοκρατικό διάλογο που θα
συµπεριλαµβάνει όλες τις απόψεις και θα αφορά όλες τις µορ-
φές οικογένειας και γονεϊκότητας. Θα εξετάζει τις σύγχρονες
ανάγκες και ιδιαιτερότητες και θα αφορά στην ενίσχυση δοµών
και πολιτικών ενίσχυσης της οικογένειας, της γονεϊκότητας, µε
σεβασµό στα δικαιώµατα και τις ανάγκες του παιδιού. Κι έτσι, θα
υποστηρίξουµε και τον πραγµατικό θεσµό της συνεπιµέλειας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Ολοκληρώνεται η διαδικασία µε τον κ. Φάµελλο από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, ενώνω κι εγώ τη φωνή µου απο-
τίοντας τιµή στα θύµατα της Γενοκτονίας των Ποντίων, αλλά και
στα θύµατα της προσφυγιάς, ζητώντας την αναγνώριση της Γε-
νοκτονίας και ζητώντας να συµβάλλουµε όλοι ώστε να µην
έχουµε προσφυγιά, πόλεµο, πόνο και αδικίες. 

Οφείλω, όµως, να µεταφέρω στο ελληνικό Κοινοβούλιο και µια
θετική είδηση. Εγκρίθηκε πριν από λίγο από την ολοµέλεια του
Ευρωκοινοβουλίου η τροπολογία της Αριστεράς η οποία είχε
υπογραφεί από όλους τους Ευρωβουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ για
άρση των περιορισµών, που δηµιουργεί η πατέντα στην παρα-
γωγή και διακίνηση του εµβολίου. Ψηφίστηκε από Σοσιαλιστές
και Πράσινους, αλλά καταψηφίστηκε από την Ακροδεξιά και τη
Δεξιά του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος. 

Δυστυχώς, οι Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας καταψή-
φισαν τη ρύθµιση, που αναγνωρίζει το εµβόλιο ως κοινωνικό
αγαθό και ζητάει την πρόσβαση όλων σε φθηνά και γρήγορα εµ-
βόλια για να καταπολεµήσουν την πανδηµία. Για µένα προσωπικά
δεν ήταν έκπληξη η καταψήφιση αυτής της ρύθµισης από τους
Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά απόδειξη ότι τα
συµφέροντα των κοµµάτων, τα συµφέροντα της Νέας Δηµοκρα-
τίας είναι µαζί µε τα συµφέροντα των φαρµακοβιοµηχάνων, αλλά
δεν είναι µαζί µε τα συµφέροντα της κοινωνίας, δεν είναι µαζί µε
την υγεία. 

Κύριε Υπουργέ, αγαπητέ κύριε Τσιάρα, οφείλω να οµολογήσω
ότι το θέµα, που έχετε να λύσετε είναι δύσκολο. Εξάλλου, δεν
µπορεί παρά να είναι ευαίσθητο και κρίσιµο ένα θέµα που συν-
δέεται µε ένα διαζύγιο, που συνδέεται µε τη ζωή δύο µελών, που
χωρίζουν την κοινή ζωή και µε τα παιδιά που υπάρχουν σε αυτή
την κοινή ζωή. Γι’ αυτό κι έχει συγκεντρώσει την προσοχή ενός
τόσο µεγάλου τµήµατος της κοινωνίας. 

Καλώς συγκροτήθηκε νοµοπαρασκευαστική επιτροπή -κι εµείς
είχαµε αναλάβει αντίστοιχη πρωτοβουλία- καλώς εισήχθη το
θέµα στην πολιτική ατζέντα. Είχαµε πράγµατα να προσθέσουµε
σε ένα νοµοθέτηµα υψηλής πολιτικής στάθµης και υψηλής επι-
στηµονικής επάρκειας, αλλά που είχαν περάσει σαράντα-σα-
ράντα πέντε χρόνια στην εφαρµογή του. 

Οφείλω να πω, κύριε Τσιάρα, ότι κι εγώ στον οικογενειακό µου
κύκλο είχα εµπειρίες από εφαρµογή αυτού του νόµου η οποία
δεν ακολουθήθηκε από τις αρχές της δίκης και απ’ τα δικαστήρια
και είχαν ως θύµατα και τον πατέρα και το παιδί. Περίµενα κι εγώ
µία πολιτική τοµή η οποία θα ήταν µια απάντηση, µια κοινωνική
µεταρρύθµιση, έτσι ώστε να έχουµε λύσεις και µια καλύτερη ζωή
κυρίως για τα παιδιά. Κύριε Υπουργέ, οφείλω να πω ότι διαψεύ-
στηκα. 

Είναι και αυτό το νοµοσχέδιο µία απόδειξη αυτού, που κάνει
µόνιµα τη Νέα Δηµοκρατία. Χρησιµοποιεί ένα πραγµατικό κοινω-
νικό πρόβληµα για να εξαπατήσει έτσι τις κοινωνικές οµάδες που
ενδιαφέρονται, για να περάσει από πίσω την εξυπηρέτηση συµ-
φερόντων. Και οφείλω να πω ότι όχι απλά δεν βοηθάτε µε αυτή
τη ρύθµιση να λύσουµε ένα πρόβληµα, που έπρεπε να το λύ-
σουµε -µε τη λειτουργία των δικαστηρίων, παραδείγµατος χάριν,
και µε την εφαρµογή των αποφάσεων των δικαστηρίων- αλλά
είµαι σίγουρος ότι πολλαπλασιάζετε τα προβλήµατα. Και έτσι και
εξαπατάτε την κοινωνία και εξυπηρετείτε λίγα συµφέροντα.

Δεν γίνεται καµµία ουσιαστική παρέµβαση, κύριε Υπουργέ, στα
δικαστήρια. Αντίθετα, γίνεται και µία οπισθοχώρηση σε αντιεπι-
στηµονικές, θα έλεγα, αναχρονιστικές ρυθµίσεις. Δηλαδή, αντί
να πάµε πιο µπροστά µε την επιστήµη και την κοινωνία, σε αυτό
που λέµε εξατοµικευµένη ρύθµιση και λύση, µας πάτε πίσω. Είναι
απίστευτο το πώς µε βίαιες και οριζόντιες επιλογές πάτε να λύ-
σετε ένα κοινωνικό πρόβληµα. Μα, δεν είναι µαθηµατικά, δεν
είναι µηχανική, όπως είναι η δική µου επιστήµη. Έχετε να αντι-
µετωπίσετε ένα θέµα κοινωνικό και θα δηµιουργήσετε και δικα-
στικά αδιέξοδα.

Είναι δυνατόν οι πυλώνες των δικαιωµάτων, δηλαδή οι παγκό-
σµιες συνθήκες, για τα δικαιώµατα του παιδιού και της γυναίκας,
να µπαίνουν, τελικά, ως νοµοτεχνικές γιατί σας πίεσαν δύο εβδο-
µάδες όλες οι υπόλοιπες κοινοβουλευτικές οµάδες και ήρθε και
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής να σας κατακρίνει; Είναι
ντροπή για την Ελλάδα του 2021 να περνάµε µε νοµοτεχνική τις
παγκόσµιες συµφωνίες, να αγνοείτε τη νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή που εσείς φτιάξατε, να αγνοείτε το νοµικό κόσµο, το δι-
καστικό κόσµο, τους επιστήµονες του παιδιού.

Και οφείλω εδώ να πω, ότι πέρα από την εξαπάτηση και την
υποκρισία, έχετε και ένα ακόµα στοιχείο, που είναι σε όλες σας
σχεδόν τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες σαν Νέα Δηµοκρατία:
Αγνοείτε και υποτιµάτε την επιστήµη για δύο λόγους: Πρώτον,
γιατί θέλετε να περάσετε ντε και καλά το δικό σας. Γι’ αυτό φι-
µώσατε όλη την επιστηµονική κοινότητα, η οποία είχε προετοι-
µάσει άλλες προτάσεις, αλλά και τη νοµοπαρασκευαστική. Το
κάνετε, όµως, και για έναν ακόµη λόγο: Η πολιτική σας, κύριε
Τσιάρα, στο DNA της είναι αναχρονιστική και αντιεπιστηµονική.
Ως Νέα Δηµοκρατία, ως πολιτικός χώρος αποστρέφεστε όσους
σκέφτονται και όσους έχουν άποψη, γιατί σας χαλάνε, πολύ
απλά, τα σχέδια.

Η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, όµως, αποτελεί ακόµα
µία απόδειξη του αντιεπιστηµονικού και αναχρονιστικού χαρα-
κτήρα και των σοβαρών νοµικών τεχνικών προβληµάτων, που
έχει η ρύθµισή σας. Βλέπουµε από τη δηµοσιότητα σήµερα -αν
θέλετε, εκθέτετε και τη χώρα- ότι οκτώ ευρωπαϊκά δίκτυα, εκατόν
τέσσερις παγκόσµιες γυναικείες οργανώσεις, συλλογικότητες
από τριάντα χώρες καταγγέλλουν την Ελλάδα. Αντί, δηλαδή, να
λύσετε ένα πρόβληµα, να βοηθήσετε να έχουµε µία µεταρρύθ-
µιση κοινωνική, προοδευτική, δηµιουργείτε πρόβληµα και στη
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χώρα µας. Αντί να ακούτε το παιδί, φιµώνετε το παιδί σε αυτό το
νοµοσχέδιο. Αδιαφορείτε για το παιδί, το οποίο έχει προβλήµατα
και πρέπει να τα λύσουµε, το οποίο το αντιµετωπίζετε ως αντι-
κείµενο, ως προϊόν και όχι ως το κέντρο της φροντίδας και της
µέριµνας των γονέων, αλλά και της πολιτείας. Δεν λαµβάνει υπ’
όψιν το νοµοσχέδιο αυτό ούτε τα δικαιώµατα ούτε τη βούληση
του παιδιού.

Η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, ανέδειξε την προχειρό-
τητα αυτού του νοµοσχεδίου. Απογυµνώνει τα επιχειρήµατά σας
και αποδεικνύει ότι στόχος σας είναι η υποχρεωτική συνεπιµέλεια
και η εναλλασσόµενη κατοικία. Και προσπαθείτε να το κρύψετε
υποκριτικά πίσω από δικαιολογίες ότι πάτε να λύσετε κάποιο
πρόβληµα. Και, προφανώς, αυτή η αλλαγή που επιχειρείτε, θα
αλλάξει και τη σηµερινή κοινωνική βάση, µε αποτέλεσµα να πολ-
λαπλασιαστούν τα προβλήµατα και ως προς τα συναινετικά δια-
ζύγια. Αντί, δηλαδή, να βοηθήσουµε στα µη συναινετικά και να
βρούµε µια λύση για το 10%, θα πολλαπλασιάσετε τα µη συναι-
νετικά, γιατί δυναµιτίζετε τη συναίνεση που είχε διαµορφωθεί ως
κοινωνική βάση, ως κοινωνική αντίληψη.

Χρειαζόµασταν ένα υπόδειγµα της εξατοµικευµένης ρύθµισης
και έρχεστε µε αυθαίρετα τεχνικά κριτήρια να δηµιουργήσετε
προβλήµατα εκεί που δεν υπάρχουν. Και οδηγείτε σε δυστοπικές
καταστάσεις τα πιο ευάλωτα άτοµα, δηλαδή γυναίκες µονογο-
νεϊκών οικογενειών, που είναι άνεργες ή εργαζόµενες µε πολύ
χαµηλές αµοιβές, που θα αναλάβουν όλες τις εντάσεις της ανα-
τροφής και της διατροφής και θα συµπιεστούν περαιτέρω. Γιατί;
Διότι έτσι έχετε εσείς µία δυστοπική κοινωνία στο πολιτικό σας
µοντέλο. Γι’ αυτό και αποδυναµώνετε όλες τις πολιτικές τις κοι-
νωνικές, της µέριµνας, της πρόνοιας. Και φέρνετε και αυτό το
νοµοσχέδιο για να συµπιέσετε ακόµα περισσότερο και να απορ-
ρυθµίσετε αυτές τις κοινωνικές οµάδες, να τις κάνετε ευάλωτες
και έτσι να είναι διαχειρίσιµες.

Και προφανώς, µε το νοµοσχέδιο του κ. Χατζηδάκη έρχεστε
να απορρυθµίσετε και τα εργασιακά τους δικαιώµατα και το ωρά-
ριο εργασίας. Άρα, ούτε πρόνοια ούτε οικογενειακή γαλήνη ούτε
µέριµνα ούτε εργασιακά δικαιώµατα. Αυτό είναι το δυστοπικό
µέλλον το οποίο ετοιµάζετε. 

Όµως, δεν σας νοιάζουν όλα αυτά. Δεν έχετε κοινωνικό προφίλ
στην πολιτική σας. Δεν σας ενδιαφέρει η κοινωνία ούτε η επιστήµη
σας ενδιαφέρει. Σας ενδιαφέρει µόνο πώς θα τακτοποιήσετε κά-
ποιους συγκεκριµένους µε κάποια συµφέροντα. Γι’ αυτό και αν
εµείς µπούµε στη λογική να διορθώσουµε τα τεχνικά λάθη, αισθά-
νοµαι κύριε Ξανθόπουλε, ότι πελαγοδροµούµε ή ότι επί αδίκω µι-
λάµε. Δεν υπάρχει περίπτωση να αντιληφθούν τα τεχνικά λάθη,
που έχουν κάνει διότι είναι πολιτικές επιλογές, δεν είναι απλά
λάθη, δηλαδή ότι τους έφυγε µία λέξη. Αυτό αποκαλύπτει και η πι-
θανότητα και η δυνατότητα που βγήκε σήµερα στην Ολοµέλεια,
να έχουν ακούσει οι ενδιαφερόµενοι τις κυβερνητικές συνοµιλίες
για την εξυπηρέτηση αυτών των συµφερόντων. 

Είναι, λοιπόν, αντιεπιστηµονικό, το νοµοσχέδιο, αντικοινωνικό,
εξυπηρετεί συµφέροντα, υποκριτικό αλλά και µε αντιδηµοκρατι-
κές µεθοδεύσεις σε µια Βουλή µε περιορισµούς, χωρίς συµµε-
τοχή όλων των Βουλευτών. Δεν ξέρω αν θα οδηγηθείτε και σε
διά αλληλογραφίας ψηφοφορία για να φιµώσετε όποια φωνή δεν
έχει βγει ακόµα στην Ολοµέλεια αλλά είναι αντίθετη µε το νοµο-
σχέδιο αυτό.

Αν έχετε την πολιτική τόλµη, κύριε Τσιάρα, αφού και η δικαιο-
σύνη είναι στοιχείο της δηµοκρατίας, πάρτε τώρα την απόφαση
να µην είναι διά αλληλογραφίας η ονοµαστική ψηφοφορία και να
είναι µυστική των Βουλευτών µέσα στην Αίθουσα, για να δούµε
και τους υπόλοιπους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας τι στάση
θα κρατήσουν. Διότι οι διαφωνίες των δυο γυναικών Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας είναι απόδειξη, ότι δεν µετράνε µόνο οι
καρέκλες, κύριε Τσιάρα, υπάρχουν και άνθρωποι και αξίες και
προσωπικότητες. Εσείς πιθανά για µία καρέκλα δέχεστε να εξυ-
πηρετήσετε οποιοδήποτε συµφέρον. Όµως, υπάρχουν πολιτικοί
ακόµα, που έχουν λόγο και το ότι διατυπώνουν τον λόγο αυτό
εδώ µέσα δεν είναι δείγµα δηµοκρατίας, διότι οι προβοκάτσιες
εναντίον των Βουλευτών, που διαφώνησαν αποδεικνύουν ότι
έχετε αντιδηµοκρατικότητα και στο DNA του κόµµατός σας. Και
δεν είναι απόδειξη καλής νοµοθέτησης το ότι υπάρχουν και δια-
φωνούντες Βουλευτές, είναι απόδειξη –και ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε- ενός κακού νόµου.

Ο κ. Μητσοτάκης προωθεί ένα κακό, άδικο, αναχρονιστικό και
αντικοινωνικό νοµοσχέδιο. Αυτή την ευθύνη αναλαµβάνετε και
οφείλετε έστω και τώρα να πάρετε πίσω αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απλώς
θέλω να πω ότι δεν υπάρχει µυστική ψηφοφορία εντός της Βου-
λής. Εννοείτε ονοµαστική. Ο κ. Φάµελλος εννοούσε ονοµαστική
και όχι µυστική.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): … (Δεν
ακούστηκε).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Νοµίζω ότι
δεν υπάρχει µυστική ψηφοφορία. Οι ψηφοφορίες είναι µε βάση…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: … (Δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.52’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο ηµέρα Πέµπτη 20 Μαΐου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία: συνέχιση της
συζήτησης και ψήφισης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης «Μεταρρυθµίσεις αναφορικά µε τις σχέσεις γονέων
και τέκνων και άλλα ζητήµατα οικογενειακού δικαίου». 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                           ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


